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Αθήνα, σήµερα στις 10 Δεκεµβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 9-12-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
9 Δεκεµβρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ρυθµίσεις σωφρονιστικής νοµοθεσίας, διατά-
ξεις για το Ταµείο Προνοίας Απασχολουµένων στα Σώµατα
Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη»).

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών
Πόρων και Απαλλοτριώσεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της
πολιτιστικής κληρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστο-
ρικό Μουσείο Κρήτης και το µουσείο «Φοίβος Ανωγειανάκης» και
άλλες διατάξεις του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 3ης Δεκεµβρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνε-
ται εκτός από τους εισηγητές, τους ειδικούς αγορητές και τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, καθώς και τους Υπουργούς,
που θα συµµετέχουν µε φυσική παρουσία, να προστεθούν δύο
κύκλοι οµιλητών που θα συµµετέχουν στη συζήτηση αυτή µε τη-
λεδιάσκεψη. Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει δώδεκα οµιλητές µε
την εξής αναλογία: Πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το ΚΚΕ, ένας
από την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25. Τα ονόµατα
που οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες σε σχετικές επιστολές.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

συνεφώνησε.

Τον λόγο ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κω-
τσός για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός

είναι µια έννοια πολυδιάστατη, καθώς αναφέρεται, αφ’ ενός µεν,
στην πολιτισµική µας κληρονοµιά, στις καλές τέχνες, στην αισθη-
τική της τεχνολογίας και του καθηµερινού βίου, αλλά και αφ’ ετέ-
ρου, στη νοοτροπία, την πρόσληψη της ιστορίας, την
αυτοσυνειδησία της κοινωνίας και ενός λαού.

Πολιτισµός, όµως, πάνω απ’ όλα, είναι ο σεβασµός του συναν-
θρώπου, του συνοµιλητή και κυρίως, του διαλόγου στις δηµο-
κρατικές κοινωνίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εµφανές ότι µε το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου επιλύουµε και ξεπερνάµε προβλήµατα που
υπάρχουν εδώ και πολλά χρόνια. Εµείς σήµερα, ως Κυβέρνηση,
αποδεικνύουµε για µια ακόµη φορά τη συνέπειά µας και συνεχί-
ζουµε να κάνουµε πράξη και να θεσµοθετούµε ό,τι έχουµε εξαγ-
γείλει στις προγραµµατικές µας δηλώσεις.

Για τη χώρα µας, ο πολιτισµός είναι ένας τοµέας που µπορεί
να είναι βιώσιµος µε οικονοµικούς όρους, στηρίζοντας την απα-
σχόληση και συµβάλλοντας στον διεθνή ανταγωνισµό, ως ένα
προϊόν µε σηµαντική συµβολή στη διαµόρφωση του Ακαθάρι-
στου Εθνικού Προϊόντος της χώρας µας.

Ακόµη και σήµερα που διανύουµε µια περίοδο της ιστορίας
όπου αναθεωρούνται στάσεις ζωής, αλλά και αξίες λόγω του κο-
ρωνοϊού, εµείς, ως Κυβέρνηση, προσπαθούµε, ώστε το πολιτι-
στικό απόθεµα κάθε περιοχής και να το προστατεύσουµε, αλλά
κυρίως να το προβάλουµε και να το αναδείξουµε σε στρατηγικό
πόρο ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό στηρίζεται
στην αρχή της αξιοκρατίας, της διαφάνειας, της διαύγειας, της
αποτελεσµατικότητας, έχοντας ρυθµίσεις που εντάσσονται στον
ευρύτερο σχεδιασµό µας για τη στήριξη και την ανάδειξη της πο-
λιτιστικής δράσης. Το Υπουργείο Πολιτισµού και η Κυβέρνησή
µας επιδιώκουν αποτελεσµατικότερη οργάνωση και λειτουργία
των αρχαιολογικών χώρων και των µουσείων και ταυτόχρονα,
στοχεύουν στην αναβάθµιση της ποιότητας του τουριστικού προ-
ϊόντος, που σχετίζεται µε τον πολιτισµό µας, την προσέλκυση
νέων επενδύσεων στους τοµείς του πολιτισµού, της εστίασης,
της ψυχαγωγίας, της παροχής υπηρεσιών, των οπτικοακουστι-
κών µέσων.

Το σχέδιο για την αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών
Πόρων δεν έρχεται ξαφνικά στη Βουλή. Εντάσσεται στον γενικό-
τερο σχεδιασµό της Κυβέρνησης και του Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, µε στόχο την αξιοποίηση του συνόλου του πολι-
τιστικού αποθέµατος της χώρας και την κεφαλαιοποίηση των δυ-
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νατοτήτων που παρέχει η πολιτιστική κληρονοµιά, µε στόχο και
γνώµονα τη συµβολή της στην αειφόρο ανάπτυξη, στον ανα-
προσδιορισµό του αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας, µε έµ-
φαση στην εξωστρέφεια.

Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού έχει ως βασικό
στόχο να αναδιοργανώσει, να αναµορφώσει και να εκσυγχρονί-
σει το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και να το µετεξελίξει σε µια
σύγχρονη δοµή οργάνωσης και στελέχωσης.

Εκτιµώ, συνάδελφοι, πως όλοι συµφωνούµε από όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής πως το Ταµείο Αξιοποίησης και Ανάδειξης των
Αρχαιολογικών Χώρων, το ΤΑΠ, µε την οργανωτική δοµή και τις
αγκυλώσεις που το διακρίνουν, δεν µπορεί να ανταποκριθεί στη
σύγχρονη εποχή και στις απαιτήσεις της. Ως εκ τούτου, είναι ση-
µαντικό να µετεξελιχθεί σε µια σύγχρονη δοµή οργανωτικά και
στελεχιακά, ούτως ώστε να µπορέσει αποτελεσµατικότερα και
αποδοτικότερα να οργανώσει τη λειτουργία του, µε διαφάνεια
στη διαχείριση των πόρων, την περαιτέρω ανάπτυξη αυτών και
την πιο ορθολογική κατανοµή τους για την υποστήριξη της εφαρ-
µογής πολιτιστικών πολιτικών τόσο στον τοµέα της πολιτιστικής
κληρονοµιάς όσο και αυτόν της καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Στο σηµείο αυτό, για να δώσω µια µικρή εικόνα από τη λει-
τουργία του ΤΑΠ, θα ήθελα να αναφέρω ότι, παρά το γεγονός
ότι η προηγούµενη κυβέρνηση αύξησε επί των ηµερών της από
50% έως 150% τα εισιτήρια σε ορισµένους χώρους µε υψηλή επι-
σκεψιµότητα, έχουµε τα εξής δεδοµένα. Το 2015, µε δεκατρία
εκατοµµύρια επισκέπτες, οι εισπράξεις να είναι λίγο περισσότε-
ρες από τα 4 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2019, µε δεκαεπτάµισι εκα-
τοµµύρια επισκέπτες, να έχουµε λίγο λιγότερα από τα 2
εκατοµµύρια ευρώ στα πωλητήρια, κάτω από το µισό, ενώ είχαµε
αύξηση περίπου τεσσεράµισι εκατοµµύρια επισκεπτών.

Είναι σηµαντικό εδώ να τονίσουµε ότι, πέρα από τις αλλαγές
στην οργανωτική δοµή και τον τρόπο διοίκησης του Οργανισµού
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, που θα είναι ο
διάδοχος του ΤΑΠ, δηµιουργούµε και τις προϋποθέσεις, ώστε
αυτός ο οργανισµός να λειτουργήσει µε τις δικές του δυνάµεις
και να εµπλέκονται ιδιώτες µόνο όπου είναι απολύτως απαραί-
τητο και πάντα µε γνώµονα την υπηρέτηση του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Ο στόχος είναι µε τους πόρους να καλύπτονται οι
βασικές λειτουργικές ανάγκες του οργανισµού, ελαχιστοποιών-
τας όµως το λειτουργικό κόστος και να χρηµατοδοτούνται ανα-
πτυξιακές δράσεις µε εκµετάλλευση των πόρων στον µέγιστο
δυνατό βαθµό.

Καθίσταται µε αυτόν τον τρόπο δυνατή η χρηµατοδότηση δρά-
σεων για τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους
επισκέπτες των αρχαιολογικών χώρων, αλλά και των µουσείων,
αλλά ταυτόχρονα και τους επισκέπτες της χώρας. 

Το πλαίσιο των δυνατοτήτων που υπάρχουν για τη βελτίωση
των παρεχόµενων υπηρεσιών είναι πάρα πολύ µεγάλο και βε-
βαίως και το όφελος είναι πάρα πολύ µεγάλο και όχι µόνο οικο-
νοµικό. Οι υψηλού επιπέδου παρεχόµενες υπηρεσίες στους
αρχαιολογικούς χώρους και τα µουσεία προφανώς πέρα από οι-
κονοµικούς λόγους µας ενδιαφέρουν και για την εικόνα την
οποία εκπέµπει η χώρα µας προς τους επισκέπτες, αλλά και
προς το εξωτερικό. 

Επίσης, στο παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται διατάξεις
που προβλέπουν προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ µουσείων
και πολιτιστικών φορέων και µεταξύ πολιτιστικών φορέων και πε-
ριφερειών. Πιο συγκεκριµένα, δίνεται η δυνατότητα σύναψης
προγραµµατικής σύµβασης µε το Μουσείο Ζυγοµαλά και το
Μουσείο Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού. 

Το Μουσείο Ζυγοµαλά είναι ένα πολύ σηµαντικό µουσείο, µε
σηµαντικές συλλογές, ιδιαίτερα σε κέντρα κεντητικής των γυναι-
κών του Αυλώνα και της ευρύτερης περιοχής, όµως, δεν µπορεί
να εκπληρώσει πλήρως τους σκοπούς του. Εξάλλου το προσω-
πικό που υπηρετεί εκεί είναι µηδέν και επιβάλλεται να το στηρί-
ξουµε και να υποστηρίξουµε τη λειτουργία του. 

Επίσης, κρίνεται αναγκαία η σύναψη προγραµµατικών συµβά-
σεων µεταξύ πολιτιστικών φορέων και περιφερειών, ιδιαίτερα µε-
ταξύ εκείνων των πολιτιστικών φορέων που έχουν στην κατοχή
τους πολιτιστικά ακίνητα, πολιτιστικές υποδοµές, τις οποίες
όµως λόγω οικονοµικών δυσχερειών, οι οποίες επιδεινώθηκαν το

τελευταίο διάστηµα λόγω του COVID-19, αλλά και λόγω έλλειψης
τεχνογνωσίας, αδυνατούν να στηρίξουν και να αναδείξουν. Οι πε-
ριφέρειες διαθέτουν τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, διαθέτουν και
την τεχνογνωσία και έτσι µπορούν να υποστηρίξουν την ανά-
δειξη, την αξιοποίηση αυτών των πολιτιστικών µνηµείων, ώστε να
αποτελέσουν πόλο έλξης για τις τοπικές κοινωνίες. 

Επιπλέον, και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, αντιµετωπίζον-
ται ζητήµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού που
σκοπό έχουν να προβάλλουν την πολιτιστική µας κληρονοµιά στο
εξωτερικό. Επιδιώκεται η διευκόλυνση του µακροχρόνιου εµ-
πλουτισµού των µονίµων εκθέσεων του εξωτερικού, προκειµένου
να δηµιουργηθούν ισχυρά πολιτιστικά και εκπαιδευτικά κέντρα
που θα ενισχύσουν τους δεσµούς της Οµογένειας µε την Ελ-
λάδα, αλλά ταυτόχρονα θα δηµιουργήσουν ελληνικές κοιτίδες
πολιτισµού και εκπαίδευσης απανταχού της γης. 

Η πρακτική του δανεισµού αρχαιοτήτων στο εξωτερικό µπορεί
να εµπλουτίσει εξαιρετικά την πολιτιστική ζωή αυτής της χώρας
όπου θα δοθούν τα αρχαιολογικά αυτά εκθέµατα και παράλληλα,
θα ενισχύσει την εικόνα της χώρας µας διεθνώς. Δίνουµε τη δυ-
νατότητα να θαυµάσουν τα µνηµεία της χώρας που γέννησε και
που είναι πρέσβειρα του πολιτισµού σε εκατοµµύρια ανθρώπους.
Εκτός των άλλων είναι σηµαντικό οι Έλληνες της Διασποράς και
οι οικογένειές τους, οι οµογενείς µας, να διδαχθούν την ελληνική
κουλτούρα και τον ελληνικό πολιτισµό και να έχουν τη δυνατό-
τητα να καµαρώσουν και να θαυµάσουν από κοντά εκθέµατα που
προέρχονται από την πατρίδα τους. Επιπρόσθετα, αυτά τα µου-
σεία θα λειτουργήσουν ως πρεσβευτές και διαφηµιστές της
χώρας µας απανταχού στον κόσµο, προσελκύοντας επιπλέον
τουριστικό κοινό στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να αντα-
ποκριθούµε και στις ανάγκες στήριξης της εγχώριας οπτικοα-
κουστικής αγοράς, εξαιτίας των τεκτονικών αλλαγών που έχει
προκαλέσει η κρίση πανδηµίας του COVID-19 στην παγκόσµια
οικονοµία. Η Ελλάδα, προκειµένου να βελτιώσει τη θέση της στη
διεθνή οπτικοακουστική αγορά, θα πρέπει να ολοκληρώσει το
υφιστάµενο πλαίσιο της ενίσχυσης, ώστε να γίνει ανταγωνιστι-
κότερη. Αυτό γίνεται για µία ακόµη φορά µε την ενίσχυση και θω-
ράκιση των χρηµατοδοτικών εργαλείων που προσελκύουν
επενδύσεις στον κλάδο της οπτικοακουστικής παραγωγής µε
απώτερο σκοπό την περαιτέρω ανάπτυξη του κλάδου. Ένα τέ-
τοιο εργαλείο είναι και το επενδυτικό κίνητρο, το rebate. Είναι
ένα δυναµικό κίνητρο, το οποίο επιδρά άµεσα στην απασχόληση
και στην ευρύτερη οικονοµική και επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, έχοντας έντονη αναπτυξιακή διάσταση. Αποτελεί ισχυρό
κίνητρο ανάσχεσης της διαρροής επενδυτικών κεφαλαίων και
παραγωγών της χώρας σε άλλες χώρες µε χαµηλότερο κόστος.
Ενισχύει τα έσοδα του κράτους, άµεσα και έµµεσα, ως αποτέλε-
σµα της ενίσχυσης της απασχόλησης και της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας. Στο πλαίσιο αυτό, το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης προχωράει σε µία νοµοθετική ρύθµιση που όχι µόνο
βελτιώνει την αποδοτικότητα του επενδυτικού κινήτρου, αλλά το
καθιστά ανταγωνιστικότερο στην παγκόσµια και ευρωπαϊκή οπτι-
κοακουστική αγορά. Θυµίζω ότι ήδη ψηφίσαµε τον ν.4704 φέτος,
ο οποίος επάνω σε αυτό το πλαίσιο ήρθε και έκανε συγκεκριµέ-
νες βελτιώσεις, αυξάνοντας το rebate από το 35% στο 40%.

Ένα άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο που δηµιουργείται για την
ενίσχυση της οπτικοακουστικής αγοράς είναι το Πρόγραµµα Φο-
ρολογικής Ελάφρυνσης. Κεντρικός στόχος αυτού του προγράµ-
µατος, που έχει ελάφρυνση 30%, είναι η έκπτωση από τα
φορολογητέα κέρδη των επενδυτών που χρηµατοδοτούν οπτι-
κοακουστικές παραγωγές στην Ελλάδα. 

Έχουµε παρατηρήσει, επειδή το φαινόµενο του rebate υπάρ-
χει από τον Απρίλιο του 2018 -από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ξεκίνησε-, ότι στον τοµέα της ανάπτυξης των οπτικοακουστικών
παραγωγών δεν κατόρθωσε να προσελκύσει µέχρι στιγµής µε-
σαίες και µεγάλες παραγωγές. Περιορίστηκε στην προσέλκυση
χαµηλού προϋπολογισµού για τα διεθνή δεδοµένα παραγωγών.
Ο στόχος µας είναι, λοιπόν, να προσελκύσουµε µεγάλες οπτι-
κοακουστικές παραγωγές, ώστε η Ελλάδα να γίνει ελκυστικό-
τερη σε αυτές τις παραγωγές. Αυτό, φυσικά, θα επιφέρει
σηµαντικά οφέλη στη χώρα µας, καθώς θα ενισχύει το brand
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name της διεθνώς, θα λειτουργήσει ως κεντρικός µοχλός ανά-
πτυξης της εγχώριας οπτικοακουστικής παραγωγής, θα προσελ-
κύσει επενδύσεις εγχώριων και αλλοδαπών εταιρειών για τη
δηµιουργία µόνιµων υποδοµών παραγωγής, αυξάνοντας το απο-
τύπωµα των δηµιουργικών βιοµηχανιών στο ΑΕΠ της χώρας µας. 

Για να πετύχουµε την προσέλκυση µεγάλων παραγωγών στη
χώρα µας θεσπίζουµε την παροχή επενδυτικών κινήτρων σε αλ-
λοδαπές εταιρείες µεγάλης, όµως, παραγωγής εδώ, άνω των 8
εκατοµµυρίων ευρώ και µε οροφή ταβάνι χρηµατοδότησης τα 12
εκατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, ρυθµίζονται τεχνικά ζητήµατα,
ώστε να ενισχυθεί η προσέλκυση επενδύσεων στον χώρο αυτό.
Η συνολική επένδυση που αναµένεται από αυτή τη δράση αγγίζει
τα 92 εκατοµµύρια ευρώ. Η χρηµατοδότηση από το rebate θα
είναι περίπου στα 32 εκατοµµύρια ευρώ και οι θέσεις που θα δη-
µιουργηθούν, οι θέσεις απασχόλησης και εργασίας στη χώρα
µας, θα είναι είκοσι τρεις χιλιάδες εκατόν σαράντα µία περίπου
σε ηθοποιούς, τεχνικούς, βοηθητικά συνεργεία και όλους τους
άλλους εµπλεκόµενους γύρω από όλη αυτή τη δραστηριότητα.
Τα γυρίσµατα θα πραγµατοποιηθούν σε όλη την Ελλάδα και έτσι
θα διαφηµιστεί κάθε γωνιά της χώρας µας σε όλο τον κόσµο. 

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω, κύριοι συνάδελφοι, επειδή όπως
είπα η διαδικασία του επενδυτικού κινήτρου ξεκίνησε το 2018,
ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ από 16-4-2018 έως 7-7-2019 δροµο-
λογήθηκαν τριάντα ένα έργα, ενώ από 7-7-2019 µέχρι σήµερα
πενήντα δύο έργα. Αυτό από µόνο του λέει πολλά για την αποτε-
λεσµατικότητα του καθενός εξ ηµών. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε, όχι µόνο σήµερα, αλλά και τα προ-
ηγούµενα χρόνια όλες οι κυβερνήσεις στην προσπάθεια προσέλ-
κυσης ξένων άµεσων επενδύσεων αντιµετώπιζαν το ίδιο
πρόβληµα: τη γραφειοκρατία. Στο πλαίσιο της µείωσης της γρα-
φειοκρατίας δίνεται η δυνατότητα στον Υπουργό Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις, αλλά και
συµφωνίες-µνηµόνια τόσο µε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
κοινωνικούς εταίρους όσο και µε ιδρύµατα κοινωφελή µε µη κερ-
δοσκοπικό χαρακτήρα για την ανάπτυξη δράσεων. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη για απόρρητα κονδύλια
που θα δίνονται σε αυτούς που δίνουν πληροφορίες αναφορικά
µε την παράνοµη διακίνηση αρχαιοτήτων, σε µία προσπάθεια να
κάνουµε συµµέτοχους τους πολίτες στη διαδικασία της πάταξης
της µάστιγας της αρχαιοκαπηλίας. 

Επίσης, παρατείνεται µέχρι 31-12-2021 η δυνατότητα σε επι-
χειρήσεις του θεάµατος να επιστρέψουν πιστωτικό σηµείωµα
στους πελάτες τους που τους έδωσαν εισιτήρια για παραστά-
σεις, οι οποίες δεν πραγµατοποιήθηκαν ή ακυρώθηκαν λόγω του
lockdown. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-
διώκουµε να επιλύσουµε ζητήµατα και να διορθώσουµε χρόνιες
παθογένειες, προκειµένου να καταστεί η Ελλάδα διεθνής πόλος
πολιτιστικής παιδείας και δηµιουργίας. 

Θεωρώ πως στο σύνολό µας αντιλαµβανόµαστε πως µόνο µε
την αποτελεσµατικότερη οργάνωση και λειτουργία των πολλα-
πλών µηχανισµών της δηµόσιας διοίκησης είναι εφικτή η µετά-
βαση στη νέα εποχή, σε µία νέα εποχή όπου η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας πραγµατοποιεί µεταρρυθµίσεις, ανταποκρι-
νόµενη στις απαιτήσεις των πολιτών και στις ανάγκες της κοινω-
νίας. Αυτή εξάλλου είναι και η διαφορά µας µε το παρελθόν. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κλείσω µε ένα γνωµικό που δια-
τύπωσε η πολύ µεγάλη Ελληνίδα και πολιτικός, η Μελίνα Μερ-
κούρη: «Η Ελλάδα πρέπει να πρωταγωνιστεί στον πολιτισµό.
Αυτό είναι η κληρονοµιά της, αυτό είναι η περιουσία της. Κι αν
το χάσουµε, δεν είµαστε κανείς». 

Σας ευχαριστώ πολύ .
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για την τήρηση του χρόνου. 

Θα συνεχίσουµε µε την κ. Ραλλία Χρηστίδου από το ΣΥΡΙΖΑ.
Όµως, πριν δώσω τον λόγο στην η κ. Ραλλία Χρηστίδου, θα

δώσω τον λόγο στην κυρία Υπουργό. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να παρουσιάσω τις τροπολογίες τις οποίες καταθέ-
τουµε στο παρόν νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα, την τροπολογία
η οποία αφορά στη συµπλήρωση του άρθρου 45 του ν.3028/2002
που αφορά στα µουσεία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο γενικότερο πλαίσιο των
αρχών αξιολόγησης και των συστηµάτων διασφάλισης ποιότητας
στη δηµόσια διοίκηση, µετά από δεκαοκτώ χρόνια που λειτουρ-
γούν στην χώρα µας µε βάση τις διατάξεις του αρχαιολογικού
νόµου, δηλαδή του ν.3028/2002, θεωρούµε σκόπιµο να θεσµο-
θετήσουµε µία νέα διαδικασία προκειµένου να εξασφαλιστεί ότι
τα ελληνικά µουσεία πληρούν τις απαραίτητες και βασικές προ-
ϋποθέσεις λειτουργίας τους. 

Βασικές προϋποθέσεις είναι, για παράδειγµα, η κατάσταση
των συλλογών τους, η καταλληλότητα των συλλογών τους, η
επάρκεια των εγκαταστάσεών τους, η καταλληλότητα και η επάρ-
κεια του προσωπικού τους, το είδος των δράσεων και των προ-
γραµµάτων τους, η εξωστρέφειά τους και η κοινωνική τους
προσφορά. Να σηµειώσουµε ότι από το 2000 και εξής έχουν γίνει
και συνεχίζουν να γίνονται πολλά και σηµαντικά έργα αναβάθµι-
σης των µουσείων της χώρας µας. 

Έτσι για τα µουσεία που ιδρύονται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, δηλαδή, τα κρατικά αρχαιολογικά
µουσεία και τα µουσεία του νεότερου πολιτισµού θεσµοθετούµε
µία νέα για τα ελληνικά δεδοµένα διαδικασία, τη διαδικασία της
πιστοποίησή τους σε τακτά χρονικά διαστήµατα µετά από γνώµη
του αρµόδιου συµβουλίου, του συµβουλίου µουσείων και κατά
περίπτωση του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου και µέσα
από συνεκτίµηση βασικών προϋποθέσεων, όπως αυτές που προ-
ανέφερα, µέσω, παραδείγµατος χάριν, των εκθέσεων και των εκ-
δηλώσεων που οργανώνουν, τον εµπλουτισµό των συλλογών
τους αλλά και το ποσοστό των εκθεµάτων τους που έχουν κατα-
χωρηθεί στο Εθνικό Αρχείο Μνηµείων. 

Το Εθνικό Αρχείο Μνηµείων έχει θεσµοθετηθεί µε τον ν.3028
και ήταν µια από τις πρωτοτυπίες και τις αναγκαιότητες τότε της
ελληνικής έννοµης τάξης. Στα χρόνια που µεσολάβησαν ο αριθ-
µός των κινητών ευρηµάτων που φυλάσσονται στα µουσεία µας
έχει πολλαπλασιαστεί εξαιτίας κυρίως των µεγάλων δηµοσίων
έργων, των αναπτυξιακών και επενδυτικών προγραµµάτων αλλά
και των έργων ανάδειξης και αποκατάστασης των αρχαιολογικών
χώρων που εκτελεί συστηµατικά η αρχαιολογική υπηρεσία. Σή-
µερα η καταχώρηση και η καταγραφή των κινητών µνηµείων που
φυλάσσονται στα µουσεία µας, στην τράπεζα δεδοµένων του
Εθνικού Αρχείου Μνηµείων, είναι απολύτως αναγκαία για λόγους
κυρίως προστασίας τους. Και το τονίζω: Είναι αναγκαιότητα για
λόγους προστασίας των κινητών µνηµείων. Επιπλέον, για τα µου-
σεία που δεν ιδρύονται, που δεν ανήκουν υπό τη στενή έννοια
στο Υπουργείο Πολιτισµού, δηλαδή τα µουσεία που έχουν ιδρυ-
θεί ή ανήκουν σε άλλο φορέα, διατηρούµε τη διαδικασία της ανα-
γνώρισης τους από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού,
διαδικασία την οποία ήδη προβλέπει αρχαιολογικός νόµος αλλά
έως σήµερα έχει κατ’ ελάχιστο υλοποιηθεί. 

Το 2019, πιστοποιήσαµε το Δηµοτικό Μουσείο του Καλαβρυ-
τινού Ολοκαυτώµατος, ενώ το 2020 πιστοποιήθηκαν από το
Υπουργείο Πολιτισµού µε οµόφωνες γνωµοδοτήσεις του συµ-
βουλίου µουσείων το Εβραϊκό Μουσείο που ανήκει στην εβραϊκή
κοινότητα και δύο από τα µουσεία του δικτύου του Πολιτιστικού
Ιδρύµατος της Τράπεζας Πειραιώς: το Μουσείο Περιβάλλοντος
της Στυµφαλίας και το Μουσείο Πλινθοκεραµοποιίας Τσαλαπάτα. 

Η υπαγωγή των µουσείων αυτών υπό την αναγνώριση του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν µπορεί φυσικά να θεσπιστεί ως υπο-
χρεωτική, αφού πρόκειται για ιδιωτικά µουσεία που δεν µας ανή-
κουν. Για τον λόγο αυτό προκειµένου να εισέλθουν τα µουσεία
αυτά αυτοβούλως στη διαδικασία της αναγνώρισης διατηρούµε
τα οικονοµικά κίνητρα που ήδη προβλέπει ο αρχαιολογικός
νόµος και προσθέτουµε επιπλέον και τη δυνατότητα, αν αναγνω-
ριστούν, να απολαύσουν προνοµιακό καθεστώς ως προς την έν-
ταξή τους σε συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και στο
εθνικό σκέλος του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων. Και για
τις δύο διαδικασίες πιστοποίησης και αναγνώρισης δεσµευόµα-
στε να εκδώσουµε άµεσα τις κανονιστικές αποφάσεις που θα
ορίζουν τα στοιχεία που θα πρέπει να προσκοµίζονται από τα
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µουσεία, τα διαστήµατα και τη διάρκεια πιστοποίησης και ανα-
γνώρισης, καθώς και τα επιµέρους διαδικαστικά ζητήµατα που
θα εξετάζονται, ώστε να διαπιστώσουµε τις ελλείψεις των µου-
σείων, να εξασφαλίζουµε την καλή και εύρυθµη λειτουργία τους,
να τα εκσυγχρονίζουµε και να αναβαθµίσουµε τις παρεχόµενες
υπηρεσίες τους επισκέπτες τους. 

Οι αρµόδιες διευθύνσεις του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, τουλάχιστον τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, διε-
ρεύνησαν τα συστήµατα πιστοποίησης και αναγνώρισης µου-
σείων που εφαρµόζονται σε άλλες χώρες, τη Γαλλία, την Ιταλία,
τη Μεγάλη Βρετανία ως και την Αυστραλία. Η ρύθµιση που προ-
τείνουµε συνιστά συνδυασµό µεταξύ των αγγλοσαξονικών και
των ευρωπαϊκών, γαλλικών και ιταλικών προτύπων, προσαρµο-
σµένων στις προδιαγραφές και ανάγκες των ελληνικών µουσείων
και σκοπεύει στην αναβάθµιση των µουσικών υποδοµών και συ-
νεπώς στην καλύτερη προστασία και ανάδειξη της πολιτιστικής
κληρονοµιάς. Δεν πάµε να ανακαλύψουµε την πυρίτιδα. Εφαρ-
µόζουµε και προσαρµόζουµε στα ελληνικά δεδοµένα διεθνείς
καλές πρακτικές προκειµένου τα µουσεία µας να γίνουν πιο ελ-
κυστικά, πιο ανταγωνιστικά, πιο ποιοτικά. 

Υπάρχει και µια δεύτερη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, η οποία
περιλαµβάνει επτά άρθρα. Τα δύο πρώτα αφορούν στο Εθνικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Τα άρθρα 3 και 4 αφορούν στο
Εθνικό Θέατρο και την Εθνική Λυρική Σκηνή. Είναι ακριβώς ίδια
διάταξη. Το άρθρο 5 αφορά στην Ορχήστρα των Χρωµάτων. Το
άρθρο 6 αφορά σε υποχρεώσεις παροχών οπτικοακουστικών
µέσων. Με το άρθρο 7 διορθώνεται το άρθρο 73 του ν.3028 ώστε
η σχετική αναφορά του στο άρθρο 45 του ίδιου νόµου να στοι-
χείται υπό τη νέα µορφή του άρθρου 45 µετά την κατάθεση της
προηγούµενης τροπολογίας. 

Με το άρθρο 1 παρατείνεται η θητεία του υφιστάµενου διοι-
κητικού συµβουλίου του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης
έως τις 30 Ιουνίου 2021. Ενόψει της λήξης της θητείας του διοι-
κητικού συµβουλίου του Εθνικού Μουσείου την 14η Δεκεµβρίου
2020, δηλαδή τέσσερις µέρες µετά, λόγω της παρέλευσης τριε-
τίας από τον διορισµό του και προκειµένου να µπορεί ο φορέας
να διενεργεί και µετά τις 14-12-2020 πράξεις διοίκησης, τραπε-
ζικές συναλλαγές, πληρωµές κ.λπ., κρίνεται επιβεβληµένη η πα-
ράταση της θητείας του υφιστάµενου διοικητικού συµβουλίου,
όχι µόνο λόγω των δυσκολιών που έχουν παρουσιαστεί λόγω της
πανδηµίας, αλλά καθώς το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης
βρίσκεται σε ένα µεταβατικό στάδιο εξέλιξης λόγω του γεγονό-
τος ότι λειτούργησε για πρώτη φορά για το κοινό ως µουσείο τον
Φεβρουάριο του 2020. Ως εκ τούτου κρίνεται αναγκαία η παρά-
ταση της θητείας της υφιστάµενης διοίκησης για ένα συγκεκρι-
µένο χρονικό διάστηµα. Με την προτεινόµενη διάταξη, όπως
είπα, παρατείνεται η θητεία του διοικητικού συµβουλίου µέχρι τις
30-6-2021. 

Με το άρθρο 2 συστήνεται θέση διοικητικού οικονοµικού διευ-
θυντή στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης και καθορίζονται
οι αρµοδιότητες του. Προς ενίσχυση της διοικητικής δοµής και
βελτίωση της αποτελεσµατικότητας του µουσείου συστήνεται
θέση διοικητικού οικονοµικού διευθυντή ο οποίος θα αναλάβει
την εκτέλεση καθηκόντων διοικητικής οικονοµικής και εν γένει
τεχνοκρατικής φύσεως. Με τον τρόπο αυτό ο διευθυντής του
µουσείου θα είναι σε θέση να επιτελέσει απερίσπαστος το µου-
σειολογικό και εν γένει επιστηµονικό και καλλιτεχνικό του έργο,
χωρίς να είναι επιφορτισµένος µε διοικητικά βάρη που δυσχεραί-
νουν το έργο του. Ο διοικητικός οικονοµικός διευθυντής είναι όρ-
γανο διοίκησης και η επιλογή του γίνεται από το διοικητικό
συµβούλιο του φορέα κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης ενδιαφέ-
ροντος µετά από γνώµη επιτροπής επιλογής. 

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού και
του Υπουργού Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζεται η αµοιβή του διοικητικού οικονο-
µικού διευθυντή. Με την προτεινόµενη διάταξη συστήνεται θέση
διοικητικού οικονοµικού διευθυντή στο ΕΜΣ και καθορίζονται οι
αρµοδιότητές του. Ως εκ τούτου τροποποιούνται αναλόγως και
οι αρµοδιότητες του καλλιτεχνικού διευθυντή. Δηλαδή, παίρ-
νουµε τις µέχρι τώρα διοικητικές αρµοδιότητες από τον καλλιτε-
χνικό διευθυντή και τις δίνουµε στον διοικητικό και οικονοµικό.

Με το άρθρο 3 τροποποιείται η διάταξη της περίπτωσης γ’ της
παραγράφου 4 του άρθρου 3α του ν.2273/1994 µε τίτλο «Διοικη-
τικός Οικονοµικός Διευθυντής» κατά τρόπο ώστε η απαίτηση για
οκταετή προϋπηρεσία ως τυπικό προσόν του διοικητικού οικο-
νοµικού διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου και του Κρατικού Θεά-
τρου Βορείου Ελλάδος να µειωθεί σε πέντε έτη. Όπως έχει
καταδειχθεί στην πράξη ο συνήθης χρόνος για αντίστοιχες θέ-
σεις ανέρχεται από τρία έως πέντε έτη. Εξάλλου πενταετής είναι
και η προβλεπόµενη προϋπηρεσία αντιστοίχων θέσεων σε λοι-
πούς εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, παραδείγµατος χάρη, στο άρθρο 3 του ν.4572/2018,
καθώς και στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, ενώ σε άλ-
λους φορείς δεν τίθεται καν συγκεκριµένος αριθµός ετών προ-
ϋπηρεσίας. Για παράδειγµα, στο άρθρο 3 του ν.2636/1998. 

Με το άρθρο 4 τροποποιείται η διάταξη της περίπτωσης γ’ της
παραγράφου 4 του άρθρου 3α του ν.2273/1994 µε τίτλο «Διοικη-
τικός Οικονοµικός Διευθυντής» κατά τρόπο ώστε η απαίτηση για
οκταετή προϋπηρεσία ως τυπικό προσόν του διοικητικού οικο-
νοµικού διευθυντή της Εθνικής Λυρικής Σκηνής να µειωθεί σε
πέντε έτη. Ισχύουν αυτά που είπαµε προηγουµένως. Είναι δύ-
σκολο να καταδειχθεί στην πράξη. Ο συνήθης χρόνος για αντί-
στοιχες θέσεις ανέρχεται από τρία έως πέντε χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, ολοκληρώστε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι στις τροπολογίες, να τις πα-
ρουσιάσουµε για να τελειώσουµε. Δεν θα έχουµε άλλη
παρέµβαση.

Με το άρθρο 5 απαλλάσσονται από την ευθύνη πρόσωπα που
διετέλεσαν έως τη δηµοσίευση του παρόντος πρόεδροι, αντιπρό-
εδροι και µέλη των οργάνων της διοίκησης του κοινωφελούς νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου Ορχήστρα των Χρωµάτων για
τη µη καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών, τελών, προσαυξή-
σεων και λοιπών επιβαρύνσεων, ανεξάρτητα από τον χρόνο βε-
βαίωσης αυτών, εφόσον η µη καταβολή τους οφείλεται σε µη
καταβολή της κρατικής επιχορήγησης. Εν προκειµένω, η Ορχή-
στρα των Χρωµάτων, η οποία είχε διοικητικό συµβούλιο µέχρι και
το 2018.

Με το άρθρο 6 διευρύνεται το προβλεπόµενο χρονικό πλαίσιο
των δύο ετών για την ολοκλήρωση της επένδυσης κινηµατογρα-
φικής παραγωγής και διαµορφώνονται σε τρία συν δύο έτη -τρία
έτη για τη συµβασιοποίηση και δύο έτη για την εκτέλεση της σύµ-
βασης-, καθώς η υφιστάµενη ρύθµιση που προέβλεπε χρονικό
διάστηµα δύο ετών από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ισο-
λογισµού για τη διάθεση του συνόλου της επένδυσης κινηµατο-
γραφικής παραγωγής, διαπιστώθηκε στην πράξη ότι δεν επαρκεί
για την ολοκλήρωση της διαδικασίας παραγωγής των έργων, την
παράδοση και την αποπληρωµή αυτών, η δε υπόχρεη εταιρεία
αντιµετωπίζει εκ του λόγου αυτού τον κίνδυνο επιβολής σε
βάρος της προστίµου από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού.

Ειδικότερα, το υφιστάµενο πλαίσιο για την επένδυση κινηµα-
τογραφικής παραγωγής, άρθρο 8 του ν.3905/2010, προέβλεπε
ότι οι υπόχρεοι, ιδιωτικά κανάλια, ΕΡΤ και λοιπά, οφείλουν να
επενδύσουν ένα συγκεκριµένο ποσό 1,5%, µε διαφορετική βάση
υπολογισµού για την ΕΡΤ, λοιπά κανάλια και συνδροµητική τη-
λεόραση εντός δύο ετών από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης των
οικονοµικών τους καταστάσεων. Ωστόσο, το χρονικό αυτό διά-
στηµα είχε στην πράξη αποδειχθεί εξαιρετικά µικρό, γιατί µέσα
σ’ αυτό το διάστηµα ο υπόχρεος, βασικά η ΕΡΤ, έπρεπε να κάνει
τις εξής πολλές δουλειές: να βρει παραγωγούς, να συµβληθεί,
να συµβασιοποιήσει και να εκτελέσει τις συµβάσεις. Συνεπώς,
είχαν προβλήµατα και οι δυο µεριές, και η ΕΡΤ και οι παραγωγοί,
οι οποίοι πιέζονταν από την ΕΡΤ να ολοκληρώσουν, ενώ ο χρόνος
δεν ήταν επαρκής για να ολοκληρώσουν την ταινία.

Επειδή, συνεπώς το χρονικό διάστηµα των δύο ετών, από την
ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ισολογισµού για τη διάθεση του
συνόλου της επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής διαπι-
στώθηκε ότι δεν επαρκεί για την ολοκλήρωση της διαδικασίας
παραγωγής των έργων, την παράδοση και την αποπληρωµή
τους, η δε υπόχρεη εταιρεία αντιµετωπίζει εκ του λόγου αυτού
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τον κίνδυνο επιβολής σε αυτή προστίµου από την αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, κρίθηκε σκόπιµη η διεύρυνση
του χρονικού πλαισίου.

Έτσι, προτείνουµε ένα σύστηµα δύο σταδίων, µε τρία συν δύο
χρόνια το καθένα, σύνολο δηλαδή πέντε χρόνια. Το πρώτο στά-
διο «Επιλογή Έργων και Συµβασιοποίηση», που θα πρέπει να
ολοκληρωθεί σε τρία έτη και η υπόχρεη εταιρεία µόλις το ολο-
κληρώσει παίρνει ένα πρώτο πιστοποιητικό που το ονοµάζουµε
«προέγκριση». Το δεύτερο στάδιο «Εκτέλεση των Συµβάσεων»,
άρα διάθεση του ποσού στον παραγωγό, που διαρκεί δύο έτη
και µετά από αυτό παίρνει την οριστική πιστοποίηση.

Με το άρθρο 7 διορθώνεται η παράγραφος 8 του άρθρου 73
του ν.3028. Συγκεκριµένα, η αναφορά στην παράγραφο 3 του
άρθρου 45 διορθώνεται σε παράγραφο 4, ώστε το άρθρο 73 να
στοιχείται πλέον προς το άρθρο 45. Δηλαδή µε το άρθρο 7 διορ-
θώνεται το άρθρο 73 του ν.3028, ώστε η σχετική αναφορά του
στο άρθρο 45 του ίδιου νόµου να στοιχείται προς τη νέα µορφή
του άρθρου 45, µετά από την κατάθεση της τροπολογίας.

Υπάρχει ακόµα µια τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, η οποία είναι
από κοινού µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, επειδή σταµατήσαµε τη διαδικασία των εισηγητών, σας
παρακαλώ, να τις καταθέσουµε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Έχουν κατατεθεί. Θα συνεχίσουµε µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ πάρα πολύ.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Εγώ σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Συγγνώµη για την καθυστέρηση, αλλά νοµίζω ότι θα βοηθήσει
στην πορεία να γνωρίζετε τις τροπολογίες από νωρίτερα για να
µπορούν να συζητηθούν αναλυτικά.

Ελάτε.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω βέβαια κατά πόσο θα διευκολυνθεί η συζήτηση µε

αυτόν τον τρόπο κατάθεσης των τροπολογιών την τελευταία
στιγµή. Είναι πάγια τακτική της κυρίας Υπουργού, να προσπαθεί
να µας αιφνιδιάζει. Δυστυχώς, το στοιχείο του αιφνιδιασµού σε
αυτή την περίπτωση δεν είναι καλό ούτε για εµάς αλλά κυρίως
για τον ελληνικό λαό, εννοώντας ότι δεν γίνεται σωστή διαβού-
λευση, δεν ερωτάται κανείς. Εν πάση περιπτώσει, ελπίζω να
βγουν τα σωστά συµπεράσµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε
ένα σχόλιο για τα πρωτοφανή που συνέβησαν στην τελευταία συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. Ο πρόεδρος
της επιτροπής εµπόδισε τον συνάδελφο Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ,
κ. Παναγιώτη Σκουρολιάκο να µιλήσει, θεωρώντας ότι είναι δι-
καίωµά του να του στερήσει τον λόγο, παρ’ ότι είναι εκπρόσωπος
του ελληνικού λαού, επειδή δεν άνοιξε πολύ γρήγορα, σχεδόν
άµεσα, το µικρόφωνό του.

Να θυµίσουµε ότι οι επιτροπές γίνονται µε πάρα πολύ µεγάλη
δυσκολία, πολλοί εξ ηµών δεν έχουµε τη δυνατότητα να βρισκό-
µαστε µέσα στην αίθουσα και αυτό όλο δυσκολεύει πάρα πολύ
τη διαδικασία. Αρνούµενος λοιπόν, να παραδεχτεί το λάθος του
ο κύριος πρόεδρος, στη συνέχεια στέρησε τον λόγο και από την
συνάδελφο κ. Σία Αναγνωστοπούλου. Με τη συµπεριφορά του
δηλαδή ανάγκασε όλους τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να αποχω-
ρήσουν από την επιτροπή, χωρίς να τους δοθεί η δυνατότητα να
τοποθετηθούν περαιτέρω. Και όλα αυτά, όταν λόγω πανδηµίας
και λόγω µέτρων οι Βουλευτές αντιµετωπίζουν τεράστιες δυσκο-
λίες. Ακριβώς λόγω τηλεδιασκέψεων. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι ο
πρόεδρος της επιτροπής θα έπρεπε να αντιλαµβάνεται ότι η ευ-
θύνη του είναι ο συντονισµός και η διευκόλυνση της συζήτησης,
καθήκοντα που δεν εξυπηρετούνται προφανώς από τέτοιου
ύφους συµπεριφορές, συµπεριφορές του «έτσι θέλω», που προ-
σβάλλουν τον ρόλο του πρόεδρου σε τελική ανάλυση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λειτουργία των κοινοβουλευ-
τικών επιτροπών εµείς τουλάχιστον θεωρούµε ότι είναι µια πάρα
πολύ σοβαρή διαδικασία και σαφώς δεν έχει ανάγκη από τέτοιες

λογικές οµαδάρχη παιδικής κατασκήνωσης της δεκαετίας του
1950. 

Επίσης, πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο να αναφερθώ και στο
ψήφισµα της γενικής συνέλευσης του διεθνούς ICOMOS για τις
αρχαιότητες στον σταθµό Βενιζέλου του µετρό Θεσσαλονίκης,
το οποίο εγκρίθηκε µε συντριπτική πλειοψηφία. Επί συνόλου εξα-
κοσίων ενενήντα ενός ψήφων, οι εξακόσιες είκοσι µία ήταν
«υπέρ», οι πενήντα οκτώ ήταν αποχές και µόνο τέσσερις ψήφοι
«κατά». Μόλις προχθές. 

Το ψήφισµα τάσσεται κατηγορηµατικά υπέρ της κατά χώρα
διατήρησης των αρχαιοτήτων και καλεί την ελληνική Κυβέρνηση
να µην προχωρήσει στην απόσπαση του µνηµειακού αυτού συ-
νόλου, που αποτελεί αναπόσπαστο µέρος της ιστορίας της
πόλης, αλλά και τµήµα της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονο-
µιάς. Καταθέτω το ψήφισµα στα Πρακτικά, εδώ στη Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραλλία Χρηστίδου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καλούµε έστω και τώρα το Υπουργείο να πάψει να υπηρετεί
αποκλειστικά τα συµφέροντα των εργολάβων εµµένοντας πει-
σµατικά σε µια γραµµή που το µόνο που δείχνει είναι ιδεοληψία.

Ερχόµενη τώρα στο νοµοσχέδιο, αναγκαστικά θα εστιάσω σε
ορισµένα µόνο άρθρα, παρ’ ότι διαφωνούµε σε πολλά, όπως επι-
σηµάνθηκε και στις επιτροπές και από µένα, αλλά και απ’ όλους
τους συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Κάποια φυσικά διορ-
θώθηκαν από την Υπουργό µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις -και αυτό
είναι πολύ θετικό-, κάποια όµως έγιναν πολύ χειρότερα µε τις
υπουργικές τροπολογίες.

Ξεκινάω λοιπόν µε το άρθρο 48, πρώην άρθρο 59. Άλλαξε η
αρίθµηση αφού η Υπουργός τελικά απέσυρε τις διατάξεις για το
Μουσείο Βρανά και ορθώς έπραξε, αφού βέβαια προηγουµένως
επί έναν χρόνο αρνιόταν να συναντηθεί µε τους δωρητές του
µουσείου. Πρόκειται για ένα φιάσκο που θα µπορούσε πολύ εύ-
κολα να έχει αποφευχθεί αν το Υπουργείο είχε µια ελάχιστη κοι-
νωνική γείωση.

Στο νέο αυτό άρθρο, το 48, έχουµε την µακρόχρονη εξαγωγή
αντικειµένων, συλλογών µουσείων, για συνολικά πενήντα χρόνια.
Αρχικά την προβλέπατε για εκατό χρόνια. Τι ισχύει σήµερα; Τα
δέκα χρόνια. Από δέκα χρόνια, το πήγατε σε έναν αιώνα και µετά
σε µία µέρα το κατεβάσατε σε µισό αιώνα. Είναι αυτό δείγµα σω-
στής νοµοθέτησης;

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ισχυριστήκατε ότι
όλα αυτά γίνονται για το Μουσείο Μπενάκη. Φέρατε µάλιστα
στην ακρόαση φορέων εκπρόσωπο του µουσείου εκθέτοντάς τον
ουσιαστικά, όπως σας επεσήµανε και η συνάδελφος. Γνωρίζετε
καλά ότι το άρθρο που έχετε φέρει δεν αφορά µόνο το Μουσείο
Μπενάκη, αλλά πάρα πολλά µουσεία της χώρας. Ανοίγετε τους
ασκούς του Αιόλου, που µπορούν να έχουν συνέπειες που εµείς
δεν θέλουµε να φανταζόµαστε. Και σας ερωτάµε: Υπήρξε πρό-
ταση από κάποια υπηρεσία του Υπουργείου γι’ αυτή την εξωφρε-
νική τροποποίηση του χρονικού διαστήµατος; Υπήρξε εισήγηση
από το Μουσείο Μπενάκη το οποίο χρησιµοποιείτε ως προπέτα-
σµα καπνού; Τι έλεγε η εισήγηση; Τι έλεγε το αίτηµα; Πενήντα
χρόνια; Εκατό χρόνια; Διακόσια χρόνια; Πόσα χρόνια έλεγε; 

Είναι δυνατόν να µειώνονται τα χρόνια από εκατό σε πενήντα,
εντός µίας νύχτας, ενώ µας είχε ειπωθεί ότι οι επενδυτές στη
Μελβούρνη, στο παράρτηµα του µουσείου, είναι υπεύθυνοι για
το αίτηµα; Δεν είναι ντροπή να εµπλέκετε ανθρώπους της Οµο-
γένειας και να τους χρησιµοποιείτε ως δικαιολογία; Τι αρχαιότη-
τες πρόκειται να σταλούν αύριο στην Αυστραλία, µεθαύριο σε
όλον τον κόσµο; Αρχαιότητες άνευ αξίας, που τις έχουµε σε απο-
θήκες, όπως υπονοείτε; Δηλαδή τι κάνουµε; Τι κάνετε εσείς; Πιά-
νετε κορόιδο, ας πούµε, τον οµογενή επενδυτή και να του
στείλουµε τα άνευ αξίας µνηµεία για πενήντα χρόνια ή στέλνουµε
για πενήντα χρόνια έξω σηµαντικές αρχαιότητες; Σας προειδο-
ποιήσαµε και στις επιτροπές, τέτοια διάταξη δεν µπορεί να πε-
ράσει µόνο µε την υπογραφή της Υπουργού. 

Καταθέτουµε για τον λόγο αυτό αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας και ζητάµε από τον κάθε Βουλευτή της πλειοψηφίας να υπο-
γράψει, αν πιστεύει ότι είναι ορθό το εν λόγω άρθρο, να πάρει
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την ευθύνη για τον εκπατρισµό αρχαιοτήτων για πενήντα χρόνια,
ώστε να αντιληφθούν όλοι οι Έλληνες πολίτες τι αξία έχουν οι
πατριωτικές κορώνες στις οποίες µε πολύ µεγάλη ευκολία επιδί-
δονται οι κύριοι και οι κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στο ίδιο θέµα, την Τρίτη το βράδυ η Υπουργός έφερε µία τρο-
πολογία, ενώ είχαν λήξει οι επιτροπές και για την οποία δεν µας
είχε προαναγγείλει τίποτα -όπως είπα και στην αρχή, είναι συνή-
θης αυτός ο τρόπος- ενώ είναι προφανές ότι την είχε έτοιµη.
Γιατί η Υπουργός δεν εµφάνισε την τροπολογία νωρίτερα; Ο
λόγος είναι ότι αλλάζει εν κρυπτώ και µέσα στη νύχτα, κυριολε-
κτικά µέσα στη νύχτα -καµµία υπερβολή- χωρίς διάλογο µε κα-
νέναν, το άρθρο 45 του ν.3028/2002 γνωστού ως «Αρχαιολογικού
Νόµου». Προβαίνει σε αλλαγές, που δεν τις έφερε στην επι-
τροπή, γιατί, µεταξύ άλλων, υποκρύπτουν τη δυνατότητα κλεισί-
µατος µικρών περιφερειακών µουσείων. Κυρία Υπουργέ, η
τροπολογία αυτή µε κανέναν τρόπο, σε καµµία φαντασία δεν
µπορεί να θεωρηθεί ως επείγουσα, αν µη τι άλλο. Αποσύρετέ τη
λοιπόν και φέρτε την κανονικά σε ένα επόµενο σχέδιο νόµου να
συζητηθεί στη Βουλή, όπως πρέπει, όπως είναι το σωστό. Εκτός
κι αν ανησυχείτε αν δει κανονικά το φως της δηµοσιότητας και
φοβάστε να υποστείτε τη βάσανο της διαβούλευσης. Ίσως µε
αυτόν τον τρόπο φανούν ξεκάθαρα οι προθέσεις. Άλλωστε ξέ-
ρετε τι λέει ο κόσµος για τα καµώµατα της νύχτας, ότι τα βλέπει
η µέρα και γελά. 

Για το θέµα αυτό έβγαλε ανακοίνωση και ο Σύλλογος Ελλήνων
Αρχαιολόγων, καταγγέλλοντας ότι η εν λόγω ενέργειά σας είναι
απαράδεκτη θεσµικά και ουσιαστικά και ότι έγινε χωρίς καµµία
διαβούλευση, ούτε µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, ούτε µε τα σωµατεία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ούτε µε τους εργαζοµένους
στα µουσεία. Είναι πράγµατι εντυπωσιακή η άρνησή σας να δια-
βουλεύεστε. Τόσο άριστοι πια; Τόσο καλά τα γνωρίζετε όλοι και
όλα; Τόσο γνώστες των θεµάτων, ώστε να αγνοείτε προκλητικά
τη γνώµη των άλλων; Το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραλλία Χρηστίδου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προχωρώ τώρα στο άρθρο 56 της νέας ρύθµισης που αφορά
την παράταση της εκκαθάρισης του Ταµείου Αλληλοβοήθειας
έως τις 31-8-2021. Το θέµα έχει µεγάλο και σκανδαλώδες ιστο-
ρικό και διερευνάται αυτή τη στιγµή από τη δικαιοσύνη. Η παρά-
ταση της εκκαθάρισης έχει ως αποτέλεσµα την παράταση της
συγκάλυψης όσων συνέβαιναν επί χρόνια στο ταµείο. Παράλ-
ληλα, έχουµε και µία συµπεριφορά που τολµούµε να πούµε ότι
είναι εκδικητική συµπεριφορά του εκκαθαριστή απέναντι στους
εργαζοµένους, τους οποίους έθεσε σε αναστολή εργασίας µε
καταχρηστικό τρόπο, αφήνοντάς τους χωρίς εισοδήµατα και
χωρίς αποζηµίωση. Και µας κάνει εντύπωση, κυρία Υπουργέ, ότι
ενώ ερωτηθήκατε από εµάς ευθέως για το θέµα αυτό και στην
τελευταία συνεδρίαση και στις προηγούµενες, δεν θεωρήσατε
καν σκόπιµο να σχολιάσετε. Ταυτόχρονα δεν προχωρήσατε σε
υπηρεσιακή διερεύνηση της υπόθεσης, παράλληλα µε τη δικα-
στική της διερεύνηση, όπως θα ήταν το καθήκον σας. Αναγκαζό-
µαστε λοιπόν να θέσουµε και αυτό το θέµα σε ψηφοφορία, ώστε
να καταδειχθεί πόσοι και ποιοι επιµένουν στη συγκάλυψη των
«τρωκτικών» που έκαναν «πάρτι» µε το δηµόσιο χρήµα.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 58 για το ΕΚΟΜΕ. Το πόσο επιτυ-
χηµένο είναι αυτό το άρθρο φαίνεται και από την αντίδραση των
κινηµατογραφικών σωµατείων. Η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών,
η Ένωση Κινηµατογραφιστών Βορείου Ελλάδος, η Ένωση Σκη-
νοθετών Παραγωγών Ελληνικού Κινηµατογράφου, η Ένωση Τε-
χνικών Ελληνικού Κινηµατογράφου Τηλεόρασης, η Πανελλήνια
Ένωση Αιθουσαρχών Κινηµατογραφιστών, η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Θεάµατος Ακροάµατος, ο Σύνδεσµος Ανεξάρτητων Πα-
ραγωγών Οπτικοακουστικών Έργων, το Σωµατείο Ελλήνων
Ηθοποιών, η Ελληνική Ακαδηµία Κινηµατογράφου, όλοι σας ζη-
τούν να αποσύρετε το άρθρο. Καταθέτω και το σχετικό κείµενο
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χρηστίδου καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο

αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα, πολύ συγκεκριµένα: Πώς
είναι δυνατόν µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων να
πληρώνονται τιµολόγια στο εξωτερικό; Με ποιον µηχανισµό θα
ελέγχει το ΕΚΟΜΕ τα ξένα τιµολόγια, αν είναι αληθή ή αν είναι
παραφουσκωµένα; Τρίτο ερώτηµα: Ποιος θα µπορεί να διαπι-
στώσει αν υπάρχουν λάθη, παραλείψεις, από τις εκθέσεις των
ορκωτών λογιστών που προσλαµβάνονται για λογαριασµό µιας
ξένης εταιρείας; Και το βασικότερο ερώτηµα: Καταλαβαίνετε ότι
µε τη ρύθµιση αυτή οδηγείτε τους Έλληνες εργαζόµενους στον
κινηµατογραφικό χώρο σε ανεργία, σε µειώσεις αµοιβών, στη µε-
ταφορά έδρας των εταιριών σε άλλες χώρες, Βουλγαρία, Κύπρο
κ.λπ.; Φοβόµαστε ότι το καταλαβαίνετε και ότι δεν το κάνετε κατά
λάθος. Είναι η συνέχεια, ξέρετε, της εικόνας του Πρωθυπουργού
να φωτογραφίζεται µε τον Τοµ Χανκς στην Αντίπαρο. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός της χώρας πήγε αυτοπροσώπως να δώσει το ελ-
ληνικό διαβατήριο της χώρας σε έναν καλό ηθοποιό και ειλικρινή
φίλο της Ελλάδας. Ξέρετε, η δουλειά του Πρωθυπουργού, εκτός
από τέτοιες επικοινωνιακές κινήσεις, διερωτόµαστε µήπως είναι
και να επικεντρώνεται στην έµπρακτη στήριξη των Ελλήνων κι-
νηµατογραφιστών, που είναι και οι πραγµατικοί πρεσβευτές του
ελληνικού σύγχρονου πολιτισµού στο εξωτερικό; 

Για το Μουσείο Ζυγοµαλά σας είπαµε, εφόσον αντιδρά η το-
πική κοινωνία, να αποσύρετε το άρθρο. 

Για τις αρχαιότητες που ανήκουν στο δηµόσιο και εσείς τις πα-
ραχωρείτε στο Ιστορικό Μουσείο της Κρήτης, ακόµα και αυτές
που προορίζονται για το καινούργιο µουσείο της Μεσαράς, σας
ρωτήσαµε και εµείς και ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων, αλλά
δεν απαντήσατε. 

Για την ενίσχυση του ΟΔΑΠ µε προσωπικό και για τις ανα-
γκαίες, κατάλληλες αλλαγές στο οργανόγραµµά του, ώστε να µη
χρειάζεται καµµία σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου, σας τα είπαµε και στις επιτροπές. Προφανώς θα καταψη-
φίσουµε το άρθρο 5. 

Θα αναφερθώ λοιπόν στις τροπολογίες που καταθέσαµε ως
ΣΥΡΙΖΑ. Μας απαντήσατε προχθές, όταν πια είχαµε φύγει από
την Αίθουσα των επιτροπών, ότι ήσασταν θετική σε όλες, αλλά
τις παραπέµπετε στις καλένδες. Ήδη η Ένωση Ελληνικού Βι-
βλίου έβγαλε ανακοίνωση διαµαρτυρόµενη γι’ αυτή σας τη
στάση. Την Τρίτη το πρωί οι καλλιτέχνες, η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Θεάµατος - Ακροάµατος και το Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών
έκαναν παράσταση διαµαρτυρίας στο Υπουργείο, τηρώντας όλα
τα µέσα προστασίας, ζητώντας να σας συναντήσουν. Μάταια. Η
αδιαφορία που δείχνετε για τους ανθρώπους του πολιτισµού
πραγµατικά θα µας µείνει αξέχαστη. 

Θα σας το ξαναπούµε και θα το ξαναλέµε για όσο χρειαστεί.
Τα συσσίτια που διοργανώνονται στα σωµατεία, από τα σωµα-
τεία, για τους µουσικούς, τους ηθοποιούς, τους καλλιτέχνες εν
γένει, είναι ντροπή για το Υπουργείο, είναι ντροπή για τη χώρα.
Πάρτε επιτέλους ουσιαστικά µέτρα. Μην κοιτάτε άπραγοι. Μην
µας λέτε ότι δεν είναι δική σας ευθύνη και δική σας αρµοδιότητα,
και δεν είναι δική σας δουλειά, και ότι είναι δουλειά άλλων
Υπουργών. Αυτή την τόσο δύσκολη περίοδο, που εσάς έχει ο πο-
λιτισµός στο υπουργικό τιµόνι, εσείς πρέπει να αναλάβετε να τον
υπερασπιστείτε, και αυτόν και τους ανθρώπους του. Και δυστυ-
χώς, κυρία Υπουργέ, έχετε καθυστερήσει χαρακτηριστικά, και
αντί να ασχοληθείτε µε τις επείγουσες ανάγκες των ανθρώπων
του πολιτισµού, ενδιαφέρεστε µόνο για το πώς θα φύγουν οι αρ-
χαιότητες στο εξωτερικό. Λυπούµαστε πραγµατικά πάρα πολύ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Ο κ. Μπούγας επιµένει και ζητεί τον λόγο για ένα λεπτό, για

µία µικρή παρέµβαση. Τι αφορά, κύριε Μπούγα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για το

εξής ζήτηµα. Αναφέρθηκε η κυρία συνάδελφος σε ένα περιστα-
τικό το οποίο έλαβε χώρα στην αρµόδια επιτροπή κατά την συ-
ζήτηση και την επεξεργασία του νοµοσχεδίου που φέρατε
σήµερα ενώπιον µας και δεν θα ελάµβανα τον λόγο, εάν δεν αφο-
ρούσε τον πρόεδρο της επιτροπής και την προστασία του κύ-
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ρους του προέδρου της επιτροπής. Διότι είναι γνωστό ότι ο πρό-
εδρος δεν έχει συνηθίσει τα µέλη της επιτροπής και τους συνα-
δέλφους σε αντιδηµοκρατική συµπεριφορά. Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ
έχει συνηθίσει σε σόου στις επιτροπές, πρόσφατο του κ. Σπίρ-
τζη.

Ήθελα λοιπόν, προς αποκατάσταση της τάξης -δεν ήµουν
παρών, πληροφορήθηκα όµως το γεγονός- να πω ότι το γεγονός
έχει ως εξής: Λόγω κακής σύνδεσης, δεν ήταν δυνατόν να µιλή-
σει ο κ. Σκουρολιάκος, ο οποίος είχε τον λόγο και δόθηκε από
τον πρόεδρο ο λόγος σε άλλον συνάδελφο στην επιτροπή. Κατά
τη διάρκεια που µιλούσε η άλλη συνάδελφος, ζητούσε ο κ. Σκου-
ρολιάκος να πάρει τον λόγο και να µιλήσει αυτός. Αυτό δεν το
επέτρεψε ο πρόεδρος και στάθηκε αφορµή να στηθεί ένα επικοι-
νωνιακό σόου από τον ΣΥΡΙΖΑ και να αποχωρήσουν από την επι-
τροπή. Αυτό το λέω προς αποκατάσταση της αλήθειας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν
γίνεται. Δεν είστε εσείς. Ο κ. Μπούγας είναι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει καµµία περίπτωση!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην Ολοµέλεια δεν

πρέπει να τίθενται τέτοια θέµατα ούτε απόντος του προέδρου
της επιτροπής να τίθεται ζήτηµα για όσα είπε για τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
κύριε Μπούγα. Σας παρακαλώ. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, µε συγχωρείτε, είστε Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος! Τώρα µόλις µου το έδειξαν και το είδα. Με
συγχωρείτε πάρα πολύ. Θέλω να ξέρετε ότι δεν το είχα δει!

Παρακαλώ έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πειράζει. Κύριε

Πρόεδρε, το καταλαβαίνω. Μισό λεπτό θέλω µόνο. 
Επειδή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-

τίας µάλλον δεν παρακολούθησε καθόλου τη διαδικασία, δεν έγι-
ναν καθόλου έτσι τα πράγµατα όπως τα παρουσιάζει. Ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων κ. Στύλιος
πολλές φορές έχει προβεί σε τέτοιες παρεµβάσεις, οι οποίες δεν
δικαιολογούνται. Εµένα έκανε απαλοιφή από τα Πρακτικά κάτι
που είπα προς την Υπουργό -νοµίζω ότι η Υπουργός έχει αποδεί-
ξει ότι δεν χρειάζεται υπεράσπιση και προστασία, µόνη της τα
καταφέρνει µια χαρά- και προχώρησε πραγµατικά στην αφαί-
ρεση του λόγου του κ. Σκουρολιάκου -µια χαρά ακουγόταν- στην
αφαίρεση του λόγου µετά από εµένα, µε αυταρχικό τρόπο. Υπάρ-
χουν τα ηχητικά, ελπίζω, για να µπορέσετε να τα δείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει λόγος τώρα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σε κάθε περίπτωση,

για να µην τρώω τον χρόνο, από τους οµιλητές, εγώ έχω ζητήσει
από τη Διάσκεψη των Προέδρων να δει το θέµα του Προέδρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει προσωπικό, είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Μίλησε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και η Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Θα τα πείτε µετά στη
δευτερολογία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο εισηγητής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτριος
Κωνσταντόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός για όλους
µας είναι δηµόσιο αγαθό και ο πλέον δυναµικός αναπτυξιακός
πυλώνας της χώρας µας. Η προστασία και ανάδειξη του πολιτι-
σµικού µας αποθέµατος µε παράλληλη διασφάλιση της σύγχρο-
νης δηµιουργίας αποτελούν βασικούς άξονες των προτάσεων
του Κινήµατος Αλλαγής. 

Κυρία Υπουργέ, µέσα στην πρωτοφανή κρίση για τον πολιτι-
σµό που δηµιουργούν οι συνθήκες πανδηµίας, σας προτείναµε
να δηµιουργηθεί το Ταµείο Αρωγής Πολιτισµού, µε άµεση χρη-
µατοδότηση τούτου από τα αδιάθετα των πόρων που είχαν δοθεί
στην αυτοδιοίκηση και δεν ήταν ολίγα. Φτάνουν τα 87 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. 

Να θυµίσω, κυρία Υπουργέ, ότι ο κόσµος του πολιτισµού
ακόµα και σήµερα περιµένει απαντήσεις από όλους µας στα δια-
χρονικά του αιτήµατα, όπως για την απουσία του ανώτατου πτυ-
χίου για τους αποφοίτους δηµόσιων και ιδιωτικών καλλιτεχνικών
σπουδών, όπως για τις επισφαλείς εργασιακές σχέσεις και τις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας στον πολιτισµό. 

Σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, ο πολιτισµός δέχεται τεράστια
πίεση. Γι’ αυτό χρειάζονται -θα έλεγα- µακροπρόθεσµες και βιώ-
σιµες πολιτικές. Και αυτό, κυρία Υπουργέ, ας κρατηθεί και ας
απαντηθεί το συντοµότερο από εσάς. 

Επί του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη
του εκσυγχρονισµού ιδιαίτερα του Ταµείου Αρχαιολογικών
Πόρων αποτελούσε και αποτελεί πάγιο αίτηµα εργαζοµένων και
φορέων στον χώρο του πολιτισµού. Θα θυµίσω ότι το ταµείο λει-
τουργεί βάσει του νόµου του 1977, έναν νόµο άλλης εποχής, που
προκαλούσε -θα έλεγα- συνεχώς διοικητικές δυσλειτουργίες στο
ταµείο. 

Σήµερα λοιπόν το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων αναδιοργα-
νώνεται και ανασυγκροτείται και µετονοµάζεται σε Οργανισµό
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων. Ουσιαστικά, ο
οργανισµός εισέρχεται σε µια νέα εποχή. Γι’ αυτό βασικοί του
στόχοι πρέπει να είναι η αύξηση των πολιτιστικών πόρων, η προ-
στασία των αρχαιολογικών µας χώρων και µουσείων, καθώς και
η δηµιουργία σύγχρονων υποδοµών για τους επισκέπτες.

Εν τοις πράγµασι, κυρία Υπουργέ, πρέπει να δοθεί τέλος σε
αρχαιολογικούς χώρους χωρίς υποδοµές, χωρίς αναψυκτήρια
και στελεχωµένα και ολοκληρωµένα πωλητήρια. Να θυµίσω ότι
µέχρι πρόσφατα, σαράντα πέντε έως και εξήντα αναψυκτήρια
της χώρας σε µουσεία ήταν κλειστά. Είναι µια εικόνα που δεν
τιµά ούτε τα µουσεία µας ούτε τα πολιτιστικά µας µνηµεία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο νέος οργανισµός, ο ΟΔΑΠ δηλαδή, ο
Οργανισµός Διαχείρισης Ανάπτυξης και Πολιτιστικών Πόρων πα-
ραµένει νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, κάτι που έχει ιδιαίτερη
σηµασία για τη λειτουργία του και τούτο βέβαια υπηρετώντας το
δηµόσιο συµφέρον. 

Αυτό που πρέπει να µας προβληµατίζει, κυρία Υπουργέ, είναι
η προοπτική δηµιουργίας ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου που θα διαχειρίζεται τους πόρους του ΟΔΑΠ, ενός νοµικού
προσώπου που είχε νοµοθετήσει και είχε ψηφίσει -να θυµίσω- η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τον ν.4551/2018. Μάλλον όµως σή-
µερα ο ΣΥΡΙΖΑ ξέχασε την ψήφισή του από την τότε κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και κατήγγειλε στην επιτροπή που το συζη-
τούσαµε και σήµερα µάλιστα τάσσεται εναντίον του! Είναι σκέ-
ψεις «ψηφίζω-ξεψηφίζω».

Η δική µας πρόταση, κυρία Υπουργέ, είναι σαφής και σταθερή.
Το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, το 2018 καταψηφίσαµε τη δηµι-
ουργία του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου από το ΤΑΠ και
σήµερα σας ζητάµε να µας διευκρινίσετε γιατί χρειάζεται ένα
ακόµη νοµικό πρόσωπο, κυρία Υπουργέ, ποια θα είναι η δοµή του
και ποιες οι αρµοδιότητές του και γιατί δεν µπορεί, είναι αδύνα-
τον να ανταποκριθεί στη διαχείριση των ακινήτων, αναψυκτηρίων
ή πωλητηρίων ο ίδιος ο ΟΔΑΠ. Ακόµα και µετά τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που φέρατε, θα έλεγα ότι αυτή η ασάφεια -η δηµι-
ουργική ασάφεια του ΣΥΡΙΖΑ, όπως έλεγαν- παραµένει. Δείτε το.
Περιµένουµε από εσάς σαφέστατη απάντηση.

Τώρα, στα θέµατα των δαπανών και της δοµής του οργανι-
σµού, είναι θετικές οι διορθώσεις που κάνατε και µε τις δικές µας
προτάσεις που τις αποδεχθήκατε, όπως στα άρθρα 26 και 27,
ώστε να υπάρχουν ξεκάθαρες αρµοδιότητες των υπηρεσιών του
ΟΔΑΠ. 

Επίσης, είναι θετική η επέκταση της αποζηµίωσης για υπερω-
ρίες στους γραµµατείς των κεντρικών συµβουλίων, όπως επίσης
σας είχαµε προτείνει και αποδεχθήκατε. Ωστόσο, κυρία
Υπουργέ, η µεταφορά της δαπάνης για την υπερωριακή απασχό-
ληση των αρχαιοφυλάκων και του προσωπικού καθαριότητας
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των αρχαιολογικών χώρων από τον ΟΔΑΠ στο Υπουργείο Πολι-
τισµού µετά από δύο χρόνια δεν έχει κάποια δικαιολογητική
βάση. Δείτε. το. Ωστόσο, θα έλεγα ότι µέχρι σήµερα η διαδικασία
εξελίσσεται οµαλά και έτσι λοιπόν θα πρέπει να συνεχίσει. 

Όσον αφορά στο προσωπικό, ο νέος οργανισµός, αγαπητοί
συνάδελφοι, αναλαµβάνει διευρυµένες αρµοδιότητες και χρει-
άζεται να του αποδοθούν οι κατάλληλοι πόροι για να µπορέσει
να λειτουργήσει. 

Κυρία Υπουργέ, σας τονίσαµε και στη συζήτηση επί των άρ-
θρων και επί της αρχής ότι οι τριακόσιες θέσεις του προσωπικού
δεν επαρκούν. Χρειάζεται να αυξηθούν. Σας είπαµε να προχω-
ρήσετε άµεσα σε προσλήψεις. Θυµίζω ότι µεγάλο µέρος των ερ-
γαζοµένων του ΤΑΠ πλησιάζουν στη συνταξιοδότηση. Και
ταυτόχρονα σας ζητήσαµε να κατοχυρωθούν τα δικαιώµατα του
υπάρχοντος προσωπικού. 

Κλείνω την τοποθέτησή µου για τον ΟΔΑΠ µε το ζήτηµα των
αρχαιοφυλάκων. Καταθέσαµε, κυρία Υπουργέ, µια τροπολογία
που αποκαθιστά µια διαχρονική, θα έλεγα, αδικία. Οι αρχαιοφύ-
λακες είναι οι άνθρωποι που ουσιαστικά κρατούν ανοικτούς τους
αρχαιολογικούς χώρους. Εργάζονται σε µόνιµη βάση, πέραν του
πενθηµέρου, και τούτο πενήντα µε εξήντα µέρες παραπάνω από
όλους τους άλλους υπαλλήλους και µάλιστα θα έλεγα πολλές
φορές κάτω από συνθήκες αντίξοες. 

Η εργασία τους, κυρία Υπουργέ, αυτή την έκτη µέρα δεν προ-
σµετράται σήµερα στο συνταξιοδοτικό. Είναι καιρός η πολιτεία,
θα έλεγα, να δώσει οριστική λύση στο πρόβληµα αυτό. Γι’ αυτό
και σας ζητάµε να κάνετε αποδεκτή την τροπολογία. Ξέρω ότι
δεν είναι στο χέρι σας το δικό σας. Ας συνεννοηθείτε µε τον κ.
Βρούτση και µε τον κ. Σταϊκούρα και να αποδεχθείτε την τροπο-
λογία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ζήτηµα της δωρεάς του Μουσείου
Βρανά στο ελληνικό δηµόσιο εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, το
έχουµε θέσει επανειληµµένως. 

Προσωπικά ως Τοµεάρχης Πολιτισµού αναφέρθηκα στο Μου-
σείο Βρανά σε τοποθετήσεις µου στην Αίθουσα αυτή τόσο στις
17 Ιουλίου 2020 όσο και στις 20 Νοεµβρίου 2020, ζητώντας από
εσάς, κυρία Υπουργέ, να έρθει προς συζήτηση το σχετικό νοµο-
σχέδιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Μουσείο Βρανά, ωστόσο, στη Λέσβο
είναι ένα µνηµείο. Δηµιουργήθηκε από την οικογένεια του Οδυσ-
σέα Ελύτη. Αναστηλώθηκε και µετατράπηκε σε µουσείο από την
πολιτιστική εταιρεία «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ», µια οµάδα -θα έλεγα- δια-
κεκριµένων ανθρώπων του πολιτισµού. Από το 2017 έχει ξεκινή-
σει η διαδικασία δωρεάς του µουσείου εκ µέρους της εταιρείας
«ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ».

Απέµεινε, λοιπόν, τι; Η αποδοχή της δωρεάς από το Υπουργείο
Πολιτισµού µε την ψήφιση σχετικού νοµοσχεδίου, κάτι που η Κυ-
βέρνηση -να θυµίσω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ- δεν έκανε
ποτέ. Οι ευθύνες της µεγάλες, µε αποτέλεσµα η συµβολαιογρα-
φική αυτή πράξη δωρεάς εν τέλει να λήξει τον Μάρτιο του 2019,
δηλαδή επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα, βέβαια, οι αγαπητοί συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ κλαίνε πάνω από το «χυµένο γάλα».

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει περιλάβει -θα έλεγα- στην αρχική
του µορφή την ίδρυση του Μουσείου Ελαιοτριβείου Βρανά, δια-
τάξεις οι οποίες στη συνέχεια αποσύρθηκαν. Και τούτο γιατί;
Διότι προέκυψε ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν ανταποκρί-
νονταν στους όρους της συµβολαιογραφικής πράξης δωρεάς,
ενός εγγράφου που δεν είχε γνωστοποιηθεί ούτε στα µέλη της
επιτροπής ούτε ουσιαστικά στους συναδέλφους Βουλευτές, µε
αποτέλεσµα να είναι άγνωστοι -άγνωστοι!-αγαπητοί συνάδελφοι,
οι όροι δωρεάς στους Βουλευτές.

Μάλιστα, θα έλεγα εδώ -προς έκπληξη όλων στην επιτροπή-
ότι η Υπουργός µάς ενηµέρωσε ότι η συµβολαιογραφική πράξη
της δωρεάς δεν βρέθηκε στο πρωτόκολλο του γραφείου του
Υπουργού µετά την αλλαγή ηγεσίας του Υπουργείου, µια διαπί-
στωση που θα έλεγα ότι δεν αρµόζει σε ένα σύγχρονο κράτος,
ιδιαίτερα στην ψηφιακή εποχή.

Γι’ αυτό θα πρέπει, κυρία Υπουργέ, να διερευνηθεί σε βάθος
αυτό, γιατί διαφορετικά δεν υπάρχει συνέχεια του κράτους.
Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, σε συνεργασία µε τη δωρήτρια εταιρεία
να διαµορφώσετε το πλαίσιο για την επόµενη µέρα του Μου-

σείου Βρανά και µε σεβασµό στην ιστορία του και στην προ-
σφορά της δωρήτριας εταιρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» να έρθει ξανά
προς συζήτηση και να το ψηφίσουµε και να αποδεχθούµε τη
δωρεά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα µόνο αυτά που ανέ-
φερα περί συνέχειας του κράτους. Βγάλτε τα συµπεράσµατά
σας και ιδιαίτερα οι πολίτες για το γιατί η γραφειοκρατία µεσου-
ρανεί.

Ερχόµαστε στο θέµα, αγαπητοί συνάδελφοι, εξαγωγής αρχαι-
οτήτων και της συνεργασίας του Μουσείου Μπενάκη και του
Μουσείου Ελληνικού Πολιτισµού Μελβούρνης. 

Μάλιστα, καταθέσατε και σχετική τροπολογία, κυρία Υπουργέ.
Αυτό, όµως, που έχουµε να πούµε είναι ότι η Ελλάδα είναι η κοι-
τίδα του πολιτισµού, τον οποίο µετέδωσε στα πέρατα της γης.

Σήµερα ο πολιτισµός, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελεί ένα
ισχυρό εργαλείο στην ενδυνάµωση των διεθνών σχέσεων της πα-
τρίδας µας µε τον έξω κόσµο και ιδιαίτερα των δεσµών µας µε
την Οµογένεια. Με τη στήριξη της εξωστρέφειας των µουσείων
αναδεικνύεται ο φιλελληνισµός, προβάλλεται η πατρίδα µας και
η πολιτιστική κληρονοµιά σε Έλληνες του εξωτερικού, αλλά και
σε πολίτες άλλων χωρών, δηλαδή στους πολίτες της γης.

Ταυτόχρονα, µε την προβολή των αρχαιοτήτων µας σε εκθέ-
σεις του εξωτερικού και µε τον δανεισµό υπό τον έλεγχο του δη-
µοσίου και ιδιαίτερα του ΚΑΣ, µπορεί να δοθούν αρχαιότητες
προς δανεισµό προς όφελος των πολιτών της γης και της διάδο-
σης της ελληνικής πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, η οποία πρέπει
να προβάλλεται στο εξωτερικό όχι µε παράνοµες ενέργειες και
έκνοµες ενέργειες και µε κλοπή αρχαιοτήτων, όπως έχει συµβεί
και µε τα µάρµαρα του Παρθενώνα, για τα οποία θα έλεγα ότι
διαχρονικός αγώνας όλων µας είναι να γυρίσουν στην πατρίδα
µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ας µην ξεχνάµε ότι βρισκόµα-
στε σε µια άλλη εποχή, στην ψηφιακή εποχή. Υπάρχουν τρόποι
να διασφαλιστεί και η διαφάνεια και η συνέχεια του κράτους -και
θα έλεγα εδώ- και η αποτελεσµατική προστασία των αρχαιοτή-
των µας τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό.

Όλα αυτά, βέβαια, ισχύουν µε µια βασική προϋπόθεση, που
είναι αυτή που έθεσα εξ αρχής και είναι η συνέχεια του κράτους
και η τήρηση των διακρατικών συµφωνιών. Όσο αυτά είναι δε-
δοµένα, δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα. Αντιθέτως, όπου
υπάρχουν συµφωνίες, καταπολεµούνται παράνοµες, έκνοµες
ενέργειες και η αρχαιοκαπηλία. Κρατήστε το αυτό και πιστεύω
ότι δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα, όταν το κράτος µας είναι
οργανωµένο και όταν σε αυτό υπάρχει συνέχεια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Μουσείο Μπενάκη είναι νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου, έχει µια µακρά ιστορία µε µεγάλη αξία
για τον χώρο του πολιτισµού. Η πολιτεία οφείλει να σταθεί -θα
έλεγα εδώ- αρωγός στις ανάγκες του µουσείου, ώστε να εκπλη-
ρώνει τους σκοπούς του, ιδίως εν µέσω των συνθηκών που δια-
µορφώνει και η πανδηµία.

Είναι ιδιαίτερη τιµή για τη χώρα µας η προοπτική που διανοί-
γεται µέσω της συνεργασίας του Μουσείου Μπενάκη και του
Μουσείου Ελληνικού Πολιτισµού της Μελβούρνης για τη δηµι-
ουργία µουσείου ελληνικού πολιτισµού σε ένα ιστορικό κτήριο
στο κέντρο της Μελβούρνης και τούτο µάλιστα µέσω µιας µεγά-
λης επένδυσης.

Τα εκθέµατα, αγαπητοί συνάδελφοι, στη Μελβούρνη θα λει-
τουργήσουν ως πρεσβευτές της χώρας µας, φέρνοντας τους
Έλληνες του εξωτερικού πιο κοντά, άρα και τους ξένους πολίτες
πιο κοντά στην ιστορία µας και στην πολιτιστική µας κληρονοµιά.

Σας τονίσαµε εξαρχής ότι οι όροι µε τους οποίους θα υλοποι-
ηθεί αυτή η συνεργασία οφείλουν να είναι σαφείς και µε αυστηρό
έλεγχο του Υπουργείου και του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµ-
βουλίου, να γνωρίζει δηλαδή και να ελέγχει το ελληνικό δηµόσιο
ποιες συγκεκριµένες αρχαιότητες θα δανειστούν στο εξωτερικό
και µε ποιους όρους.

Είπαµε όλοι εδώ σε αυτή την Αίθουσα ότι τα πενήντα συν πε-
νήντα χρόνια ήταν πολλά. Σας είπαµε, κυρία Υπουργέ, ότι και
µετά από την πρόταση του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας τα
εικοσιπέντε συν εικοσιπέντε είναι πολλά. Δείτε τα δεκαπέντε συν
δεκαπέντε, ήτοι είκοσι συν είκοσι.

3936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με την τροπολογία που φέρατε, ωστόσο, κυρία Υπουργέ, τρο-
ποποιείτε το άρθρο του αρχαιολογικού νόµου σχετικά µε την έν-
νοια µουσείων και εντάσσετε σε αυτή τη νέα ρύθµιση τη
δυνατότητα δανεισµού αρχαιοτήτων στο εξωτερικό για εικοσι-
πέντε χρόνια µε δυνατότητα ανανέωσης για άλλα εικοσιπέντε.
Ορίσατε ρητά ότι η ρύθµιση αυτή δεν εφαρµόζεται για τα µου-
σεία που ιδρύει και λειτουργεί το Υπουργείο Πολιτισµού.

Θα πρέπει, ωστόσο, κυρία Υπουργέ, να µας πείτε γιατί η αλ-
λαγή του άρθρου 45 του αρχαιολογικού νόµου γίνεται µε τροπο-
λογία και να µας διευκρινίσετε επίσης ποιες είναι οι αλλαγές που
χρειάζονται στο θεσµικό πλαίσιο των µουσείων οι οποίες έρχον-
ται µε την τροπολογία αυτή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο θέµα των επιχορηγήσεων οπτικοα-
κουστικών έργων, του ΕΚΟΜΕ, το νέο πλαίσιο των επιχορηγή-
σεων διαµορφώθηκε πριν πέντε µήνες και σήµερα µε το άρθρο
58 προβλέπεται ότι θα µπορούν να επιδοτούνται από το ΕΚΟΜΕ
τιµολόγια από αλλοδαπές εταιρείες µέχρι και το 50% των επιλέ-
ξιµων δαπανών.

Η διάταξη αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί θεωρητικά να
προσελκύει ξένες παραγωγές, δηµιουργώντας πλούτο στη χώρα
µας και θέσεις εργασίας, που για όλους µας είναι ένα ζητούµενο.
Ωστόσο, µια τέτοια δυνατότητα, θα έλεγα, αγαπητοί συνάδελφοι,
πρέπει να τεθεί υπό προϋποθέσεις, διότι µε τη σηµερινή της
µορφή, κυρία Υπουργέ, ευνοεί τις µεγάλες παραγωγές του εξω-
τερικού, οδηγεί σε απώλεια εσόδων για το δηµόσιο και τη φορο-
λογία και τις εισφορές και κυρίως θέτει σε κίνδυνο τις ελληνικές
παραγωγές, καθώς επίσης και την απασχόληση Ελλήνων συντε-
λεστών, αυτό δηλαδή που πρέπει σήµερα εµείς εδώ να θωρακί-
σουµε.

Γι’ αυτό σας προτείνουµε, πρώτον, οι αµοιβές µε αλλοδαπά τι-
µολόγια να είναι επιλέξιµες σε ένα ποσοστό των συνολικών δα-
πανών για αµοιβές προσωπικού, άρα να διασφαλίζεται ότι θα
συµµετέχουν σε αυτές και οι Έλληνες συντελεστές σε όλες τις
κατηγορίες.

Δεύτερον, προτείνουµε να διεκπεραιώνονται πληρωµές από
έναν τραπεζικό λογαριασµό, ώστε να ελέγχεται η διαδροµή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, να φορολογηθούν οι αµοιβές στην πηγή του εισοδή-

µατος, άρα -πού;- στην Ελλάδα, ενισχύοντας τα δηµόσια έσοδα.
Αυτές είναι προτάσεις, κυρία Υπουργέ, που µπορούν να προ-

σελκύσουν επενδύσεις, χωρίς να θέτουν σε κίνδυνο -θα έλεγα-
το µέλλον των Ελλήνων συντελεστών.

Τέλος, µε το άρθρο 60 του νοµοσχεδίου επεκτείνεται µέχρι και
31-12-2021 η δυνατότητα των επιχειρήσεων του πολιτισµού να
χορηγούν πιστωτικά σηµειώµατα αντί επιστροφής χρηµάτων και
τούτο για παραστάσεις που ακυρώθηκαν ή αναβλήθηκαν λόγω
της πανδηµίας.

Κυρία Υπουργέ, είναι µια αναγκαία -θα έλεγα- και καλοδεχού-
µενη βοήθεια, που θα πρέπει ωστόσο να συνδυαστεί µε περαι-
τέρω µέτρα στήριξης των επιχειρήσεων και των ανθρώπων του
πολιτισµού. Σήµερα αυτοί οι άνθρωποι παλεύουν να σταθούν όρ-
θιοι, ιδιαίτερα µέσα στην κρίση και την πανδηµία του κορωνοϊού.

Ολοκληρώνοντας, θα αναφερθώ τώρα στην τροπολογία του
Υφυπουργού Αθλητισµού σχετικά µε τον χρόνο διεξαγωγής των
εκλογών των αθλητικών οµοσπονδιών για το έτος 2020, εκλογές
που συνδέονται ευθέως µε την εγγραφή αθλητικών σωµατείων
στο µητρώο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού µέχρι 31-12-
2020.

Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, κανείς δεν διαφωνεί µε
την ύπαρξη µητρώου, ώστε να καταγραφούν ενεργά σωµατεία
και να εξαλειφθεί το φαινόµενο των σωµατείων-σφραγίδων που
ζήσαµε κατά το παρελθόν και όλοι το είχαµε καταγγείλει και ου-
σιαστικά ουδείς το επαίνεσε.

Ωστόσο φοβάµαι, κυρία Υπουργέ, σήµερα ότι κινδυνεύουµε
να φθάσουµε στην αντιπέρα όχθη, γιατί το µητρώο επιβάλλεται,
όπως έχουµε πει κατ’ επανάληψη, να είναι ανοιχτό, χωρίς απο-
κλεισµούς και όχι να εργαλειοποιείται για να ελεγχθεί ένα εκλο-
γικό σώµα.

Ακόµα δε και πρακτικά, θα έλεγα, αν µιλήσουµε και το δούµε,

το µητρώο έχει εξελιχθεί σε µια χρονοβόρα µετ’ εµποδίων διαδι-
κασία. Χιλιάδες σωµατεία αποµένουν και αναµένουν την ολοκλή-
ρωση της εγγραφής τους και βρίσκονται αντιµέτωπα µε
γραφειοκρατικά αδιέξοδα. Μάλιστα, εν µέσω της πανδηµίας
αυτά αυξάνονται. Πολύ αµφιβάλλω, κύριε Παφίλη και αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι τα σωµατεία αυτά θα προλάβουν να εγγραφούν
στο µητρώο. Ο αποκλεισµός τους από τις εκλογές και τη χρήση
δηµόσιων αθλητικών εγκαταστάσεων για τον λόγο αυτό είναι
ανεπίτρεπτος. Θυµόµαστε και τις ρίζες µας. 

Τέλος, όσον αφορά το θέµα του ποδοσφαίρου, αναµένουµε
από την κυρία Υπουργό να καταθέσει στη Βουλή την ολιστική µε-
λέτη των FIFA και UEFA για τη βελτίωση και την αναβάθµιση του
ελληνικού πολιτισµού, καθώς και το Μνηµόνιο Συνεργασίας που
υπεγράφη στις 25 Φεβρουαρίου 2020 µετά τη συνάντηση του
Πρωθυπουργού µε τους επικεφαλής της FIFA και της UEFA. Νο-
µίζω ότι οι πολίτες, οι φίλαθλοι και εµείς δικαιούµαστε να γνωρί-
ζουµε τις εξελίξεις του ελληνικού ποδοσφαίρου µε την κατάθεση
αυτής της ολιστικής µελέτης. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως βλέπετε, δεν χρειάστηκε να πάρω τη
δευτερολογία µου, άρα θα έχω και δικαίωµα δευτερολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα έχετε
δύο λεπτά από τη δευτερολογία σας, κύριε Κωνσταντόπουλε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τη χρειαστώ, κύριε
Πρόεδρε, για να τοποθετηθώ για τις υπόλοιπες τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Δελής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, δεν είναι καινούργια η συζήτηση για τον εκ-

συγχρονισµό του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και για τα προ-
βλήµατά του. Αντίθετα, έχει αρκετά χρόνια που διεξάγεται αυτή.
Γιατί, όµως, η Κυβέρνηση επιλέγει τώρα εσπευσµένα να ψηφίσει
τις νέες ρυθµίσεις για το ΤΑΠ; Η απάντηση βρίσκεται φυσικά στο
ξέσπασµα της νέας οικονοµικής κρίσης, η οποία κουφόβραζε και
για την οποία ο κορωνοϊός υπήρξε ο καταλύτης και όχι η βασική
αιτία, όπως θέλουν οι περισσότεροι από εσάς να την παρουσιά-
ζουν. 

Μέσα σ’ αυτό το τοπίο, λοιπόν, επισπεύδεται η επιστράτευση
και του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων, ΟΔΑΠ πλέον, Οργανι-
σµού Διαχείρισης και Αξιοποίησης Πολιτιστικής Περιουσίας, στη
µάχη της αντιµετώπισης της καπιταλιστικής κρίσης, δηλαδή της
εξόδου από αυτή µε τις λιγότερες συνέπειες. Εξόδου για ποιους;
Μα, για τους επιχειρηµατικούς οµίλους φυσικά, αφού ως γνω-
στόν το κόστος και τα βάρη της µάχης αντιµετώπισης της καπι-
ταλιστικής κρίσης φορτώνονται πάντα στις πλάτες του λαού.

Η συνταγή, λοιπόν, και για το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων
είναι απλή και δοκιµασµένη. Αυτό µετεξελίσσεται, µετατρέπεται
σε Οργανισµό Διαχείρισης και Αξιοποίησης Πολιτιστικών Πόρων,
όπως είπαµε, ΟΔΑΠ. Δεν πρόκειται φυσικά για µια απλή και αθώα
ονοµατολογική εξέλιξη, αλλά όπως θα δείξουµε στη συνέχεια,
αφορά στη συγκρότηση ενός αµιγούς επιχειρηµατικού οργανι-
σµού ο οποίος προορίζεται να διευρύνει την εµπορευµατοποίηση
και να ανοίξει νέα πεδία επιχειρηµατικότητας στην πολιτιστική
κληρονοµιά της πατρίδας µας, στο πλαίσιο βεβαίως της γνωστής
πολιτικής της λεγόµενης εξωστρέφειας, αυτής της τόσο αγαπη-
µένης λέξης των µεγαλεµπόρων. 

Ο σκοπός διπλός: Αφ’ ενός η αύξηση των κερδών των µεγάλων
επιχειρήσεων της πολιτιστικής βιοµηχανίας, των επιχειρηµατικών
οµίλων στον τουρισµό και τις µεταφορές, προσελκύοντας του-
ρίστες µε βάση τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας, που
δεν είναι και λίγα και που δεν είναι µόνον οι αρχαιολογικοί χώροι
της πατρίδας µας, αλλά και ο συνδυασµός τους µε το φυσικό πε-
ριβάλλον, τα αγροτικά προϊόντα, τον σύγχρονο πολιτισµό και
αφετέρου η συγκέντρωση µπόλικου χρήµατος µε την εκµετάλ-
λευση και του παραµικρού, όχι µόνο πολιτιστικού, αλλά οποιου-
δήποτε πόρου, όπως για παράδειγµα, από το φλισκούνι και την
άγρια µέντα.

Όλο αυτό το χρήµα τώρα που θα συγκεντρώνεται, θα διοχε-
τεύεται µε τη σειρά του από το Υπουργείο Πολιτισµού µε διάφο-
ρους τρόπους και πάλι στους επιχειρηµατικούς οµίλους της
λεγόµενης «πολιτιστικής βιοµηχανίας» και «δηµιουργικής οικο-
νοµίας» και όχι φυσικά στους ανθρώπους που µοχθούν κάθε
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µέρα για τον πολιτισµό, όπως στους µισθωτούς, τους αυτοαπα-
σχολούµενους, τους µικρούς εκείνους επιχειρηµατίες, καλλιτέ-
χνες που µε κόπο και έξοδα πολλά και περίσσια βέβαια αγωνία
και πολύ άγχος προσπαθούν να υπηρετήσουν την τέχνη και τον
πολιτισµό και που βέβαια όλοι αυτοί είναι από τα µεγαλύτερα θύ-
µατα και θα βγουν, όταν βγουν, εξαιρετικά λαβωµένοι από την
κρίση. Όλοι αυτοί, όπως και η τέχνη και ο πολιτισµός, θα περιο-
ρίζονται στα πενιχρότατα ποσά του κρατικού προϋπολογισµού,
που δεν ξεπερνά το συµβολικό 0,04% και µάλιστα µε µια τάση
συνεχώς καθοδική. 

Με το νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι ένα µέρος αυτών των εσό-
δων, αυτού του οργανισµού δηλαδή, του ΟΔΑΠ, θα διοχετεύεται
και για τη µισθοδοσία των υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτι-
σµού. Απαλλάσσεται, δηλαδή, το κράτος από την υποχρέωσή
του να πληρώνει τους υπαλλήλους του από τον τακτικό κρατικό
προϋπολογισµό και το χειρότερο είναι ότι η µισθοδοσία αρκετών
εργαζοµένων του Υπουργείου θα εξαρτάται από το αν θα πάνε
καλά ή όχι οι επιχειρηµατικές δραστηριότητες, οι µπίζνες αυτού
του οργανισµού, του ΟΔΑΠ. 

Με βασικό εµπόρευµα, λοιπόν, την πολιτιστική κληρονοµιά,
αυτός ο οργανισµός ή καλύτερα αυτός ο επιχειρηµατικός φο-
ρέας, για να είµαστε και ειλικρινείς, ο ΟΔΑΠ, θα δραστηριοποι-
είται στην καπιταλιστική αγορά πολύµορφα, είτε απευθείας ως
έµπορος ο ίδιος είτε ως εταίρος επιχειρηµατικών οµίλων είτε ως
µισθωτής πολιτιστικών µνηµείων, χώρων και αγαθών. Εδώ, δη-
λαδή, δεν µιλάµε µόνο για τα όποια εισιτήρια εισόδου, αλλά για
µια ολόκληρη επιχειρηµατική λογική µε την οποία τον «µπολιά-
ζετε» για να λειτουργεί από εδώ και πέρα ο αντικαταστάτης ορ-
γανισµός του ΤΑΠ. 

Θα µου πείτε τώρα: «Καλά, η επιχειρηµατικότητα στην πολιτι-
στική µας κληρονοµιά τώρα ξεκινά;». Όχι βέβαια! Το σχέδιο αυτό
το υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις και τελευταίος µάλιστα µε
ιδιαίτερη επιµέλεια ο ΣΥΡΙΖΑ. Και είναι εξαιρετικά αποκαλυπτική
η σηµερινή αφωνία του, αφού η κεντρική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ
δεν βρήκε σήµερα να πει ούτε µία λέξη για το πρώτο κοµµάτι του
νοµοσχεδίου, για τα πρώτα σαράντα πέντε δηλαδή άρθρα που
αποτελούν και την καρδιά αυτού του νοµοσχεδίου για την επιχει-
ρηµατικότητα και την εµπορευµατοποίηση του πολιτισµού. Συµ-
φωνία διά της σιωπής λέγεται αυτό. Μίλησε για όλα τα άλλα
εκτός από αυτό, εκτός από τον πυρήνα του νοµοσχεδίου.

Αυτό που επιχειρείται τώρα µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι µεν το ίδιο, µιας και όπως είπαµε η επιχειρηµατικότητα στον
πολιτισµό δεν είναι καινούργιο φρούτο, αλλά µε έναν πιο συστη-
µατοποιηµένο τρόπο και αφαιρώντας εκείνα τα βαρίδια, όπως
λέτε, που έχουν µείνει από παλιά, όπως παραδείγµατος χάρη η
αρχαιολογία.

Ας τα δούµε, όµως, λίγο πιο συγκεκριµένα όλα αυτά. Από την
αρχή στο δεύτερό του άρθρο ξεκαθαρίζονται οι σκοποί του
ΟΔΑΠ: «Η αύξηση των οικονοµικών πόρων που προέρχονται από
τις επισκέψεις των αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων, µνη-
µείων και µουσείων, την παροχή υπηρεσιών προς τους επισκέ-
πτες και την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας». 

Πώς αυξάνονται οι οικονοµικοί πόροι από τις επισκέψεις; Μα,
φυσικά κατ’ αρχάς από τα εισιτήρια. Εδώ είναι αποκαλυπτικά τα
στοιχεία της αιτιολογικής έκθεσης. Στην πενταετία, λοιπόν, από
το 2015 ως το 2019 η αύξηση των επισκέψεων ήταν σε ποσοστό
34%. Ξέρετε πόση ήταν η αύξηση των εισπράξεων το ίδιο διά-
στηµα; Ήταν 144%. Οι εισπράξεις, δηλαδή, αυξήθηκαν τέσσερις
φορές περισσότερο από τις επισκέψεις. Αυτό έγινε γιατί τα εισι-
τήρια των αρχαιολογικών χώρων και των µουσείων διπλασιάστη-
καν και τριπλασιάστηκαν σε ορισµένες περιπτώσεις. Βεβαίως,
αυτό το κατόρθωµα το πιστώνεται η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και η Νέα Δηµοκρατία δεν το χαλάει! Μια χαρά το διατηρεί! 

Σκεφτείτε τώρα, κυρία Υπουργέ, πώς µπορεί µία λαϊκή οικογέ-
νεια να πληρώνει αυτά τα εισιτήρια για να επισκεφθεί έναν αρ-
χαιολογικό χώρο ή ένα µουσείο. Εκτός αν, όπως είπατε και εσείς,
διαλέξει να πάει στην Κνωσσό µία Κυριακή ενός χειµερινού µήνα,
αν τύχει να µη δουλεύει ο ένας από τους δύο γονείς -γιατί, ξέ-
ρετε, ακόµα και η κυριακάτικη αργία πάει σιγά-σιγά περίπατο-
διότι τότε µονάχα τις πρώτες Κυριακές των χειµερινών µηνών
είναι δωρεάν τα εισιτήρια.

Πρώτη, λοιπόν, επίπτωση µε τον νέο οργανισµό, τον ΟΔΑΠ,
είναι ότι η πρόσβαση στην αρχαία κληρονοµιά θα γίνει ακόµα πιο
ακριβή, γιατί η λογική αυτή οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στην
αύξηση της τιµής των εισιτηρίων και µε το νέο πια πρόσχηµα ότι
οι αρχαιολογικοί χώροι θα προσφέρουν, λέει, πιο αναβαθµισµέ-
νες υπηρεσίες. Έτσι, καθόλου δεν αποκλείεται µε τη λογική της
αύξησης των οικονοµικών πόρων να δούµε µέχρι και τα σχολεία
να πληρώνουν εισιτήρια στα µουσεία και τους αρχαιολογικούς
χώρους. Δεν θα εκπλαγούµε καθόλου.

Το ίδιο άρθρο, το δεύτερο, προβλέπει µεταξύ άλλων και τη
σύνδεση της πολιτιστικής κληρονοµιάς µε τις πολιτιστικές βιο-
µηχανίες, τη δηµιουργική οικονοµία, µε δυνατότητα συµµετοχής
σε χρηµατοδοτικά σχήµατα στα οποία συµµετέχουν και εθνικοί,
ευρωπαϊκοί, διεθνείς φορείς χρηµατοδότησης και επενδύσεων.

Αυτό που ακούσατε δεν είναι µια στοχοθεσία µιας ανώνυµης
εταιρείας. Είναι σκοπός του Οργανισµού Διαχείρισης Πολιτιστι-
κής Περιουσίας. Με λίγα λόγια, η πολιτιστική κληρονοµιά αντι-
µετωπίζεται µε στυγνότατους οικονοµικούς όρους, µε
αποκλειστικό κριτήριο το καπιταλιστικό κέρδος και µε ό,τι αυτό
βεβαίως συνεπάγεται για το περιεχόµενο που θα της αποδοθεί
και για τον ρόλο που θα διαδραµατίζει αυτή η κληρονοµιά, προ-
κειµένου να προσελκύει τους πελάτες.

Για σταθείτε, όµως. Άραγε τα µνηµεία και όλα τα δηµιουργή-
µατα της πολιτιστικής κληρονοµιάς ενός λαού µπορούν να έχουν
έναν επιχειρηµατία ή µία εταιρεία ως ιδιοκτήτη µε δικαίωµα στη
χρήση τους ή µήπως είναι αυτά συλλογική λαϊκή περιουσία ως
ένα πανανθρώπινο δηµιούργηµα; 

Ξέρετε, η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα καθορίζει και την πο-
λιτική γραµµή κάθε κόµµατος στον πολιτισµό. Όποιος επιλέγει
το δεύτερο, όπως εµείς, το ΚΚΕ, τότε αντιµετωπίζει την πολιτι-
στική κληρονοµιά ως µία πολύτιµη ανεκτίµητη παρακαταθήκη, η
οποία µπορεί να συµβάλει στην καλύτερη γνώση του παρελθόν-
τος που βοηθά στην κατανόηση του παρόντος. Γι’ αυτό, το ΚΚΕ
θεωρεί την πρόσβαση στην πολιτιστική κληρονοµιά ως καθολικό
δικαίωµα, το οποίο οφείλει να εξασφαλίζεται από την πολιτεία.

Όµως, όποιος επιλέγει το πρώτο, όπως κάνει η Κυβέρνηση, το
Κίνηµα Αλλαγής, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ -και αυτό το έδειξε και το
δείχνει µε τα έργα του, αλλά και µε τη σηµερινή του αφωνία, βε-
βαίως, για το πιο σηµαντικό κοµµάτι αυτού του νοµοσχεδίου-
τότε όχι µόνο επιτρέπει, µα και ενθαρρύνει η πολιτιστική κληρο-
νοµιά να γίνεται επενδυτικό πεδίο επιχειρηµατικών συµφερόν-
των.

Δεν είναι έτσι διόλου περίεργο που η πολιτιστική κληρονοµιά
αντιµετωπίζεται από το νοµοσχέδιο ως µία ακίνητη περιουσία,
υψηλής µάλιστα αντικειµενικής αξίας, ούτε ότι η περιβόητη αξιο-
ποίηση των αρχαιολογικών χώρων δεν είναι τίποτε άλλο παρά
µία εµπορική χρήση τελείως άσχετη µε τον χαρακτήρα και το πε-
ριεχόµενο του αρχαιολογικού χώρου, µε σκοπό την εξασφάλιση
εσόδων. Γι’ αυτό είναι ακριβώς που προβλέπεται και η σύσταση
ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου από τον Οργανισµό
Διαχείρισης Αξιοποίησης Πολιτιστικής Περιουσίας, µε σκοπό την
ανεξέλεγκτη αξιοποίηση αυτής της ακίνητης περιουσίας του.
Ποιος παιδευτικός ρόλος τώρα των µουσείων και της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς! Αυτός ο παιδευτικός ρόλος πάει περίπατο,
φορτωµένος επιπλέον και µε την υπουργική κατηγορία περί ιδε-
οληψίας.

Όµως, να πούµε τα πράγµατα όπως είναι. Πρόκειται για µία
χυδαία εµπορευµατική λογική, η οποία διαποτίζει όλο το νοµο-
σχέδιο και οδηγεί σε βεβήλωση των αρχαιολογικών χώρων! Εκάς
οι βέβηλοι στη σκύλευση του αρχαιολογικού πλούτου της χώρας
και στην προσβολή των αισθηµάτων του λαού µας για την αρχαία
του και τη συνολική του πολιτιστική κληρονοµιά! Κάτι τέτοιο έγινε
µε τον ναό του Ποσειδώνα και την επίδειξη µόδας στο Σούνιο ή
µε την αύξηση του συντελεστή δόµησης γύρω από την Ακρό-
πολη ή µε τα σχέδια -µην τα ξεχνάµε- ανέγερσης καζίνου γύρω
από αρχαία µνηµεία από προηγούµενες κυβερνήσεις, όπως
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µε το πρώην αεροδρόµιο του Ελληνικού. 

Φανταστείτε, δηλαδή, τι έχει να γίνει από δω και πέρα. Και µε
τη βούλα πια του νόµου τα µνηµεία και αρχαιολογικοί χώροι προ-
ορίζονται πότε ως ένα διακοσµητικό ντεκόρ για πάρτι ή άλλες κο-
σµικές εκδηλώσεις και πότε ως ένα ωραίο φόντο για διαφηµίσεις!
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Πάµε τώρα στο υπόλοιπο κοµµάτι του νοµοσχεδίου. Το άρθρο
46 αναφέρεται στην προγραµµατική σύµβαση ανάµεσα στο Μου-
σείο Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού και το Μουσείο Ζυγοµαλά
εδώ στον Αυλώνα. Παρά το ότι έχουν απαλειφθεί ορισµένα αρ-
νητικά σηµεία από την κυρία Υπουργό, η ουσία του άρθρου δεν
αλλάζει. 

Η τοπική κοινωνία του Αυλώνα και του Δήµου Ωρωπού, όλες
οι παρατάξεις στο δηµοτικό συµβούλιο ζητάνε, κυρία Υπουργέ,
την απόσυρση του άρθρου. Αυτό που πρέπει να γίνει δεν είναι
να ψηφιστεί µία προγραµµατική σύµβαση σαν αυτή που προβλέ-
πει το σχέδιο νόµου, αλλά να στελεχωθεί το µουσείο, ώστε να
καταγραφεί ό,τι περιέχεται σε αυτό και σε συνεργασία βεβαίως
µε τους τοπικούς φορείς να βρεθεί λύση, αν υπάρχουν νοµικά
κενά, ώστε να προχωρήσει η συντήρηση του κτηρίου που είναι
απαραίτητη και των εκθεµάτων του, διασφαλίζοντας όµως πάντα
την αυτοτέλεια αυτού του µουσείου, όντας ίσως και το µοναδικό
µουσείο που τα εκθέµατά του είναι κεντήµατα. 

Αν παραµείνει, φυσικά, το άρθρο 46, θα το καταψηφίσουµε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα πάρω λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αναφορικά µε το άρθρο 48 τώρα, το οποίο

κατατέθηκε αιφνιδιαστικά µε µία υπουργική τροπολογία, στην
ουσία πρόκειται για µία τροποποίηση, για µία σηµαντική αλλαγή
του αρχαιολογικού νόµου. Με αυτή επιχειρείται η µετατροπή
πολλών µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ακόµα
και σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, δηλαδή σε µικρούς
Οργανισµούς Διαχείρισης Αξιοποίησης της Πολιτιστικής Περιου-
σίας, σαν τον ΟΔΑΠ δηλαδή.

Συµµεριζόµαστε εδώ τις ανησυχίες και τις διαφωνίες του Συλ-
λόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων για το θέµα και σηµειώνουµε επί-
σης και τη δική µας αντίθεση µε τη θεσµοθέτηση της διαρκούς
πιστοποίησης των όρων λειτουργίας των µουσείων, όχι µόνο
γιατί οδηγεί στην αυτονόητη κατηγοριοποίησή τους, αλλά γιατί
κυρίως τα οδηγεί στην αγκαλιά της αδηφάγου αγοράς.

Στο ίδιο άρθρο, το οποίο εξυπακούεται ότι καταψηφίζουµε,
διατηρείται η απαράδεκτη ρύθµιση για την εξαγωγή µουσικών
συλλογών του ελληνικού δηµοσίου για «είκοσι πέντε συν είκοσι
πέντε» χρόνια. Το πενήντα συν πενήντα το κάναµε είκοσι πέντε
συν είκοσι πέντε, µισό αιώνα δηλαδή, όπως συµβαίνει ήδη µε το
Μουσείο Μπενάκη όπου για την ίδρυση παραρτήµατός του στη
Μελβούρνη βρίσκονται εκεί συλλογές του ήδη για µία πενταετία
και έχει ζητηθεί παράταση για άλλη µία. Μιλάµε για συλλογές,
όµως, που ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο.

Στο άρθρο 58, καµµία από τις αλλαγές που φέρνει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν στηρίζει τον δηµιουργό και τους
εργαζόµενους στον οπτικοακουστικό χώρο. Οι αλλαγές που γί-
νονται στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ -γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε αυτόν τον
νόµο, τον 4487- στις διατάξεις για το ΕΚΟΜΕ, ως φορέα προσέλ-
κυσης ξένων επενδυτών για τον κινηµατογράφο, που όλο τους
καλούµε αλλά αυτοί δεν έρχονται µε πλήθος παραχωρήσεων και
προνοµίων, δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να συνεχίζουν στην
ίδια κατεύθυνση προσπαθώντας να γίνει πιο ελκυστικό το πλαίσιο
προσέλκυσης κεφαλαίων, χρησιµοποιώντας ως δέλεαρ ακόµα
και τη δυνατότητα -ακούστε- να γίνονται δεκτές ως επιλέξιµες
δαπάνες τιµολόγια που έχουν εκδοθεί και στο εξωτερικό, διευ-
ρύνοντας αυτά τα κριτήρια των επιλέξιµων δαπανών, ενώ αυξά-
νεται και η προθεσµία υποβολής της αίτησης. 

Τέλος, το άρθρο για τα πνευµατικά δικαιώµατα και τους Ορ-
γανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης των ίδιων των δηµιουργών
δίνει τη δυνατότητα -ακούστε- να γίνονται δεκτές ως επιλέξιµες
δαπάνες τιµολόγια που έχουν εκδοθεί και στο εξωτερικό, διευ-
ρύνοντας αυτά τα κριτήρια των επιλέξιµων δαπανών, ενώ αυξά-
νεται και η προθεσµία υποβολής της αίτησης.

Για τα πνευµατικά δικαιώµατα και τους Οργανισµούς Συλλο-
γικής Διαχείρισης των ίδιων των δηµιουργών και τις ανεξάρτητες
οντότητες διαχείρισης που δεν έχουν καµµία σχέση µε τους δη-
µιουργούς, όχι µόνο δεν εξαλείφεται η προνοµιακή µεταχείριση
που εξασφάλισε ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ στις ΑΟΔ, στις Ανεξάρτητες
Οντότητες Διαχείρισης, έναντι των Οργανισµών Συλλογικής Δια-

χείρισης των οργανισµών, όχι λοιπόν δεν εξαλείφεται αυτή η
προνοµιακή µεταχείριση, αλλά µεγαλώνει. Φυσικά, το καταψηφί-
ζουµε.

Κλείνω µε την τροπολογία που κατέθεσε χθες ο Υφυπουργός
Αθλητισµού κ. Αυγενάκης. Τι κάνει αυτή η τροπολογία; Τροπο-
ποιεί τον δικό του νόµο που ψήφισε πριν λίγο καιρό. Δεν στέ-
γνωσε ακόµα το µελάνι αυτού του νόµου και τον αλλάζει ο κ.
Αυγενάκης. Γιατί; Με ποιον σκοπό; Για να αναβληθούν, λέει, οι
αρχαιρεσίες όλων των αθλητικών οµοσπονδιών για τις 22 του Γε-
νάρη του 2021. Ελάτε τώρα! Πείτε την αλήθεια. Η τροπολογία
στοχεύει στην αναβολή των εκλογών του ΣΕΓΑΣ, της ιστορικό-
τερης οµοσπονδίας του ελληνικού αθλητισµού που έχει προ-
γραµµατισµένες εκλογές για τις 16 Γενάρη του 2021. Και ως
πρόσχηµα γι’ αυτή την τροπολογία, αξιοποιείτε το µητρώο στο
οποίο έχουν ήδη εγγραφεί η συντριπτική πλειοψηφία των σωµα-
τείων του ΣΕΓΑΣ.

Είναι φανερό ότι αυτό που επιδιώκει ο Υφυπουργός είναι να
αποκτήσει τον έλεγχο των εκλογών και κατ’ επέκταση, τον
έλεγχο του ΣΕΓΑΣ και όλων των οµοσπονδιών. Το µόνο που του
µένει πια του κ. Αυγενάκη να κάνει είναι µε µια επόµενη τροπο-
λογία να µπορεί να δώσει δικαίωµα στον εαυτό του να διορίζει
τα αρεστά σε αυτόν µέλη των διοικητικών συµβουλίων των οµο-
σπονδιών.

Πρόκειται για µια πραξικοπηµατική ενέργεια. Πρόκειται για µια
ωµή παρέµβαση στις διαδικασίες των οµοσπονδιών και του
ΣΕΓΑΣ. Την καταγγέλλουµε. Απαιτούµε να αποσυρθεί τώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς, για

να γνωρίζετε, χρησιµοποιήσατε και πέντε λεπτά από τη δευτε-
ρολογία σας.

Κυρία Υπουργέ, θα θέλατε να πάρετε τον λόγο, µόλις ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο έχει από την Ελληνική Λύση η κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακο-
πούλου.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο µιλάτε κατ’ αρχάς για ριζική αναδιοργά-
νωση και για πλήρη εκσυγχρονισµό της δοµής, οργάνωσης και
λειτουργίας του πρώην ΤΑΠ, του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων
και Απαλλοτριώσεων και νυν ΟΔΑΠ, δηλαδή του Οργανισµού
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, όπως µετονο-
µάζεται. Ειλικρινά, προσπαθούµε να καταλάβουµε πώς ακριβώς
αντιλαµβάνεστε την αναδιοργάνωση και τον εκσυγχρονισµό.

Με την ανούσια και εντελώς επιφανειακή αλλαγή του ονόµα-
τος; Γιατί κατά τα λοιπά βλέπουµε ένα νοµοσχέδιο γεµάτο από
πολιτικές βολέµατος που θα έπρεπε να ανήκουν στο παρελθόν
και από υπερεξουσίες στον εκάστοτε Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

Όπως τονίσαµε και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της
επιτροπής, ο τοµέας της διαχείρισης των πολιτιστικών πόρων
είναι πολύπαθος. Και αντί να γίνουν κινήσεις αυτό να αλλάξει ου-
σιαστικά, αντ’ αυτού θα διοικείται από ένα διοικητικό συµβούλιο,
τα µέλη του οποίου θα διορίζονται µε απόφαση του εκάστοτε
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού. Πολύ πρωτότυπο. Και φυ-
σικά, τα σχετικά µε τις αποζηµιώσεις του προέδρου, του αντι-
προέδρου και των µελών θα τα κανονίζει εκείνος από κοινού µε
τον Υπουργό Οικονοµικών και το ύψος τους παραµένει άγνωστο.

Παραθέτετε αρµοδιότητες επί αρµοδιοτήτων για το διοικητικό
συµβούλιο τόσες πολλές και τόσο αόριστες, που αναρωτιόµαστε
αν µέχρι τη λήξη της θητείας τους θα έχουν καταφέρει όχι να τις
υλοποιήσουν, αλλά τουλάχιστον να τις εµπεδώσουν. Έτσι έρχε-
ται ο εκσυγχρονισµός για εσάς, µε απευθείας διορισµούς και φω-
τογραφικές τοποθετήσεις, αλλά και χωρίς διαγωνισµούς, όπως
στην περίπτωση των αναψυκτηρίων, για τα οποία θα είναι δυνατή
η εφάπαξ σύναψη συµβάσεων µίσθωσης, χωρίς διαγωνισµό. Η
διαφάνεια σε όλο της το µεγαλείο!

Και συνεχίζετε µε τη δυνατότητα συστάσεως νοµικού προσώ-
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που ιδιωτικού δικαίου ειδικού σκοπού, για να υποστηρίξει τους
αναπτυξιακούς σκοπούς του ΟΔΑΠ. Δεν αρκεί το ίδιο το νοµικό
πρόσωπο του ΟΔΑΠ µε τις τόσες διευθύνσεις και τα τόσα τµή-
µατα. Βλέπετε, πρέπει να γίνει και ένα ιδιωτικού δικαίου. Βάζετε
και µετακλητούς και συνεργάτες µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου, για να υποβοηθούν το έργο του προ-
έδρου, τους οποίους θα προτείνει εκείνος και θα προσλαµβάνον-
ται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Ακόµη δεν µάθαµε ποιο είναι αυτό το
µυστήριο αρµόδιο όργανο. Ρωτήσαµε, αλλά απάντηση δεν πή-
ραµε.

Βάζετε όσους και όπου µπορείτε. Κάνετε λόγο για έκτακτες
επιχορηγήσεις στο κοµµάτι των πόρων από το Υπουργείο Πολι-
τισµού και Αθλητισµού στην περίπτωση που τα έσοδα από τη λει-
τουργία του ΟΔΑΠ δεν επαρκούν για την κάλυψη των βασικών
λειτουργικών αναγκών του. Όταν µιλάτε για τη διάθεση των χρη-
µάτων των Ελλήνων φορολογουµένων, οφείλετε να είστε συγκε-
κριµένοι.

Από διευθύνσεις, διευθυντές, προϊσταµένους και τµήµατα
άλλο τίποτα, όπως είπαµε και παραπάνω. Μέχρι και διεύθυνση
για θέµατα αδειών και τήρησης των µητρώων και υπηρεσιακών
φακέλων του προσωπικού. Και εκεί που αναρωτιόµαστε τι άλλο
θα δούµε, δηµιουργείτε πέραν του αυτοτελούς Τµήµατος Παρα-
κολούθησης και Ανάπτυξης Πόρων, τις αρµοδιότητες του οποίου
θα µπορούσε κάλλιστα να διεκπεραιώνει η Διεύθυνση Διαχείρι-
σης Οικονοµικών Πόρων, η οποία µάλιστα αποτελείται και από
δύο επιµέρους τµήµατα. Συστήνετε, λοιπόν, επιπλέον µέχρι αυ-
τοτελές τµήµα γραµµατείας ΟΔΑΠ. Για να κάνει τι; Για να κρα-
τάει το πρωτόκολλο και να διαχειρίζεται την αλληλογραφία. Η
ευρηµατικότητα σας µας ξεπερνάει.

Στο δικαστικό γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
ο Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του ΟΔΑΠ θα µπορεί
να αναθέτει την εκπροσώπηση του οργανισµού σε δικηγόρο ή
δικηγόρους που δεν ανήκουν σε αυτό -όποιους θέλει δηλαδή-
και φυσικά µε συνοπτικές διαδικασίες, ενώ υπάρχουν ταυτό-
χρονα και τέσσερις οργανικές θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εν-
τολή, δύο παρ’ Αρείω Πάγο και δύο αγνώστων περαιτέρω
πληροφοριών. Και για εκείνες ρωτήσαµε, χωρίς ανταπόκριση
όµως.

Οι συστάσεις επί συστάσεων συνεχίζονται µε τη δυνατότητα
συστάσεις µέχρι πέντε περιφερειακών υπηρεσιών σε επίπεδο
γραφείου. Και ποιος θα αποφασίζει για το εάν εκείνες θα συστή-
νονται; Μα, φυσικά, ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Αναφορικά µε τα προσόντα των προϊσταµένων, θα πρέπει να
προέρχονται µόνο από την κατηγορία της πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης, αλλά εκείνο που δεν µπορούµε να κατανοήσουµε
είναι γιατί ο προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης του ΟΔΑΠ να
µπορεί να προέρχεται από οποιονδήποτε φορέα της γενικής κυ-
βέρνησης. Οι εξουσιοδοτήσεις που παρέχονται κυρίως στον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, αλλά και στον Υπουργό Οι-
κονοµικών, µέσω των εξουσιοδοτηµένων διατάξεων, δίνουν και
παίρνουν.

Εκφράσαµε και θα συνεχίσουµε να εκφράζουµε την αντίθεσή
µας για τη δυνατότητα που παρέχεται στις περιφέρειες να µπο-
ρούν να χρηµατοδοτούν την κατασκευή, την ανακαίνιση κ.λπ.,
πολιτιστικών υποδοµών που έχουν χαρακτηριστεί νεότερα µνη-
µεία και ανήκουν, µεταξύ άλλων, και σε σωµατεία µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα. Και σε ΜΚΟ; Με ποιο σκεπτικό; Όσο για τη
µακρόχρονη εξαγωγή αντικειµένων συλλογών µουσείων, τα εί-
παµε και θα τα ξαναπούµε. Ούτε είκοσι πέντε, ούτε πενήντα, ούτε
εκατό χρόνια. Στα µουσεία του εξωτερικού υπάρχει τόσο πολύ
κλεµµένη Ελλάδα. Τώρα να υπάρχει και µακροχρόνιος δανει-
σµός; Κυριολεκτικός ξεριζωµός.

Ευπρόσδεκτοι είναι όσοι επιθυµούν να τα θαυµάσουν από
κοντά. Αλλά εδώ, στην πατρίδα µας. Η πολιτιστική µας κληρονο-
µιά, χωρίς αµφιβολία, διαµορφώνει την καθηµερινή µας ζωή.

Όσο για το ενιαίο και αδιάσπαστο της ιδιωτικής µουσειακής
συλλογής του Ιστορικού Μουσείου Κρήτης, η διασφάλιση είναι
ένα θετικό βήµα. Αµφιβάλλουµε, όµως, για τους σκοπούς για
τους οποίους τίθεται η διάταξη για το Μουσείο Ελληνικών Λαϊκών
Μουσικών Οργάνων «Φοίβος Ανωγειανάκης».

Σχετικά µε την προσπάθεια πάταξης της αρχαιοκαπηλίας, η
οποία αποτελεί ένα ειδεχθές έγκληµα εις βάρος της ιστορίας
µας, η διάθεση προσωπικού του Λιµενικού Σώµατος στη Διεύ-
θυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, είναι θεµιτή, εφόσον
όµως δεν δηµιουργούνται ελλείψεις στο Λιµενικό Σώµα. Η αρχαι-
οκαπηλία στις διάφορες µορφές της αποτελεί διαχρονικό φαινό-
µενο και η δράση των αρχαιοκάπηλων οδηγεί αναπόφευκτα στην
απώλεια της γνώσης, στην απώλεια της ίδιας της ιστορίας. Πόσοι
αρχαίοι θησαυροί περιµένουν υποµονετικά την αρχαιολογική
σκαπάνη, αλλά αντ’ αυτού, καταλήγουν στα χέρια επιτήδειων στη
χώρα µας;

Η αρχαία Ελλάδα πουλάει και δυστυχώς, πουλιέται. Και δεν µι-
λάµε µόνο για µεµονωµένες περιπτώσεις, αλλά και για οργανω-
µένες σπείρες. Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η ενηµέρωση των
πολιτών, έτσι ώστε και οι ίδιοι να καταστούν ενεργοί συµµέτοχοι
στον αγώνα για την προστασία της πολιτιστικής µας κληρονο-
µιάς.

Η ηθική σηµασία των έργων πολιτισµού επιβεβαιώνεται από το
γεγονός ότι εκείνα αποτελούν το επιστέγασµα της ιστορικής δια-
δροµής του λαού µας, αποδεικνύουν την πολιτιστική µας ιδιαιτε-
ρότητα και λειτουργούν ως µέσο εθνικής αυτογνωσίας. Οι
αµοιβές, όµως, σε όσους συµβάλλουν στην ανάκτηση µνηµείων
γιατί να είναι µυστικές και οι συµβάσεις υπηρεσιών µεταφοράς
και ασφάλισης ανακτηθέντων πολιτιστικών αγαθών γιατί να είναι
απόρρητες;

Παρατείνετε τον χρόνο έναρξης εφαρµογής του συστήµατος
ηλεκτρονικού εισιτηρίου και της κάρτας φιλάθλου. Η καθυστέ-
ρηση οφείλεται προφανώς σε ολιγωρία. Η αγάπη που δείχνετε
για τις ΜΚΟ φαίνεται και φαίνεται και από την παροχή δυνατό-
τητας συνάψεως προγραµµατικών συµβάσεων και συµφωνιών
στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µεταξύ άλλων και µε
ΜΚΟ. Είµαστε απέναντι σε αυτό.

Όσο για την παράταση της ισχύος των πιστωτικών σηµειωµά-
των, λόγω ακύρωσης ή αναβολής πολιτιστικών εκδηλώσεων και
ιδιαίτερα, στην περίπτωση κατά την οποία εάν η συνολική αξία
της υπηρεσίας που θα παρακολουθήσει τελικά ο πελάτης υπερ-
βαίνει την αξία του πιστωτικού σηµειώµατος, η διαφορά θα κα-
ταβάλλεται από τον πελάτη στον διοργανωτή, θέλουµε να
πιστεύουµε ότι είναι ιδιαίτερα επιβαρυντική για τους πολίτες. Και
οι διοργανωτές βάλλονται από την πανδηµία, αλλά και η τσέπη
των Ελλήνων πολιτών, που δεν γίνεται συνεχώς να τους παρα-
βλέπετε.

Όµως, δεν γίνεται να παραβλέπετε και το καλλιτεχνικό σώµα
της χώρας, που βιώνει τραγικές στιγµές ανεργίας εδώ και µήνες.
Ο πολιτισµός της Ελλάδας είναι παντού γύρω µας, υψώνεται
ασύγκριτος στο βάθος των αιώνων. Είναι αποτέλεσµα του διαρ-
κούς αγώνα των Ελλήνων και της δράσης τους στο πλαίσιο µιας
οργανωµένης κοινωνίας. Αποτελεί το συγκριτικό µας πλεονέ-
κτηµα. Γι’ αυτό χρειάζονται στρατηγικά πλάνα και σχέδια ολοκλη-
ρωµένα και κοστολογηµένα, αν θέλουµε να µιλάµε για σοβαρή
αξιοποίηση.

Το περιεχόµενο του ελληνικού πολιτισµού περιλαµβάνει τόσο
την πολιτιστική κληρονοµιά -αρχαία, βυζαντινή, µεσαιωνική- όσο
και τη σύγχρονη πνευµατική δηµιουργία και χαρακτηρίζεται για
τη διαχρονικότητά του. Μέσω της διεθνούς ακτινοβολίας του
απετέλεσε τον κύριο πυλώνα στον οποίο στηρίχτηκε ο ευρωπαϊ-
κός πολιτισµός. Ακόµα και οι πολίτες των ξένων χωρών επιδει-
κνύουν τεράστιο ενδιαφέρον για την ελληνική ιστορία και
ασχολούνται διεξοδικά µε τη µελέτη της, θαυµάζουν τις αρχές,
τη νοοτροπία, τα επιτεύγµατα των αρχαίων Ελλήνων και στέκον-
ται εκστασιασµένοι µπροστά στα µοναδικά αρχαιολογικά ευρή-
µατα.

Η προβολή της χώρας µας στο εξωτερικό, λέγοντας επί της
ουσίας αυτό που ισχύει, ότι αποτελεί τον ιδανικότερο πολιτιστικό
προορισµό, αλλά και σηµαντικό παράγοντα διαπολιτισµικής προ-
σέγγισης και συνεργασίας, είναι καθοριστική. Το ίδιο καθορι-
στική, όµως, είναι και η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών,
προκειµένου τα µνηµεία και τα µουσεία, τα οποία αποτελούν πο-
λυδύναµους και πολυδιάστατους χώρους, να καταστούν επί-
καιρα, σύγχρονα, καινοτόµα και ελκυστικά.
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Αναµφίβολα, η εµπειρία την οποία προσφέρουν οι νέες τεχνο-
λογίες στον επισκέπτη κάνει τη µουσειακή επίσκεψη καλύτερη
και αποτελεσµατικότερη, φέρνει τον Έλληνα επισκέπτη σε στε-
νότερη επαφή µε την πολιτιστική του κληρονοµιά και ταυτό-
χρονα, µπορεί να προσελκύσει και περισσότερους επισκέπτες
από το εξωτερικό. Η σύνδεση του ελληνικού µουσείου µε τον
τουρισµό χρήζει της υποστήριξης των νέων τεχνολογιών. Η κα-
λύτερη και αποτελεσµατικότερη εκµετάλλευση της τεχνολογίας
πρέπει να έχει σαν στόχο όχι µόνο την παροχή πληροφοριών,
αλλά και την οικοδόµηση της ουσιαστικής γνώσης µέσω του εκ-
θέµατος.

Δυστυχώς, στη χώρα µας οι επισκέψεις των ελληνικών οικογε-
νειών στα µουσεία είναι ελάχιστες και πραγµατοποιούνται συνή-
θως από τα σχολεία. Αυτό πρέπει να αλλάξει, αυξάνοντας για
παράδειγµα τις δωρεάν ηµέρες κατά τις οποίες µπορούν να τα
επισκεφτούν. Διότι το γεγονός της µειωµένης επισκεψιµότητας
των οικογενειών έχει σαν αποτέλεσµα τα παιδιά να µην είναι τόσο
εξοικειωµένα µε το πολιτιστικό παρελθόν.

Επιπλέον, µια πρόταση της Ελληνικής Λύσης είναι όλες οι Ελ-
ληνίδες και όλοι οι Έλληνες να µπορούν να επισκέπτονται τα
µουσεία της πατρίδας µας δωρεάν, χωρίς αντίτιµο. Μπορείτε να
κάνετε τις κατάλληλες ενέργειες µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να υλοποιηθεί αυτό.

Η διαµόρφωση του πολιτισµού µας βασίζεται σε έννοιες, όπως
είναι η δηµοκρατία, η ελευθερία, το µέτρο.

Πολύ σοβαρό είναι και το ζήτηµα της διευκόλυνσης της επι-
σκεψιµότητας τόσο από πλευράς προσβάσεως όσο και σε ό,τι
έχει να κάνει και µε τα ΑΜΕΑ. Η δυνατότητα διερεύνησης της
επισκεψιµότητας των ατόµων µε αναπηρία στην Ελλάδα, προκει-
µένου να υλοποιήσουν την υψίστης σηµασίας για έναν άνθρωπο
επαφή µε τα αγαθά του πολιτισµού, είναι πάρα πολύ σηµαντική.
Οι γνώσεις που µπορούν να αποκοµίσουν οι επισκεπτόµενοι τους
χώρους αυτούς θα συµβάλουν αποφασιστικά στην πολιτιστική
τους ένταξη και αυτό δεν µπορεί να το αρνηθεί κανείς. Ιδιαίτερα
τα άτοµα µε πρόβληµα όρασης θα πρέπει να συµπεριλαµβάνον-
ται πιο ενεργά από τους πολιτιστικούς χώρους στον σχεδιασµό
των δράσεων τους και έτσι να µην αποκλείονται από την από-
λαυση των αγαθών της πολιτιστικής κληρονοµιάς και εν γένει
από τη συµµετοχή τους στην κοινωνική ζωή.

Δεν γίνεται να µην αναφερθούµε και στον τοπικό πολιτισµό, ο
οποίος µπορεί να αποτελέσει σηµαντικό µοχλό στην προσπάθεια
ανάδειξης και προβολής της χώρας µας, η οποία αποτελεί ση-
µαντικό πόλο έλξης, καθώς θεωρείται ένα από τα σηµαντικότερα
πολιτισµικά, κοινωνικά, πνευµατικά και γεωγραφικά κέντρα της
γης. Την πολιτιστική µας κληρονοµιά, εκτός από το να την θαυ-
µάζουµε, οφείλουµε και να την προστατεύουµε, όχι απλά µε ένα
συρµατόπλεγµα και να την αφήνουµε στο έλεος του καιρού, των
συνθηκών και των επιτήδειων. Με προσεκτική φύλαξη, µε συ-
χνούς καθαρισµούς για την πρόληψη από φυσικές καταστροφές,
µε την εγκατάσταση δεξαµενών σε περίπτωση πυρκαγιών. Δεν
επιτρέπεται οι θησαυροί µας να µένουν γυµνοί από φύλαξη και
αφηµένοι στην τύχη τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Η άρτια φύλαξη βοηθά

καθοριστικά στην εύρυθµη λειτουργία των αρχαιολογικών χώρων
και των µνηµείων, στην ασφάλεια των εκθεµάτων, αλλά και στην
οργανωµένη και ασφαλή διαχείριση των επισκεπτών.

Για µια ακόµα φορά θέλουµε να τονίσουµε την ανάγκη επι-
στροφής των παιδιών µας που έφυγαν στο εξωτερικό στα χρόνια
των µνηµονίων, παρέχοντάς τους σοβαρά κίνητρα, τα οποία σας
έχουµε θέσει πολλές φορές και όχι αποσπασµατικά ηµίµετρα.

Εµείς, στην Ελληνική Λύση, πιστεύουµε ακράδαντα ότι η δια-
τήρηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς είναι υπόθεση όλων
των Ελλήνων. Η προστασία των έργων του παρελθόντος, που
αποτελούν πολύτιµη εθνική παρακαταθήκη, είναι επιτακτική.
Πρόκειται για εκείνα τα έργα τα οποία κρατούν ζωντανή τη µνήµη
και την ψυχή µας, το παρελθόν, βοηθώντας στην ενίσχυση της

εθνικής µας συνείδησης και ταυτότητας. Πρέπει να τα προστα-
τεύσουµε, ιδιαίτερα τώρα που οι Έλληνες κινδυνεύουν να απο-
τελέσουν µειονότητες στην ίδια τους την πατρίδα.

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25
για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχεται σήµερα

στην Ολοµέλειά µας προς συζήτηση και ψήφιση το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που έχει τίτλο: «Ανα-
διοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώ-
σεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρισης και
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, ίδρυση νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου µε την επωνυµία «Μουσείο-Ελαιοτριβείο Βρανά»
στον Δήµο Λέσβου, προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς στο
εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και το
µουσείο «Φοίβος Ανωγειαννάκης» και άλλες διατάξεις του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

Βεβαίως, όλοι ξέρετε ποιος ήταν ο τίτλος του νοµοσχεδίου και
δεν τον διάβασα ούτε για να χάσουµε χρόνο, ούτε για να σας το
γνωστοποιήσω. Το έκανα, γιατί από τον τίτλο και µόνο, αγαπητή
κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνει κανείς αµέσως ότι πρόκειται για
ένα ακόµα νοµοσχέδιο από τα πολλά που, δυστυχώς, µας έχει
συνηθίσει αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και συγκεκριµένα πρέπει να πω του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Ένα νοµοσχέδιο τέτοιο, λοιπόν, έχει πάρα πολλά θέµατα τα
οποία -όπως πάντα- είναι εντελώς ασύνδετα µεταξύ τους. Είναι
τόσο ασύνδετα που δηµιουργούν σύγχυση από τη µία µεριά και
από την άλλη, καµµία, µα καµµία απολύτως, αίσθηση ενιαίας νο-
µοθετικής παρέµβασης. Είναι εξάλλου χαρακτηριστικό -και πρέ-
πει να τονιστεί, νοµίζουµε, αυτό- ότι στη διαβούλευση τα άρθρα
ήταν πενήντα έξι. Στην επιτροπή έφτασαν εβδοµήντα τέσσερα.
Αυξήθηκαν, δηλαδή, κατά το 1/3. Είναι άλλο ένα τρίτο του νοµο-
σχεδίου που ήρθε και κόλλησε από πίσω στο νοµοσχέδιο που
ήρθε στη διαβούλευση.

Ξεκινώντας, λοιπόν, από τα άρθρα 1 έως και 45, που είναι ο
πυρήνας, θα έλεγε κανείς, αυτού του σχεδίου νόµου και αφο-
ρούν τη µετατροπή του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλ-
λοτριώσεων σε ΟΔΑΠ, δηλαδή Οργανισµό Διαχείρισης και
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων.

Η απόπειρα κατ’ αρχάς επικαιροποίησης ενός απαρχαιωµένου
τέτοιου φορέα -καθώς το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων συστάθηκε αρχικά το 1929 και µε την παρούσα
µορφή του υφίσταται από το 1977, δηλαδή κοντεύει να κλείσει
µισό αιώνα-, γίνεται η µετατροπή αυτή, κατά τη γνώµη του
ΜεΡΑ25, κατά τη γνώµη νοµίζω όλων των φυσιολογικά σκεπτό-
µενων ανθρώπων, µε τελείως εσφαλµένη στόχευση και βρίσκεται
ακριβώς στην εξαιρετικά λάθος κατεύθυνση. 

Τα άρθρα για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του
νέου φορέα, του ΟΔΑΠ, τη διάρθρωση του διοικητικού συµβου-
λίου του νέου αυτού φορέα, την πλήρωση θέσεων συνεργατών,
τα έσοδα και τις δαπάνες του ΟΔΑΠ, είναι κατά τη γνώµη µας,
σαφώς προβληµατικότατα. Αν και στο παρόν σχέδιο νόµου δια-
τηρείται ο ΟΔΑΠ τουλάχιστον ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου, ωστόσο -και αυτό είναι ενδιαφέρον- «Μπορεί», από το
νοµοσχέδιο το διαβάζω, «να συστήνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου ειδικού σκοπού µε αποκλειστικό αντικείµενο τη δια-
χείριση της ακίνητης περιουσίας της παρ. 1 του άρθρου 4».
Τουλάχιστον, λοιπόν, διατηρείται η ιδιότητα του νέου φορέα ως
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, παρά την κεκτηµένη ταχύ-
τητα που έχει η Κυβέρνησή σας, αλλά και τις συζητήσεις που
είχαν ήδη λάβει χώρα για τη µετατροπή του σε νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου. Ευτυχώς δεν το κάνατε. 

Με άλλα λόγια, αν και µιλάµε για ένα νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου -και παραµένει τέτοιο και µπράβο σας που δεν το
αλλάξατε-, εν τούτοις δίνεται η δυνατότητα σύστασης ενός δια-
φορετικού νοµικού προσώπου, ιδιωτικού δικαίου αυτή τη φορά,
το οποίο θα είναι σε θέση να λαµβάνει τις αποφάσεις για τη δια-
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χείριση της ακίνητης περιουσίας του φορέα που παραµένει δη-
µοτικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Κοροϊδευόµαστε; Αυτό είναι
το ερώτηµα. Αυτό, σε συνδυασµό µε τη δυνατότητα κατά περί-
πτωση αποφάσεων του διοικητικού συµβουλίου του νέου ΟΔΑΠ
για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του, παρακάµπτει
σαφώς όλες τις αρχαιολογικές υπηρεσίες, τις αρµόδιες εφορείες
αρχαιοτήτων και τα ίδια τα µουσεία.

Επιπροσθέτως, εντύπωση προκαλεί η συµµετοχή στο επταµε-
λές διοικητικό συµβούλιο, που θα δηµιουργηθεί στον νέο φορέα,
ενός εκπροσώπου συνδικαλιστικού φορέα, ο οποίος δεν θα προ-
έρχεται από τον συνδικαλιστικό φορέα των εργαζοµένων, αλλά
απ’ αυτόν της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζοµένων στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. Νοµίζω, τα συµπερά-
σµατα είναι εύκολα.

Και το πιο σηµαντικό: Εποµένως, µε αυτή τη διάταξη, οι εργα-
ζόµενοι στο σηµερινό ΤΑΠ και αυριανό ΟΔΑΠ, δεν θα εκπροσω-
πούνται καν στο νέο διοικητικό συµβούλιο του νέου οργανισµού,
του νέου φορέα, ενώ επιπλέον δεν γίνεται ούτε καν λόγος για αν-
τιπρόσωπο από την Εφορεία Αρχαιοτήτων. Διακρίνει κανείς ευ-
κρινώς, επιτρέψτε µου να πω, την τάση της Κυβέρνησης να
παρακάµπτει τους ειδικούς και να συστήνει φορείς οι οποίοι στε-
λεχώνονται από -όπως µου αρέσει να λέω χαριτολογώντας- δι-
κούς της ανθρώπους, οι οποίοι εξαρτώνται άµεσα από την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σας, µε προσωπικές προτιµή-
σεις, χωρίς αξιοκρατικές διαδικασίες, πάντα προς όφελος µιας
δήθεν αοριστότατης αριστείας και µιας ακόµα πιο ασαφούς,
δήθεν, επιτελικότητας.

Αν προσθέσουµε τώρα στα παραπάνω τις προσλήψεις δύο µε-
τακλητών υπαλλήλων και δύο υπαλλήλων ορισµένου χρόνου µε
σκοπό την υποβοήθηση του έργου του διοικητικού συµβουλίου,
αντί να δροµολογηθεί ως όφειλε -σε οποιονδήποτε ευνοµούµενη
κοινωνία η πολιτεία θα όφειλε να δροµολογηθεί- η κάλυψη των
διακοσίων πενήντα κενών, από χρόνια, οργανικών θέσεων µέσω
ΑΣΕΠ, που να αδιάβλητο. Δεν µπορούµε, λοιπόν, παρά να ανη-
συχούµε αυτού του είδους την έλλειψη, διαφάνειας και αξιοκρα-
τίας, πάντα προς χάριν κάποιας κατά παραγγελία αόριστης,
επαναλαµβάνω, αριστείας.

Ως προς τα οικονοµικά, τα έσοδα και τα έξοδα δηλαδή του
νέου φορέα, διαπιστώνονται, δυστυχώς, επίσης ασάφειες και µε-
γάλη προχειρότητα. Τα έσοδα του ΟΔΑΠ, κατά τη γνώµη µας και
κατά τη γνώµη κάθε υγιούς σκεπτόµενου ανθρώπου νοµίζουµε,
δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να προέρχονται από το δη-
µόσιο και δεν µπορούν να συνδέονται µε υπηρεσίες που προσφέ-
ρονται δωρεάν από το κράτος, όπως είναι τα εκπαιδευτικά
προγράµµατα, τα συνέδρια, τα προγράµµατα σπουδών σε συ-
νεργασία µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Το άρθρο 14ια, αναφέρεται σε έσοδα προερχόµενα από εκθέ-
σεις, αρχαιολογικά σεµινάρια, επιστηµονικά συνέδρια και πάσης
φύσεως πολιτιστικές εκδηλώσεις εντός αρχαιολογικών χώρων,
ιστορικών τόπων και µουσείων που διοργανώνει ο ΟΔΑΠ, το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή άλλοι τρίτοι. Επίσης,
αναφέρεται σε έσοδα προερχόµενα από την πιστοποίηση ιδιω-
τών κατασκευαστών απλών αντιγράφων εκθεµάτων µουσείων,
από τη διοργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, συνεδρίων,
εργαστηριακών επισκέψεων, ξεναγήσεων και από την ίδρυση και
λειτουργία προγραµµάτων σπουδών σε συνεργασία µε εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα.

Ποιο είναι το παράξενο; Το παράξενο ζήτηµα, όµως, µε τα σε-
µινάρια, τα επιστηµονικά συνέδρια, αλλά κυρίως µε τα προγράµ-
µατα σπουδών σε συνεργασία µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, είναι
ότι, όπως όλοι ξέρουµε, οι διαδικασίες αυτές υπό κανονικές συν-
θήκες και προϋποθέσεις, είναι δηµόσιες και βεβαίως εντελώς δω-
ρεάν, εντασσόµενες στο πλαίσιο της συνταγµατικά
κατοχυρωµένης δηµόσιας και δωρεάν παιδείας. 

Προφανώς εµείς σαν ΜεΡΑ25 αναφερόµαστε µόνο σε δηµόσια
εκπαιδευτικά ιδρύµατα και όχι σε τυχόν ιδιωτικά που θα θελή-
σουν να «αξιοποιήσουν» εγκαταστάσεις, που προφανώς αυτά
χρεώνονται αντιστοίχως -και πολύ καλά θα κάνουν να χρεώνουν-
στα ιδιωτικά. 

Εδώ, ελλοχεύει,  κατά τη γνώµη µας, ο κίνδυνος µιας -επι-
τρέψτε µου να πω- αγοραιοποίησης ακόµα και εντός δοµών και

συνθηκών, που από τη φύση τους δεν αποφέρουν έσοδα. Εκτός
βέβαια -και αυτό είναι το πιο ανησυχητικό σαν σκέψη- αν η Κυ-
βέρνηση ξέρει κάτι που όλα τα υπόλοιπα κόµµατα του ελληνικού
Κοινοβουλίου εδώ µέσα δεν ξέρουν, κάτι που αφορά τη δηµόσια
και δωρεάν παιδεία µας στο εγγύς µέλλον. Θυµόµαστε ότι στην
τελευταία αναθεώρηση του Συντάγµατος επιχειρήσατε, µε το
άρθρο 16 αν δεν απατώµαι, να ιδιωτικοποιήσετε ένα µεγάλο
µέρος της πανεπιστηµιακής µας παιδείας. Δεν το πετύχατε, γιατί
χρειαζόσασταν ευρύτερες συµµαχίες. Αν στον νου σας παραµέ-
νει, θα λέγαµε να το ξεχάσετε. Δεν πρόκειται για εµάς. Είµαστε
πολύ µικροί για να σας εµποδίσουµε. Θα σας εµποδίσει σθεναρά
ο ελληνικός λαός. Δεν θα σας αφήσει να ιδιωτικοποιήσετε την
παιδεία του.

Όπως δεν θα σας αφήσει να ιδιωτικοποιήσετε την υγεία του,
που επιχειρήσατε και το είχατε δροµολογήσει και συνεχίζετε να
το κάνετε. Γι’ αυτό δεν προσλαµβάνετε οκτώ χιλιάδες υγειονο-
µικούς και γιατρούς µόνιµα στο ΕΣΥ. Γιατί µετά θα µείνουν προ-
ίκα στο ΕΣΥ και θα είναι δύσκολο να το συκοφαντήσετε, όταν
τελειώσει η πανδηµία, ώστε να το απαξιώσετε και τελικά, όπως
κάνατε µε τη «ΛΑΡΚΟ» ή όπως κάνετε συστηµατικά, να το ιδιω-
τικοποιήσετε. Κλείνει αυτή η µικρή παρένθεση για τον τρόπο σας.

Οι δαπάνες του ΟΔΑΠ, από την άλλη πλευρά -άρθρο 16 Κ.τ.Β.-
περιλαµβάνουν µεταξύ άλλων τη συνδιοργάνωση ή χρηµατοδό-
τηση πρωτοβουλιών, προγραµµάτων, εκθέσεων και εκδηλώσεων
του ΟΔΑΠ, της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας και λοιπών φορέων, µε
στόχο την προστασία, ανάδειξη -από το σχέδιο νόµου διαβάζω-
και προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και τη σύν-
δεσή της µε τη σύγχρονη πολιτιστική δηµιουργία. Το σχέδιο
νόµου σας ήταν αυτό που διάβασα.

Άρα τι καλείται ο ΟΔΑΠ να κάνει µε αυτό το άρθρο; Καλείται
να χρηµατοδοτήσει ο ΟΔΑΠ εν µέρει τη σύγχρονη τέχνη στην
Ελλάδα. Εκτός από το προφανές -για να µην πω πρωτοφανές-
µπέρδεµα -ας µου επιτραπεί η αγοραία λέξη- που ευλόγως δη-
µιουργείται, δηµιουργείται επίσης ευλόγως και µια εξαιρετική εν-
τύπωση σπάνιας προχειρότητας και απόλυτης έλλειψης
πολιτικού σχεδιασµού, καθώς δαπάνες που θα έπρεπε να διατε-
θούν για τους σκοπούς που έχει φτιαχτεί, δηλαδή -για ποιους άλ-
λους;- για τη συντήρηση των µνηµείων για παράδειγµα, θα
διατεθούν τελικά για ενέργειες και δράσεις του σύγχρονου πο-
λιτισµού.

Είναι το γνωστό «ουκ αν λάβοις παρά του µη έχοντος». Δεν
µπορεί ούτε καν τη δουλειά του να κάνει ο ΟΔΑΠ και το ΤΑΠ
µέχρι σήµερα. Εµείς θα το βάλουµε να χρηµατοδοτήσει και τη
µοντέρνα και σύγχρονη τέχνη. Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι.
Ωραία µοντέρνα τέχνη θα έχει η Ελλάδα όπου θα χρηµατοδοτεί-
ται από κάποιον που δεν µπορεί να χρηµατοδοτήσει ήδη αυτά
για τα οποία δηµιουργήθηκε. 

Το αποκάλεσα µπέρδεµα αλλά µάλλον περί χάους πρόκειται
και περί µιας ασαφέστατης απαξίωσης κρυµµένης πίσω από κά-
ποιες δήθεν αγνές προθέσεις. Εµείς στο ΜέΡΑ25 υποστηρίζουµε
µε σαφήνεια και προτάσεις την ενίσχυση του σύγχρονου πολιτι-
σµού και της σύγχρονης καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Τις έχουµε
πει κατ’ επανάληψη. Θα σας τις ξαναλέω εγώ από εδώ για να τις
θυµάστε. Η πρώτη, ο ακρογωνιαίος λίθος για όλα αυτά, είναι να
µη µας πεθάνουν οι καλλιτέχνες οι οποίοι έχουν αρχίσει και λι-
µοκτονούν. Και όχι βέβαια µε άστοχες, αστόχαστες και αντιφα-
τικές πολιτικές και µεθόδους πολιτικές για να εφαρµοστούν
αυτές οι πολιτικές. 

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτό το
σηµείο να αναφερθώ στα άρθρα 46 και 56 τα οποία σχετίζονται
µε το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία Μου-
σείο Ελαιοτριβείο Μνηµείο Βρανά στο Δήµο Λέσβου. Αποσύρατε
βέβαια εσείς τα σχετικά άρθρα όπως φυσικά απαίτησε και η δω-
ρήτρια εταιρεία να αποσυρθεί αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Δεν θα αποφύγετε να ακούσετε ξανά αυτό που σας είπα και
στις επιτροπές. Θα το ξαναπούµε γιατί είναι ζήτηµα ηθικής τάξης
και είναι ζήτηµα µιας νοοτροπίας. Δείχνει την πολιτική σας νοο-
τροπία. Είναι πραγµατικά λυπηρό για την πολυετής και επιτυχη-
µένη σε όλους τους τοµείς πρωτοβουλία ιδιωτών που ξεκινάει
από τους µεγαλύτερους ποιητές της χώρας και καταλήγει στον
αείµνηστο Άγγελο Δεληβοριά. Ενδιάµεσα παρεµβάλλονται ο
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Νίκος Κούνδουρος, οι καλύτεροι των Ελλήνων. Παρεµβάλλονται
σπουδαίοι διανοούµενοι, σπουδαίοι άνθρωποι που η Ελλάδα ταυ-
τίζεται µαζί τους. Μια τέτοια πρωτοβουλία ιδιωτών ή των επιγόνων
τους που προτίθενται να δωρίσουν το αποτέλεσµα αυτής της προ-
σπάθειας και τους καρπούς στο δηµόσιο, αντιµετωπίζεται όπως
αντιµετωπίστηκε από το κράτος µας. Και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση το άφησε να λιµνάζει από το 2018 που συµφώνησε µαζί τους,
αλλά και αυτή µε καθυστερήσεις, ασάφειες, χαµένα έγγραφα, ως
µια ευκαιρία φαντάζοµαι διαστρεβλωµένου αντίδωρου εκ του
ασφαλούς σε ηµέτερους συµπαθούντες. 

Αναφέροµαι φυσικά στην πρόταση σύστασης του διοικητικού
συµβουλίου του µουσείου, τον πρόεδρο, τον αναπληρωτή του,
δύο µέλη του και τους αναπληρωτές τους που µε το νέο νόµο
µας θα επιλέγει -όπως γίνεται πάντα στη συγκεντρωτική Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη- ο Υπουργός Πολιτισµού ο ίδιος
ή η Υπουργός στη συγκεκριµένη περίπτωση. Σε αντίθεση βέβαια
µε την απόφαση και προϋπόθεση που έθετε η δωρήτρια εταιρεία.
Ήταν τελείως διαφορετικά τα πράγµατα. Κατά τη διάρκεια, λοι-
πόν, συζήτησης στην επιτροπή σας καλέσαµε να άρετε την απαί-
τησή σας να έχετε τον απόλυτο έλεγχο στο ΔΣ του οργανισµού
που προσπάθησαν να σας κάνουν δώρο και να δεχθείτε, ως είθι-
σται κιόλας, τουλάχιστον στην πρώτη θητεία του διοικητικού
συµβουλίου του νέου οργανισµού τον υπάρχοντα πρόεδρο, τον
κ. Σηφουνάκη, ο οποίος θα εξασφάλιζε κατά τη γνώµη µας µια
οµαλότητα στη µετάβαση στη νέα εποχή του φορέα που θα ήταν
πλέον δηµόσιος. Υποπτευόµαστε ότι δεν έχετε κανένα σκοπό να
το πράξετε σε καµµία περίπτωση. Πιστεύουµε ότι πίσω από τις
ενέργειές σας κρύβεται ο σκοπός σας για απόλυτο κυβερνητικό
έλεγχο του µουσείου και η διάθεσή σας να προσκοµίσετε µελ-
λοντικά κοµµατικά οφέλη µε την τοποθέτηση κοµµατικών στελε-
χών σας στο διοικητικό συµβούλιο αυτού του οργανισµού και µε
τα µελλοντικά πάρε-δώσε που αυτά τα στελέχη σας θα έχουν αρ-
γότερα µε τις τοπικές κοινωνίες των γύρω περιοχών. Σας ζητάµε
τουλάχιστον να κρατήσετε τον λόγο σας και να πραγµατοποι-
ήσετε τη δέσµευσή σας να επιχορηγήσετε αυτό το µουσείο µε
όλο το ποσό που θα χρειαστεί για τη µισθοδοσία των εργαζοµέ-
νων και την απρόσκοπτη λειτουργία του για όλη τη διάρκεια του
2021. 

Για να είµαστε εξηγηµένοι όµως, επειδή πολλές εξαγγελίες
έχουµε ακούσει από την Κυβέρνηση και πάρα πολλές και το
στόµα του ίδιου του Πρωθυπουργού οι οποίες ουδέποτε πραγ-
µατοποιήθηκαν, σας προειδοποιούµε ως ΜέΡΑ25 από αυτό εδώ
το Βήµα τώρα ότι θα σας παρακολουθούµε στενά. Θα παρακο-
λουθούµε στενά το θέµα και αν η επιχορήγηση αυτή αρχίσει να
βυθίζεται προς τη λησµονιά, όπως έχει συµβεί µε άλλες εξαγγε-
λίες σας, εµείς θα επαναφέρουµε διαρκώς το ζήτηµα έως ότου
να είµαστε σίγουροι ότι διασφαλίστηκε η εύρυθµη λειτουργία
του Μνηµείου Μουσείου Βρανά. 

Ακόµα και στην προγραµµατισµένη σύµβαση µεταξύ του Μου-
σείου Ζυγοµαλά αλλά και του Μουσείου Νεότερου Ελληνικού Πο-
λιτισµού, αναφέροµαι στο άρθρο 57 του σχεδίου νόµου σας, µε
επιστολή του ο δήµαρχος Ωρωπού κ. Γιασηµάκης καταγγέλλει ότι
δεν έγινε η απαραίτητη διαβούλευση µε τους τοπικούς φορείς και
την τοπική κοινωνία. Γιατί έχουµε άραγε τέτοιες καταγγελίες,
κυρία Υπουργέ; Προς τι τόση βιασύνη; Αν δεν βιαζόσασταν τόσο
πολύ θα ήταν τα πράγµατα καλύτερα. Λες και πρέπει να εκπλη-
ρώσετε πράγµατα σώνει και καλά πριν να µην πω τι πάθει αυτή η
Κυβέρνηση. Αν η διαβούλευση κράταγε λίγο παραπάνω θα είχατε
µια πιθανότητα να µην αντιδρά η τοπική κοινωνία. Να µην αντιδρά
ο δήµαρχος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση της δευτερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τρέχοντας, τρέχοντας, τρέχοντας.

Από την πρώτη στιγµή που εκλεγήκατε τρέχετε. Έχετε σπάσει
όλα τα παγκόσµια ρεκόρ σε νοµοσχέδια τα οποία παίρνουν πίσω
κατακτήσεις του λαϊκού κινήµατος αιώνων. Ενός αιώνος τουλά-
χιστον. Γι’ αυτό υποπτεύοµαι ότι εκπληρώνετε κάποιες δεσµεύ-
σεις σας. 

Ας περάσουµε τώρα στο άρθρο 59 σχετικά µε την περίφηµη
προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς στο εξωτερικό. Μακρό-
χρονη εξαγωγή αντικειµένων, συλλογών, µουσείων και τα λοιπά.
Σε αντίθεση µε όσα συµβαίνουν σήµερα µε τον δανεισµό και την
προσωρινή εξαγωγή έργων τέχνης από τα µουσεία στο εξωτε-
ρικό που είναι βεβαίως πέντε συν πέντε χρόνια πλέον, από δω
και πέρα δηλαδή, διατυπώσατε στο νοµοσχέδιό σας την εξωφρε-
νικά -επιτρέψτε µου να πω- γκροτέσκα ιδέα ότι θα µπορούσαν
τάχα όλοι οι θησαυροί των µουσείων µας να ξενιτεύονται για
έναν ολόκληρο αιώνα. Μετά από τα οµαδικά πυρά που ήδη δεχ-
θήκατε από κάθε πλευρά της Αντιπολίτευσης, µπροστά στην κα-
τακραυγή τα µαζέψετε τελικά και µέσα σε µια µέρα επανήλθατε
προτείνοντας το µισό χρονικό διάστηµα, δηλαδή είκοσι πέντε συν
είκοσι πέντε, το όλον µισό αιώνα. 

Με συγχωρείτε. Δεν καταλαβαίνει κανείς στο κόµµα σας ότι
και πάλι αυτό το χρονικό διάστηµα είναι τεράστιο; Όταν το
ακούει οποιοσδήποτε πολίτης που σας ψήφισε ανησυχεί πολύ
σοβαρά για τα αριστουργήµατα, τα παλαιά και τα νεότερα της
πατρίδας του. Δεν πρόκειται να βρείτε κανέναν που να συµφω-
νήσει µαζί σας. Από τα πέντε συν πέντε ως τα είκοσι πέντε συν
είκοσι πέντε. Είναι πενταπλασιασµός. Πενταπλασιάζετε το υπάρ-
χον διάστηµα που εύλογα υπήρχε. Η αρχική σας πρόταση να θυ-
µίσουµε στους ανθρώπους που µας ακούν από τις τηλεοράσεις
ήταν δεκαπλασιασµός. Ένας αιώνας. 

Είναι πολύ σηµαντικό παράλληλα να µην µας µπερδεύετε µε
παραπλανητικά και µετέωρα στοιχεία και να υπάρξει ευελιξία,
όπως σας ζητάµε να κάνετε στην περίπτωση του Μουσείου Μπε-
νάκη. Θα µπορούσατε κατ’ αρχάς αν είχατε στοιχειώδη αίσθηση
ευθύνης να αναλάβετε ένα µέρος των πάγιων εξόδων λειτουρ-
γίας του, όπως τη µισθοδοσία και τα λοιπά, µέχρι τουλάχιστον
να περάσουν αντίκτυπος αυτής της κρίσης των µνηµονίων που
εσείς φέρατε, οι κυβερνήσεις σας και της πανδηµίας που εσείς
χειριστήκατε µε τέτοιο τρόπο ώστε να γίνει εφιάλτης για όλη την
ελληνική κοινωνία. 

Πριν φτάσετε να εισηγείστε εξαιρετικά µακροχρόνιες ενοικιά-
σεις, δανεισµούς για όλους τους θησαυρούς όλων των µουσείων
µας συλλήβδην, θα έπρεπε να το σκεφτείτε λίγο έτσι. Θα µπο-
ρούσατε λοιπόν απλώς -σας το λέµε εµείς τώρα- να φέρετε µια
διάταξη που να αφορά συγκεκριµένα τον µακροχρόνιο δανεισµό
µέρους συλλογών του Μουσείου Μπενάκη αποκλειστικά προς το
αδελφό Μουσείο Μπενάκη. Έτσι θα ονοµάζεται ίσως το ελληνικό
µουσείο της Μελβούρνης που πρόκειται να αναγερθεί εκεί. Ένα
δανεισµό µάλιστα που θα αφορούσε αποκλειστικά συλλογές που
όπως έχει δηλώσει το µουσείο δεν εκθέτει έτσι και αλλιώς αλλά
κρατά χρόνια τώρα, δεκαετίες, κλεισµένες στα υπόγεια και τις
αποθήκες του καθώς δεν διαθέτει τον επιπλέον χώρο για να τις
εκθέσει. Αυτά ζητούσε και ζητάει το Μουσείο Μπενάκη. Αυτά θα
έλυναν τα προβλήµατα του και αυτά θα µπορούσατε αν θέλατε
να τα πράξετε. Είναι φανερό, εποµένως, ότι δεν θέλετε να τα
πράξετε. Το άρθρο 59 το φέρνετε µε σκοπούς πολύ γενικότε-
ρους από τη σωτηρία του Μουσείου Μπενάκη καθώς µόλις τώρα
σας αποδείξαµε άλλους τρόπους για να σωθεί αυτό. 

Φοβόµαστε, λοιπόν, εύλογα πως αφού δεν θέλετε να δείτε αυ-
τούς τους άλλους τρόπους, θα υπάρχουν ασφαλώς άλλα πράγ-
µατα στο µυαλό σας. Διερωτάται κανείς µήπως πρόκειται για ένα
ακόµα ταχυδακτυλουργικό τρικ της παρούσης κυβέρνησης σχε-
τικά µε τα µάρµαρα του Παρθενώνα, τα λεγόµενα ελγίνεια µάρ-
µαρα, τα οποία µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούσαν να θεωρούνται
δανεισµένα για µισό αιώνα στο Βρετανικό Μουσείο. Δηλαδή πού;
Στον ίδιο τον κλεπταποδόχο που πήρε από τον κλέφτη αυτά τα
µάρµαρα. Για µισό ακόµα αιώνα. Παράλληλα όµως στα χαρτιά να
θεωρούνται ωραιότατα ότι ανήκουν στην Ελλάδα. Φοβόµαστε ότι
η επικοινωνιακή διαχείριση, που έχει εν πολλοίς υποκαταστήσει
την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, δεν θα είχε κανέναν εν-
δοιασµό να παρουσιάσει ως µεγάλη εθνική νίκη µια τέτοια δυσµε-
νέστατη εθνική εξέλιξη. 

Προσοχή αυτή η υποψία µας δεν αναφέρεται εδώ τυχαία αλλά
ως συνέχεια συζητήσεων που όπως µαθαίνουµε δυστυχώς έχουν
ήδη ξεκινήσει. Ευτυχώς σε θεωρητικό ακόµα επίπεδο. Επανα-
λαµβάνουµε, λοιπόν, πως για όλα τα σηµαντικά και εµβληµατικά
αρχαία και νεότερα έργα τέχνης του πολιτισµού µας πρέπει
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οπωσδήποτε να διατηρηθεί το υπάρχον χρονικό διάστηµα εξα-
γωγής και δανεισµού. Λόγω, λοιπόν, σοβαρότατων προβληµάτων
στη µετατροπή του ΤΑΠ σε ΟΔΑΠ, όπως και λόγω του απόλυτου
φιάσκου όσον αφορά το Μουσείο Βρανά αλλά και λόγω του εξαι-
ρετικά επικίνδυνου άρθρου 59 µε τη µορφή του µισού αιώνα,
ασφαλώς επί της αρχής, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουµε «όχι». 

Θα τελειώσω σε ένα λεπτό, κάνοντας χρήση και της δευτερο-
λογίας µου, που ήδη έχω αρχίσει.

Θα ήθελα να σας θυµίσω, κυρία Υπουργέ, κάτι το οποίο θα το
κάνω κάθε φορά. Δεν το κάνω για πολιτική χρησιµοθηρία, το
κάνω γιατί ανησυχώ πάρα πολύ για τους ανθρώπους που έχουν
αρχίσει να λιµοκτονούν. Έχει περάσει ένας χρόνος παρά δύο
µήνες από την εποχή που όλο το συνάφι µου, µε την ευρύτατη
έννοια -από τις καθαρίστριες, µέχρι τους µουσικούς, τους τρα-
γουδιστές, τους ηχολήπτες, τους τεχνικούς, τους χορευτές, τους
σκηνογράφους, τους ενδυµατολόγους, τους ζωγράφους-, δεν
έχει βοηθηθεί κατά κανέναν τρόπο από την ελληνική Κυβέρνηση
και το Υπουργείο σας. Έχει την ιδιαιτερότητα αυτή η εργατική
τάξη ανθρώπων να είναι κλειστή σερί για έντεκα µήνες τώρα. Δεν
ανοίξαµε ξανά το καλοκαίρι. Υπαινιχθήκατε ότι θα ανοίξουµε
ξανά, σας το είπα και προχθές, αλλά άνοιξε µόνο ο Πρωθυπουρ-
γός, που κατέβηκε από την Αντίπαρο µε το Σινούκ για να δει τους
«Πέρσες». Αυτό ήταν το άνοιγµα σας. Στη συνέχεια οι πενήντα
εκδηλώσεις που είχατε εξαγγείλει σε όλη την Ελλάδα, «µία Ελ-
λάδα, ένας πολιτισµός» ακυρώθηκαν από τοπικούς περιφερειάρ-
χες ή δηµάρχους. Η ιδιαιτερότητα είναι ότι όλοι αυτοί οι
άνθρωποι -οι οποίοι σας ενηµερώνω ότι είναι τουλάχιστον εκατόν
πενήντα χιλιάδες- ζουν όπως µπορούν, τρώγοντας τις σάρκες
τους εδώ και έντεκα µήνες.

Αυτό που σας ζητάνε και σας ζήτησαν και προχθές στην πα-
ράσταση έξω από το Υπουργείο σας δεν είναι και τόσο τροµερό.
Σας ζητάνε συγκεκριµένα πράγµατα. Σας ζητάµε -όλο το πολιτικό
σύστηµα, εκτός υµών-, συγκεκριµένα πράγµατα: να ενταχθούν
στην αποζηµίωση ειδικού σκοπού και όσοι δεν πρόλαβαν την
προθεσµία εγγραφής στο µητρώο καλλιτεχνών που ήταν στις 20
Οκτωβρίου του 2020, αλλά πληρούν τις λοιπές τυπικές προϋπο-
θέσεις. Σας θυµίζω ότι σύµφωνα µε δήλωση του Υπουργείου σας
αναµένατε σαράντα δύο µε σαράντα πέντε χιλιάδες και ενεγρά-
φησαν δεκαεπτά εµπροθέσµως. Άρα ξέρετε ότι είκοσι έξι χιλιά-
δες από δαύτους δεν πήγαν. Εµείς ισχυριζόµαστε ότι είναι
ογδόντα συν χιλιάδες που δεν πήγαν. Έχουµε στοιχεία από το
Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών και από την ΠΟΘΑ που µας δεί-
χνουν ότι αυτοί οι άνθρωποι πια έχουν φτάσει στο επίπεδο του
να διατρέφονται από φιλανθρωπία, δηλαδή από τα σωµατεία
τους όπου πηγαίνουν για να φάνε ένα πιάτο φαΐ. Εποµένως, αυτό
που ζητάνε είναι εύλογο και πρέπει να το κάνετε.

Το δεύτερο που σας ζητάνε είναι σε σχέση µε το επίδοµα ειδι-
κού σκοπού των 800 ευρώ της κατηγορίας Λ1 να µην υπάρχει
καµµία καταληκτική ηµεροµηνία εγγραφής στο µητρώο. Να
υπενθυµίσουµε ότι σε αντίθεση µε το επίδοµα Σεπτεµβρίου -
Οκτωβρίου και παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης η καταλη-
κτική ηµεροµηνία εγγραφής στο µητρώο για το επίδοµα αυτό
είναι η 15η και όχι η 20η και δηµιούργησε σύγχυση και µπερδέ-
µατα. 

Τρίτον, αυτόµατη επέκταση και άµεση εκταµίευση του επιδό-
µατος για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο, τουλάχιστον για
τη συνέχεια, το υπόλοιπο διάστηµα που οι χώροι πολιτισµού θα
παραµείνουν κλειστοί. 

Τέταρτον, όσοι αποζηµιωθούν µέσω µητρώου να είναι δικαιού-
χοι αυτοµάτως και µείωσης ενοικίου, όπως συµβαίνει και µε τις
αναστολές εργασίας. 

Πέµπτον, αναστολή πληρωµής ληξιπρόθεσµων οφειλών, εφο-
ρία, τράπεζες ΔΕΚΟ, όλων των ειδών συνδέσεων, τηλεφωνίας,
ενέργειας, δηµοτικών τελών, καθώς και απαγόρευση διακοπής
ρεύµατος και εξώσεων.

Και τέλος -κάτι που πρόσθεσαν τώρα- να αποσυρθεί άµεσα η
τροπολογία στο παρόν σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα του
ΥΠΠΟΑ, «Προβολή της Πολιτιστικής Κληρονοµιάς», το άρθρο 69,
που αφορά στον ΕΚΟΜΕ.

Όλα αυτά -και φεύγω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή- σας τα λέω, διότι εδώ καθόµαστε και συζητάµε διάφορα

νοµοσχέδια του Υπουργείου σας, το οποίο πολύ φοβόµαστε ότι
δεν θα έχει κανένα αντικείµενο στο εγγύς µέλλον, καλώς οι καλ-
λιτέχνες θα πεθάνουν από την πείνα. Δεν το λέω καθόλου λαϊκί-
στικα ούτε ψηφοθηρικά. Μετά από έντεκα µήνες οι καλλιτέχνες
έχουν φάει τις βοήθειες των γονιών τους, των παιδιών τους οι
πρεσβύτεροι, έχουν φάει τα έπιπλά τους, έχουν φάει τα ρούχα
τους. Όταν λοιπόν, φάνε τα πάντα και τις σάρκες τους και σας
πεθάνουν, το Υπουργείο σας δυστυχώς, αγαπητή κύριε Υπουργέ,
θα πάψει να έχει αντικείµενο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. Κύριε Γρηγοριάδη, απλώς να σας ενηµερώσω ότι έχετε
καλύψει και την πρωτολογία σας, αλλά και τη δευτερολογία σας.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Δεν θα δευτερολογήσω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε Γρηγοριάδη.

Τον λόγο έχει ζητήσει η κυρία Υπουργός για µια τροπολογία
ακόµα. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, είναι µία τροπολογία ακόµα και επίσης,
θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια στα όσα έχουµε ακούσει µέχρι
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μια πα-
ρέµβαση δηλαδή.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς η τροπολογία αφορά την τροποποίηση του άρθρου
66Ε του ν.2121/1993. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υφιστάµενο σήµερα πλαίσιο
προστασίας των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγε-
νικών δικαιωµάτων στο διαδίκτυο, όπως έχει διαµορφωθεί στο
άρθρο 66Ε του ν.2121/1993 µε τη σύσταση και λειτουργία της
επιτροπής για τη γνωστοποίηση διαδικτυακής προβολής δικαιω-
µάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, έχει
µέχρι στιγµής λειτουργήσει ικανοποιητικά, προστατεύοντας τα
δικαιώµατα των δικαιούχων στο διαδίκτυο.

Επιπλέον, µε το άρθρο 25 του πρόσφατου ν.4708/2020 το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού προχώρησε στην υιοθέ-
τηση ενός πολύ σηµαντικού εργαλείου για την αντιµετώπιση της
πειρατείας, του λεγόµενου και πολυαναµενόµενου µέχρι τον πα-
ρελθόντα Ιούνιο dynamic blocking. 

Μολονότι η λήψη του εν λόγω νοµοθετικού µέτρου αποτέλεσε
σηµαντικό βήµα για την καταπολέµηση της διαδικτυακής πειρα-
τείας στη χώρα, ωστόσο υπάρχουν περιπτώσεις που λόγω της
φύσης και της κλίµακας της επικείµενης προσβολής απαιτούνται
άµεσα µέτρα και οι προθεσµίες που προβλέπονται στο νόµο,
προκειµένου να λάβει η επιτροπή σχετική απόφαση δεν διασφα-
λίζουν τους δικαιούχους. 

Για παράδειγµα, σε πολλές περιπτώσεις όπως ιδίως σε ζωντα-
νές οπτικοακουστικές µεταδόσεις πολιτιστικών ή αθλητικών γε-
γονότων οι οποίες εκπέµπονται ζωντανά µέσω συγκεκριµένων
ενιαίων εντοπιστών πόρων, που δεν έχουν σχετική άδεια γεννάται
η ανάγκη να προστατέψουµε άµεσα τους δικαιούχους και µάλι-
στα σε προληπτικό επίπεδο. 

Προς τον σκοπό αυτόν θεσµοθετείται η δυνατότητα της Επι-
τροπής Διαδικτυακής Προσβολής Δικαιωµάτων Πνευµατικής
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωµάτων να µπορεί να λαµβάνει,
κατόπιν αίτησης του δικαιούχου στο πλαίσιο ειδικής διαδικασίας,
προληπτικά µέτρα προστασίας, συνιστάµενα στη διακοπή πρό-
σβασης στον συγκεκριµένο ιστότοπο, όνοµα του χώρου, για χρο-
νικό διάστηµα ανάλογο προς το γεγονός και το χρόνο διάρκειας
αυτού, υπό αυστηρές βεβαίως προϋποθέσεις και συγκεκριµένα
εφόσον πιθανολογείται: πρώτον, ότι επίκειται στο διαδίκτυο µε-
γάλης κλίµακας προσβολή προστατευόµενων δικαιωµάτων πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων για θέµατα
εθνικής ή διεθνούς τηλεθέασης που πρόκειται να µεταδοθούν
ταυτόχρονα µε τη διενέργεια τους. Δεύτερον, η προσβολή να
λάβει η χώρα ενδεικτικά µέσω συγκεκριµένων ενιαίων εντοπι-
στών πόρων ή διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου ή ονο-
µάτων τοµέα που προσφέρουν συνδροµητική σύνδεση χωρίς
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άδεια µε οποιονδήποτε τρόπο και ιδίως µέσω χρήσης κωδικών ή
αποκωδικοποιητή. Και τρίτον, συντρέχει επείγουσα περίπτωση
αποτροπής άµεσου σοβαρού και επικείµενου κινδύνου ή ανεπα-
νόρθωτης βλάβης για το δηµόσιο συµφέρον ή τον δικαιούχο. Σε
περίπτωση που η επιτροπή κάνει δεκτή την αίτηση, εκδίδει από-
φαση µε την οποία καλεί τους παρόχους πρόσβασης στο διαδί-
κτυο να διακόψουν την πρόσβαση στο περιεχόµενο εντός
προθεσµίας, που δεν µπορεί να είναι µικρότερη από έξι ώρες και
µεγαλύτερη από δώδεκα ώρες από την αποστολή της απόφα-
σης. Η απόφαση της επιτροπής εκδίδεται το αργότερο είκοσι
τέσσερις ώρες πριν από τη µετάδοση του γεγονότος και απο-
στέλλεται εντός της ίδιας προθεσµίας µέσω ηλεκτρονικής αλλη-
λογραφίας στον δικαιούχο και στον πάροχο πρόσβασης.
Ασφαλώς, προβλέπουµε δυνατότητα των διαχειριστών και ιδιο-
κτητών των ιστότοπων να µπορούν να προσφύγουν κατά της
ανωτέρω απόφασης της επιτροπής ενώπιον των αρµοδίων δικα-
στηρίων και σε περίπτωση δικαίωσης τους να έχουν τη δυνατό-
τητα να αξιώσουν αποζηµίωση από τον δικαιούχο που κίνησε τη
διαδικασία έκδοσης της απόφασης της επιτροπής. 

Προς τον σκοπό της ευχερέστερης και αποτελεσµατικότερης
επιτέλεσης του έργου της επιτροπής προβλέπουµε τη σύσταση
ειδικού µητρώου παρόχων µε τα στοιχεία των παρόχων. 

Για το άρθρο 2, «Σύστηµα Επιφυλακής της Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων», το οποίο αφορά το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ήταν εδώ ο Υφυπουργός, κάτι
συνέβη και έπρεπε να φύγει και θα επανέλθει προκειµένου να
την υποστηρίξει. Εγώ πάντως σας λέω ότι συµπληρώνουµε το
πλέγµα προστασίας µε την καθιέρωση συστήµατος επιφυλακής
και ετοιµότητας των αρµοδίων οργανικών µονάδων της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων για την άµεση
υποστήριξη περιπτώσεων που χρήζουν άµεσης και επείγουσας
παρέµβασης, κατόπιν εισαγγελικής παραγγελίας, δικαστικών
αποφάσεων ή αποφάσεων της επιτροπής. Σε λίγο θα είναι ο αρ-
µόδιος Υπουργός εδώ ο οποίος, για το άρθρο 2 θα µπορεί να πει
περισσότερα πράγµατα. 

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε θα ήθελα να σχολιάσω κά-
ποια από τα όσα ακούσαµε. Να ξεκινήσω µε µια υποτυπώδη
σειρά. Η κ. Χρηστίδου κατέθεσε το ψήφισµα ICOMOS, για τα αρ-
χαία στο σταθµό Βενιζέλου. Άσχετο το ότι έρχεται σήµερα σε
ένα νοµοσχέδιο εντελώς άσχετο. Παρ’ όλα αυτά, αυτό το οποίο
είναι απορίας άξιο είναι γιατί ένα θέµα, το οποίο ήδη βρίσκεται
στο Συµβούλιο της Επικρατείας και αναµένουµε τη σχετική
κρίση, απασχολεί τόσο πολύ και έρχεται και επανέρχεται από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Βεβαίως, είναι ένα σοβαρό ζήτηµα και
προσφέρεται για αντιπολιτευτικούς εντυπωσιασµούς. Όλες οι
θέσεις των φορέων και το ICOMOS προφανώς, είναι σεβαστές.
Πρέπει όµως να διευκρινίσουµε ποιο είναι το ζήτηµα. Δεν είναι η
αποµάκρυνση των αρχαιοτήτων από τον φυσικό χώρο στον οποίο
ευρέθησαν, αλλά η προσωρινή απόσπαση τους µόνο κατά τη
διάρκεια των εργασιών κατασκευής του Σταθµού Βενιζέλου και
η αµέσως µετά επανατοποθέτησή τους ακριβώς στην ίδια θέση,
στην ίδια στάθµη χωρίς επί της ουσίας να έχει απολεσθεί ποσο-
στό της ύλης, καθώς επανατοποθετούνται σε ποσοστό 92%,
ακριβώς το ίδιο υλικό, η ίδια ποσότητα ύλης που θα έµενε ακόµα
και αν µπορούσαµε να δεχτούµε ότι το έργο µπορούσε να εξε-
λιχθεί µε τα αρχαία κατά χώρα. 

Επιµένουµε -και αυτό λένε οι αποφάσεις του Υπουργείου Πολι-
τισµού- ότι δεν υπάρχει τεχνικός τρόπος για να κατασκευαστεί ο
σταθµός χωρίς να τεθούν οι αρχαιότητες σε κίνδυνο. Υπάρχει η
διαφορετική άποψη. Γι’ αυτό το θέµα είναι στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Αυτό το στοιχείο, το οποίο αφορά το γεγονός ότι πρό-
κειται για προσωρινή απόσπαση, κατόπιν ειδικής µελέτης, και
αµέσως µετά επανατοποθέτηση, επιµελώς αποκρύπτεται από τις
κορώνες της Αντιπολίτευσης. Εντύπωση δε δηµιουργεί το γεγονός
ότι αυτό ακριβώς το στοιχείο δεν προκύπτει πως είναι σε γνώση
ούτε καν του διεθνούς ICOMOS. Εάν διαβάσει κανείς προσεκτικά
το ψήφισµα που κατέθεσε πριν λίγο η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτό που αναφέρεται είναι µόνο ότι η απόσπαση των µνηµείων
αποτελεί βλάβη στην αυθεντικότητά τους. Τίποτα περισσότερο.
Αποκρύπτεται συστηµατικά από την Αντιπολίτευση. Δεν έχει ση-
µασία, είναι ένα θέµα για το οποίο µπορούµε να µιλάµε ώρες. 

Για όλα τα άλλα θέµατα που έχουν τεθεί, πριν από τρεις εβδο-
µάδες είχα απαντήσει σε µια επίκαιρη επερώτηση, η οποία µας
απασχόλησε εδώ περίπου τεσσερισήµισι µε πέντε ώρες. Και
θεωρώ ότι έχω δώσει όλα τα αριθµητικά στοιχεία, τα οποία απο-
δεικνύουν τι έπραξε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από
την πρώτη στιγµή της πανδηµίας για τους ανθρώπους και τους
εργαζοµένους στους τοµείς του πολιτισµού. Δεν αµφισβητώ κα-
θόλου το γεγονός ότι βιώνουµε πρωτοφανείς καταστάσεις.
Όµως δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση -κι αυτό το αποδει-
κνύουµε- να δεχτούµε ότι παρά την όποια βλάβη -κι είναι πολύ
µεγάλη- υφίστανται οι εργαζόµενοι στους τοµείς του πολιτισµού,
η Κυβέρνηση αυτή δεν λειτούργησε άµεσα και αποτελεσµατικά.
Το γεγονός ότι όλοι αυτοί που θεωρούσαν πως το µητρώο είναι
ένα «φιάσκο» –και δεν είναι δική µου η ορολογία, είναι από δη-
λώσεις της Αντιπολίτευσης- και ότι δεν πρέπει να εγγραφούν και
απέτρεπαν τους ανθρώπους να εγγραφούν από το µητρώο, οι
ίδιοι άνθρωποι σήµερα έρχονται και λένε «Δώστε τους περιθώριο
να εγγραφούν, έστω και εκπρόθεσµα», µετά τις 20 Οκτωβρίου
δηλαδή. Γιατί; Διότι είδαν ότι και διά του µητρώου, εκτός από
όλα τα άλλα αναπτυξιακά και οριζόντια µέτρα της Κυβέρνησης,
και διά του µητρώου λοιπόν πολλοί συνάδελφοί τους, περίπου
δεκαεπτάµισι χιλιάδες, πήραν ήδη το επίδοµα ειδικού σκοπού.
Αυτοί λοιπόν που αποθάρρυναν τους επαγγελµατίες του πολιτι-
σµού να εγγραφούν στο µητρώο για να αποζηµιωθούν, αυτοί σή-
µερα έρχονται και ζητάνε να µην τηρηθεί καµµία προθεσµία.
Παρ’ όλα αυτά είναι και αυτό ένα θέµα το οποίο το συζητάµε µε
τα συναρµόδια Υπουργεία, Οικονοµικών και Εργασίας. 

Θα πάµε τώρα στα θέµατα που ετέθησαν και θα ξεκινήσω από
την τροπολογία που αφορά την διαδικασία της πιστοποίησης του
µουσείου. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο αρχαιολογικός νόµος
είναι ένας πάρα, πάρα πολύ σοβαρός νόµος, τον οποίο, παρεµ-
πιπτόντως να θυµίσω, όταν το 2002 ψηφιζόταν, το κόµµα το
οποίο ήταν την εποχή εκείνη το αντίστοιχο της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης είχε στην ουσία απορρίψει για διάφορα σηµεία,
εµείς και ο δανεισµός της πενταετίας επί δύο, δηλαδή δεκαετίας,
που σήµερα το αντιµετωπίζουµε σαν κάτι δεδοµένο και µία προ-
θεσµία η οποία δεν πρέπει να αλλάξει. Αν ανατρέξετε στα Πρα-
κτικά της Βουλής του 2002, θα δείτε τι λέγατε τότε για την
εµπορευµατοποίηση µέσω του δανεισµού. Το ξεπερνώ αυτό,
γιατί αυτό θα το δει ο ιστορικός του µέλλοντος ούτως η άλλως. 

Πάµε λοιπόν στο θέµα της πιστοποίησης, γιατί αυτό εισά-
γουµε, και σε καµµία περίπτωση δεν εισάγουµε θέµα µετατρο-
πής νοµικών υπηρεσιών του Υπουργείου, µουσείων του
Υπουργείου, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Αυτός ο
νόµος θα έρθει το πρώτο τρίµηνο του 2021. Είναι µια άλλη ιστο-
ρία. Με τη σηµερινή λοιπόν τροπολογία καθιερώνουµε τη διαδι-
κασία πιστοποίησης. Να ενηµερώσω κιόλας την εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, η οποία µας ρώτησε πώς την κάναµε αυτή την τροπολο-
γία, ότι η τροπολογία αυτή προέρχεται από τις υπηρεσίες, από
τους αρµόδιους υπηρεσιακούς παράγοντες, οι οποίοι έχουν ανα-
λάβει τη διαδικασία πιστοποίησης. Τη συγκεκριµένη διαδικασία
την έχουµε ανακοινώσει πριν από έναν περίπου χρόνο, πολύ συγ-
κεκριµένα, λέγοντας ότι θα αφορά και τα δηµόσια µουσεία, ενώ
η ίδια διαδικασία εµπεριέχεται και στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης. Αντιλαµβάνοµαι ότι για κάποιους χώρους
η λέξη «βελτίωση», «αναβάθµιση», «πιστοποίηση», «κανόνας»,
«κριτήριο», «αριστεία», προκαλεί µια µορφή αλλεργίας. Τι να κά-
νουµε, υπάρχουµε και κάποιοι άλλοι οι οποίοι πιστεύουµε σε
αυτές τις διαδικασίες. Η πιστοποίηση λοιπόν είναι µια διαδικασία
η οποία ισχύει διεθνώς, ισχύει παγκοσµίως. Σας ανέφερα στην
αρχική τοποθέτησή µου ότι γίνεται σε πολλά ευρωπαϊκά κράτη,
στη Γαλλία, την Ιταλία, τη Μεγάλη Βρετανία, στην Αµερική, στην
Αυστραλία. Ήρθε λοιπόν η ώρα να προβλέψουµε κι εµείς την αν-
ταπόκριση των µουσείων µας και των µνηµείων στις απαιτήσεις
της προβολής τους. Αυτή η Κυβέρνηση έχει πει ότι θα διασφαλί-
σει την ολική ποιότητα στη δηµόσια διοίκηση. Μία τέτοια διαδι-
κασία είναι αυτή. 

Μίλησε η κ. Χρηστίδου για κλείσιµο µουσείων. Δεν το είπε φυ-
σικά κανείς άλλος, µόνο η κ. Χρηστίδου. Μα ποιος σας είπε ότι
πρόκειται να κλείσουν µουσεία; Εδώ λέµε ότι πάµε να βελτιώ-
σουµε, κι εσείς αντιλαµβάνεστε ότι θα κλείσουµε µουσεία; Προ-
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φανώς είναι µια σύγχυση αντίστοιχη µε το eshop και το ηλεκτρο-
νικό κατάστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, θα έχετε αργότερα και την κεντρική σας οµιλία.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Μισό λεπτό όµως, κύριε Πρόεδρε, όλοι έχουν µιλήσει
άπειρο χρόνο, εγώ στη δική µου οµιλία θα είµαι απολύτως εντός
χρόνου. 

Μακρόχρονη εξαγωγή. Προφανώς δεν νοµοθετούµε για το
Μουσείο Μπενάκη ονοµαστικά, αλλά γενικά εξ αφορµής της πε-
ρίπτωσης συνεργασίας του Μουσείου Μπενάκη µε το Ελληνικό
Μουσείο της Μελβούρνης. Είναι µια συνεργασία που ευχόµαστε
πραγµατικά να είναι η αρχή µιας τέτοιας συνεργασίας, γιατί πι-
στεύουµε πραγµατικά ότι υπάρχει τεράστιο περιθώριο στα µου-
σεία µας να προβάλουν τον ελληνικό πολιτισµό στο εξωτερικό.
Εσείς προφανώς προτιµάτε τα αντικείµενα, οι αρχαιότητες να µέ-
νουν στις αποθήκες, αφανείς και άγνωστες, από το να λειτουρ-
γούν ως πρεσβευτές της Ελλάδας στο εξωτερικό. Είπατε ότι είναι
ντροπή µας να πιάνουµε κορόιδο τον οµογενή επενδυτή συγκε-
κριµένα, δίνοντάς του άνευ αξίας µνηµεία. Ποια µνηµεία εννοείτε
εσείς ότι είναι άνευ αξίας; Σας είπε κανείς ότι έχετε δικαίωµα να
κατηγοριοποιείτε µε αυτόν τον τρόπο τα µνηµεία, κάποια έχουν
αξία και κάποια δεν έχουν; Ποιος σας δίνει αυτό το δικαίωµα; Από
πότε αξιολογείτε τα µνηµεία, µε βάση ποια γνώση και ποια κριτή-
ρια; Προσπαθείτε να καταδείξετε προχειρότητα και έλλειψη σο-
βαρότητας από το γεγονός ότι τα πενήντα έτη που προβλέπονταν
αρχικά έγιναν είκοσι πέντε. Το Μουσείο Μπενάκη, το οποίο ήταν
από την πρώτη στιγµή σε απόλυτη συνεργασία µε το Υπουργείο
Πολιτισµού, σε απόλυτη συνεργασία -µαζί καταρτίστηκαν οι δια-
τάξεις και έγιναν όλες οι συζητήσεις για τη νοµοθετική ρύθµιση-
αρχικά επιθυµούσε το όριο των πενήντα ετών, γιατί αυτό ήταν που
εξασφάλιζε το 100% της επένδυσης στην Αυστραλία. Εµείς, όπως
έχουµε υποχρέωση -γι’ αυτό άλλωστε γίνεται η συζήτηση στη
Βουλή- ακούσαµε τις ενστάσεις σας. Μιλήσαµε µε το Μουσείο
Μπενάκη, επαναδιαπραγµατευθήκαµε -ναι, και µέσα στη νύχτα,
είναι η διαφορά της ώρας που βοηθάει- επαναδιαπραγµατεύθηκε
το Μουσείο Μπενάκη και δέχεται το είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε.
Τα πράγµατα είναι τόσο απλά. Μην προσπαθείτε να βρίσκετε πάν-
τοτε φαντάσµατα πίσω από τις διαδικασίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Θα σταµατήσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και θα επανέλθω αρ-
γότερα. Για το Ταµείο Αλληλοβοηθείας και την παράταση της εκ-
καθάρισης, προφανώς δεν σας ενοχλεί η παράταση αυτή
καθαυτή, η οποία γίνεται για έναν πολύ απλό λόγο, διότι ο εκκα-
θαριστής δεν πρόλαβε να ολοκληρώσει την εκκαθάριση στο ένα
έτος, κάτι το οποίο είναι απολύτως λογικό σ’ αυτές τις διαδικα-
σίες και µάλιστα εν µέσω πανδηµίας. Αυτό που σας ενοχλεί είναι
η θέσπιση, η ρύθµιση της ίδιας της εκκαθάρισης. Επ’ αυτού και
πέραν των όσων αναπτύχθηκαν στη συζήτηση του ν.4639/2019,
που προέβλεπε την εκκαθάριση, αξίζει ίσως να σας θυµίσω ότι η
προσφυγή στη διαδικασία της εκκαθάρισης για το Ταµείο Αλλη-
λοβοήθειας είχε συζητηθεί και από το δικό σας κόµµα, κύρια ει-
σηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κι είναι περίεργο που
δεν το θυµάστε.

Σας διαβάζω χαρακτηριστικά το τι δήλωσε ο τέως Υφυπουρ-
γός σας, ο κ. Στρατής, στη Βουλή στις 26-2-2019. «Δεν θα διστά-
σουµε να οδηγήσουµε το ταµείο σε λύση και εκκαθάριση
διασφαλίζοντας την οµαλή εξέλιξη του έργου της δικαιοσύνης.».
Εσείς µε την εκκαθάριση θα διασφαλίζατε το έργο της δικαιοσύ-
νης. Εµείς κάνουµε κάτι διαφορετικό. 

Τέλος, ως προς τους εργαζόµενους -για να τελειώνει και αυτό
το θέµα-µε το άρθρο 7 του ν.4598/2019 προβλέφθηκε ότι το προ-
σωπικό ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου του ταµείου µεταφέ-
ρεται στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, σε σχέσεις
αντίστοιχες προς αυτές που είχε στο ταµείο. Προϋπόθεση για
την ως άνω ένταξη ήταν να κρίνει το ΑΣΕΠ ότι το προσωπικό
αυτό πληρούσε τις απαιτήσεις των άρθρων 4 έως 9 του Υπαλλη-
λικού Κώδικα, καθώς και των τυπικών προσόντων της εκπαιδευ-
τικής βαθµίδας και ειδικότητας των αντίστοιχων θέσεων, κατά το
προεδρικό διάταγµα 50/2001. 

Κατόπιν καταγγελίας περί της νοµιµότητας του άρθρου 7 του
ν.4598/2019 απευθύνθηκα στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
για το αν τίθεται ζήτηµα νοµιµότητας για την ως άνω µεταφορά
δοθέντος ότι δεν επρόκειτο για υπαλλήλους που είχαν προσλη-
φθεί µε τις διαδικασίες του δηµοσίου και απλώς µεταφέρονταν
σε έναν άλλο φορέα, αλλά για υπαλλήλους που είχαν προσλη-
φθεί στο ταµείο µε βάση διαδικασίες εντελώς εκτός διαδικασιών
του δηµοσίου. 

Το ζήτηµα εισήχθη στην ολοµέλεια του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους, η οποία έκρινε ότι το άρθρο 7 προέβλεπε στην
πραγµατικότητα µονιµοποίηση υπαλλήλων, παρ’ ότι αυτό απα-
γορεύεται από το Σύνταγµα µε την Αναθεώρηση του 2001.

Η υπ' αριθµόν 262/2019 γνωµοδότηση της ολοµέλειας του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους έγινε αποδεκτή και συνεπώς
είναι δεσµευτική για τη διοίκηση. 

Εποµένως, το ζήτηµα που έκρινε το ΑΣΕΠ, ότι δηλαδή το προ-
σωπικό πληροί τα τυπικά προσόντα, δεν έχει λυσιτέλεια, αφού
δεν τίθεται ζήτηµα µεταφοράς προσωπικού σε θέσεις, των
οποίων η σύσταση δεν επιτρέπεται από το Σύνταγµα. 

Επισηµαίνω ότι το ΑΣΕΠ δεν έχει εξετάσει το ζήτηµα της συν-
ταγµατικότητας ή µη. 

Τα επόµενα θα τα πω στη συνέχεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, κυρία Υπουργέ -

καλό µεσηµέρι σε όλους και σε εσάς, κυρία Υπουργέ- αλλά αφή-
στε τίποτα και για την κεντρική σας οµιλίας. Μιλήσατε δεκαέξι,
δεκαεπτά λεπτά, «σηκώσατε και σκόνη». Βλέπω ότι σηκώνουν
χέρια εδώ οι Κοινοβουλευτικοί.

Θα δώσω πρώτα τον λόγο στον κ. Μπούγα από τη Νέα Δηµο-
κρατία για ένα λεπτό, σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µία πρόταση για νοµοτεχνική βελτίωση

στην κυρία Υπουργό, προκειµένου να την εξετάσει µέχρι το
πέρας της σηµερινής συνεδρίασης. Είναι µια άποψη, στην οποία
εµµένω από το 2002, από τότε που δηµοσιεύθηκε ο ν.3028/2002.
Πρόκειται για τον όρο «δανεισµό» και δεν το κάνω τόσο από επι-
µονή στη νοµική ακριβολογία όσο επειδή ο καταχρηστικός όρος
«δανεισµός» και «προσωρινή εξαγωγή αντικειµένων» δεν συνάδει
προς το περιεχόµενο του άρθρου και δεν αποδίδει το νόηµα.

Αντίθετα, διαστρεβλώνει το νόηµα της διάταξης και θα εξη-
γήσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, στον χρόνο που µου αποµένει τι
εννοώ. Δάνειο, κατά νοµική ακριβολογία, είναι η κατά κυριότητα
από τον έναν συµβαλλόµενο στον άλλο µεταφορά αντικαταστα-
τών πραγµάτων, τα οποία ο αντισυµβαλλόµενος υποχρεούται να
τα δώσει στο συµφωνηθέν χρονικό διάστηµα, να τα επιστρέψει
στον αντισυµβαλλόµενό του. 

Τα ιστορικά µνηµεία δεν µπορεί να είναι πράγµατα αντικατα-
στατά, τα οποία µεταβιβάζονται κατά κυριότητα και ενεργοποι-
ούν την υποχρέωση των αντισυµβαλλοµένου στο συµφωνηθέν
χρονικό διάστηµα να επιστρέψει άλλα, όµοια πράγµατα.

Αυτό, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να το δείτε, έτσι ώστε
να αποδίδεται όχι µόνο µε νοµική ακριβολογία, αλλά και µε την
πληρότητα που πρέπει να έχει ο όρος, διότι το συγκεκριµένο
άρθρο εµπεριέχει και υψηλούς συµβολισµούς. Το ελληνικό δη-
µόσιο δεν µεταβιβάζει µε δανεισµό πράγµατα, χρησιδανείζει
πράγµατα. Αυτός είναι ο ακριβής όρος. 

Άρα νοµίζω ότι πρέπει να γίνει µία βελτίωση νοµοτεχνική µέχρι
το πέρας της συνεδρίασης, έτσι ώστε ο όρος να αποδίδει µε πλη-
ρότητα το περιεχόµενο που θέλει να δώσει η συγκεκριµένη διά-
ταξη και να λέει ακριβώς αυτό το οποίο εννοεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ ευχαριστώ, κύριε

Μπούγα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ θα ήθελα κι εγώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχει ζητήσει ήδη τον

λόγο ο Αρχηγός της Ελληνικής Λύσης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι να κάνουµε; Οι

Αρχηγοί προηγούνται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προηγούνται οι Αρχη-

γοί -τι να κάνουµε τώρα;- βάσει Κανονισµού. 
Κύριε Βελόπουλε, ζητώ συγγνώµη, αλλά ο κ. Μπούγας είχε ζη-
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τήσει πριν τον λόγο, γι’ αυτό προηγήθηκε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα ξεκινώντας να αναφερθώ σε κάτι το

οποίο είναι γλαφυρό. Πόσα νοµοσχέδια ήρθαν από το ’74 που
αφορούν το Υπουργείο σας, ξέρετε; Νοµοσχέδια που αφορούν το
Υπουργείο Πολιτισµού. Ίσα µε διακόσια ογδόντα. Αυτό σηµαίνει
ότι κάθε νοµοσχέδιο αφήνει ατέλειες, ατέλειες οι οποίες προέρ-
χονται από πληµµελή άσκηση καθηκόντων των Υπουργών και θα
έλεγα ότι καµµιά φορά η προσοχή σας εστιάζεται στη λεπτοµέ-
ρεια, αλλά η ουσία σας διαφεύγει. 

Μιλάµε για αρχαιολογικούς χώρους. Μιλάµε για ιστορία και πο-
λιτισµό στη χώρα που γέννησε τον πολιτισµό και την ιστορία, στη
χώρα που αρχαιολογικοί χώροι, κυρία Υπουργέ µου, µε συρµατο-
πλέγµατα ακόµη και τώρα είναι περιφραγµένοι, πεσµένοι οι πάσ-
σαλοι, µπαίνει ο καθένας και βγαίνει απ’ όπου θέλει. 

Όµως, θα πάµε σε κάτι πιο ουσιαστικό, κυρία Υπουργέ. Πάµε
µαζί στην Αθήνα, να περπατήσουµε µαζί. Θα δείτε όλα τα νεοκλα-
σικά κτήρια -γιατί κι αυτό είναι ιστορία, είναι αρχαιολογία, κύριοι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- να είναι εγκαταλελειµµένα και
γκρεµισµένα, να κινδυνεύουν να καταρρεύσουν όλα. Δεν υπήρχε
ποτέ από το κράτος µέριµνα και πρόνοια να γίνει ένας σχεδια-
σµός, όπως έγινε στην Ιταλία, στη Ρώµη, όπως έγινε στο Βερολίνο,
όπως έγινε στο Παρίσι, αυτά τα κτήρια που είναι πολιτισµός να
διατηρηθούν και να γίνουν πραγµατικά κοµψοτεχνήµατα. 

Γι’ αυτό, κυρία Μενδώνη, περίµενα από τη Νέα Δηµοκρατία να
µου φέρει ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο θα πει το κράτος ότι ανα-
λαµβάνει µέριµνα συντήρησης, αναπαλαίωσης, διατήρησης αυτών
των κτηρίων. Θα πάτε στην Πλάκα -αν πάτε, κυρία Υπουργέ- περ-
πατώντας, όπου κινδυνεύουν να πέσουν οι πέτρες. Είχαµε πριν
από τρία χρόνια θανάσιµο τραυµατισµό ανθρώπων από πτώση
από νεοκλασικό κτήριο. Το κέντρο της Αθήνας, στου Ψυρρή, αλλά
και σε άλλες περιοχές είναι γεµάτα από τέτοια κτήρια. 

Και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, όπου λέτε ότι µπο-
ρείτε να δανείζετε για τριάντα, πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα χρόνια
-δεν ξέρω πόσα, όσα θέλετε- αρχαιολογικά ευρήµατα. 

Είναι ντροπή για εµένα -πιστέψτε µε- να βλέπω τώρα στο διαδί-
κτυο, κυρία Υπουργέ -βέβαια, κάνετε άλλη δουλειά τώρα, δεν µε
ακούτε, δεν πειράζει…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Σας ακούω πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Θα ήθελα να σας ρωτήσω, για να µου απαντήσετε µετά την οµιλία
σας, αν υπάρχει ειδικό τµήµα στο Υπουργείο Πολιτισµού µέσα από
το διαδίκτυο να ψάχνετε τα αρχαία αντικείµενα τα οποία πωλούν-
ται παρανόµως. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Βεβαίως. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Υπάρχει. Πείτε µου λοιπόν τα τελευταία πέντε χρόνια πόσα ευρή-
µατα γύρισαν πίσω από διεκδίκηση ελληνική. Θέλω να το ακούσω. 

Γιατί τώρα µπήκα εγώ σε ένα site και είδα ότι την επόµενη βδο-
µάδα πωλούνται παράνοµα, από µεγάλους οίκους, ελληνικά ευ-
ρήµατα. Την επόµενη εβδοµάδα! Και το λέω αυτό γιατί καλά είναι
τα σχέδια, καλός είναι ο δανεισµός, αλλά ας δούµε πώς µπορούµε
να πάρουµε πίσω αυτά που ανήκουν σε εµάς. 

Και το λέω γιατί ως άνθρωπος που είστε επί δεκαετίες στο
Υπουργείο Πολιτισµού, κυρία Μενδώνη, έχω πολλές ενστάσεις για
τη λειτουργία του ΚΑΣ, αλλά και πολλών εκ των αρχαιολόγων, οι
οποίοι λειτουργούν ανά την Ελλάδα που δεν είναι Έλληνες: οι
ξένες αρχαιολογικές σχολές. 

Δεν θα κάνω ιστορική αναδροµή, θα πω όµως τι µου είχε πει ο
µακαρίτης ο Ανδρόνικος, κυρία Μενδώνη. Τον γνωρίζετε τον Αν-
δρόνικο. Μου είχε πει λοιπόν σε µια στιχοµυθία που είχαµε -µικρός
εγώ τότε- ότι λίγοι αρχαιολόγοι είναι φτωχοί. Έτσι µου είχε πει ο
Ανδρόνικος: «Λίγοι αρχαιολόγοι είναι φτωχοί». Το γιατί λίγοι αρ-
χαιολόγοι είναι φτωχοί είναι ίσως γιατί η επιστασία του κράτους
απέναντι στις υπηρεσίες αυτές δεν είναι η σωστή, η πρέπουσα.
Και το λέω και σταµατώ εδώ. Είναι µία ρήση, την οποία θυµάµαι

ακόµη και τώρα και για εµένα είναι ιδιαίτερα προβληµατική η ρήση
αυτή.

Δεν κατάλαβα, πενήντα χρόνια τα δώσατε -λέει- τα αρχαιολο-
γικά ευρήµατα της χώρας. «Χρησιδάνειο θα κάνουµε» είπατε; Έτσι
το είπατε; Με χρησιδάνειο, κύριε Μπούγα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Αν θέλουµε να δώσουµε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ένα-ένα.
Πόσων ετών είστε, κύριε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Είµαι πενήντα έξι ετών.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εγώ είµαι πενήντα πέντε αισίως. Σε πενήντα χρόνια δεν θα ζούµε
και οι δύο! Με ποιο δικαίωµα δίνετε σε πενήντα χρόνια χρησιδά-
νειο τα αρχαία; Λέω εγώ: µε ποιο δικαίωµα; Είναι γενεές!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Θα σας απαντήσω µετά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Μισό λεπτό. Πέντε το καταλαβαίνω. Εντάξει. Αλλά πενήντα; Δεν
θα ζούµε εµείς. Σας λέω πράγµατα, τα οποία είναι λίγο περίεργα.

Δεν ξέρω τι κάνει το Ίδρυµα Μπενάκη και όλοι αυτοί. Ουδόλως
µε ενδιαφέρει, πιστέψτε µε. Γιατί αν γίνονταν καλά όλα τα πράγ-
µατα στα προηγούµενα που ανέφερα, θα το συζητούσαµε. 

Εγώ περίµενα από την Κυβέρνηση, επειδή είστε τεχνοκράτες
όλοι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, µε τα επιτελικά κράτη σας, να
µας φέρετε ένα νοµοσχέδιο για τα νεοκλασικά της Αθήνας, για
τα νεοκλασικά της Θεσσαλονίκης, να τα συντηρήσουµε, να τα
φτιάξουµε, να δώσουµε άλλη αισθητική στην πόλη µας. Πώς, λοι-
πόν, µας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο -θα πω- είναι όπως
τα άλλα νοµοσχέδια, πρόχειρο, ειλικρινά πρόχειρο. 

Και να σας πω γιατί. Περίµενα να µου φέρει εδώ η κ. Μενδώνη
πώς θα ψηφιοποιήσουµε πραγµατικά και θα κάνουµε την εικονική
αναπαράσταση, να µπαίνει ο Ελβετός, ο Γάλλος, ο Αµερικανός
στον αρχαιολογικό χώρο -ξέρω εγώ- στη Βεργίνα, στις Αιγές -για
να µην λέω Βεργίνα- στην Πέλλα, στην Ολυµπία, σε όλες τις αρ-
χαιολογικές, σε όλες τις αρχαίες πόλεις που είναι χιλιάδες και
πολλές είναι και κάτω από το έδαφος. Περίµενα να το κάνετε
αυτό. Κάντε το αυτό! Τόσο δύσκολο είναι;

Μου έρχεστε εδώ πέρα µε ένα νοµοσχέδιο άρπα-κόλλα να µου
πείτε ότι θα κάνουµε χρησιδάνειο. Εντάξει, χρησιδάνειο. Κάντε
χρησιδάνεια εσείς, αλλά η ουσία είναι ποια; Πώς θα προσελκύ-
σουµε και θα επικοινωνήσουµε το µεγαλείο του ελληνικού πολι-
τισµού, που είναι ο φωτοδότης πολιτισµός -µην κοροϊδευόµαστε-
µετά τον ελληνορωµαϊκό πολιτισµό και αργότερα Αναγέννηση,
Μεσαίωνα; Εµείς δώσαµε τα πάντα. Δηλαδή, η ηλεκτρονική ξε-
νάγηση, η εικονική περιήγηση δεν υπάρχει πουθενά.

Και βέβαια, µαθαίνω ότι εδώ φτιάχνετε οργανισµούς µε περισ-
σότερα τµήµατα από ό,τι πριν. Δηλαδή, πάλι θα βολέψετε κόσµο
δικό σας.

Φέρνετε, λοιπόν, νοµοσχέδια που είναι εκ του προχείρου,
πραγµατικά, γιατί σας απέδειξα ότι διακόσια πενήντα οκτώ -αν
δεν κάνω λάθος- είναι τα νοµοσχέδια από το 1974 και µετά για
το Υπουργείο Πολιτισµού και τι λύσαµε; Τίποτα! Ούτε λαθροα-
νασκαφές λύσαµε ούτε αρχαιοκαπηλίες, τίποτα, τίποτα, πραγµα-
τικά τίποτα! Γιατί; Γιατί απλά νοµοθετούµε για σήµερα, µέχρι
αύριο το πρωί. Ας κάτσουν όλα τα κόµµατα µαζί να κάνουν προ-
τάσεις πώς θα γίνει αυτή η ψηφιακή περιήγηση, όλοι µαζί να βά-
λουν πληροφορικάριους, να το κάνουµε και αυτό. Ας κάνουµε
ένα σχέδιο µελέτης.

Έκανε η κ. Μενδώνη το ατόπηµα µε την Ακρόπολη, µε τα τσι-
µέντα. Ήταν ατόπηµα για µένα. Στην Ακρόπολη δεν βάζεις τσι-
µέντο, κάνεις το πολύ απλό, πηγαίνεις στη Ρώµη, όπως έχω πάει
πολλές φορές και βλέπεις µέσα στον αρχαιολογικό χώρο τι
έχουν βάλει από κάτω. Τσιµέντο δεν έβαλαν ποτέ, έβαλαν ειδικές
κατασκευές. Παραδώσαµε µελέτη -και αν µπορεί κάποιος να µου
την προσκοµίσει, για να την καταθέσω στα Πρακτικά- και µε
92.000 ευρώ γινόταν αυτή η δουλειά. Μιλούν για 1 εκατοµµύριο
κόστος τσιµέντο στην Ακρόπολη και βέβαια, η δικαιολογία είναι
ότι το 1960 έβαλαν τσιµέντο.

Το 1960, κυρία Μενδώνη, µε το αυτοκίνητο τρέχαµε δέκα χιλιό-
µετρα την ώρα, τώρα τρέχουµε µε διακόσια ογδόντα και τετρακό-
σια χιλιόµετρα την ώρα. Άλλη εκείνη η περίοδος, άλλη η περίοδος
αυτή.
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Σας λέω, λοιπόν, τα λάθη που γίνονται και τα προσπερνάµε έτσι.
Καλώς και ο ανελκυστήρας που φωνάζαµε για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες επί χρόνια εµείς εδώ, από την πρώτη στιγµή που µπήκαµε
για την Ακρόπολη, αλλά είναι λάθη.

Και βέβαια, πάµε στα άλλα θέµατα, γιατί για το Υπουργείο Πο-
λιτισµού µπορεί να πει κανείς πολλά, πάρα πολλά, έτσι; Θα έπρεπε
να είναι το υπ’ αριθµόν «4» Υπουργείο για µένα στην Κυβέρνηση.
Το Υπουργείο Πολιτισµού της χώρας έπρεπε να είναι το τέταρτο
Υπουργείο. Δεν έχει να δείξει τίποτα άλλο η Ελλάδα, έχει µία
Υπουργό Πολιτισµού που θα έπρεπε να είναι το νούµερο «4» στην
Κυβέρνηση, στην όποια κυβέρνηση. Τον πολιτισµό µας έχουµε να
δείξουµε. Αυτό είναι το προϊόν που µπορούµε να προτάξουµε για
να επικοινωνήσουµε τη χώρα µας στο εξωτερικό. Και όµως, το
έχουµε σε υποδεέστερη µοίρα. Αυτά είναι τα λάθη και λάθη σο-
βαρά, γιατί έχεις το Υπουργείο Πολιτισµού το τελευταίο στην
ουρά. Θυµάµαι κατά το παρελθόν όποιος ήταν Υπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού ήταν τότε ο τελευταίος, ήταν το παραπαίδι
των κορυφαίων στελεχών. Έχουµε τον Υπουργό Ανάπτυξης! Ανά-
πτυξη µε ΕΣΠΑ, δηλαδή µε λεωφορεία που δίνουµε από το ΕΣΠΑ.

Άκουγα τον Υπουργό σας που χαιρόταν χθες που είµαστε πρώ-
τοι σε απορροφητικότητα. Μα, αφού δίνουµε και χρήµατα από το
ΕΣΠΑ για επιδόµατα! Απορροφήσαµε λεφτά για επιδόµατα, απορ-
ροφήσαµε λεφτά για λεωφορεία που θα αγοράσουµε. Αυτό δεν
είναι ανάπτυξη!

Σας λέω απλά πράγµατα, κάνετε λάθη στη σηµειολογική εκ-
φορά των επιλογών σας, στο πώς δείχνετε στον κόσµο ότι κάνετε
και πράττετε το κυβερνητικό σας έργο.

Έχω µπροστά µου ένα έγγραφο της Κοµισιόν. Δυστυχώς, απο-
δεικνύεσθε για ακόµη µια φορά επικίνδυνοι για τη χώρα. Δεν θα
πω «ανεπαρκείς». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει το έγγραφο αυτό; Δεν ξέρω πόσοι είστε από τη Θεσσα-
λία, αλλά σας καρφώνει η Κοµισιόν. Λέει ότι έγινε ερώτηση από
τον Έλληνα Ευρωβουλευτή, τον κ. Φράγκο. Πήρε απάντηση για
ποιο θέµα; Για τον «Ιανό». Τον θυµάστε; Θυµάστε τη λαίλαπα που
χτύπησε την Ελλάδα; Δεν έχει κάνει αίτηµα η Ελλάδα -ούτε ένα
αίτηµα- αρωγής και χρηµατικής αποζηµίωσης στην Ευρώπη, ενώ
έχει το δικαίωµα, υπάρχουν τα κονδύλια. Να το, το λέει η Κοµισιόν.
Αυτό σηµαίνει ότι οι Υπουργοί σας το µόνο που κάνουν είναι να
πηγαίνουν στα κανάλια και να είναι υπέρ του εµβολίου, «κορωνοϊ-
όπληκτοι». Σας λέει η Κοµισιόν ότι δεν κάνατε τίποτα για να απο-
ζηµιωθεί η χώρα µας, να πάρει λεφτά που υπάρχουν στο
αποθεµατικό της. Σας καρφώνει η Κοµισιόν! Ψάξτε το, εδώ είναι
η απάντηση, στα Πρακτικά, όποιος θέλει την παίρνει.

Ουσιαστικά, δηλαδή, όχι απλά ανεπαρκείς είστε, αλλά όταν ο
Έλληνας περνάει τέτοιο δράµα, του είχε φύγει το σπίτι, έχει πληµ-
µυρίσει η επιχείρησή του, δεν έχει να επιβιώσει και υπάρχουν
λεφτά να πάρουµε, να απορροφήσουµε για να τους βοηθήσουµε,
εσείς ακόµα δεν τους αποζηµιώσατε, θα τους αποζηµιώσετε, ενώ
υπάρχουν λεφτά. Εδώ ήταν η απάντηση, όποιος θέλει την παίρ-
νει.

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα. Πάµε στο µεγάλο θέµα των ηµερών,
που για µένα είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Έχω βαρεθεί να ακούω
τους ειδικούς -τους ξέρετε τους ειδικούς;- στα κανάλια περί κο-
ρωνοϊού. Όµως, είναι µονοµερής η ενηµέρωση. Η κ. Λινού, ο κ.
Σύψας, είναι οι γνωστοί δέκα, δεκαπέντε. Το περίεργο µε όλους
αυτούς που βγάζετε στα κανάλια και τους προωθείτε εσείς είναι
ότι όλοι αυτοί έχουν πάρει πάρα πολλά λεφτά -και υπάρχουν στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» τα νούµερα- 700.000 ευρώ ο ένας, 500.000 ευρώ ο
άλλος, ένα εκατοµµύριο ευρώ ο άλλος, λεφτά, χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού από δήθεν ερευνητικά προγράµµατα.

Έχω µπροστά µου την κ. Λινού. Η κ. Λινού, λοιπόν -για όσους
δεν ξέρουν από εσάς- είναι στέλεχος -αν όχι η ίδια η ιδρύτρια- της
«Πρόληψις». Ξέρετε ποια είναι η «Πρόληψις»; Μη κυβερνητική ορ-
γάνωση για λαθροµετανάστες. Εδώ είναι, τα έγραφα θα τα κατα-
θέσω στα Πρακτικά.

Συµπτωµατικά όλοι αυτοί, λοιπόν, έµµεσα ή άµεσα ρουφάνε
από τον κρατικό προϋπολογισµό και τα ευρωπαϊκά κονδύλια χρή-

µατα και τους βγάζετε στα κανάλια για να µας πείσουν πόσο ση-
µαντικό είναι το πρόβληµα του κορωνοϊού και να µας κλείσουν στα
σπίτια. Αυτό και µόνο που γίνεται είναι µεµπτό.

Τι δουλειά έχει η κ. Λινού µε µη κυβερνητική οργάνωση, η οποία
αφορά -εδώ είναι το έγγραφο, θα κατατεθεί στα Πρακτικά- τους
λαθροµετανάστες; Δεν το κατάλαβα. Τι δουλειά έχει ο κ. Μαγιορ-
κίνης -πώς τον λένε;- που κάνει έρευνα για το AIDS, να µιλάει για
τον κορωνοϊό; Τι δουλειά έχει ο κ. Σύψας και ο κ. Τσιόδρας, που
έχουν πάρει πάρα πολλά λεφτά, να βγαίνουν συνεχώς οι ίδιοι και
οι ίδιοι και να παράγουν την ίδια ακριβώς τροµολαγνεία, τον τρόµο
δηλαδή, στα κανάλια, στο «ΣΚΑΪ» -το δικό σας κανάλι- και σε όλα
τα κανάλια που ελέγχετε; 

Ακούστε τώρα: Αυτό που δεν έχω καταλάβει είναι πώς απαγο-
ρεύεται να πάει ο Έλληνας πολίτης από περιφέρεια σε περιφέρεια
ή από νοµό σε νοµό, αλλά επιτρέπεται ο Χασάν από το Αφγανιστάν
να έρχεται στη Χαλκίδα; Και πώς έρχεται; Εδώ ο άλλος που συλ-
λάβαµε εδώ στο Κερατσίνι βρέθηκε στον Έβρο! Δηλαδή, απαγο-
ρεύετε στον Έλληνα να µετακινηθεί, του απαγορεύετε καθηµερινά
να κάνει το αυτονόητο, να πάει στον πατέρα του στο χωριό, στη
µάνα του, να πάει στο εξοχικό του στην ανατολική Αττική ή στη
Χαλκιδική, που έχει ένα σκυλάκι, µία κοτούλα, να τα ταΐσει και επι-
τρέπετε στον καθένα από αυτούς -τώρα πάµε στην Οµόνοια µαζί,
χθες το «STAR» έδειχνε ρεπορτάζ- και τα µαγαζιά τους να είναι
ανοιχτά, κύριοι συνάδελφοι, και οι ίδιοι να κυκλοφορούν χωρίς µά-
σκες και οι ίδιοι να περπατούν στους δρόµους χωρίς καµµιά προ-
φύλαξη. Πώς το επιτρέπετε;

Επίσης, επειδή κάποιοι είπαν ότι εγώ είµαι εναντίον του εµβο-
λιασµού, ότι είµαι ψεκασµένος, ότι η Ελληνική Λύση είναι ψεκα-
σµένη και τα λοιπά: Ωραία, αφού εµείς, λοιπόν, είµαστε
ψεκασµένοι, απαντήστε µου γιατί ο Μακρόν, ο ισχυρότερος Αρ-
χηγός µετά τη Μέρκελ -ή ισότιµος της Μέρκελ- έχει ίδιους ενδοι-
ασµούς µε την Ελληνική Λύση; Το ποιος είναι ψεκασµένος
αποδεικνύεται από ένα µόνο πράγµα, ότι είναι οι ίδιοι άνθρωποι οι
οποίοι ζητούν τη βοήθεια του Μακρόν για να βοηθήσουν εναντίον
της Τουρκίας, αλλά όταν ο Μακρόν µιλάει για τον κορωνοϊό και
είναι επιφυλακτικός και λέει ότι υπάρχουν παρενέργειες και «εγώ
δεν το υποχρεώνω σε κανέναν», να βγαίνει και να λέει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας ψεκασµένους όσους διαφωνούν.

Ακούστε: Αν λέω την αλήθεια, προτιµώ να είµαι ψεκασµένος,
µπολιασµένος δεν θέλω να είµαι, µπολιασµένος µε τον κάθε
Χασάν που ήθελε ο Πρωθυπουργός µας.

Και επίσης, εγώ ζήτησα από τον Πρωθυπουργό να µου πει κάτι
πολύ απλό: Ποινικές και αστικές ευθύνες έχουν οι εταιρείες που
παράγουν τα εµβόλια, ναι ή όχι; Έχουν συναφή εµπιστευτικά πρω-
τόκολλα µε τις εταιρείες, ναι ή όχι; Η Ευρωπαϊκή Ένωση το έχει
κάνει αυτό, ναι ή όχι; Δεν µου απαντάει κανένας. Δηλαδή, θα κάνω
εγώ ένα εµβόλιο αύριο το πρωί, αστική ή ποινική ευθύνη ποιος
έχει, εάν έχει παρενέργειες το εµβόλιο; Κανένας δεν µου απαν-
τάει. Και περιµένει από εµένα ο Πρωθυπουργός να πάω µαζί του
να εµβολιαστώ, να παροτρύνω και άλλον κόσµο, ενώ είµαι επιφυ-
λακτικός για τυχόν παρενέργειες, και να αναλάβω εγώ το κόστος
της επιλογής, να προτρέψω κόσµο προς τον θάνατο. Δεν θα το
κάνω ποτέ µου! Τον δικό µου πατέρα εγώ πειραµατόζωο δεν θα
τον κάνω ποτέ! Το δικό µου σώµα µπορώ να το κάνω ό,τι θέλω,
αλλά το σώµα του πατέρα µου, του θείου µου, του γνωστού µου,
του Έλληνος πολίτη δεν θα το κάνω πειραµατόζωο.

Επίσης, γιατί δεν λέει κανένας από τους ειδικούς που βγάζετε
στα κανάλια -τα κανάλια τα δικά σας που τα χρηµατοδοτείτε και
τα έχετε δικά σας έτσι και αλλιώς- ότι υπάρχει φάρµακο; Υπάρχει
φάρµακο, κύριοι συνάδελφοι. Από σήµερα το πρωί και στον «REAL
FM» επιτέλους άρχισαν να µιλάνε και άλλοι δηµοσιογράφοι. Πρωί
πρωί άκουγα τον Χουδαλάκη να το λέει. Το έλεγα εγώ εδώ και
έναν µήνα, ότι υπάρχει φάρµακο και θα σας πω ποιοι είναι οι επι-
στήµονες σε λίγο, γιατί θέλω λίγο παραπάνω χρόνο.

Και επειδή πιστεύετε ότι όλα θα τα λύσει η «PFIZER», να ενηµε-
ρώσω και την Υπουργό σας και τους Υπουργούς σας ότι η
«PFIZER» είχε βγάλει δυο, τρία φαρµακάκια, το Feldene για αρ-
θρίτιδα που οδήγησε σε δεκάδες θανάτους, απεσύρθη. Οι εφηµε-
ρίδες έγραφαν τότε «συνταγογράφηση του θανάτου» -για τη
«PFIZER»- «προσθετικές καρδιακές βαλβίδες οδήγησαν δεκάδες
ανθρώπους σε θάνατο. Η εταιρεία έχει εξαπατήσει τη FDA, δίνον-
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τας ελλιπή στοιχεία», όπως κάνει και τώρα η ίδια η εταιρεία, η
«PFIZER».

Πάµε παρακάτω. «PFIZER»: Το Rezulin, φάρµακο για τον δια-
βήτη, αποδείχθηκε επικίνδυνο. Τα παυσίπονα Bextra και Celebrex
αποσύρθηκαν ως επικίνδυνα. Η «PFIZER», η µεγάλη εταιρεία του
Μπουρλά του κτηνιάτρου. Ο Μπουρλά δεν είναι ούτε γενετιστής
ούτε λοιµοξιωλόγος. Κτηνίατρος είναι ο άνθρωπος! Τον κάναµε
τεράστιο, ο µεγάλος επιστήµονας, λες και είναι, ξέρω εγώ, ο Ιωαν-
νίδης! 

Η εταιρεία πλήρωσε 894 εκατοµµύρια δολάρια πρόστιµο! Αγω-
γές κατά της «PFIZER» για παιδικά εµβόλια, ορµονοθεραπείες,
σκευάσµατα Efexor, Norplant. Αυτά γιατί δεν µας τα λένε οι ειδικοί
σας; Αυτά µου τα λένε ειδικοί ιατροί που έχουµε στη δική µας Ελ-
ληνική Λύση, καθηγητές πανεπιστηµίου και άνθρωποι που έχουν
ενστάσεις. Επαναλαµβάνω, δεν έχουµε ενστάσεις χωρίς επιχειρή-
µατα. Δεν είµαστε εναντίον των εµβολίων. Εµβόλια έκανα κι εγώ
όταν ήµουν µικρός. Όλοι κάναµε εµβόλια. Όµως, να κάνω εγώ, και
να προτρέψω κι άλλους να κάνουν, ένα εµβόλιο που δεν δοκιµά-
στηκε; Όχι! 

Ακούστε! Θυµάστε το εµβόλιο της γρίπης των χοίρων; Τέσσερις
χιλιάδες άνθρωποι είναι σε παράλυση. Το θυµάστε αυτό; Έγινε το
1976, 1978, κάπου τότε. Το θυµάστε; Πάλι γιατροί επιστήµονες
έλεγαν ότι είναι πολύ καλό και να το κάνουµε όλοι. Να τι πάθαµε!

Θα σας πω κι άλλα. Θα σας πω τι λέει το φυλλάδιο για το εµβό-
λιο της «PFIZER». Εγώ πήρα το φυλλάδιο. Οι δικοί µας οι γιατροί,
επειδή είναι πραγµατικοί γιατροί και δεν είναι -θα το πω ευθέως-
ούτε χασάπηδες ούτε αλµπάνηδες, πήραν το φυλλάδιο »της
«PFIZER» για το εµβόλιο. 

Το φυλλάδιο αυτό, λοιπόν, λέει για τις αλληλεπιδράσεις -αυτοί
είναι έντιµοι- τα εξής: «Δεν έχουν πραγµατοποιηθεί µελέτες για
αλληλεπιδράσεις». Φόρα παρτίδα, κύριε Πρόεδρε! Οι ίδιοι λένε ότι
δεν έχουν γίνει µελέτες για αλληλεπιδράσεις. «Για γονιµότητα,
κύηση και γαλουχία δεν υπάρχουν µελέτες ή είναι περιορισµένος
ο αριθµός των δεδοµένων». Η εταιρεία τα λέει! Πώς βγαίνει ο
Πρωθυπουργός και λέει ότι είναι ασφαλές το εµβόλιο;

Πάµε παρακάτω: «Δεν έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες τοξικότη-
τας στην αναπαραγωγή σε ζώα. Δεν συνιστάται κατά τη διάρκεια
της εγκυµοσύνης». Τα λέει µέσα το χαρτί! Το χαρτί που έχει µέσα
το εµβόλιο λέει αυτά τα πράγµατα! Η εγκυµοσύνη πρέπει να απο-
κλείεται πριν τον εµβολιασµό. «Θηλασµός: Δεν είναι γνωστό αν
απεκκρίνεται στο ανθρώπινο γάλα. Δεν µπορεί να αποκλειστεί ο
κίνδυνος για τα νεογνά, βρέφη». «Γονιµότητα: Δεν είναι γνωστό
αν έχει αντίκτυπο στη γονιµότητα. Δεν υπάρχουν στοιχεία για καρ-
κινογένεση και αν είναι µεταλλαξιογόνο». Σας λέω τι λέει το δικό
τους το χαρτί µέσα στο εµβόλιο! Πείτε µου, ποιος σοβαρός και
λογικός άνθρωπος θα έλεγε ότι είναι ασφαλές; Ποιος Πρωθυ-
πουργός, ο οποίος θέλει να είναι σοβαρός απέναντι στον ελληνικό
λαό, θα έλεγε ότι είναι ασφαλές; 

Επίσης, γιατί κανένα από τα µέσα δεν έπαιξε τη δήλωση Μα-
κρόν; Κανένα ελληνικό κανάλι -εγώ δεν θα πω τουρκοκάναλο,
όπως τα έλεγε εδώ ο Πολάκης «βρωµοκάναλα», δεν θα το πω- κα-
νένα κανάλι που ελέγχετε εσείς δεν έπαιξε τη δήλωση του Μα-
κρόν, ο οποίος ήταν ξεκάθαρος και είπε αυτό που λέω εγώ εδώ
και δύο µήνες. Είπα ότι είµαι επιφυλακτικός, ότι δεν είµαι σίγου-
ρος, δεν µπορώ να το κάνω αυτό. Αυτό ακριβώς είπε και ο Μα-
κρόν. Αυτό που λέει η Ελληνική Λύση εδώ και µήνες, λέει ο
Πρόεδρος της Γαλλίας και όχι ένα τυχαίο άτοµο! Δεν το λέει ο
Βουλευτής Βελόπουλος ή ο Βουλευτής Καπετανόπουλος από το
Άνω Κατωµέρι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, βγαίνει ο ΠΟΥ, o Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας και

λέει ότι τα εµβόλια δεν σηµαίνουν µηδενικό COVID-19. Τι να πω,
δηλαδή; 

Κι εδώ, λοιπόν, έχω όλες τις αντιδράσεις κορυφαίων επιστη-
µόνων -θα τα καταθέσω στα Πρακτικά-, όπως του Yeadon, του
πρώην επικεφαλής του Τοµέα Έρευνας Αναπνευστικών Ασθε-
νειών της «PFIZER», του Wodarg, του πρώην επικεφαλής, Πρό-
εδρος Δηµόσιας Υγείας, επιδηµιολόγος, οι οποίοι ευθέως πλέον
λένε ότι αυτό το εµβόλιο έχει µεγάλους κινδύνους. Για όσους ξέ-
ρουν, εδώ είναι οι µελέτες στα αγγλικά. Θα τις καταθέσω στα
Πρακτικά. Εµείς ερχόµαστε εδώ µε στοιχεία. Εµείς δεν ερχόµα-

στε να κοροϊδέψουµε κανέναν, ούτε να λέµε ψέµατα στον ελλη-
νικό λαό, ούτε να πω ότι είναι µη ασφαλές ή ότι είναι ασφαλές.
Εγώ ξεκαθαρίζω πως λέω ότι είµαι επιφυλακτικός. Και όσο εγώ
είµαι επιφυλακτικός, όσο εγώ δεν είµαι σίγουρος, δεν θα οδη-
γήσω κανέναν Έλληνα να κάνει κάτι υποχρεωτικά. 

Και έρχοµαι στο σχόλιο του «British Medical Journal», που είναι
ο επίσηµος φορέας, όπως ξέρετε, το ιατρικό περιοδικό κ.λπ. της
Μεγάλης Βρετανίας, για το εµβόλιο: «Οι δοκιµές των εµβολίων
χρειάζονται περισσότερη διαφάνεια». 

Δήλωση της Προέδρου των Ελλήνων γιατρών της Μεγάλης
Βρετανίας, της κ. Σονίδου, για το εµβόλιο. Το είπε σε κανάλι και
έµειναν όλοι άφωνοι: «Σε αυτή τη φάση δεν θα ήθελα να το κάνω.
Δεν έχω επαρκείς πληροφορίες για τον εαυτό µου και τους ασθε-
νείς µου». Τα λένε οι ίδιοι! Όµως, αυτοί δεν βγαίνουν στα κανά-
λια. Στα κανάλια βγαίνουν οι «τροµοκράτες» του κορωνοϊού,
αυτοί που είναι συνδεδεµένοι µε ειδικό σωλήνα χρήµατος µε τον
κρατικό τοµέα, οι γνωστοί, και ρουφάνε κρατικό χρήµα!

Πάµε στον κ. Σουχαρίτ Μπακντι, Γερµανό µικροβιολόγο, ο
οποίος υποστήριξε ότι το εµβόλιο είναι επικίνδυνο. Έχει γράψει
και ένα βιβλίο σχετικό. Ο σύµβουλος της βρετανικής κυβέρνη-
σης, ο Τζέρεµι Φάραρ, είπε: «Τα πρώτα εµβόλια κατά πάσα πι-
θανότητα δεν θα είναι αποτελεσµατικά». Θα κάνουµε
πειραµατόζωα τους ανθρώπους! Ο γενικός διευθυντής του Παγ-
κόσµιου Οργανισµού Υγείας, ο Adhanom Ghebreyesus, δήλωνε
τον Αύγουστο ότι το εµβόλιο δεν είναι πανάκεια. Σας λέω µια
σειρά από ειδικούς, έτσι; Όσο για τον Μπουρλά, είπε και αυτός
ότι δεν είναι σίγουρος, ότι το βλέπουµε, θα το δούµε και στην
πορεία. 

Πάµε στον Δηµήτρη Κούβελα, ο οποίος είπε: «Γιατί κρύβετε
ότι υπάρχει φάρµακο;». Είναι καθηγητής, διευθυντής του Εργα-
στηρίου Κλινικής Φαρµακολογίας του ΑΠΘ. 

Επίσης, ο Φαρσαλινός, ερευνητής του Πανεπιστηµίου Πατρών
και Δυτικής Αττικής είπε: «Λένε ότι υπάρχει φάρµακο», κύριε
Πρόεδρε. Καθηγητές είναι, δεν είναι τυχαίοι. Δεν είναι ο λοιµω-
ξιολόγος. Επίσης, και ο καθηγητής Εργαστηρίου Κλινικής Φαρ-
µακολογίας. Το φάρµακο του Τραµπ ή του Ιερώνυµου, που
λέγαµε, -δεν ξέρω αν ισχύει αυτή η είδηση- είναι αυτό εδώ. Κο-
στίζει 10 χιλιάρικα! Αν το είχαµε, το κόστος για τρεις χιλιάδες
ασθενείς αυτή τη στιγµή, θα ήταν 10-15 εκατοµµύρια ευρώ και
θα λύναµε το πρόβληµα. Το λένε οι καθηγητές! Το lockdown
στοιχίζει 5 δισεκατοµµύρια ευρώ τον µήνα, κύριοι συνάδελφοι!
Αντί για τα 10-15 εκατοµµύρια για το φάρµακο, κάνουµε το lock-
down που στοιχίζει 5 δισεκατοµµύρια! Γιατί η Κυβέρνηση δεν
τους καλεί αυτούς να µιλήσουν; Για πείτε µου! Να δούµε το φάρ-
µακο το οποίο υπάρχει σε µεγάλες ποσότητες στις Ηνωµένες
Πολιτείες! Και µπορούµε να το πάρουµε από εκεί, γιατί έχουµε
κάνει και σύµβαση, πρωτόκολλο συνεργασίας. Άντε, το ρωσικό
δεν µπορούµε να το πάρουµε, δεν υπάρχει συµφωνία. Όµως, µε
τους Αµερικάνους έχουµε συµφωνία. Γιατί δεν το παίρνετε αυτό;
Γιατί σώνει και καλά πρέπει να πάρουµε εµβόλια; Γιατί πρέπει να
εµβολιαστούµε µε ένα εµβόλιο που δεν το ξέρει κανένας; Για
πείτε µου εσείς! Αφού υπάρχει το φάρµακο. Το λένε οι καθηγη-
τές! 

Και όλα αυτά έρχονται να επιβεβαιώσουν την Ελληνική Λύση
µε χθεσινό δηµοσίευµα του «Capital.gr». Το «Capital.gr», κύριε
Πρόεδρε, είναι site της Νέας Δηµοκρατίας, νεοφιλελεύθερο,
ακραιονεοφιλελεύθερο και έχει ολόκληρο άρθρο, κύριε Βι-
λιάρδο. Έχει ολόκληρο άρθρο αµφισβήτησης: «Συρρίκνωσαν τα
δέκα χρόνια δοκιµών που απαιτούνται για εµβόλιο σε λίγους
µήνες!». Σαν να το λέω εγώ! Το λέει το δικό σας το site! «Στην
Ασία ακόµα και οι ειδικοί διστάζουν να προσφέρουν στήριξη στο
εµβόλιο». Αυτά τα λέει το «Capital.gr»! «Μόλις επτά στους εκατό
Ιάπωνες δήλωσαν ότι θα εµβολιαστούν αµέσως». Η Νότιος
Κορέα που νίκησε τον ιό δήλωσε ότι δεν βιάζεται να προµηθευτεί
το εµβόλιο. «Capital.gr»! Δικό σας site είναι, το νεοφιλελεύθερο!
Ζήτω το ξεπούληµα! «ΗΠΑ και Ευρωπαϊκή Ένωση ετοιµάζουν
επικοινωνιακή προπαγάνδα για τα εµβόλια». «Capital.gr»! Και λέει
ότι και αυτοί ακόµα αµφισβητούν! Το δικό σας το site! Αρχίζουν
πλέον να µιλάνε! Ανοίγουν στόµατα και δεν ξέρω πού θα κρυ-
φτείτε!

Το χειρότερο δε -θα καταθέσω έγγραφο στα Πρακτικά, κύριε
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Βούτση- είναι ότι ζητάνε σε νοσοκοµείο από υπαλλήλους, για-
τρούς και νοσοκόµες -ακούστε τώρα εδώ!- ενυπόγραφη δήλωση
αποδοχής ή άρνησης του εµβολίου. Το ζητάνε από τώρα! Την
έχω εδώ. Και από τους ασθενείς! Θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά! Τι είναι αυτά; Τι κάνετε; Φακελώνετε τον κόσµο; Δηλαδή,
αν αρνηθώ και θέλω να πάω στο νοσοκοµείο, θα υπογράψω εγώ
αν αρνούµαι ή όχι, για να µου κάνετε φάκελο; Τι είναι αυτά που
κάνετε; Τι γίνεται εδώ; Δεν καταλαβαίνω, ειλικρινά δεν καταλα-
βαίνω!

Κλείσατε τις εκκλησίες. Όλη η Ευρώπη έχει ανοιχτές τις εκ-
κλησίες! Όλη η Ευρώπη, η Γερµανία, η Γαλλία, η Ιταλία, έχει ανοι-
χτές τις εκκλησίες! Γιατί τις κλείσατε; Πείτε µου τον λόγο! Κάτω
από την Οµόνοια γίνονται πάρτι! Γιατί κλείσατε τις εκκλησίες;
Εγώ δεν θα πω ότι τα τζαµιά είναι ανοιχτά, όλες οι εκκλησίες να
είναι ανοιχτές. Με τρόπο ο παππάς, ο µητροπολίτης να προσέχει
όντως τις αποστάσεις. Όµως, γιατί τις κλείσατε; Για πείτε µου
εσείς! Από το Πάσχα έχουµε να δούµε πραγµατική λειτουργία!
Από το Πάσχα! Το καταλαβαίνετε; Και αυτό, όταν όλη η Ευρώπη
έχει ανοιχτές τις εκκλησίες!

Επίσης, τον τελευταίο µήνα έχουµε γίνει οι πρώτοι σε κατα-
γραφή θανάτων παγκοσµίως! Το γνωρίζετε αυτό; Η πετυχηµένη
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που τα έκανε όλα καλά! Και
δεν το λέει ο Βελόπουλος. Όχι! Το λέει το Πανεπιστήµιο του
«Johns Hopkins». Υπάρχει έγγραφο το οποίο θα το καταθέσω και
αυτό στα Πρακτικά. Και αυτά για να µην κοροϊδεύετε τον ελλη-
νικό λαό! 

Με την Ελληνική Λύση θα έχετε ανοχή και υποστήριξη στα
καλά, αλλά στα στραβά και στα ψέµατα θα είµαστε απέναντι σε
όλους σας! Ψέµατα τέλος µε την Ελληνική Λύση! Είµαστε πρώτοι
σε θανάτους! Αυτό σηµαίνει ότι δεν κάνετε τίποτα µέχρι σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πραγµατικά τον Μάρτιο κάνετε πολύ καλή δουλειά. Αυτό είναι

αληθές! Τον Μάρτιο έγινε δουλειά, σας βοήθησε και ο ΣΥΡΙΖΑ,
και εµείς και όλοι. Σας στηρίξαµε για να βοηθήσουµε όλα τα κόµ-
µατα την Κυβέρνηση για µια πανδηµία που ερχόταν.

Από εκεί και πέρα, δεν ακούγατε κανέναν και κάνατε ό,τι θέ-
λετε. Θέλατε να θεωρηθείτε εσείς ο Μωυσής που θα σώζατε
τους Έλληνες! Ε, δεν είστε ο Μωυσής, για να µην σας πω τι µπο-
ρεί να είστε! Μπορείς να γίνετε και οι σφαγείς των Ελλήνων στο
τέλος και όχι ο Μωυσής!

Σας είπα για το «Hopkins». Ακούστε! Τρεις χιλιάδες νεκροί και
πάµε για έξι χιλιάδες νεκρούς τους επόµενους δύο µήνες! Η
Σουηδία που δεν έκλεισε καθόλου τη χώρα έχει µέχρι σήµερα
επτά χιλιάδες νεκρούς. Αν εµείς σε ενάµιση µήνα έχουµε έξι,
επτά χιλιάδες, σηµαίνει ότι είµαστε ίσοι µε τη Σουηδία σε νε-
κρούς, που η Σουηδία δεν έκλεισε την αγορά της. Την άφησε
ανοιχτή! Δεν έχανε κάθε µήνα 5 δισεκατοµµύρια! Χάνουµε 5 δι-
σεκατοµµύρια κάθε µήνα! Δηλαδή, και θα σκοτώσουµε τους Έλ-
ληνες από τον κορωνοϊό και τη δική µας εγκληµατική αµέλεια και
θα πεθάνουν στην πείνα και στη φτώχεια οι Έλληνες µετά τον
κορωνοϊό. Διότι είναι δεδοµένο ότι κάποια στιγµή θα τελειώσει ο
κορωνοϊός. Θα τελειώσει! Κάτι θα γίνει, ο θεός να βάλει το χέρι
του! Με τα εµβόλια σας -δουλεύουν-δεν δουλεύουν- ή µε τα φάρ-
µακα κάτι θα γίνει, αλλά η φτώχεια που έρχεται δεν ξεπερνιέται,
σας λέω. Θα έχουµε µεγάλα προβλήµατα.

Όσο για τη σύγκριση, θα σας πω το εξής. Έχω εδώ την εισή-
γηση που έγινε στις 16 Μαρτίου του κ. Μαγιορκίνη, του Λάγιου
και του Δερµιτζάκη, κύριε Βούτση και την κρύψατε εσείς στη Νέα
Δηµοκρατία. Τι έλεγε; Τι πρότειναν τότε; Τώρα βγαίνουν και τα
λένε. Τώρα βγαίνουν και ανοίγουν στόµατα, γιατί κατάλαβαν ότι
κάνατε εγκληµατικά λάθη. Τι λένε οι επιστήµονες; Λένε για τεστ
όχι µόνο για διάγνωση, αλλά και για ανάγνωση του πληθυσµού,
ώστε να εντοπιστούν εν δυνάµει πυρήνες και να γίνει ακριβέ-
στερη αποτύπωση της διασποράς. 

Από τον Μάρτιο -υπάρχουν τα Πρακτικά της Βουλής- έλεγα
στον Πρωθυπουργό εδώ «Πάρτε τεστ και κάντε τεστ. Αποµονώ-
στε τους φορείς»! Κανένας! Έλεγαν για κινητοποίηση όλων των
διαθέσιµων διαγνωστικών υποδοµών στην Ελλάδα! Από τότε τα
έλεγαν οι ειδικοί σε σας! Οι δικοί σας ειδικοί! Αυτοί τα έλεγαν!
Δεν τα κάνατε ποτέ!

Τα καταθέτω εδώ κι αυτά στα Πρακτικά. Εδώ είναι η επιστολή

τους, την οποία δεν διαβάσατε ποτέ, δυστυχώς!
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Όµως, πριν κλείσω θέλω να κάνω µία έκκληση σε όλους τους
Έλληνες. Μαθαίνω από τα νοσοκοµεία ότι υπάρχει πρόβληµα µε
το αίµα. Όσοι συνάδελφοι Βουλευτές είστε αιµοδότες, καλό
είναι, όπως και οι υπόλοιποι Έλληνες γιατί δεν υπάρχει αίµα
πλέον και υπάρχει δυσκολία, να πάµε ειδικά στη Μονάδα Μεσο-
γειακής Αναιµίας στο Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία Σοφία», όπου
υπάρχει πρόβληµα µε το αίµα. Όσοι είστε αιµοδότες, όσοι θέ-
λετε, καλό είναι να πάτε να δώσετε αίµα.

Κλείνοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω το εξής: Σκοτώσατε την
οικονοµία. Ανοίγετε, λέει, τα εποχιακά. Δηλαδή, εγώ θα πάω να
αγοράσω, κύριε συνάδελφε, µπάλες για το δέντρο, αλλά κάλτσες
για το κρύο δεν θα αγοράσω. Είναι τρελά αυτά που συµβαίνουν.

Επίσης, τι θα γίνει από εδώ και στο εξής µε τον ορεινό τουρι-
σµό; Υπάρχουν χωριά, τα χωριά τα δικά µας -φαντάζοµαι ότι από
χωριά είστε οι περισσότεροι- που πολλά απ’ αυτά ζούσαν από
τον ορεινό τουρισµό, όπως το Περτούλι -σας λέω εγώ- ή τα Χάνια
πάνω στον Βόλο ή το Καϊµακτσαλάν ή τα Καλάβρυτα. Ας µην ξε-
χνάµε και εκεί που είχε πάει ο Πρωθυπουργός, στα Τρίκαλα Κο-
ρινθίας, όπου έκανε σκι όταν κάναµε συλλαλητήρια για τη
Μακεδονία, εκεί που κάνει σκι ο Πρωθυπουργός. Αυτά ζουν από
τον ορεινό τουρισµό. Δεν θα ζήσουν, δεν θα επιβιώσουν. 

Μειώνετε το επίδοµα ανεργίας. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
µε αλχηµείες δεν µπορείς να κυβερνάς. Στείλατε χαρτιά µε µει-
ωµένο επίδοµα ανεργίας στον άνεργο. Κλέβετε τον άνεργο, βρε
παιδιά! Του δίνετε λιγότερα λεφτά. 

Δεν υπάρχει καµµία στήριξη στην εστίαση! Καµµία στήριξη
στους µικροµεσαίους! Ούτε τέλη κυκλοφορίας µειώσατε ούτε
ασφάλειες µειώσατε! Τίποτα! Όταν λέω «τίποτα», εννοώ τίποτα!

Αυτό που κάνατε, όµως, εκεί που αυξήσατε κάτι -και πρέπει να
το πω αυτό- είναι στα πρόστιµα µε τις µάσκες. Θέλω να ακού-
σουν όλοι οι Έλληνες τι σηµαίνει Νέα Δηµοκρατία. Το πρόστιµο
στην Ολλανδία είναι 90 ευρώ, µε βασικό µισθό 1.700 ευρώ. Το
πρόστιµο στη Γερµανία είναι 150 ευρώ, µε βασικό µισθό 1.500
ευρώ. Στην Ελλάδα είναι 300 ευρώ, µε βασικό µισθό 500 ευρώ.
Αυτοί είστε! Λυπάµαι, αλλά αυτοί είστε! 

Δεν εννοώ εσάς. Δεν φταίτε σε τίποτα οι νεοδηµοκράτες Βου-
λευτές που είστε εδώ. Εγώ ειλικρινά πολλές φορές στεναχωριέ-
µαι µε εσάς, γιατί εσείς είστε το ανάχωµα, το φράγµα της
Αντιπολιτεύσεως και δεν φταίτε εσείς, αλλά οι Υπουργοί σας, οι
οποίοι δυστυχώς είναι ανίκανοι, δεν βοηθάνε τον Πρωθυπουργό,
του λένε και ψέµατα πολλές φορές, µε συνέπεια να παγιδεύεται
και αυτός, διότι αυτή είναι η αλήθεια. Οι συµβουλάτορες φταίνε
τις περισσότερες φορές. Και το λέω αυτό µε πολλή συµπάθεια.

Και µου βγαίνει ο Λιανός και δεν µας τα λέει καλά! Δεν εννοώ
τον τραγουδιστή, αυτόν τον κονφερανσιέ, αλλά τον Λιανό στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Λέει ότι οι υπερκοστολογήσεις και οι
υπερτιµολογήσεις δεν είναι στα τεστ κορωνοϊού. Πού το είδε
αυτό; Δεν είναι οι υπερτιµολογήσεις στα τεστ κορωνοϊού που πω-
λούνταν 70, 80, 100, 120 ευρώ και κάνουν 10 και 15 ευρώ; Σο-
βαρά µιλάµε τώρα; Πού ζει αυτός ο άνθρωπος; Δικός σας είναι!
Εσείς τον βάλατε! Τον Λιανό εσείς τον βάλατε! Δεν έχω τίποτα
µε τον άνθρωπο, αλλά ας κάνει καλά τη δουλειά του! Ποιος είναι
ο λόγος να πληρώνω εγώ τον Λιανό στην ανεξάρτητη αρχή;

Κύριε Βούτση µου, 400 εκατοµµύρια ευρώ µου κοστίζουν οι
ανεξάρτητες αρχές στην Ελλάδα! Μου κοστίζουν 400 εκατοµµύ-
ρια ευρώ! Θα έπρεπε να είναι πέντε κατά το Σύνταγµα, όλοι σας
µαζί κάνατε τριάντα δύο! Για ποιον λόγο; Μιλάµε για 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον χρόνο. Με 400 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο θα
είχα χίλιες ΜΕΘ, ίσως και παραπάνω µπορεί να έχεις! Γιατί; Γιατί
να µην τα δώσω σε µισθούς, στους συνταξιούχους, στους ανέρ-
γους, στους άεργους που δεν έχουν δουλειά, που δεν έχουν να
φάνε τα παιδιά τους; Μιλάµε για χίλια πεντακόσια άτοµα που
παίρνουν 400 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο! Ο Χριστός και η Πα-
ναγία!

Όσο για τα rapid test, θα σας πω µόνο για ένα Υπουργείο σας
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τι έγκληµα έκανε, κύριοι συνάδελφοι. Το κινέζικο rapid test που
έχει κόστος 2,5 δολάρια, αγοράστηκε 15 ευρώ από την υπηρεσία
του δηµοσίου. 

Είναι η συµπάθειά σου, κύριε Μυλωνάκη, η κ. Νικολάου, που
είναι της Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Τα καταθέσαµε εχθές εδώ,
στα Πρακτικά. Δηλαδή, ένα που κάνει 2,5 δολάρια αγοράστηκε
15 ευρώ; Το συγκεκριµένο δεν είναι στον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας και το αγόρασε η κυρία! Ο ΙΦΕΤ αγόρασε επώνυµα τεστ
στη µισή τιµή! 

Πήγε και αγόρασε -ακούστε- γάντια νιτριλίου µιας χρήσεως
17,50 ευρώ, τη στιγµή που η εταιρεία που τα προµήθευσε τα πω-
λούσε στο δικό της site 10 ευρώ! Στο site το κάθε ένα κοστίζει
10 ευρώ, όχι να πάρεις χίλια ή δύο χιλιάδες!

Κοιτάξτε -και κλείνω εδώ- δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, ζούµε
σε µία χώρα που τις τελευταίες δεκαετίες επικρατεί ο κρατικοδί-
αιτος καπιταλισµός. Έχουµε κρατικοδίαιτο καπιταλισµό. Ούτε
καπιταλισµό έχουµε ούτε αριστερή φιλοσοφία έχουµε. Έχουµε
κρατικοδίαιτο καπιταλισµό των ολιγαρχών του κράτους, των επι-
χειρηµατιών του κράτους, των πολιτικών του κράτους. Όλοι
αυτοί τρώνε και πίνουν από το κράτος και µισούν το κράτος! Δυ-
στυχώς, κλείσαµε, ας πούµε, το µονοπώλιο της Ολυµπιακής και
κάναµε το µονοπώλιο της «AEGEAN» µε κρατική επιχορήγηση
πάλι, όπως και στη «FRAPORT», η οποία ζητά 175 εκατοµµύρια
ευρώ για το πρώτο lockdown και 120 εκατοµµύρια ευρώ η «AE-
GEAN»!

Αυτός λέγεται «κρατικοδίαιτος καπιταλισµός». Καταλάβετέ το!
Οι µόνοι που χαίρονται για σας είναι οι κατασκευαστές. Μιλάµε
για 13,6 δισεκατοµµύρια ευρώ έργα για τα επόµενα πέντε χρό-
νια! Εδώ τα έχω και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής.
Μιλάµε για 13,6 δισεκατοµµύρια ευρώ! Ο ελληνικός λαός πεινάει
και δεν έχει να φάει! Περιµένει ένα επίδοµα, που του το στέλνουν
από το Ταµείο Ανεργίας κουτσουρεµένο µε αλχηµείες!

Εδώ, φίλες και φίλοι, δίνετε 13,6 δισεκατοµµύρια ευρώ στους
κολλητούς σας, στους νέους Μπόµπολες, στον Μυτιληναίο! Ο
νέος Μπόµπολας ο διακοµµατικός σας, δηλαδή και επί ΣΥΡΙΖΑ -
δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε- και επί Νέας Δηµοκρατίας είναι ο Μυ-
τιληναίος. Κανένας δεν τον πειράζει. Έχει πάρει ανεµογεννήτριες,
ενέργεια, λιγνίτες, δρόµους, λιµάνια, ό,τι υπάρχει! Τα αγοράζει όχι
ο ίδιος, αλλά παίρνει τις κατασκευές που δίνετε τα λεφτά εσείς
και έχει εξαφανίσει όλους τους άλλους κατασκευαστές! Σας αρέ-
σει αυτό; Σας αρέσει ο αγαπηµένος Μπόµπολας, ο νέος Μπόµπο-
λας;

Και βέβαια θα σας πω και κάτι ακόµα, για να τελειώνει η ιστο-
ρία. Μία σοβαρή κυβέρνηση δεν παίρνει δανεικά για να πληρώ-
σει, αλλά παράγει πλούτο και από εκεί, από τα λεφτά που
περισσεύουν, δίνει στον ελληνικό λαό. Όµως, όταν δίνεις 13,6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στους κατασκευαστές κολλητούς σου ολι-
γάρχες, αυτούς τους «νταβατζήδες», όπως τους έλεγε ο
Καραµανλής -γιατί τέτοιοι είναι- τότε σήµερα αναγκάζεσαι να λες
ψέµατα συνεχώς. 

Καµµία σοβαρή κυβέρνηση δεν δανείζεται για να διορίζει και
να καταναλώσει, γιατί δεν µπορεί να επιστρέψει τα δανεικά. Δεν
χρειάζονται δανεικά, χρειάζονται επενδύσεις. Χρειάζεται παρα-
γωγή πλούτου, χρειάζεται µυαλό. Οι Υπουργοί της Νέας Δηµο-
κρατίας ας βοηθήσουν λίγο τον Πρωθυπουργό, γιατί τα κάνατε
σαλάτα. Όταν µε τον «Ιανό» δεν κάνατε ούτε ένα αίτηµα για να
πάρουµε λεφτά, λες και τα έχουµε στην τσέπη µας, τότε οι
Υπουργοί είστε και ανίκανοι -δυστυχώς, θα το πω ευθέως, ανα-
φερόµενος στην Κυβέρνηση και όχι στους Βουλευτές της- αλλά
γίνεστε και επικίνδυνοι για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πρόεδρε.

Ξεχάσατε να πείτε ότι η εν λόγω εταιρεία των εµβολίων έχει
4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για ογδόντα έξι παραβάσεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Θέλω να κάνω µία πολιτική δήλωση µε

αναφορά σε ό,τι είπε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης και µία
επανόρθωση.

Η πολιτική δήλωση κατ’ αρχάς είναι η εξής: Εκτιµώ πως η ρη-
τορική του κ. Βελόπουλου ήταν ευθεία και συνειδητή τροφοδό-
τηση του πνεύµατος φοβίας εν όψει των εµβολιασµών, όποτε
γίνουν, µέσα σε µία κοινωνία η οποία έχει τα ερωτήµατά της, τα
ερωτηµατικά της, αλλά έχει µεγάλο φόβο και θα πρέπει να βοη-
θήσουµε όλοι µας και να συντείνουµε ώστε να περιµένουµε
πραγµατικά ό,τι φέρουν οι επιστήµονες της παγκόσµιας επιστη-
µονικής κοινότητας, για να µπορέσει η χώρα να ορθοποδήσει και
να ξεπεράσουµε τον εφιάλτη του κορωνοϊού.

Αυτό ήταν ως πολιτική δήλωση για το σύνολο της ρητορικής
ως προς αυτό το ζήτηµα του κυρίου Προέδρου. Ελπίζω η Κυβέρ-
νηση και τα αρµόδια τµήµατα των κοµµάτων -διότι µιλάµε για θέ-
µατα υγείας, για κατατεθειµένα έγγραφα εκ µέρους του κυρίου
Προέδρου στα Πρακτικά- να έχουν την ευαισθησία και το χρέος
άµεσα να υπάρξει µία αντίθεση σ’ αυτή τη ρητορική.

Θα ήθελα να κάνω µία επανόρθωση, διότι ενδεχοµένως δεν
είχε τα στοιχεία ο κύριος Πρόεδρος. Είπε κάτι για το Ινστιτούτο
Πρόληψης του οποίου ηγείται ή είναι µέλος η κ. Λινού. Το Ινστι-
τούτο Πρόληψης είναι leader ανάµεσα σε οκτώ ινστιτούτα οκτώ
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ανάµεσα σε όλα τα ζητή-
µατα που εξετάζουν επιστηµονικά για την επιδηµία έχουν και το
χρέος να κάνουν σχεδιασµούς για τη δυνατότητα υγιούς πρό-
σβασης και µεταναστών και προσφύγων στα υγειονοµικά συστή-
µατα όλων των χωρών. Δεν έχει πάρει ούτε 1 ευρώ από το
ελληνικό δηµόσιο ούτε σχετίζεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο µε
ΜΚΟ που έχουν σχέση άµεση, -που χρειάζονται κι αυτές κατά τη
γνώµη µου-, σε σχέση µε τους µετανάστες και τους πρόσφυγες.
Αυτό για τα Πρακτικά, διότι βεβαίως η κυρία αυτή δεν είναι µέλος
εδώ η ίδια για να το πει.

Ως προς το πρώτο ζήτηµα το θεωρώ ιδιαίτερα κρίσιµο, αλλά
είναι θέµα πολιτικής, για το οποίο αισθάνθηκα την υποχρέωση
να κάνω αυτή τη δήλωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-

λόπουλος για ένα λεπτό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ήθελα να πω στον κύριο Πρόεδρο µε όλο τον σεβα-
σµό ότι σαφώς, όντως η κ. Λινού είναι στη συγκεκριµένη ΜΚΟ,
αλλά το δυσάρεστο για µένα είναι ότι ο Έλληνας για να πάει στο
νοσοκοµείο πληρώνει, κύριε Πρόεδρε, επί δεκαετίες, ενώ αυτοί
πηγαίνουν και επιφορτίζουν το σύστηµα υγείας. Αυτό είπα. Και
βέβαια µέσα στο καταστατικό γράφει ότι παίρνουν χρηµατοδό-
τηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν ξέρω, από την Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν είναι; Παίρνουν χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αυτό είπα. Τώρα το από πού παίρνουν τα λεφτά, εντά-
ξει…παίρνουν λεφτά πάντως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, σας χρωστάω ένα λεπτό. Το θέλετε ή να πάω στον κατάλογο
οµιλητών;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω να µιλήσω,
αλλά έχει ζητήσει τον λόγο και η κυρία Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάλι, κυρία Υπουργέ;
Έχετε καταναλώσει όλο τον χρόνο σας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Μιλάνε όλοι αρκετά περισσότερο, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς η τοποθέτηση του κ. Βελόπουλου προφανώς δη-
µιουργεί ένα τεράστιο πρόβληµα σε µία πάρα πολύ δύσκολη
συγκυρία την οποία αντιµετωπίζει όχι µόνο η Ελλάδα αλλά όλος
ο πλανήτης. Ας είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί για το πώς τοποθε-
τούµεθα για ένα τέτοιο σοβαρό θέµα και πώς µπορούµε να πα-
ρασύρουµε τον κόσµο σε κάτι το οποίο θα είναι εντελώς αντίθετο
από την προστασία της υγείας του. 

Όµως δεν ζήτησα κυρίως γι’ αυτόν τον λόγο. Τον ζήτησα γιατί
ο κ. Βελόπουλος άφησε ένα υπονοούµενο -τουλάχιστον εγώ έτσι
το κατάλαβα- σχετικά µε όλο τον κλάδο των αρχαιολόγων. Ανέ-
φερε ότι ο αείµνηστος Μανόλης Ανδρόνικος τού είχε πει ότι λίγοι
αρχαιολόγοι είναι φτωχοί. Αυτό το είπε αφού προηγουµένως συ-
ζήτησε για την αρχαιοκαπηλία, αφήνοντας σαφή υπονοούµενα
ότι οι αρχαιολόγοι εκτελούν πληµµελή άσκηση των καθηκόντων
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τους, και το συνδύασε µε αυτή τη φράση του Ανδρόνικου. 
Δεν είναι δυνατόν να αφήνονται υπόνοιες για έναν ολόκληρο

κλάδο και µάλιστα να χρησιµοποιείται µία φράση του Ανδρόνικου
που όσο τον ήξερα θα µπορούσε να εννοεί δύο πράγµατα: ή ότι
οι αρχαιολόγοι των παλαιότερων γενεών προήρχονταν κυρίως
από ευκατάστατες οικογένειες και υπ’ αυτή την έννοια δεν ήταν
φτωχοί ή διότι οι αρχαιολόγοι είναι ένας κλάδος που ποτέ δεν
έχει δώσει σηµασία ιδιαίτερη στα χρήµατα. Όταν πρόκειται να
αναφερθούµε σε έναν κλάδο στον οποίον µπορεί κανείς να δια-
φωνήσει για πάρα πολλά πράγµατα, αλλά οφείλεται η προστασία
όλου του πολιτιστικού αποθέµατος αυτής της χώρας, ας µην
αφήνουµε σκιές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Υπουργέ. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, θέλετε τον λόγο για να κάνετε την
οµιλία σας; Ορίστε, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ η επιδηµία
µαίνεται, ενώ η χώρα θρηνεί γύρω στα εκατό θύµατα τουλάχι-
στον κάθε µέρα, ενώ η κοινωνία αγωνιά για το παρόν και το µέλ-
λον της κι ενώ η χώρα βρίσκεται στις τελευταίες θέσεις και
αντιµετώπισης της πανδηµίας του δεύτερου κύµατος αλλά και
των οικονοµικών συνεπειών, η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζει την πο-
λιτική της σχεδόν σαν να µην τρέχει τίποτα, µε κυνισµό, αυταρ-
χισµό, αναλγησία και κυρίως µπίζνες, νοµοσχέδια επί
νοµοσχεδίων τα οποία έρχονται σε µία Βουλή η οποία έτσι και
αλλιώς δεν µπορεί να λειτουργήσει µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο εξαιτίας βέβαια της πανδηµίας. Εγώ σε όλα αυτά βλέπω
πραγµατικά µία ιδεολογική πώρωση µε στοιχεία αυταρχισµού
αλλά και στοιχεία ενός λαϊκισµού των δήθεν αρίστων. 

Το υγειονοµικό προσωπικό δίνει τη µάχη των µαχών στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Δεν θα µιλήσω γι’ αυτά που είναι όλα γνω-
στά, τι έγινε µε τις διπλοεγγραφές, µε τα ιδιωτικά νοσοκοµεία
κ.λπ., αλλά για αυτή την ταπείνωση στο υγειονοµικό προσωπικό
των νοσοκοµείων, µία ταπείνωση η οποία φτάνει µέχρι του ση-
µείου να τιµωρούνται άνθρωποι οι οποίοι κόλλησαν COVID-19
λες και πήγαιναν διακοπές στη Σαντορίνη ή από την άλλη µεριά
να τιµωρούνται µε άλλους τρόπους.

Σε όλο αυτό το πλαίσιο που έχει δηµιουργήσει η πανδηµία και
οι συνέπειές της έχει δηµιουργηθεί ένα «πετσοτείχος» επικοινω-
νίας, το οποίο είναι σχεδόν αδιαπέραστο. Έχει κατηγορηθεί η
Ελλάδα από την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση για ορµπανισµό. Η
Ελλάδα µπήκε στους «-ισµούς», δηλαδή «µητσοτακισµός», απί-
στευτη µονοφωνία, η οποία φθάνει και σε έναν πρωτοχρονιάτικο
µποναµά στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στα τηλεοπτικά κανά-
λια: Να καταργηθεί και η διάταξη ενός «Βορειοκορεάτη» πρώην
Υπουργού, του Νίκου Παππά, που προέβλεπε τους τετρακόσιους
εργαζόµενους. Αλλάζουν εντελώς οι εργασιακές σχέσεις είκοσι
πέντε χρόνων αγώνων των δηµοσιογράφων. Ταπείνωση λέγεται
αυτό. Για µένα αυτό είναι το στοιχείο. 

Και βέβαια δεν θα µιλήσω για τον αυταρχισµό, για τις αντιδη-
µοκρατικές µεθόδους που ζούµε τον τελευταίο καιρό πάρα πολύ.
Θα µείνω σε µία κουβέντα του κ. Χρυσοχοΐδη, η οποία θέλω να
γραφτεί και να καταγραφεί και να ξανακαταγραφεί στα Πρακτικά
αυτής της Βουλής: «Οι µεγάλες κουβέντες που εκστοµίζονται περί
δηµοκρατίας κρύβουν µία παρακµιακή, βαρετή και ανυπόληπτη
στάση». Και φέρνει τώρα τον νόµο για την Αστυνοµία στα πανεπι-
στήµια. Θα επανέλθουµε σε αυτό από την Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων και στη συνέχεια εδώ, στην Ολοµέλεια, στο νοµοσχέ-
διο παιδείας. Ένα όµως θέλω να πω ως πανεπιστηµιακός πια: Η
ταπείνωση διδασκόντων και διδασκοµένων µε µία τέτοια διάταξη
αστυνοµοκρατίας δεν µπορεί και δεν πρέπει να περάσει. Είναι τα-
πείνωση στις δηµοκρατικές κατακτήσεις αυτού του τόπου.

Δεν θα πω βέβαια για τη «λάσπη», δεν µπαίνω καν στον κόπο,
ντρέποµαι την κοινωνία να έχουµε νεκρούς και κάποιοι να µε-
τράνε το ένα σπίτι του τάδε πολιτικού αρχηγού αντί να κοιτάνε
να δούνε τι θα γίνει µε την πανδηµία και τις συνέπειές της. Με-
τράνε το ένα σπίτι του Τσίπρα, όχι τα τριάντα δύο άλλων. Έλεος
δηλαδή! Έλεος, την ώρα που γίνονται αυτά που γίνονται στη
χώρα, που αντιµετωπίζει τέτοια προβλήµατα! 

Εδώ όµως έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται και αυτό
µε διαδικασίες fast track. Μέσα σε δύο µέρες έπρεπε να δούµε
το νοµοσχέδιο, έπρεπε να δούµε πρόσθετες διατάξεις, άλλο νο-
µοσχέδιο ήταν στη διαβούλευση, άλλο νοµοσχέδιο ήρθε στη
Βουλή µε τουλάχιστον είκοσι άρθρα επιπλέον, αν δεν κάνω
λάθος, συν τροπολογίες µέσα στη νύχτα -λέγοντας «µέσα στη
νύχτα» εννοούµε τη νύχτα που πέρασε-, καθοριστικής σηµασίας.

Έρχεται ένα νοµοσχέδιο που αφορά τον µεγαλύτερο πλούτο
της χώρας, την πολιτιστική κληρονοµιά και τη διαχείριση των αρ-
χαιολογικών πόρων. Αν η Φινλανδία έχει το πετρέλαιο και από
αυτό ασκεί κοινωνική πολιτική, η Ελλάδα έχει την πολιτιστική της
κληρονοµιά και θα µπορούσε να ασκήσει µία τεράστια κοινωνική
πολιτική. Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου για όλο αυτό το σχέ-
διο όπως το οραµατιζόµασταν εµείς και έτσι όπως το είχαµε προ-
ετοιµάσει. Αντί, λοιπόν, εµείς αυτόν τον µεγάλο πλούτο αποθε-
µάτων που έχουµε να τον χρησιµοποιήσουµε για ευρύτερη κοι-
νωνική πολιτική, αρχίζουµε µια εµπορευµατοποίηση και ξεπού-
ληµα στην κυριολεξία µέσα στη νύχτα. 

Αυτή τη στιγµή στην πανδηµία, µε την κατάσταση έτσι όπως
είναι σε όλη την κοινωνία, αλλά και στον χώρο του πολιτισµού,
αντί να έχουµε ένα γρήγορο νοµοθέτηµα, άµεσο νοµοθέτηµα,
για να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα των ανθρώπων του πο-
λιτισµού, όπως κάνουν οι περισσότερες χώρες της Ευρώπης, τι
έχουµε; Ένα άλλο νοµοθέτηµα, που δεν έχει καθόλου τη σηµα-
σία του κατεπείγοντος.

Η ΠΟΘΑ, κυρία Υπουργέ, η Πανελλήνια Οµοσπονδία Θεάµα-
τος Ακροάµατος, έκανε πάλι παράσταση προχθές απ’ έξω από
το Υπουργείο σας. Αυτά που ανέφερε ως αιτήµατα ο καλός συ-
νάδελφος Κλέων Γρηγοριάδης δεν τα βγάζει από το µυαλό του
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΜέΡΑ25 ούτε το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, ούτε κανένας.

Είµαστε αντιπρόσωποι του λαού και µεταφέρουµε αυτά που
λένε. Μας λέτε ότι «έδωσα νούµερα εδώ, στη Βουλή». Μιλήστε.
Σας ζητούν συγκεκριµένα πράγµατα οι άνθρωποι. Σας ζητούν
επέκταση του µητρώου, σας ζητούν το επίδοµα, σας ζητούν ενοί-
κιο, αναστολή πληρωµών ΔΕΚΟ κ.λπ., να µη µένουν οι άνθρωποι
χωρίς νερό και ρεύµα. Πεινούν. Τέτοιο νοµοσχέδιο έπρεπε να
φέρετε.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο έπρεπε να είναι και οι τέσσερις τροπο-
λογίες που έχουµε καταθέσει, κυρία Υπουργέ. Τις δεχτήκατε µετ’
επαίνων. Είπατε ότι είναι σωστές. Είχατε δεσµευτεί και εσείς µε
κάποιες από αυτές.

Εγώ καταθέτω εδώ έγγραφο από τον Σύλλογο Εκδοτών Ελλά-
δας, τι λένε για τον χώρο του βιβλίου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είχατε δεσµευτεί και για τον ΦΠΑ και για το δικαίωµα στον δη-
µόσιο δανεισµό µε εφάπαξ ενίσχυση µε 350 χιλιάρικα ευρώ. Εί-
χατε δεσµευτεί. Ενίσχυση θέλουν τα πνευµατικά και συγγενικά
δικαιώµατα, οι οργανισµοί διαχείρισης.

Φέρνετε µια τροπολογία εδώ που αφορά δύο οµίλους για
πνευµατικά και συγγενικά δικαιώµατα και αφήνετε απ’ έξω την
τροπολογία που καταθέσαµε εµείς.

Φέρτε τη εσείς, κυρία Υπουργέ, σήµερα. Πείτε ότι εσείς τις
φέρνετε. Εγώ θα τις ψηφίσω µε τέσσερα χέρια και θα σας χει-
ροκροτήσω. Δεν µου χρειάζεται να πω ότι το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Η
πολιτική εξουσία, η Εθνική Αντιπροσωπεία -το είπα και στην επι-
τροπή -πρέπει να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, όχι «δικό
µου, δικό σου».

Αυτά που φωνάζει η κοινωνία από κάτω πρέπει επιτέλους να
τα ακούσουµε, για να µην πάµε σε άλλες ατραπούς πολύ δύσκο-
λες. Δεχτείτε τις, φέρτε τις και πείτε ότι τις έκανε η Νέα Δηµο-
κρατία και η Υπουργός. Μαζί σας θα είµαι, σας το υπόσχοµαι.

Σήµερα, όµως, µην κοροϊδέψουµε τους ανθρώπους µετά από
δέκα µήνες πανδηµίας. Χρειάζεται ένα πολιτιστικό new deal αυτή
τη στιγµή, για να µπορέσουµε να κρατήσουµε και εµείς την αι-
σιοδοξία µας, αλλά και το µέλλον µας, ως κοινωνία.

Θα έρθω τώρα σε µερικά από αυτά που είπατε και στη δευτε-
ρολογία θα επανέλθω στον νόµο συνολικά.
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Κυρία Υπουργέ, µιλήσατε για το ICOMOS και για τις αρχαιότη-
τες Βενιζέλου. Είναι σηµαντικό ότι η Παγκόσµια Συνέλευση, η
Διεθνής Συνέλευση του ICOMOS πήρε µια τέτοια απόφαση; Από
την άλλη µεριά, δηµιουργεί πολλά ερωτηµατικά ότι µέλη του
ΚΑΣ, τα οποία εσείς βάλατε να στείλουν επιστολή πριν γίνει η συ-
νέλευση και ληφθεί αυτή η απόφαση, ζητούσαν να αποσπαστούν
τα αρχαία. Είναι αλήθεια ή δεν είναι; Επίσης, είναι αλήθεια -σας
έχουµε ρωτήσει άπειρες φορές- ότι πήγατε στο Συµβούλιο της
Επικρατείας; Δεν έχουµε λάβει ποτέ πειστική απάντηση.

Κυρία Υπουργέ, ο Πρωθυπουργός ο ίδιος πρέπει να απολογη-
θεί στη Θεσσαλονίκη. Είναι ο ίδιος που πήγε εκεί, χωρίς καµµία
διαβούλευση, άλλαξε εντελώς τον σχεδιασµό του µετρό, στερεί
από την πόλη τις αρχαιότητές της, αλλά στερεί την πόλη κυρίως
από το Μετρό, το οποίο θα είχε τελειώσει τώρα, εκτός από τον
Σταθµό Βενιζέλου. Αυτό πρέπει να το ξέρουµε, όταν κραδαίνατε
εδώ µέσα τη Θεσσαλονίκη, ως υπερπατριώτες -όχι εσείς- για
τους γνωστούς λόγους. Όµως, ο εθνικισµός πάντα έχει την πα-
τριδοκαπηλία και τις µπίζνες στις δύο τσέπες του σακακιού του.

Θέλω να έρθω, όµως και σε δύο άλλα πράγµατα που είναι
πάρα πολύ σηµαντικά. Πρώτον, άρθρο 59, το οποίο έγινε άρθρο
48 συν µια τροπολογία που µπήκε.

Κυρία Υπουργέ, ξέρετε τι θα λέει ο ιστορικός του µέλλοντος;
Ότι ξηλώνετε νύχτα, σιγά-σιγά, τον συνταγµατικής περιωπής αρ-
χαιολογικό νόµο του 2002. Είπατε ότι για την πιστοποίηση, την
αξιοποίηση και την αξιολόγηση των µουσείων, δηµοσίων και ιδιω-
τικών -προσέξτε, ταυτίζονται αυτά- αυτό είναι πολύ καλό και ξέ-
ρουµε ποιοι δεν το θέλουν.

Γιατί φέρατε νύχτα, κυρία Υπουργέ, την τροπολογία; Μπορείτε
να µας εξηγήσετε; Αφού, λοιπόν, είναι από τις υπηρεσίες και επί
έναν χρόνο τις συζητούσατε, πού είναι η αιτιολογική έκθεση; Πού
είναι οι αρµόδιοι επιστήµονες σε εσάς, που είστε άριστοι; Πού
είναι η αιτιολογική έκθεση από αυτούς για να την ξέρουµε; Φέρ-
νετε νύχτα τροπολογία για ποιον λόγο; Θα κλείσετε µουσεία στην
επαρχία. Αυτό θα κάνετε σε ακριτικές περιοχές, γιατί τα κριτήρια
πιστοποίησης που βάζετε, επισκεψιµότητα και διάφορα άλλα, δεν
µπορούν αυτά τα µουσεία να τα τηρήσουν.

Παίζουν, όµως, έναν πολύ σηµαντικό ρόλο, τεράστιας αξίας
ρόλο, τον οποίο υποτιµάτε εντελώς ή αλλάζετε.

Αλλάζετε, κυρία Υπουργέ, τη µουσειακή πολιτική της χώρας
µε αυτόν τον δήθεν δανεισµό, προχειρότητα, πενήντα συν πε-
νήντα χρόνια, ένας αιώνας. Μετά το κατεβάζετε στο εικοσιπέντε
συν εικοσιπέντε χρόνια, µισός αιώνας.

Τι διαπραγµατεύεστε µε µπακαλική, κυρία Υπουργέ, ερήµην
του ελληνικού λαού; Εγώ θέλω αιτιολογική έκθεση από επιστή-
µονες να έρθει εδώ, στη Βουλή και καλώ τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας -γιατί είναι ιστορική ευθύνη αυτή που έχουµε-
στο εξής. Δεν είναι η πολιτιστική κληρονοµιά ούτε της Υπουργού
ούτε δική µας, των Βουλευτών.

Εµείς για να ψηφίσουµε κάτι, πρέπει να έχουµε µια ευρεία
γκάµα δεδοµένων από τους ειδικούς και από την κοινωνία, τους
φορείς της κοινωνίας. Είναι εθνικός πλούτος αυτός. Ξέρετε τι είναι
πίσω από όλα αυτά; Μας το είπατε µε άλλα λόγια, τα έχει γράψει
και µια έγκριτη δηµοσιογράφος, η οποία συνηθίζει σχεδόν κάθε
µέρα να σας επαινεί και να σας παρουσιάζει το έργο της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όλη η ιστορία, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκίνησε
από έναν επενδυτή στη Μελβούρνη. Από εκεί ξεκίνησε. Γράφει
η έγκριτη δηµοσιογράφος -και πρέπει να το διαψεύσετε όχι µόνο
σε µένα, αλλά σε όλο τον ελληνικό λαό- ότι τον επενδυτή αυτόν
σε ξένη χώρα -ξένος- δεν τον συνέφερε ο δανεισµός για πέντε
συν πέντε χρόνια, συν άλλα πέντε και άλλα πέντε -υπό προϋπο-
θέσεις, κυρία Υπουργέ, κάτι που ξεχνάτε και που υπάρχει στον
αρχαιολογικό νόµο- και θέλει µακρόχρονο δανεισµό.

Νοµοθετεί η χώρα µε αυτόν τον τρόπο; Και συνεχίζει η δηµο-
σιογράφος, ψέγοντας εµάς, τους κακοµοιριασµένους, οι οποίοι
δεν καταλαβαίνουµε το µεγαλείο της χώρας. Λέει, άλλωστε -πάει
στο σχήµα του Πρωθυπουργού τώρα- ότι µε δανεισµό µπορούµε
να πάρουµε τα γλυπτά του Παρθενώνα και να δώσουµε µε δα-
νεισµό άλλες αρχαιότητες εµείς, αλλά πρέπει να είναι µακρόχρο-
νος και πρέπει να έχουµε νόµο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ σηµαντικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να αφήσετε χρόνο και
για τη δευτερολογία σας, για το νοµοσχέδιο που είπατε. Να σας
προστατεύσω θέλω.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Έχετε δίκιο. Σε µισό
λεπτό τελειώνω.

Διαβάσαµε αναλύσεις επιστηµόνων -δηµοσιεύτηκαν χθες στην
εφηµερίδα «ΑΥΓΗ» και όχι µόνο- γι’ αυτόν τον µακροχρόνιο δα-
νεισµό.

Κυρία Υπουργέ, επειδή δεν είναι περιουσία σας, δεν είναι πε-
ριουσία µας, εµείς ζητούµε απόσυρση του άρθρου. Εάν δεν απο-
συρθεί, ζητούµε ονοµαστική ψηφοφορία, γιατί εδώ έχουµε
συνταγµατικό καθήκον όλοι οι Βουλευτές, µε το ονοµατεπώνυµό
µας, να µιλήσουµε.

Αλλάζετε τη µουσειακή πολιτική.
Αν θέλατε να φτιάξετε παραρτήµατα, αν θέλατε να αλλάξετε

τη µουσειακή πολιτική, χρειαζόταν ευρεία διαβούλευση, κυρία
Υπουργέ. Δεν µπορείτε να κάνετε αυτό το πράγµα έτσι.

Ξέρετε τι κάνετε; Τροφοδοτείτε µία νεοαποικιακή πολιτική, η
οποία τι λέει στον πυρήνα της; Εντάξει, τώρα δεν τα «βουτάµε»,
αλλά τα πηγαίνουµε και τα δανειζόµαστε µακροχρόνια. Και µην
µου πείτε ότι είναι για τουριστικούς, αναπτυξιακούς λόγους, γιατί
δεν υπάρχει µεγαλύτερο αναπτυξιακό εργαλείο για τα µνηµεία
και τα εκθέµατα που βρίσκονται στη χώρα τους. Αυτό άλλαξε τη
µουσειακή πολιτική παγκοσµίως. Το ξέρετε τόσο καλά όσο και
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω µε µία
φράση µόνο. Αυτή η διάταξη θέλει άµεση απόσυρση. Εγώ δεν
εµπλέκω ούτε Μουσείο Μπενάκη ούτε τίποτε τέτοιο. Δεν υπάρχει
στη διάταξη, δεν θα µιλήσω γι’ αυτό. 

Ταπεινώνετε, κυρία Υπουργέ, τους πάντες. Ταπεινώσατε ζών-
τες και νεκρούς στο Μουσείο Βρανά. Τον Δεληβοριά, τον Κούν-
δουρο, την Ρούρα Σιφναίου. Τους ταπεινώσατε. Πήγατε να
πάρετε ένα µουσείο έτσι. Φτάσατε στην ντροπιαστική, αλλά εγώ
θα έλεγα και αξιοπρεπή απόφαση τελικά, να αποσύρετε αυτή τη
διάταξη. 

Ζητάµε ενίσχυση του Μουσείου Βρανά. Δεν µπορείτε να τα-
πεινώνετε µε αυτόν τον τρόπο και την πολιτιστική κληρονοµιά και
αυτά που φτιάχνει η κοινωνία των πολιτών. Θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. 
Σε συνέχεια αυτών που είπε η κ. Αναγνωστοπούλου θα ήθελα

να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχει υποβληθεί στο Προεδρείο αί-
τηµα για ονοµαστική ψηφοφορία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα διανεµηθεί
στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και το Προεδρείο που κατόπιν συ-
νεννόησης µε τον Πρόεδρο της Βουλής, θα ανακοινώσει πότε θα
διεξαχθεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σε ποια άρθρα είναι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πρόκειται για τα

άρθρα 48, 56, 58 και επί της τροπολογίας 650/23. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορείτε να επαναλά-

βετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Πρόκειται

για τα άρθρα 48, 56, 58 και επί της τροπολογίας 650/23. 
Θα τη διανείµουµε, κύριε Κωνσταντόπουλε.
Φτάσαµε στον κατάλογο των οµιλητών. Θα µιλήσει η κ. Ζέττα

Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία. Κυρία Μακρή, µας ακούτε;
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: (Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα διακόψουµε για

λίγο και θα ξανασυνδεθούµε, κυρία Μακρή, γιατί υπάρχει τεχνικό
πρόβληµα. 

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης για θέµατα απλούστευσης διαδικασιών, ο κ. Γεώργιος Γε-
ωργαντάς, για την τροπολογία 651 µε ειδικό αριθµό 24 και
κάποια άρθρα, τα οποία είναι στο νοµοσχέδιο. Είναι παράδειγµα
προς µίµηση ο κ. Γεωργαντάς, θα το πω. Ευγενικότατα ήρθε και
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µου είπε να προχωρήσουµε στον κατάλογο των οµιλητών και
µετά να µιλήσει. Και είναι και από το πρωί εδώ. 

Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, πριν αναφερθώ στα δύο άρθρα, το 58 και το

59, τα οποία είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, αλλά και στην τροπολογία, για την οποία έχουµε
συναρµοδιότητα µε το Υπουργείο Πολιτισµού, πρέπει να ανα-
φερθώ στην προηγούµενη τοποθέτηση του κ. Βελόπουλου. 

Είµαι υποχρεωµένος να αναφέρω ότι λυπάµαι πάρα πολύ που
το Βήµα της Βουλής χρησιµοποιήθηκε σήµερα για έκφραση αν-
τιεπιστηµονικών απόψεων και πρόκληση φόβου στους συµπολίτες
µας σε σχέση µε τον εµβολιασµό. Ας αφήσουµε την επιστηµονική
κοινότητα, ας αφήσουµε τους αρµόδιους εξουσιοδοτηµένους φο-
ρείς να εκφράσουν την άποψη και να δώσουν την κατεύθυνση. Ο
καθένας βεβαίως έχει το δικαίωµα να κάνει την επιλογή του, όµως
το Βήµα της Βουλής δεν πρέπει να χρησιµοποιηθεί για να δηµι-
ουργείται φόβος και ανασφάλεια σε κανέναν.

Σε σχέση µε το άρθρο 58, κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά µου δη-
µιουργεί αίσθηση το γεγονός ότι συµπεριλήφθηκε στο αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Αυτό το οποίο ερχόµαστε να κάνουµε, αυτό το οποίο θεωρώ
ότι είχαµε συµφωνήσει οι κυρίαρχες πολιτικές δυνάµεις, είναι ότι
πρέπει να στηρίξουµε και να υποστηρίξουµε πραγµατικά αυτό το
εργαλείο, να ενισχύσουµε τις οπτικοακουστικές παραγωγές στη
χώρα, να µπορέσουµε να χρησιµοποιήσουµε τα φυσικά τοπία της
χώρας ως έναν πρεσβευτή ο οποίος θα δώσει προστιθέµενη αξία
συνολικά σε όλους τους τοµείς τους οποίους θέλουµε να ενισχύ-
σουµε, να ενισχυθεί και η ντόπια παραγωγή µέσα από την προ-
σέλκυση ξένων παραγωγών, και βεβαίως να ενισχυθούν και οι
τοπικές και οι εγχώριες παραγωγές.

Είναι ελπιδοφόρο το ξεκίνηµα αυτής της προσπάθειας που
έγινε το 2018 από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ήρθαµε να το βελτιώσουµε και
να το ενισχύσουµε. Αυτό πράττουµε. Βλέποντας, όµως, τα δεδο-
µένα, βλέποντας ότι οι µεγάλες παραγωγές δεν έχουν προσελ-
κυσθεί στη χώρα, θέλουµε να δώσουµε ένα επιπλέον κίνητρο. Το
κίνητρο αυτό είναι κίνητρο που δεν είναι ανταγωνιστικό µε όποια
εγχώρια παραγωγή θέλει να αναπτυχθεί και να ενισχυθεί. Βλέ-
πουµε από τα νούµερα, τα οποία σας κατέθεσε και ο Υπουργός
στην επιτροπή, ότι το µεγαλύτερο ποσό επιλέξιµων δαπανών
είναι το 3.300.000 µέχρι σήµερα. Και βεβαίως θέλουµε να δώ-
σουµε ένα κίνητρο σε µεγάλες παραγωγές και βάζουµε και όρια
και στο κατώτερο και στο ανώτερο. 

Όταν µιλάµε για ελάχιστο ποσό επιλέξιµων δαπανών τα
8.000.000, αυτό σηµαίνει ότι κατ’ ελάχιστο η συγκεκριµένη πα-
ραγωγή πρέπει να είναι 20.000.000. Απευθυνόµαστε, δηλαδή, σε
διεθνείς παραγωγές, σε µεγάλες παραγωγές, που είναι επάνω
από το ποσό το οποίο ανέφερα και οι οποίες καταλαβαίνετε τι
µεγάλη προστιθέµενη αξία θα δώσουν στη χώρα, στην προβολή
των φυσικών τοπίων, στην ενίσχυση του τουρισµού, του πολιτι-
σµού, την ιστορία µας, τη γνώση της ιστορίας µας, σε όποιον επι-
χειρήσει να κάνει παραγωγή ή συµπαραγωγή στη χώρα. Γι’ αυτόν
τον λόγο και χωρίς να περιορίζουµε και να αποκλείουµε και να
αφαιρούµε οτιδήποτε από αυτά που έχουµε υποσχεθεί σε σχέση
µε τις εγχώριες επιχειρήσεις, κάνουµε αυτή την προσπάθεια για
να αναπτύξουµε ακόµη περισσότερο αυτόν τον κλάδο που ούτως
ή άλλως θα χρειαστεί και τη συνέργεια εγχώριων επιχειρήσεων
και παραγωγών. Είναι δέσµευσή µας ότι τα χρήµατα, τα οποία
υπάρχουν στο αποθεµατικό, θα ενισχύονται όποτε αυτό είναι
απαραίτητο, έτσι ώστε καµµία επιχείρηση από αυτές που πληροί
τις προϋποθέσεις, καµµία παραγωγή να µην µείνει εκτός της ενι-
σχύσεως η οποία προβλέπεται.

Είναι µία δυναµική αντιµετώπιση και διαχείριση της συνολικής
αυτής προσπάθειας που κάνουµε για να εισχωρήσουµε σε αυτόν
τον χώρο. Ας δούµε, λοιπόν, και αυτό το νέο επίπεδο, το οποίο
προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε για την προσέλκυση και θα
κριθούµε από αυτό. Οπότε θεωρώ ότι πραγµατικά την πολύ καλή
προσπάθεια, η οποία ξεκίνησε πριν δύο χρόνια, την απαξιώνουν
κάποιοι µε τη σηµερινή τους άρνηση, την οποία εγώ θεωρώ αδι-
καιολόγητη και πολιτικά µη ισχυρή. 

Σε σχέση µε την τροπολογία, η οποία κατατέθηκε και στην
οποία αναφέρθηκε και η κυρία Υπουργός, έχουµε την περιγραφή
µίας διαδικασίας η οποία είναι αναγκαία να υπάρξει για την προ-
φύλαξη των δικαιούχων πνευµατικής ιδιοκτησίας, οι οποίοι µπο-
ρεί να γίνουν αντικείµενα εκµεταλλεύσεως. Το σηµαντικό εδώ
είναι να υπάρχει η δυνατότητα της άµεσης παρέµβασης. Η δυ-
νατότητα της άµεσης παρέµβασης σε µια τέτοια περίπτωση δί-
νεται, αλλά συγχρόνως υπάρχει και η δικλείδα ασφαλείας για
όποιον προσφύγει και ζητήσει αυτή την άµεση παρέµβαση χωρίς
να δικαιωθεί τελικώς. Εκεί προβλέπεται ξεκάθαρα ότι µε προ-
σφυγή στο διοικητικό εφετείο δικαιούται αυτός του οποίου τε-
λικά προσεβλήθη το δικαίωµα να ζητήσει αποζηµίωση σε σχέση
µε τη ζηµιά που έχει υποστεί, όπως αυτή θα προσδιοριστεί. Άρα
µπορούµε ταυτοχρόνως να διασφαλίσουµε και να προστατεύ-
σουµε και το δικαίωµα αυτού που θεωρείται ότι προσβάλλεται
για να µπορέσει να προφυλαχθεί πριν γίνει η εκµετάλλευση της
περιουσίας του, του πνευµατικού του δικαιώµατος. Ταυτόχρονα,
για να αποκλείσουµε τις καταχρήσεις µιας τέτοιας περίπτωσης
βάζουµε τη δικλείδα της αποζηµίωσης ενώπιον του διοικητικού
εφετείου για όποιον τελικώς δεν µπορέσει να αποδείξει ότι ήταν
ο δικαιούχος του δικαιώµατος αυτού και στο διοικητικό εφετείο
τελικά δικαιωθεί ο άλλος τον οποίον περιορίσαµε αρχικώς. Είναι
µια διαδικασία αναγκαία να υπάρξει, καθώς ξέρετε πολύ καλά
ότι είναι σύνηθες φαινόµενο να έχουµε τέτοιου είδους παραβιά-
σεις πνευµατικής ιδιοκτησίας. Νοµίζω ότι και µε την εξουσιοδο-
τική που προβλέπεται, η οποία θα ορίσει τις λεπτοµέρειες, θα
µπορέσουµε πραγµατικά να αντιµετωπίσουµε επαρκώς και απο-
τελεσµατικά κι αυτό το ζήτηµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γεωργαντά. 
Να κάνουµε µια προσπάθεια µε την κ. Μακρή. 
Κυρία Μακρή, µας ακούτε; Όχι. Και πάλι έχουµε πρόβληµα. 
Για να κερδίσω χρόνο, θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον

κ. Βασίλειο Βιλιάρδο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνι-
κής Λύσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Λιγότερο
χρόνο θα χρειαστώ.

Κύριε Υπουργέ, ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης µίλησε µε
επιχειρήµατα, τεκµηρίωσε αυτά που είπε και κατέθεσε για κάθε
τι έγγραφα. Όποιος έχει αντίρρηση, θα ήταν καλό να τα τεκµη-
ριώσει ανάλογα, όχι µε κενά λόγια. 

Όσον αφορά τώρα στο εµβόλιο, τέθηκε εναντίον της υποχρε-
ωτικότητάς του. Είπε, δηλαδή, το αυτονόητο. Θυµίζω εδώ πως η
Ελβετία διά της κυβέρνησής της δήλωσε πως θα ήταν αναξιο-
πρεπής µια υποχρέωση εµβολιασµού για τη δηµοκρατία της. Ας
µην ξεχνάµε πως η Ελβετία είναι µια χώρα γεµάτη φαρµακευτι-
κές εταιρείες. Έχετε την εντύπωση ότι αυτό που είπε η κυβέρ-
νησή της προκάλεσε φόβο; Επίσης, αναφέρθηκε στις δηλώσεις
του κ. Μακρόν, ο οποίος επίσης είπε ξεκάθαρα ότι έχει επιφυλά-
ξεις όσον αφορά στο εµβόλιο. Νοµίζετε ότι και αυτός δηµιουργεί
φόβο;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Γεωρ-

γαντά. Έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Δεν θέλω να δηµιουργήσω καµµία πολιτική αντιπα-
ράθεση επί αυτού του ζητήµατος, το οποίο θεωρώ ότι είναι από
τα ζητήµατα που λύνονται από τους επιστηµονικούς φορείς. Εγώ
αυτό που είπα και επαναλαµβάνω είναι ότι το Βήµα της Βουλής
δεν πρέπει να γίνεται βήµα για όποιον θέλει να δηµιουργήσει και
να προκαλέσει µια ανησυχία και έναν φόβο στον ελληνικό λαό.
Βεβαίως, το δικαίωµα της επιλογής το έχει ο καθένας. Το είπε η
Κυβέρνηση πρώτη. Βεβαίως, όµως, είµαστε και υποχρεωµένοι
να υποστηρίξουµε αυτό που η συντριπτικότατη πλειοψηφία της
επιστηµονικής κοινότητας αναφέρει ως δεδοµένο. Αυτό πρέπει
να προβάλουµε. Η συντριπτική πλειοψηφία της επιστηµονικής
κοινότητας, οι εξειδικευµένοι και αρµόδιοι γι’ αυτά τα ζητήµατα
άνθρωποι και φορείς, είναι υπέρ των εµβολιασµών. Νοµίζω ότι
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αυτό πρέπει να ακουστεί. Όποιος έχει µια άλλη άποψη, η οποία
µπορεί να είναι ελαχιστότατη έως ανύπαρκτη, νοµίζω ότι είναι
καλό να µη χρησιµοποιεί ένα τέτοιο δηµόσιο βήµα για να την εκ-
φράσει και µε τον τρόπο µάλιστα που εκφράστηκε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Μέχρι να αποκατασταθεί το πρόβληµα µε τους οµιλητές, θα

πάω στον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης, κ. Παπαθανάση για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 649 και ειδικό 22. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως είναι ήδη γνωστό, η Κυβέρνηση από την αρχή της θη-
τείας της ξεκίνησε µια συστηµατική προσπάθεια για τη βελτίωση
της εικόνας της χώρας στο εξωτερικό. Στο πλαίσιο αυτό ανα-
πτύχθηκε η πρωτοβουλία «Repositioning Greece», δηλαδή η δια-
µόρφωση ενός σχεδίου δράσης για την αρχιτεκτονική της
διεθνούς εικόνας της χώρας, µε άλλα λόγια το εθνικό brand. Το
πρώτο στάδιο αυτής της προσπάθειας ολοκληρώθηκε µε επιτυ-
χία και όταν οι συνθήκες το επιτρέψουν θα γίνουν οι απαραίτητες
παρουσιάσεις. Όµως, όπως όλοι καταλαβαίνουµε, η σκληρή συγ-
κυρία της πανδηµίας δεν το επιτρέπει αυτή τη στιγµή. 

Όπως έχει ήδη ανακοινωθεί από τον επικεφαλής της προσπά-
θειας αυτής και από την πολύ επαγγελµατική οµάδα που είχε,
παρέδωσαν µε επιτυχία τη στρατηγική, το επικοινωνιακό αφή-
γηµα, το branding και τον πλήρη οδηγό εφαρµογής µαζί µε τα
εργαλεία για την επανατοποθέτηση της χώρας που θα παρου-
σιαστεί εντός του 2021. Στο τέλος του έτους, επίσης, αναµένεται
να ολοκληρωθεί και η ευγενική χορηγία του Ιδρύµατος «Ωνάση». 

Η σηµερινή τροπολογία σηµατοδοτεί ότι περνάµε πλέον επι-
τυχώς στη δεύτερη φάση, το οποίο σηµαίνει τον καλύτερο συν-
τονισµό όλων των Υπουργείων και όλων των φορέων. Έτσι, µε
τη σχετική τροπολογία η εποπτεία µεταφέρεται στη Γενική Γραµ-
µατεία Συντονισµού που άλλωστε κατ’ εξοχήν έχει τον κύριο
λόγο στα οριζόντια θέµατα κυβερνητικού συντονισµού. 

Η διαµόρφωση της εικόνας της χώρας δεν αφορά, όπως αντι-
λαµβάνεστε, ένα Υπουργείο ή έναν τοµέα, αλλά αποτελεί προϊόν
συντονισµού πολλών Υπουργείων. Το έργο θα προχωρήσει εντός
του 2021 µε τις παραγωγές του απαραίτητου υλικού και την υλο-
ποίηση των σχεδιασµένων δράσεων. Θα αφορά το σύνολο των
φορέων και οργανισµών του δηµοσίου, πιθανώς και την επικοι-
νωνιακή καµπάνια στο εξωτερικό. 

Το «Enterprise Greece» ως φορέας που προωθεί την οικονο-
µική εξωστρέφεια της χώρας θα συνεχίζει να υποστηρίζει και να
συνδράµει στο µέλλον τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού. Η πο-
ρεία της υλοποίησης και προβολής του εθνικού brand στο εξω-
τερικό θα εξαρτηθεί σαφώς και από την εξέλιξη της πορείας της
πανδηµίας. Σαφώς αναµένουµε ότι αυτό εντός του 2021 θα
λήξει. Εποµένως, θα ξεκινήσει και επίσηµα η καµπάνια αυτή. 

Είναι κατανοητό ότι οι προκλήσεις της πανδηµίας µετέφεραν
αυτό το σπουδαίο γεγονός κατά ένα χρονικό διάστηµα πίσω.
Όµως, πιστεύουµε ότι πολύ σύντοµα η καµπάνια αυτή θα ξεκι-
νήσει. Ο καλύτερος τρόπος να ολοκληρωθεί αυτή η προσπάθεια
είναι υπό την εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Παπαθανάση και για την τήρηση του χρόνου. 
Παραµένει το πρόβληµα µε τη σύνδεσή µας µε τους οµιλητές.
Θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Βασίλειο Βιλιάρδο. Θα κάνει κανονικά την οµι-
λία του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να συµπληρώσω στον Υπουργό, που δυστυχώς

έφυγε, ότι η αλήθεια δεν προκαλεί ποτέ φόβο. Αν τη λέει κανείς,
δεν δηµιουργεί φόβο. Απλά λέει ότι έχει κάποιες επιφυλάξεις
σχετικά µε κάτι. Σας έχουµε πει από την αρχή άλλωστε ότι είµα-
στε εναντίον της υποχρεωτικότητας. Εναντίον της υποχρεωτικό-
τητας των εµβολίων είναι πάρα πολλές χώρες. 

Κύριε Υπουργέ, τι ήταν αλήθεια αυτό µε την ενοικίαση αρχαι-
ολογικών µνηµείων µας για δεκαετίες; Για ενενήντα εννιά χρόνια
πρόκειται; Ποιος το επιβάλλει; Ξανά η τρόικα; Το λέµε γιατί θυ-
µίζει την παραχώρηση των δύο χιλιάδων τριακοσίων µνηµείων

στο υπερταµείο που τελικά αναιρέθηκε µετά τις διαµαρτυρίες
σύσσωµης της κοινωνίας. Σε αυτό το υπερταµείο έχει µεταφερ-
θεί ολόκληρη η δηµόσια περιουσία µας, χωρίς να εκτιµηθεί καν
η αξία της, σε αυτό το υπερταµείο που δεσµεύτηκε για την
ίδρυσή του η τρόικα εσωτερικού που υπέγραψε το τρίτο µνηµό-
νιο. Εννοούµε πάντα τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλ-
λαγής και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Από την πρώτη µέρα που βρισκόµαστε στη Βουλή προσπα-
θούµε να καταλάβουµε πώς εννοεί τον φιλελευθερισµό η Κυβέρ-
νηση χωρίς καµµία επιτυχία, αφού βλέπουµε να υιοθετεί ένα
είδος φιλελεύθερου κρατισµού µε νοµοσχέδια µετονοµασίας
ήδη υπαρχόντων λειτουργιών του δηµοσίου και µε εµφανή στόχο
την πρόσληψη περισσότερων δηµοσίων υπαλλήλων. 

Η διόγκωση του δηµοσίου µε εκατό χιλιάδες άτοµα επιπλέον
από το 2014 έως σήµερα έχει σηµειωθεί και στην όγδοη αξιολό-
γηση, ενώ πρόσφατα γίνεται µε την επίκληση της πανδηµίας.
Ξανά δε η τρόικα, µε το νέο όνοµά της «ενισχυµένη εποπτεία»,
ζητά µείωση των δηµοσίων υπαλλήλων κατά τριάντα χιλιάδες. 

Εν προκειµένω, οι προσλήψεις γίνονται µε τον όρο «κατά πα-
ρέκκλιση», τον οποίο χρησιµοποιεί το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα η Κυβέρνηση κατά κόρον. Παραδόξως, όµως, όχι σε
µάχιµες νοσοκοµειακές θέσεις που έχει ανάγκη η χώρα.

Η παρούσα κατάργηση, η µετονοµασία καλύτερα, του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου από «Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων
και Απαλλοτριώσεων» σε «Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης
Πολιτιστικών Πόρων» συνοδεύεται από προσλήψεις για τριακό-
σιες οργανικές θέσεις στο άρθρο 36, κόστους 2,53 εκατοµµύρια
ευρώ κατά την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. 

Αντί λοιπόν, να καλύπτονται οι ελλείψεις στο ΕΣΥ, προσλαµ-
βάνονται άτοµα εδώ. Δεν υπήρχε, αλήθεια, προσωπικό σε άλλες
υπηρεσίες που θα µπορούσε να µετατεθεί; Γιατί συνεχίζεται η
σπατάλη µε το δηµόσιο χρέος στη στρατόσφαιρα; Το χρέος της
γενικής κυβέρνησης έχει φθάσει πλέον στο 208%, ενώ της Κεν-
τρικής στο 227%. Πού νοµίζετε ότι µπορεί να πάει ακόµη;

Από την άλλη πλευρά, ο δήθεν σκοπός του νοµοσχεδίου είναι
αναπτυξιακός, όπως διαβάζουµε στην ανακοίνωση του ΤΑΠΑ,
που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Ειδικότερα, αναφέρει τα εξής: Πρώτον, η αναβάθµιση της ποι-
ότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών σε µουσεία και αρχαιολο-
γικούς χώρους. Δεύτερον, η αύξηση των πόρων που παρέχονται
από τις επισκέψεις και επίσης από την αξιοποίηση της ακίνητης
περιουσίας. Τρίτον, η διάθεση των πόρων αυτών για την ανά-
δειξη της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και των πολιτικών για
τον σύγχρονο πολιτισµό. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης τα οργανωτικά θέµατα
του νέου οργανισµού ΟΔΑΠ και διάφορες επιµέρους τροπολο-
γίες, ενώ ένα ολόκληρο µέρος του που αναφερόταν στο Μουσείο
Βρανά στη Λέσβο -αναφέρθηκε από πολλούς συναδέλφους-
αποσύρθηκε λόγω κακής προετοιµασίας. Το γεγονός αυτό τεκ-
µηριώνει τη συνήθη προχειρότητα της Κυβέρνησης, την οποία
διαπιστώνουµε παντού. Το καταργούµενο ΤΑΠΑ τώρα φαίνεται
να διαχειρίζεται διακόσιους εβδοµήντα πέντε αρχαιολογικούς
χώρους, µνηµεία και µουσεία του Υπουργείου, µε τα συνολικά
του έσοδα το 2019 στα 135 εκατοµµύρια, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά. Τα περισσότερα βέβαια ήταν από την Ακρόπολη,
η οποία το 2018 είχε 2,86 εκατοµµύρια επισκέπτες, µε έσοδα
40,8 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ επισκέφθηκαν το Μουσείο της
Ακρόπολης 1,6 εκατοµµύριο, µε έσοδα 5 εκατοµµύρια ευρώ πε-
ρίπου, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Σε γενικές γραµµές πάντως, αφού τα υπόλοιπα αναφέρθηκαν
πάρα πολύ καλά από την εισηγήτριά µας, πρόκειται για ένα
ακόµη αποσπασµατικό νοµοσχέδιο, το οποίο θα έπρεπε να εκτι-
µηθεί σε ένα συνολικό πλαίσιο, σε συνδυασµό µε την αναθεώ-
ρηση του οικονοµικού και τουριστικού µας µοντέλου. 

Συνεχίζοντας τώρα, σε αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία, η Ελ-
ληνική Λύση είναι ένα κόµµα των Ελλήνων πολιτών που πιστεύει
στην πραγµατικά ελεύθερη αγορά µε κοινωνικό πρόσωπο, στη-
ρίζοντας τη µεσαία τάξη, χωρίς να αδιαφορεί για την κατώτερη
και τις επιχειρήσεις, παράλληλα µε τους εργαζόµενους. 

Για να είµαστε πιο ακριβείς, πιστεύουµε στο ανθρωποκεντρικό
εθνικό κράτος και στις αρχές της µεικτής οικονοµίας, που δεν
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έχει καµµία σχέση µε τον νεοφιλελευθερισµό της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δηλαδή στο ότι κάποιες οικονοµικές δραστηριότητες πρέπει
να ανήκουν στο κράτος ή και στο κράτος, ενώ όλες οι υπόλοιπες
στον ιδιωτικό τοµέα. Η κατάσταση αυτή πρέπει να λειτουργεί σαν
ζυγαριά άλλοτε προς την πλευρά του κράτους και άλλοτε προς
την πλευρά της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, έτσι ώστε να υπάρχει
πάντα η ισορροπία στον οικονοµικό τοµέα. 

Όπως τώρα η εθνική πολιτική δεν µπορεί να υπακούει σε κοµ-
µατικές λογικές ή σε ανύπαρκτες εξωτερικές φιλίες, αφού σε διε-
θνές επίπεδο δεν υπάρχουν φιλίες αλλά συµφέροντα, αλλά να
έχει γνώµονα την ασφάλεια της χώρας, έτσι και η οικονοµική πο-
λιτική, στη σύγχρονη εποχή δεν πρέπει να λειτουργεί µε τις χθε-
σινές ιδεολογίες, ιδεοληψίες και προκαταλήψεις. Οφείλει να
λειτουργεί µε οδηγό την εκάστοτε ενδεδειγµένη λύση, που µεγι-
στοποιεί το όφελος για τη χώρα και τους πολίτες της, αφού η οι-
κονοµία και η πολιτική πρέπει να υπηρετούν την κοινωνία και όχι
η κοινωνία την πολιτική, πόσω µάλλον την οικονοµία. 

Βασικός µας στόχος και όραµα είναι η αλλαγή του παραγωγι-
κού µοντέλου της χώρας µας, έτσι ώστε να µην στηρίζεται µόνο
στον τριτογενή τοµέα, στο εµπόριο, στις υπηρεσίες και στον
φθηνό τουρισµό που υπερβαίνουν το 80% του ΑΕΠ µας. Ακόµη
καλύτερα στο ότι πρέπει να πάψουµε να ζούµε µε δανεικά, κα-
ταστρέφοντας το δικό µας µέλλον και το µέλλον των παιδιών
µας, να παράγουµε πλούτο και να σταθούµε επιτέλους µόνοι µας
στα δικά µας πόδια, στηρίζοντας τον ισχνό πρωτογενή µας
τοµέα, τη γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία. Επίσης, τον
αδύναµο δευτερογενή µας τοµέα, µε κέντρο βάρους τη µεταποί-
ηση, την υψηλή τεχνολογία και τη βιοµηχανία, ειδικά την αµυν-
τική και όσο το δυνατόν λιγότερο τις κατασκευές που συνέβαλαν
σε µεγάλο βαθµό στην υπερχρέωση της χώρας µας.

Με απλά λόγια, θεωρούµε πως πρέπει να παραχθεί πραγµατι-
κός πλούτος, αφού χωρίς παραγωγή πλούτου θα συνεχίσουµε
να βυθιζόµαστε στο σκοτάδι και να επιταχύνουµε την παρακµή
του έθνους µας, αν όχι δυστυχώς την εξαφάνιση του. Δεν θα
ανακτήσουµε δηλαδή ποτέ, χωρίς παραγωγή πλούτου, την
εθνική µας κυριαρχία, την ελευθερία, την αξιοπρέπεια και την
υπερηφάνεια µας, όλα όσα ξεπούλησαν οι κυβερνήσεις µας, θυ-
σιάζοντας µας στο βωµό της νοµής της εξουσίας εκ µέρους
τους. 

Παράλληλα, πρέπει µέσα από αυτή την αλλαγή να αξιοποι-
ηθούν οι νέοι Έλληνες που φεύγουν στο εξωτερικό, κλιµακώνον-
τας το δηµογραφικό µας πρόβληµα, όλοι αυτοί που εγκατα-
λείπουν την Ελλάδα όχι µόνο για την αναζήτηση µιας θέσης ερ-
γασίας, αλλά επιπλέον επειδή δεν υπάρχουν οι συνθήκες για να
υπηρετήσουν το επάγγελµά τους και να εκπληρώσουν τα όνειρά
τους. 

Τέλος, θεωρούµε πως το πραγµατικό πολιτικό διακύβευµα σή-
µερα είναι το εάν θα κατορθώσουν να επιβληθούν επί των εθνι-
κών κρατών και τελικά επί των εθνικών λαών οι ελίτ που ελέγχουν
το παγκόσµιο οικονοµικό σύστηµα µε τον τεράστιο πλούτο τους
που αυξάνεται συνεχώς, ακόµη και εν µέσω πανδηµίας ή αν τα
εθνικά κράτη θα αντισταθούν και θα επιδιώξουν να καθορίσουν
εκείνα την πορεία των πραγµάτων στον πλανήτη. 

Εποµένως, πιστεύουµε πως η πολιτική διαµάχη σήµερα εντός
του εθνικού κράτους είναι µεταξύ των υποστηρικτών της παγκο-
σµιοποίησης και εκείνων του εθνικού κράτους, συντασσόµενοι
ξεκάθαρα µε τους τελευταίους. 

Σε κάθε περίπτωση, όσο έχουµε µια παγκόσµια πραγµατικό-
τητα που έχει εισβάλει στα κράτη µας, στα σπίτια µας και στις
ζωές µας, δεν µπορούµε εµείς να την αγνοούµε, να συνεχίζουµε
την πολιτική διαµάχη επάνω στο παλιό κοµµατικό πλαίσιο, στο
πεπαλαιωµένο κοµµατικό πλαίσιο, αριστερά-δεξιά. Ακριβώς για
τον λόγο αυτό αντιδρούµε σ’ αυτού του είδους τις κοµµατικές
ετικέτες, θεωρώντας τες ξεπερασµένες, παρωχηµένες και τε-
λείως πεπαλαιωµένες. 

Το διακύβευµα σήµερα είναι εντελώς διαφορετικό. Εµείς το
έχουµε συνειδητοποιήσει και γι’ αυτό αγωνιζόµαστε, ενώ διαπι-
στώνουµε πως όλο και περισσότεροι Έλληνες το κατανοούν,
στηρίζοντας τις προσπάθειές µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βιλιάρδο.

Θα δώσω τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25, την κ. Φωτεινή Μπακαδήµα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω
θα µου επιτρέψετε να κάνω µια σύντοµη αναφορά σε ένα θέµα
που βρίσκεται στις καθηµερινές παρεµβάσεις και στις καθηµερι-
νές συζητήσεις όλων µας όπου κι αν βρεθούµε, το θέµα του κο-
ρωνοϊού και της πανδηµίας. 

Νωρίς το πρωί σήµερα βρέθηκα στο Γενικό Κρατικό Νίκαιας,
το κεντρικό νοσοκοµείο της περιφέρειας µου, για να συµπαρα-
σταθώ στα δίκαια και λογικά αιτήµατα των εργαζοµένων, οι
οποίοι δεν ζητούν τίποτα παράλογο, πιστέψτε µε. Τι ζητούν; Ζη-
τούν να µονιµοποιηθούν οι επικουρικοί, να καλυφθούν µε µόνιµες
προσλήψεις τα επιπλέον κενά που θα προκύψουν, να ενταχθούν
στα βαρέα και ανθυγιεινά, να µην συνεχιστεί η αποψίλωση που
βλέπουµε να πραγµατοποιείται στις πρωτοβάθµιες δοµές υγείας.

Ανοίγω µια παρένθεση για να µοιραστώ µαζί σας ένα χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα, που αφορά την Περιφέρειά µου, τη Β’ Πει-
ραιά. Αποφασίστηκε να µεταφερθούν τέσσερις νοσηλευτές από
το Κέντρο Υγείας Σαλαµίνας στο Κέντρο Υγείας Περιστερίου.
Όσοι γνωρίζουν λίγο τη Σαλαµίνα ή έχουν ασχοληθεί µε τα του
νησιού, είναι ένα νησί, που ειλικρινά οι δοµές υγείας είναι εξαι-
ρετικά προβληµατικές σε τέτοιον βαθµό, που οι γιατροί και οι νο-
σηλευτές κάνουν υπεράνθρωπες προσπάθειες για να µπορέσουν
να δώσουν στους πολίτες τη φροντίδα που πρέπει να έχουν.
Έτσι, λοιπόν, από ένα κέντρο υγείας που δέχεται περιστατικά
ΕΚΑΒ και όχι µόνο, και λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη βάση, απο-
φασίζεται η µεταφορά τεσσάρων νοσηλευτών σε ένα Κέντρο
Υγείας Περιστερίου. Ξέρετε, δεν θα µπω στη λογική να σκεφτώ
και να αναλογιστώ τι δουλειά κάνει το ένα, τι ανάγκες καλύπτει
το άλλο κέντρο υγείας. Δεν πρέπει να µπούµε σε αυτή τη λογική.
Όλα τα κέντρα υγείας, όλα τα νοσοκοµεία καλύπτουν και µερι-
µνούν για την υγεία των συµπολιτών µας.

Θα πρέπει, λοιπόν, όχι να τα βάζουµε σε ζυγαριά και να ζυγί-
ζουµε τη δουλειά του καθενός και τι περιστατικά δέχεται το ένα,
τι περιστατικά δέχεται το άλλο, ειδικά σε µια τόσο κρίσιµη πε-
ρίοδο, όπως αυτή που διανύουµε, της πανδηµίας, αλλά να δούµε
πώς µπορούµε να ενισχύσουµε πραγµατικά τις δοµές υγείας της
χώρας µας, όχι µε επικοινωνιακές λύσεις πάλι παροδικής κάλυ-
ψης των αναγκών, αλλά µε γιατρούς που θα είναι εκεί και την
επόµενη µέρα. Διότι όλοι µας ελπίζουµε η πανδηµία να µας αφή-
σει το συντοµότερο. 

Σαν ΜέΡΑ25 εξ αρχής έχουµε καταθέσει και σχετική τροπολο-
γία, αλλά οι προτάσεις µας επί του θέµατος της υγείας είναι ξε-
κάθαρες. Τι ζητάµε; Ζητάµε µονιµοποίηση των επικουρικών
γιατρών και του νοσηλευτικού προσωπικού, όλων των ανθρώπων
που είναι κάθε στιγµή της µέρας στην πρώτη γραµµή της µάχης
µε την πανδηµία. Ζητάµε πραγµατική επίταξη των ιδιωτικών κλι-
νικών και όχι επικοινωνιακή επίταξη µίας-δύο κλινικών, που γίνε-
ται για να πούµε ότι το κάναµε. Ζητάµε να γίνει επίταξη κλινικών
που θα µπορέσουν να αποσυµφορήσουν τα νοσοκοµεία αναφο-
ράς, και όχι µόνο, από περιστατικά µη κορωνοϊού, αν δεν υπάρ-
χουν οι κατάλληλες υποδοµές, γιατί και αυτά είναι αρκετά. Και
φυσικά, ζητάµε να δηµιουργηθούν κέντρα πραγµατοποίησης
τεστ κορωνοϊού, τα οποία σε ένα δεύτερο επίπεδο θα γίνουν κέν-
τρα εµβολιασµού και σε ένα τρίτο θα παραδοθούν στην υπηρε-
σία των πολιτών σαν κέντρα πρωτοβάθµιας φροντίδας.

Μπαίνω τώρα σιγά-σιγά και σε κοµµάτια που είναι στη δική σας
αρµοδιότητα, κυρία Υπουργέ, που αφορούν τον πολιτισµό. Θα
πιάσω το νήµα από εκεί που το άφησε ο αγορητής µας, ο συνο-
δοιπόρος Κλέων Γρηγοριάδης, ο οποίος µετέφερε µε τον καλύ-
τερο τρόπο, όπως κάνει από την αρχή που ξέσπασε η πανδηµία,
την κραυγή αγωνίας των ανθρώπων του πολιτισµού, ανθρώπων
που έντεκα µήνες υποφέρουν, αγωνιούν και τώρα πλέον λιµοκτο-
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νούν. Είναι άνθρωποι που δεν µπορούν να µένουν εκτός πλαι-
σίου, είναι συνάνθρωποί µας, είναι άνθρωποι που πρέπει να ζή-
σουν οι ίδιοι, να ζήσουν τις οικογένειές τους. Δεν είναι δυνατόν
να µην αφουγκραστούµε, να µην ακούµε την αγωνία τους. Δεν
είναι δυνατόν να µην βλέπουµε το άγχος και τον πόνο για το
αύριο στα βλέµµατά τους ή να κάνουµε ότι δεν το βλέπουµε.
Πρέπει να µεριµνήσουµε και για αυτούς.

Δυστυχώς, αυτοί οι άνθρωποι, όλοι οι άνθρωποι του πολιτι-
σµού, από τις ταξιθέτριες, τους ταξιθέτες, τις καθαρίστριες, τους
τεχνικούς, τους φωτιστές, τους µουσικούς, τους ηθοποιούς,
τους τραγουδιστές, όλοι έχουν περιέλθει σε δεινή µοίρα αυτούς
τους έντεκα µήνες, µην έχοντας κανένα εισόδηµα αλλά και µην
έχοντας και ελπίδα πλέον, µιας και δεν ξέρουν τι θα ξηµερώσει,
τι θα ακολουθήσει.

Ειλικρινά, πόσο µπορούµε να θεωρούµε ότι θα αντέξουν αυτοί
οι άνθρωποι, χωρίς κανένα έσοδο; Έναν, δυο, τρεις µήνες; Το
πολύ. Μιλάµε για ανθρώπους που έχουν, ειλικρινά, εξαντλήσει
κάθε οικονοµία που µπορεί να είχαν, οποιαδήποτε µικρή ή µε-
γάλη αποταµίευση, οποιαδήποτε βοήθεια µπορούσαν να λάβουν
από φιλικό και οικογενειακό περιβάλλον και είναι άνθρωποι που
δεν έχουν πλέον κανένα τρόπο και κανένα µέσο επιβίωσης. Είναι
µια πραγµατικά µεγάλη µερίδα πολιτών, αλλά και µικρή να ήταν,
κανένας συµπολίτης µας δεν είναι δυνατόν να ζει σε ένα καθε-
στώς αβεβαιότητας, πείνας και δυστυχίας. 

Πέρα όµως από τη στήριξη, που αυτό είναι ένα κοµµάτι, θα πρέ-
πει, θεωρούµε, να υπάρξει και σιγά-σιγά να µας αποκαλυφθεί ένα
επαρκές και εµπεριστατωµένο σχέδιο για τον τρόπο λειτουργίας
και για τον χρόνο επανέναρξης της λειτουργίας των χώρων του
πολιτισµού µετά την πανδηµία. Είτε µε τα εµβόλια είτε µε οποιον-
δήποτε άλλο συνδυαστικό τρόπο, υγειονοµικά θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι θα είµαστε καλύτερα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Από εκεί και πέρα, θα θέλαµε να ξέρουµε ποιες είναι οι σκέ-
ψεις της Κυβέρνησης, ποιες είναι οι σκέψεις του Υπουργείου Πο-
λιτισµού για τους τρόπους µε τους οποίους θα ξεκινήσουν
σιγά-σιγά να λειτουργούν και πάλι τα θέατρα, οι µουσικές σκη-
νές, οι κινηµατογράφοι και όλοι οι υπόλοιποι χώροι πολιτισµού
που λειτουργούν στην Ελλάδα. Πριν από λίγο καιρό, πριν από
έναν µήνα περίπου, είδαµε την τροπολογία που κατατέθηκε για
την επιδότηση θέσεων σε θέατρα και κινηµατογράφους.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω από αυτή τη θέση, κυρία
Υπουργέ, και να σας ζητήσω αν µπορείτε να µας ενηµερώσετε τι
άλλο σκοπεύετε να εφαρµόσετε. Τι προβλέπουν τα σχέδια, που
είµαι σίγουρη πως δουλεύετε πάνω σε αυτά µε το Υπουργείο
Υγείας; Πώς θα µπορέσουν να επαναλειτουργήσουν όλοι αυτοί
οι χώροι; Και το κυριότερο, πώς θα µπορέσουν αυτοί οι άνθρω-
ποι και εντός ποιου χρονοδιαγράµµατος να επιστρέψουν σιγά-
σιγά στη δουλειά τους; Σίγουρα θα πάρει πάρα πολύ χρόνο για
να πούµε ότι επανήλθε η κατάσταση στην προ της πανδηµίας
εποχή, αλλά το να ξέρουν έστω πότε θα ξεκινήσουν να έχουν κά-
ποια έσοδα και να γυρίσουν στις δουλειές τους θεωρούµε ότι
είναι εξαιρετικά σηµαντικό. 

Ακούµε πάρα πολλές τοποθετήσεις για το πότε θα ξαναλει-
τουργήσει ο πολιτισµός. Το θέµα είναι ότι και σαν εκλεγµένοι εκ-
πρόσωποι του ελληνικού λαού αλλά και σαν πολίτες δεν θέλουµε
να ακούµε διάφορες απόψεις, που µπορεί να είναι και επαµφο-
τερίζουσες, γι’ αυτό θα θέλαµε να έχουµε από εσάς µία επίσηµη
απάντηση για το πότε θα βγει από την κατάψυξη ο πολιτισµός
στη χώρα µας. Γι’ αυτό, λοιπόν, θα σας παρακαλούσα να λάβετε
την πρωτοβουλία, ώστε να συζητήσουµε το συντοµότερο, µόλις
θα µπορεί να οριστεί και να προγραµµατιστεί, εκτενώς επί του
θέµατος, για να έχουµε και εµείς καλύτερη ενηµέρωση. Πιστέψτε
µε, δεν το κάνουµε ούτε µικροπολιτικά ούτε κατακριτικά, αν θέ-
λετε. Ειλικρινά είναι απορίες που πραγµατικά έχουµε και θεω-
ρούµε ότι θεσµικά µόνο αν συζητήσουµε µπορούµε και εµείς να
θέσουµε τις απορίες µας αλλά και να έχουµε απάντηση από εσάς

Αγαπητοί κυρίες είχε συνάδελφοι, µπορεί το εµβόλιο για τον κο-
ρωνοϊό, όπως όλα δείχνουν, να έχει βρεθεί, αλλά δυστυχώς δεν
έχει βρεθεί κανένα εµβόλιο για τη φτώχεια, την πείνα και τη δυ-
στυχία, που είναι σίγουρο ότι θα ακολουθήσει µετά το πέρας της
πανδηµίας και θα χτυπήσει ακόµα περισσότερο τους συµπολίτες
µας. 

Θα κλείσω αναφερόµενη σε ένα άλλο σηµείο που εµπίπτει στις
αρµοδιότητές σας, που είναι το κοµµάτι του αθλητισµού. Θα ανα-
φερθώ σε ένα εξαιρετικά σηµαντικό ζήτηµα που αντιµετωπίζουν
τόσο το ποδόσφαιρο, όσο το βόλεϊ, όσο και το µπάσκετ. Φυσικά,
δεν είναι άλλο από τη µη επανέναρξη των πρωταθληµάτων.

Θα ξεκινήσω από το ποδόσφαιρο. Αν πάµε στον Μάρτη του
2020, αποφασίστηκε η διακοπή των πρωταθληµάτων, τόσο της
Super League 1, όσο και της Super League 2, αλλά και της Foot-
ball League εξαιτίας της πανδηµίας. Απόλυτα λογικό. Αξίζει να
σηµειώσουµε, όµως, πως τα πρωταθλήµατα της Super League 2
και της Football League δεν ολοκληρώθηκαν ποτέ και η νέα αγω-
νιστική δεν έχει ακόµη ξεκινήσει, καθώς βλέπουµε να γίνονται
αγώνες µόνο της Super League 1. Αυτό που µας εγείρει απορίες
είναι πως όλες οι κατηγορίες παίζουν εφαρµόζοντας τα ίδια ακρι-
βώς υγειονοµικά πρωτόκολλα και όπως έχουµε ενηµερωθεί -και
όλοι µπορούµε να ενηµερωθούµε- υπάρχουν σχετικά λίγα κρού-
σµατα και γίνονται και τακτικά τεστ στις οµάδες. Γιατί, λοιπόν,
δεν δίνετε πράσινο φως στο να ξεκινήσουν τα πρωταθλήµατα
της Super League 2 και της Football League;

Μην κάνοντας κανένα βήµα προς αυτή την κατεύθυνση µένουν
εξακόσιοι και πλέον αθλητές αλλά και οι οικογένειές τους σε ένα
καθηµερινό καθεστώς ανασφάλειας και σε ένα σκοτάδι, µη γνω-
ρίζοντας τι θα γίνει και πότε θα µπορέσουν να επιστρέψουν
στους αγωνιστικούς χώρους και φυσικά, χωρίς να έχουν πρό-
σβαση σε προπονήσεις. Διάβασα σήµερα δηλώσεις του κ. Αυγε-
νάκη ότι σιγά-σιγά θα ξεκινήσουν οι προπονήσεις. Οπότε θα
ήθελα και ένα σχόλιό σας επ’ αυτού, κυρία Υπουργέ. 

Οι αθλητές, λοιπόν, µέχρι να µπορέσουν να επιστρέψουν
στους αθλητικούς χώρους, αναγκάζονται να κάνουν -όσοι µπο-
ρούν- ατοµική άθληση, προπόνηση σε ακατάλληλους χώρους,
σε πάρκα και σε άσφαλτο. Δυστυχώς, το γεγονός αυτό επιβαρύ-
νει ακόµα περισσότερο το σώµα τους, µε αποτέλεσµα όταν θα
επιστρέψουν στον αγωνιστικό χώρο να είναι έντονα αυξηµένος
ο κίνδυνος για να έχουν συνεχείς τραυµατισµούς. 

Φυσικά και ένα άλλο ερώτηµα που προκύπτει είναι όταν πλέον
ξεκινήσει το πρωτάθληµα πώς θα βγει, ώστε να έχει ολοκληρωθεί
µέχρι το Μάιο. Φοβόµαστε πως θα είναι µε ένα συµπιεσµένο πρό-
γραµµα, µε συνεχείς αναµετρήσεις και µε επιβάρυνση τελικά για
τους αθλητές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Θα ήταν χρήσιµο να επισηµάνουµε

ότι σίγουρα η πανδηµία έχει χτυπήσει όλες τις χώρες. Όµως, εί-
µαστε η µόνη χώρα, όπου δεν πραγµατοποιούνται τα πρωταθλή-
µατα. Αν δούµε παγκόσµια τι συµβαίνει, από το Μαυροβούνιο,
την Αλβανία, µέχρι την Ιταλία και την Ισπανία, που έχουν εξαιρε-
τικά αυξηµένα κρούσµατα και θανάτους καθηµερινά, µε ειδικά
πρωτόκολλα συνεχίζονται κανονικά οι αγώνες. 

Δυστυχώς, η Ελλάδα πρωτοτυπεί δείχνοντας την πλήρη αδια-
φορία της για τους εργαζόµενους ποδοσφαιριστές, γιατί και
αυτοί είναι εργαζόµενοι. Ας µη µένουµε στο ότι βλέπουµε κάποια
πρωτοκλασάτα ονόµατα και θεωρούµε ότι παίρνουν υπέρογκες
αµοιβές όλοι. Οι πιο πολλοί, ειδικά σε χαµηλότερες κατηγορίες
από τη Super League 1, αµείβονται µε το βασικό µισθό. 

Από εκεί και πέρα, δεν µπορούµε να παραβλέψουµε την ιδιαι-
τερότητα του επαγγέλµατος. Ένας αθλητής είτε είναι ποδοσφαι-
ριστής, είτε µπασκετµπολίστας, είτε βολεϊµπολίστας, είτε σε
οποιοδήποτε άλλο άθληµα, δυστυχώς, αν µείνει για καιρό εκτός
προπονήσεων και αγωνιστικού χώρου, µπαίνει σε κίνδυνο η ίδια
η καριέρα του, καθώς µη έχοντας εγγράψει αγώνες θα είναι δύ-
σκολο να ανανεώσει το συµβόλαιό του, να ζητήσει τη µεταγραφή
του, να διαπραγµατευτεί τη µεταγραφή του σε άλλη οµάδα. Και
σκεφτείτε αν είναι ένα παιδί που τώρα ξεκινά την καριέρα του,
αν την ξεκίνησε για παράδειγµα πέρυσι, αναγκάζεται εδώ και
έναν χρόνο να µην παίζει. 

Φυσικά, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε και να µην αναφέρουµε
ότι δυστυχώς βάζουµε σε κίνδυνο και την πορεία των εθνικών
µας οµάδων. Η Εθνική Γυναικών Ποδοσφαίρου πριν από λίγες
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µέρες αναγκάστηκε να παίξει αγώνα µε την αντίστοιχη της Γερ-
µανίας έχοντας κάνει ολιγοήµερη προπόνηση. 

Ο Πανελλήνιος Σύλλογος Αµειβοµένων Ποδοσφαιριστών όλο
αυτό το διάστηµα κρούει τον κώδωνα του κινδύνου µε συνεχείς
παρεµβάσεις και ανακοινώσεις, αναδεικνύοντας τα προβλήµατα
της καθυστέρησης της έναρξης. 

Ουσιαστικά, µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτή την πρακτική που
εφαρµόζετε, κρατάτε σε δύο κατηγορίες τους ποδοσφαιριστές.
Από τη µία είναι η Super League 1, που είναι αυτοί που συνεχί-
ζουν να αγωνίζονται και να εργάζονται και από την άλλη είναι οι
υπόλοιπες κατηγορίες, οι άνθρωποι που περιµένουν να ζήσουν
µε όποιο επίδοµα πάρουν από το κράτος. Και φυσικά αναδει-
κνύουν ότι δεν υπάρχει καµµία αναγνώριση της ιδιαιτερότητας
του επαγγέλµατος. Είναι άνθρωποι που είναι αυτή η δουλειά
τους, είναι επαγγελµατίες. Σε αυτό οφείλουµε να τους ακού-
σουµε γιατί ξέρουν το επάγγελµά τους καλύτερα. 

Πιστεύουµε ότι θα πρέπει να ληφθεί άµεσα µέριµνα, γιατί µι-
λάµε για έναν µεγάλο αριθµό εργαζοµένων που είναι σε διαρκή
οµηρία και αβεβαιότητα και θα πρέπει να δοθεί µία απάντηση, ει-
δικά µε το δεδοµένο πως υπάρχουν λοιµωξιολόγοι οι οποίοι τάσ-
σονταν υπέρ της έναρξης στις 2 Δεκεµβρίου, λίγες µέρες πριν.

Αν πάµε στο µπάσκετ, υπάρχουν τα ίδια ακριβώς θέµατα και
τα ίδια ακριβώς ερωτήµατα. Γιατί δεν ξεκινάνε τα πρωταθλήµατα
της Α2 κατηγορίας τηρώντας τα πρωτόκολλα που τηρεί και η
Basket League που συνεχίζει να παίζει κανονικά; Επίσης, τι θα
γίνει µε τα ερασιτεχνικά σωµατεία; Τι θα γίνει µε τους εργαζόµε-
νους στα ερασιτεχνικά σωµατεία; Και δεν αναφέροµαι µόνο
στους αθλητές. Πώς θα καταφέρουν να επιβιώσουν χωρίς έσοδα
και χωρίς ενίσχυση; Και φυσικά τι θα γίνουν και οι ίδιοι οι αθλη-
τές; 

Αν δούµε και το βόλεϊ, και εδώ η κατάσταση λίγο πολύ είναι η
ίδια, µε πολύ λιγότερα κρούσµατα από τα υπόλοιπα αθλήµατα
και µε το πρωτάθληµα της περασµένης χρονιάς να έχει ολοκλη-
ρωθεί κανονικά, αλλά της καινούργιας να µην έχει ακόµα ξεκινή-
σει. 

Δυστυχώς και από την οµοσπονδία τους αλλά και µε όσους µε-
µονωµένους πολίτες µιλήσαµε ο φόβος τους είναι µεγάλος, γιατί
θεωρούν πολύ πιθανό νέα παιδιά να εγκαταλείψουν το άθληµα
βλέποντας δυστυχώς ότι έχουν µπει στον πάγο και δεν µπορούν
να εργαστούν κανονικά ούτε καν να παίξουν για τη χαρά του
αθλήµατος. 

Φυσικά και στο βόλεϊ πανευρωπαϊκά συνεχίζονται τα πρωτα-
θλήµατα. Στην Ελλάδα µόνο έχει «µπει στον πάγο», γεγονός που
θέτει σε κίνδυνο και την πανευρωπαϊκή πορεία της Εθνικής Ελ-
λάδος Βόλεϊ, γιατί δυστυχώς θα πρέπει να κατεβαίνουν σε αγώ-
νες χωρίς προπονήσεις. 

Ζητάµε, λοιπόν, τουλάχιστον να τους επιτραπεί να ξεκινήσουν
τις προπονήσεις τους, αν θεωρούµε ότι δεν πρέπει να ξεκινήσει
το συντοµότερο και το πρωτάθληµα. 

Κλείνοντας, λοιπόν, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι στη χώρα µας
γεννήθηκε το Ολυµπιακό Ιδεώδες, οι Ολυµπιακοί Αγώνες. Από
την αρχαιότητα οι αθλητές έχαιραν εξαιρετικού σεβασµού και
αναγνώρισης. Είναι καιρός σαν συντεταγµένη πολιτεία να ξεκι-
νήσουµε να κάνουµε το ίδιο. Δεν αρκεί να πανηγυρίζουµε για
νίκες αθλητών και οµάδων. Δεν αρκεί να χειροκροτούµε τους
ηθοποιούς, τους τραγουδιστές και τους µουσικούς, όταν πηγαί-
νουµε να τους ακούσουµε πάνω σε µία σκηνή. Θα πρέπει να δε-
χτούµε ότι όλοι είναι σκληρά εργαζόµενοι. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Οφείλουµε λοιπόν να µεριµνήσουµε, για να µην δούµε ανθρώ-
πους να πεθαίνουν στην πείνα στους δρόµους της χώρας µας.
Μπορεί να διαχειριζόµαστε ορθά το υγειονοµικό κοµµάτι της κρί-
σης, να έχουµε περιορισµένο αριθµό νεκρών -θα ήταν καλύτερο
να µην είχαµε κανέναν-, αλλά δυστυχώς αν δεν µεριµνήσουµε,
θα βλέπουµε ανθρώπους να πεθαίνουν στο δρόµο από την πείνα,
όταν περάσει η πανδηµία του κορωνοϊού.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Μπακαδήµα. 

Τον λόγο έχει τώρα ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου.  

Μόνο σας παρακαλώ, εάν µιλήσετε από τη θέση σας, να βά-
λετε τη µάσκα. Αν θέλετε να βγάλετε τη µάσκα, παρακαλώ να
ανεβείτε στο Βήµα.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω δυο

λόγια για το Μουσείο Μπενάκη, για το άρθρο 59. 
Νοµίζω ότι κανένας δεν αµφισβητεί τη σηµασία του να διαµορ-

φωθεί, να οργανωθεί ένα µουσείο ελληνικό στη αλλοδαπή. Η
σκοπιµότητα είναι πολλαπλή. Στην περιοχή της Βικτώριας της
Αυστραλίας δεν είναι µόνο η Οµογένεια -που βεβαίως είναι και
αυτή πολύ σηµαντική και πολυπληθής στην περιοχή- αλλά απέ-
ναντι, εκεί όπου θα είναι η τοποθεσία, βρίσκεται και πανεπιστή-
µιο. Και να µην ξεχνάµε ότι αυτά τα πανεπιστήµια είναι
πολυπολιτισµικά. Έχουν πάρα πολλούς ξένους φοιτητές και ιδι-
αίτερα έχουν ξένους φοιτητές από την Ασία και συγκεκριµένα
από την Κίνα, την Κορέα, την Ιαπωνία και πολλές άλλες χώρες
της περιοχής. Άρα, λοιπόν, θα είναι ένας χώρος συνάντησης του
αρχαίου ελληνικού πολιτισµού µε τον πολιτισµό της Ασίας, τους
νέους της Ασίας. 

Καταλαβαίνετε τη σηµασία που θα έχει αυτό, σε µια ανερχό-
µενη περιοχή όπως είναι η Ασία, για τη χώρα µας. Είναι αυτό που
λέµε «πολιτιστική διπλωµατία» που ως πρώην Υπουργός Εξωτε-
ρικών µπορώ να σας πω ότι είναι και θα είναι πολύ σηµαντική.
Διότι νοµίζω ότι δεν θα πρέπει να κατανοούµε την εξωτερική πο-
λιτική ως συναντήσεις των Υπουργών Εξωτερικών ή Πρωθυπουρ-
γών ή των αρµόδιων διευθυντών ή πρέσβεων στο Υπουργείο
Εξωτερικών, αλλά όλο και περισσότερο η διπλωµατία είναι και η
διπλωµατία των πολιτών, της κοινωνίας, µιας κοινωνίας που πα-
ρακολουθεί, µαθαίνει, έχει τα social media, τα κοινωνικά µέσα,
το διαδίκτυο και παίζει όλο και σηµαντικότερο ρόλο για την εξω-
τερική µας πολιτική.

Οπωσδήποτε είναι και η καλλιέργεια του φιλελληνισµού,
καθώς επίσης έχει και το οικονοµικό όφελος της παρουσίασης
της Ελλάδας, που καλλιεργεί το ενδιαφέρον και για την επί-
σκεψη, τον τουρισµό, την αγάπη για τη χώρα µας.

Όµως, θέλω να πω και κάτι ακόµα σε µια εποχή που αναδύον-
ται διάφορα σηµαντικά ζητήµατα διεθνώς. Ένα πρώτο θέµα είναι
το θέµα της δηµοκρατίας. Λόγω, αν θέλετε, της επίθεσης και της
ανάδειξης αυταρχικών προσωπικοτήτων, ακόµη και σε χώρες δη-
µοκρατικές, η έννοια της δηµοκρατίας -και βεβαίως λόγω και της
ανάπτυξης της Ασίας και ιδιαίτερα της Κίνας- γίνεται ξανά αντι-
κείµενο συζήτησης και εµβάθυνσης. Και πού πάνε; Ξαναγυρίζουν
στην αρχαία Ελλάδα για να δουν τις ρίζες αυτής της πολύ ση-
µαντικής έννοιας, για την οποία έχουµε παλέψει όλοι µας, όσοι
είµαστε εδώ σε αυτό το Κοινοβούλιο -και όχι µόνο- και ο λαός
µας πολλές φορές.

Αυτή η έννοια είναι και σηµαντική, διότι σε ένα πολυµερές σύ-
στηµα που αναπτύσσεται αυτή την εποχή, βλέπουµε µε την παν-
δηµία τη µεγάλη ανάγκη των συνεργασιών µεταξύ των
πολιτισµών, µεταξύ των λαών, µεταξύ των χωρών. Για να µπορεί
να λειτουργήσει ένα πολυµερές σύστηµα, θα πρέπει να διαµορ-
φώσει εκ των πραγµάτων κάποιες κοινές αξίες.

Ποιες θα είναι αυτές οι κοινές αξίες της υφηλίου, της ανθρω-
πότητας, αν θέλετε; Θα γίνει µια µάχη, θα γίνει µια -αν θέλετε,
ελπίζω µόνο ειρηνική- σύγκρουση ιδεών, απόψεων γύρω από το
ποιες είναι αυτές οι αξίες τις οποίες θεωρούµε σηµαντικές, για
να µπορεί να λειτουργήσει ένα πολυµερές σύστηµα µε ειρηνι-
κούς τρόπους, µε την επιβολή του νόµου και όχι την επιβολή του
ισχυρού. Οπωσδήποτε εκεί θα παίξουν πολύ σηµαντικό ρόλο κυ-
ρίως αυτές οι αρχαίες έννοιες που, βεβαίως, θα συµβολίζονται
σε ένα τέτοιο µουσείο, όχι µόνο εκεί, αλλά και σε άλλες περιοχές
της γης.

Άρα, λοιπόν, αν µιλάµε οι πολίτες του κόσµου και για το νέο
γίγνεσθαι στο διεθνές επίπεδο, τέτοιου είδους πρωτοβουλίες
είναι πάρα πολύ σηµαντικές, ώστε η Ελλάδα να έχει λόγο, πα-
ρουσία και βεβαίως και να είναι πραγµατικά και η ζώσα κοίτη της
δηµοκρατίας για την υφήλιο.

Τώρα υπάρχουν κάποιοι φόβοι -στους οποίους θα ήθελα να
αναφερθώ- που έχουν εκφραστεί εδώ στην Αίθουσα και που τους
κατανοώ, αλλά θεωρώ ότι είναι αβάσιµοι.

Η αρχαιοκαπηλία είναι µια µεγάλη µάστιγα για τη χώρα µας,
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όχι µόνο για µας, αλλά για πάρα πολλές άλλες χώρες, ιδιαίτερα
στις αναπτυσσόµενες χώρες -τρίτος κόσµος, όπως έλεγαν πα-
λαιότερα-, χώρες που ήταν υπό την «µπότα» του ιµπεριαλισµού.
Υπήρχε µεγάλη κλοπή του πολιτιστικού πλούτου, της παράδοσης
από διαφόρους, που βρέθηκε µετά είτε σε ιδιωτικά χέρια είτε σε
ξένα µουσεία. Κατανοώ, λοιπόν, ότι υπάρχει και ένας φόβος, µία
αντίδραση -αν θέλετε- να δίνουµε προς τα έξω κάποια από τα
δικά µας αρχαία.

Θα έλεγα, όµως, ότι εδώ µιλάµε για το ακριβώς αντίθετο. Η
αρχαιοκαπηλία είναι κάτι που είναι παράνοµο, αδιαφανές και βε-
βαίως, υπάρχουν και διάφορα κίνητρα για αυτό.

Αυτό το νοµοσχέδιο µε αυτό το άρθρο βοηθάει ακριβώς στο
να δηµιουργήσει αντικίνητρα για την αρχαιοκαπηλία. Γιατί; Διότι,
πρώτα απ’ όλα, είναι µια θεσµική σχέση µεταξύ κρατών, µε δια-
φάνεια, µε συστηµατικές διαδικασίες που αξιολογούνται, που
υπάρχει λογοδοσία και που, βεβαίως, δεσµεύουν και τα δύο
µέρη. Άρα, λοιπόν, µια τέτοια λογική σηµαίνει ότι δεν θα υπάρ-
χουν τα κίνητρα, εάν αυτό, βεβαίως, κάποια στιγµή επεκταθεί.
Ξέρω ότι υπάρχει µια συζήτηση αν θα πρέπει ή όχι και σε άλλες
περιπτώσεις.

Όµως, αν κάποια µουσεία ξέρουν ότι µε το ελληνικό κράτος
µπορούν να συνεργαστούν θεσµικά και να έχουν όντως µια πολύ
ενδιαφέρουσα παρουσία των ελληνικών αρχαιοτήτων, χωρίς να
τρέχουν στους διάφορους οίκους «Sotheby’s» -και δεν ξέρω τι
άλλα- που συνήθως είναι κλοπιµαία αυτά τα αντικείµενα, βε-
βαίως, αυτό θα προτιµήσουν. Άρα θα υπάρχει και ένα αντικίνη-
τρο για το θέµα της αρχαιοκαπηλίας και όχι το αντίθετο.

Θέλω, όµως, επίσης να απαντήσω σε αυτό το οποίο ειπώθηκε,
ότι δεν θα µπορεί να ιδωθούν αυτά τα αρχαία από τους Έλληνες
πολίτες ή ακόµα και από τους τουρίστες.

Πρώτα απ’ όλα, τη σηµασία των αρχαιοτήτων αυτών θα πρέπει
να την αξιολογεί το ΚΑΣ -έτσι δεν είναι, κυρία Μενδώνη;- που ξέ-
ρουµε ότι είναι αρκούντως αυστηρό σε πάρα πολλά θέµατα, όχι
µόνο σε αυτά. Αυτό είναι ένα πρώτο νοµίζω µέτρο που συµβάλλει
στο να µην φύγουν από τη χώρα µας κάποια που θεωρούµε, που
θεωρεί και το ΚΑΣ ότι είναι ιδιαίτερης σηµασίας να µείνουν στην
Ελλάδα.

Δεύτερον, έχει προτείνει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντόπουλος
µια λύση που νοµίζω ότι είναι καλή -ας ελπίσουµε ότι και οι Αυ-
στραλοί θα το δεχθούν. Να µειωθούν δηλαδή τα έτη και να υπάρ-
χει µια περιοδική αξιολόγηση της χρήσης του δανεισµού αυτών
των αρχαιοτήτων.

Το τρίτο, όµως, το οποίο επίσης µπορώ να σας πω και ως µάρ-
τυρας ο ίδιος, αφού ήµουν και στο Υπουργείο Πολιτισµού µια
εποχή στα νιάτα µου, αλλά πέρα από αυτό και ως Πρωθυπουρ-
γός, είναι ότι είχα επισκεφθεί πολλές φορές τα µουσεία, το Αρ-
χαιολογικό Μουσείο στη χώρα µας. Στις αποθήκες υπάρχουν
άπειρα αρχαιολογικά ευρήµατα. Αυτά δεν θα τα δει όχι µόνο ο
Έλληνας στη ζωή του, όχι µόνο ο τουρίστας, αλλά ούτε το φως
του ηλίου σε εκατό ή διακόσια χρόνια.

Άρα, λοιπόν, το να αξιοποιηθούν αυτά τα πολύ σηµαντικά αρ-
χαία από τους άλλους λαούς που δεν έχουν αυτό τον πλούτο,
αντί να βρίσκονται στις αποθήκες, νοµίζω ότι είναι µία πάρα πολύ
µεγάλη προσφορά στην πατρίδα και τον ελληνισµό. Αντί να βρί-
σκονται στο σκοτάδι µιας αποθήκης, θα λάµπουν, περνώντας τις
ιδέες, το πνεύµα του ελληνισµού, της αρχαιότητας σε άλλους
λαούς.

Τέλος, θέλω να αναφέρω και µία ακόµα σηµαντική περίπτωση.
Είχα την τιµή -θα το θυµάται η κ. Μενδώνη, γιατί ήταν και αυτή
µαζί µου- µε τον κ. Ζυλ Ντασέν -πολύ καλό φίλο και σύζυγο της
Μελίνας Μερκούρη- να παρευρεθούµε στην επιτροπή του Κοινο-
βουλίου της Μεγάλης Βρετανίας, όπου συζητούσαν για τα πολι-
τιστικά κλοπιµαία. Δεν ήταν µόνο, βεβαίως, το θέµα των
µαρµάρων του Παρθενώνα. Είχαν σχέση και µε τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο για πολλά κλοπιµαία από τη ναζιστική κατοχή σε πολλές
χώρες.

Ένα βασικό µας επιχείρηµα ήταν να επιστραφούν τα µάρµαρα,
αλλά να υπάρξει µια θεσµική σχέση της Ελλάδας µε το Βρετα-
νικό Μουσείο, όπου θα υπήρχε ένας δανεισµός αρχαιοτήτων, για
να µπορέσουν να έχουν, πράγµατι, τις εκθέσεις τους στη Βρετα-
νία, αλλά να υπάρχει επιτέλους αυτή η επιστροφή -την οποία όλοι

ποθούµε- των Μαρµάρων του Παρθενώνα. Ήταν πολύ σηµαντική
και η παρουσία του κ. Ντασέν και εγώ ως Υφυπουργός Εξωτερι-
κών υιοθέτησα και προώθησα αυτή την αντίληψη.

Άρα, λοιπόν, µε το άρθρο αυτό ενισχύεται το επιχείρηµά µας
προς τους Άγγλους, προς τους Βρετανούς, «ελάτε να καθί-
σουµε», όπως κάνατε µε την Αυστραλία, «να βρούµε κάτι ανά-
λογο για τα µάρµαρα του Παρθενώνα, να γυρίσουν και να σας
βρούµε άλλα, δανεικά, τα οποία µπορούν να τα αντικαταστή-
σουν, µε συγκεκριµένους όρους, διαφανείς στο δικό σας µου-
σείο».

Νοµίζω ότι για όλους αυτούς τους λόγους δεν έχουµε φόβο
να ψηφίσουµε αυτό το άρθρο και νοµίζω ότι θα είναι και πολύ
σηµαντικό για τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Να κάνουµε ένα τεστ να δούµε πού βρισκόµαστε µε την κ.
Ζέττα Μακρή.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, κύριε Αυγενάκη,
περιµένετε λίγο, για να δούµε αν θα µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε, αν έχουµε αποκαταστήσει το πρόβληµα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Εγώ σας ακούω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία και εµείς σας

ακούµε. Περιµένετε τώρα αναγκαστικά, για να δώσω τον λόγο
στον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, αρµόδιο για θέ-
µατα αθλητισµού, τον κ. Αυγενάκη, ο οποίος θα αναφερθεί στην
τροπολογία -αν δεν κάνω λάθος- 647.

Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι εξαιρε-
τικά σύντοµος. Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισηγούµαι την τροπολογία που καταθέσαµε έγ-
καιρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και αφορά την τροποποίηση των διατάξεων ως προς τον
χρόνο των αρχαιρεσιών των αθλητικών ενώσεων, λόγω των ειδι-
κών συνθηκών που έχει προκαλέσει η πανδηµία.

Όµως, πριν αναφερθώ στις διατάξεις της τροπολογίας, θα
ήθελα να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπία για το Μητρώο
Αθλητικών Σωµατείων που συνδέεται άµεσα µε την τροπολογία
που εισηγούµαι. Υπεγράφη πριν από δύο ακριβώς ηµέρες και
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλα-
κάκη η κοινή υπουργική απόφαση, η οποία αφορά στον καθορι-
σµό του πλαισίου, στους όρους, τις προϋποθέσεις και τα
κριτήρια κατανοµής της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης στα δι-
καιούχα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία. 

Οι καταβολές θα ξεκινήσουν την ερχόµενη εβδοµάδα και δι-
καιούχα της οικονοµικής ενίσχυσης αποζηµίωσης ειδικού σκοπού
συνολικού ύψους 12 εκατοµµυρίων ευρώ είναι τα ερασιτεχνικά
αθλητικά σωµατεία που έχουν ολοκληρώσει την αίτηση για την
εγγραφή τους στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ερασιτεχνικών Αθλητι-
κών Σωµατείων, «καλλιεργούν» ένα ή περισσότερα αθλήµατα για
τα οποία έχουν λάβει ειδική αθλητική αναγνώριση και έχουν δη-
λώσει τον αριθµό των αθληµάτων που «καλλιεργούν». 

Το ποσό που θα λάβει κάθε δικαιούχο σωµατείο προκύπτει ως
εξής: Ως ποσό βάσης για την οικονοµική ενίσχυση αποζηµίωσης
ειδικού σκοπού των σωµατείων που «καλλιεργούν» ένα άθληµα
ορίζεται το ποσό των 2.500 ευρώ. Για τα σωµατεία που καλλιερ-
γούν περισσότερα του ενός αθλήµατα, το ανώτερο ποσό βάσης
προσαυξάνεται κατά 1.000 ευρώ ανά κάθε επιπλέον «καλλιερ-
γούµενο» άθληµα. Στο µεταξύ, πλησιάζουν τα δύο χιλιάδες τα
απολύτως νόµιµα και νοικοκυρεµένα ερασιτεχνικά σωµατεία που
έχουν προεγγραφεί στο Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Και όλα αυτά τα κάνουµε µε από-
λυτη διαφάνεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Γι’ αυτό και θα
υπάρχει σχετικός κατάλογος µε τα χρήµατα που θα λαµβάνει
κάθε σωµατείο από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, αναρτη-
µένος στο site της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

Αυτή η διαφάνεια και αυτές οι πρωτοβουλίες είναι η απάντηση
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σε όσους έλεγαν ότι ο Υπουργός θα δίνει ό,τι λεφτά θέλει και
όπου θέλει, σε όποια σωµατεία θέλει και ότι θα εξαγοράζει την
ψήφο των σωµατείων εν όψει των εκλογών των οµοσπονδιών. Σε
λίγο καιρό, έλεγαν κάποιοι συνάδελφοι εδώ, σ’ αυτή την Αί-
θουσα, θα µιλάµε για λίστα Αυγενάκη που έρχεται να χειραγω-
γήσει τους συλλόγους. Για όλα αυτά τα κακεντρεχή σχόλια και
τις υπερβολές αντιπολιτευόµενων κοµµάτων, δεν άκουσα µια
«συγγνώµη», ένα «Υπουργέ, κακώς σας κατηγορήσαµε». Όµως,
δεν πτοούµαστε και συνεχίζουµε συστηµατικά τη δουλειά µας. 

Μέχρι και σήµερα το πρωί, Πέµπτη 10 Δεκεµβρίου, έχουµε
πέντε χιλιάδες πεντακόσια εβδοµήντα επτά σωµατεία που άνοι-
ξαν καρτέλα στο Μητρώο Ερασιτεχνικών Σωµατείων της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού. Πέντε χιλιάδες διακόσια εξήντα ένα
σωµατεία προχώρησαν στην αίτηση. Τρεις χιλιάδες οκτακόσια
δεκαεπτά σωµατεία ολοκλήρωσαν την αίτηση, χίλια εκατόν σα-
ράντα τέσσερα σωµατεία αναµένεται να το ολοκληρώσουν από
µέρα σε µέρα, ενώ τρεις χιλιάδες τριακόσια ογδόντα οκτώ σω-
µατεία έχουν ήδη ελεγχθεί από τις υπηρεσίες µας σε αγωνιστικό
και οικονοµικό επίπεδο και χίλια εννιακόσια εξήντα επτά σωµα-
τεία είναι απολύτως νόµιµα και νοικοκυρεµένα. 

Επιπλέον, δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ η υπουργική απόφαση µε
την οποία παρατείνεται, λόγω των έκτακτων µέτρων για την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, ως την 31η Δεκεµβρίου του 2020 η
προθεσµία θεραπείας επί τυχόν παρατηρήσεων στις αιτήσεις
σωµατείων που έχουν ήδη υποβληθεί. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία, µε την παράγραφο 1 µεταθέ-
τουµε το χρονικό πλαίσιο των εκλογικών γενικών συνελεύσεων
στις αθλητικές ενώσεις και στις οµοσπονδίες ειδικά για τις αρ-
χαιρεσίες που υπό κανονικές συνθήκες επρόκειτο να διεξαχθούν
κατά το έτος 2020. 

Η πανδηµία σε συνδυασµό µε τη στόχευσή µας για ευρεία
συµµετοχή στις εκλογές επιβάλλουν την περαιτέρω µετάθεση
του χρόνου προκήρυξης των αρχαιρεσιών, όσο και του χρόνου
υποβολής του εκλογικού καταλόγου στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού προς επικύρωση µε βάση το ηλεκτρονικό µητρώο.

Για τους παραπάνω λόγους, οι χρόνοι αυτοί τοποθετούνται
από την 1-1-2021 και εφεξής, µετά δηλαδή την ηµεροµηνία ολο-
κλήρωσης του δεύτερου κύκλου υποβολής αιτήσεων εγγραφής
στο µητρώο. 

Επεκτείνεται το χρονικό διάστηµα διενέργειας των αρχαιρε-
σιών έως την 31η Μαρτίου του 2021, προκειµένου να διατεθεί
στους αθλητικούς φορείς µια τρίµηνη περίοδος και να εξασφα-
λιστεί άνεση χρόνου, που ήταν πάγιο αίτηµα των περισσοτέρων
οµοσπονδιών. 

Επιπλέον, παρατείνονται έως την 31η Μαρτίου 2021 οι θητείες
των διοικητικών συµβουλίων, προκειµένου να καταστεί εφικτή η
προκήρυξη και η διενέργεια των αρχαιρεσιών από την 1-1-2021
έως την 31-3-2021.

Στην παράγραφο 2 ορίζεται ότι τα µέλη διοικητικού συµβου-
λίου αθλητικής ένωσης ή οµοσπονδίας και ούτω καθεξής που
προκηρύσσουν εκλογές παραβιάζοντας το χρονικό πλαίσιο που
τίθεται µε την τροπολογία, εκπίπτουν τους αξιώµατός τους µε
διαπιστωτική πράξη που εκδίδεται από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού. 

Τέλος, ορίζεται ότι η εν λόγω υποχρεωτική χρονική µετάθεση
των εκλογών δεν ισχύει για τη διεξαγωγή των αρχαιρεσιών για
την ανάδειξη των καταστατικών οργάνων της Ελληνικής Ποδο-
σφαιρικής Οµοσπονδίας, για την οποία εφαρµόζονται αποκλει-
στικά οι διατάξεις του καταστατικού της.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Αυγενάκη. 
Τώρα θα πάµε στην κ. Μακρή, µετά στην κ. Σακοράφα, η οποία

θα πρέπει στις 15.00’ να έρθει στην Έδρα, και µετά στον κ. Κεγ-
κέρογλου. Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ευχαριστήσω µέσα από
την καρδιά µου τον κ. Κεγκέρογλου ο οποίος είχε την καλοσύνη
να κατέβει για να βοηθήσει λόγω του προβλήµατος που είχαµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Για ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε συνάδελφε,

κανένα λεπτό!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δώστε µου µόνο ένα λεπτό για να τεκ-

µηριώσω το προσωπικό θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ επί προσωπικού

δεν άκουσα κάτι από κανέναν! Με φέρνετε σε δύσκολη θέση,
κύριε συνάδελφε. Δεν θυµάµαι να άκουσα κάτι επί προσωπικού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε πριν από εσάς, σε
προηγούµενο Πρόεδρο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λέω το εξής. Η εισηγή-
τρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Χρηστίδου και στη συνέχεια η οµιλήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αναγνωστοπούλου, αναφέρθηκαν σε εµένα προ-
σωπικά µε υπερβολικά ακραίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στην επιτροπή ανα-
φέρθηκαν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Στην επιτροπή και στον λαό αναφέρθη-
καν για αντιδηµοκρατική..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είµαι σίγουρος, όσον
αφορά την κ. Αναγνωστοπούλου την οποία άκουσα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Αναφέρθηκαν προσωπικά σε µένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εντάξει, δεν λέω ότι

λέτε ψέµατα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θέλω, λοιπόν, να απαντήσω γι’ αυτά τα

οποία ειπώθηκαν και µε αφορούν προσωπικά και ως Βουλευτή
και ως Γιώργο Στύλιο, αλλά και ως πρόεδρο της επιτροπής.
Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και δεν θα µακρηγορήσω
περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Στύλιο,
το έχετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Η επιτροπή δεν συνεδρίασε

χθες για πρώτη φορά. Συνεδριάζουµε από τον Ιούλιο του 2017
εδώ και ενάµιση χρόνο. Η συµπεριφορά µου όλον αυτόν τον
χρόνο υπήρξε και δηµοκρατική και ανεκτική και ευγενική απέ-
ναντι σε όλους τους συναδέλφους, ανεξαρτήτου παράταξης ή
κόµµατος από το οποίο έχουν εκλεγεί και συµµετέχουν στην επι-
τροπή µας. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και µόνο η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και µόνο κάποιοι συγκεκριµένοι Βουλευτές από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση προσπαθούν να κάνουν ένα επικοινωνιακό
σόου που εντάσσεται µέσα στη γενικότερη πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ
µε ποµφόλυγες και επικοινωνιακές ακρότητες, όπως αυτές που
ζούµε τις τελευταίες µέρες, χρησιµοποιώντας και τον θεσµό του
προέδρου µιας µόνιµης επιτροπής της Βουλής και κατηγορών-
τας τον χωρίς να έχουν δίκιο. Διότι ο πρόεδρος λειτουργεί, και
έτσι λειτούργησα και εγώ προχθές, µε βάση τον Κανονισµό της
Βουλής. Αναφέρθηκα σε συγκεκριµένο άρθρο, στο άρθρο 66 και
στις παραγράφους 8 και 9, και ζήτησα από τους Βουλευτές να
διαβάσουν τα συγκεκριµένα άρθρα, βάσει των οποίων η συζή-
τηση είναι οργανωµένη. 

Αυτό δεν µπορεί να γίνει σε καµµία περίπτωση, ειδικά όταν
στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ δίνονται πάνω από τριάντα πέντε
λεπτά για να µιλήσει, όταν ο κανονικός χρόνος για όλους τους
υπόλοιπους εισηγητές είναι δεκαπέντε. Και δεν χωράει αµφισβή-
τηση σε αυτό το οποίο λέγω, διότι είναι καταγεγραµµένο στο βίν-
τεο το οποίο είναι στο διαδίκτυο και µπορεί να το δει ο
οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης. 

Επικαλούµαι, λοιπόν, πως όταν έχεις χρόνο οµιλίας δεκαπέντε
λεπτά, κάνεις κατάχρηση και φτάνεις στα τριάντα πέντε λεπτά,
είναι ακρότητα και υπερβολή στο τέλος να γυρίζουν από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και να κατηγορούν τον πρόεδρο ότι έχει αυταρχική συµπε-
ριφορά, ότι δεν τους αφήνει να είναι ασύδοτοι, ότι δεν τους
αφήνει να µιλούν όσο θέλουν και αυτό να γίνεται σε βάρος των
υπολοίπων εισηγητών, ειδικών αγορητών, σε βάρος των Βουλευ-
τών, και να µην έχουµε µία συζήτηση µε βάση τους κανόνες, τις
αρχές και τη δεοντολογία, έτσι όπως λειτουργεί το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έγινε κατανοητό,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Αυτό συνέβη, λοιπόν, και σας ζητώ να
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διαγράψετε από τα πρακτικά και τις συγκεκριµένες εκφράσεις
που αφορούν το ότι ήµουν αυταρχικός και αντιδηµοκρατικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα το δω αυτό, κύριε
συνάδελφε, γιατί δεν ήµουν εγώ εκείνη τη στιγµή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Επίσης, ζητώ την αποκατάσταση της
αλήθειας και από τους συναδέλφους Βουλευτές και ειδικά από
τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μάλιστα, τοποθετή-
θηκε και ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής και υποστή-
ριξε του λόγου το αληθές, το οποίο σε καµµία περίπτωση δεν
ήταν ίδιο µε αυτό το οποίο λένε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ζητώ, λοιπόν, να αποκατασταθεί η αλήθεια. Θα ήθελα να το
ξέρετε εσείς και τους ζητώ για λόγους ευπρέπειας και δηµοκρα-
τικής λειτουργίας να αποκατασταθεί η αλήθεια και να τη γνωρί-
ζουν και οι Έλληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έγινε κατανοητό,

κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα

µπορούσα να πω κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ακούω, κυρία

Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να πω κάτι για µισό λεπτό, γιατί περιµένουν οι Βουλευτές
να µιλήσουν.

Ο χαρακτηρισµός «ασύδοτοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ» πρέπει
να βγει από τα Πρακτικά, να µην καταγραφεί.

Όσο για τα υπόλοιπα του Προέδρου της Επιτροπής Μορφω-
τικών Υποθέσεων, θα συζητηθούν στη Διάσκεψη Προέδρων,
όπως έχω ζητήσει µε επιστολή µου. Εκεί θα κληθεί και ο κύριος
πρόεδρος και εγώ, για να µιλήσουµε για το περιστατικό που
έγινε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Άντε να πάµε επιτέ-

λους και στον κύκλο των οµιλητών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι. Απάντησε.

Δεν µπορούµε να το κάνουµε αυτό, κύριε Στύλιο. Μετά θα απαν-
τήσει πάλι και οι άνθρωποι περιµένουν τόση ώρα. Η κ. Μακρή
είναι εκεί από τις 9.00’ η ώρα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Δεν µπορεί να τον χαρακτηρίζει και να
µην µιλάει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά τι να κά-
νουµε τώρα; Δεν θα πάµε σε αντιπαράθεση µεταξύ των δύο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι, σας παρα-

καλώ. Θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Μακρή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Είναι βαριά έκφραση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως είναι βαριά.

Και η µία και η άλλη. Ζητήσατε να παραγραφεί. Αυτό θα κάνουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Μισό λεπτό. Όταν ο χρόνος είναι δεκα-

πέντε και γίνονται τριάντα πέντε λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε ότι δώσατε

τριάντα πέντε αντί για δεκαπέντε. Ακούστηκε. Σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ:…(δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος µέσα στην Αίθουσα)
Όχι, όχι. Σας παρακαλώ και από τις δύο πλευρές! Σας παρα-

καλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Είναι υπερβολή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Είναι επικοινωνιακό σόου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Στύλιο, ξέρετε

ότι σας συµπαθώ. Το είπατε. Ακούστηκε. Σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει η κ. Ζέττα Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη

συζήτηση και την επεξεργασία του σηµερινού νοµοσχεδίου και
πριν αναφερθώ σ’ αυτό -και χωρίς να κάνω ιατρικές παρατηρή-
σεις, γιατί αντελήφθην µε µεγάλη έκπληξη ότι είχε πολύ ιατρικό
ενδιαφέρον αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο- θα ήθελα, κυρία
Υπουργέ, να συγχαρώ εσάς προσωπικά, τους συνεργάτες σας

και τους φορείς που εποπτεύετε, γιατί όχι απλώς θεωρήσατε ότι
ο ρόλος του πολιτισµού είναι πρωταγωνιστικός στο νέο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο της χώρας, αλλά µε βάση αυτή την αντίληψη σχε-
διάσατε, νοµοθετήσατε και υλοποιήσατε προγράµµατα και έργα
που διέπουν και επηρεάζουν όλες τις πτυχές της κοινωνίας και
αξιοποιώντας τις τεράστιες δυνατότητες και την ανεξάντλητη δυ-
ναµική του πολιτισµού συντελείτε σηµαντικά στην ανάπτυξη της
κοινωνίας.

Ο ρόλος του πολιτισµού θα πρέπει να είναι καταλυτικός. Θέ-
σαµε από την ως δεδοµένο ότι ο πολιτισµός είναι δηµόσιο αγαθό,
είναι εργαλείο ανάπτυξης, δηµιουργίας και εξωστρέφειας. 

Αυτά είναι, κυρία Υπουργέ, «verbatim» τα δικά σας λόγια σε
δηµόσια οµιλία σας, όπου ξεκαθαρίσατε ότι επιδιώκετε ισότιµη
πρόσβαση και συµµετοχή στον πολιτισµό, επιθυµείτε τη µεταρ-
ρύθµιση και τον εκσυγχρονισµό δοµών και θεσµικού πλαισίου και
τη δηµιουργία πολλών θέσεων εργασίας για όλα τα µορφωτικά
επίπεδα.

Ορθά έχετε επισηµάνει ότι ο πολιτισµός είναι η εικόνα της
χώρας και ενισχύει την εικόνα της χώρας στο εξωτερικό. Με την
επιβεβληµένη εξωστρέφεια των πολιτικών που εφαρµόζετε,
έχετε ήδη προχωρήσει σε εµβληµατικά έργα υποδοµής, εκσυγ-
χρονισµού και αναβάθµισης, όπως είναι το Εθνικό Αρχαιολογικό
Μουσείο, η Εθνική Πινακοθήκη, το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης, το Τατόι, ο Σταθµός Βενιζέλου στο Μετρό της Θεσσα-
λονίκης -και πολύ σωστά απαντήσατε για πολλοστή φορά στις
αστήριχτες αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης- η κατασκευή αντιπληµ-
µυρικών έργων, η συγκρότηση του µητρώου των εργαζοµένων
για να κρατηθεί ενεργός ο πολιτισµός και να στηριχθούν οι δη-
µιουργοί και οι καλλιτέχνες. Επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά
ότι δώσατε πολύ συγκροτηµένες εξηγήσεις.

Επικροτήσατε, κυρία Υπουργέ -και ορθά- τη σύµπραξη µε τον
ιδιωτικό τοµέα µε κριτήρια και περιορισµούς, µε ποιότητα και
µέτρο. Θα σταθώ στην πρωτοβουλία σας να καταστήσετε τον
Παρθενώνα, ένα από τα µεγαλύτερα µνηµεία της ανθρωπότητας,
προσβάσιµο σε άτοµα µε κινητικά προβλήµατα. Την ώρα που στο
Κολοσσαίο της Ρώµης υπάρχουν ειδικές ράµπες και µονοπάτια,
ένα µνηµείο όπως ο Παρθενώνας που καθηµερινά, πριν την παν-
δηµία, το επισκέπτονταν ηµερησίως περίπου δώδεκα χιλιάδες
τουρίστες, δεν διέθετε ράµπα αναπήρων. Και αυτό, παρ’ ότι µια
µερίδα ειδικών εκτιµά ότι πιθανότατα ο ελληνικός πολιτισµός
ήταν ο πρώτος που έλαβε υπ’ όψιν άτοµα µε ειδικές ανάγκες
στον σχεδιασµό και στην κατασκευή σηµαντικών κτηρίων.

Κάνει, λοιπόν, αναφορά στις ειδικές διαδροµές για ΑΜΕΑ στον
Ιερό Βράχο, που σε συνδυασµό µε το εµβληµατικό, όπως το χα-
ρακτήρισε ο Πρωθυπουργός, έργο του ανελκυστήρα, καθιστούν
την Ακρόπολη προσβάσιµη σε όλους όσοι αντιµετωπίζουν κινη-
τικές δυσκολίες, αλλά και στους ηλικιωµένους. Με τον τρόπο
αυτό γίνεται αντιληπτός ο ελεύθερος κατά την αρχαιότητα
χώρος, διευκολύνονται οι επισκέπτες και αναβαθµίζονται οι προ-
σφερόµενες υπηρεσίες στους πολίτες µε κινητικά προβλήµατα
και στους ηλικιωµένους που αξιώνουν και δικαιούνται να ζήσουν
την εµπειρία της επίσκεψης στον Ιερό Βράχο.

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, όπως η ηγεσία του Υπουργείου
είχε δεσµευθεί, το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώ-
σεων, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, µε εκσυγχρονισµό της
δοµής του και των διαδικασιών λειτουργίας του, αναµορφώνεται
και µετονοµάζεται σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πο-
λιτιστικών Πόρων (ΟΔΑΠ), ώστε εφ’ εξής να ανταποκρίνεται µε
επάρκεια στη συγκέντρωση και τη διαχείριση των οικονοµικών
πόρων και των αρχαιολογικών χώρων και των µουσείων, που εν
συνεχεία θα τους διαθέτει για τη βελτίωση της λειτουργίας των
ίδιων των χώρων, την αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών
στους επισκέπτες, την υποστήριξη του έργου των αρχαιολογικών
υπηρεσιών και τη δηµιουργία νέων πηγών εσόδων.

Δεν συστήνεται νέος φορέας, απλώς αναδιαρθρώνεται ο ήδη
υπάρχων. Η δε µετονοµασία του έχει συµβολικό και ουσιαστικό
χαρακτήρα και αντικατοπτρίζει, πλήρως τις αναπτυξιακές δρα-
στηριότητες που τώρα αναλαµβάνει, δηµιουργώντας, ταυτό-
χρονα, συνθήκες ώστε να προσελκύονται επενδύσεις στους
τοµείς της εστίασης, της ψυχαγωγίας και της παροχής υπηρε-
σιών.
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Η πρόβλεψη δυνατότητας σύναψης προγραµµατικών συµβά-
σεων µεταξύ των πολιτιστικών φορέων και της περιφέρειας είναι
σηµαντικό βήµα στη σηµερινή εποχή, γιατί τα πολιτιστικά σωµα-
τεία και οι σύλλογοι δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να κα-
λύψουν τις ιδιαίτερες και καµµιά φορά αυξηµένες ανάγκες και
απαιτήσεις τους.

Θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό -και το τονίζω- τον µακροχρόνιο
εµπλουτισµό. Εγώ, κυρία Υπουργέ, διάλεξα τη λέξη «εµπλουτι-
σµό», γιατί θεωρώ ότι θα πρέπει να δείτε µε σοβαρότητα και προ-
σοχή µε τους νοµικούς σας συµβούλους την παρατήρηση που
έκανε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ως νοµικός, αλλά
και εγώ και θεωρώ ότι ακόµα και αν δεν αλλάξετε τον όρο «δά-
νειο», η συζήτηση που θα γίνει στη Βουλή και η τοποθέτησή σας
επ’ αυτού θα έχουν και ιστορική, αλλά και νοµική αξία.

Τόνισα, λοιπόν, ότι ο µακροχρόνιος εµπλουτισµός των µονίµων
εκθέσεων του εξωτερικού είναι πολύ σηµαντικός, προκειµένου
να δηµιουργηθούν ισχυρά εκπαιδευτικά και πολιτιστικά κέντρα
που θα ενισχύουν τους δεσµούς της Οµογένειας -και όχι µόνο-
µε την Ελλάδα και θα κάνουν γνωστό και οικείο τον πολιτισµό
µας.

Τελειώνοντας, ο πολιτισµός που σύµφωνα µε τους διεθνείς ορ-
γανισµούς, δηλαδή την UNESCO, τον OOΣΑ και τον ΟΗΕ είναι ο
τέταρτος πυλώνας της ανάπτυξης, αντιµετωπίζεται από την Κυ-
βέρνηση και από την αρµόδια Υπουργό κ. Λίνα Μενδώνη ως ανα-
πτυξιακός στρατηγικός πόρος. Δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην
οικονοµία του πολιτισµού, αξιοποιείται και δεν εργαλειοποιείται
και προβάλλει στο maximum την πολιτιστική κληρονοµιά της
χώρας. 

Ήταν απαραίτητο το νέο θεσµικό πλαίσιο που θα αντικαταστή-
σει και θα εκσυγχρονίσει το υφιστάµενο απαρχαιωµένο. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι το θεσµικό πλαίσιο του Ταµείου Αρχαιολογικών
Πόρων είναι του 1977, δηλαδή πριν από µισό αιώνα. 

Η υπό εξέταση νοµοθετική πρωτοβουλία ρυθµίζει τα τεράστια
πολιτιστικά περιθώρια, αποβλέπει στην αύξηση της επισκεψιµό-
τητας των αρχαιολογικών χώρων, άρα και στην αύξηση των εσό-
δων, πάντοτε µε τη σύµφωνη γνώµη της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας, πάντοτε µε σεβασµό στην ιστορία του τόπου. 

Το αρµόδιο Υπουργείο, το Υπουργείο σας, κυρία Μενδώνη,
λειτουργεί ως προστάτης της πολιτιστικής κληρονοµιάς και εν-
τάσσει τις πρωτοβουλίες του, όπως και την παρούσα, στον γενι-
κότερο σχεδιασµό της Κυβέρνησης για τη στήριξη και ανάδειξη
της πολιτιστικής δράσης, µε γνώµονα την αξιοποίηση του συνό-
λου του πολιτιστικού αποθέµατος της χώρας και την κεφαλαι-
οποίηση των δυνατοτήτων που παρέχει η πολιτιστική
κληρονοµιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μακρή και για την τήρηση του χρόνου. Όπως
πάντα, κυρία!

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Σοφία Σακοράφα από το
ΜέΡΑ25.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν είχα σκοπό να παρέµβω στη συζήτηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µιας και ο εισηγητής µας, αλλά και η Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπός µας έχουν εκφράσει µε πληρότητα τις θέσεις
του κόµµατός µας για τις προτεινόµενες διατάξεις.

Υπάρχουν, όµως, ξεχωριστές περιστάσεις όπου η συνείδησή
σου δεν σε αφήνει να σιωπήσεις ή και να απέχεις. Αναγκάζοµαι,
λοιπόν, να τοποθετηθώ για δύο ειδικά διατάξεις που έρχονται µε
τροπολογίες - προσθήκες.

Η πρώτη αφορά το διαβόητο άρθρο 59, τη φοβερή πρόβλεψη
για εξαγωγή µνηµειακών αντικειµένων αδιακρίτως. Εδώ έχουµε
ένα εξαιρετικό δείγµα νοµοθέτησης από την Κυβέρνηση. Η διά-
ταξη αυτή στη διαβούλευση προέβλεπε δέκα συν δέκα χρόνια,
δηλαδή παραχώρηση για µία δεκαετία κατ’ ανώτατο όριο, µε δυ-
νατότητα ανανέωσης και για ακόµα δέκα -το πολύ- χρόνια. Επρό-
κειτο µάλλον για εξαπάτηση, διότι το νοµοσχέδιο κατατέθηκε
προβλέποντας πενήντα συν πενήντα χρόνια, δηλαδή έναν αιώνα.

Αµέσως µετά στην επιτροπή υποχωρήσατε στον µισό αιώνα,
είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε χρόνια. Δεν είναι αυτό υπεύθυνη

πολιτική, κυρία Υπουργέ. Απλώς αποδεικνύεται ότι δεν έχετε κα-
νένα πραγµατικό σχεδιασµό. Προφανώς και πιστεύετε ότι ο ελ-
ληνικός λαός έχει εκπαιδευτεί στην αποδοχή των εκχωρήσεων.
Το κάνατε αλλεπάλληλες κυβερνήσεις µε τη δηµόσια περιουσία
ελέω µνηµονίων. 

Εδώ, όµως, υπάρχει µια καθαρή κυβερνητική πρωτοβουλία
που ανήκει αποκλειστικά σε εσάς. Πράγµατι δεν κινδυνεύετε να
σας πάρει άλλος τη δόξα. Ειλικρινά απορώ από πού νοµίζετε ότι
αντλείτε την εξουσία και το δικαίωµα να στερείτε από γενιές ολό-
κληρες Ελλήνων, από δεκάδες γενιές µαθητών και νέων την
επαφή µε τα στοιχεία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και την
προστασία τους σε αυτά. Δεν περιµένω φυσικά απάντηση. Άλ-
λωστε, φαντάζοµαι, ότι και πάλι θα χλευάζατε την κοινωνία, όπως
µε την ανακοίνωση σας για τους τσιµεντόδροµους στην Ακρό-
πολη. Μη µας πείτε πάντως ότι ούτως ή άλλως οι Έλληνες δεν
πηγαίνουν στα µουσεία, γιατί και αυτό είναι δική σας ευθύνη
είναι, του Υπουργείου Πολιτισµού. Επαναλαµβάνω το ζήτηµα
είναι η δυνατότητα πρόσβασης κάθε πολίτη στην κληρονοµιά της
χώρας του. Αυτό είναι διεθνώς αναγνωρισµένο ατοµικό δι-
καίωµα. 

Ο σκοπός της προβολής που επικαλείστε θα µπορούσε ίσως
να εξυπηρετηθεί µε τη διάθεση των αντικειµένων για εκθέσεις
στο εξωτερικό µε περιορισµένο χρονικό όριο, στο πλαίσιο ενός
εθνικού σχεδιασµού, µε εναλλαγή των εκθεµάτων και των ση-
µείων έκθεσης ανά την υφήλιο για την αποδοτικότητα της εξα-
γωγής. Όµως, η αποµάκρυνση και παραχώρηση για έναν αιώνα
ή έστω µισό αιώνα για έκθεση σε ένα σηµείο, είναι άλλο πράγµα,
κυρία Υπουργέ. Δεν είναι προβολή στο εξωτερικό που να αντι-
σταθµίζει την αποµάκρυνση. Ακόµα και το δέκα συν δέκα είναι
υπερβολικό. Σας παρακαλώ, αν έχετε ένα παράδειγµα νοµοθέ-
τησης σε οποιαδήποτε χώρα του κόσµου για εξαγωγή µνηµείων
για µισό αιώνα, να µας το πείτε. Ακόµη και αν θέλετε να εξυπη-
ρετήσετε συγκεκριµένη περίπτωση, η καθολική και αδιάκριτη νο-
µοθέτηση είναι εγκληµατική. 

Είναι αλήθεια πως το ιστορικό των µουσειακών ανταλλαγών
για τη χώρα µας είναι απολύτως απογοητευτικό ως προς τα αν-
ταλλάγµατα. Από εκεί όµως µέχρι τη νοµοθέτηση χωρίς την πρό-
βλεψη ανταλλαγµάτων η απόσταση είναι τεράστια. Το ελληνικό
µνηµειακό υλικό βρίσκεται διεθνώς στην πρώτη γραµµή. Είναι
συγκρίσιµο µόνο µε εκείνα της Αιγύπτου και της Ιταλίας και ίσως
να προσθέσουµε της Κίνας και του Μεξικού. Θυµίζω όµως ότι µε
τα σύγχρονα πολιτιστικά εγκλήµατα ο αντίστοιχος πλούτος του
Ιράκ έχει σε µεγάλο µέρος του καταστραφεί, ενώ της Συρία κα-
ταλεηλατήθηκε. 

Η δουλειά, λοιπόν, του Υπουργείου, κυρία Υπουργέ, είναι κυ-
ρίως η διαρκής καλλιέργεια και η εµπέδωση της σχέσης του
λαού µε την πολιτιστική µας κληρονοµιά. Δεν είναι να παριστάνει
τον µάνατζερ των αρχαιοτήτων και των χορηγιών. Το Υπουργείο
Πολιτισµού είναι πολύ σηµαντικό για την Ελλάδα και απαιτεί άλλο
µέτρο ευθύνης. 

Εδώ να κάνω µια παρένθεση. Το µέτρο της ευθύνης το δείχνει
και η υπόθεση της Κανδάνου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πρό-
σφατα το Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων υπό την προ-
εδρία της κυρίας Υπουργού ενέκρινε δυστυχώς µε ισχνή
πλειοψηφία την επέκταση του εκεί λατοµείου στην επαρχιακή
οδό Κανδάνου Χανίων, παρά την τεκµηριωµένη αντίθετη εισή-
γηση. Έτσι επικυρώνεται µια εξοργιστική απόφαση του περιφε-
ρειάρχη Κρήτης κ. Αρναουτάκη που την είχε τότε στηρίξει
αποκλειστικά και µόνο η εκεί παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ και κανείς
άλλος κανείς -κανείς!- ούτε η δική σας, κυρία Υπουργέ. Το φυ-
σικό τοπίο στο φαράγγι και ο δρόµος µνηµείο τεχνικού έργου
των αρχών του 20ου αιώνα συνθέτουν ένα µοναδικής αξίας σύ-
νολο. Δυστυχώς, στη σηµερινή Ελλάδα ούτε αυτό κρίνεται άξιο
προστασίας. Η ασέβεια γίνεται ακόµα πιο προκλητική γιατί έχει
και ιστορική πλευρά. Ο τόπος αυτός ήταν και πεδίο ηρωικών
µαχών του ντόπιου αστράτευτου πληθυσµού τον Μάιο του ’41
στη Μάχη της Κρήτης. Και όλα αυτά θυσιάζονται για ένα λατο-
µείο. Μην κουράζεστε άλλο, µας έχετε πείσει. Αν είναι στο χέρι
σας και µόνο, δεν θα µείνει ποτέ τίποτα όρθιο. 

Να προσθέσω και κάτι τελευταίο για το άρθρο 59. Η νοµοθε-
τική πρόβλεψη και δυνατότητα εκχώρησης για τέτοια χρονικά
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διαστήµατα αποτελεί ένα ακόµα βήµα αυτής της Κυβέρνησης για
την υπονόµευση, απαξίωση και πλήρη εγκατάλειψη της ελληνι-
κής απαίτησης για επιστροφή των µαρµάρων του Παρθενώνα. Η
διάταξη αυτή προσβάλλει την αξιοπρέπεια, την αξιοπιστία όχι
µόνο της Κυβέρνησης, αλλά και της ίδιας της ελληνικής πολι-
τείας και του Κοινοβουλίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Θα έρθω τώρα στη δεύτερη τροπολογία, αυτή του κ. Αυγε-
νάκη. Κρίµα που έφυγε. Στη συζήτηση του αθλητικού νοµοσχε-
δίου που ψηφίστηκε και έγινε νόµος, ο ν.4714/2020, είχα πει στον
κύριο Υφυπουργό ότι η πολιτική της νοµοθετικής κοπτοραπτικής
που εφαρµόζει µε συγκυριακές προσωπικές στοχεύσεις δεν έχει
τίποτα να προσφέρει στον αθλητισµό. Εν πάση περιπτώσει,
έκοψε, έραψε, ψηφίστηκε ο νόµος, εξέδωσε και την προβλεπό-
µενη υπουργική απόφαση τον Σεπτέµβριο. 

Με βάση αυτό το νοµοπαρασκευαστικό πλαίσιο το οποίο ο
ίδιος δηµιούργησε, µια ιστορική οµοσπονδία στην οποία και εγώ
ανήκω, ο ΣΕΓΑΣ, προκήρυξε τις αρχαιρεσίες του στις προβλε-
πόµενες προθεσµίες. Και όµως αυτό δεν βολεύει τώρα τον κ. Αυ-
γενάκη. Νιώθει αβέβαιος στην επεµβατική και ελεγκτική του
πρόταση γιατί φαίνεται πως δεν του βγαίνουν τα κουκιά και ξανά
πιάνει την κοπτοραπτική, νοµίζοντας ότι έτσι θα τα καταφέρει.
Εκδίδει µόλις προχθές, στις 7 Δεκεµβρίου, νέα δίκη του υπουρ-
γική απόφαση που τροποποιεί την προηγούµενη επίσης δική του
απόφαση, πριν εκείνη σαραντίσει που λέµε και για τα νεογέν-
νητα. Επεκτείνει και πάλι τις προθεσµίες. Και φέρνει την επόµενη
ηµέρα την τροπολογία αυτή µε ένα και µόνο ουσιαστικό αντικεί-
µενο: την αναβολή των αρχαιρεσιών του ΣΕΓΑΣ που έχουν νό-
µιµα προκηρυχθεί, µε βάση τα όσα ο ίδιος νοµοθέτησε και τυχαία
είναι η µόνη οµοσπονδία που έχει προκηρύξει εκλογές απόλυτα
νόµιµα, όπως προανέφερα. Πιο φωτογραφικά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν γίνεται! Απορώ γιατί δεν το ονοµάζει κιόλας ότι
αναβάλλονται οι εκλογές του ΣΕΓΑΣ, για να είναι και ειλικρινής
µε αυτά που θέλει να πετύχει. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν µπορεί
ο ίδιος να τροχοπεδήσει σ’ αυτόν τον κατήφορο, αναρωτιέµαι,
δεν υπάρχουν άλλοι θεσµικοί παράγοντες στην Κυβέρνηση να
του βάλουν φρένο; Δεν καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά δεν είναι
αθλητική πολιτική, αλλά σας εκθέτουν όλους σαν παράταξη και
µάλιστα ανεπανόρθωτα; Εάν θέλετε να διασώσετε όσο γίνεται
πλέον τη συλλογική σας αξιοπρέπεια, µην αφήσετε να τη διασύ-
ρει προκλητικά ο κ. Αυγενάκης. Δεν έχετε άλλη λύση, αποσύρετε
αµέσως αυτή την τροπολογία της ντροπής. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή πολλές φορές ο
κ. Αυγενάκης σε πολλές εκδηλώσεις, αλλά και από αυτό το Βήµα
µοιράζει συνέχεια χρήµατα, θέλω να µου πει πόσα χρήµατα έχει
δώσει µέχρι στιγµής στις οµοσπονδίες. Πριν από ένα µήνα έλεγε
πάλι για όλα τα σωµατεία -τα οποία κατηγορούσε ως παράνοµα,
παράτυπα, και όλες τις εκφράσεις που µπορούσε να χρησιµο-
ποιήσει ο κύριος Υπουργός από αυτό το Βήµα- ότι θα µοιράσει
χρήµατα, σε αυτές τις παράνοµες οµοσπονδίες, όπως έλεγε.
Μέχρι σήµερα παραδέχτηκε ότι δεν έχει δώσει ούτε µία δραχµή
ακόµη. Μπορεί να µας πει πότε θα αποφασίσει να δώσει αυτά τα
χρήµατα για να µπορέσουν να λειτουργήσουν οι οµοσπονδίες,
να λειτουργήσουν τα σωµατεία, για να µπορέσουν να συνεχίσουν
το έργο που εκείνος δεν είναι ικανός να αναγνωρίσει; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Σακοράφα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, την ώρα που ο κό-

σµος βιώνει τα δύσκολα µε την υγειονοµική κρίση και την παν-
δηµία, την ώρα που έχει φόβο και ανασφάλεια για το αύριο και
ενώ πρέπει να του ενισχύσουµε το αίσθηµα εµπιστοσύνης στην
πολιτεία, η Κυβέρνηση φέρνει τη µια µετά την άλλη τις ρυθµίσεις
σκοπιµότητας. 

Πριν από λίγες ώρες στη σηµερινή συνεδρίαση της Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής µε θέµα τη γνωµοδότηση
της επιτροπής για την πρόταση του Υπουργού Οικονοµικών πλή-

ρωσης της θέσης του Προέδρου της Επιτροπής Παιγνίων θέ-
σαµε ουσιαστικά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τον ρόλο της
επιτροπής που αφορούν το πλαίσιο του ιδρυτικού της νόµου. Θέ-
σαµε το θέµα όχι µόνο της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς
παιγνίων, αλλά του δηµοσίου συµφέροντος και κυρίως της πρό-
ληψης και της αποτροπής του εθισµού και πολύ περισσότερο,
επειδή δεν το επιτυγχάνουν, της αντιµετώπισης των προβληµά-
των που βιώνουν οι άνθρωποι που πέφτουν στην παγίδα αυτή.
Στη συνέχεια θέσαµε και ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη
νοµιµότητα της διαδικασίας. Δυστυχώς, η διαδικασία είναι παρά-
τυπη. 

Ο ν.3229/2011 στο άρθρο 16 παράγραφος 3β προβλέπει ότι η
πρόταση του Υπουργού για την τοποθέτηση Προέδρου στην Επι-
τροπή Παιγνίων οφείλει να είναι εκ των µελών της επιτροπής και
ενώ αυτό εφαρµόστηκε στην προηγούµενη περίοδο µε άλλους
προέδρους, σήµερα ο Υπουργός Οικονοµικών έφερε µια πρό-
ταση που δεν πληροί αυτές τις τυπικές προϋποθέσεις, τις προ-
ϋποθέσεις του νόµου. Γι’ αυτό, δεν συµµετείχαµε στην
ψηφοφορία, καταγγείλαµε τη διαδικασία, επειδή δεν έχουµε καµ-
µία βούληση σε αυτή την περίοδο που βιώνει τα δύσκολα ο κό-
σµος εµείς να συµπράττουµε στις κοµµατικές σκοπιµότητες.

Το ίδιο ισχύει και µε άλλους τοµείς. Το είδαµε και πριν από
λίγο. Κάθε τρεις και λίγο ο Υφυπουργός Αθλητισµού φέρνει µια
τροπολογία σε άλλα νοµοσχέδια, συνεχίζοντας το αδιέξοδο για
το Μητρώο Σωµατείων, Ενώσεων, Οµοσπονδιών, µε έναν νόµο
µάλιστα που ψήφισε πρόσφατα. Το αδιέξοδο επιβεβαιώνεται και
από την εξέλιξη του πολυδιαφηµισµένου µητρώου. Μόνο χίλια
εννιακόσια εξήντα επτά σωµατεία έχουν εγγραφεί, µόνο το 37%,
παρ’ ότι έχει περάσει τόσο σηµαντικό διάστηµα. Διοικήσεις, σω-
µατεία, οµοσπονδίες ταλαιπωρούνται, ο αθλητισµός ασφυκτιά.

Αντί να αφήσει ανοιχτό το µητρώο, δίνοντας παράταση µέχρι
την 31-12-2021 και να απλοποιήσει ορισµένες διαδικασίες που
φάνηκαν εντελώς άχρηστες και γραφειοκρατικές, αντί να λάβει
υπ’ όψιν το κλίµα της πανδηµίας, το οποίο υπάρχει και σε άλλους
τοµείς, η Κυβέρνηση δίνει παρατάσεις, δίνει αναβολές, γιατί ανα-
γνωρίζει το δύσκολο εκ των πραγµάτων. Αντί να δώσει ανάσα
στα σωµατεία κλείνει το µητρώο στις 31-12-2020 και έτσι κάνει
ακατόρθωτη την εγγραφή των σωµατείων στο µητρώο. Είναι ο
ίδιος Υπουργός που συζητούσε για άνοιγµα των κερκίδων και µα-
ζική προσέλευση των φιλάθλων την ώρα που τα στοιχεία και οι
γνώµες των επιστηµόνων έλεγαν άλλα. Δυστυχώς, µε επινόηση
ενός ακόµα τερτιπιού δεν µπορεί να δοθεί λύση.

Τι κάνει µε την τροπολογία; Κουτοπονηριά. Θέτει ως προϋπό-
θεση η προκήρυξη των εκλογών να γίνει µετά την 1-1-2021 και
όποια διοίκηση έχει προκηρύξει ή θα προκηρύξει τις επόµενες
µέρες, να αποκλειστεί. Είναι προφανές ότι το τελευταίο τερτίπι
αφορά τον ΣΕΓΑΣ, τον οποίο θέλει να ελέγξει κοµµατικά -αυτό
έγινε φανερό από δηµοσιεύµατα- και η οποία συνοµοσπονδία
έχει προκηρύξει εκλογές για τις 16 και 17 Γενάρη. Μπορεί να
χρειαστεί να αναβληθούν, δεν λέω, αλλά τα νοµοθετικά τερτίπια
δεν έχουν θέση εδώ. Εδώ έχει θέση η συνεννόηση, έχει θέση η
επιστηµονική άποψη και γνώµη και το δηµόσιο συµφέρον, το
συµφέρον της κοινωνίας.

Έχει αποτύχει αυτή η προσπάθεια µε τον τρόπο που γίνεται.
Έχει χάσει τη µπάλα -µια και πρόκειται για τον Υφυπουργό Αθλη-
τισµού- ο κ. Αυγενάκης. Δεν το λέω εγώ. Το λένε πλείστα όσα
στελέχη του αθλητισµού και από τον χώρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε ανοιχτή αρθρογραφία για αυτά τα θέµατα. Δεν είναι θέµα
προσωπικό. Δεν είναι αν είναι καλός ή κακός ο Υφυπουργός ή ο
Λευτέρης Αυγενάκης. Οι επιλογές αυτές είναι αντίθετες µε το
δηµόσιο και το κοινωνικό συµφέρον και πρέπει επιτέλους η Κυ-
βέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της σε αυτό τον τοµέα, για να
µην έχουµε οδυνηρές συνέπειες γενικότερα στον αθλητισµό.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ξεκινώ µε τις διατάξεις που αποσύρ-
θηκαν. Αφορούσαν στο Μουσείο-Ελαιοτριβείο Βρανά στη Λέσβο.
Είναι µια καταπληκτική δουλειά, µια ολόκληρη ιστορία, ένας
τόπος, µια χώρα το Ελαιοτριβείο, οι ελαιοπαραγωγοί, η ελαιοκαλ-
λιέργεια, όλα όσα σχετίζονται µε το ελαιόλαδο αφορούν την ίδια
την ιστορία της Ελλάδας. Οφείλουµε να ενδυναµώσουµε αυτή την
προσπάθεια, να στηρίξουµε και το συγκεκριµένο µουσείο µε
όλους τους τρόπους, γιατί έτσι στηρίζουµε την ιστορία µας.
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Το Κίνηµα Αλλαγής είχε προβεί στις απαραίτητες κοινοβου-
λευτικές πρωτοβουλίες, µε τον υπεύθυνό του, τον Δηµήτρη Κων-
σταντόπουλο από τον Ιούλιο του 2020, για να προχωρήσει η
δηµιουργία του νοµικού προσώπου, µε διασφάλιση του δηµόσιου
χαρακτήρα και βεβαίως, της απρόσκοπτης λειτουργίας του µου-
σείου.

Επιπλέον, πρόσφατα, κατά τη συζήτηση της επίκαιρης επερώ-
τησης του ΣΥΡΙΖΑ για τον πολιτισµό, έθεσε ξανά το θέµα και βε-
βαίως, η Υπουργός, η Κυβέρνηση είχε φανεί θετική σε αυτή την
ιστορία. Πιστεύαµε και πιστεύουµε ότι µπορούσε µε καλή συνεν-
νόηση να υπάρξει λύση. Αναφέροµαι στην προηγούµενη διακυ-
βέρνηση, η οποία δυστυχώς άφησε τον χρόνο να κυλήσει χωρίς
να υπάρξει η αναγκαία πράξη, ώστε εντός του ενός έτους να
γίνει αποδεκτή η δωρεά του φορέα «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» για το συγ-
κεκριµένο µουσείο προς το Υπουργείο Πολιτισµού. Τον Μάρτη
έπρεπε να έχει γίνει η νοµοθέτηση και η αποδοχή της δωρεάς.
Δεν έγινε. Ήρθαµε µε τη νέα Κυβέρνηση. Είπα και τις παρεµβά-
σεις µας και την ατυχή εξέλιξη.

Θεωρώ -και εγώ ήδη είχα εργαστεί σ’ αυτή την κατεύθυνση-
ότι µπορούσε να υπάρξει ρύθµιση. Μάλιστα, έχω φτιάξει και τη
διάταξη -δεν σας το κρύβω- η οποία µε αναδροµική αποδοχή της
δωρεάς του φορέα «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» και των όρων και των προ-
ϋποθέσεων που θα συµφωνούσαµε και που υπάρχουν και στο
συµβολαιογραφικό έγγραφο, θα µπορούσε να είχε υπάρξει αυτή
τη στιγµή αποτέλεσµα.

Θεωρώ ότι δεν υπήρξε το κατάλληλο πεδίο, ατυχής η διαχεί-
ριση -και το λέω γενικά και προς κάθε κατεύθυνση- από τότε που
υποβλήθηκε η δωρεά, από την προηγούµενη κυβέρνηση µέχρι
και σήµερα.

Ανεξάρτητα, όµως, από την εξέλιξη, κυρία Υπουργέ, πρέπει
και σας ζητώ, ως Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κινήµατος Αλλαγής, να δώσετε µέσα στο πλαίσιο των αρµοδιο-
τήτων σας και των θεσµικών δυνατοτήτων σας αµέριστη στήριξη
στο µουσείο, όπως λειτουργεί µέχρι τώρα µε τη νοµική µορφή
και πιστεύω ότι θα ξεπεράσει τα προβλήµατα. Είναι εγγύηση το
Υπουργείο Πολιτισµού, εφόσον σταθεί στο πλάι και προχωρήσει
σε αυτή την κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Να έρθω τώρα στο θέµα που έχει περισσότερο συζητηθεί και
αφορά στη διάταξη -δεν θα αναφέρω νούµερο, διότι µε τις αλ-
λαγές έχουν αλλάξει- σχετικά µε τη µακροχρόνια εξαγωγή αντι-
κειµένων συλλογών µουσείων, η οποία απασχόλησε επί το
πλείστον.

Από την αρχή µίλησα για διάταξη η οποία είναι αιωνόβια και η
οποία παραπέµπει στη λήθη, να ξεχάσουµε και πού έχουν πάει.
Υπήρξαν συζητήσεις. Πράγµατι, πειστήκαµε για την ανάγκη να
προχωρήσει η προγραµµατισµένη και προσυµφωνηµένη διαδι-
κασία ίδρυσης µουσείου µε βάση το Μουσείο Μπενάκη και τα εκ-
θέµατά του και τα αντικείµενα που θα διαθέσει το Μουσείο
Μπενάκη. Πειστήκαµε.

Όµως, υπάρχουν ζητήµατα. Υπήρξε ένα βήµα από την Κυβέρ-
νηση που τα πενήντα συν πενήντα χρόνια τα έχει κάνει εικοσι-
πέντε συν εικοσιπέντε. Εµείς, όπως τοποθετήθηκε ο εισηγητής
µας και ο Πρόεδρος, ο Γιώργος Παπανδρέου προηγουµένως, όχι
µόνο δεν είµαστε αντίθετοι στη φιλοσοφία της πολιτιστικής δι-
πλωµατίας ή, να το πω πιο απλά, να είναι ο ελληνισµός παντού -
εξάλλου, παντού ήταν, είναι και θα είναι ο Ελληνισµός µέσα από
τις ζωντανές ελληνικές κοινότητες που δρουν, λειτουργούν και
κοσµούν κάθε χώρα στην οποία υπάρχουν- αλλά ταυτόχρονα, εί-
µαστε και υπέρ των εγγυήσεων που έχουν να κάνουν µε την Ελ-
λάδα και τους αρχαιολογικούς θησαυρούς της.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ζητάµε είναι το εξής: Έχει προτείνει ο
Δηµήτρης ο Κωνσταντόπουλος να είναι µία εικοσαετή συµφωνία.
Δεν ξέρω εάν η συνεννόηση µε το Μπενάκη και τους Αυστραλούς
ήταν «ξέρετε, θέλουµε να είναι είκοσι πέντε». Το ζήτηµα δεν είναι
δεκαπέντε, είκοσι πέντε ή είκοσι για εµάς τώρα από τη στιγµή
που έφυγε το πενήντα συν πενήντα. Για εµάς µπαίνουν δύο θέ-
µατα και πιστεύουµε να τα κάνετε δεκτά για να µπορέσουµε να
ψηφίσουµε την τροπολογία. 

Τα δύο θέµατα είναι η εικοσαετία ή, αν κρίνετε, τα είκοσι πέντε,

µε βάση το Μπενάκη. Κατ’ αρχάς, είναι γενική η ρύθµιση. Ενώ
εµείς λέµε ναι για το πρότζεκτ του Μπενάκη, εδώ υπάρχει ένα
γενικό και αόριστο, το οποίο δεν ξέρουµε τι θα µας έρθει. Εκεί,
λοιπόν, λέµε για δύο θεσµικές εγγυήσεις: Ότι η ανανέωση θα
είναι ανά πενταετία, όπως προβλεπόταν από τις ισχύουσες δια-
τάξεις και µε τη σύµφωνη γνώµη του ΚΑΣ. Όχι, δεν γίνεται µε
γνώµη του ΚΑΣ. «Γνώµη του ΚΑΣ» σηµαίνει ότι η γνώµη του ΚΑΣ
µπορεί να είναι αντίθετη οµόφωνα. Από πού κι ως πού; Θεσµικά
αυτές οι δύο και θα υπάρξει η από εµάς η σχετική τοποθέτηση. 

Δεν ξέρω εάν µου επιτρέπεται, αλλά θα το πω. Ήµουν δεκαο-
κτώ χρονών το 1979 και ως πρόεδρος των µαθητικών κοινοτήτων
του 1ου Λυκείου Ηρακλείου, του Καπετανάκειου, συµµετείχα στη
συντονιστική επιτροπή αγώνα των φορέων. Βεβαίως, πριν τη
συγκρότηση της επιτροπής θα πρέπει να πω ότι µε απόφαση δική
µας, του διαµαθητικού, οι µαθητές ήταν αυτοί που επτά ηµέρες,
µέρα-νύχτα, ήταν έξω από το µουσείο και στη συνέχεια ευαισθη-
τοποιήθηκε η τοπική κοινωνία και οι φορείς. Όλη αυτή η ιστορία
έχει σφραγίσει τη δική µου πολιτική άποψη, η οποία λέει ότι δεν
µπορεί από τα επάνω, χωρίς τη συναίνεση των τοπικών κοινωνιών
και χωρίς τις θεσµικές εγγυήσεις, να υπάρχει οποιαδήποτε εξα-
γωγή αρχαιολογικού θησαυρού. Αντίθετα, εάν υπάρχουν θεσµι-
κές εγγυήσεις, αυτό είναι όχι µόνο επιτρεπτέο, αλλά και
επιβεβληµένο. Ιδού η πρόκληση από την πλευρά µας να ανταπο-
κριθεί η Κυβέρνηση. 

Άρθρο 49, για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης. Η διοίκηση, είκοσι
πέντε εργαζόµενοι, οι επιστηµονικοί συνεργάτες, όλο το δυνα-
µικό, κάνουν καταπληκτική δουλειά. Είναι κόσµηµα. Τιµούν την
ιστορία και τον ρόλο που έχουν αναλάβει. 

Η λειτουργία του Ιστορικού Μουσείου Κρήτης διέπεται από
την υπουργική απόφαση του 1952. Υπήρξαν προβλήµατα στη συ-
νέχεια, παρ’ όλο που υπήρχε για µεγάλο διάστηµα πολύ καλή συ-
νεργασία και µε το Μουσείο Ηρακλείου. Για να συνεχιστεί η
απρόσκοπτη λειτουργία, θεωρώ ότι πρέπει να γίνει µια κίνηση
από εσάς παράλληλα µε την ψήφιση της διάταξης, που την
θεωρώ αναγκαία. 

Υπάρχει, κυρία Υπουργέ, µία απόφαση του ΚΑΣ του 2017, που
αφορά είκοσι ένα αντικείµενα. Τα είκοσι ένα αντικείµενα επροορί-
ζοντο να εκτεθούν σε χώρο του Ιστορικού Μουσείου Κρήτης. Με
την ίδρυση, όµως, του δηµόσιου Μουσείου Μεσαράς αλλάζουν τα
δεδοµένα. Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει δήλωση από την πλευρά
σας -δεν χρειάζεται καν νοµοτεχνική βελτίωση- η οποία θα κατα-
τεθεί στα Πρακτικά, ότι η απόφαση του ΚΑΣ του 2017 για τα είκοσι
ένα αντικείµενα της Γόρτυνας, που πρέπει να πάνε στο Μουσείο
Μεσαράς, είναι ισχυρή και δεν επηρεάζεται απ’ αυτή τη διάταξη,
η οποία προφανώς είναι για την ενίσχυση και τη θωράκιση της λει-
τουργίας του Ιστορικού Μουσείου Κρήτης.

Θεωρούµε προβληµατική τη διάταξη για το άρθρο 46. Δεν
υπήρξε διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία του Ζυγοµαλά. Άρα
δεν θα το ψηφίσουµε.

Το άρθρο που έχει να κάνει µε τις προγραµµατικές συµβάσεις
έχει ένα πρόβληµα. Οι προγραµµατικές συµβάσεις, σύµφωνα µε
τον νόµο και στη συγκεκριµένη διάταξη του Συντάγµατος όπου
στηρίζονται, πρέπει να έχουν δύο φορείς τουλάχιστον από αυ-
τούς που θα µετέχουν, οι οποίοι θα είναι ή δηµόσιου χαρακτήρα
ή αυτοδιοίκηση -δηµόσιου χαρακτήρα είναι- ή εν πάση περιπτώ-
σει, από τους συγκεκριµένους φορείς.  

Αυτό που δεν διευκρινίζεται και που το επισηµαίνει και η Επι-
στηµονική Επιτροπή -δεν το είδατε στην Επιστηµονική Επιτροπή;-
είναι εάν ο φορέας ιδιωτικού δικαίου, ο πολιτιστικός σύλλογος ή
οτιδήποτε άλλο είναι, υποκαθιστά ένα εκ των δύο φορέων. Αυτό
δεν µπορεί να είναι. Μπορεί να είναι, όµως, τρίτος συµβαλλόµενος
και πλέον. Χρειάζονται, δηλαδή, δύο για να υπάρχει προγραµµα-
τική σύµβαση και µε τρίτο συµβαλλόµενο επιπλέον. Και σε αυτό
το άρθρο, εάν δεν υπάρξει δήλωση που να ξεκαθαρίζεται, σύµ-
φωνα µε την διόρθωση, µε τη σύµβαση, θα ψηφίσουµε «παρών». 

Είπα για δύο-τρία κρίσιµα. Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία.
Την έχει εισηγηθεί ο Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος αναλυτικά.
Πρόκειται για τους εργαζόµενους του Υπουργείου Πολιτισµού
που εκτελούν χρέη φύλακα αρχαιοτήτων, παρέχουν συστηµατικά
εργασία έξι µέρες την εβδοµάδα, όπως απαιτείται από την
ανάγκη της διαρκούς φύλαξης και προστασίας των αρχαιολογι-
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κών χώρων και µουσείων. Ωστόσο, η πρόσθετη αυτή απασχό-
ληση δεν τους αναγνωρίζεται ως πραγµατικός συντάξιµος χρό-
νος. Με την προτεινόµενη διάταξη, η οποία είναι νοµοτεχνικά
άριστη, αναγνωρίζεται, επιτρέπεται µάλλον να τους αναγνωρι-
στεί, δεδουλευµένος χρόνος ως πραγµατικός συντάξιµος και
µέχρι τρία έτη για είκοσι έτη πραγµατικής υπηρεσίας, που να
προσαυξάνεται κατά ένα έτος για κάθε έξι χρόνια. Θεωρώ ότι
πρέπει να την κάνετε δεκτή, διότι προβλέπει και την αντίστοιχη
καταβολή των αντίστοιχων εισφορών. Είναι απόλυτα ορθή η συγ-
κεκριµένη διάταξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον λίγο χρόνο που µου απο-
µένει -γιατί θα τον πάρω όλο, να εξαντλήσω όλες µου τις δυνα-
τότητες- θέλω να επαναλάβω ορισµένα που είπα χθες και
ενόχλησαν κάποιους, γιατί φαίνεται δεν τα κατάλαβαν ή δεν θέ-
λουν να αποδεχτούν ότι έτσι είναι, δυστυχώς, η πραγµατικότητα.
Ο πλουραλισµός και η πολυφωνία είναι συστατικά στοιχεία της
δηµοκρατίας. Γι’ αυτό άλλωστε τα ανελεύθερα καθεστώτα και οι
δικτατορίες το πρώτο που επιδιώκουν είναι ο έλεγχος της πλη-
ροφόρησης, της ενηµέρωσης των πολιτών, πνίγοντας την πολυ-
φωνία και τον πλουραλισµό. Βεβαίως και σε δηµοκρατικά
συστήµατα, η κατάσταση ποικίλει ανάλογα µε την ιδεολογικοπο-
λιτική τοποθέτηση των κυβερνήσεων, τις πρακτικές που ακολου-
θούν και τις σκοπιµότητες που επιδιώκουν. 

Σε κρίσιµες περιόδους στη χώρα µας επιδιώχθηκε ο έλεγχος
των µέσων. Σήµερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακο-
λουθεί µια πολιτική ασφυξίας των µέσων, προκειµένου να χειρα-
γωγήσει τη µαζική ενηµέρωση, µε τις χρηµατοδοτήσεις των
µέσων χωρίς κριτήρια και διαφάνεια, µε επιλεκτικές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες και µε µια σειρά άλλες παρεµβάσεις. Είναι προ-
φανές ότι η Νέα Δηµοκρατία το κάνει αποτελεσµατικότερα από
ότι το προσπάθησε ο ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα µε τις
γνωστές διαδικασίες αδειοδότησης και τα κελιά που είχε επιλέξει
και βέβαια την επιλογή της για τον ΣΥΡΙΖΑ – Καλογρίτσα - ΑΝΕΛ
που απέτυχε.

Οι εκθέσεις του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης του
2018 - 2019, που παρουσιάστηκαν τις προηγούµενες µέρες στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, επιβεβαιώνουν τις καταγγε-
λίες µας και αποκαλύπτουν όλο το µέγεθος του περιορισµού της
πολιτικής πολυφωνίας. Τη θέση της πολιτικής πολυφωνίας, µά-
λιστα, έχει πάρει πλέον η δικοµµατική µονοτονία, αφού το 90%
αφορά την Κυβέρνηση -µε δεσπόζουσα θέση- και τον ΣΥΡΙΖΑ,
όπως η ίδια η έκθεση έχει αποτυπώσει.

Το νοµοσχέδιο που προωθεί ο κ. Πέτσας που τέθηκε για δια-
βούλευση, εκτός από την αλλαγή των εργασιακών σχέσεων των
δηµοσιογράφων -που προκάλεσε και τη χθεσινή απεργία και προ-
καλεί υποβάθµιση της εργασίας και του ρόλου των δηµοσιογρά-
φων- έχει πάρα πολλές γκρίζες και µαύρες διατάξεις. Εξυπηρετεί
σκοπιµότητες, ναι! Ακόµη και µε την ενσωµάτωση της οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία προωθείται µε λειψό τρόπο
και στρεβλό πνεύµα, αντίθετα µε αυτό που η Ευρωπαϊκή Ένωση
θεσµοθέτησε. 

Επιβεβαιώνει η Κυβέρνηση τη µόνιµη τακτική της εις βάρος
των περιφερειακών µέσων επικοινωνίας, του έντυπου, του ηλε-
κτρονικού, των ραδιοφώνων και των περιφερειακών τηλεοπτικών
σταθµών αφού το 30% που προβλέπεται από τον νόµο ως υπο-
χρεωτική κατανοµή της διαφηµιστικής δαπάνης για τα περιφε-
ρειακά και τοπικά µέσα δεν εφαρµόζεται. Η επιδότηση εργασίας,
µια αναγκαία πράξη για τους τηλεοπτικούς σταθµούς και για τα
άλλα περιφερειακά και τοπικά µέσα που θα διασφάλιζε τη στή-
ριξή τους µέσω της εργασίας, µέσω των εργαζοµένων σ’ αυτές,
δεν υπάρχει στα περιφερειακά µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η υπερφορολόγηση αποτελεί
άλλον έναν βρόγχο για τα περιφερειακά µέσα για τα οποία δεν
υπάρχουν αντισταθµιστικά. Δεν προωθούνται µέτρα στήριξης για
τα περιφερειακά µέσα. Αυτό είναι το χαρακτηριστικό του νοµο-
σχεδίου. Η θέση µας είναι ξεκάθαρη. Όλα τα µέσα, κεντρικά και
περιφερειακά έχουν ρόλο για το δηµόσιο συµφέρον, για τη στή-
ριξη της κοινωνίας. Όχι όµως έτσι, µε τον αποκλεισµό µιας µε-
γάλης µερίδας. 

Το νοµοσχέδιο πρέπει να αποσυρθεί ως προς όλες του τις δια-
τάξεις, εκτός αν έχει αναγκαίες που έχουν ζητηθεί από τους ίδι-
ους τους εκπροσώπους των µέσων, όπως η παράταση των
υποχρεωτικών δηµοσιεύσεων. Καταθέσαµε τροπολογία τις προ-
άλλες και δεν έγινε δεκτή. Βεβαίως, η ρύθµιση για τη συνδροµή
στην «DIGEA». Όλα τα άλλα που έχουν σκοπιµότητα ας τα συζη-
τήσουµε περισσότερο. Ας κάνουµε τον διάλογο που αξίζει στην
ελληνική δηµοκρατία που πρέπει να έχει ισχυρή θεσµική πλου-
ραλιστική και πολυφωνική ενηµέρωση. 

Ευχαριστώ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού κι Αθλητι-

σµού): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού κι Αθλητι-

σµού): Ένα λεπτό µόνο θέλω για να απαντήσω και να τελει-
ώνουµε.

Κατ’ αρχάς στο θέµα που έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου για το θέµα
του Ιστορικού Μουσείο Κρήτης: Στις 4-4-2017 το Κεντρικό Αρ-
χαιολογικό Συµβούλιο είχε γνωµοδοτήσει στο αίτηµα της Εφο-
ρείας Αρχαιοτήτων Ηρακλείου για την ανανέωση του
µακροχρόνιου δανεισµού προς την «Εταιρεία Κρητικών Ιστορι-
κών Μελετών». Είχε εξαιρέσει τον δανεισµό των είκοσι συν ένα,
δηλαδή τα είκοσι ένα αντικείµενα που προορίζονται για το µου-
σείο της Μεσαράς. Στη συνέχεια εκδόθηκε υπουργική απόφαση
στις 25-5-17 και τα εξαιρούσε. Είναι προφανές ότι από τη στιγµή
που έχουν εξαιρεθεί από το 2017 δεν µπορεί να συµπεριλαµβά-
νονται στη ρύθµιση. Εποµένως, να κλείσουµε αυτό το θέµα. Ποτέ
δεν ετέθη. Κακώς το έθεσαν κάποιοι. Η στοιχειώδης γνώση της
διοικητικής διαδικασίας θα µπορούσε…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού κι Αθλητι-

σµού): Δεν είναι δικό σας θέµα. Είναι από εκεί που το έθεσαν.
Αυτό είναι σαφές. 

Για τις προγραµµατικές συµβάσεις: Φυσικά είναι έτσι όπως το
είπατε και ποτέ δεν είπαµε ότι θα λείψει ο άλλος δηµόσιος φο-
ρέας, ιδιαίτερα για έναν πάρα πολύ απλό λόγο. Η διάταξη µιλάει
για κτήρια τα οποία είναι κηρυγµένα µνηµεία. Άρα το Υπουργείο
Πολιτισµού είναι δεδοµένο ότι θα µετέχουν, όπως και οι περιφέ-
ρειες. Ο άλλος φορέας, το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου,
είναι προφανώς ο τρίτος συµβαλλόµενος. 

Τέλος, σχετικά µε την τροπολογία σας: Το συζήτησα µε τον κ.
Κωνσταντόπουλο. Η έκτη µέρα για το συνταξιοδοτικό των αρχαι-
οφυλακών µας έχει απασχολήσει και εµάς και µας απασχολεί.
Όµως, φαίνεται, απ’ ό,τι τουλάχιστον λέει και ο Υπουργός Εργα-
σίας και ο Υπουργός Οικονοµικών, ότι δεν µπορεί να περιοριστεί
µόνο σε αρχαιοφύλακες. Είναι και άλλοι κλάδοι οι οποίοι έχουν
την έκτη µέρα ως µέρα υποχρεωτικής εργασίας. Εποµένως, αυτό
θέλει µια συνολική ρύθµιση. Δεν είναι έξω από το οπτικό µας
πεδίο αλλά δεν µπορεί να γίνει τώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βερναρδάκης. 
Μας ακούτε, κύριε συνάδελφε; 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Σας ακούω. Εσείς µε

ακούτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ακούω. Παρακαλώ

πολύ να έχετε τον νου σας στο χρονόµετρο. 
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Με το σηµερινό νοµοθέτηµα η κυρία Υπουργός ολοκληρώνει

την εκστρατεία πολιτικής συγκάλυψης ενός εκ των µεγαλύτερων
οικονοµικών σκανδάλων δυο δεκαετιών, του περίφηµου Ταµείου
Αλληλοβοήθειας, ενός ταµείου που αποτελούσε χώρο παράνο-
µου πλουτισµού επί πολλά χρόνια, χρηµατοδοτούµενο από το
Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, που σήµερα βρίσκεται στη διε-
ρεύνηση της δικαιοσύνης µε τρεις ποινικές διώξεις, επτά κακουρ-
γήµατα και ένα πληµµέληµα. 

Από ανάληψης καθηκόντων της η κυρία Υπουργός έχει προβεί
στις κάτωθι ενέργειες και παραλείψεις σε σχέση µε το Ταµείο
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Αλληλοβοήθειας. Στις 8 Αυγούστου του 2019, δηλαδή πριν καν
κλείσει µήνα στο Υπουργείο -η πρώτη δουλειά σαν να λέµε- ζή-
τησε κατόπιν δήθεν ανώνυµης καταγγελίας από το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους γνωµοδότηση περί της συνταγµατικότητας
των διατάξεων του ν.4598/2019. Τι προέβλεπε αυτός ο νόµος;
Περιόριζε δραστικά τους δηµόσιους σκοπούς του Ταµείου Αλ-
ληλοβοήθειας, εποµένως και τη σχετική κρατική χρηµατοδότηση.
Εξάλειφε κάθε δυνατότητα συνακολούθως κατασπατάλησης δη-
µοσίου χρήµατος. Μετέφερε τη λειτουργία του παιδικού σταθ-
µού στις υπηρεσίες του Υπουργείου και ρύθµιζε την ένταξη των
εργαζοµένων του ταµείου στο Υπουργείο. 

Ο νόµος αυτός διασφάλιζε τόσο την εξυγίανση του ταµείου σε
καθεστώς διαφάνειας όσο και την εύρυθµη λειτουργία της διοί-
κησης µε την ένταξη του προσωπικού του ταµείου στις δοµές
του, οι οποίες πλέον θα εκπλήρωναν δηµόσιους σκοπούς. Σηµει-
ωτέον -κι αυτό ας το κρατήσουµε- ο νόµος αυτός ψηφίστηκε µε
ευρεία κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, συµπεριλαµβανοµένης και
της τότε αξιωµατικής αντιπολίτευσης της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία περιέργως σήµερα ως προς το ζήτηµα αυτό σιωπά. 

Η Υπουργός ουδέποτε εφάρµοσε τον νόµο, ουδέποτε άλλαξε
τον νόµο, ουδέποτε τροποποίησε τον νόµο, µόνο δεν τον εφαρ-
µόζει καταχρηστικά και παράνοµα. Ενώ ετοίµαζε κρυφίως να
θέσει το ταµείο σε εκκαθάριση εν λειτουργία, στις 30 Οκτωβρίου
2019 τροποποίησε αυθαίρετα τη σύνθεση του πενταµελούς µε-
ταβατικού διοικητικού συµβουλίου του ταµείου και πρόσθεσε
δύο µέλη της οµοσπονδίας στο διοικητικό συµβούλιο του τα-
µείου. Ταυτόχρονα αντικατέστησε τη διευθύντρια του ταµείου,
παρά τη σηµαντική συµβολή που είχε στις έρευνες των αρµοδίων
αρχών για τα θέµατα που ήταν υπό διερεύνηση. 

Γιατί προέβη σε αυτές τις αλλαγές; Μια πρώτη απάντηση δό-
θηκε στις 5 Δεκεµβρίου 2019 και ενώ το ταµείο είχε ήδη τεθεί σε
εκκαθάριση, προκειµένου να µπορεί κατά πλειοψηφία να εγκριθεί
αίτηµα της οµοσπονδίας για χρηµατοδότηση του δέκατου τρίτου
συνεδρίου της κατά παράβαση σωρείας διατάξεων και ενώ εκκρε-
µούσε ήδη στην εισαγγελία διαφθοράς δίωξη για κακουργηµατική
απιστία µελών προηγούµενων διοικητικών συµβουλίων του τα-
µείου και δηµοσίων λειτουργών, µεταξύ άλλων και για παράνοµη
χρηµατοδότηση της οµοσπονδίας από το ταµείο. Θέτει το ταµείο
σε εκκαθάριση εν λειτουργία. Στην πραγµατικότητα η εκκαθάριση
λειτουργεί ως όχηµα για να πετάξει στον δρόµο τους εργαζόµε-
νους της µη αρεσκείας της και της µη αρεσκείας της οµοσπονδίας
µε το ευφάνταστο σχήµα της αναστολής συµβάσεων που έκανε
πριν λίγους µήνες. Αναστολή συµβάσεων σηµαίνει κανένα απολύ-
τως δικαίωµα αποζηµίωσης, απόλυσης ή λήψης επιδόµατος ανερ-
γίας από τον ΟΑΕΔ. Κι όλα αυτά εν µέσω πανδηµίας. Η
εκκαθάριση επιπλέον λειτουργεί ως όχηµα για τη συγκάλυψη των
παράνοµων πράξεων για τις οποίες είναι κατηγορούµενοι η ηγεσία
της οµοσπονδίας µε την ιδιότητά τους ως µελών του διοικητικού
συµβουλίου του ταµείου. 

Προσέξτε αυτό το σηµείο: Στον εκκαθαριστή δόθηκε και η αρ-
µοδιότητα να ανασυστήνει φακέλους, η οποία δεν υπήρχε στον
νόµο της εκκαθάρισης, αλλά δόθηκε µε κοινή υπουργική από-
φαση της Υπουργού Πολιτισµού και του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Πρόκειται για αρµοδιότητα, βεβαίως, που δεν συνδέεται µε
τους σκοπούς της εκκαθάρισης ούτε συνδέεται µε τους διοικού-
µενους, αλλά προφανώς συνδέεται µε τις εκκρεµείς ποινικές δι-
κογραφίες. 

Ποιοι φάκελοι δήθεν χάθηκαν από το ταµείο και έχρηζαν ανα-
σύστασης; Τα πρακτικά των διοικητικών συµβουλίων και τα βι-
βλία πρωτοκόλλου των ετών 2015, 2016 και 2017, τα οποία όµως
δεν χάθηκαν αλλά εξαφανίστηκαν. Υπάρχει κατηγορία για υπε-
ξαίρεση των στοιχείων αυτών κατά τον χρόνο που το ταµείο κα-
τελήφθη από την ηγεσία της οµοσπονδίας ως ένδειξη δήθεν
διαµαρτυρίας για την παύση του τότε διευθυντή του ταµείου, ο
οποίος είναι κατηγορούµενος για την υπόθεση ψεύτικων δανείων
και βοηθηµάτων και κατά τις πληροφορίες έχει οµολογήσει την
πράξη του. 

Ποιους εξυπηρετεί η ανασύσταση υπεξαιρεµένων πρακτικών,
δηλαδή η κατασκευή στοιχείων; Τους κατηγορούµενους. Εις
βάρος τίνος; Του ελληνικού δηµοσίου από το οποίο προερχόταν
η χρηµατοδότηση. Ταυτόχρονα, η Υπουργός αναλαµβάνει να

αποκαταστήσει το προφίλ των κατηγορουµένων στις ποινικές και
κακουργηµατικές διώξεις. Ένας εξ αυτών, ο πρόεδρος της οµο-
σπονδίας, ο οποίος εµφανίστηκε και στην ακρόαση φορέων ως
φανατικός υποστηρικτής του παρόντος νοµοσχεδίου, γίνεται
µέλος επιτροπών του Υπουργείου. Ένας άλλος γίνεται προϊστά-
µενος του νεοσυσταθέντος αυτοτελούς τµήµατος µονάδας εσω-
τερικού ελέγχου για την καταπολέµηση της διαφθοράς. Είναι
υπηρεσία που υπάγεται απευθείας στην ίδια την Υπουργό. Ο
λύκος που φυλάει τα πρόβατα. 

Η Υπουργός όµως πράττει και διά των παραλείψεων της. Αν
και της έχει κοινοποιηθεί και µία και δύο και τρεις φορές σχετικό
έγγραφο άσκησης ποινικής δίωξης για τα πέντε κακουργήµατα
κατ’ αρχάς από την Εισαγγελία Διαφθοράς εδώ και πάνω από
έναν χρόνο, εκείνη αρνείται να ασκήσει τα πειθαρχικά της καθή-
κοντα. Και δεύτερη ποινική δίωξη για τα παράνοµα δάνεια για
την υπεξαίρεση δηµοσίου χρήµατος, ξανά το ίδιο. Και τρίτη ποι-
νική δίωξη, στις 19 Νοεµβρίου, δηλαδή πριν λίγες µέρες από την
Εισαγγελία Πρωτοδικών στον σηµερινό πρόεδρο της Οµοσπον-
δίας, αυτόν που είχε έρθει στην επιτροπή για να υποστηρίξει το
νοµοσχέδιο, για παράβαση καθήκοντος. 

Θα παρακαλούσα και την Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπο,
την κ. Αναγνωστοπούλου να καταθέσει το Πρακτικό, µια που βρί-
σκεται στην Αίθουσα, στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει εκ µέρους του κ. Χριστόφορου Βερναρδάκη
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο δηλαδή πρόσωπο εµφανίζεται σε οκτώ ποινικά αδική-
µατα, η Υπουργός κάνει πως δεν καταλαβαίνει, προτιµά να κα-
τηγορηθεί για παράβαση καθήκοντος η ίδια, παρά να ασκήσει τα
εκ του νόµου τυπικά της καθήκοντα, ακόµα και για να µην εγείρει
πιθανές υποψίες συγκάλυψης ή συµπόρευσης µε αυτό το από-
στηµα το πολιτικοσυνδικαλιστικό. 

Αυτή λοιπόν, η εκκαθάριση παρατείνεται σήµερα µέχρι τις 31
Αυγούστου του 2021. Ο µανδύας συγκάλυψης παράνοµων πρά-
ξεων, ο ορισµός κατάχρησης της εξουσίας! Αντί να εφαρµόσει
η Υπουργός τον νόµο και να λειτουργήσει τον παιδικό σταθµό
στο Υπουργείο Πολιτισµού, παρατείνει την εκκαθάριση, δήθεν
για να µην κλείσει τον παιδικό σταθµό, προφανώς όµως επειδή
έχει θέµατα ακόµα προς τακτοποίηση, δηλαδή συγκάλυψη. Και
δεν παραλείπει να κάνει κι άλλη µια χάρη στην Οµοσπονδία µετά
τα παραπάνω: φέρνει σήµερα για ψήφιση διάταξη που προβλέπει
ex officio µέλος της Οµοσπονδίας να συµµετέχει στο διοικητικό
συµβούλιο του νέου φορέα, του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων,
που µετονοµάζεται. Και να µην ξεχνάµε ότι το Ταµείο Αρχαιολο-
γικών Πόρων ήταν το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου από το
οποίο έγινε η µεγάλη αφαίµαξη δηµοσίου χρήµατος. Το ταµείο
του ΤΑΠ χρηµατοδοτούσε το Ταµείο Αλληλοβοήθειας. Υπεξαί-
ρεση πιστοποιηµένη τουλάχιστον 282 χιλιάδες ευρώ, µόνο για τα
τρία τελευταία χρόνια, χρηµάτων του ΤΑΠ από µέλη της Οµο-
σπονδίας, που λυµαίνονταν από το 2002 το Ταµείο Αλληλοβοή-
θειας. Και η Υπουργός αντί να τους παραπέµψει, αντί να ασκήσει
τα πειθαρχικά της καθήκοντα, όπως έχει καθήκον βάσει του
νόµου και να αφήσει ανεπηρέαστη τη δικαιοσύνη να κάνει τη
δουλειά της, τους επιβραβεύει σήµερα µε µία θέση στο διοικη-
τικό συµβούλιο του νέου οργανισµού και µάλιστα ex officio.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Μισό δευτερόλεπτο, κυρία
Πρόεδρε.

Ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων παραδείγµατος χάριν, δεν
συµµετέχει σε αυτό το διοικητικό συµβούλιο, ένα από τα µεγα-
λύτερα και ιστορικότερα επιστηµονικά σωµατεία της χώρας,
αλλά συµµετέχει αυτή η περίεργη οµοσπονδία, ενεχόµενη σε πα-
ρανοµίες. Είναι τουλάχιστον προκλητικό.

Και επειδή άκουσα και την Υπουργό, η οποία έκανε λόγο για το
ότι δεν προστατεύει τους εργαζόµενους του ταµείου διότι δήθεν
έχει µία γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ως
αντισυνταγµατική, θα ήθελα να της πω τις γνωµοδοτήσεις του Νο-
µικού Συµβουλίου να µην τις κάνει αλά καρτ αποδεκτές, διότι γνω-
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µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους υπάρχει και το
Ταµείο Αλληλοβοήθειας είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
εποµένως µπορεί να λύσει το πρόβληµα µε τους εργαζόµενους
είτε εφαρµόζοντας τους νόµους της κινητικότητας είτε εφαρµό-
ζοντας τη γνωµοδότηση που έχει από το ΑΣΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, επι-
τρέψτε µου λίγο, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Κυρία Μενδώνη, δυστυχώς
µε τις πολιτικές σας καλύπτετε µια οµάδα συµφερόντων, που δεν
έχει σχέση µε τον συνδικαλισµό και την εκπροσώπηση των ερ-
γαζοµένων.

Δύο ερωτήµατα και τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ! Με ακούτε νοµίζω. Είστε στα εννιάµισι λεπτά. Έχετε
τελειώσει, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Σας προειδοποίησα πριν
από ενάµιση λεπτό και µου ζητήσατε µισό λεπτό και έχετε µιλήσει
άλλο ενάµιση. Σας παρακαλώ. Δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε.
Τελειώστε την κουβέντα σας, αλλά είναι η τελευταία φορά που
θα το επιτρέψω αυτό.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Δύο ερωτήµατα: Πρώτον,
γιατί το κάνετε; Γιατί τέτοιος ζήλος να καλύψετε τόσες παρανο-
µίες; Και δεύτερον, πραγµατικά τι γνώµη έχει το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας γι’ αυτή την πολιτική της Υπουργού; Τόσοι πρώην
Υπουργοί Πολιτισµού ανήκουν στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορείτε να τους ρωτήσετε τι ακριβώς
έτρεχε µε αυτή την εικόνα σε αυτό το Υπουργείο; 

Λοιπόν, ονοµαστική ψηφοφορία για να δούµε ποιος καλύπτει
και ποιος όχι αυτές τις παρανοµίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Φωτεινή Πιπιλή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, στις εξίµισι ώρες που πε-

ριµένουµε οι απλοί Βουλευτές να µιλήσουµε, τρεις φορές έχει
πέσει η µπαταρία από τα δύο τάµπλετ που διαθέτω. Εκφράζω τη
δυσαρέσκειά µου. Εξίµισι ώρες εξάντλησαν οι πάντες τον λόγο
και δεν τηρήθηκε η συνταγµατική ισονοµία να µιλήσουµε κι εµείς
οι Βουλευτές και όχι µόνο οι τιτλούχοι στην κοινοβουλευτική συ-
νέλευση.

Ένα σχόλιο: ιδρυµατισµός, εγκλεισµός και απαξίωση της διοί-
κησης του Υπουργείου Πολιτισµού είναι το σταχυολόγηµα από
τις οµιλίες διαφόρων συναδέλφων της Αντιπολίτευσης. Πραγµα-
τικά, απαξιώνονται οι λειτουργίες του ΥΠΠΟ και οι υπηρεσίες µε
όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν.

Επίσης, µου έκανε εντύπωση πάλι από ορισµένους της Αντι-
πολίτευσης ότι όπου µας συµφέρει θέλουµε ιδιωτικά κριτήρια και
να µην ορίζει το Υπουργείο διευθυντές µουσείων, όπου δεν µας
συµφέρει δεν θέλουµε παρά να είναι ο απόλυτος άρχοντας το
κράτος. 

Τρίτον, επειδή ακούστηκαν πάλι τα περί αρχαιοτήτων του
µετρό, ένα πράγµα να πω: Επειδή γίναµε Βουλευτές δεν τα γνω-
ρίζουµε κι όλα. Το Αµπού Σιµπέλ στην Αίγυπτο από τη δεκαετία
του �60 διασπάστηκε από Αιγύπτιους εργάτες σε εκατόν είκοσι
χιλιάδες κοµµάτια για να µην πνιγεί από το φράγµα Ασουάν και
τη λίµνη Νάσερ και είναι τώρα παγκόσµιο σύµβολο µεταφοράς
αρχαιοτήτων και επανατοποθέτησης σε ασφαλές µέρος. Να
πάνε λοιπόν όλοι αυτοί που δήθεν είναι αρχαιολόγοι, να δουν τι
έγινε στο Αµπού Σιµπέλ τη δεκαετία του �60 για να καταλάβουν
πόσο απλό είναι να γίνει αυτό σε κάποιες αρχαιότητες στο Μετρό
της Θεσσαλονίκης. Αρκετά µε την «φάµπρικα» αυτή!

Έχουµε δύο τοµείς: την οικονοµία του πολιτισµού και τη δι-
πλωµατία του πολιτισµού. Η διπλωµατία του πολιτισµού ξεκίνησε
το 1979 όταν, όπως σας είπα και στην επιτροπή, έγινε πανελλήνια
σύρραξη, γιατί τότε ξεσηκώθηκαν οι τοπικές κοινωνίες, όταν το
Μετροπόλιταν Μουσείο της Νέας Υόρκης ζήτησε να πάνε για κά-
ποια έκθεση εκθέµατα από το Μουσείο Ηρακλείου, µε το εφεύ-
ρηµα που πέρασε στην τοπική κοινωνία ότι ξαφνικά η Ελλάδα
χαρίζει τον Δίσκο της Φαιστού, παρακαλώ. Επέστρεψε ο Καρα-
µανλής, που τότε αγωνιζόταν να µας βάλει στην Ευρώπη, αγα-
νακτισµένος και ακύρωσε αυτήν την αποστολή και µετά διεσύρθη
διεθνώς η χώρα που δεν είχε ανακαλύψει ακόµα τη δεκαετία του

�70 την διπλωµατική πολιτική. Το ΤΑΠ κατέρρευσε, καταδικά-
στηκε, εξευτελίστηκε και ήταν και νόµος του �77. Ό,τι σαπίζει πρέ-
πει να γεννιέται καινούριο. Δεν καταλαβαίνω γιατί χάνουµε τόσο
χρόνο! Νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου παραµένει. Θα είναι
πιο ευέλικτο και -το κυριότερο- µε την ευελιξία και τη σύγχρονη
τεχνολογία και ανάπτυξη, θα δοθεί χρήµα, όπως είπε και η κ.
Κουτσούµπα, η Πρόεδρος των Αρχαιολόγων, πάλι στο Υπουρ-
γείο για να καλυτερέψει τις συνθήκες και να έχει µεγαλύτερη επι-
σκεψιµότητα. Δηλαδή ακόµα και για τις τουαλέτες -που µέχρι
πριν από λίγα χρόνια µάς εξευτέλιζαν, δεν ξέρω, έχω καιρό να
πάω- στη Στοά Αττάλου, µε παρακαλούσαν οι καθαρίστριες να
πω στο Υπουργείο να δώσει κονδύλια για να καθαριστούν, που
δεν µπορούσαν να δεχτούν άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Επίσης µε αυτά τα χρήµατα που θα συρρεύσουν θα γίνει η επι-
σκεψιµότητα και πιο ασφαλής και τα µνηµεία θα προστατευθούν
από τις κλιµατικές αλλαγές. Και το κυριότερο, κυρία Υπουργέ,
µισούν πολλοί και τον θεωρούν µπαµπούλα αυτόν τον πολύτιµο
θησαυρό που είναι οι αρχαιολόγοι, µόνο και µόνο µην τους τύχει
µια στραβή και βρεθεί στο χωράφι κάποιο αρχαίο, γιατί δεν γί-
νονται στην ώρα τους οι απαλλοτριώσεις και οι άνθρωποι χάνουν
την περιουσία τους.

Πάµε στο επίµαχο του Μουσείου Μπενάκη. Είπα και πριν στην
επιτροπή ότι το 1999 έγινε η παγκόσµιας εµβέλειας έκθεση στην
Εθνική Πινακοθήκη όπου όλα τα µουσεία της Ισπανίας, από το
Πράδο, από το Τολέδο, από τη Νέα Υόρκη, από την Ουάσιγκτον
έφεραν για πολλούς µήνες εδώ στην Ελλάδα τη µοναδική συλ-
λογή του Ελ Γκρέκο, αξίας 5 εκατοµµυρίων το κάθε σκίτσο και
έργα, 30 εκατοµµυρίων έκαστο. 

Και τότε είπαν «µπράβο» στην Ελλάδα, κι εµείς οι Έλληνες που
τώρα θέλουµε να τα κρατήσουµε όλα εδώ, στις αποθήκες του
Υπουργείου Πολιτισµού, για παράδειγµα, ή στις αποθήκες του
Μουσείου Μπενάκη, κλαίµε και οδυρόµαστε γιατί θα µας πάρουν
οι «κακοί» ξένοι τα αρχαία. Για όνοµα του θεού! Εδώ είναι ένας
τρόπος, πρώτον, να σωθεί το σπουδαίο Μουσείο Μπενάκη και,
δεύτερον και κυριότερο, είναι λάθος να νοµίζουµε ότι όλοι γεν-
νιούνται στον κόσµο γνωρίζοντας τον πολιτισµό της Ελλάδας.
Τον πολιτισµό της Ελλάδας τον γνωρίζουν οι ξένοι, όπως εµείς
γνωρίζουµε αρχικά την Αίγυπτο, τη Σουµερία, τη Βακτριανή
Εποχή, όταν πηγαίνουµε σε διάφορα µουσεία, που βλέπουµε µια
µικρή συλλογή, µετά επιλέγουµε πως λατρεύουµε, ας πούµε, τις
µούµιες των Φαραώ και πηγαίνουµε στην Αίγυπτο να τα δούµε
ολοκληρωµένα. Έτσι λειτουργούν τα µουσεία. Δεν λειτουργούν
τα µουσεία µε τα δισεκατοµµύρια του πληθυσµού παγκοσµίως
να πρέπει να έρθουν όλα µαζί µόνο στην Ελλάδα για να δουν ορι-
σµένα δείγµατα του ελληνικού πολιτισµού. Αυτό σηµαίνει διπλω-
µατία πολιτισµού.

Για να τελειώνω και να µην πάρω άλλο χρόνο νοµίζω ότι δεν
είναι δυνατόν να ακούγονται στην Αίθουσα της Βουλής φοβίες
δήθεν ότι δεν θα παρεµβαίνει το Υπουργείο Πολιτισµού, όταν το
Υπουργείο Πολιτισµού έχει το πιο αυστηρό όργανο, που το σε-
βόµαστε όλοι, όσο αυστηρό και να είναι, γιατί είναι οι θεµατοφύ-
λακες του ελληνικού πολιτισµού, το Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο. Αυτοί θα αποφασίζουν ποια εκθέµατα από το Μου-
σείο Μπενάκη, που είναι στις αποθήκες του, θα πάνε ή ποιο
ακόµη µπορεί να πάει. Δεν θα αποφασίζουµε εµείς. Εµείς εδώ
ψηφίζουµε το πολύ τολµηρό µεταρρυθµιστικό και αναπτυξιακό
νοµοσχέδιο που έφερε η κ. Λίνα Μενδώνη και οι συνεργάτες της. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος από το Κίνηµα Αλ-

λαγής για επτά λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Το πρώτο θέµα που θα θίξω, κυρία Πρόεδρε, µε τη δική σας

άδεια, είναι σχετικά µε το Συµβούλιο Κορυφής, σήµερα και
αύριο. Θέλω να υπογραµµίσω ότι αυτό που φαίνεται είναι ότι το
θέµα της Τουρκίας δεν είναι πρωτεύον ζήτηµα. Τα πρωτεύοντα
ζητήµατα αυτού του Συµβουλίου Κορυφής σχετίζονται µε την
πανδηµία και έχουν οικονοµικό περιεχόµενο, ειδικά σε σχέση µε
την ανασυγκρότηση της Ευρώπης, που έχει πληγεί καίρια από
την πανδηµία και την ύφεση που αυτή που έχει προκαλέσει, τις
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αντιρρήσεις της Πολωνίας και της Ουγγαρίας που πρέπει να ξε-
περαστούν, αντιρρήσεις που προβάλλονται όχι για την ίδια αυτή
την πολιτική, αλλά για ζητήµατα που σχετίζονται µε το δικό τους
κράτος δικαίου και την ανάγκη µέτρων που πρέπει να πάρει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ως προς την παραβίαση και την προσβολή του
κράτους δικαίου στις χώρες αυτές. Συνεπώς νοµίζω, κυρία Πρό-
εδρε, ότι το θέµα της Τουρκίας, που τόσο πολύ µας απασχολεί
εδώ λόγω της παραβατικής της συµπεριφοράς, συµπεριφοράς
ενός κράτους-ταραξία για την περιοχή, αυτό το θέµα, λοιπόν, νο-
µίζω ότι έχει υποβαθµιστεί και οι εκτιµήσεις που ακούγονται ότι
οι αποφάσεις δεν θα είναι αυτές που περιµένουµε και που θα θέ-
λαµε και που ταιριάζουν απόλυτα στην παραβατική συµπεριφορά
της Τουρκίας µάλλον είναι ακριβείς ως προς αυτό. 

Σε σχέση, τώρα, µε το σχέδιο νόµου θεωρώ ότι ο εισηγητής
µας, ο Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος, έκανε λόγο για τις βασικές
θέσεις του κόµµατός µας, του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής,
που σχετίζονται µε την ανάγκη της προστασίας και της διάδοσης
της πολιτισµικής µας κληρονοµιάς αλλά και της στήριξης της
σύγχρονης καλλιτεχνικής, πολιτιστικής παραγωγής. Στο πλαίσιο
αυτών των αρχών προσπαθούµε να κάνουµε προτάσεις. Η τρο-
πολογία µας κινείται σε αυτή την κατεύθυνση. Κυρία Υπουργέ,
άκουσα την απάντησή σας στον κ. Κεγκέρογλου. Εµείς ξέρουµε
πάρα πολύ καλά και το Σύνταγµα, το άρθρο 73 παράγραφος 2,
που για τα συνταξιοδοτικά ρυθµίζει µια συγκεκριµένη διαδικασία,
και το ότι το θέµα της έκτης ηµέρας δεν είναι θέµα µόνο των αρ-
χαιοφυλάκων. Η απάντηση όµως που µου δώσατε σχετίζεται µε
τη γενικότερη πλευρά του θέµατος, που θα λυθεί µε άλλον
τρόπο. Δεν είπατε όµως αν συµφωνείτε µε την πρότασή µας, κάτι
το οποίο περιµένουµε να ακούσουµε στην κυρίως οµιλία σας. 

Το κυρίως επίµαχο ζήτηµα, τώρα, που αφορά τη σηµερινή νο-
µοθετική πρωτοβουλία της κ. Μενδώνη, σχετίζεται µε τη δυνα-
τότητα των µουσείων µας να εκθέτουν, µέσα από συµφωνίες που
κάνουν µε µουσεία σε άλλες χώρες, την περιουσία τους, να εκ-
θέτουν την «ιδιοκτησία» τους σε άλλες χώρες, µε µακροχρόνιες
συµφωνίες. Εν προκειµένω, έχοντας και στο µυαλό µας όλοι,
πέραν της γενικότητας της διατάξεως και τη συγκεκριµένη συµ-
φωνία του Μουσείου Μπενάκη, ενός ιστορικού µουσείου, που
όλοι ξέρουµε και την ιστορία του και τη σηµασία του, κι εµείς συ-
νολικά, τα µέλη και τα στελέχη της δηµοκρατικής παράταξης
έχουµε ιδιαίτερη ευαισθησία για το µουσείο αυτό, η ιστορία του
οποίου συνδέεται και µε την ιστορία της δηµοκρατικής παράτα-
ξης του τόπου, µε την ιστορία των αρχών του εικοστού αιώνα και
µέχρι σήµερα. Αυτό λοιπόν το πολύτιµο πολιτισµικό εργαλείο,
αυτός ο πολύτιµος θεσµός, το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου, το Μπενάκειο Μουσείο, έχει συνεργασία, συµφωνία, µε το
Μουσείο Ελληνικού Πολιτισµού στη Μελβούρνη και αρχαιότητες
και άλλου είδους περιουσιακά στοιχεία που έχει, τα οποία δεν
µπορούν αυτή τη στιγµή να εκτεθούν στην Ελλάδα και βρίσκον-
ται µέσα σε κιβώτια, θα εκτεθούν στη Μελβούρνη µε µια µακρο-
χρόνια συµφωνία. 

Θεωρώ ότι και ο κ. Παπανδρέου, και ο κ. Κωνσταντόπουλος,
και ο κ. Κεγκέρογλου ανέφεραν, νοµίζω µε επάρκεια, τις θέσεις
του κόµµατός µας ως προς το θέµα αυτό. Θέλω κι εγώ να προ-
σθέσω τη δική µου γνώµη. Είναι ακριβώς η ίδια µε των προηγου-
µένων. Ακούστε όµως ποια είναι η επιχειρηµατολογία µου. Κατά
την πρώτη δεκαετία του τρέχοντος αιώνα, ως αρµόδιος κάποια
στιγµή για θέµατα πολιτισµού και παιδείας, επισκεπτόµουν διά-
φορα µουσεία της χώρας. Στη Σάµο ήταν η πρώτη και µεγάλη
µου έκπληξη βλέποντας στις αποθήκες του µουσείου και µέσα
σε κούτες έναν ανεκτίµητο θησαυρό, όπου κοιτάζοντάς τον το
πρώτο πράγµα που σκέφτεσαι όταν δεν ξέρεις είναι γιατί να µην
υπάρχουν µουσεία για όλα αυτά, για όλον αυτόν τον θησαυρό.
Μα δεν είναι δυνατόν να γίνει αυτό, όσα χρήµατα κι αν έχει η
χώρα κι όσο κι αν δεν την ενδιαφέρει, σε τελευταία ανάλυση, αν
ένα µουσείο της θα έχει επισκεψιµότητα ή όχι. Εν συγκρίσει µε
τις πολύ περισσότερες χώρες του πλανήτη που είναι φτωχές από
πλευράς πολιτισµού και ιστορίας, εµείς είµαστε πάρα πολύ, µα
πάρα πολύ πλούσιοι. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι µπορούµε όλον
αυτόν τον πλούτο να τον στεγάσουµε σε µουσεία. Και έτσι είναι
δεδοµένο ότι τα περισσότερα από αυτά τα έργα που σήµερα δεν
εκτίθενται, θα µείνουν, όπως είπε ο Γιώργος Παπανδρέου, για αι-

ώνες στις κούτες αυτές. Περνάνε και οι δικές µας οι γενιές και
τα πράγµατα ως προς αυτό δεν µπορούν να αλλάξουν, δεν µπο-
ρούν εύκολα τουλάχιστον να αλλάξουν.

Γιατί να είµαστε δύσπιστοι, γιατί να είµαστε φοβικοί, γιατί να
σκεφτόµαστε δήθεν µε εθνικό τρόπο και να µη σκεφτόµαστε
ανοιχτά, να µη σκεφτόµαστε όχι θέλοντας να διευκολύνουµε
αυτό που έκαναν κάποτε µε κλοπές; Το είπε µια εισηγήτρια το
επιχείρηµα αυτό και το θεωρώ πίσω από τις ανάγκες, και του θέ-
µατος, και του πολιτισµού, και της χώρας. Γιατί λοιπόν να φοβό-
µαστε να ξαναµπούµε σε συµφωνίες; Τι θα πάθουµε; Τι είναι
προτιµότερο, να γίνονται µέτοχοι του ελληνικού πολιτισµού
απανταχού στον κόσµο οι άνθρωποι; Δεν είµαστε µαχητές της
παγκόσµιας κληρονοµιάς που σχετίζεται µε τον πολιτισµό; Δεν
είµαστε ένθερµοι υποστηρικτές της διάδοσης του ελληνικού πο-
λιτισµού στα πέρατα της υφηλίου; Τι µας πειράζει αν αντί να είναι
κάποια κοµµάτια του θησαυρού µας σε κιβώτια, να εκτίθενται, να
εκτίθενται διεθνώς, να εκτίθενται στην Αυστραλία, στις Ηνωµένες
Πολιτείες, παντού στον πλανήτη, και να υπάρχει η διάδοση αυτή
του ελληνικού πολιτισµού και ενίοτε και κάποιο κέρδος για τα
µουσεία που προβαίνουν σε τέτοιες συµφωνίες;

Γιατί θεωρώ ότι και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ειδικά για
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, όπως το Μπενάκειο, που δεν
υπάρχει σιγουριά, κυρίες και κύριοι. Πρέπει να προσέχουµε και
λίγο ποια κατάσταση οικονοµική έχουν οι φορείς αυτοί. Γιατί να
µην ενισχύονται -και θεωρώ ότι η τροπολογία δίνει αυτή τη δυ-
νατότητα- και οικονοµικά από τέτοιου είδους συµφωνίες;

Ναι, βέβαια, δεν µπορεί να είναι λεόντειες, υπέρ µίας άλλης
πλευράς, αυτές οι συµφωνίες. Δεν µπορούν να είναι καταπλεονε-
κτικές. Δεν µπορεί να είναι σε βάρος της Ελλάδας ή των φορέων
της, προφανέστατα. Όµως, αυτό είναι ζήτηµα διαπραγµάτευσης,
είναι ζήτηµα συγκεκριµένης εκάστοτε διαπραγµάτευσης και
θαρρώ πως κάθε Έλληνας Υπουργός ή κάθε ελληνική διοίκηση
µουσείου ελληνικού έχει πραγµατικά την εθνική ευθύνη να κάνουν
καλές διαπραγµατεύσεις και να καταλήγουν σε πάρα πολύ καλές
συµφωνίες. 

Στηρίζω αυτή την επιλογή. Πιστεύω ότι είναι µια πρωτοποριακή
επιλογή. Είναι µια χρήσιµη επιλογή. Έχει χρησιµοποιηθεί, χωρίς
ίσως την ίδια θεσµική βάση, και άλλες εποχές, ίσως µε ευκαιρια-
κές, µικρής χρονικής διάρκειας, εκθέσεις. Ναι! Μα, όταν µια
χώρα, ένας θεσµός και ένας φορέας µάς δίνει τη δυνατότητα να
κάνουµε µια έκθεση όχι σε διαρκή, αιώνια βάση, αλλά σε µια πο-
λυετή βάση, πρέπει να λέµε ναι. Οι θεσµικές εγγυήσεις, που είπε
ο Βασίλης Κεγκέρογλου, που θα προβλέπονται σε κάθε συµφω-
νία ούτως ώστε να µη χαθεί η περιουσία µας, να µην καταστρα-
φεί ή να µην κλαπεί µέσα στο διάβα του χρόνου, νοµίζω ότι είναι
απαραίτητες και θεωρώ ότι κάθε µουσείο που προβαίνει σε µια
τέτοια συµφωνία θα τις έχει τηρήσει. 

Κυρία Μενδώνη, έκανε ο κ. Μπούγας µια παρατήρηση, σχετικά
µε τη χρησιµοποιούµενη ορολογία. Είναι και δική µου άποψη
αυτή, αλλά µε αστερίσκο. Δεν είναι απολύτως συµβατή µε τα
προϊόντα της πολιτισµικής µας κληρονοµιάς, µε τις αρχαιότητές
µας, η χρήση όρων του Αστικού Δικαίου, όπως κυριότητα και
ούτω καθεξής. Υπάρχει ανάγκη -νοµίζω ότι η αναφορά του κ.
Μπούγα έγινε για τον όρο «χρησιδάνειο», αλλά δεν είµαι βέβαιος,
δεν τον άκουγα καλά εδώ από τον υπολογιστή- µιας ειδικής ορο-
λογίας, η αλήθεια είναι, όµως -και εδώ είναι ο αστερίσκος µου-
µε απόλυτη προσοχή µήπως στη γλώσσα απόδοσης αυτών των
όρων η ιδιαίτερη δική µας ορολογία είναι ακατανόητη, άρα και
νοµικά προβληµατική, αν οψέποτε υπάρξουν αντιδικίες, υπάρ-
ξουν διαφωνίες που οδηγούν σε δικαστήρια. 

Σωστά µιλάει ο συνάδελφος για µια ειδική ορολογία, που δεί-
χνει σεβασµό στην πολιτισµική µας περιουσία, αλλά και από την
άλλη µε προσοχή πάρα πολύ µεγάλη στην απόδοση των όρων
αυτών στην αγγλική ή σε οποιαδήποτε άλλη γλώσσα αν οι όροι
αυτοί έτσι αποδιδόµενοι είναι ακατανόητοι και νοµικά προβληµα-
τικοί. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Σακοράφα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Μπούγας. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Σας
λέω εξ αρχής ότι θα εξαντλήσω και τον χρόνο της δευτερολογίας
µου, διότι ελέχθησαν πολλά, τα οποία χρήζουν απαντήσεων.

Δηµοσιεύονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως θα έχετε
όλοι παρατηρήσει τις τελευταίες ηµέρες, έρευνες που δείχνουν
ότι ένα σηµαντικό ποσοστό της κοινής γνώµης εκφράζει επιφύ-
λαξη ή και φόβο για τον επικείµενο εµβολιασµό. Τα συναισθή-
µατα αυτά κάποιοι επιχειρούν να τα εκµεταλλευτούν για καθαρά
ψηφοθηρικούς λόγους. 

Ο κ. Βελόπουλος µε τη σηµερινή του οµιλία, κατά τρόπο -κατά
την άποψή µου- επικίνδυνο επιχείρησε και διεκδίκησε για τον
εαυτό του την ηγεσία της αντιεµβολιαστικής εκστρατείας. 

Δεν έχω χρόνο να σχολιάσω όσα είπε. Όµως, αυτό το οποίο
θέλω να πω είναι το εξής: Ήρθε η ώρα ξανά η Κυβέρνηση σε συ-
νεργασία µε τις πολιτικές δυνάµεις -και χαίροµαι ιδιαίτερα για την
αναφορά που έκανε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βού-
τσης- αλλά και κυρίως µε τους πολίτες να χτίσουµε το τείχος της
ευθύνης και της λογικής απέναντι σε αυτούς που για πολιτική και
µε πολιτική ιδιοτέλεια αδιαφορούν για τη δηµόσια υγεία και την
ανθρώπινη ζωή. Για εµάς µας η ανθρώπινη ζωή είναι αξία απόλυτη. 

Ένα άλλο ζήτηµα το οποίο είναι επίκαιρο όχι σήµερα, αυτή την
ώρα, είναι η Σύνοδος του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Την Ελλάδα
και την Κύπρο απασχολούν, όπως γνωρίζετε, οι αποφάσεις της
Συνόδου για την Ανατολική Μεσόγειο. Η Τουρκία, αν και της δό-
θηκε η ευκαιρία να κάνει βήµατα καλής θέλησης, από τα οποία
να προκύπτει η βούλησή της για επίλυση των νοµικών διαφορών
µε τους γείτονές της µε διάλογο, την απέρριψε. Μάλιστα µε
τρόπο ιταµό, που δείχνει έλλειψη σεβασµού προς την Ευρώπη,
παρά την πρόσφατη προσχηµατική απόσυρση του ερευνητικού
της σκάφους από την ελληνική υφαλοκρηπίδα, δηλώνει απερί-
φραστα ότι θα συνεχίσει τις προκλήσεις όχι µόνο έναντι της
χώρας µας, αλλά και έναντι της Κυπριακής Δηµοκρατίας, µε απο-
κορύφωµα την επίσκεψη Ερντογάν στα Βαρώσια. 

Είναι προφανές ότι η Τουρκία δεν πρόκειται να αλλάξει συµ-
περιφορά, αν δεν αναγκαστεί προς αυτή την κατεύθυνση. Είναι
πλέον η ώρα της Ευρώπης να αποδείξει ότι έχει το σθένος να αν-
τιµετωπίσει τις προκλήσεις και να απορρίψει τους εκβιασµούς,
να αποδείξει έµπρακτα την αλληλεγγύη της προς τα κράτη µέλη
που απειλούνται, να προτάξει το συλλογικό συµφέρον της Ένω-
σης έναντι των επιµέρους οικονοµικών συµφερόντων κάποιων
από τα µέλη της, να προστατεύσει εν τέλει την αξιοπιστία της.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση από τον χρόνο ανά-
ληψης των καθηκόντων της έθεσε προτεραιότητα την ανάπτυξη
δηµόσιων πολιτικών για τον πολιτισµό µας, την υλική και άυλη
πολιτισµική µας κληρονοµιά και τη σύγχρονη καλλιτεχνική δηµι-
ουργία. Αξιολογούµε διαρκώς την κατάσταση και ιεραρχούµε τις
ανάγκες. Αναζητούµε ρεαλιστικές πολιτικές µε απτά και µετρή-
σιµα αποτελέσµατα στην ποιότητα ζωής των πολιτών, στην πο-
λιτισµική επιχειρηµατικότητα, την τοπική, περιφερειακή και
εθνική ανάπτυξη. 

Αν και ο πολιτισµός είναι πράγµατι το µεγάλο συγκριτικό µας
πλεονέκτηµα, δυστυχώς, η χώρα µας κατά το χρονικό διάστηµα
2015 - 2019 δεν κατάφερε να κεφαλαιοποιήσει τις δυνατότητες
που της παρέχει η πολιτιστική της κληρονοµιά, ώστε να εισπρά-
ξει την υπεραξία που πρέπει σε διεθνές επίπεδο. 

Σήµερα η πρωτοφανής κρίση, λόγω της πανδηµίας, επηρεάζει
το σύνολο των οικονοµικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων και
σύσσωµο τον τοµέα του πολιτισµού. Η λήψη επιπλέον περιορι-
στικών µέτρων, για την κατά το δυνατόν αποτελεσµατικότερη
ανάσχεση και του δεύτερου κύµατος πανδηµίας, διαµορφώνει
συνθήκες ασφυκτικές. 

Εκπεφρασµένη πρόθεση της Κυβέρνησης και της Υπουργού
είναι να διασφαλιστεί τόσο η αδιάκοπη παραγωγή πολιτισµού και
η σύνδεση των πολιτών µε τον πολιτισµό όσο και η εξασφάλιση
των όρων εργασίας µέσω της εφαρµογής οριζόντιων µέτρων
στήριξης των εργαζοµένων του πολιτισµού. Προέβηµεν, µάλιστα,
σε διαδοχικές διευρύνσεις του κύκλου των δικαιούχων του θε-
σπισθέντος ευνοϊκού πλαισίου. 

Οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης, αναφορικά µε τα µέτρα στή-
ριξης, δεν σκοπούν απλώς στη µερική αναπλήρωση των εισοδη-
µάτων επαγγελµατιών και εργαζοµένων. Παρέχουµε ουσιαστική

οικονοµική αρωγή µε την εξασφάλιση ενός ελάχιστου εισοδήµα-
τος αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

Είναι -και αυτό θέλω να το επισηµάνω- αξιοσηµείωτη η ιδιαί-
τερη βαρύτητα που δίδεται στην προστασία και ανάδειξη των αρ-
χαιολογικών χώρων και µνηµείων, µε την αξιοποίηση εθνικών και
ευρωπαϊκών πόρων και τον συνδυασµό των δυνατοτήτων της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας µε την τεχνογνωσία και την επιστηµο-
νική κατάρτιση των στελεχών του πολιτισµού. Όλοι µας νιώσαµε
υπερήφανοι όταν αποκαλύφθηκε ο νέος φωτισµός της Ακρόπο-
λης και η χώρα µας διαφηµίστηκε διεθνώς. 

Προχωρούν, επίσης, τα ανασκαφικά έργα, οι αναστηλώσεις
αρχαίων, βυζαντινών και νεότερων µνηµείων και η υποστήριξη
δράσεων του σύγχρονου πολιτισµού. 

Αναδιοργανώθηκε -υπενθυµίζω- το νοµικό πλαίσιο για την αρ-
χαιοκαπηλία και την ανάληψη πρωτοβουλιών σχετικά µε τη νο-
µική υποστήριξη των θέσεων της Ελλάδας αναφορικά µε το
ζήτηµα της µετατροπής του ναού της Αγίας Σοφίας σε µουσουλ-
µανικό τέµενος. 

Η Κυβέρνηση ρίχνει ιδιαίτερο βάρος στον τοµέα του πολιτι-
σµού. Σέβεται, τιµά και στηρίζει τους ανθρώπους που τον υπη-
ρετούν. Μεθοδικά και αποτελεσµατικά προωθούνται έργα και
δράσεις που προστατεύουν, ενισχύουν και αναβαθµίζουν τον πο-
λιτισµό ως δηµόσιο αγαθό και πυλώνα της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Από τους προηγούµενους οµιλητές έγιναν αναφορές στο συ-
ζητούµενο σχέδιο νόµου. Επιτρέψτε µου να πω ότι, προς την κα-
τεύθυνση όσων προανέφερα, κινείται και το σχέδιο νόµου που
συζητούµε σήµερα. Αφορά πρωτίστως τον επαναπροσδιορισµό
του ρόλου του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώ-
σεων, τον εκσυγχρονισµό της δοµής του και της λειτουργίας του,
όπως εξ αρχής -και το υπενθυµίζω- είχε δεσµευθεί η Υπουργός
που εισηγείται σήµερα τις νοµοθετικές διατάξεις. 

Δεν περιορίζεται, βεβαίως, µόνο στη µετονοµασία του ΤΑΠΑ
σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων,
αλλά δηµιουργεί µια εντελώς νέα δοµή που φιλοδοξεί να συνδέ-
σει τον πολιτισµό µε την οικονοµική ανάπτυξη και την εξωστρέ-
φεια.

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί να θεραπεύσει τις παθογένειες που
ταλανίζουν το ταµείο επί πολλές δεκαετίες. Υπενθυµίζω απλώς
ότι η λειτουργία του βασίζεται ακόµη στον ιδρυτικό του νόµο που
ανατρέχει στο έτος 1977. Η προσαρµογή του στα σύνθετα και
πρωτόγνωρα δεδοµένα της εποχής µας παρίσταται ως αδήριτη
ανάγκη.

Το σχέδιο νόµου προσφέρει, λοιπόν, στο ταµείο τη δυνατότητα
να διαδραµατίσει ξανά σηµαντικό ρόλο ως φορέας ανάπτυξης
στον χώρο του πολιτισµού. Θέτει ως βασικό στόχο του ΟΔΑΠ την
ενεργοποίηση των επιχειρησιακών του δυνατοτήτων προς στή-
ριξη της στρατηγικής µεγιστοποίησης των εσόδων του από τους
πόρους του πολιτισµού. Δίνεται έτσι η δυνατότητα πολλαπλασια-
στικού οφέλους για την τοπική οικονοµία και την επιχειρηµατικό-
τητα, καθώς και η ενίσχυση της δυναµικής και του κύρους του
παραγόµενου πολιτιστικού προϊόντος.

Οι βασικοί σκοποί του ΟΔΑΠ, υπό τη µορφή νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου που εποπτεύεται από το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, περιγράφονται επαρκώς στο νοµοσχέδιο και δεν
θέλω να αναφερθώ συγκεκριµένα σε αυτούς στην οµιλία µου,
όπως ακριβώς περιγράφονται και οι πόροι τους οποίους θα έχει
στη διάθεσή του, προκειµένου να εκπληρώσει τον σκοπό του.

Θέλω, όµως, να επισηµάνω ότι η βασική αρχή στη διάρθρωση
του ΟΔΑΠ είναι η σύνδεση των διοικητικών του µονάδων µε τις
βασικές του αρµοδιότητες, οι οποίες αφορούν στην προστασία
και αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου, στην απο-
τελεσµατικότερη διαχείριση των οικονοµικών πόρων, στην ανά-
πτυξη της παραγωγής και των πωλήσεων.

Επιπλέον, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου που συζητάµε περι-
λαµβάνονται διατάξεις για τις προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ
των µουσείων και των πολιτιστικών φορέων, ενώ αντιµετωπίζονται
σηµαντικά ζητήµατα για την αποτελεσµατική προβολή της πολιτι-
στικής µας κληρονοµιάς στο εξωτερικό. Επιλύονται ζητήµατα σχε-
τικά µε τη λειτουργία των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης και
παρέχονται κίνητρα για την προσέλκυση ξένων επενδύσεων στο
πεδίο του πολιτισµού.
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Η πολιτική ηγεσία στον σκληρά δοκιµαζόµενο τοµέα του πολι-
τισµού οφείλει να µείνει προσανατολισµένη στην πολιτιστική δι-
πλωµατία -κάτι το οποίο εύστοχα ανέφερε κατά την οµιλία του ο
πρώην Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος και
νυν Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Παπανδρέου- στην ενίσχυση του
πολιτιστικού τουρισµού της χώρας µας, που τόσο έχουµε
ανάγκη. Αναφερόµενος σε αυτά, θα ήθελα να σταθώ στη διάταξη
του άρθρου 59 του συζητούµενου σχεδίου νόµου, για την οποία
τόσος λόγος έγινε.

Πρέπει να σας υπενθυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
ισχύει απολύτως ο γενικός κανόνας που προβλέπεται στον
ν.3028/2002, που διακηρύσσει πανηγυρικά ότι η εξαγωγή µνη-
µείων από την ελληνική επικράτεια απαγορεύεται. Αυτό, λοιπόν,
ισχύει και ισχύει πλήρως.

Όµως, κάθε χώρα µε τόσο πλούσια πολιτιστική κληρονοµιά
οφείλει να προβλέπει εξαιρέσεις και αυτό γίνεται µε τη διάταξη
του άρθρου 59. Το άρθρο αυτό σκοπεί στην ενίσχυση της εξω-
στρέφειας του ελληνικού πολιτισµού. Τα µουσεία της χώρας µας,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε, διαθέτουν εκατοµµύρια κινητά µνη-
µεία που φυλάσσονται στις αποθήκες τους. Τα µνηµεία αυτά, τα
οποία θα επιλέγονται από το ίδιο το µουσείο µετά από έγκριση
του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου, θα µπορούν να εκτί-
θενται ως ενιαία συλλογή µε µακροχρόνιο δανεισµό σε µουσεία
ή εκθεσιακούς χώρους του εξωτερικού, διατηρώντας την ονοµα-
σία του µουσείου που δανείζει τα αντικείµενά του. Η πρακτική
αυτή ακολουθείται από όλα τα µεγάλα µουσεία διεθνώς, όπως
είναι το Μουσείο του Λούβρου. 

Σας αναφέρω µία πρόσφατη συµφωνία που έγινε από το Μου-
σείο του Λούβρου και τη γαλλική κυβέρνηση µε την κυβέρνηση
του Άµπου Ντάµπι για δανεισµό κινητών αντικειµένων-µνηµείων
από το µουσείο για τριάντα χρόνια στο Άµπου Ντάµπι. Κανείς
εκεί δεν τόλµησε να πει ότι απαλλοτριώνεται η πολιτιστική κλη-
ρονοµιά.

Είναι αυτονόητο επίσης και προκύπτει ευθέως από το συζη-
τούµενο σχέδιο νόµου ότι όλα τα αντικείµενα ανήκουν και θα εξα-
κολουθούν να ανήκουν στην κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου.
Τα µνηµεία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς θα προβάλλονται
σε όλα τα µήκη και πλάτη της υφηλίου, διακηρύσσοντας παντού
την οικουµενικότητα του ελληνικού πολιτισµού.

Η ρύθµιση αυτή έπρεπε να αντιµετωπιστεί θετικά από την Αν-
τιπολίτευση. Πρόκειται για νοµοθετική πρωτοβουλία µε σκοπό
την ενδυνάµωση του παιδαγωγικού ρόλου της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς και της επικοινωνίας µας µε την πολιτιστική κληρο-
νοµιά άλλων χωρών.

Και να µη µας διαφεύγει κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό: Αντικείµενο
δανεισµού µπορεί να είναι µόνο δηµοσιευµένο κινητό µνηµείο,
δηλαδή µνηµείο του οποίου η εύρεση και η επιστηµονική αξιο-
λόγηση έχει ανακοινωθεί δηµόσια. Είναι προφανές ότι έτσι όχι
µόνο προστατεύονται τα επιστηµονικά δικαιώµατα, αλλά ταυτό-
χρονα -και αυτό είναι κάτι που διέφυγε από τα κόµµατα της Αρι-
στεράς που έκαναν κριτική- προβάλλεται διεθνώς η έρευνα και
η δουλειά των επιστηµόνων που µόχθησαν να έρθουν αυτά τα
ευρήµατα στο φως και να µπορούν να αποτελούν αντικείµενα της
παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Επίσης, πριν φύγω από αυτό το άρθρο, θα ήθελα να σας ανα-
φέρω, επιβεβαιώνοντας τα όσα σας είπα πριν για το Μουσείο του
Λούβρου, ότι από το 2002 βρίσκονται στην Ελλάδα µε τη µορφή
µακροχρόνιου δανεισµού από το Μουσείο της Περγάµου εννέα
αρχιτεκτονικά µέλη από το «Φιλιππείο» της Ολυµπίας, απαραί-
τητα για την αναστήλωσή του. Ανταποδοτικά, µάλιστα, δανείστη-
καν από την Ελλάδα στο συγκεκριµένο µουσείο πήλινες µήτρες
από το εργαστήρι του Φειδία στην Ολυµπία για δύο έτη, διά-
στηµα που έχει διαδοχικά ανανεωθεί.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι είναι µια πρακτική όχι µόνο διεθνώς από
τα προηγµένα κράτη και τα µεγάλα µουσεία, αλλά και στην Ελ-
λάδα, στη χώρα µας, ακολουθείται αυτή η πρακτική.

Βέβαια, κυρία Υπουργέ, οφείλω και εγώ να σας εκφράσω τον
προβληµατισµό µου για την αναφορά στο νοµοσχέδιο που γίνε-
ται για την ανανέωση, για την παράταση άπαξ για εικοσιπέντε
χρόνια. Φρονώ ότι θα ήταν καλύτερο να έχουµε διαδοχικές πα-
ρατάσεις µέχρι τη συνολική συµπλήρωση εικοσιπέντε ετών, έτσι

ώστε να µπορεί να εξετάζεται κάθε φορά από τον αρµόδιο
Υπουργό η χορήγηση νέας παρατάσεως. Σε αυτό θέλω και εγώ
να ενώσω τη φωνή µου στην πρόταση του εισηγητή του Κινήµα-
τος Αλλαγής, έτσι ώστε να εξετάσετε µέχρι το πέρας της συνε-
δρίασης αυτή την πρόταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
προχωρούµε, όπως ανέφερε και η Υπουργός, στην ανάπτυξη
όλου του φάσµατος των δυνατοτήτων που µας προσφέρονται,
στην κάλυψη όλων των ευκαιριών που παρουσιάζονται σήµερα
για την ανάπτυξη καινοτόµων εφαρµογών και νέων µορφών απα-
σχόλησης στον τοµέα του πολιτισµού.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που προάγει τα πράγµατα στον
πολιτισµό, δηµιουργεί νέες συνθήκες λειτουργίας ενός νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου προς όφελος του πολιτισµού, προς
όφελος εν τέλει της χώρας µας.

Σας καλώ να το υπερψηφίσετε.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ και
εγώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Βιλιάρδο, όπως

ξέρετε, έχετε εξαντλήσει τον χρόνο σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

µπορώ να κάνω µία παρέµβαση, µια µικρή παρέµβαση. Ένα
λεπτό χρειάζοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν µπορώ. Όταν έχετε
ξεπεράσει τον χρόνο σας, δεν µπορείτε να κάνετε µικρή παρέµ-
βαση, το ξέρετε.

Άρα σας δίνω τον λόγο µονάχα για ένα λεπτό αυστηρά, σας
παρακαλώ, για να πάµε µετά στον κ. Μπουκώρο. Ευχαριστώ
πολύ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, θα µιλήσω µόνο για
ένα λεπτό.

«Ιδιοτέλεια», «ψηφοθηρικός λόγος». Αυτά που είπατε, κύριε
συνάδελφε, ειλικρινά µου έκαναν πολύ µεγάλη εντύπωση. Είναι
-νοµίζω- ντροπή τέτοιου είδους ισχυρισµοί, ειδικά από εσάς που
είσαστε συνήθως ήπιος και όχι συγκρουσιακός. Προφανώς πή-
ρατε οδηγίες, αλλά θα ήταν καλύτερα να τις είχατε διυλίσει προ-
ηγουµένως. Έτσι θα αποφεύγατε το ολοφάνερο ατόπηµα. Αν
πάντως πρέπει να λέµε αυτά που θέλετε για να µας χειροκρο-
τείτε, όπως τον κ. Παπανδρέου, δεν θα σας κάνουµε τη χάρη. 

Θα σας επαναλάβω πάντως αυτά που είπα στον Υφυπουργό,
αφού µάλλον δεν τα ακούσατε. Ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης µίλησε µε επιχειρήµατα, τεκµηρίωσε αυτά που είπε και
κατέθεσε για κάθε τι έγγραφα, οπότε όποιος έχει αντίρρηση, ας
τεκµηριώσει την αντίρρησή του ανάλογα και όχι µε κενά λόγια.

Όσον αφορά στο εµβόλιο, τέθηκε εναντίον της υποχρεωτικό-
τητάς του. Είπε, δηλαδή, το αυτονόητο. Θυµίζω πως η Ελβετία
διά της κυβέρνησής της είπε πως θα ήταν αναξιοπρεπές να επι-
βάλει το εµβόλιο. Επίσης, φαντάζοµαι ότι αυτή η δήλωση δεν δη-
µιουργεί κανέναν φόβο. Αλήθεια, η δήλωση του κ. Μακρόν
δηµιουργεί φόβο; Δεν είπε ακριβώς τα ίδια; Διαβάσατε τι έγραψε
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας; Δεν πειράζει, όµως. Αλήθεια
δεν πειράζει! Όποιος ακούει, καταλαβαίνει τι ακριβώς θέλαµε να
πούµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλετε να απαντήσετε,

κύριε συνάδελφε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο

για ένα λεπτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κατ’ αρχάς δεν θα χρειαστώ ένα λεπτό,

κυρία Πρόεδρε.
Το τι ελέχθη από τον Αρχηγό της Ελληνικής Λύσης είναι κατα-

γεγραµµένο στα Πρακτικά. Επίσης, βλέποντας τον λόγο του,
µπορεί κανείς να αντιληφθεί τον σκοπό για τον οποίο είπε όσα
είπε σήµερα.

Θα ήθελα να κάνω µόνο µία επισηµείωση για να µη µείνει καµ-
µία απολύτως αµφιβολία. Έχει δηλωθεί σε όλους τους τόνους
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και από τον Πρωθυπουργό και από τους αρµόδιους Υπουργούς
ότι δεν υπάρχει περίπτωση να είναι υποχρεωτικό το εµβόλιο.
Γιατί, λοιπόν, επανέρχεται στον δηµόσιο διάλογο και µάλιστα
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων το ερώ-
τηµα εάν θα είναι υποχρεωτικό ή όχι; Αυτό έχει λεχθεί και έχει
ξεκαθαριστεί σε όλους τους τόνους. 

Κατά συνέπεια, ο δεύτερος λόγος για τον οποίον ο κύριος συ-
νάδελφος ζήτησε να µιλήσει νοµίζω ότι είναι χωρίς κανένα απο-
λύτως αντικείµενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα για επτά ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Δεδοµένου ότι θα ακούσετε τον προειδοποιητικό ήχο για τη
λήξη του χρόνου οµιλίας σας, σας παρακαλώ πολύ να κρατήσετε
τον χρόνο σας.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα
προσπαθήσω να είµαι µέσα στον χρόνο µου. 

Κάνοντας την αρχή µε µια σύντοµη τοποθέτηση, θέλω να πω
ότι δεν θα συµµετάσχω στη συζήτηση που προηγήθηκε, γιατί
έτσι όπως το πάµε, το Βουλευτήριο εκπέµπει την εικόνα ότι λίγο
ή πολύ θα αρχίσει και τις συνταγογραφήσεις. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Μενδώνη, ζήτησα να µιλήσω στο νοµο-

σχέδιό σας γιατί νιώθω ότι µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συµ-
βάλει και το Υπουργείο Πολιτισµού, µε επικεφαλής εσάς, στο
rebranding της χώρας, ότι συµµετέχετε και εσείς σε µια προσπά-
θεια ανασύστασης, ανασύνθεσης και ανανέωσης της χώρας, της
εικόνας της χώρας. Διότι αν θέλουµε να αλλάξουµε τη χώρα,
πρέπει να αλλάξουµε την εικόνα της χώρας, κάτι που κάνει, κάτι
που επιχειρεί το νοµοσχέδιό σας σε πολλά σηµεία. Και είναι ανα-
γκαίο να αλλάξουµε την εικόνα της χώρας, γιατί έχει πολύ σπου-
δαιότερη σηµασία το τι πιστεύουν οι άλλοι λαοί για µας, σε
σχέση µε το τι πιστεύουµε εµείς για τον εαυτό µας. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτή η προσπάθειά σας ξεκινάει από τα
δοµικά χαρακτηριστικά και από τους κρίσιµους οργανισµούς του
Υπουργείου. Ξεκινάει µε την ανασύσταση, την ανανέωση και την
ανασυγκρότηση του Οργανισµού Διαχείρισης Αρχαιολογικών
Πόρων, του Οργανισµού που θα έπρεπε να είναι ο οικονοµικός
και διοικητικός «πνεύµονας» του πολιτισµού µας µαζί µε τις
άλλες συναρµόδιες υπηρεσίες και ο οποίος µέχρι σήµερα δεν
επιτελεί τον ρόλο του γιατί, όπως σας άκουσα να λέτε και στις
επιτροπές, επικρατεί µια κατάσταση χαοτική. 

Με την ανασυγκρότηση, λοιπόν, του Οργανισµού Διαχείρισης
Αρχαιολογικών Πόρων επιχειρείται πρωτίστως να εξυγιανθεί ο
ίδιος ο Οργανισµός και να αυξήσει τους οικονοµικούς του πό-
ρους. Οι πόροι αυτοί θα κατευθυνθούν εντέλει στην ανάδειξη,
στην αναστήλωση, στη συντήρηση και στην προβολή των µνη-
µείων µας και των πολιτιστικών µας χώρων. Αυτό δεν είναι το ζη-
τούµενο για όλους; Διότι σήµερα λέµε ναι, η Ελλάδα διαθέτει µια
πολιτιστική ηγεµονία στον κόσµο ολόκληρο. Όσο, όµως, εµείς
δεν κάνουµε αυτά τα οποία πρέπει να κάνουµε και παράγεται πο-
λιτιστικό προϊόν διαρκώς και διαχρονικά σε όλα τα µήκη και
πλάτη της οικουµένης, υπάρχει ο κίνδυνος να χαθεί, να υποχω-
ρήσει αυτή η πολιτιστική ηγεµονία. Γι’ αυτό πρέπει να τρέξουµε
πιο γρήγορα, κάτι που επιχειρεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Έρχοµαι τώρα στο επίδικο ζήτηµα, σε αυτό που προκάλεσε
τόσο µεγάλες αντιπαραθέσεις. Μα, καλά, συζητάµε στην Αί-
θουσα του ελληνικού Κοινοβουλίου για το αν θα εξάγουµε το πιο
ισχυρό προϊόν που διαθέτει αυτή η χώρα; Και δεν το αντιµετω-
πίζω καθόλου ως εµπορικό προϊόν, αλλά ως πολιτιστικό προϊόν.
Συζητάµε αν θα εξάγουµε το ελληνικό πολιτιστικό απόθεµα που
έχει καταστεί πανανθρώπινη αξία και οικουµενική κληρονοµιά;
Συζητάµε αν θα το διοχετεύσουµε σε όλα τα µήκη και πλάτη του
πλανήτη και υπάρχουν αντιρρήσεις; Χρειάζεται αυτή η παναν-
θρώπινη αξία, το ελληνικό πολιτιστικό απόθεµα µικρόνοη και στε-
νόκαρδη προσέγγιση; Δεν πρέπει αυτό το απόθεµα να το
καταστήσουµε διαρκώς και συνεχώς κτήµα ολόκληρης της οι-
κουµένης; Αυτό δεν κάνει και το άρθρο 59 του νοµοσχεδίου;

Όσον αφορά τώρα το αν η δυνατότητα φιλοξενίας -γιατί εγώ
έτσι το αντιλαµβάνοµαι- αρχαιοτήτων της Ελλάδος σε εκθέσεις

του εξωτερικού θα είναι για είκοσι, εικοσιπέντε ή τριάντα χρόνια,
αυτό είναι κάτι που µπορεί να συζητηθεί. Όµως, όσον αφορά το
αν θα υπάρχει η δυνατότητα, κατά την άποψή µου, δεν µπορεί
να συζητηθεί, πρώτον για λόγους παγκόσµιας πρακτικής και δεύ-
τερον για λόγους ανάγκης εξαγωγής του πολιτιστικού µας προ-
ϊόντος. Δεν φεύγει, δεν το παίρνει κανένας, δεν το κλέβει. Θα
αποφαίνεται πάντα το αυστηρό -το οποίο καλώς είναι αυστηρό-
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο για τους όρους, τις συνθήκες
και τις προϋποθέσεις βάσει των οποίων θα δίνεται η δυνατότητα
φιλοξενίας ελληνικών αρχαιοτήτων στο εξωτερικό. Αυτό πρέπει
να καταστεί ξεκάθαρο. Είναι η δύναµή µας.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, θα σας έλεγα σε βάθος χρόνου και µε
σοβαρότητα όλα τα αξιόλογα ελληνικά µουσεία να µελετήσουν
τη δυνατότητα να διαθέτουν περιοδικές εκθέσεις στο εξωτερικό
και για λόγους οικονοµικής αυτοτέλειας, αλλά και για λόγους
που υπηρετούν την πολιτιστική µας διπλωµατία κατά τον καλύ-
τερο τρόπο. Όλα τα αξιόλογα ελληνικά µουσεία πρόκειται να
στείλουν όλα τα εκθέµατά τους; Θα στείλουν κυρίως εκθέµατα
τα οποία δεν εκτίθενται αυτή την ώρα. Είναι στοιβαγµένα στις
αποθήκες και παραµένουν εκεί για δεκαετίες, ενδεχοµένως και
για αιώνες. Γιατί να µην αξιοποιηθούν; Πρόκειται να χτιστούν
ποτέ στην Ελλάδα µουσεία που θα φιλοξενήσουν όλες τις αρχαι-
ότητές µας; Πρέπει όλη η Ελλάδα να µετατραπεί σε ένα πελώριο
µουσείο για να έχουµε τη δυνατότητα να εκθέσουµε όλες τις αρ-
χαιότητες. Γιατί, λοιπόν, να περιορίσουµε αυτές τις δυνατότητες,
αυτό το ισχυρό πλεονέκτηµα που διαθέτει η Ελλάδα και στο
οποίο είναι η ηγέτιδα δύναµη παγκοσµίως; Γιατί να το περιορί-
σουµε και να µην το αξιοποιήσουµε; Αυτό ρωτάµε. 

Θέλω να σταθώ και σε µια άλλη διάταξη. Ξέρετε ότι ο πολιτι-
σµός, οι πολιτιστικοί χώροι, τα µουσεία και οι πολιτιστικοί σύλ-
λογοι επλήγησαν από την πανδηµία. Η επισκεψιµότητα
εκµηδενίστηκε. Πολύ ορθά το νοµοσχέδιό σας δίνει τη δυνατό-
τητα υπογραφής προγραµµατικών συµβάσεων µε τις περιφέ-
ρειες, ώστε αυτοί οι πολιτιστικοί χώροι να κάνουν το restart µέσα
από προγραµµατικές συµβάσεις, οι οποίες θα τους βελτιώνουν
και θα δίνουν νέες δυνατότητες και επισκεψιµότητας και οικονο-
µικής βιωσιµότητας. Αν θέλουµε να αφήσουµε πίσω µας αυτή την
κρίση, πρέπει να σχεδιάσουµε τα βήµατα που µας στέρησε η
πανδηµία µε καλύτερο τρόπο και να γίνουν µεγαλύτερα και γρη-
γορότερα.

Έρχοµαι σε ένα τρίτο ζήτηµα που επίσης ενισχύει την οικου-
µενικότητα του ελληνικού πολιτισµού, που επίσης ενισχύει την
εξωστρέφεια του ελληνικού πολιτισµού. Ο δυνατότητες που δίνει
το νοµοσχέδιο, τα φορολογικά και οικονοµικά κίνητρα για την πα-
ραγωγή οπτικοακουστικών παραγωγών στην Ελλάδα από κατα-
ξιωµένες διεθνείς, αλλά και ελληνικές εταιρείες είναι ό,τι
καλύτερο µπορεί να συµβεί. Είναι µια διαδικασία εξωστρεφής και
οι δυνατότητες είναι πελώριες. Η Ελλάδα είναι ένα απέραντο
σκηνικό, κάτι που γνωρίζουµε όλοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, πρέπει να αντιµετωπίζονται στο
πλαίσιο του rebranding, της ανασύνθεσης, της ανανέωσης της
εικόνας της χώρας. Πρέπει να εκµεταλλευτούµε όλες αυτές τις
δυνατότητες που µας δίνει αυτός ο τόπος στον οποίο γεννηθή-
καµε, αυτός ο πολιτισµός που δεν ενώνει µόνο τους Έλληνες,
αλλά ολόκληρη την οικουµένη, όλους τους ανθρώπους όπου
γης. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτές οι διατάξεις του Υπουργείου
Ψηφιακής Πολιτικής που ενσωµατώνονται στο νοµοσχέδιο πρέ-
πει να αξιοποιηθούν στο έπακρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κλείνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρό-
εδρε. 

Επειδή πιστεύω ότι σε αυτό το Κοινοβούλιο εκτός από το να ψη-
φίζουµε ή να καταψηφίζουµε και εκτός από τις αντιπαραθέσεις,
πρέπει να δίνουµε και ορισµένες ιδέες προς τους Υπουργούς που
έχουν πάντα τη νοµοθετική πρωτοβουλία, θα σας έλεγα, κυρία
Υπουργέ, ότι το επόµενο µεγάλο project για την Ελλάδα θα έπρεπε
να είναι η δυνατότητα ψηφιακής εικονικής επίσκεψης στα ελληνικά
µουσεία όλων των ανθρώπων από οποιοδήποτε πλάτος και µήκος
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του πλανήτη. Επίσης, θα πρέπει να µελετηθεί πώς αυτό στη συ-
νέχεια µπορεί να γίνει κίνητρο για διά ζώσης επισκέψεις, αλλά
µε ποιοτικές και αξιόλογες παραγωγές και εφόσον υπάρχουν οι
διατάξεις, να δοθούν σε ελληνικές και ξένες εταιρείες για να ψη-
φιοποιήσουν αυτόν τον πλούτο, ώστε να είναι προσβάσιµος µε
τα ανάλογα οικονοµικά ανταλλάγµατα για όλα τα µουσεία της
χώρας και προκειµένου να είναι βιώσιµος ο ελληνικός πολιτισµός
και να εξακολουθεί να παίζει τον ηγετικό του ρόλο στην ανθρω-
πότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Ελισσάβετ Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά, σας παρακαλώ πολύ.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Σας ευχαριστώ.
Θα προσπαθήσω, κυρία Πρόεδρε, να είµαι σύντοµη, παρ’ όλο

που τα θέµατα που ανοίγονται µ’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι τερά-
στια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το καταλαβαίνω, κυρία
συνάδελφε, αλλά µετά από εσάς υπάρχει ένας µεγάλος κατάλο-
γος οµιλητών και πρέπει να µιλήσουν όλοι. Μετά έχουµε και ονο-
µαστική ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρία Υπουργέ, χθες τα µεσάνυχτα δη-

µοσιεύτηκε στην ιστοσελίδα «Liberal» άρθρο που αναφέρει χα-
ρακτηριστικά: «Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών
ακούστηκαν µέχρι και παράλογα πράγµατα, όπως το ότι µε µια
τέτοια διάταξη σαν του πρώην άρθρου 59, νυν 48, θα νοµιµοποι-
ήσουµε το Βρετανικό Μουσείο» κ.λπ.. 

Συνεχίζει το άρθρο: «Αλήθεια, αν ποτέ η Μεγάλη Βρετανία
αποφασίσει να µας επιστρέψει τα µνηµεία και τις αρχαιότητες
αυτές έναντι δανεισµού αρχαιοτήτων µας, τι θα πει η Ελλάδα;
«Πάρτε µερικές αρχαιολογικές εκθέσεις για πέντε χρόνια;». Δεν
θέλει και πολύ µυαλό για να σκεφτεί κανείς ότι ο µακροχρόνιος
δανεισµός θα εφαρµοστεί και σ’ αυτή την περίπτωση και πως
εφόσον η Ελλάδα αγωνίζεται τόσα χρόνια για τη δίκαιη επι-
στροφή, θα πρέπει να είναι έτοιµη και από πλευράς νόµων».

Θέλω να σας ρωτήσω ξεκάθαρα να µας πείτε ποια είναι η θέση
σας για τη συγκεκριµένη άποψη της δηµοσιογράφου. 

Αποκαλυπτικός, όµως, για το θέµα της επιστροφής των κλεµ-
µένων µνηµείων από τη Βρετανία ήταν και ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός κ. Παπανδρέου σήµερα, ο οποίος περιέγραψε µε αδρό
τρόπο αυτού του είδους τις συζητήσεις που έχουν ήδη γίνει περί
ανταλλαγής. Αν το εννόησα σωστά, το επιχείρηµα των Βρετανών
είναι: «Θα σας δώσουµε τα µνηµεία, αλλά κι εσείς ως αντάλ-
λαγµα να µας δανείσετε µακροχρονίως άλλα και ίσης αξίας». Το
κατανόησα σωστά; Αυτό, όµως, αποτελεί αναγνώριση του επι-
χειρήµατος της Αγγλίας περί κυριότητας των ελληνικών αρχαι-
οτήτων. 

Οµολογήστε το, όµως, κι εσείς, κυρία Υπουργέ, όχι µόνο ο
παρρησία και πολιτικό θάρρος έχων κ. Παπανδρέου, οµολογήστε
το ευθαρσώς στον ελληνικό λαό και µη χρησιµοποιείτε ως προ-
πέτασµα το Μουσείο Μπενάκη, το οποίο όλοι θέλουµε να στη-
ριχθεί. 

Η πρόταση που επίσης έγινε από πλευράς Νέας Δηµοκρατίας
όσον αφορά το άρθρο 59, νυν 48, περί αντικατάστασης του όρου
«δανεισµός» από εκείνον του «χρησιδανείου», είναι εξίσου αδό-
κιµος. Για την ακρίβεια είναι χειρότερος, διότι µε τη σύµβαση
«χρησιδανείου» ο ένας συµβαλλόµενος, εν προκειµένω η Ελ-
λάδα, ο οποίος καλείται «χρήστης», παραχωρεί τη χρήση ορισµέ-
νων πραγµάτων στον άλλον συµβαλλόµενο χωρίς κανένα
απολύτως αντάλλαγµα. Άρα είτε µε τον έναν είτε µε τον άλλον
τρόπο µε τις προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας η χώρα µας βγαί-
νει πολλαπλώς ζηµιωµένη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τονίσει πόσο επικίνδυνη
είναι η προσπάθεια που καταβάλλει η Κυβέρνηση και µ’ αυτό το
νοµοσχέδιο να ιδιωτικοποιήσει βασικά κοινωνικά και δηµόσια
αγαθά, εν προκειµένω την κοινή πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Η κυρία Υπουργός, παρ’ ότι είναι Υπουργός Πολιτισµού, τείνει
να ξεχνά ότι τα αντικείµενα τέχνης δεν είναι µόνο εµπορεύσιµα
αγαθά. Είναι φορείς ιδεών, φορείς του αρχαίου ελληνικού κάλ-

λους, του αρχαίου ελληνικού πνεύµατος και πολιτισµού, αποτέ-
λεσµα του οποίου υπήρξαν. Έχουν πρωτίστως τεράστια εκπαι-
δευτική και παιδευτική αξία που µπορεί και µας εµπνέει ως
σήµερα. 

Δεν είναι τυχαίο, όµως, ότι και η σύγχρονη καλλιτεχνική και πο-
λιτιστική δηµιουργία, οι σύγχρονοι γηγενείς καλλιτέχνες και δη-
µιουργοί αντιµετωπίζονται δυστυχώς στις µέρες µας από το
Υπουργείο µε την ίδια απαξίωση, το ίδιο και οι φορείς λαϊκού πο-
λιτισµού, οι απανταχού ευρισκόµενοι στην ελληνική επικράτεια
πολιτιστικοί λαογραφικοί σύλλογοι. Αυτοί οι τόσο σηµαντικοί φο-
ρείς λαϊκού πολιτισµού και κοινωνικής και εθνικής συνοχής δεν
έχουν στηριχθεί από το Υπουργείο επαρκώς µέχρι τώρα. 

Η διάταξη του άρθρου 48 για εξαγωγή των µνηµείων σε µου-
σεία ή ακόµη και παρεµφερείς χώρους στο εξωτερικό για έναν
αιώνα, όπως ήταν η αρχική πρόβλεψη, ή ακόµη και για µισό
αιώνα µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες όµως ήλθαν
µετά τη σφοδρή αντίδραση της Αντιπολίτευσης και των κοινωνι-
κών φορέων, είναι πολλαπλώς και λίαν επιεικώς απαράδεκτη και
πρέπει να αποσυρθεί, πρώτα απ’ όλα διότι τα µουσειακά εκθέ-
µατα, οι αρχαιότητες, τα µνηµεία, η τεράστια ιστορική και αρχαι-
ολογική αξία τους δεν χωρά σε µια κοντόθωρη θέαση που τα
αντιµετωπίζει πρωτίστως ως έχοντα ανταλλακτική ή εµπορευµα-
τική αξία.  

Δεύτερον, ο φυσικός γεωγραφικός και πολιτιστικός χώρος που
γεννά τα µνηµεία και τις αρχαιότητες είναι και ο πιο ενδεδειγµέ-
νος τόπος και τρόπος για την ανάδειξή τους.

Τρίτον, ο δανεισµός έργων τέχνης και πολιτιστικής κληρονο-
µιάς γίνεται ήδη και µπορεί να γίνει ευρύτατα µε την ευκαιρία ει-
δικών περιορισµένων σε διάρκεια εκθέσεων. Αυτού του είδους ο
δανεισµός, όπως όλοι οφείλουµε να γνωρίζουµε, καλύπτεται ήδη
από τον αρχαιολογικό νόµο του 2002. 

Τέταρτον, αν θέλουµε όντως να ενισχύσουµε τον τουρισµό και
κατ’ επέκταση να αυξήσουµε το ΑΕΠ της χώρας, οι αρχαιότητες
πρέπει να µείνουν στον τόπο που τις δηµιούργησε και να συνεχί-
σουν να λειτουργούν ως φροντισµένος καλαίσθητος πολιτιστικός
πόλος έλξης. 

Κυρία Υπουργέ, µια τελευταία παρατήρηση όσον αφορά το νο-
µοσχέδιο. Δεν µας έχετε διευκρινίσει µέχρι τώρα σχετικά µε τα
µουσεία που είτε λειτουργούν ήδη ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου είτε αυτά που πρόκειται να µετατραπούν σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου βάσει και της σηµερινής σας εξαγγελίας,
αν υπάγονται στην εξαίρεση από τη µακρόχρονη εξαγωγή µνη-
µείων, αν υπάγονται δηλαδή στην εξαίρεση που προβλέπει η πα-
ράγραφος 2 της τροπολογίας ή όχι. Δηµιουργείτε έτσι σκόπιµη
ασάφεια, πράγµα που µας κάνει να προβλέψουµε ότι θα γίνεται
ο εκπατρισµός µνηµείων εν δυνάµει όλων σχεδόν των µουσείων
για µισό αιώνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δανεισµός διάρκειας µισού
αιώνα δεν είναι δανεισµός, είναι εκχώρηση, είναι χάρισµα, είναι
ξεπούληµα. 

Καταθέσαµε µε γνήσιο σεβασµό προς την πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά και µε πλήρη συναίσθηση κάθε Βουλευτή αίτηµα διεξα-
γωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ κι

εγώ, κυρία συνάδελφε, που δεν ξεπεράσατε τον χρόνο οµιλίας
σας.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που στο µεγαλύτερο
µέρος αφορά στην αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών
Πόρων, του ΤΑΠΑ, του ΤΑΠ, όπως έχει καθιερωθεί να το λέµε.

Οι µελέτες τις οποίες µελέτησε το Υπουργείο για τη σύνταξη
του σχεδίου νόµου ήταν στη διάθεση της προηγούµενης κυβέρ-
νησης και µάλιστα από το 2015, από την αρχή της ανάληψης της
διακυβέρνησης. Όπως αποδείχθηκε, όµως, η προηγούµενη κυ-
βέρνηση δεν µπόρεσε να τις αξιοποιήσει. 

Τελικά αυτό το … (δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) ήταν
µια στιγµή απόλυτης ειλικρίνειας και οφείλουµε να το αναγνωρί-
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σουµε στους συναδέλφους. Συνεχίζουν να λένε ότι ο τουρισµός
είναι η «βαριά µας βιοµηχανία» και είναι αλήθεια, αλλά η πραγ-
µατικά «βαριά µας βιοµηχανία» είναι ο πολιτισµός, η πολιτιστική
µας κληρονοµιά που είναι άρτια συνδεδεµένη µε τον τουρισµό. 

Οφείλουµε να αντιµετωπίζουµε τα ζητήµατα που αφορούν
στον πολιτισµό µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, να αναδει-
κνύουµε την πολιτιστική µας κληρονοµιά, αλλά και τον σύγχρονο
πολιτισµό, να τα προβάλλουµε στο εξωτερικό µε σύγχρονες µε-
θόδους, να τα ενισχύουµε διαρκώς, να προσελκύουµε επενδύ-
σεις.

Σε αυτή την κατεύθυνση ερχόµαστε σήµερα να εκσυγχρονί-
σουµε το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, να το αναδιοργανώ-
σουµε, να το αναβαθµίσουµε σε Οργανισµό Διαχείρισης και
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων. Το ΤΑΠΑ συγκεντρώνει και δια-
χειρίζεται τα έσοδα όλων των αρχαιολογικών χώρων και µου-
σείων. Καταλαβαίνουµε πόσο σηµαντικός είναι ο ρόλος του και
πόσο επιτακτική είναι η ανάγκη αναδιοργάνωσης και εκσυγχρο-
νισµού µετά από τόσα χρόνια λειτουργίας του.

Φυσικά και υπάρχουν αντιδράσεις. Κάθε φορά που κάτι επιχει-
ρείται να αλλάξει, πολλοί αντιδρούν. Πολλοί, µάλιστα, θέλουν να
κρύβονται πίσω από ένα πρόβληµα ή δηµιουργούν ένα πρό-
βληµα. Ίσως, οι περισσότεροι αντιδρούν. Υπάρχει στη χώρα µας
µια καχυποψία προς τις αλλαγές και αυτό είναι αλήθεια.

Όπως έχει δηλώσει και η Υπουργός, η κ. Μενδώνη, θέλουµε το
ΤΑΠΑ µε ένα καινούργιο πρόσωπο, µε έναν επαναπροσδιορισµό
του ρόλου του και µε έναν πλήρη εκσυγχρονισµό στις λειτουργίες
του. Και αυτό κάνουµε σήµερα. Για ποιους λόγους ένας τόσο ση-
µαντικός για τη χώρα µας οργανισµός έχει µείνει τόσο πίσω; Τι
έφταιξε; Ποιοι έφταιξαν και δεν προχωρήσαµε τόσα χρόνια; 

Υπάρχουν ελλείψεις και σε στελέχη του. Η διάρθρωση των
υπηρεσιών είναι πια αναχρονιστική, ενώ υπάρχουν πολύ µεγάλα
περιθώρια αύξησης των εσόδων. Υπάρχει µεγάλο κενό στη χώρα
µας στα έσοδα από τις περιφερειακές, ας το πω έτσι, υπηρεσίες.
Τα πωλητήρια των µουσείων, για παράδειγµα, είναι µία τεράστια
πηγή εσόδων, µεγαλύτερη από τα εισιτήρια παγκοσµίως. Εµείς
εδώ δεν τα έχουµε αξιοποιήσει. Γιατί; Θα αναφέρω εδώ ως πα-
ράδειγµα προς µίµηση το πωλητήριο του Μουσείου Μπενάκη,
που είναι από τα καλύτερα που υπάρχουν. Τα αναψυκτήρια είναι,
επίσης, ένα άλλο µεγάλο θέµα. Για ποιον λόγο πολλά παραµέ-
νουν κλειστά τόσα χρόνια;

Το ηλεκτρονικό εισιτήριο έχει ήδη ξεκινήσει από το 2018 -πάρα
πολύ αργά δηλαδή- και σήµερα είναι πιο επιτακτικό από ποτέ να
επεκταθεί και να λειτουργήσει πλήρως. Εδώ συµβάλλει -και πρέ-
πει να συµβάλλει- µε τον δικό του τρόπο το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. Να σηµειωθεί, µάλιστα, ότι δυστυχώς το ΤΑΠ
δεν συνέβαλε καθόλου σε αυτό και έγινε µε τη συνδροµή ιδιω-
τών. Είναι πάρα πολύ πίσω το ΤΑΠ σε ό,τι αφορά τις ψηφιακές
λειτουργίες. Δυστυχώς, αυτή είναι η αλήθεια.

Επιτρέψτε µου να πω και δύο λόγια επί της διαδικασίας, που
δείχνουν όµως τη διαφορά στη νοοτροπία που έχει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Κατά τη συζήτηση στις επιτροπές υπήρ-
ξαν κάποιες φορές εντάσεις και σηµεία διαφωνιών. Αυτό είναι
θεµιτό. Αυτό είναι δηµοκρατία.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως βλέπετε, εµείς
ακούµε. Εµείς παίρνουµε γρήγορα εύστροφες αποφάσεις και
διορθώνουµε. Η Υπουργός απέσυρε αυτό που αφορούσε το
Μουσείο Βρανά, αλλά και για το επίµαχο άρθρο 59 -το 48 µε τη
νέα ρύθµιση, αν δεν κάνω λάθος- έφερε µε τροπολογία όλες τις
απαραίτητες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Ακόµα και για τις τροπο-
λογίες που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, η κυρία Υπουργός απάντησε και
είπε πως τις βλέπει από µία θετική σκοπιά.

Πότε κάνατε εσείς κάτι αντίστοιχο κατά το παρελθόν, όταν
ήσασταν κυβέρνηση;

Και παρακάτω, επίσης, το βλέπουµε αυτό. Για παράδειγµα,
στο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά ρυθµίσεις αρµοδιότητας
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ενισχύουµε µία νο-
µοθετική πρωτοβουλία της προηγούµενης Κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αναφέροµαι στο λεγόµενο ΕΚΟΜΕ, το Εθνικό Κέντρο
Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν ήρθε για να ξη-
λώσει ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα. Αναγνωρίζουµε τις θετικές

πρωτοβουλίες και τις βελτιώνουµε, τις ενισχύουµε, αλλά και
διορθώνουµε ό,τι χρειάζεται να διορθώσουµε.

Αυτό κάνουµε και σήµερα. Ενισχύουµε και βελτιώνουµε το
υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο µε σκοπό να προσελκύσουµε πα-
ραγωγές και επενδύσεις στη χώρα που το έχουµε τόσο πολύ
ανάγκη, αλλά το κάνουµε µε όρους και υπό συνθήκες διαφά-
νειας. Βάζουµε δικλίδες ασφαλείας και, φυσικά, συγκεκριµένους
και ξεκάθαρους στόχους.

Σας ερωτώ: Θα καταψηφίσετε αυτές τις διατάξεις; Θα κατα-
ψηφίσετε διατάξεις που εσείς ξεκινήσατε; Έχουν γίνει πολλά
λάθη -και, θα έλεγα, κακοπροαίρετα- στον τοµέα του πολιτισµού
και έχουν χαθεί πολλά χρήµατα. Και το ΤΑΠ διαχειρίζεται εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο, ενώ δεν είναι λίγες οι
φορές που έχει βρεθεί στο στόχαστρο.

Η ανάγκη εξυγίανσης και εκσυγχρονισµού είναι αίτηµα και ζη-
τούµενο εδώ και δεκαετίες από όλους. Αυτό ακριβώς ξεκινάµε
και σήµερα. Βάζουµε τις προϋποθέσεις, ώστε να µετουσιωθεί σε
έναν σύγχρονο και αποτελεσµατικό οργανισµό, απαλλαγµένο
από βαρίδια του παρελθόντος, ο οποίος θα λειτουργεί µε από-
λυτη διαφάνεια και θα συµβάλλει στη γενικότερη προσπάθεια
ανάδειξης του πολιτισµού, προσέλκυσης επενδύσεων για την
ανάπτυξη και την οικονοµία.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να πω ότι σήµερα καλείται το Σώµα να ψηφίσει και τροπο-
λογίες, τροπολογίες συγκεκριµένες που έχουν να κάνουν και µε
µέτρα που πρέπει να πάρουµε λόγω του COVID-19. Αυτό δείχνει
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας λαµβάνει µε γρήγορα
αντανακλαστικά εύστοχα µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, λυπάµαι πάρα πολύ που άκουσα συνάδελφο της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να κατακρίνει το γεγονός ότι στο Διοι-
κητικό Συµβούλιο του ΟΔΑΠ θα συµµετέχει από τη Γενική
Συνέλευση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζοµένων του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ένα µέλος.

Και ρωτώ: Έρχεται Βουλευτής της Αριστεράς και αµφισβητεί
τους εκλεγµένους, τους αιρετούς; Να µας πουν, τελικά, αν θέ-
λουν έναν συνδικαλισµό ελεγχόµενο από εκείνους. Αυτό είναι το
πρόβληµά τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, πρέπει
να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Επειδή η οµοσπονδία του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν ελέγχεται από τον ΣΥΡΙΖΑ και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ:... δεν έχουν λόγο ποιους
θα ψηφίσουν και ποιους δεν θα ψηφίσουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µε
ακούτε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Αυτά τα απαράδεκτα
πράγµατα δεν έχουν θέση στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µε
ακούτε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µε

ακούτε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Σας ακούω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας µιλάω τόση ώρα.

Γιατί δεν κάνετε µία διακοπή να ακούσετε τι θέλω να σας πω;
Γιατί αδιαφορείτε τόσο πολύ για το Προεδρείο; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τώρα σας
ακούω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας είπα ότι ο χρόνος
σας έχει τελειώσει. Τον ξεπεράσατε κατά πολύ και δεν σέβεστε
τίποτα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τώρα σας
ακούω και ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν σας άκουσα τι εί-
πατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τώρα σας
ακούω και ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο και την ανοχή σας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε συνάδελφε. Απλώς πρέπει να ξέρετε ότι κόβετε χρόνο από
τους συναδέλφους σας.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ για
επτά λεπτά.

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ πολύ, θέλω να ακούσετε τον
χρόνο όταν θα χτυπήσει το προειδοποιητικό κουδούνι και το κου-
δούνι του χρόνου σας. Θα υπάρξει και µία σχετική ανοχή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ελπίζω να το ακού-
σω. Αν δεν το ακούσω, θα µε διακόψετε εσείς, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας ενηµερώσω
εγώ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Βλέπετε ότι είναι πάρα πολύ δύσκολη η επικοινωνία. Είναι

πάρα πολύ δύσκολο να είµαστε στο γραφείο µας, στο σπίτι µας
και να πρέπει να µιλήσουµε στην Ολοµέλεια. Γι’ αυτό και προχ-
θές είχαµε αυτό το ατυχές -το ατυχέστατο επεισόδιο- µε τον
Πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων που µου αφαί-
ρεσε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλέσω
πολύ, κύριε συνάδελφε, να µη σπαταλάτε τον χρόνο σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Όχι, πρέπει να πω
ότι δεν πρόλαβα, γιατί µιλούσαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
ακούστε µε, σας παρακαλώ πάρα πολύ.

Επειδή ο χρόνος σας είναι λίγος και επειδή όλα αυτά ακούστη-
καν και προχθές στην επιτροπή πάρα πολλή ώρα, κ.λπ., µη σπα-
ταλάτε τον χρόνο σας γιατί δεν είναι αρκετός, για να µπορέσετε
να τοποθετηθείτε στο νοµοσχέδιο, το οποίο είναι πάρα πολύ σο-
βαρό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Επειδή αφορούσε
εµένα, δεν πρόλαβα να πω µία κουβέντα! Τέλος πάντων, πάµε
παρακάτω.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε πραγµατικά απελπιστεί να προσπα-
θούµε να σας εξηγήσουµε την κατάσταση των ανθρώπων του
πολιτισµού και να πέφτουµε σε ένα τείχος. Δεν σας ενδιαφέρει.
Σας λέµε ότι αυτά που διαφηµίζετε για τους ανθρώπους του πο-
λιτισµού αφορούν πολύ λίγους. Έχετε τέτοιες προϋποθέσεις που
αφορούν πολύ λίγους, παίρνουν πολύ λίγα και αργούν πάρα
πολύ ή δεν έρχονται ποτέ αυτές οι εξαγγελίες στους ανθρώπους.

Νοµίζετε ότι αισθανόµαστε καλά να λέµε για τους οµότεχνούς
µας ότι πένονται, ότι τρώνε από συσσίτια; Είναι ωραίο αυτό το
πράγµα; Είναι ωραίο να λέω εγώ για τους συναδέλφους µου ηθο-
ποιούς ότι τους φέρνω σακούλες στο σπίτι να φάνε;

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε τέσσερις τροπολογίες. Τις
περιµένουν οι άνθρωποι τους οποίους αφορούν και περιµέναµε
και εσείς να τις κάνετε δεκτές. Δεν τις κάνατε. Δεν είπατε «όχι»
βέβαια, αλλά τις παραπέµψατε στις καλένδες.

Ζητήσαµε -γιατί ξέρετε ότι έκλεισαν µουσικές σκηνές, έκλει-
σαν τα µπαρ, έκλεισαν τα πάντα, δεν υπάρχουν δικαιώµατα για
τους µουσικούς- να ενισχυθεί ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας, ώστε να µεταφέρει στους Οργανισµούς Συλλογικής Δια-
χείρισης κάποια χρήµατα να πάρουν αυτοί οι άνθρωποι.

Δεν µας είπατε «όχι», βέβαια, αλλά το παραπέµψατε στο µέλ-
λον. Λέτε ότι είναι δύσκολη, επισφαλής η χρηµατοδότηση. Ο ΟΠΙ
χρειάζεται νοµική επεξεργασία. Για τον ΦΠΑ στο 6% πάλι δεν εί-
πατε «όχι», αλλά θα το διαβουλευθείτε µε το Υπουργείο Οικονο-
µικών.

Για τα µέτρα σχετικά µε την ποσόστωση του ελληνικού ρεπερ-
τορίου στο ραδιόφωνο δεν είπατε «όχι». Είπατε ότι χρειάζεται…
(κακή σύνδεση).

Τώρα είναι το πρόβληµα, κυρία Υπουργέ. Τώρα έχουν το πρό-
βληµα οι άνθρωποι του πολιτισµού και πρέπει κάτι να κάνουµε.

Όσον αφορά το ΕΚΟΜΕ, το οποίο ακούστηκε, ναι, ο ΣΥΡΙΖΑ
το έκανε, είναι πετυχηµένο. Τι είναι αυτό; Είναι σαφές. Είναι ένα
εργαλείο που προσελκύει ξένες παραγωγές, που κάνουν έξοδα:
αγοράζουν, µένουν, πληρώνουν, δίνουν δουλειά. Χιλιάδες εργα-
ζόµενοι έχουν βρει δουλειά στις παραγωγές που έχει κάνει ήδη
το ΕΚΟΜΕ.

Εσείς τι κάνετε τώρα; Επιτρέπετε τα µισά έξοδα να πηγαίνουν

στο εξωτερικό. Δηλαδή, να µην µείνουν εδώ τα λεφτά, να µην γί-
νουν εδώ οι αγορές, να µην πάρουµε τεχνικούς από εδώ, από
την Ελλάδα, να τους πληρώσουµε στο εξωτερικό και να τους επι-
στρέψουµε το cash rebate, την επιστροφή φόρου, το δέλεαρ δη-
λαδή, για να έρθουν εδώ για γυρίσµατα. Να επιστρέψουµε
χρήµατα που έχουν ξοδευτεί στο εξωτερικό, κρατικά χρήµατα,
από το δηµόσιο ταµείο. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα χρήµατα
της επιστροφής προέρχονται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Βάλατε ένα ανώτερο ποσό στα 12 εκατοµµύρια.
Δεν αλλάζει τίποτα. Πάλι έξω θα πάνε.

Ξέρουµε από την αγορά ότι το 2021 έρχονται αυτές οι µεγάλες
παραγωγές που λέτε ότι θα φέρετε. Το ξέρουµε. Αυτές προετοι-
µάζονται εδώ και χρόνια. Έχουν προετοιµαστεί από τότε που ο
ΣΥΡΙΖΑ έκανε το ΕΚΟΜΕ. Έρχονται αυτές οι παραγωγές. Θα
πείτε ότι το κάνατε εσείς. Αµ δε! Αυτό είναι απότοκο της δου-
λειάς που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε ότι τα 12 εκατοµµύρια είναι
για ένα επεισόδιο ενός µεγάλου σήριαλ στο «NETFLIX» και δεν
είναι τυχαίο ότι όλοι οι ενδιαφερόµενοι -µην επαναλάβω, τα σω-
µατεία, οι ενώσεις, οι εργαζόµενοι- είναι ενάντιοι σε αυτό που
φέρνετε για νοµοθέτηση.

Δεν ακούτε όλον τον κόσµο των οπτικοακουστικών µέσων, την
εργασία αυτών των ανθρώπων; Δεν σκέφτεστε που θα µείνουν
πάλι οι άνεργοι, θα µείνουν στο 50% έξω και θα πληρωθούν
άλλοι, Εγγλέζοι, Πορτορικανοί ή δεν ξέρω ποιοι άλλος;

Φέρατε τελευταία στιγµή έναν σωρό τροπολογίες. Φέρατε µία
τροπολογία η οποία, πραγµατικά, προοιωνίζει το κλείσιµο κά-
ποιων µουσείων. Είναι σαφές, είναι σαφέστατο. Προκύπτει ξεκά-
θαρα από αυτή τη νοµοθέτηση ότι θέτετε τις βάσεις για να
κλείσουν στο µέλλον πολλά από τα µικρότερα µουσεία της
χώρας που θα υπάγονται στο Υπουργείο Πολιτισµού, όχι γιατί θα
φταίνε τα ίδια -ο Έλλην της εξωστρέφειας-, αλλά γιατί δεν θα
έχουν τα µέσα, ιδίως σε αποµακρυσµένες περιοχές. Είναι πολύ
σηµαντικά αυτά τα µουσεία εκεί, για την τοπική κοινωνία, για τον
τοπικό πολιτισµό. Είναι απαράδεκτη αυτή η νοµοθέτηση της τε-
λευταίας στιγµής. Γιατί; Τι φοβάστε; Δεν προλάβαµε να διαβου-
λευτούµε. Δεν προλάβαµε να ενηµερωθούµε. Δεν προλάβαµε να
συζητήσουµε για αρχαιότητες.

Το πολιτισµικό ενδιαφέρον για την Ελλάδα παγκόσµια είναι έν-
τονο, διαρκές και έχει βάθος χρόνου. Η Ελλάδα δεν είναι ένα
κράτος χωρίς ιστορία, να πάµε να τους το γνωρίσουµε έξω. Οι
πρώτοι περιηγητές, από την οθωµανική περίοδο ακόµα, ήρθαν
εδώ για τις αρχαιότητες. Μετά ήρθαν οι τουρίστες. Τα µουσεία
όλου του κόσµου είναι γεµάτα από κλεµµένες αρχαιότητες. Πού
είναι η Νίκη της Σαµοθράκης; Πού είναι τα µάρµαρα του Παρθε-
νώνα; Πού βρίσκεται ολόκληρη Έφεσος;

Υπάρχουν τρόποι ανάδειξης του ελληνικού πολιτισµού, χωρίς
την ανάγκη να δανείζεται για πολύ µεγάλο διάστηµα αυτός ο
πλούτος.

Κυρία Υπουργέ, πείτε µου εσείς -διότι την Κυβέρνηση εκφρά-
ζετε-, αν ακούγατε ότι µια κυβέρνηση ή ένας Υπουργός, όσον
αφορά το θέµα του δανεισµού του πολιτιστικού πλούτου, των
αρχαιοτήτων κ.λπ. στην αλλοδαπή, ότι ξεκίνησε από δέκα χρόνια,
το πήγε στα εκατό, στον έναν αγώνα και το κατέβασε στον µισό
αιώνα, τι θα λέγατε για αυτή την Κυβέρνηση, για αυτόν τον
Υπουργό Πολιτισµού;

Να µιλήσουµε για το Μουσείο Ζυγοµαλά; Σας είχα πει από την
πρώτη στιγµή, επειδή είµαι Βουλευτής ανατολικής Αττικής, τις µε-
γάλες αντιδράσεις που υπήρχαν. Ξέρετε, έχετε πάρει δύο ή τρεις
επιστολές από τον Δήµαρχο Γιασηµάκη. Χθες ο Δήµος Ωρωπού
έβγαλε ανακοίνωση, στην οποία τονίζει πως είναι ανεπιθύµητοι
στην περιοχή όσοι ψηφίζουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ο δή-
µαρχος σάς έχει αποστείλει επιστολές. Ζήτησε την αναβολή της
συζήτησης στην αρµόδια επιτροπή και κατ’ επέκταση στην Ολο-
µέλεια για την προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του Μουσείου Ζυ-
γοµαλά και του Μουσείου Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η πρότασή του ήταν να προηγηθεί διαβούλευση, όπως έπρεπε
να γίνει, µε την τοπική κοινωνία και τους αρµόδιους φορείς, για
να εξευρεθεί η καλύτερη λύση για το Μουσείο Ζυγοµαλά.

Έχω στα χέρια µου, κυρία Υπουργέ, ανακοινώσεις των φορέων
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του Αυλώνα, όπως οι Σύλλογοι Γονέων και Κηδεµόνων, ο Αναγ-
καστικός Συνεταιρισµός, ο Σύλλογος Αυλωνιτών «Το Σάλεσι»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει σιγά-σιγά να κλείσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία
Πρόεδρε.

Το µουσείο πρέπει να µείνει στον τόπο του.
Κυρία Υπουργέ, αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο µε πράγµατα τα

οποία είναι απαράδεκτα. Σύµπασα η κοινωνία, οι φορείς όλοι, σε
ένα προς ένα τα νοµοσχέδια διαφωνούν, όπως και σε αυτό που
φέρατε.

Έχετε εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές η Νέα Δηµοκρατία. Θα
το ψηφίσετε. Τους εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές ο ελληνικός
λαός σάς τους έδωσε για να κάνετε πράγµατα θετικά. Όµως,
αυτό που φέρνετε είναι σε αντίθετη κατεύθυνση από αυτό που
έχει ανάγκη και πρέπει να κάνουµε για τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, κλεί-
στε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Και βέβαια, καλώ
και τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να καταψηφίσουν
τουλάχιστον το θέµα των αρχαιοτήτων στο εξωτερικό. Εσείς που
είσαστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: …και τόσο πολύ
στην ψυχή σας είναι οι αρχαιότητες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ
πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε

ακούτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε Χει-

µάρα.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Νοµίζω ότι είναι η

σειρά µου. Ήµουν πριν τον κ. Σκουρολιάκο, όπως βλέπω στον
κατάλογο. Η σειρά µου ήταν πριν τον κ. Σκουρολιάκο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µου επιτρέψετε να
πω ότι δεν σας έχω εδώ στον κατάλογο. Υπάρχει ο κ. Λιούπης, ο
οποίος έχει πει ότι θέλει να µη µιλήσει και αµέσως µετά έχω τον
κ. Σκουρολιάκο και τον κ. Μπούµπα. Δεν ξέρω αν έχει γίνει κά-
ποιο λάθος. Αν έχετε λίγη υποµονή, θα µε ενηµερώσουν.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Δεν έχω πρόβληµα,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Είστε αµέσως µετά,
στον δεύτερο κύκλο. Με συγχωρείτε.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Συγγνώµη, είχα τον αρ-
χικό κατάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία. Άρα λύθηκε το
θέµα. Είναι ο κ. Μπούµπας και αµέσως µετά είστε εσείς, ο πρώ-
τος του δεύτερου κύκλου.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: …(Δεν ακούστηκε λόγω κακής

σύνδεσης).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Μπούµπα, µας

ακούτε;
Κύριε Μπούµπα, δεν ακούµε τίποτα.
Προτείνω να µιλήσει ο κ. Χειµάρας και µόλις διορθώσετε τον

ήχο, να πάµε κατευθείαν σε εσάς.
Ορίστε, κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω τη ση-

µερινή µου τοποθέτηση επί του νοµοσχεδίου, θέλω να σας εξι-
στορήσω δύο περιστατικά, στα οποία ήµουν αυτόπτης µάρτυς
κατά την επίσκεψή µου σε δύο αρχαιολογικούς χώρους µε την
οικογένειά µου.

Η πρώτη ήταν στο Μινωικό Ανάκτορο των Μαλίων, όπου σε

προπορευόµενη από εµάς οµάδα τουριστών, λόγω της ζέστης,
ένας τουρίστας ένιωσε αδιαθεσία και χρειάστηκε νερό.

Στάθηκε αδύνατο να βρεθεί ένα µπουκαλάκι νερό, διότι το κυ-
λικείο ήταν κλειστό, λόγω του ότι δεν είχε ανανεωθεί η σχετική
σύµβαση. Το δεύτερο περιστατικό αφορά τον αρχαιολογικό
χώρο της Γόρτυνας, στην οποία υπάρχει η αίθουσα µε τη µεγάλη
επιγραφή που φέρει τον κώδικα νόµων, των αρχαιότερων νόµων
της Ελλάδας. Αν θέλει ένας επισκέπτης, όµως, να αγοράσει το
βιβλιαράκι µε τη νοµοθεσία, δεν το βρίσκει στο δηµόσιο πωλη-
τήριο. Όταν πάει στη Φαιστό, µπορεί να το βρει στο ιδιωτικό πω-
λητήριο της καφετέριας απέναντι από τον αρχαιολογικό χώρο,
αλλά όχι στο δηµόσιο πωλητήριο της Γόρτυνας ή της Φαιστού. 

Συνεχίζω αναρωτώµενος. Είναι αποδεκτό τα έσοδα των ελλη-
νικών µουσείων να προέρχονται σε ποσοστό 86% αποκλειστικά
από τα εισιτήρια, ενώ την ίδια στιγµή στη Μεγάλη Βρετανία το
αντίστοιχο ποσοστό είναι µόλις 26%; Είναι αποδεκτό σηµαντικοί
χώροι παγκόσµιας εµβέλειας και ακτινοβολίας, όπως η Αρχαία
Ολυµπία, να µην έχουν εν λειτουργία αναψυκτήριο ή εστιατόριο;
Είναι αδιανόητο τα πωλητήρια των ταµείων αρχαιολογικών
χώρων να έχουν ελάχιστα πωλητέα αντικείµενα, κάποια εκ των
οποίων, όπως τα εκµαγεία, να είναι ακριβά, δύσκολα στη µετα-
φορά και γι’ αυτό αδιάφορα για τον µέσο επισκέπτη των µου-
σείων και των αρχαιολογικών χώρων µας. Είναι σωστό να µην
υπάρχει οδηγός για το µεγαλύτερο κρατικό µουσείο της Ελλά-
δας, το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο; Είναι απαράδεκτο να µη
διαθέτουµε στα πωλητήρια και τα αναψυκτήρια των µουσείων και
αρχαιολογικών χώρων προϊόντα ονοµασίας προέλευσης και να
µην προωθούµε τις εναλλακτικές µορφές τουρισµού, όπως είναι
ο γαστριµαργικός. 

Αναρωτιέµαι, δεν θα γινόταν ανάρπαστο το ελαιόλαδο ή οι
βρώσιµες ελιές από τη γη των Θερµοπυλών; Δεν πρέπει να τυ-
ποποιείται το ελαιόλαδο που παράγεται από τα ελαιόδεντρα που
φύονται σε δεκάδες αρχαιολογικούς χώρους της πατρίδα µας;
Δεν βρίσκουµε απολύτως αναγκαίο να λειτουργήσουν τα αναψυ-
κτήρια σε κάθε αρχαιολογικό χώρο και µνηµείο και να καταστούν
σηµείο συνάντησης της -γιατί όχι- και της νεολαίας µας; 

Έχω να σας αναφέρω πρόχειρα το παράδειγµα του αναψυκτη-
ρίου στο Κάστρο της Λαµίας, της ιδιαίτερης πατρίδας µου. Το
είχα αναδείξει και σε σχετική µου ερώτηση. Ανοικτό αναψυκτήριο
θα σήµαινε περισσότερα έσοδα και για το µουσείο. Θα σήµαινε
όµως και κίνηση, ζωή και διάδοση του πολιτιστικού µας αποθέ-
µατος.

Δεν πρέπει να αξιοποιήσουµε την ακίνητη περιουσία του
Υπουργείου Πολιτισµού; Γνωρίζετε ότι υπάρχουν κτήρια νεότε-
ρων χρόνων υψηλής αρχιτεκτονικής και αισθητικής µε υπέροχη
θέα, τα οποία παραµένουν ανεκµετάλλευτα στην Ολυµπία, την
Ύδρα, σε πολλές περιοχές; Είναι δυνατόν να δεχόµαστε ότι το
ΤΑΠ δεν διαθέτει ηλεκτρονικές πωλήσεις; Ότι δεν µπορεί, δη-
λαδή, ο χρήστης να αγοράσει διαδικτυακά µε τη χρήση µιας πι-
στωτικής ή χρεωστικής κάρτας όποιο προϊόν επιθυµεί; Έχει
καµµία λογική τα προϊόντα αυτά που συναρτώνται µε την πολιτι-
στική µας κληρονοµιά να µην πωλούνται παγκοσµίως; Το ΜΟΜΑ
της Νέας Υόρκης πουλά σουβενίρ του σε βιβλιοπωλεία όλης της
υφηλίου. Γιατί όχι και εµείς; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η κατάσταση που πα-
ραλάβαµε. Και τούτη η Κυβέρνηση γνωρίζει να αναλαµβάνει
πρωτοβουλίες, να βρίσκει και να προωθεί τις βέλτιστες λύσεις.
Όλα, λοιπόν, τα προαναφερθέντα εύλογα ερωτήµατα επιχειρεί
να απαντήσει, κατά τη γνώµη µου, θετικά το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο.

Στο άρθρο 4 δίνεται η λύση για την εκµίσθωση των αναψυκτη-
ρίων σε χώρους και µουσεία µε χαµηλή επισκεψιµότητα, ενώ επι-
διώκεται για πρώτη φορά να συνδεθεί η πολιτιστική κληρονοµιά
µε δράσεις για την προβολή της γαστρονοµίας και των τοπικών
προϊόντων.

Θα πρότεινα αγαπητή, κυρία Υπουργέ, να προστεθεί ότι αυτά
θα µπορούν να πωλούνται σε καλαίσθητα σηµεία των πωλητη-
ρίων του ΤΑΠ µε την αναγραφή µάλιστα του παραγωγού και του
τρόπου καλλιέργειας. 

Με το άρθρο 5 παρέχεται η δυνατότητα σύστασης νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου για την αξιοποίηση της ακίνητης πε-
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ριουσίας του ΟΔΑΠ, προσφέροντας την αναγκαία ευελιξία στη
λήψη αποφάσεων και την υλοποίηση δράσεων. Πρέπει, επιτέλους,
να εκµισθώνονται κριτήρια για τη διοργάνωση συνεδρίων, εκδη-
λώσεων. Να µπορούν να παραχωρούνται εκτάσεις για µελισσοκο-
µεία. 

Στα επόµενα άρθρα αποτυπώνεται η προσπάθεια αποκατάστα-
σης της διοικητικής ευταξίας του νέου οργανισµού. Δεν είναι δυ-
νατόν να εφαρµοστούν πολιτικές όταν ο πρόεδρος και το
διοικητικό συµβούλιο αντικαθίστανται σχεδόν ανά εξάµηνο, όπως
συνέβαινε στο παρελθόν. 

Εξόχως σηµαντικό είναι το άρθρο 14, στο οποίο περιγράφονται
λεπτοµερώς τα έσοδα που δυνητικά µπορεί να σωρεύσει ο ΟΠΑΔ.
Για πρώτη φορά µνηµονεύονται περιπτώσεις, όπως εκπαιδευτικά
προγράµµατα και συνεργασίες µε ΑΕΙ, καταδεικνύοντας τον εξω-
στρεφή χαρακτήρα του νοµοσχεδίου.

Ως προς τη στελέχωση του οργανισµού θα προτείναµε να προ-
στεθούν στο προεδρικό διάταγµα που θα εκδοθεί στη συνέχεια
και νέες ειδικότητες, όπως επικοινωνιολόγοι, διαφηµιστές, φιλό-
λογοι, πολιτιστικής πληροφορικής και τεχνολογίας. Στο προεδρικό
διάταγµα µπορούν να υιοθετηθούν και προτάσεις του συλλόγου
των υπαλλήλων του ΤΑΠ, δηλαδή να προβλεφθούν περισσότερες
οργανικές θέσεις και θέσεις σε κινητικότητα µεταξύ των υπηρε-
σιών. Σηµειώνω ότι σαν εργαλείο στελέχωσης του ΟΠΑΔ µε υψη-
λού επιπέδου προσωπικό θα µπορούσε να είναι και η Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Διοίκησης. Επιπλέον, να ενισχυθεί το τµήµα νοµικής
υποστήριξης µε προσωπικό, προκειµένου να διεκδικεί τα έσοδα
του οργανισµού, επιστρατεύοντας το σύνολο του νοµικού µας
οπλοστασίου.

Κρίνουµε, τέλος, αναγκαία τη συγκρότηση Τµήµατος Γραφείου
Ηλεκτρονικού Εµπορίου. Αυτό έπρεπε ήδη να υπάρχει και είναι µε-
γάλο µας έλλειµµα κι ασυγχώρητη αβελτηρία. 

Επιπλέον, συµφωνώ απολύτως µε τις προβλέψεις του άρθρου
59 που επιφέρει αλλαγές ως προς την πιστοποίηση των µουσείων
µας, δηµόσιων και ιδιωτικών, καθώς και ως προς τη διευκόλυνση
του µακροχρόνιου δανεισµού αρχαιοτήτων και µνηµείων. Δεν κα-
τανοώ τη φοβικότητα µε την οποία αντιµετωπίζουµε κάποια θέ-
µατα, τα οποία σε άλλες χώρες δεν προκαλούν ανάλογες
αντιδράσεις. Άλλωστε, έχω ενηµερωθεί ότι έχουν στο πρόσφατο
παρελθόν δανειστεί αρχαιότητες για µακρό χρονικό διάστηµα
δίκην αντιδώρου για την επιστροφή στην Ελλάδα αρχαιοτήτων.
Θεωρώ, επίσης, εύλογο αρχαιότητες που βρίσκονται στις αποθή-
κες των ελληνικών µουσείων και δεν πρόκειται να εκτεθούν, να
υπάρχει η δυνατότητα πολυετούς δανεισµού τους σε µουσειακούς
οργανισµούς του εξωτερικού. Μη λησµονείτε -ακούστηκε και πριν-
ότι το Λούβρο έχει δηµιουργήσει ένα παράρτηµα στην Λενς, µια
πρώην πόλη ανθρακωρύχων στη βόρεια Γαλλία αλλά και στο
Άµπου Ντάµπι. 

Πιστεύω ότι η τροπολογία της κυρίας Υπουργού µε τη µείωση
της διάρκειας δανεισµού πρέπει να µας ικανοποιήσει όλους.  

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα
ακόµη µεταρρυθµιστικό βήµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ήρθε η ώρα µετά την παρέλευση σαράντα τριών ετών
µια άλλη κυβέρνηση και πάλι της Νέας Δηµοκρατίας να αλλάξει
τη φυσιογνωµία, τις αρµοδιότητες, τη στελέχωση του Ταµείου Αρ-
χαιολογικών Πόρων και να το µετατρέψει σε έναν ευέλικτο, σύγ-
χρονο, προσαρµοσµένο στις ανάγκες και τα δεδοµένα του 20ου

αιώνα οργανισµό. 
Θέλω πραγµατικά να συγχαρώ τον Υπουργό Πολιτισµού, κ. Μεν-

δώνη, για το εξαιρετικό νοµοθέτηµα. Θα είµαστε παρόντες και θα
στηρίξουµε µε όλες µας τις δυνάµεις τις αλλαγές που επιφέρει η
νοµοθετική µας πρωτοβουλία. Γι’ αυτό καλώ και τους Βουλευτές
όλων των πτερύγων να υπερψηφίσουν το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο για επτά

λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ. Βάλτε την κλε-

ψύδρα, κυρία Πρόεδρε, για να βλέπω τον χρόνο.
Μιλάµε για τον πολιτισµό, αγαπητοί συνάδελφοι. Εδώ µπαίνει

αυτό που είχε πει κάποτε ο Γάλλος φιλόσοφος Ντυράν, ότι ο πο-

λιτισµός είναι η επικράτηση του δικαίου απέναντι στη δύναµη, η
πειθώ απέναντι στη βία, ο διάλογος απέναντι στον µονόλογο και
το πνεύµα απέναντι στην ύλη. Αυτό το πνεύµα πρέπει να κρατή-
σουµε σήµερα. Βλέπω, βέβαια, ότι αυτή η προσπάθεια του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού είναι επιδερµική. Τι εννοώ;

Απέναντι στο οργανόγραµµα στο διοικητικό µοντέλο του νέου
Οργανισµού Διαχείρισης Αρχαιολογικών Πόρων πάει να γίνει ένας
διαχωρισµός διοίκησης ανάµεσα στη λογιστική πλευρά και στην
πολιτιστική πλευρά. Είναι καλή η προσπάθεια, αλλά αν δούµε κά-
ποια σηµεία, όπως το πώς θα γίνονται οι απαλλοτριώσεις ή το πώς
θα γίνεται η διαχείριση της περιουσίας του Αρχαιολογικού Τα-
µείου, εκεί χρήζει περισσότερης εξήγησης για τη σύνθεση πλέον,
για το πώς θα πληρωθούν αυτές οι θέσεις, διοικητικά και οικονο-
µικά πόσο κοστίσει αυτό το µοντέλο, προκειµένου να ανταπεξέλθει
στις υποχρεώσεις και να έχει ο πολιτισµός χρήµατα. Διότι ένας
άλλος µεγάλος φιλόσοφος έλεγε ότι πολιτισµός και ιδιοκτησία
πάνε µαζί. 

Εκεί, λοιπόν, επάνω υπάρχουν κενά, όπως για παράδειγµα το
άρθρο 33, που ενώ γίνεται ένα δικαστικό γραφείο, µε σύµφωνη
γνώµη του προέδρου θα µπορεί να δίδεται νοµικά σε ιδιώτες δι-
κηγόρους. Αυτό γιατί; Σε ηµέτερους; Είναι µια φωτογραφική διά-
ταξη. Από τη στιγµή που θα υπάρχει ένα νοµικό τµήµα µέσα στον
οργανισµό, γιατί να πηγαίνει το νοµικό πλαίσιο σε ιδιώτες; Τι εξυ-
πηρετεί;

Είναι και άλλα πάρα πολλά. Η Υπουργός ορθά είπε ότι πολιτι-
σµός δεν είναι µόνο οι αρχαιολόγοι. Οι αρχαιολόγοι, όµως, είναι ο
πυρήνας. Οι υπόλοιποι δορυφορικά θα λειτουργήσουν. Δεν µπο-
ρεί, λοιπόν, στην πρόσληψη του νέου Οργανισµού Διαχείρισης Αρ-
χαιολογικών Πόρων το επιστηµονικό κείµενο να είναι δεσµευτικό.
Αυτό το κείµενο σηµαίνει ότι θα υπάρχει εµπειρία ενός αρχαιολό-
γου σε ό,τι αφορά τα επιστηµονικά άρθρα, αλλά δηµιουργεί φω-
τογραφική διάταξη για το ποιοι αρχαιολόγοι θα προσληφθούν.
Πρέπει να ανοίξει η βεντάλια. Οι αρχαιολόγοι µπορούν να προ-
ωθήσουν νέα αρχαιολογικά ευρήµατα, να τα διαδώσουν. Είναι η
επιστήµη τους. Είναι το επίσταµαι. Πρέπει να τους δώσουµε αυτά
τα φτερά. 

Έχω πει ότι για τα πιστά αντίγραφα µπορούµε να βάλουµε δι-
κλίδες ασφαλείας. Διότι αν έχουµε πιστά αντίγραφα, πρέπει να
πληρωθούν στην ποιότητά τους. Εξάλλου το λέει και η λέξη. Αρκεί
να βάλουµε δικλίδες ασφαλείας. Μπορούµε να ανοίξουµε κύκλο
εργασιών στη χώρα µας, αρκεί να υπάρχει ο σωστός έλεγχος σε
περιορισµένο αριθµό, σε ανεξίτηλες σφραγίδες κ.λπ.. Εν πάση πε-
ριπτώσει, µπαίνει έλεγχος αν θέλουµε στα πιστά αντίγραφα. 

Τώρα υπάρχουν πάρα πολλά που µπορούµε να συζητήσουµε
στην παραγωγή οπτικοακουστικών µέσων και δεν πήρα απάντηση
από τους φορείς ή µάλλον είπαν «δεν µπορούµε να το ελέγξουµε».
Θα υπάρχουν χρήµατα κάτω από το τραπέζι. Το έχω πει, υπάρ-
χουν πονηρά µονοπάτια στην παραγωγή των οπτικοακουστικών
µέσων, διότι µπορεί να γίνουν τα πλάνα ολίγων δευτερολέπτων
για µία συγκεκριµένη εταιρεία, να υπάρχουν βέβαια οι επιλέξιµες
δαπάνες, αλλά αυτό µου το είπαν οι ίδιοι στη σύσκεψη φορέων
που είχαµε ότι δεν µπορούν να το ελέγξουν, άρα θα υπάρχει και
ενδεχοµένως µαύρο χρήµα σε αυτές τις παραγωγές. 

Και ποιος µου λέει εµένα ότι δεν θα έρθει αύριο µία εταιρεία,
καθώς δίνεται αυτή η δυνατότητα στο άρθρο 70, µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα, δηλαδή ΜΚΟ; Ανοίγουµε την πόρτα σε κάθε ΜΚΟ
να είναι σε συµπαραγωγή ή παραγωγή ενός ντοκιµαντέρ ή οτιδή-
ποτε άλλο και δεν ξέρω ούτε τι χρήµατα θα διαχειριστεί, αλλά ούτε
και τι µηνύµατα µπορούµε να περάσουµε µέσω της ΜΚΟ. 

Ξέρετε, µου έρχεται πάλι στο µυαλό αυτό που έλεγε ένας Κο-
λοµβιανός, ο Νταµπίλα, ότι όταν πέσει ο ήλιος του πολιτισµού χα-
µηλά και οι νάνοι κάνουν µεγάλες σκιές. Και αυτές τις σκιές βέβαια
είναι δίκοπο µαχαίρι το πώς θα τις ερµηνεύσουµε. Υπάρχουν οι µι-
κροί πολιτισµοί που έχουν δώσει στην ανθρωπότητα τα φώτα
τους, υπάρχουν όµως, και οι µικροί πολιτισµοί οι οποίοι θέλουν να
επισκιάσουν κάτι άλλο. Θέλει προσοχή λοιπόν. 

Ή αυτό που έλεγε στο άρθρο 69 -αν δεν κάνω λάθος- που µιλάει
για κάποια κράτη που θα συνεργαστούν φορολογικά. Τι πάει να
πει αυτό, που «τείνουν να συνεργαστούν φορολογικά»; Βάζεις ένα
συγκεκριµένο φορολογικό πλαίσιο. 

Υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα που θα έπρεπε να δούµε γενι-
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κότερα γύρω από τον πολιτισµό. Στην πάταξη της αρχαιοκαπηλίας
θέλει πολλή συζήτηση. Καλός ο αστυνοµικός, ο συνδετικός κρί-
κος, ή ο αξιωµατικός του Λιµενικού, αλλά εδώ πρέπει να συσταθεί
ειδική υπηρεσία. Το έχουµε πει ως Ελληνική Λύση, Τουριστική
Αστυνοµία, να είναι ένα παρακλάδι ενδεχοµένως, για να µπορέσει
να λειτουργήσει στην πάταξη της αρχαιοκαπηλίας. 

Το είπα και στην επιτροπή. Για όλους αυτούς τους ανθρώπους
που έχουν κάποιες συλλογές στα σπίτια τους από τον παππού
τους, τον προπάππου τους, κληρονοµικού χαρακτήρα, φοβούνται
να µιλήσουν ότι τις έχουν ενώ θέλουν να τις δώσουν, γιατί όπως
λέει και ο σοφός λαός, αν µπλέξεις µε αρχαιολογία και δασαρχείο
δεν γλιτώνεις. Θέλω να πω ότι υπάρχουν και άνθρωποι οι οποίοι
τα κληροδοτήσαν αυτά. Μπορεί να είναι µια συλλογή. Να έχουν
τη δυνατότητα έστω, γιατί εκεί λέτε «προστασία του πληροφοριο-
δότη». Εντάξει, για να δοθούν πληροφορίες. Ας δώσουµε λοιπόν,
και κίνητρα σε Έλληνες που έχουν στην κατοχή τους -γιατί τα βρή-
καν, δεν λέω ότι τα έκλεψαν- από τον παππού και τον προπάππου,
από γενιά, αυτά τα ευρήµατα.

Και τώρα θα ανοίξω µεγάλη κουβέντα για τα πνευµατικά δικαιώ-
µατα καθώς αυτά έπρεπε να τα πει η Νέα Δηµοκρατία στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και θα τα πει τώρα η Ελληνική Λύση στον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά θέλει
πολύ µεγάλη κουβέντα. Με προκάλεσε ο κ. Βερναρδάκης. Τι γίνε-
ται µε τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης των πνευµατικών
δικαιωµάτων; Ποιος τους ελέγχει, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; 

Ανοίγουµε µεγάλη αµαρτία για τα πνευµατικά δικαιώµατα, όπως
και µε την ΑΕΠΙ, που διαχειριζόταν τα χρήµατα, όπως λέει και ο
µεγάλος οργανισµός ο οποίος κάνει τον οικονοµικό έλεγχο. Να
δούµε τι γίνεται και µε το θέµα της ΑΕΠΙ, διότι πρέπει να πούµε
γενικότερα στους ανθρώπους του καλλιτεχνικού κόσµου ότι τα
χρήµατά τους, που έδωσαν για τους χρήστες και τους δηµιουρ-
γούς, δεν έχουν ελεγχθεί από εποπτικό ελεγκτικό µηχανισµό. Άρα
λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι γίνονται επαίτες τώρα οι καλλιτέχνες
και δεν τους λέµε την αλήθεια. 

Η Ελληνική Λύση θα σας καταθέσει έγγραφα, ντοκουµέντα και
στοιχεία για τη διαχείριση των οργανισµών πνευµατικών δικαιω-
µάτων και θα κάνουµε, αν χρειαστεί, και επίκαιρη ερώτηση, για να
ενηµερωθεί ο καλλιτεχνικός κόσµος της χώρας πού πηγαίνουν τα
λεφτά τους. Γιατί οι δηµιουργοί και οι χρήστες δεν έχουν τα χρή-
µατα που τους αναλογούν, καθώς δεν υπήρχε εποπτικός µηχανι-
σµός για αυτό που αποτελεί παγκόσµια πρωτοτυπία, για να
υποστηρίξουµε και τα πνευµατικά δικαιώµατα. Εάν το πάω πιο
πολύ σε βάθος, έχει γίνει έλεγχος από µεγάλο οικονοµικό κο-
λοσσό που περιµένουµε ακόµη να µας πει πού πήγαν αυτά τα χρή-
µατα που είναι ουκ ολίγα.

Κυρία Πρόεδρε, έχω χρόνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ακούω, κύριε συνά-

δελφε, έχει τελειώσει ο χρόνος σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, διότι

υπάρχει µία διαχείριση συγκεκριµένα από την ΑΕΠΙ µε 50 έως 60
εκατοµµύρια ετησίως. Αυτά τα χρήµατα είναι πολλά. Γι’ αυτά τα
χρήµατα -γιατί το είπε και ο Πρόεδρός µας- από τις πολλές δια-
χειριστικές αρχές και τα χρήµατα που δαπανώνται, που είναι αρ-
κετά εκατοµµύρια, θα έπρεπε, παρακαλώ, να υπάρχει εποπτικός
έλεγχος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, έχει
τελειώσει ο χρόνος σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνω µε το εξής. Σε ό,τι
αφορά τη µεταφορά, που λέτε, να πάρετε γνωµάτευση από ειδι-
κούς συντηρητές τέχνης, για να δείτε ότι στη µεταφορά υπάρχει
και φθορά απέναντι στα αρχαιολογικά µνηµεία. Είναι ο χρόνος δα-
νεικά και αγύριστα, όπως στον νόµο της χρησικτησίας και θα µε-
γαλώσουν γενιές και δεν θα τα δουν ποτέ, αλλά ποιος µας
κατοχυρώνει ότι αυτά, γιατί θα γίνουν ειδικοί εκθεσιακοί χώροι
εκεί, θα επιστραφούν και δεν θα βρίσκουν πάντα τερτίπια, για να
το πω στην καθοµιλουµένη, και δεν θα µας τα γυρίζουν πίσω. Δεν
δίδονται για τόσα χρόνια ή δεν φεύγουν από τον φυσικό τους τόπο
τα αρχαιολογικά µας ευρήµατα. Για να µην πω αυτό που έλεγε ο
Νταρκ ότι δυστυχώς τα µεγαλύτερα µουσεία του κόσµου έχουν
µόνο λάφυρα!

Σας ευχαριστώ πολύ και εγώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ και εγώ,
κύριε συνάδελφε.

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία,
θα δώσω τον λόγο στην κυρία Υπουργό για δύο λεπτά, γιατί θέλει
να κάνει κάποιες αναφορές σε τροπολογίες.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κάποιες νοµοτεχνικές θα ανακοινώσω, κυρία Πρόεδρε.

Στο άρθρο 3 στην παράγραφο του πρώτου εδαφίου διαγράφον-
ται οι λέξεις «ο ΟΔΑΠ» και τίθεται η φράση «Το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού και ο ΟΔΑΠ», η λέξη «αρµόδιος»
αντικαθίσταται από τις λέξεις «οι αρµόδιοι», µετά τη λέξη «παρα-
γωγής» τίθεται η φράση «µε σκοπό το κέρδος», µετά τη λέξη «αν-
τιγράφων» τίθεται η φράση «από τα ακριβή αντίγραφα που
παράγει».

Στην περίπτωση β’ του άρθρου 3 µετά τη λέξη «παραγωγής» τί-
θεται η φράση «µε σκοπό το κέρδος» και µετά τη λέξη «αντιγρά-
φων» τίθεται η φράση «από τα ακριβή αντίγραφα που παράγει ο
ΟΔΑΠ».

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 4 του σχεδίου νόµου η φράση
«Σύµφωνα µε την προβλεπόµενη από τον ίδιο νόµο διαδικασία»
διαγράφεται από το τέλος του πρώτου εδαφίου και τίθεται στο
τέλος του δεύτερου εδαφίου.

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 8 του σχεδίου νόµου οι λέξεις
«της Νοµικής Υπηρεσίας» αντικαθίσταται από τις λέξεις «του Τµή-
µατος Νοµικής Υποστήριξης».

Στο άρθρο 10 του σχεδίου νόµου µετά την παράγραφο 2 προ-
στίθεται παράγραφος 3 ως εξής: «Το ΔΣ είναι αρµόδιο για κάθε
θέµα που αφορά στην εκπλήρωση των σκοπών του ΟΔΑΠ και
ελέγχει τη λειτουργία των υπηρεσιών του ΟΔΑΠ».

Στην περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 14 διαγρά-
φονται η λέξη «απεικονίσεις» και το διαζευκτικό «ή». 

Στην περίπτωση ζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 16 διαγρά-
φεται το κόµµα µετά τα αρχικά «ΟΔΑΠ» και τίθεται η φράση «και
των υπηρεσιών».

Στο πρώτο εδάφιο της εσωτερικής παραγράφου 7 του εσωτε-
ρικού άρθρου 2 της παραγράφου 2 του άρθρου 51 οι λέξεις «αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου» αντικαθίστανται από τη λέξη
«Υπουργού»

Στο άρθρο 52 µετά τη λέξη «εφαρµογής» τίθενται οι λέξεις «του
άρθρου 4».

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 55 µετά τη λέξη µεταφοράς τί-
θεται κόµµα και προστίθεται η λέξη «συσκευασίας» στα περιεχό-
µενα, στον τίτλο του εσωτερικού άρθρου 15Α του άρθρου 55 και
στην παράγραφο 1 αυτού.

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 ο αριθ-
µός 59 αντικαθίσταται από τον αριθµό 48.

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 στην
εσωτερική παράγραφο 3 του άρθρου 48 κατόπιν και της διόρθω-
σης της νοµοτεχνικής ν.13 η λέξη «εκθεµάτων» αντικαθίσταται από
τη λέξη «συλλογών».

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 στην
εσωτερική παράγραφο του άρθρου 48 οι λέξεις «στο Υπουργείο»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «στην αρµόδια υπηρεσία του
Υπουργείου».

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 στην
περίπτωση β’ της παραγράφου 13 του άρθρου 48 διαγράφονται
οι λέξεις και το κόµµα «τα οποία αντικείµενα µπορεί να αποτελούν
και µνηµεία».

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 στην
περίπτωση β της παραγράφου 13 του άρθρου 48 µετά τις λέξεις
«να εκτεθούν σε» τίθεται η λέξη «µουσεία» και κόµµα και η λέξη
«παρεµφερείς» αντικαθίσταται από τη λέξη «εκθεσιακούς».

Στην προσθήκη - τροπολογία υπ’ αριθµόν 650/8-12-2020 στο
δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β της παραγράφου 13 του άρ-
θρου 48 διαγράφονται οι λέξεις «ανανεωθεί άπαξ» και τίθεται η
φράση «ανανεώνεται ανά πενταετία και έως είκοσι πέντε έτη».

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Υπουργέ.

Τον λόγο έχει η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία και να
ετοιµάζεται η κ. Βαγενά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι η χώρα µε την

ένδοξη ιστορία και τον λαµπρό πολιτισµό, έναν πολιτισµό, όµως,
που οφείλουµε να τον αξιοποιούµε και να τον αναδεικνύουµε.
Γιατί µέσα από την ανάδειξη του ελληνικού πολιτισµού ενισχύε-
ται η αναγνώριση και η αξία της χώρας µας και ισχυροποιείται η
θέση της στις συζητήσεις για τα µεγάλα ζητήµατα παγκοσµίως,
τα εθνικά µας θέµατα, το µεταναστευτικό, την τουρκική προκλη-
τικότητα.

Η ανάδειξη του πολιτισµού µας και η διαχείριση γίνεται σή-
µερα µέσα από το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το οποίο
σήµερα διαχειρίζεται τα χρήµατα τα οποία εισπράττονται από τα
εισιτήρια στους αρχαιολογικούς χώρους και στα µουσεία, από
τα τέλη φωτογράφησης διαφόρων εταιρειών και από διάφορες
άλλες δραστηριότητες. Ωστόσο, όµως σύµφωνα και µε το παρόν
σχέδιο νόµου µπαίνουν οι βάσεις για σηµαντικές αλλαγές οι
οποίες είναι επιτακτική ανάγκη των καιρών, γιατί σήµερα έχουν
αλλάξει πράγµατα και οφείλουµε να εκσυγχρονιστούµε. 

Από την άλλη, έχουµε να αντιµετωπίσουµε τις δύσκολες συν-
θήκες της πανδηµίας, οι οποίες έχουν στερήσει πόρους από τα
µουσεία µας, έχουν στερήσει πόρους από το ταµείο που διαχει-
ρίζεται τους αρχαιολογικούς χώρους και πρέπει να ετοιµάσουµε
γρήγορα τα εργαλεία εκείνα, µε τα οποία µετά την πανδηµία θα
ξεκινήσουµε γρήγορα την επανεκκίνηση, για να καλύψουµε τα
κενά του παρελθόντος, και θα µπορέσουµε να στηρίξουµε τους
αρχαιολογικούς χώρους, αυτά τα στολίδια και αυτόν τον θη-
σαυρό της κοινωνίας µας.

Το νοµικό πρόσωπο αλλάζει ονοµασία και αυτό σηµατοδοτεί
ότι θα γίνουν κάποιες αλλαγές µε στόχο να αυξηθεί η επισκεψι-
µότητα, να έχουµε δηλαδή περισσότερους επισκέπτες, καλύτερη
παροχή υπηρεσιών, έτσι ώστε να έχουµε περισσότερα έσοδα,
αλλά να έχουµε και µια άλλη ποιότητα και µια άλλη προοπτική.

Μέσα από το παρόν σχέδιο, επίσης, εκτός από τις προσπά-
θειες που γίνονται προς την κατεύθυνση της αναβάθµισης όλων
αυτών των υπηρεσιών, έγινε αναφορά και για την ίδρυση νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου, το οποίο αφορά το Ελαιοτριβείο
Βρανά, που ιδρύθηκε το 1887 από τον παππού του εθνικού µας
ποιητή Οδυσσέα Ελύτη. Από µη κερδοσκοπική εταιρεία έγινε
ανακατασκευή των κτηριακών υποδοµών του και αναδείχθηκε
όλη αυτή η λειτουργία, η οποία απεικονίζει και µας παρουσιάζει
και αναδεικνύει την πορεία της εργασίας γενεών πάνω στη βιο-
µηχανική ελαιουργία. 

Αυτό το παράδειγµα µου δίνει την αφορµή να πω στην
Υπουργό ότι και η περιοχή του Νοµού Κοζάνης για περισσότερο
από µισό αιώνα έχει µια παράδοση στην εξόρυξη του λιγνίτη και
θεωρούµε ότι υπάρχει πολύ υλικό, για να γίνει ένα βιοµηχανικό
µουσείο λιγνίτη. Εκεί θα µπορέσουν πολλοί µαθητές και επισκέ-
πτες να µάθουν πράγµατα που δεν γνωρίζουν, αλλά παράλληλα
θα µπορέσει για την περιοχή µας να αποτελέσει έναν πολύ ση-
µαντικό πόρο στα πλαίσια της περιόδου της µετάβασης από την
παρούσα παραγωγή λιγνίτη και ενέργειας σε µια άλλη µορφή. 

Επίσης, στο παρόν σχέδιο νόµου γίνεται αναφορά σε προ-
γραµµατικές συµβάσεις που µπορούν να γίνουν µεταξύ των µου-
σείων και των πολιτιστικών συλλόγων, καθώς επίσης και τις
περιφέρειες. Νοµίζω ότι υπάρχει κληρονοµιά και στην περιφέ-
ρεια και σε µουσεία της περιοχής των νοµών που βρίσκονται µα-
κριά από το κέντρο κι όλοι εµείς έχουµε ανάγκη να
αξιοποιήσουµε αυτόν τον πλούτο, και για να υπάρχει κίνηση ανά-
µεσα στις περιφέρειες, αλλά και για να γίνει γνωστή η παράδοσή
µας και η κληρονοµιά µας στα δικά µας παιδιά, αλλά και στα παι-
διά όλης της Ελλάδος. Εποµένως, είναι σηµαντικό αυτό το βήµα
που γίνεται. 

Ακούω από συναδέλφους που ασκούν κριτική βλέποντας µόνο
αυτό που είναι στη γειτονιά τους και που ενδεχοµένως τους χα-
λάει κάποια ισορροπία. Δεν είναι, όµως, έτσι τα πράγµατα. Όλοι
έχουµε ανάγκη από τέτοιες δράσεις, όπως είναι -σας είπα- και ο
δικός µου νοµός, που έχει ανάγκη να στηριχτούν το Λαογραφικό

Μουσείο και το Αρχαιολογικό Μουσείο. Έχουµε σηµαντικά ευ-
ρήµατα που βρίσκονται στις εκκλησιές και στα µοναστήρια. Όλα
αυτά, λοιπόν, θέλουν τη δυνατότητα προγραµµατικών συµβά-
σεων, για να εξασφαλιστούν οι χρηµατοδοτήσεις από την περι-
φέρεια που µπορεί να βρει αυτούς τους πόρους και να δώσει µια
εκκίνηση, για να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε και εµείς αυτόν
τον πλούτο της περιοχής µας. 

Επίσης, κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ σε δυο θέµατα τα
οποία θίχτηκαν και από άλλους συναδέλφους.

Το ένα είναι για τα εκθέµατα τα οποία θα βγουν στο εξωτερικό.
Και θέλω να πω ότι η χώρα µας βρίσκεται σε δύσκολη θέση τα
τελευταία χρόνια και οικονοµικά και τώρα µε την πανδηµία τα
πράγµατα είναι εξίσου δύσκολα. Ο µεγάλος πλούτος µας και το
όπλο µε το οποίο µπορούµε να κυριαρχήσουµε παγκοσµίως είναι
ο πολιτισµός µας. Δεν είναι πάντα εύκολο να γίνει γνωστός µέσα
από τις επισκέψεις στα µουσεία µας. Είναι µια καλή ευκαιρία, για
να µπορέσουµε να βγούµε έξω. Η εξωστρέφεια είναι ανάγκη, για
να µπορέσουµε να δείξουµε ποιοι είµαστε, τι δυνατότητες
έχουµε, να κερδίσουµε την εκτίµηση των λαών των άλλων χωρών
και µέσα από αυτή τη συµπαράσταση να µπορέσουµε να διεκδι-
κήσουµε και να καταφέρουµε τη θέση που δικαιούµαστε. 

Επίσης, σαν θετικό βήµα βλέπω και τις επενδυτικές δυνατότη-
τες που δίνονται σε ξένους παραγωγούς, οι οποίοι θα µπορέσουν
να πάρουν µια µορφή επιδότησης για το οπτικοακουστικό υλικό,
το οποίο θα παράγουν. Σίγουρα, οι δικοί µας καλλιτέχνες και οι
δικοί µας παραγωγοί είναι το πρώτο µέληµα. Όλοι νοιαζόµαστε
και θέλουµε αυτός τοµέας να πάει καλά και αυτός να στηριχθεί
ιδιαίτερα από την πολιτεία. Είναι ανάγκη η εξωστρέφεια. Δεν
υπάρχει άλλη λύση, εάν δεν προσελκύσουµε επενδύσεις και αν
δεν προβάλουµε στο εξωτερικό τον πολιτισµό µας, τις φυσικές
µας οµορφιές µε οποιαδήποτε µορφή παραγωγής. Έτσι, δεν θα
δείξουµε µόνο το έργο που παράγεται, θα δείξουµε όλη τη χώρα
µας, η οποία θα διαφηµιστεί και είναι πανέµορφη. Μέσα από τον
τουρισµό µας και µέσα από την προσέλκυση επισκεπτών για τον
πολιτισµό µας µπορούµε να ξεπεράσουµε την κρίση, µπορούµε
να κάνουµε βήµατα και µπορούµε να ελπίζουµε ότι σύντοµα θα
είµαστε το ευρωπαϊκό εκείνο κράτος που θα µπορεί να συναγω-
νίζεται και τα υπόλοιπα κι όχι αυτοί που ακολουθούνε, αυτοί που
ζητάνε, αυτοί που περιµένουν και αυτοί που βρίσκονται σε µει-
ονεκτική θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Βαγενά από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Η Κυβέρνηση µε τον ανέµελο Πρωθυπουργό εµφανίζει έναν
καταπληκτικό συνδυασµό ανεµελιάς και πονηριάς στα νοµοσχέ-
δια που φέρνει στη Βουλή. Είναι νοµοσχέδια που µε πρόσχηµα
τον εκσυγχρονισµό -άλλωστε, ο πάλαι ποτέ µεγάλος εκσυγχρο-
νιστής κ. Σηµίτης µάς έχει βγει ένθερµος υποστηρικτής του κ.
Μητσοτάκη-, αντί να εκσυγχρονίζουν πραγµατικά πράγµατα που
χρειάζονταν, χρησιµοποιούνται σαν δούρειοι ίπποι, για να περά-
σουν φωτογραφικές διατάξεις, εξυπηρετήσεις ηµετέρων, εξο-
φλήσεις παλιών επιταγών, ρυθµίσεις οφειλών προς όσους σας
έφεραν στην εξουσία. 

Και όλα αυτά εν µέσω πανδηµίας, µε τη χώρα να πληρώνει βα-
ρύτατο τον φόρο της ανεµελιάς της Κυβέρνησης, µε την ιδιαί-
τερη πατρίδα µου τη Λάρισα και τα νοσοκοµεία της να στενάζουν
καθηµερινά κάτω από το βάρος και την πίεση της ασθένειας, να
θρηνούν νεκρούς συνανθρώπους και φίλους κάθε µέρα. Γι’ αυτό
θέλω να εκφράσω αυτή τη στιγµή τον θυµό µου και τη λύπη µου
για τα όσα συµβαίνουν στην πόλη µου και να εκφράσω τα συλ-
λυπητήριά µου στις οικογένειες που έχασαν ανθρώπους από
αµέλεια, γιατί δεν υπήρχαν αρκετές κλίνες σε ΜΕΘ να νοσηλευ-
τούν.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο τώρα, όπως είπα, πρόκειται για
ένα ταµείο, το ΤΑΠ, που χρειαζόταν λύσεις σε προβληµατικά του
σηµεία. Κατατέθηκε, όµως, µε πρόσχηµα αυτό ένα νοµοσχέδιο,
όπως είπα και πριν, που είναι δούρειος ίππος, για να περάσουν
διατάξεις σκανδαλώδεις και ύποπτες. 
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Θα σταθώ σε ορισµένα σηµεία.
Σηµείο πρώτο: το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Γιατί δεν λέτε µε παρ-

ρησία ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το κατάφερε µετά από τόσα χρόνια που ήσα-
σταν κυβερνήσεις; Γιατί δεν το κάνατε το ηλεκτρονικό εισιτήριο,
µε αποτέλεσµα να διαφεύγουν χιλιάδες, εκατοµµύρια ίσως χρή-
µατα κάθε χρόνο από εισπράξεις; Αυτό το ηλεκτρονικό εισιτήριο
είναι πολύ σηµαντικό και το οφείλουµε στον πρώην Υφυπουργό
Πολιτισµού του ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Κώστα Στρατή µε τη µεγάλη του
προσπάθεια. 

Σηµείο δεύτερο, άρθρο 4 παράγραφος 3, σχετικά µε την αξιο-
ποίηση ιστορικών τόπων και µνηµείων για τη διοργάνωση εκδη-
λώσεων εντός και στον περιβάλλοντα χώρο. Θέλει πάρα πολύ
προσοχή, για να µην δούµε τίποτα κιτς τελετές και δεξιώσεις
γάµων, γενεθλίων και βαπτίσεων ακόµα και ίσως µέσα στα αρ-
χαία θέατρα, παραδείγµατος χάριν, στο αρχαίο θέατρο της Λά-
ρισας, πριν προλάβουµε καν να δούµε σ’ αυτό παραστάσεις
αρχαίου δράµατος. Ξέρετε, οι επιτήδειοι καιροφυλακτούν. Κι
αυτά σας τα λέει κάποιος που δεν είναι αντίθετος στη σωστή
αξιοποίηση για πολιτιστικούς σκοπούς των µνηµείων. Άλλωστε,
έχω υποστηρίξει µε θέρµη ότι το µοναδικό αυτό µνηµείο που
υπάρχει στην πόλη µου, το πρώτο αρχαίο θέατρο της Λάρισας,
µπορεί να αποτελέσει πόλο έλξης τουριστών και να συµβάλει κα-
θοριστικά στην τόνωση της τοπικής οικονοµίας. Όµως αυτά µε
πολύ µεγάλη προσοχή. 

Άρθρο 69. Πολύ σύντοµα θα πω ότι ο χώρος των καλλιτεχνών
οφείλει πάρα πολλά στη δηµιουργία του ΕΠΟΜΕ από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Να το λέτε και αυτό. Λέτε «από προηγούµενη
κυβέρνηση». Ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που έκανε αυτόν τον
νόµο και ο κ. Λευτέρης Κρέτσος προσωπικά και οφείλει πολλά
σ’ αυτόν τον νόµο ο κλάδος µας, γιατί βρήκαν δουλειά λόγω των
παραγωγών που έγιναν πάρα πάρα πολλοί ηθοποιοί και άλλοι άν-
θρωποι του κλάδου µας, τεχνικοί και τα λοιπά. Δεν πρέπει αυτά
τα δικαιώµατα που έχουν οι άνθρωποι της δουλειάς µας σε αυτόν
τον οργανισµό, τον ΕΠΟΜΕ, σε καµµία περίπτωση να υποβαθµι-
στούν. 

Άφησα τελευταίο το περίφηµο άρθρο 59 το οποίο, δεν ξέρω,
µε τις συνεχείς τροποποιήσεις τώρα έχουµε ζαλιστεί, δεν ξέ-
ρουµε τι ακριβώς λέει, πόσα χρόνια λέει. Άλλος λέει πέντε, δέκα,
είκοσι, άλλος προτείνει πέντε, δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα. Δεν
έχουµε καταλάβει. 

Εν πάση περιπτώσει, εάν είναι που προτάθηκε σε αναλογία, το
είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε, τα πενήντα χρόνια, είναι τροµα-
κτικό αυτό το πράγµα. Απορώ δηλαδή πώς προσπαθούν οι συ-
νάδελφοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας απεγνωσµένα να
βρουν επιχειρήµατα. Τι µας λέτε τώρα; Ότι γίνεται αυτό για να
µη µένουν τα αρχαία στα κιβώτια; Τώρα βρήκαν αυτή την καρα-
µέλα σήµερα, ότι, ξέρετε, τα υπόγεια των µουσείων είναι γεµάτα
αρχαία τα οποία είναι στα κιβώτια! Και ποιος σας είπε ότι αυτά
θα φύγουν µόνο στο εξωτερικό; Ποιος το διαβεβαιώνει αυτό;
Γιατί µε πρόσχηµα το παράρτηµα του Μουσείου Μπενάκη στη
Μελβούρνη θέλετε να περάσετε αυτόν τον νόµο; Ας κάνετε κάτι
µόνο για το Μουσείο Μπενάκη. Δεν είναι κανείς αντίθετος, το εί-
παµε εκατό φορές. Με ποιον τρόπο πια πρέπει να το πούµε;

Ήρθε σύσσωµο σήµερα το Κίνηµα Αλλαγής, έφεραν και τον
πρώην Πρόεδρο, τον κ. Παπανδρέου, για να υποστηρίξει. Ξέ-
ρουµε ότι κόπτεται για το Μουσείο Μπενάκη. Κι εµείς δεν έχουµε
αντίρρηση για το Μουσείο Μπενάκη. Όµως µην προσπαθούν µε
αυτό να περάσουν. 

Ο κ. Παπανδρέου είπε φανερά ότι πίσω από αυτό υπάρχει το
θέµα των γλυπτών του Παρθενώνα. Αυτός έχει βρεθεί, λέει, σε
συζήτηση, όταν ήταν Υπουργός, στην Αγγλία όπου συζητήθηκε
ότι θα µπορούσε να γίνει µια τέτοια -θα έλεγα την έκφραση που
λέει ο λαός µας, ας µην την πω τώρα- συναλλαγή εν πάση περι-
πτώσει και να έρθουν τα γλυπτά τα δικά µας σαν να µας τα δα-
νείζει το Μουσείο της Αγγλίας σε αντάλλαγµα άλλων που θα
τους δώσουµε για πενήντα χρόνια. Τα δικά µας! Αυτά που µας
έχουν πάρει να µας τα δώσουν δανεικά και να τους δώσουµε αν-
τίστοιχης αξίας. Δηλαδή τι; Είπε στην περασµένη συνεδρίαση η
κ. Πιπιλή «ε, δεν θα δώσουµε και τον Ηνίοχο των Δελφών!». Γιατί
να µην τον δώσουµε, σύµφωνα µε αυτόν τον νόµο; Είναι αντίστοι-
χος των γλυπτών του Παρθενώνα. Κάτι τέτοιο θα ζητήσει το αγ-

γλικό µουσείο, τι θα ζητήσει; Αυτά που λέτε ότι είναι στα υπόγεια
των µουσείων και δεν εκτίθενται; 

Μην το χρησιµοποιείτε, λοιπόν, σαν πρόσχηµα, ούτε την οµο-
γένεια. Είναι ανήθικο αυτό. Όλοι µας αγαπάµε την Οµογένεια και
το έχουµε αποδείξει. Έχουµε πάει περιοδείες και έχουµε παίξει
σε συνθήκες απίστευτες. Εγώ έφτασα µέχρι την Σουηδία, µε ένα
ιδιωτικό αυτοκίνητο, παίζοντας την «Αγγέλα Παπάζογλου», χωρίς
καµµία στήριξη από το Υπουργείο Πολιτισµού πριν από εννέα
χρόνια. Και έπαιξα για τους οµογενείς αυτόν τον θαυµάσιο µο-
νόλογο. Μην µας µιλάτε λοιπόν εµάς για την Οµογένεια. Δεν νοι-
αζόσαστε περισσότερο για την Οµογένεια. Τη χρησιµοποιείτε την
Οµογένεια, όποτε θέλετε, για ψευτοπατριωτικούς λόγους. 

Αν εµείς είχαµε κάνει…
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-

πει να κλείσετε σιγά σιγά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ένα λεπτό µόνο, κυρία Πρό-

εδρε. Θα αναφερθώ στο θέµα -δεν ξέρω αν θυµάστε- που είχε
προκύψει τότε µε τον «Δροµέα», το άγαλµα του Βαρώτσου, που
είχε προταθεί τότε να γίνει ανταλλαγή µε ένα άγαλµα του Μεγα-
λέξανδρου που υπάρχει στην πλατεία των Σκοπίων και να έρθει
στην Αθήνα και να πάει αυτό. Σηκώθηκαν να µας φάνε τότε. Έχω
εδώ δηλώσεις των ανθρώπων της Νέας Δηµοκρατίας. Τι να πρω-
τοδώ! Θα τα καταθέσω στη συνέχεια, όταν µπορέσω, δεν ξέρω
πώς γίνεται αυτό τώρα, για τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία συνάδελφε.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Μισό λεπτό µόνο, κυρία Πρό-
εδρε, και κλείνω µε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, γρή-
γορα. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Μισό λεπτό. Εντάξει, περιµέ-
νουµε από το πρωί, έχετε συνεχώς τεχνικά προβλήµατα, δεν
ακουγόµαστε, δεν µιλάµε. Από τις εννέα η ώρα είµαστε εδώ.
Μισό λεπτό λοιπόν. 

Τι να θυµηθώ τώρα; Τον κ. Κουµουτσάκο: «Κυρία Ζορµπά,
ούτε να το σκέφτεστε». Δήλωση του κ. Κουµουτσάκου. Δήλωση
της κ. Σπυράκη: «Ξεπερνά κάθε φαντασία αυτή η ανταλλαγή».
Κάθε φαντασία ξεπερνούσε τότε. Τώρα µας φαίνεται πάρα πολύ
εθνικό και ηθικό και πάρα πολύ ωραίο αυτό που πάει να γίνει. 

Και τέλος θα κλείσω µε µια ανάρτηση που είχε κάνει ο Δήµαρ-
χος Αθηναίων τώρα, ο κ. Μπακογιάννης, για το θέµα του γλυπτού
του Βαρώτσου: «Τα σύµβολά της πρωτεύουσας» -τα σύµβολα
της χώρας θα πω εγώ τώρα- «δεν προσφέρονται για τις δηµόσιες
σχέσεις κανενός Υπουργού και καµµιάς κυβέρνησης. Να σεβό-
µαστε τη χώρα και τον πολιτισµό της». Είναι δικά σας λόγια,
δικού σας ανθρώπου, του κ. Μπακογιάννη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Απλά θέλω να πω ότι αν περιµένετε από το πρωί στις εννέα η

ώρα, δεν φταίει το Προεδρείο. Έτσι είναι η διαδικασία. Ξέρετε
ότι µιλάνε οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. Παρεµβαίνουν οι Υπουργοί, άρα υπάρχει µια καθυ-
στέρηση πάντα και βεβαίως πάντα υπάρχει και µια καθυστέρηση
γιατί πάρα πολλοί συνάδελφοι ξεπερνάνε τον χρόνο τους, οπότε
καταλαβαίνετε ότι είναι θέµα και των συναδέλφων αυτό. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία
για επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα λόγω

της µακράς και πλούσιας ιστορίας της αποτελεί µια από τις
χώρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, λίγο
πιο δυνατά και λίγο πιο κοντά στο µικρόφωνο σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Τα πολιτιστικά µνηµεία σε κάθε πόλη
της, καθώς και το πλήθος των ιδιαίτερων αρχιτεκτονικού ενδια-
φέροντος κτηρίων που συνόδευσαν κάθε σελίδα της ιστορία της
αποτέλεσαν και αποτελούν χαρακτηριστικές εικόνες της χώρας
και αναγνωρίζονται διεθνώς ως επιτεύγµατα ιδιαίτερης πολιτι-
σµικής και καλλιτεχνικής αξίας, που εκατοµµύρια πολίτες κάθε
χρόνο τα επισκέπτονται. Σε µια χώρα που έχει περάσει µια τόσο
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σοβαρή οικονοµική κρίση και µαστίζεται από τις καταστροφικές
συνέπειες της πανδηµίας είναι άµεση ανάγκη να διερευνήσουµε
και να αξιοποιήσουµε κατά το µέγιστο δυνατό τις δυνατότητες
που µπορεί να µας προσφέρει η πλούσια πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά και σε οικονοµικό επίπεδο. 

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο επιδιώκεται η αύξηση των
πόρων που θα προέρχονται από την επισκεψιµότητα των αρχαι-
ολογικών χώρων, µνηµείων και µουσείων, από την παροχή υπη-
ρεσιών, από την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας, από την
εκµετάλλευση εκδόσεων εντύπων και ψηφιακών και από την πώ-
ληση ειδών και αντικειµένων πολιτιστικού περιεχοµένου. 

Ειδικότερα, σύµφωνα µε το παρόν σχέδιο νόµου, το νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία Ταµείο Αρχαιολο-
γικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων µε έδρα την Αθήνα µετονο-
µάζεται σε Οργανισµός Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών
Πόρων, ΟΔΑΠΠ, και αναδιοργανώνεται µε σκοπό τη διασφάλιση
της αποτελεσµατικής, διαφανούς και αναπτυξιακής διαχείρισης
των πολιτιστικών πόρων της χώρας. 

Πιο αναλυτικά, η συγκεκριµένη διάταξη σκοπό έχει να αντιµε-
τωπίσει το ζήτηµα της αναποτελεσµατικής οργάνωσης και λει-
τουργίας του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώ-
σεων, να επανακαθορίσει και να επικαιροποιήσει τους σκοπούς
του και να εκσυγχρονίσει τη δοµή, την οργάνωση και τη λειτουργία
του. Αυτό συµβαίνει γιατί οι σκοποί του και ο τρόπος οργάνωσης
και λειτουργίας του διέπονται από απαρχαιωµένο θεσµικό πλαίσιο,
γεγονός που αποτελεί τροχοπέδη για τη δραστηριοποίησή του
στο σύγχρονο νοµικό, οικονοµικό και κοινωνικό περιβάλλον. 

Να σηµειωθεί ότι η µετονοµασία του φορέα έχει συµβολικό και
ουσιαστικό χαρακτήρα. Δεν σηµατοδοτεί την κατάργηση του Τα-
µείου Αρχαιολογικών Πόρων και την αντικατάστασή του από έναν
νέο φορέα, αλλά τη µετάβασή του σε µια νέα εποχή λειτουργίας,
µε νέα ονοµασία που προσιδιάζει περισσότερο στις νέες αναπτυ-
ξιακές δραστηριότητες που αναλαµβάνει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Με το άρθρο 3 προβλέπεται η αποκλειστική αρµοδιότητα του
ΟΔΑΠ για τη δηµιουργία εκµαγείων και ακριβών αντιγράφων και
περιγράφεται αναλυτικά η διαδικασία παραγωγής ακριβών αντι-
γράφων των κινητών µνηµείων από τον ΟΔΑΠ, καθώς και η δια-
δικασία αδειοδότησης για την παραγωγή απλών αντιγράφων. 

Άξιο αναφοράς είναι και το άρθρο 4, βάσει του οποίου ο ΟΔΑΠ
θα αξιοποιεί τα ακίνητα και τα αναψυκτήρια που ανήκουν ή δια-
χειρίζονται από τον ίδιο ή από το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού και προσδιορίζονται οι τρόποι και τα µέσα υλοποί-
ησης του προγράµµατος. Για τον σκοπό αυτό, καταρτίζονται από
το διοικητικό συµβούλιο του ΟΔΑΠ, προγράµµατα αξιοποίησης
των ακινήτων και των αναψυκτηρίων συνολικά ή θεµατικά, καθώς
και πρόγραµµα αξιοποίησης των αρχαιολογικών χώρων, των
ιστορικών τόπων και µνηµείων, τα οποία εγκρίνονται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του
αρµόδιου κεντρικού συµβουλίου. 

Επιπλέον, το σχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις για τις προγραµ-
µατικές συµβάσεις µεταξύ µουσείων και πολιτιστικών φορέων.
Συγκεκριµένα προβλέπεται η δυνατότητα σύναψης προγραµµα-
τικής σύµβασης µεταξύ του Μουσείου Ζυγοµαλά και του Μου-
σείου Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού. Επίσης, υπάρχει και η
πρόβλεψη για δυνατότητα σύναψης προγραµµατικών συµβά-
σεων µεταξύ των πολιτιστικών φορέων και περιφερειών, οι
οποίες διαθέτουν τα κατάλληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία και την
απαιτούµενη τεχνογνωσία, ώστε να µπορούν να χρηµατοδοτή-
σουν αντίστοιχα έργα. 

Ακόµη, µε το νέο νοµοσχέδιο επιδιώκεται η διευκόλυνση του
µακροχρόνιου εµπλουτισµού των µόνιµων εκθέσεων του εξωτε-
ρικού, προκειµένου να δηµιουργηθούν ισχυρά πολιτιστικά και εκ-
παιδευτικά κέντρα που θα ενισχύουν τους δεσµούς της
Οµογένειας µε την Ελλάδα και θα επικοινωνούν τον πολιτισµό
της προς όλους τους πολίτες της άλλης χώρας. 

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι τροποποιήσεις υφιστάµενων
διατάξεων του ν.4487 του 2017, προκειµένου να ενισχυθούν οι
δυνατότητες παροχής επενδυτικών κινήτρων σε αλλοδαπές εται-
ρείες παραγωγής οπτικοακουστικών έργων. Ρυθµίζονται δε και

τα σχετικά τεχνικά ζητήµατα, προκειµένου να διευκολυνθεί πε-
ραιτέρω η προσέλκυση επενδύσεων στον χώρο αυτό. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω τη σπουδαιότητα του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, δεδοµένου ότι αξιοποιεί την πολιτιστική
µας κληρονοµιά, ώστε να συµβάλλει και στην οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας, µε τη δηµιουργία αφ’ ενός εισοδήµατος και
απασχόλησης, δηλαδή ευηµερίας και αφ’ ετέρου οικονοµικών
πόρων για τη συντήρηση και προστασία του ίδιου του πολιτιστι-
κού κεφαλαίου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Πασχαλίδη και για την οικονοµία του χρόνου. 
Προχωρούµε στον Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ.

Γεώργιο Καµίνη. 
Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για τον πολιτι-

σµό και όπως έχει ειπωθεί σχεδόν από όλες τις πτέρυγες του
Κοινοβουλίου, ο πολιτισµός για τη χώρα αποτελεί µια επένδυση
µε τεράστιο αντίκτυπο και µοναδική σηµασία. 

Συνηθίζουµε να λέµε ότι ο πολιτισµός και ο τουρισµός είναι η
βαριά βιοµηχανία της Ελλάδας. Αλλά αυτό στη σηµερινή ψη-
φιακή εποχή, που συνδέεται µε τις ραγδαίες εξελίξεις στην τε-
χνητή νοηµοσύνη και τη ροµποτική, ηχεί κάπως παρωχηµένο.
Παρ’ όλα αυτά, ειδικά για τον πολιτισµό µπορούµε να εννοούµε
και σήµερα αυτά που ήθελαν µε τα περί βαριάς βιοµηχανίας να
πουν στο παρελθόν.

Εννοώ ότι ο πολιτισµός παράγει πλούτο, καταρχάς πνευµα-
τικό, αφού διευρύνει τους πνευµατικούς ορίζοντες των ανθρώ-
πων, αναβαθµίζει και πολλαπλασιάζει τις δεξιότητές τους. Κατά
δεύτερο λόγο, παράγει και οικονοµικό πλούτο, διότι µας φέρνει
σε µια διαρκή επαφή και αλληλεπίδραση µε τους άλλους ανθρώ-
πους, οπουδήποτε στον πλανήτη, αφού τελικά οι πολιτισµικοί κώ-
δικες επικοινωνίας είναι κατά βάση κοινοί. 

Ο οργανισµός, λοιπόν, που δηµιουργείται µε το νοµοσχέδιο
είναι απολύτως απαραίτητος για τον εκσυγχρονισµό της διαχεί-
ρισης της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, εκσυγχρονισµός που
επιβάλλεται από την ίδια τη χρονική απόσταση, από το προηγού-
µενο νοµικό πλαίσιο που ισχύει εδώ και σαράντα χρόνια, αλλά
και εκσυγχρονισµός που αποτελεί πάγιο αίτηµα των ανθρώπων
του πολιτισµού, από όποια πολιτική ή ιδεολογική σκοπιά και αν
το εξετάσουµε ή από όποιον κλάδο του πολιτισµού και αν προ-
έρχεται, ώστε να βελτιώσουµε τις υποδοµές των αρχαιολογικών
µας χώρων, να αυξήσουµε την προσβασιµότητα και την επισκε-
ψιµότητά τους, να τους κάνουµε κτήµα πολύ περισσοτέρων αν-
θρώπων και να αυξήσουµε τους πόρους που έχουµε στη διάθεσή
µας για τον πολιτισµό και να µπορέσουµε να τους επενδύσουµε
εκ νέου σε νέες καινοτόµες δράσεις που µπορούν να εµπλουτί-
σουν το πολιτιστικό αποτύπωµα της χώρας. 

Το παράδειγµα των δεκάδων αναψυκτηρίων που δεν λειτουρ-
γούν σε αρχαιολογικούς χώρους είναι, νοµίζω, ενδεικτικό και συ-
νάµα απογοητευτικό, απογοητευτικό να µην µπορεί η χώρα να
καταφέρει ούτε καν τα αυτονόητα. Οφείλουµε όµως τον οργανι-
σµό αυτό να τον στελεχώσουµε σωστά, µε επάρκεια, µε αξιοκρα-
τία, µε σαφείς διαδικασίες και καθορισµένες αρµοδιότητες. 

Επιτρέψτε µου µια µικρή παρένθεση, καθώς µε τα θέµατα του
πολιτισµού, όπως είναι λογικό, είχα ασχοληθεί διεξοδικά λόγω
της θητείας µου ως Δήµαρχος Αθηναίων. Ο πολιτισµός τρέφεται
από την εξωστρέφεια, από την αλληλεπίδραση, όπως έχει ειπω-
θεί, από την ανταλλαγή. Δεν νοείται περίκλειστος ένας πλήρως
αυτάρκης πολιτισµός και σίγουρα όχι στη σηµερινή εποχή. 

Ως Δήµαρχος Αθηναίων, λοιπόν, θέλησα να κάνω πράξη αυτή
ακριβώς τη λογική, δηµιουργώντας το 2016 το δίκτυο πολιτισµού
για την Αθήνα, το «Athens Culture Net», ένα δίκτυο που φέρνει
κάτω από την ίδια σκέπη όλους τους πολιτιστικούς φορείς και
οργανισµούς στην πόλη µας, µουσεία, ιδρύµατα, δηµόσια και
ιδιωτικά, ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Αν κάνει κάποιος τον
κόπο και µπει στην ιστοσελίδα του «Athens Culture Net», θα δει
συγκεντρωµένο εκεί όλο το οικοσύστηµα του ελληνικού πολιτι-
σµού της πόλης. 

Ενδεικτικά θα µπορούσα να αναφέρω το Εθνικό Θέατρο, όλα
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τα µεγάλα µουσεία, το Μπενάκη, το Μουσείο της Ακρόπολης, το
Βυζαντινό, το Κυκλαδικής Τέχνης, το Πάντειο Πανεπιστήµιο, την
Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών, όπως επίσης και όλα τα µεγάλα
φιλανθρωπικά ιδρύµατα της πόλης. Μιλάµε για συνολικά πάνω
από σαράντα οργανισµούς. Οφείλω λοιπόν ως πρώην δήµαρχος
να ευχαριστήσω και το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» που µας είχε
κάνει τότε την ιδρυτική δωρεά. 

Οι φορείς αυτοί συνεργάζονται και δικτυώνονται εδώ και τέσ-
σερα χρόνια στην Αθήνα, µε την κοινή παραδοχή ότι οι διαφορε-
τικές σύγχρονες κουλτούρες, τοπικές και διεθνείς, συναντιούνται
και συνδιαµορφώνονται, ότι ο πολιτισµός αποτελεί δοµικό στοι-
χείο µιας σύγχρονης κοινωνίας και πόλης. Ανταλλάσσουν ιδέες,
δηµιουργούν από κοινού προγράµµατα πολιτισµού, αναζητούν
πόρους και δικτυώνονται µε άλλα ευρωπαϊκά και παγκόσµια πο-
λιτιστικά δίκτυα. 

Επιδιώξαµε τις συνεργασίες µε άλλες πόλεις και µε άλλους
πολιτιστικούς φορείς του εξωτερικού, ώστε να καταστήσουµε
την Αθήνα έναν προορισµό σύγχρονου πολιτισµού, πέρα από τα
άλλα αδιαµφισβήτητα πλεονεκτήµατά της. Έτσι καταφέραµε να
φέρουµε στην Αθήνα µια από τις πιο σηµαντικές εκθέσεις σύγ-
χρονης τέχνης παγκοσµίως, την «Documenta».Το κάναµε γιατί
πιστεύουµε σ’ αυτό που είπα παραπάνω, ότι δεν νοείται σήµερα
περίκλειστος πολιτισµός. 

Να, λοιπόν, ένα µοντέλο που αξίζει να αναπαραχθεί και σε
άλλες πόλεις της χώρας, αλλά και κεντρικά µε τη βοήθεια του
Υπουργείου Πολιτισµού, ειδικά στους τόπους εκείνους που συγ-
κεντρώνουν πολλές διαφορετικές όψεις πολιτισµού, λαϊκό πολι-
τισµό, ιστορικά µνηµεία, µουσική, ακόµη και γαστρονοµία. Μια
τέτοιου είδους συνεργασία µπορεί να αποτελέσει πραγµατική
µηχανή ανάπτυξης και ανάδειξης πάρα πολλών περιοχών στη
χώρα. 

Tο λέω αυτό, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για να δείξω πως το Κίνηµα Αλλαγής και εγώ προσωπικά επιδιώ-
κουµε την εξωστρέφεια στο πεδίο της πολιτιστικής κληρονοµιάς.
Από θέση αρχής συµφωνούµε απόλυτα µάλιστα, το θεωρούµε
απαραίτητο, τα πολιτιστικά ιδρύµατα της χώρας να ανοίγονται
στο εξωτερικό, να αναπτύσσουν επιτυχηµένες συνεργασίες, να
αξιοποιούν τις ευκαιρίες που τους παρέχονται. 

Έχουµε υπ’ όψιν µας βέβαια και την αντιπαράθεση σχετικά µε
την προβλεπόµενη στο σηµερινό νοµοσχέδιο δυνατότητα µακρο-
χρόνιου δανεισµού ή εξαγωγής, όπως και να το πούµε, µουσει-
ακών εκθεµάτων. Προφανώς πρέπει να ενθαρρύνουµε ιδρύµατα,
όπως το Μουσείο Μπενάκη, να προχωρούν σε διεθνείς συνεργα-
σίες. Η συγκεκριµένη µε το Ελληνικό Μουσείο της Μελβούρνης
έχει πολλαπλή αξία για την προβολή της χώρας, αλλά και για τη
διατήρηση των δεσµών µε την Οµογένεια. 

Αρχικά είχατε προβλέψει, κυρία Υπουργέ, τη δυνατότητα πε-
νήντα συν πενήντα έτη. Στη συνέχεια το κατεβάσατε στα είκοσι
πέντε συν είκοσι πέντε. Ας µην παίξουµε την κολοκυθιά µε τα
χρόνια τώρα. Αντιλαµβανόµαστε ότι αυτός ο χρονικός ορίζοντας
είναι απαραίτητος για την ολοκλήρωσή του συγκεκριµένου ...(δεν
ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης)

Από τη στιγµή όµως που η διάταξη είναι γενική και δεν περιο-
ρίζεται στη συγκεκριµένη συνεργασία µε το Μουσείο Μπενάκη,
πρέπει να υπάρχουν σοβαρές θεσµικές εγγυήσεις ότι οποιαδή-
ποτε παρόµοια εκχώρηση αρχαιοτήτων πρέπει να είναι δικαιολο-
γηµένη και να παράγει πραγµατική υπεραξία. Μας ικανοποιεί ότι
τον τελικό λόγο θα τον έχει το ΚΑΣ, το οποίο είναι ένα όργανο
εγνωσµένου κύρους, όπως και το ότι η ρύθµιση δεν αφορά µου-
σεία που ιδρύονται από το Υπουργείο Πολιτισµού.

Άκουσα πριν από λίγο ότι µε τις νοµοτεχνικές που φέρατε,
ακολουθήσατε την πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής να είναι πεν-
ταετής η ανανέωση µετά το πέρας των πρώτων είκοσι πέντε ετών
και ότι λάβατε υπ’ όψιν την εγγύηση που ζήτησε ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Κεγκέρογλου.

Τέλος, σας παροτρύνω και εγώ, κυρία Υπουργέ, να υιοθετή-
σετε την τροπολογία που έχει καταθέσει το Κίνηµα Αλλαγής για
τους αρχαιοφύλακες. Είναι οι άνθρωποι που ουσιαστικά κρατούν
ανοιχτούς τους αρχαιολογικούς χώρους µας και εξασφαλίζουν
ότι η πολιτιστική µας κληρονοµιά θα είναι προσβάσιµη, ασφαλής
και καθαρή. Επί χρόνια εργάζονται σχεδόν πενήντα µε εξήντα

ηµέρες τον χρόνο παραπάνω, χωρίς αυτό να προσµετράται συν-
ταξιοδοτικά. Είναι καιρός να διορθώσουµε αυτή τη χρόνια αδικία
σε βάρος τους και, αφού εσείς η ίδια είπατε ότι το Υπουργείο Οι-
κονοµικών σάς πληροφορεί ότι υπάρχουν και άλλες κατηγορίες
εργαζοµένων για τους οποίους πρέπει να γίνει παρόµοια ρύθ-
µιση, περιµένουµε να δεσµευτείτε τουλάχιστον µε ένα συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα ότι θα έρθει από την Κυβέρνηση η
ρύθµιση αυτή στη Βουλή. Αυτή την αδικία πρέπει να την αποκα-
ταστήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καµίνη.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία κ. Κυριακή Μάλαµα.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι

ένα ακόµη δείγµα της κυβερνητικής αγριότητας, θα έλεγα, απέ-
ναντι στην αρχαία πολιτιστική µας κληρονοµιά. Είναι µια ακόµα
κίνηση υποβάθµισης της προστασίας του αρχαίου πλούτου της
χώρας. Είναι ένα ακόµη σχέδιο εκχώρησης των αρχαίων πολιτι-
στικών µας αγαθών σε συµφέροντα. Είναι ένα ακόµη βήµα υπο-
βάθµισης των δυνατοτήτων της χώρας µας να αναπτυχθεί µε
όχηµα την αρχαία πολιτιστική κληρονοµιά.

Πίσω από τη δεδοµένη ανάγκη εκσυγχρονισµού της λειτουρ-
γίας του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων η Κυβέρνηση προσπαθεί
να προωθήσει την ιδιωτικοποίησή του. Το έχει δηλώσει άλλωστε
και παλαιότερα και το δηλώνει και συνέχεια. Πρόθεσή της είναι
ο αρχαίος πολιτισµός να βγάλει κέρδος, όχι όµως κέρδος για το
σύνολο της κοινωνίας, αλλά κέρδος για τις τσέπες των ιδιωτών
και για τα συµφέροντα γενικότερα.

Πολλά έχουν ειπωθεί. Σήµερα, όµως, το ΤΑΠ δεν λειτουργεί.
Καλώ την κυρία Υπουργό να κάνει ένα πείραµα που κάναµε εµείς
πρόσφατα, να προσπαθήσει να παραγγείλει τηλεφωνικώς ένα
ακριβές αντίγραφο από το ΤΑΠ. Δεν θα µπορέσει. Επαναλαµ-
βάνω: Το επιχειρήσαµε πρόσφατα. Για να πάρει ένας υποψήφιος
της Σχολής Καλών Τεχνών ένα ακριβές αντίγραφο µιας προτο-
µής, πρέπει να πάρει δεκάδες τηλέφωνα σε µουσεία, ώστε να
βρεθεί κάπου κάποιος να το στείλει. Το ΤΑΠ δεν πουλάει σήµερα
που µιλάµε ακριβή αντίγραφα και πρέπει να µας πει η κυρία
Υπουργός γιατί. Ελπίζω να µην αµφισβητήσει τα λεγόµενά µας,
γιατί αυτή τη στιγµή έχω στη διάθεση µου όλα τα παραστατικά.
Έχετε ενάµιση χρόνο στην εξουσία και οφείλετε να απαντήσετε
γιατί έχει καταρρεύσει το ΤΑΠ. Εσκεµµένα; 

Εσάς, όµως, δεν σας ενδιαφέρει να λειτουργήσει το ΤΑΠ. Σας
ενδιαφέρει να εκχωρήσετε το αντικείµενό του σε ιδιώτες. Νοµο-
θετείτε την αποµίµηση µε αυτό το νοµοσχέδιο και καλό είναι ο
κόσµος να το ξέρει. Νοµοθετείτε να µπορεί κάποιος ιδιώτης να
αναπαράγει αντίγραφα, αποµιµήσεις δηλαδή, από τα ακριβή αν-
τίγραφα αρχαίων έργων που παράγει το ΤΑΠ. Μας θυµίζει αυτό
τις απεικονίσεις της Ακρόπολης πάνω στα αναψυκτικά, που τότε
µας λέγατε ότι δεν χρειάζεται άδεια γιατί είναι αφαιρετικά σκίτσα
και όχι ακριβές αντίγραφο. Τώρα το συµπληρώνετε και µε τις
αποµιµήσεις αρχαίων έργων τέχνης. Συγχαρητήρια! Συγχαρητή-
ρια, κυρία Υπουργέ!

Το πιο τραγικό, όµως, που κάνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι η θεσµοθέτηση, µε τις ευλογίες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, της αποµάκρυνσης των ελληνικών αρχαιοτήτων από τη
χώρα. Προσπαθήσατε να εισάγετε µία διάταξη που, αν µη τι
άλλο, θα επιτρέπει τον «δανεισµό» των αρχαιοτήτων από τα ελ-
ληνικά µουσεία σε συλλογές του εξωτερικού. Μετά από τον σάλο
που προκαλέσατε, µειώσατε αυτόν τον χρόνο στα πενήντα χρό-
νια. 

Για εµάς αυτό είναι ένα ευθύ ξεπούληµα της αρχαίας πολιτι-
στικής µας κληρονοµιάς και πρέπει να το ανακαλέσετε άµεσα και
να ζητήσετε και συγγνώµη από τον ελληνικό λαό που παίζετε την
πολιτιστική µας κληρονοµιά, κυριολεκτικά στα ζάρια. Αυτή η Κυ-
βέρνηση θα µείνει στην ιστορία για τον αρνητικό τρόπο µε τον
οποίο αντιµετώπισε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό και την αρ-
χαία πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Και αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και όλες οι προηγούµενες κι-
νήσεις σας, δείχνουν ότι δεν αντιλαµβάνεστε τη σηµασία που
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έχει ο αρχαίος πολιτισµός για τον ελληνικό λαό. Εδώ και ενάµιση
χρόνο δεν κουνιέται ούτε ένα σκαλιστήρι στους αρχαιολογικούς
χώρους της χώρας. Έχετε παρατήσει όλες τις ανασκαφές, ετοι-
µάζεστε να διαλύσετε τα αρχαία της Βενιζέλου στη Θεσσαλο-
νίκη, βγάζετε άδειες για ιχθυοτροφεία δίπλα στα Αρχαία
Στάγειρα και έχετε παρατήσει στη µοίρα τους τις αρχαιότητες
παντού. 

Είπατε ότι επί ΣΥΡΙΖΑ αυξήθηκαν τα έσοδα στους αρχαιολο-
γικούς χώρους. Αυτό είναι θετικό για εµάς. Όµως δεν είπατε ότι
αυτά τα λεφτά γύριζαν πίσω στο δηµόσιο ταµείο, για να µπορούν
οι αρχαιολογικοί χώροι να συντηρούνται και να µην κινδυνεύουν
να καούν, όπως στις Μυκήνες το καλοκαίρι που µας πέρασε.
Αντί, λοιπόν, να προβληµατιστείτε για όλα αυτά, εσείς µε το νο-
µοσχέδιο αυτό θεσµοθετείτε γαστρονοµικές βραδιές και οινο-
γευσίες µέσα σε αρχαιολογικούς χώρους. Δεν έχετε καµµία
αναστολή; Αντί να τρέξετε ένα ευρύ πρόγραµµα ψηφιοποίησης
και διαδικτυακής ανάδειξης των αρχαιολογικών χώρων, ώστε να
µπορέσουν να επιβιώσουν µέσα σε αυτό το lockdown που ζούµε,
εσείς ονειρεύεστε δείπνα δίπλα σε αρχαίες κολώνες!

Επισκεφτήκαµε πρόσφατα, πριν από το δεύτερο lockdown τον
αρχαιολογικό χώρο του Άµωννα Δία στην Κασσάνδρα. Η ψηφιο-
ποίησή του θα µπορούσε να διασφαλίσει χιλιάδες επισκέπτες και
όχι µόνο εκεί, αλλά σε όλους τους αρχαιολογικούς χώρους. Αν
θέλετε να επιβιώσουν οι αρχαιολογικοί χώροι, θα πρέπει να πε-
ράσουν στη νέα ψηφιακή εποχή.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µία πολύ ανησυχητική
είδηση που έβγαλε προχθές στη συνέντευξή του ο Πρωθυπουρ-
γός. Μας είπε ότι στον σχεδιασµό του είναι να µην ανοίξουν οι
χώροι ψυχαγωγίας, δηλαδή θέατρα, κινηµατογράφοι, µουσικές
σκηνές, µέχρι το Πάσχα. Κατά συνέπεια, δεν θα λειτουργήσουν
µέχρι τον Μάιο.

Σας ρωτάµε: Είστε σε γνώση αυτού του σχεδιασµού; Και αν
ναι, έχετε πλάνο στήριξης των ανθρώπων που δουλεύουν σε
αυτόν τον χώρο και οι οποίοι θα παραµείνουν κλειστοί για ενά-
µιση χρόνο συνολικά; 

Ήδη, στη Θεσσαλονίκη οργανώνονται κοινωνικές κουζίνες για
τους καλλιτέχνες, κοινώς «συσσίτια». Τι θα λέτε αύριο - µεθαύ-
ριο, κυρία Υπουργέ; «Η Υπουργός των συσσιτίων»; «Των κοινω-
νικών µοιρασµάτων τροφίµων και ρούχων»; Σας προβληµατίζει
άραγε το θέµα; Έχετε κάποια σκέψη για το πώς θα επιβιώσει ο
χώρος ή δεν σας απασχολεί ιδιαίτερα το ζήτηµα; 

Αν είναι στα πλάνα σας να χαθεί όλη η σεζόν, τότε θα πρέπει
να προκρίνετε νέα µέτρα στήριξης, πολύ πιο γενναία απ’ αυτά
που έχετε προκρίνει µέχρι τώρα, από τα πενιχρά αυτά που υπάρ-
χουν -κυριολεκτικά, πενιχρά- µέχρι σήµερα. Σε διαφορετική πε-
ρίπτωση, θα συνδέσει αυτή η Κυβέρνηση τη θητεία της µε την
πιο ολέθρια διαχείριση και στον σύγχρονο πολιτισµό, αλλά και
στον αρχαίο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία, τον κ. Αθανάσιο Μωραΐτη. 
Κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην επανέλθω

στην εξέλιξη που αποδείχτηκε φιάσκο για το αρχιτεκτονικό µνη-
µείο, το Μουσείο Ελαιοτριβείο Βρανά. 

Κυρία Υπουργέ, µε τους χειρισµούς που κάνατε -σας τα είπαµε
και στην Επιτροπή, αλλά εγώ θέλω να τα επαναλάβω και σήµερα-
προσβάλατε τη µνήµη σηµαντικών ανθρώπων, που πάλεψαν για
τη διάσωση αυτού του αρχιτεκτονικού µνηµείου. 

Δεν ξέρω από πού να αρχίσω. Τα έχουν αναφέρει και άλλοι συ-
νάδελφοι. Αναφέρθηκε ο Κούνδουρος, ο Δεληβοριάς, η Σιφ-
ναίου. Θέλω να θυµίσω σε όλους ότι από τα ιδρυτικά µέλη της
εταιρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» είναι ο Λευτέρης Παπαδόπουλος,
ήταν ο Ζυλ Ντασέν. 

Νιώθω την ανάγκη, όµως, όταν απευθύνοµαι στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο να αναφέρω και ένα όνοµα που πολύ λίγο αναφέρθηκε
και είναι το όνοµα του προέδρου της εταιρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ»,

του Νίκου Σηφουνάκη, ενός πρώην συναδέλφου µας. 
Είναι απ’ αυτούς τους συναδέλφους που σε αυτό το Κοινοβού-

λιο άφησαν το στίγµα τους. Δεν είναι από αυτούς που ήρθαν και
πέρασαν. Άφησαν το στίγµα τους µε αλλαγές, µεταρρυθµίσεις,
πράγµατα τα οποία έκαναν και τα άφησαν πίσω. 

Ο Νίκος Σηφουνάκης είναι αυτός ο οποίος δίνει τη µάχη και
κρατιέται όρθιο όλα τα τελευταία χρόνια το Μουσείο Ελαιοτρι-
βείο Βρανά και θεωρώ ότι έπρεπε, κυρία Υπουργέ, να σεβαστείτε
έναν πρώην συνάδελφό µου. 

Θέλω να φέρω ένα παράδειγµα, για να κλείσω µε αυτό και να
περάσω στα επόµενα. Αν κάτι αναδείχθηκε αυτές τις τρεις ηµέ-
ρες της συζήτησης στην επιτροπή, αλλά και σήµερα, είναι αυτή
η διαφορετική αντίληψη και κουλτούρα πάνω στα θέµατα του πο-
λιτισµού. Και το παράδειγµα που θα φέρω είναι συγκεκριµένο. 

Είναι η πρόταση που είχε συµφωνηθεί µε την εταιρεία «ΑΡΧΙ-
ΠΕΛΑΓΟΣ» της κ. Κονιόρδου και αφορούσε τα µέλη του διοικη-
τικού συµβουλίου της εταιρείας, σε αντιπαράθεση µε τη δική
σας. 

Θέλω να θυµίσω ότι η πρόταση της κ. Κονιόρδου είχε στο δι-
οικητικό συµβούλιο τη διεθνή επιτροπή για τη διατήρηση της βιο-
µηχανικής κληρονοµιάς, είχε το Πανεπιστήµιο Αιγαίου και είχε
ως πρόεδρο τον εκάστοτε πρόεδρο του διοικητικού συµβουλίου
της εταιρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ», σε αντίθεση µε τη δική σας που
όριζε ως µέλη διοικητικού συµβουλίου τέσσερα πρόσωπα, τα
οποία προφανώς ο εκάστοτε Υπουργός θα τα διόριζε. 

Πρέπει να καταλάβετε, λοιπόν, ότι η κοινωνία στην εποχή
πλέον που ζούµε απαιτεί θεσµικότητα και ο κάθε Υπουργός δεν
µπορεί σε τόσο σοβαρά ιστορικά µνηµεία να βάζει τους κολλη-
τούς του, τους δικούς του ή τους κοµµατάρχες του.

Κυρία Υπουργέ, κλείνοντας, επειδή πιστεύω ότι έχετε αναγνω-
ρίσει όλους τους λάθος χειρισµούς που έχουν γίνει, θα σας πα-
ρακαλούσα να επανορθώσετε σε αυτό το θέµα. Πρέπει να
ενισχυθεί το µουσείο, ειδικότερα σε αυτή την πολύ δύσκολη συγ-
κυρία που περνάµε. 

Έρχοµαι τώρα στη σηµερινή εµφάνιση του Υφυπουργού Αθλη-
τισµού στη Βουλή και την κατάθεση της τροπολογίας. Αυτό το
οποίο εισέπραξα εγώ, αλλά και πολλοί συνάδελφοί µου νοµίζω
είναι ότι ο κύριος Υπουργός δεν έχει καταλάβει σε ποια φάση και
σε πόσο δύσκολη συγκυρία βρίσκεται σήµερα ο κόσµος του
αθλητισµού. 

Θέλω να θυµίσω σε όλους τους συναδέλφους ότι από τον πε-
ρασµένο Μάρτιο ο αθλητισµός βρίσκεται σε αναστολή λειτουρ-
γίας, βρίσκεται σε καραντίνα. Είναι ζοφερή η πραγµατικότητα
που βιώνει το αθλητικό κίνηµα στη χώρα. 

Τι έχουµε; Έχουµε λουκέτα ερασιτεχνικών σωµατείων, έχουµε
απλήρωτους αθλητές των εθνικών πρωταθληµάτων, έχουµε
απλήρωτους γυµναστές, προπονητές, εργαζόµενους στα σωµα-
τεία, χωρίς να συµπεριλάβω έναν µεγάλο αριθµό ανέργων που
έφεραν τα επαναλαµβανόµενα lockdown και, βεβαίως, τις καθυ-
στερήσεις στις επιχορηγήσεις των οµοσπονδιών. 

Τι επιτράπηκε; Τι έµεινε ελεύθερο; Η Super League στο ποδό-
σφαιρο και η Α1 του µπάσκετ. Γιατί; Για να µην χαθούν τα έσοδα
από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» και, βεβαίως, τα τηλεοπτικά συµβόλαια.

Υπήρχε ο χρόνος και θα µπορούσε το Υπουργείο Αθλητισµού
να είχε φροντίσει, κυρία Υπουργέ -ο Υφυπουργός, δυστυχώς, δεν
είναι εδώ για να τα πω στον ίδιο- µε αυστηρά µέτρα, σοβαρό
προγραµµατισµό, υγειονοµικά πρωτόκολλα να υπάρχουν και
άλλες διοργανώσεις στη χώρα και να µην έχουµε φτάσει στο ση-
µείο που είµαστε σήµερα, µε χιλιάδες αθλητές να µην έχουν τη
δυνατότητα ούτε προπόνησης. Μια ολόκληρη, δυστυχώς, αθλη-
τική γενιά της χώρας οδεύει προς την ολοκληρωτική κατα-
στροφή. Η χώρα θα απολέσει µια ολόκληρη γενιά αθλητικών
ταλέντων και αυτό είναι πάρα µα πάρα πολύ σκληρό. 

Τι ακούµε όλους τους τελευταίους µήνες και το ακούσαµε και
σήµερα; Βέβαια, το µετέθεσε για άλλη µια βδοµάδα. Ακούµε για
τα χρήµατα τα οποία ο κ. Αυγενάκης θα έρθει να δώσει στα σω-
µατεία, στον κόσµο του αθλητισµού, για να τους στηρίξει. Εγώ
θέλω να του θυµίσω ότι η πανδηµία άρχισε τον Μάρτιο και µέχρι
σήµερα δεν έχει δει ο αθλητικός κόσµος της χώρας ούτε ένα
ευρώ. 

Κυρία Υπουργέ, όπως φαίνεται, δεν του βγήκε και ο χρόνος
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του Υφυπουργού για να ολοκληρώσει την ίντριγκα την οποία σχε-
δίαζε, που δεν είναι άλλη -γιατί αυτός είναι ο πρωταρχικός του
στόχος και το λέγαµε εδώ και µήνες και θα συνεχίζουµε να το
λέµε- από την ανατροπή των διοικήσεων σε συγκεκριµένες οµο-
σπονδίες. 

Έρχεται, λοιπόν, λίγες µέρες πριν λήξει ο χρόνος και καταθέ-
τει τροπολογία, αλλάζοντας τις καταληκτικές ηµεροµηνίες διε-
νέργειας των εκλογών. Προφανώς, δεν είναι η πρώτη φορά που
γίνεται αυτό. Κάθε µήνα έχουµε αλλαγή ηµεροµηνίας. 

Εγώ θέλω να πω στον κ. Αυγενάκη από το Βήµα σήµερα της
Βουλής ότι θα αλλάξει ξανά τις ηµεροµηνίες. Θα έρθει πολύ σύν-
τοµα στη Βουλή και θα θέσει άλλες ηµεροµηνίες. 

Επίσης, δεν φτάνει που σχεδιάζει µήνα-µήνα και όπως, βε-
βαίως, επιτάσσει η λογική χειραγώγησης των αρχαιρεσιών, αυτό
το οποίο θα ήθελα να προσθέσω -και το είδαµε ξεκάθαρα σή-
µερα κατά την τοποθέτησή του- είναι ότι εκτίθεται κιόλας. 

Ειλικρινά, θέλω να θέσω ένα ερώτηµα. Τι νόηµα είχε η απειλή
-γιατί απειλή είναι- που περιγράφεται στην παράγραφο 1 της
τροπολογίας, που έχει στόχο συγκεκριµένη οµοσπονδία, ότι θα
καταπέσει όποια διοίκηση κάνει εκλογές πριν τις 31-12-2020;  

Μην κρυβόµαστε. Η µοναδική οµοσπονδία που είχε µπροστά
της εκλογές το επόµενο διάστηµα ήταν µόνο ο ΣΕΓΑΣ, καµµία
άλλη οµοσπονδία. Αν ήθελα να βάλω έναν τίτλο σε αυτή την απα-
ράδεκτη και ντροπιαστική τροπολογία, ο τίτλος θα ήταν «ανα-
βολή εκλογών του ΣΕΓΑΣ», δυστυχώς. 

Βεβαίως, όπως δεν σας βγαίνει ο χρόνος για τα ιντριγκαδόρικα
σχέδιά σας, δεν σας βγαίνουν και τα «κουκιά» και λυπάµαι που
το λέω. Έχετε φτάσει στον αθλητισµό σε αυτό το επίπεδο. 

Με την τροπολογία, λοιπόν, που φέρνετε επιδεικνύετε περί-
τρανα -και πιστεύω ότι όποιος άκουσε τον κ. Αυγενάκη σήµερα
το κατάλαβε και το συνειδητοποίησε- ότι παίζετε µε το µητρώο
και το εργαλειοποιείτε, µόνο και µόνο για να ασκήσετε έλεγχο
στα σωµατεία, µε την υπόσχεση της οικονοµικής ενίσχυσης και,
βεβαίως, την εξαγορά ψήφων. Το έχουµε επισηµάνει από την
αρχή. 

Το µητρώο που φτιάξατε και διαφηµίσατε ως Κυβέρνηση ως
έργο αναβάθµισης του αθλητισµού, όχι µόνο δεν κάνει αυτό,
αλλά έχει δηµιουργήσει και τεράστια προβλήµατα στην λειτουρ-
γία των σωµατείων. Και αυτό δεν µπορεί να µην το βλέπετε. 

Υποβάλατε τα σωµατεία µε το «τυράκι» των 12 εκατοµµυρίων
σε διαδικασίες αργές και δύσκολες, µε εµπλοκή πολλών υπηρε-
σιών. Καταστήσατε, δυστυχώς, ένα εργαλείο ψηφιοποίησης σε
γραφειοκρατικό σύστηµα. Βεβαίως, το κάνατε από βιασύνη και
αβλεψία, αλλά υπάρχει ένας άλλος στόχος πάνω απ’ αυτό. Στό-
χος σας ήταν να καταστήσετε το µητρώο ένα εργαλείο χειραγώ-
γησης εν όψει των εκλογών στις οµοσπονδίες. 

Δυστυχώς, αυτό το οποίο βλέπουµε τώρα, επειδή το µητρώο
θα είναι το µεγάλο φιάσκο της Κυβέρνησης στον χώρο του αθλη-
τισµού το επόµενο διάστηµα, προσπαθείτε να µεταθέσετε τις ευ-
θύνες -το βλέπουµε σε διάφορα δηµοσιεύµατα- σε διευθυντές,
προϊσταµένους, υπαλλήλους του Υπουργείου Αθλητισµού και βε-
βαίως, υπάρχουν και δηµοσιεύµατα τα οποία φωτογραφίζουν τον
Γενικό Γραµµατέα Αθλητισµού. 

Θεωρώ ότι απέναντι σ’ αυτή την κατάντια, απέναντι σ’ αυτή την
πολύ δύσκολη θέση που έχει έλθει ο αθλητισµός και το αθλητικό
κίνηµα στη χώρα µας, θα πρέπει το Υπουργείο Αθλητισµού να
σοβαρευτεί. Θα πρέπει ο Υφυπουργός να αναλάβει τις ευθύνες
του και να βγάλει από την καραντίνα -όχι την υγειονοµική- τον
αθλητισµό. Δυστυχώς, τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα.
Οι άνθρωποι που δίνουν µάχη ζωής για να σώσουν σωµατεία
αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε απελπιστική κατάσταση κι αν συ-
νεχιστεί αυτή η πολιτική, πολύ φοβάµαι ότι θα έχουµε πολύ πιο
αρνητικά αποτελέσµατα το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε κ.

Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Πρώτα απ’ όλα, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, ένα σχόλιο

για διάφορα επικίνδυνα που ακούστηκαν στην Αίθουσα τόσο από
την Υπουργό, όσο και από κάποιους Βουλευτές. Υπονόησαν, εν

ολίγοις, ότι έχουµε πολλά ευρήµατα στις αποθήκες των µου-
σείων και σε κούτες και δεν ξέρουµε τι να τα κάνουµε, γι’ αυτό
ας τα εξάγουµε. Όµως, στις αποθήκες υπάρχουν ευρήµατα που
συνεχώς συντηρούνται, καταγράφονται και µελετώνται, εµπλου-
τίζοντας παράλληλα τις περιοδικές θεµατικές και επετειακές εκ-
θέσεις των µουσείων µας. Εποµένως, δεν µπορούν να γίνονται
τόσο πρόχειρες προσεγγίσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Πολιτισµού, που κατέληξε τελικά να είναι µια συρ-
ραφή φωτογραφικών ρυθµίσεων, διευθετήσεων και εξυπηρετή-
σεων, υποτίθεται ότι αφορά την αναδιάρθρωση ενός πολύ
σηµαντικού δηµόσιου ταµείου, όπως είναι το Ταµείο Αρχαιολο-
γικών Πόρων. 

Ωστόσο, παρ’ ότι αναγκαία αυτή η αναδιάρθρωση, από πλήθος
µεταβατικών διατάξεων προκύπτει ότι η αναδιάρθρωση παρα-
πέµπεται στις καλένδες και δεν αφορά τόσο το ταµείο όσο την
απεµπόληση πολύτιµων δηµόσιων πόρων για ιδιωτική εκµετάλ-
λευση σε βάρος του δηµοσίου. Η δε µετονοµασία του σε Οργα-
νισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
παραπέµπει µάλλον σε κακά παραδείγµατα του παρελθόντος,
όπως ήταν ο ΟΠΕΠ, δηλαδή ο Οργανισµός Προβολής Ελληνικού
Πολιτισµού, τον οποίο ίδρυσε και συντήρησε έως ότου χρεοκό-
πησε ακριβώς το ίδιο σύστηµα εξουσίας και µε τους ίδιους -θα
έλεγα- πρωταγωνιστές. 

Ιδίως, η κ. Μενδώνη θα πρέπει να θυµάται καλά τον ΟΠΕΠ από
την προϋπηρεσία της στο Υπουργείο Πολιτισµού, καθώς από
τότε που έκλεισε και κληροδότησε τα χρέη του στο Υπουργείο
Πολιτισµού και στο ΤΑΠΑ το 2011, η εκκαθάρισή του παρατεινό-
ταν συνεχώς κάθε χρόνο. Αυτό, δηλαδή, ακριβώς που συµβαίνει
και τώρα µε το αµαρτωλό Ταµείο Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων
Υπουργείου Πολιτισµού στο άρθρο 56 του νοµοσχεδίου και µε
πολλούς εργαζόµενους να έχουν τεθεί σε αναστολή εργασίας µε
αποκλειστική ευθύνη της Υπουργού.

Συνεχίζοντας αυτή την παράδοση της «χρηστής» διοίκησης και
διαχείρισης δηµόσιου χρήµατος µέσω της ίδρυσης διαφόρων
εταιρειών πέριξ του Υπουργείου Πολιτισµού, στο παρόν νοµο-
σχέδιο προβλέπεται και η σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου και ειδικού σκοπού για τη διαχείριση της ακίνητης περι-
ουσίας, το ΟΔΑΠ, παρά το γεγονός ότι µε το ίδιο νοµοσχέδιο συ-
στήνεται εντός του ΟΔΑΠ αρµόδια διεύθυνση για την αξιοποίηση
της περιουσίας αυτής. Τελικά, µάλλον η συγκεκριµένη διεύθυνση
του ΟΔΑΠ θα µείνει στα χαρτιά, καθώς η εταιρεία σίγουρα θα
προλάβει να συσταθεί πρώτη.

Ας πάµε τώρα σε κάποια οικονοµικά στοιχεία δηµοσιευµένα
από την ΕΛΣΤΑΤ, µιας και όπως είπε η κυρία Υπουργός στην επι-
τροπή «οι αριθµοί λένε πάντα την αλήθεια». Την πενταετία 2010
- 2014, οι εισπράξεις από τις επισκέψεις σε µουσεία και αρχαι-
ολογικούς χώρους ήταν 236 εκατοµµύρια. Την πενταετία 2015 -
2019 µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ οι εισπράξεις ήταν 492 εκατοµµύρια.
Υπήρξε υπερδιπλασιασµός εσόδων από τις επισκέψεις. Αυτό
οφειλόταν στο γεγονός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αύξησε τα εισιτήρια, όπως
υποστήριξε η Υπουργός, αλλά δεν έκανε τίποτα για το ΤΑΠΑ; Όχι
βέβαια. Αυτό οφειλόταν στην πιο ορθή διαχείριση του ΣΥΡΙΖΑ
για να µην χάνονται τα έσοδα του ΤΑΠΑ στην τιµολογιακή πολι-
τική που αναπροσαρµόστηκε στοχευµένα, στο ηλεκτρονικό εισι-
τήριο που καθιερώθηκε σε έντεκα χώρους. 

Αυτό αποδεικνύεται και από άλλα νούµερα. Οι εισπράξεις από
πώληση εκµαγείων και αντιγράφων αρχαιολογικών αντικειµένων
κατά την πενταετία 2010 - 2014 ήταν 6 εκατοµµύρια. Την πενταετία
2015 - 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν 12 εκατοµµύρια. Υπήρξε διπλασια-
σµός, δηλαδή, εσόδων από µία ακόµη κερδοφόρα δραστηριότητα
του ΤΑΠΑ, εξαιτίας της αναβάθµισης των εργαστηρίων και πωλη-
τηρίων του, µιας κερδοφόρας δραστηριότητας που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας διαρκώς υποσκάπτει, είτε χαρίζοντάς τη
σταδιακά σε ιδιώτες είτε ευνοώντας µε χαριστικές ρυθµίσεις την
κερδοσκοπία τρίτων στον τοµέα αυτό. 

Έτσι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση φροντίζει, κατ’
αρχάς, να χάσει το ΤΑΠΑ την αποκλειστικότητα που είχε ως προς
τα ακριβή αντίγραφα αρχαιολογικών αντικειµένων. Δεύτερον,
έχει ήδη φροντίσει από τον περασµένο Ιούλιο µε τον ν.4708,
όπως αναφέρεται σαφώς και στην αιτιολογική του έκθεση, να
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απελευθερώσει πλήρως από την αδειοδότηση και τα τέλη την πα-
ραγωγή απλών αντιγράφων µνηµείων από ιδιώτες, δηλαδή αντα-
γωνιστικών προϊόντων του ΤΑΠΑ. Αυτό έχει δηµιουργήσει ως
σήµερα σκανδαλώδες νοµοθετικό κενό το οποίο εκµεταλλεύονται
όσοι κερδοσκοπούν σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου και τους
οποίους µάλλον θέλει να εξυπηρετήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ας δούµε, όµως, και κάποια άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου. Με
αφορµή τη διάταξη για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης, η Υπουργός
ανέφερε στην επιτροπή ότι αν εκτεθεί σε άλλο µουσείο τµήµα της
συλλογής του ή κάποια ευρήµατα που φιλοξενεί, αν και ανήκουν
στο ελληνικό δηµόσιο, αυτό θα έχει συνέπεια την αποδυνάµωση
και διάσπαση της συλλογής και ότι µε τη ρύθµιση αυτή συµµορ-
φώνονεται στους κανόνες του ICOM που απαγορεύουν για τη διά-
σπαση των συλλογών. 

Αναρωτιέµαι πραγµατικά πώς γίνεται να επικαλείται η Υπουργός
για ένα ιδιωτικό µουσείο που φιλοξενεί αντικείµενα του ελληνικού
δηµοσίου το αδιάσπαστο των συλλογών όπως λέει, ενώ έχει εισά-
γει στο νοµοσχέδιο το απαράδεκτο άρθρο 48 για να εκπατρίζονται
κινητά µνηµεία από ελληνικά µουσεία και να στέλνονται στο εξω-
τερικό για πενήντα χρόνια. Για πενήντα χρόνια λέει τώρα και να
δούµε µέχρι το τέλος της συνεδρίασης πού θα φτάσει στο παζάρι
τελικά της Κυβέρνησης. 

Πραγµατικά, το αν θα µείνουν αδιάσπαστες οι συλλογές των
υπόλοιπων µουσείων της χώρας δεν την απασχολεί την Κυβέρ-
νηση και την Υπουργό; Μάλλον όχι, αφού προσπαθεί µε ντροπια-
στική, νυχτερινή τροπολογία να αµφισβητήσει το καθεστώς των
δηµόσιων µουσείων της χώρας και τον κοινωνικό ρόλο που επιτε-
λούν, τροποποιώντας και πάλι τον αρχαιολογικό νόµο χωρίς καµ-
µία διαβούλευση. Για να αποδείξει τι άραγε; Όταν ουσιαστικά
προαναγγέλλει τη µη διατήρηση της λειτουργίας δηµόσιων µου-
σείων, αν αυτά δεν είναι αρκετά εξωστρεφή, όπως λέει, εισάγον-
τας µάλιστα κριτήρια στον νόµο, που δεν τολµά να επιβάλλει ούτε
καν στα µη δηµόσια µουσεία, την αναγνώρισή τους από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. 

Κυρία Υπουργέ, δεν λυπάµαι τόσο για τον πρόχειρο, αντιθε-
σµικό και αντικοινωνικό τρόπο που νοµοθετείτε. Λυπάµαι, όµως,
πάρα πολύ που µία Υπουργός Πολιτισµού και µια Κυβέρνηση δεί-
χνουν µίσος για την Αρχαιολογική Υπηρεσία και δεν σέβονται την
κληρονοµιά της χώρας. Λυπάµαι πολύ που µια Υπουργός Πολιτι-
σµού µοιάζει να µην κατανοεί ότι οι λόγοι που ιδρύεται και λει-
τουργεί ένα δηµόσιο µουσείο σε µια περιοχή, σε έναν τόπο ή σε
ένα ακριτικό νησί είναι πολύ περισσότεροι από κάποιες τυπικές
προϋποθέσεις εξωστρέφειας και παροχής υπηρεσιών, όπως λέτε. 

Υπερβαίνει την παροχή υπηρεσιών η άµεση πρόσβαση, η ευαι-
σθητοποίηση και η γνώση των τοπικών κοινωνιών για την πολιτι-
στική τους κληρονοµιά, υπερβαίνει την εξωστρέφεια η συµβολή
των µουσείων στη διατήρηση της ιστορικής µνήµης και στην ανά-
δειξη της ιστορίας ενός τόπου. 

Φαίνεται, όµως, πως την εξωστρέφεια και τη διαφάνεια η ίδια η
Υπουργός την απεχθάνεται, όταν ζητάει µε τα άρθρα 54 και 55 να
θεσπιστούν µυστικά κονδύλια, µυστικές αµοιβές πληροφοριοδο-
τών και απόρρητες διαδικασίες σύναψης συµβάσεων µεταφοράς
δήθεν για τον επαναπατρισµό αρχαιοτήτων. 

Ειλικρινά, δεν έχουν δοθεί ακόµη απαντήσεις για αυτή την
γκρίζα ζώνη, για τις αµοιβές των πληροφοριοδοτών. Ξέρουµε ότι
υπάρχουν ούτως ή άλλως οι επιτροπές εµπειρογνωµόνων. Όλες
οι διαδικασίες γίνονται µε διαβαθµισµένα έγγραφα και εµπιστευ-
τικά πρωτόκολλα και οι επαναπατρισµοί συντελούνται µε τη συνο-
δεία της Αστυνοµίας. 

Τι, λοιπόν, και ποιον εξυπηρετούν αυτές οι φωτογραφικές δια-
τάξεις; Θα µας πείτε; Γιατί, δυστυχώς, όλες οι διατάξεις του νο-
µοσχεδίου κάποιους εξυπηρετούν, τελικά, όπως συµβαίνει και µε
τη διάταξη για το ΕΚΟΜΕ, που µεταφέρει πόρους και χρήµατα
των Ελλήνων φορολογουµένων στο εξωτερικό, δηµιουργώντας,
παράλληλα, πρόβληµα στους εγχώριους κλάδους των επαγγελ-
µατιών. Γι’ αυτό και σύσσωµος ο κινηµατογραφικός κόσµος της
χώρας και της εγχώριας κινηµατογραφικής παραγωγής ζητά να
αποσυρθεί.

Από την άλλη, όταν καταθέτουµε στη Βουλή τροπολογίες για
τη στήριξη των ανθρώπων του σύγχρονου πολιτισµού, σπεύδει η

Κυβέρνηση να τις απορρίψει, παρά τη θετική ανταπόκριση που
έχουν από αυτούς και παρά το γεγονός ότι εδώ και δέκα µήνες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Βέττα. Είστε στα δέκα λεπτά.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μία φράση έχω
ακόµα.

Αυτοί οι άνθρωποι, οι εργαζόµενοι του πολιτισµού, εδώ και δέκα
µήνες δεν έχουν ουσιαστική στήριξη από την πολιτεία. 

Και οι τέσσερις τροπολογίες έχουν θετικό πρόσηµο, κυρία
Υπουργέ. Και η τροπολογία για την οικονοµική ενίσχυση των δη-
µιουργών και των καλλιτεχνών µέσω των Οργανισµών Συλλογικής
Διαχείρισης και η τροπολογία για την ποσόστωση για τη µετάδοση
ελληνικών µουσικών έργων από τους ραδιοφωνικούς σταθµούς
και η τροπολογία για την ένταξη στο κατώτατο συντελεστή ΦΠΑ,
6%, της παραγωγής βιβλίων, εισιτηρίων, κινηµατογράφων, θεά-
τρων κ.λπ. και η τροπολογία που αφορά το δηµόσιο δανεισµό από
βιβλιοθήκες για την ενίσχυση του κόσµου του βιβλίου. 

Καλούµε εσάς, αλλά και όλους τους Βουλευτές, να υιοθετήσετε
τις πολύ θετικές αυτές ρυθµίσεις, αποδεικνύοντας στην πράξη την
αναγνώρισή σας στην πολύτιµη προσφορά του πολιτισµού και των
ανθρώπων του, που αυτή την περίοδο δοκιµάζονται πάρα πολύ
σκληρά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Κρί-

των Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, µου κάνει, πραγ-

µατικά, τεράστια εντύπωση ότι ο εισηγητής της Κυβέρνησης και
τα κυβερνητικά στελέχη τολµούν να αναφέρονται στη Μελίνα Μερ-
κούρη. Πραγµατικά, από τη Νέα Δηµοκρατία δεν υπάρχει καµµία
ντροπή. Η Κυβέρνηση που βρήκε σαν καλή ιδέα το να δανειστούµε
τα γλυπτά του Παρθενώνα από το Βρετανικό Μουσείο και για να
εξιλεωθεί κήρυξε το 2020 ως έτος «Μελίνα Μερκούρη», λίγο πριν
τη λήξη του έτους φέρνει τον δανεισµό των αρχαιοτήτων µας στο
εξωτερικό, φέρνει, δηλαδή, αυτό που την έκανε να ντροπιαστεί.
Κήρυξε, λοιπόν, αυτό το έτος «Μελίνα Μερκούρη». Τουλάχιστον
µην την επικαλείστε αν θέλετε να κάνετε όλα αυτά.

Ξεκινήσατε µε µία διάταξη για εξαγωγή αρχαιοτήτων για δέκα
συν δέκα χρόνια, την κάνατε πενήντα συν πενήντα, για να φτάσετε
τώρα στα είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε. Παρά το παζάρι, το απο-
τέλεσµα είναι ότι στέλνετε τις ελληνικές αρχαιότητες στο εξωτε-
ρικό για πενήντα χρόνια. Δεν θα ζούµε για να δούµε αν θα
γυρίσουν. Και αυτό το ονοµάζετε «σύγχρονη µουσειακή πολιτική». 

Κυρία Υπουργέ, επικαλείστε το Μουσείο Μπενάκη και την
ανάγκη του να εκθέσει τµήµα της συλλογής του στη Μελβούρνη.
Αλήθεια, δεν είναι αυτή η έκθεση που υλοποιείται ήδη για έβδοµη
συνεχή χρονιά; Δεν είναι η έκθεση που υλοποιείται ήδη µε τις
υπάρχουσες διατάξεις του αρχαιολογικού νόµου, όπου προβλέ-
πεται η µε αυστηρούς όρους χορήγηση άδειας έκθεσης στο εξω-
τερικό για πενταετία µε δυνατότητα ανανέωσης για συνεχόµενες
πενταετίες στο βαθµό που πληρούνται οι σχετικοί όροι; 

Καµµιά χρεία, λοιπόν, δεν υπάρχει να αλλάξει ο αρχαιολογικός
νόµος, για να συνεχιστεί η έκθεση του Μουσείου Μπενάκη στη
Μελβούρνη και αυτό το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κυρία Μεν-
δώνη.

Ακούστηκαν επιχειρήµατα για το παράρτηµα του µουσείου του
Λούβρου στο Άµπου Ντάµπι. Κυρία Υπουργέ, αυτά είναι τα πρό-
τυπά µας, τα αποικιοκρατικά µουσεία µε συλλογές που αποκτή-
θηκαν από όλο τον κόσµο πριν ισχύσουν διεθνείς κανόνες που
απαγορεύουν την εξαγωγή και εµπορία αρχαιοτήτων; Αυτά είναι
τα πρότυπά µας;

Τα ελληνικά µουσεία έχουν µια ιδιαιτερότητα. Είναι η δύναµή
τους. Έχουν εκθέµατα που βρίσκουν από τον τόπο ακριβώς όπου
βρίσκονται τα µουσεία. Ο Ηνίοχος µέσα στους Δελφούς, οι Κόρες
κάτω από την Ακρόπολη. Αυτή είναι η διαφορά των δικών µας µου-
σείων από άλλα µουσεία. Και αυτή θα έπρεπε να ήταν η διακριτική
διαφορά της πολιτιστικής µας πολιτικής. Όµως, εσείς δεν θέλετε
να ασκήσετε πολιτιστική πολιτική. 

Πάµε, όµως, σε µια άλλη χαρακτηριστική παράγραφο, στις δια-
τάξεις για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης. Εκεί, σε ένα ιδιωτικό µου-
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σείο, νοµοθετείτε το ενιαίο και το αδιάσπαστο της συλλογής.
Ποιας συλλογής, κυρία Υπουργέ; Της συλλογής που αποτελείται
από τα ευρήµατα του δηµοσίου που βρέθηκαν εκεί ως παρακατα-
θήκη, ως προσωρινή φύλαξη; Και έρχεται τώρα το Ιστορικό Μου-
σείο και λέει ότι, «τα ευρήµατα που µου έφερε προσωρινά το
δηµόσιο µου ανήκουν, είναι µέρος της συλλογής µου και δεν πρέ-
πει να φύγουν»; Γιατί αυτό λέει στην πράξη, ότι δεν πρέπει να φύ-
γουν -και σε αυτό συναινείτε- τα ευρήµατα του δηµοσίου από το
µουσείο αυτό. 

Σκεφτείτε, κυρία Υπουργέ, τι θα µας πει το µουσείο της Μελ-
βούρνης σε είκοσι πέντε χρόνια από τώρα µε την ίδια λογική.

Μάλιστα, για να δικαιολογήσετε τη διάταξή σας, αναφέρεστε
στους διεθνείς κανόνες του ICOM που απαγορεύουν τη διάσπαση
των µουσειακών συλλογών. Αυτοί οι κανόνες είναι λάστιχο; Στην
περίπτωση του Ιστορικού Μουσείου Κρήτης είναι σε ισχύ. Στην πε-
ρίπτωση του Μουσείου Μπενάκη δεν έχουν ισχύ. Δεν σας φαίνεται
περίεργο αυτό;

Η αλήθεια είναι ότι νοµοθετείτε τις εγκληµατικές διατάξεις σας
κατά παραγγελία και τις δικαιολογείτε χρησιµοποιώντας τους κα-
νόνες κατά το δοκούν. Νοµίζατε ότι θα κάνετε λάστιχο τους διε-
θνείς κανόνες του ICOMOS και του ICOM, για να εξυπηρετήσετε
τα σχέδιά σας, όπως κάνατε στην περίπτωση του Μετρό Θεσσα-
λονίκης. Είχατε έλθει στην επίκαιρη ερώτησή µου µόλις είχατε δη-
λώσει σαν Υπουργείο στο Συµβούλιο Επικρατείας ότι είναι ψευδές
πως ετοιµάζεται ψήφισµα του ICOMOS και τώρα βγήκε το ψήφι-
σµα. Η Ελλάδα διασύρεται για τα ψεύδη που λέει ξανά και ξανά
το Υπουργείο, διασύρεται για την καταστροφή των αρχαίων στην
Βενιζέλου κι εσείς συνεχίζετε και νοµοθετείτε και άλλα και άλλα
τέτοια.

Πρόκειται, βέβαια -για να είµαστε ειλικρινείς- όχι για δικιά σας
απόφαση. Πρόκειται για απόφαση του κ. Μητσοτάκη, του Πρωθυ-
πουργού προσωπικά, που την ανακοίνωσε προσωπικά και κατόπιν
δικής του απόφασης κινητοποιήθηκε και η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» και
το ΚΑΣ και εσείς. 

Δεν κάνετε, όµως, µόνο αυτό. Ξεκινήσατε µε µία µικρή αλλαγή
σε µία παράγραφο του άρθρου 45 και αλλάζετε όλο το άρθρο 45
του αρχαιολογικού νόµου, που αφορά τη µουσειακή πολιτική. Και
τι κάνετε, κυρία Μενδώνη; Ανακοινώνετε το σταδιακό κλείσιµο των
µικρών µουσείων της χώρας, γιατί συνδέετε τη χρηµατοδότηση
µε τους επαρκείς χώρους, τους επαρκείς εργαζόµενους και µια
σειρά από κριτήρια που βάζετε για τα ιδιωτικά µουσεία. Αλήθεια,
πείτε µας, η συλλογή στη Σύρο, στην Ερµούπολη, πώς θα περάσει
αυτά τα κριτήρια; Τι ευκαιρία της δίνεται να περάσει αυτά τα κρι-
τήρια; 

Θέλετε να κλείσετε αυτά τα µικρά µουσεία. Για να το πούµε και
διαφορετικά, µε µία ακόµα αλλαγή, µε µία τροπολογία σας, να
στέλνουν τα εκθέµατά τους στο εξωτερικό ή οπουδήποτε αλλού
εσείς κρίνετε. Αυτή είναι η ουσία. Κλείνετε τα µουσεία σε µικρούς
τόπους, που εξαρτάται το τουριστικό τους προϊόν από αυτό, για
να χρησιµοποιήσετε τα αρχαία τους όπως θέλετε εσείς.

Αν θέλετε να αφήσετε να γίνουν µικρά θαύµατα στα µουσεία,
δώστε το προσωπικό, δώστε τις υποδοµές που χρειάζονται. Η Αρ-
χαιολογική Υπηρεσία έχει αποδείξει ότι µπορεί να κάνει θαύµατα.
Το απέδειξε στον επισκέψιµο ενάλιο χώρο της Περιστέρας στις
Σποράδες. Δώστε τους τα µέσα να το κάνουν. Εµπιστευθείτε το
δηµόσιο, κυρία Μενδώνη. Μην στέλνετε τα αρχαία µας στο εξω-
τερικό σε ιδιώτες. 

Θέλω όµως να κλείσω µε ένα θέµα που είναι θέµα τάξης. Το
θέµα του Ταµείου Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων το έχω φέρει αρ-
κετές φορές στη Βουλή και µε έγγραφα. Εδώ πέρα παρατείνετε
για ακόµη µια φορά τη διαδικασία της εκκαθάρισης από τον εκκα-
θαριστή που εσείς διορίσατε, στην ουσία για να µην προχωρήσει
ποτέ η δίωξη για τα δύο κακουργήµατα, την υπεξαίρεση των 282
χιλιάδων ευρώ για τα πλαστά δάνεια και την κακοδιαχείριση µε
βάση το πόρισµα του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Έχετε ξεκινήσει ΕΔΕ όχι για τους υπαλλήλους που έχουν κάνει
κακοδιαχείριση, αλλά για τους υπαλλήλους που πήγαν την υπό-
θεση στον Εισαγγελέα. Τέτοια συγκάλυψη κάνετε, κυρία Μεν-
δώνη. Προφανώς, θα καταψηφίσουµε αυτή τη διάταξη. Ο παιδικός
σταθµός και οι εργαζόµενοι του Ταµείου Αλληλοβοήθειας πρέπει
να περάσουν στο Υπουργείου Πολιτισµού, όπως και οι κατασκη-

νώσεις. Κάθε άλλο -λυπάµαι- παραβιάζεται η κοινή λογική και πρέ-
πει να σταµατήσει εδώ.

Σας καλούµε ως ΜέΡΑ25 να αποσύρετε όλες τις κρίσιµες δια-
τάξεις που αφορούν το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και την αντί-
φαση µε αυτά που φέρνετε για την εξαγωγή των ευρηµάτων των
ελληνικών µουσείων στο εξωτερικό για πενήντα χρόνια, για ένα
διάστηµα που ούτε εµείς και οµολογουµένως ούτε τα παιδιά µας
θα µπορέσουν ποτέ να τα δουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κλείνουµε τον κα-

τάλογο των οµιλητών µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, τον κ. Μάριο Κάτση.

Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ για τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να απευθυνθώ προς την κυρία Υπουργό

Πολιτισµού.
Κυρία Μενδώνη να σας µεταφέρω θερµά συγχαρητήρια και

πολλά µπράβο που σήµερα για πρώτη φορά -δεν θυµάµαι άλλη
φορά- πληµµύρισε η Ακρόπολη. Συγχαρητήρια για το µη διαπε-
ρατό τσιµέντο µεγάλης έκτασης που ρίξατε στην Ακρόπολη.
Πολλά µπράβο που δεν είχατε προβλέψει παροχέτευση των οµ-
βρίων υδάτων. Τα βίντεο που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο µε τους
καταρράκτες που τρέχουν στο πρόχειρο και επικίνδυνο έργο βι-
τρίνας σας, είναι ένα µνηµείο αποτυχίας που θα σας συνοδεύει
για πάντα και εσάς και την Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Δεύτερον, για τη διάταξη για τη µακροχρόνια µίσθωση ελληνι-
κών αρχαιοτήτων στο εξωτερικό. Ακούω τους Βουλευτές της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας να µιλούν για τουρίστες που θα έρθουν,
για τα λεφτά που θα εισρεύσουν. Ένα σχόλιο θα κάνω. Είναι ιδε-
ολογικό κατάλοιπο της Δεξιάς να αντιµετωπίζουν οι Βουλευτές
της τον πολιτισµό µε ένα σύνδροµο ψωροκώσταινας, µε µία αποι-
κιοκρατική λογική του εκπατρισµού των αρχαιοτήτων µας και η
αντίληψη του πολιτισµού ως ευκαιρία για να πουλήσουµε µαγνη-
τάκια, τσολιαδάκια και κακοσχεδιασµένα κιτς σουβενίρ.

Η διάταξη που εισηγείστε είναι αποικιοκρατική και αποδεικνύε-
ται ότι όχι µόνο έχετε εµπορευµατοποιήσει τον πολιτισµό, αλλά
µαζί µε τη σηµερινή πληµµύρα δείχνετε ότι δεν είστε ικανοί να
περιφρουρήσετε και τα µεγάλης αξίας έργα πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς. Η τραγική ειρωνεία σήµερα να ψηφίζεται αυτός ο νόµος
και ταυτόχρονα να πληµµυρίζει η Ακρόπολη είναι µνηµειώδης. 

Έρχοµαι τώρα στη διάταξη που εισήχθηκε εµβόλιµα στο νο-
µοσχέδιο και αφορά το πρώην άρθρο 69 -αν δεν κάνω λάθος- το
νυν άρθρο 58 µε την αναρρύθµιση και αφορά το ΕΚΟΜΕ. Κατ’
αρχάς, το άρθρο αυτό δεν τέθηκε ποτέ σε δηµόσια διαβούλευση,
δεν ελήφθη ποτέ η γνώµη των φορέων που δραστηριοποιούνται
στον κλάδο των οπτικοακουστικών. 

Το ΕΚΟΜΕ είναι ένα επιτυχηµένο εργαλείο -το θεσµοθέτησε
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ο τότε Υφυπουργός Ψηφιακής Πο-
λιτικής, ο κ. Κρέτσος- και το οποίο έκανε προσέλκυση οπτικοα-
κουστικών παραγωγών µε παροχή κινήτρων τόσο σε cash
rebates, το 40% των επιλέξιµων δαπανών δηλαδή µιας παραγω-
γής όσο και σε tax reliefs, σε φόρους, το 35% των τιµολογίων των
επιλέξιµων δαπανών. Συνοδεύεται από τη χρηµατοδότηση των
εγκεκριµένων επενδυτικών σχεδίων µέσω του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων και υποστηρίζεται επιπλέον από δύο ση-
µαντικά εργαλεία, το Ταµείο Εγγυοδοσίας και το Επενδυτικό Τα-
µείο. 

Αυτά τα δύο ταµεία, αυτά τα δύο εργαλεία η Κυβέρνηση σας
δεν τα έχει συνεχίσει. Τα αφήνετε παγωµένα. Και δεν λαµβάνετε
υπ’ όψιν τη σηµαντική αναπτυξιακή διάσταση, αλλά και τα πολ-
λαπλά οφέλη που φέρνουν στην ελληνική οικονοµία η προσέλ-
κυση οπτικοακουστικών παραγωγών τόσο στη χώρα, όσο και
στους εργαζόµενους στον κλάδο, είτε είναι κινηµατογράφος είτε
είναι τηλεόραση είτε είναι πλατφόρµες, για ηθοποιούς, βοηθη-
τικό προσωπικό, τεχνικούς, σκηνογράφους, σκηνοθέτες, σενα-
ριογράφου και ούτω καθεξής.

Ένα ερώτηµα που χρήζει απάντησης: Για ποιον λόγο δεν φέ-
ρατε αυτή τη διάταξη του πρώην άρθρου 69 στο σηµερινό νοµο-
σχέδιο το καλοκαίρι, όταν αποφασίσατε να δώσετε περισσότερα
κίνητρα και φέρατε νόµο για το ΕΚΟΜΕ και αυξήσατε το cash re-
bate από το 35% στο 40%; Τι µεσολάβησε αλήθεια σε λίγους
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µήνες και µάλιστα εντός πανδηµίας, τώρα που έχουν ακυρωθεί οι
παραγωγές, να δώσετε τη δυνατότητα σε παραγωγές να προσκο-
µίζουν τα µισά τιµολόγια, το 50% από την αλλοδαπή των επιλέξι-
µων δαπανών, δηλαδή το 50% των τιµολογίων να είναι από την
αλλοδαπή, να είναι από άλλη χώρα, από τρίτη χώρα; 

Δεν πείθει το επιχείρηµα ότι συνεχώς πρέπει να βελτιώνεται
κάθε τόσο και µάλιστα τόσο σύντοµα σε µόλις λίγους µήνες χωρίς
να έχει δοκιµαστεί η αύξηση των κινήτρων. Πώς γίνεται να το αλ-
λάζετε και µάλιστα τόσο σύντοµα; Αυτό δηµιουργεί ανασφάλεια,
αστάθεια, αθέµιτο ανταγωνισµό ως προς την χρονικότητα. Αυτό
θα συµβάλει στο να αναβληθούν οι προγραµµατισµένες παραγω-
γές, όχι να συνεχιστεί ο προγραµµατισµός των ήδη υπαρχόντων. 

Η διάταξη είναι φωτογραφική και προφανώς σκοπεύει να εν-
ταχθεί στην επικοινωνιακή φαρέτρα του κ. Μητσοτάκη ο οποίος
αντιλαµβάνεται τον κλάδο των οπτικοακουστικών, όπως η από-
δοση της ελληνικής ιθαγένειας στον διάσηµο ηθοποιό Τοµ
Χανκς. Αυτή είναι η ιδέα του κ. Μητσοτάκη και µάλλον αυτό θέλει
να εξυπηρετήσει µε τη διάταξη.

Η διάταξη είναι άκρως προβληµατική. Αλλοιώνει πλήρως τους
ιδρυτικούς σκοπούς του ΕΚΟΜΕ και αντί για προσέλκυση ξένων
παραγωγών µεταφέρει πόρους και χρήµατα των Ελλήνων φορο-
λογουµένων στο εξωτερικό για τις πολύ µεγάλες παραγωγές
άνω των 10 εκατοµµυρίων ευρώ και βάζει πλαφόν 12 εκατοµµύ-
ρια για cash rebate, για επιστροφή χρηµάτων, δηλαδή για παρα-
γωγές µέχρι 37,5 εκατοµµύρια ευρώ. Παραβιάζει έτσι τη διάταξη
του ΕΚΟΜΕ, τον σκοπό λειτουργίας του ΕΚΟΜΕ για την εδαφι-
κότητα των κριτηρίων για τις επιλέξιµες δαπάνες. Αυτό δείχνει
προχειρότητα στη νοµοθέτηση και παραβίαση της ίδιας της διά-
ταξης. 

Αλήθεια, έχετε περάσει τη διάταξη αυτή από τον κανονισµό
που διέπει τις κρατικές ενισχύσεις και τις εξαιρέσεις για τις κρα-
τικές ενισχύσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Μην κινδυνεύ-
σουµε στο µέλλον να έρθει µια µεγάλη παραγωγή εδώ και τελικά
δεν εγκριθούν οι δαπάνες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και γί-
νουµε ρεζίλι στο εξωτερικό και χύσουµε την καρδάρα µε το γάλα
και φύγουν όλες οι υπόλοιπες παραγωγές που έχουν προγραµ-
µατιστεί. Γιατί είναι πολύ δύσκολο να διατηρήσεις ό,τι µε κόπο
έχτισες τα τελευταία χρόνια, έστω και ένα µικρό λάθος να γίνει.
Είναι πολύ ευαίσθητος κλάδος.

Δηµιουργεί επίσης αθέµιτο ανταγωνισµό σε σχέση µε τις µι-
κρές και µεσαίες παραγωγές που έχουν ήδη µέχρι στιγµής προ-
σελκυστεί από τον ΕΚΟΜΕ και περιλαµβάνουν αυτές οι
παραγωγές το 100% των τιµολογίων να γίνονται στην Ελλάδα,
δηλαδή, αµιγώς ελληνικά τιµολόγια. Εµείς δεν είµαστε αντίθετοι
µε την προσέλκυση µεγάλων παραγωγών σε καµµία περίπτωση.
Ακριβώς αυτός ήταν και ο σκοπός που ιδρύθηκε το ΕΚΟΜΕ.
Όµως δηµιουργείται τεράστιο πρόβληµα στους εγχώριους κλά-
δους των επαγγελµατιών που δραστηριοποιούνται στο χώρο του
κινηµατογράφου και της τηλεόρασης τόσο ως προς τη διαθεσι-
µότητα των «staff and crews», δηλαδή του προσωπικού για την
παράλληλη απασχόλησή του σε εγχώριες παραγωγές, όσο και
για τη διάρκεια της απασχόλησής τους, αλλά και τις σχέσεις ερ-
γασίας, τους µισθούς και τα ασφαλιστικά δικαιώµατα µε τα οποία
θα εργάζονται. 

Για παράδειγµα, είναι δυνατόν µία µεγάλη παραγωγή, µια µε-
γάλη σειρά που µπορεί να έρθει στη χώρα και να πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός τα µισά τιµολόγια και τις δαπάνες από χώρες του
εξωτερικού, να έρχονται εδώ και µε µισθούς Βουλγαρίας να
προσλαµβάνουν ελληνικό προσωπικό, να ρουφάνε για ένα πάρα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα όλο το προσωπικό -γιατί είναι
πάρα πολύ µεγάλες οι παραγωγές και χρειάζονται πάρα πολύ
κόσµο- µε αποτέλεσµα να απογυµνώνεται πλήρως κάθε προσπά-
θεια εγχώριας οπτικοακουστικής παραγωγής είτε σειράς, είτε
ταινίας, είτε ντοκιµαντέρ, είτε άλλου περιεχοµένου. Δεν θα βρί-
σκουν προσωπικό λοιπόν και δεν θα πληρώνουν σε µισθούς της
Ελλάδας. Θα πληρώνουν σε µισθούς της χώρας που θα κόβουν
τιµολόγια, για παράδειγµα ενδεχοµένως τη Βουλγαρία ή την
Κύπρο ή κάποιο άλλο κράτος, το οποίο να έχει χαµηλότερα φο-
ρολογικά κίνητρα και να µην έχει και ασφαλιστική κάλυψη. 

Αυτό το πρόβληµα, µε τα µισά τιµολόγια να είναι ξένα, θα δη-
µιουργήσει «τρύπα» στις εισπράξεις του κράτους και από τον

φόρο και από τον ΕΦΚΑ. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς αυτά τα
τιµολόγια, τα οποία θα προσκοµιστούν στο ΕΚΟΜΕ, πώς γίνεται
να ελεγχθούν αυτά ως προς την κοστολόγηση και την υπερτιµο-
λόγηση των δαπανών στο εξωτερικό; Γιατί δεν είναι φυσιολογικό
να πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος τις υπερκοστολογή-
σεις και τις υπερτιµολογήσεις που γίνονται σε µία ξένη χώρα και
να ελέγχει παράλληλα πού διοχετεύονται αυτά τα επιπλέον χρή-
µατα. Δεν µπορεί να το ελέγξει αυτό το ΕΚΟΜΕ. Είναι αδύνατον.
Μία εταιρεία µε ορκωτούς λογιστές που θα προσληφθεί από την
παραγωγή, δεν θα µπορεί να ελέγξει αυτά τα ξένα τιµολόγια εδώ
η χώρα, για να ξέρει πού πάνε αυτά. 

Επίσης, το 50% των ξένων τιµολογίων για τις επιλέξιµες δαπά-
νες είναι απαράδεκτα υψηλό. Να µπω και στη λογική σας, ότι θέ-
λετε να κάνετε πιο ανταγωνιστική τη χώρα ως προς την έλευση
οπτικοακουστικών παραγωγών. Προσέλκυση επί της ουσίας δεν
θα είναι, αφού τα τιµολόγια θα είναι τα µισά ξένα. Γιατί πάτε στο
50%; Γιατί δεν σκεφθήκατε δαπάνες για το 5%, για το 10%, όπως
συµβαίνει στην Τσεχία. 

Εµείς θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε ενδεχοµένως να
γίνει πιο ανταγωνιστική η χώρα και να περιλαµβάνονται µόνο το
5% ή το 10% των τιµολογίων της αλλοδαπής. Να είναι, δηλαδή,
µε όρους και προϋποθέσεις αυτό το έξτρα. 

Επίσης, κάτι τελευταίο ως προς το κοµµάτι των διατάξεων.
Συγγνώµη που επικεντρώνοµαι σε αυτό, αλλά λόγω του αντικει-
µένου το γνωρίζω καλά, ήµουν και εισηγητής όταν ιδρύσαµε το
ΕΚΟΜΕ, δεν αλλάζει και τη ρήτρα διαφυγής για µία παραγωγή.
Δηλαδή, δίνει τη δυνατότητα για ευελιξία ο νόµος, όταν συµπλη-
ρώσει µία παραγωγή το 60% των επιλέξιµων δαπανών, να στα-
µατήσει την αίτηση προς το ΕΚΟΜΕ για επιστροφή χρηµάτων.
Αν ισχύει έτσι όπως ήρθε η διάταξη, τώρα έχουµε σοβαρότατο
κίνδυνο να προσκοµιστούν το 50% µε ξένα τιµολόγια και µόνο το
10% των ελληνικών τιµολογίων να προσκοµιστούν. Άρα οι δαπά-
νες στην Ελλάδα θα είναι µόνο 10% τιµολόγια. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό για το κράτος, πώς θα µπαίνει µέσα και δεν θα εισπράττει
ουσιαστικά τίποτα απολύτως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να κλείσω µε το γεγονός ότι η συντριπτική πλειοψηφία
των φορέων που δραστηριοποιούνται στον χώρο, έβγαλαν µία
κοινή ανακοίνωση. Είναι η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Κάτση.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: …είναι η Ένωση Κινηµατογραφιστών Ελλά-
δος, η Ένωση Σκηνοθετών Παραγωγών Ελληνικού Κινηµατογρά-
φου, η Ένωση Τεχνικών, οι αιθουσάρχες-κινηµατογραφιστές, η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Θεάµατος- Ακροάµατος, ο Σύνδεσµος
Ανεξάρτητων Παραγωγών Οπτικοακουστικών Έργων, το Σωµα-
τείο Ελλήνων Ηθοποιών, η Ελληνική Ακαδηµία Κινηµατογράφου.
Όλοι αυτοί εξέδωσαν µία κοινή ανακοίνωση και ζητούν την από-
συρση του άρθρου και να γίνει µε διαβούλευση. 

Τούτων δοθέντων, όλων όσων ανέφερα, εµείς ως αυτοί που
αγωνιούµε να συνεχίσει η επιτυχία του εγχειρήµατος, όπως µε
πολιτική γενναιότητα η Υπουργός παραδέχτηκε, ως αυτοί που
στηρίξαµε τις θετικές αλλαγές το καλοκαίρι που πέρασε µε την
αύξηση των κινήτρων, ζητάµε να ακούσει η Υπουργός για µία
ακόµη φορά τον χώρο και τον κλάδο, να αποσύρει τη διάταξη,
να τη φέρει ξανά στη διαβούλευση, αφού όλοι έχουν συµφωνή-
σει σε ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο και τότε θα συµφωνήσουµε
και εµείς. Ειδάλλως, καταψηφίζουµε την ανωτέρω διάταξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,

κύριε Κάτση, έχετε πάει στα δέκα και µισό λεπτά.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στην κυρία Υπουργό να δώσει κάποια

απάντηση και µετά θα ακολουθήσει ένας κύκλος των εισηγητών
και ειδικών αγορητών, που θα σας εξηγήσω το πώς και µε τι
χρόνο. 

Κυρία Μενδώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή πολλά ακούγονται, θα πω δύο λόγια για αυτά που µόλις

είπε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
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Κατ’ αρχάς, πληµµύρα η Ακρόπολις. Όφειλε να ξέρει ότι η
Ακρόπολη τα τελευταία χρόνια πληµµυρίζει. Γιατί; Από τη βόρεια
κλιτύ, από τη σηµαία µέχρι την Κλεψύδρα υπάρχουν δεκαεπτά
υδρορροές, οι οποίες έχουν απενεργοποιηθεί για να µην φεύγουν
τα νερά προς την αστική περιοχή. 

Στην νότια κλιτύ, από τις υδρορροές που υπάρχουν, οι ενεργές
είναι ελάχιστες. Οι περισσότερες είναι βουλωµένες εδώ και χρό-
νια. Όλα τα νερά φεύγουν από τρεις µόνο υδρορροές, που είναι
από το ηλεκτρολογείο µέχρι την Κλεψύδρα, στην περιοχή πάνω
από τον ανελκυστήρα, τον οποίο κάναµε και είµαστε περήφανοι
για το έργο, είµαστε περήφανοι για την προσβασιµότητα της
Ακρόπολης. 

Επαναλαµβάνω, η Ακρόπολη πάντα πληµµυρίζει. Ξέρετε ποια
ήταν η συνέπεια; Έπεσε ένα τµήµα του τείχους εξαιτίας αυτών
των πληµµυρών το 2014 στη βόρεια κλιτύ. Τώρα, µε τις διαδροµές,
έγινε για πρώτη φορά φρεάτιο στην Ακρόπολη, προκειµένου να
προστατευθεί η νότια κλιτύς. Ήδη, εκπονείται υδραυλική µελέτη,
για να λυθεί οριστικά το πρόβληµα, ενώ τα πέντε χρόνια της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ δεν σας πέρασε καν από το µυαλό να εκ-
πονήσετε τέτοια υδραυλική µελέτη, αν και γνωρίζατε την πτώση
του τείχους το 2014. 

Επειδή ακούστηκε και κάτι άλλο, ότι η Κυβέρνηση δεν νοιάζεται
για τους ανθρώπους του πολιτισµού, για τις µικρές επιχειρήσεις
κ.λπ., θα πω ένα παράδειγµα. Έχω φυσικά όλα τα στοιχεία και το
λέω. Μία ΑΜΚΕ και οι άνθρωποί της -είναι η ΑΜΚΕ Μεταξουργείο-
το 2020 πήραν από το Υπουργείο Πολιτισµού 35.000 ευρώ. Πώς;
Οι 15.000 ευρώ ήταν στο πλαίσιο της επιχορήγησης των θεάτρων,
την οποία διπλασιάσαµε από το 1 εκατοµµύριο στα 2 εκατοµµύρια.
Από το Ειδικό Αναπτυξιακό Πρόγραµµα που κάναµε λόγω του
COVID-19 για ψηφιοποίηση πολιτιστικού αποθέµατος, η ίδια η
ΑΜΚΕ έλαβε άλλες 18.000 ευρώ και τέλος έλαβε 2.000 ευρώ ως
ΑΜΚΕ µέσα στο πλαίσιο της οριζόντιας ενίσχυσης. Σύνολο: 35.000
ευρώ. Δεν τα λες και λίγα! 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τότε γιατί φωνάζουν,
κυρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε, κυρία
Αναγνωστοπούλου.

Ευχαριστούµε, κυρία Υπουργέ. 
Θα πάµε τώρα σε έναν κύκλο δευτερολογιών όσων εκ των ει-

σηγητών και ειδικών αγορητών το επιθυµούν φυσικά για πέντε
λεπτά, µε την παράκληση όµως τα πέντε λεπτά να τηρούνται. 

Ο κύκλος αυτός, όπως συνηθίζεται, ξεκινά από τις µικρότερες
σε δύναµη Κοινοβουλευτικές Οµάδες και ολοκληρώνεται µε τον
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας.

Ρωτώ τον κ. Γρηγοριάδη, εάν επιθυµεί να δευτερολογήσει.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Εν τιµή, κύριε Πρόεδρε, έχω εξαντλή-

σει και τη δευτερολογία µου και την τριτολογία µου. Έχω µιλήσει
είκοσι τέσσερα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το είδα. Κατ’ αρχάς,
όλοι ή εν πάση περιπτώσει, οι περισσότεροι έχετε κάνει χρήση. Το
Προεδρείο ήταν άνετο. Παρ’ όλα αυτά, δεν τίθεται κανένα τέτοιο
εµπόδιο. Δεν τίθεται θέµα, ούτε κοιτάζω εγώ πόσο χρόνο µιλή-
σατε. Εάν θέλετε, µπορείτε να πάρετε τον λόγο. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Έχω προσέξει ότι µας αγαπάτε όλους
τους Βουλευτές, αλλά εγώ δεν επιθυµώ να δευτερολογήσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν ξέρω, εάν η κ.

Ασηµακοπούλου θέλει να πάρει τον λόγο για δευτερολογία. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα πάρω τον λόγο

για δευτερολογία. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Προχωρούµε στον κ. Δελή, ο οποίος έχει και τον λόγο.
Κύριε Δελή, εάν µιλήσετε από τη θέση σας, θα φοράτε µάσκα.

Εάν όχι, θα έρθετε στο Βήµα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και νοµίζω ότι

δεν θα εξαντλήσω το πεντάλεπτο, θα είµαι αρκετά σύντοµος. 
Έχουµε πει πάρα πολλά από τη δική µας πλευρά για τα πρώτα

45 άρθρα του νοµοσχεδίου, σε αντίθεση µε τις υπόλοιπες πολιτι-
κές δυνάµεις που ελάχιστα αναφέρθηκαν έως και καθόλου σε
αυτό το ζήτηµα, που το θεωρούµε κεντρικό πυρήνα και όλη την

ουσία του νοµοσχεδίου, που απογειώνει την εµπορευµατοποίηση
και εντείνει ακόµα περισσότερο την επιχειρηµατικότητα στον
χώρο του πολιτισµού. Θα αναφέρω µονάχα ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα για τον τρόπο που γίνεται αυτό και για το πώς συναρ-
τάται και µε τις αντίστοιχες αλλαγές στην παιδεία. 

Όπως είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ο παιδευτικός ρόλος ενός
µουσείου ολοκληρώνεται, θεµελιώνεται, εάν θέλετε, µέσα από τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα, που αυτό µπορεί και πρέπει να εκπο-
νεί, έτσι ώστε να έχουν πρόσβαση σε αυτά τα προγράµµατα η νε-
ολαία, οι µαθητές, οι φοιτητές, όλος ο λαός. 

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό το οποίο συζητάµε
σήµερα, αυτά εκπαιδευτικά προγράµµατα θα είναι εµπορεύσιµα
είδη. Θα τα πουλάει αυτός ο Οργανισµός Διαχείρισης και Αξιοποί-
ησης Πολιτιστικών Πόρων, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για το ποια θα
είναι ή δεν θα είναι η πρόσβαση για µεγάλα τµήµατα των λαϊκών
στρωµάτων σε αυτές τις δραστηριότητες, σε αυτά τα εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα. 

Η δική µας γνώµη είναι ότι αυτά θα πρέπει να είναι δωρεάν για
όλους και να είναι προσβάσιµα φυσικά σε όλον τον λαό και κυρίως
στη νέα γενιά. 

Δεν θα µιλήσω περισσότερο για το νοµοσχέδιο, ούτε για τις επι-
µέρους του διατάξεις. Θα αναφερθώ µονάχα σε δύο τροπολογίες.
Συγκεκριµένα στην τροπολογία 652/25, ένα κοµµάτι της οποίας
αναφέρεται στην Ορχήστρα των Χρωµάτων. Συµφωνούµε ότι οι
διοικούντες αυτή την ορχήστρα δεν ευθύνονται προσωπικά για τη
µη καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών και λοιπών προσαυξή-
σεων -αλίµονο!-, αφού το χρέος το οποίο τους προέκυψε είναι,
επειδή δεν καταβλήθηκε η κρατική επιχορήγηση. 

Ασφαλώς και συµφωνούµε να απαλλαγούν από κάθε µέτρο σε
βάρος τους. Όµως, θεωρούµε ότι αυτό το βήµα το οποίο γίνεται
είναι µισό. Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να εξοφλήσει και
την οφειλή, για να µην χαθούν τα ένσηµα των εργαζοµένων. Αυτό,
κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να διατυπωθεί ρητά και στο άρθρο.
Υπάρχει χρόνος, µπορεί να διατυπωθεί.

Παρακάτω, στο επόµενο σηµείο, στο σηµείο 6, µε τη ρύθµιση
που εισάγεται σε αυτή την τροπολογία πολύ απλά γίνεται ένα
ακόµη δώρο στα κανάλια, αφού αυξάνεται η προθεσµία που πρέ-
πει αυτά να υπογράψουν συµβάσεις για τη διάθεση του 1,5% για
παραγωγή οπτικοακουστικού έργου. Διευκολύνσεις, δηλαδή, επί
διευκολύνσεων και για ένα ποσοστό το οποίο τις περισσότερες
φορές δεν πληρώνεται καν.

Συνολικά, παρά το ότι διακείµεθα θετικά απέναντι σε αυτό που
είπα για την Ορχήστρα των Χρωµάτων και επειδή υπάρχουν και
άλλα άρθρα παραπάνω που εµπορευµατοποιούν τις υπηρεσίες
του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και επειδή όπως κατα-
λαβαίνετε υπάρχει µια δυσκολία να συγκεράσει κανείς διαφορετι-
κές διατάξεις, µε τις οποίες µε άλλες συµφωνεί και µε άλλες
διαφωνεί, τελικά καταλήγουµε εδώ να ψηφίσουµε «όχι» στη συγ-
κεκριµένη τροπολογία.

Θα κλείσω µε την τροπολογία που κατατέθηκε τελευταία από
το Υπουργείο Υγείας. Και αυτή η τροπολογία αποτελείται από τρία
άρθρα. Αν ερχόταν µονάχα το πρώτο άρθρο και συγκεκριµένα η
πρώτη παράγραφος του πρώτου άρθρου, θα το ψηφίζαµε ειλι-
κρινά, γιατί αφορά τα δεδουλευµένα των εφηµεριών των ιατρών
και του νοσηλευτικού προσωπικού, παρά το ότι αυτά τα δεδου-
λευµένα προβλέπεται να δοθούν -έτσι είναι άλλωστε, έτσι συµβαί-
νει- όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά από τα διαθέσιµα
των νοσοκοµείων. Αν υπάρχουν διαθέσιµα, αν τα νοσοκοµεία
έχουν τα αντίστοιχα έσοδα. 

Όµως, παρακάτω, το δεύτερο άρθρο αφορά στο ζήτηµα της
πληρωµής από τις κρατικές δοµές υγείας, από τα κέντρα υγείας,
τα νοσοκοµεία, τους ασφαλιστικούς φορείς, από όλους αυτούς,
των τεστ για τον κορωνοϊό στα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα.
Όλοι θυµόµαστε πριν από λίγες ηµέρες την Κυβέρνηση να ανα-
κοινώνει τη διατίµηση του τεστ, για µεν τον µοριακό έλεγχο στα
40 ευρώ, για δε το rapid test, το γρήγορο, στα 10 ευρώ. Δεν πέ-
ρασαν παρά λίγες ηµέρες και οι τιµές αυτές αυξήθηκαν, προφα-
νώς µετά από απαίτηση των γνωστών ιδιωτικών κέντρων υγείας
και των ιδιοκτητών τους, και το 40 έγινε 60 και το 10 έγινε 20. Πριν
καλά-καλά, δηλαδή, διατυπώσουν τις επιθυµίες τους οι ιδιώτες
κλινικάρχες και οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων,
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η Κυβέρνηση φροντίζει να ικανοποιεί άµεσα τις επιθυµίες τους. Αν
πρόκειται για τα αιτήµατα των εργαζοµένων, εκεί «δεν υπάρχει
χρόνος», «δεν υπάρχουν χρήµατα», παντού υπάρχουν προβλή-
µατα.

Κοιτάξτε, αυτό που προκύπτει ως συµπέρασµα, που προκύπτει
βεβαίως εκ νέου και είναι ορατό πια σε όλους, είναι ο παρασιτικός
χαρακτήρας του ιδιωτικού τοµέα της υγείας και το πόσο τελικά
αναγκαίο είναι ειδικά σήµερα να επιταχθεί το σύνολο του ιδιωτικού
τοµέα, πολύ περισσότερο αυτό των ιδιωτικών διαγνωστικών κέν-
τρων, να υπαχθούν όλα κάτω από δηµόσιο έλεγχο και να τεθούν
στην υπηρεσία της επιδηµιολογικής επιτήρησης. 

Μια επιδηµιολογική επιτήρηση, η οποία προβλέπεται παρακάτω
στο άρθρο 3 για τις κοινωνικές δοµές, για άτοµα µε αναπηρία -βε-
βαίως, έτσι πρέπει να γίνεται- για τα σωφρονιστικά καταστήµατα,
για τις Ένοπλες Δυνάµεις, την Ελληνική Αστυνοµία, εκεί όπου δη-
λαδή υπάρχει ιδιαίτερα µεγάλος συγχρωτισµός. Μόνο που, όµως,
κύριε Πρόεδρε, αυτή η επιδηµιολογική επιτήρηση και η διενέργεια
των τεστ δεν µπορεί να γίνεται σε αυτούς τους χώρους µια φορά
τον µήνα. Είναι πάρα πολύ µεγάλο αυτό το διάστηµα. Κατά τη
γνώµη µας, θα πρέπει να γίνεται κάθε εβδοµάδα, έτσι ώστε να πα-
ρακολουθείται ακόµα πιο στενά η εξέλιξη της πανδηµίας σε αυ-
τούς τους χώρους, όπου συγκεντρώνονται πολλοί άνθρωποι.

Συνολικά θα ψηφίσουµε «παρών» στη συγκεκριµένη τροπολο-
γία, παρά το ότι αν ερχόταν µόνη της η αρχική διάταξη για τις εφη-
µερίες θα την ψηφίζαµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Δελή.
Καλώ τον ειδικό αγορητή του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Δηµή-

τρη Κωνσταντόπουλο για τη δευτερολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, ολοκληρώθηκε, λοιπόν, η
συζήτηση για το νοµοσχέδιο αναδιοργάνωσης του Ταµείου Αρχαι-
ολογικών Πόρων ως νέος Οργανισµός Διαχείρισης και Ανάπτυξης
Πολιτιστικών Πόρων. Ουσιαστικά ο νέος οργανισµός είναι γεγο-
νός, µε τη νέα του δοµή και µε διευρυµένες θα έλεγα αρµοδιότη-
τες, που καλείται να αξιοποιήσει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
τους πολιτιστικούς πόρους της πατρίδας µας και να βελτιώσει τις
υποδοµές των αρχαιολογικών χώρων και µουσείων, υπηρετώντας
βέβαια πάντα το δηµόσιο συµφέρον. 

Αυτό που έπρεπε να κάνει άµεσα το Υπουργείο είναι να κινήσει
διαδικασίες για προσλήψεις, διότι χωρίς το κατάλληλο προσωπικό
οι στόχοι του οργανισµού θα παραµείνουν ένα απλό ευχολόγιο.
Άλλωστε, µην ξεχνάτε, αρµοδιότητες χωρίς ανθρώπινο δυναµικό
και χωρίς πόρους δεν µπορούν να προχωρήσουν.

Όσον αφορά το Μουσείο Βρανά, να σηµειώσω εδώ ότι η δωρεά
στο ελληνικό δηµόσιο αποτελεί µια παρακαταθήκη στις επόµενες
γενιές. Η αποδοχή της δωρεάς, που δεν πραγµατοποιήθηκε τελικά
µε το παρόν νοµοσχέδιο περιµένουµε, κυρία Υπουργέ, να περιλη-
φθεί από εσάς σε ένα νέο νοµοσχέδιο και να έρθει σύντοµα στη
Βουλή προς ψήφιση. Μάλιστα εδώ θα ήθελα να τονίσω να έρθει
µετά από συνεννόηση και διαβούλευση του Υπουργείου µε τη δω-
ρήτρια εταιρεία «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ».

Τώρα, να θυµίσω, µιας και αναφέρθηκε η πρόταση της κυρίας
Κονιόρδου που αφορά τη σύσταση του διοικητικού συµβουλίου
του Μουσείου Βρανά. Η πρόταση της κ. Κονιόρδου ήταν σύµφωνη
µε τη συµβολαιογραφική πράξη δωρεάς του µουσείου στο δηµό-
σιο από την εταιρεία «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ», µια συµβολαιογραφική
πράξη που έληξε τον Μάρτιο του 2019 µε ευθύνη της τότε κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δηλαδή, µε ευθύνη της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τότε δεν ήρθε προς ψήφιση η αποδοχή της δωρεάς
του µουσείου και µε ευθύνη της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δεν περιήλθε
η συµβολαιογραφική πράξη δωρεάς στην επόµενη ηγεσία του
Υπουργείου και φυσικά στην επιτροπή και τους Βουλευτές. Τα
µέλη µάλιστα της επιτροπής έλαβαν γνώση της συµβολαιογραφι-
κής πράξης µετά το πέρας της επιτροπής που συζητήθηκε προ
δύο ηµερών για τα άρθρα. Εδώ διερωτώµαι, λοιπόν, για τα κρο-
κοδείλια δάκρυα κάποιων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο δανεισµός αντικειµένων της πολιτιστι-
κής µας κληρονοµιάς σε µουσεία του εξωτερικού δίνει τη δυνατό-

τητα στον πολιτισµό µας να φτάσει στα πέρατα της γης. Άλλωστε,
ας µην ξεχνάµε, προορισµός των πολιτιστικών αγαθών και αρχαι-
οτήτων δεν είναι να µένουν αραχνιασµένα σε αποθήκες µουσείων,
αλλά να γίνονται κτήµα της ανθρωπότητας και των πολιτών της
γης, όπως είπα και το πρωί, ώστε να µετατρέπονται αυτά ή αυτές
οι αρχαιότητες σε πρεσβευτές του Ελληνισµού.

Ο αρχαίος ελληνικός πολιτισµός, αγαπητοί συνάδελφοι, τα µνη-
µεία µας, η ιστορία µας, η πολιτιστική κληρονοµιά µας αποτελούν
ένα µεγάλο συγκριτικό πλεονέκτηµα για τη χώρα µας, γεγονός βέ-
βαια που πρέπει να αναδεικνύεται καθηµερινώς παγκοσµίως. 

Η συνεργασία του Μουσείου Μπενάκη, κυρία Υπουργέ, και του
Μουσείου Ελληνικού Πολιτισµού της Μελβούρνης ανοίγει νέες
προοπτικές για την πατρίδα µας και φυσικά τούτο µε τον έλεγχο
του δηµοσίου και πάντα τη σύµφωνη γνώµη του ΚΑΣ, ώστε να δια-
σφαλιστεί εδώ η συνεργασία αυτή που θα λειτουργήσει ευεργε-
τικά για τα µουσεία µας και τον ελληνικό µας πολιτισµό. 

Είναι θετικό, κυρία Υπουργέ, ότι αποδεχθήκατε την πρότασή
µας και τον χρόνο της διαδικασίας ανανέωσης του δανεισµού των
αρχαιοτήτων. 

Να αναφερθώ, τέλος, στην τροπολογία του Υπουργείου Πολιτι-
σµού για το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Με τη διάταξη
που φέρνετε, κυρία Υπουργέ, περιορίζονται οι αρµοδιότητες και
το πλαίσιο της αυτονοµίας των διευθυντών του µουσείου, οι οποίοι
ουσιαστικά µετατρέπονται σε εκτελεστικούς υπαλλήλους. 

Επίσης, ιδρύετε µια ακόµη θέση διευθυντή µέσα στο Εθνικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Δηλαδή, θα υπάρχει ένας επιπλέον
διευθυντής στο µουσείο µε τα ίδια προσόντα, αλλά διορισµένος
από τον Υπουργό. Τι σηµαίνει τούτο; Σύγκρουση αρµοδιοτήτων.
Αυτό σηµαίνει και αυτό ας κρατηθεί. 

Με τις ρυθµίσεις αυτές, κυρία Υπουργέ, δεν βοηθάτε το Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης να αναπτυχθεί. Ξαναδείτε το. Αντιθέτως,
αυτό που θα έπρεπε να έχετε επιλύσει είναι η έλλειψη καλλιτεχνι-
κού διευθυντή στο µουσείο που παραµένει εδώ και δύο χρόνια
ακέφαλο, τόσο µε ευθύνη δικιά σας, όσο και µε ευθύνη της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Και εδώ σας ερωτώ, βέ-
βαια: «Μέχρι πότε;» Πρέπει να δώσετε µια απάντηση.

Τέλος, όσον αφορά το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, η
εισαγωγή διατάξεων σε νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό, τη στιγµή
που το νοµοσχέδιο για τη Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού είναι
σε διαβούλευση, δεν ωφελεί. Σίγουρα δεν αποτελεί -θα έλεγα στον
φίλο µου, τον Κυριάκο Πιερρακάκη, τον Υπουργό- δείγµα σωστής
νοµοθέτησης.

Τέλος, να πω ότι κατατέθηκε τελευταία στιγµή και µια τροπο-
λογία από το Υπουργείο Υγείας, την οποία δεν ήρθε καν ο Υπουρ-
γός να υποστηρίξει. Θα ήθελα να τον ρωτήσω, γιατί έµεινε ορφανή
αυτή η τροπολογία; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Θα δώσω τον λόγο στην κυρία Υπουργό, για να καταθέσει κά-

ποια νοµοτεχνική βελτίωση.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ναι, είναι τρία σηµεία:
Στην παράγραφο 3 του άρθρου 46, µετά τα αρχικά «Μ.Ν.Ε.Π»,

δηλαδή Μουσείο Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού, τίθεται κόµµα
(,), διαγράφεται η λέξη «και» και µετά τη λέξη «Ζυγοµαλά» τίθενται
οι λέξεις «και του Δήµου Ωρωπού».

Στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του εσωτερικού άρθρου
17 του άρθρου 60, η ηµεροχρονολογία «31-12-2021» αντικαθίστα-
ται από την ηµεροχρονολογία «2-2-2022».

Στην προσθήκη – τροπολογία υπ’ αριθµόν 649/8-12-2020, στην
περίπτωση αα’ της περιπτώσεως α’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου µόνου της Τροπολογίας-Προσθήκης, διαγράφονται οι λέξεις
«Υπηρεσία Στρατηγικού Σχεδιασµού της» και οι λέξεις «Γενικής
Γραµµατείας» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Γενική Γραµµα-
τεία». 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να διαµοι-
ραστεί σε όλους τους συναδέλφους.

Και να δώσω τον λόγο στην κ. Ραλλία Χρηστίδου, εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Να σας καλέσω στο Βήµα
καλύτερα, κυρία συνάδελφε, για να ακούγεστε καλύτερα, γιατί
µέσα από τη µάσκα, δεν ξέρω αν µπορείτε. Έχετε τον λόγο. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω τη δευτεροµιλία µου και θα προσπαθήσω να είµαι

όσο γίνεται περισσότερο συνοπτική. 
Στο άρθρο 4, στην αναφορά για τα αναψυκτήρια, βλέπουµε να

εισάγετε τη ρύθµιση µε εξαίρεση το άρθρο 15 του ν.4013/2011.
Με τη συγκεκριµένη εξαίρεση θα µπορούν να παραταθούν µέχρι
δώδεκα χρόνια οι υπάρχουσες µισθώσεις των αναψυκτηρίων ή
οι νέες µισθώσεις που θα γίνουν. Είναι έτσι; Το καταλαβαίνουµε
σωστά; Χρειαζόµαστε µια ρητή απάντηση, γιατί πολύ φοβόµαστε
ότι έχουµε δίκιο. Και βέβαια, σε αυτή την περίπτωση θα καταψη-
φίσουµε.

Στο άρθρο 5, που αφορά την ίδρυση νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου για την αξιοποίηση της περιουσίας του ΟΔΑΠ, θα
ψηφίσουµε «κατά».

Στο άρθρο 14 ψηφίζουµε «κατά», ακριβώς επειδή προωθεί µια
άµετρη εµπορευµατοποίηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς. Το
άρθρο αυτό φτάνει στο σηµείο να προβλέπει πόρους από εκπαι-
δευτικά προγράµµατα, συνέδρια και εν γένει από εκπαιδευτικές
δράσεις των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού αλλά και των πανεπιστηµίων. Προβλέπονται, δηλαδή, πόροι
από δηµόσια αγαθά που πρέπει να προσφέρονται δωρεάν από
την πολιτεία. 

Στο άρθρο 15 στην παράγραφο 8 το ποσοστό των εσόδων από
άλλα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και το Μουσείο Ακρό-
πολης παραπέµπεται στο µέλλον µε έκδοση κοινής υπουργικής
απόφασης, εκτός δηλαδή κοινοβουλευτικού ελέγχου. Συνεπώς
αντιλαµβάνεστε ότι το καταψηφίζουµε κι αυτό.

Το άρθρο 16 προβλέπει ότι ο ΟΔΑΠ θα χρηµατοδοτεί εκδηλώ-
σεις φορέων γενικώς. Αν έλεγε «δηµοσίων φορέων» ή έστω «µη
κερδοσκοπικών φορέων» θα µπορούσαµε να το συζητήσουµε.
Συνεπώς καταψηφίζουµε και αυτό.

Στο άρθρο 46 για το Μουσείο Ζυγοµαλά, εφόσον αντιδρά η
τοπική κοινωνία, είµαστε αντίθετοι.

Στο άρθρο 48 καλούµε µε ονοµαστική ψηφοφορία όλους να
τοποθετηθούν αναφορικά µε την εξαγωγή των αρχαιοτήτων για
πενήντα χρόνια. Ακούσαµε την τοποθέτηση της Υπουργού, που
ισχυρίστηκε ότι µετά από διαπραγµάτευση του Μπενάκη µε τον
επενδυτή µειώθηκαν οι απαιτήσεις από εκατό χρόνια σε πενήντα.
Το Υπουργείο, λοιπόν, παρακολουθούσε σε ποιο νούµερο θα κά-
τσει η διαπραγµάτευση, προκειµένου να νοµοθετήσει και µάλι-
στα, να νοµοθετήσει ένα άρθρο που θα αφορά όλα τα µουσεία
και όχι µόνο το Μπενάκη. Υποθέτουµε, λοιπόν, ότι, αν αύριο κά-
ποια στιγµή έρθει το Μουσείο τάδε και ζητήσει, επειδή έχει άλλο
επενδυτή, τα εβδοµήντα χρόνια, τότε θα ξαναλλάξετε το νόµο.
Αυτό εµείς το ονοµάσουµε «ευτελισµό της κοινοβουλευτικής λει-
τουργίας».

Και ξεκαθαρίζουµε: Είµαστε υπέρ του να δηµιουργηθεί ελλη-
νικό µουσείο στη Μελβούρνη. Σε αυτό µπορώ να πηγαίνουν για
δέκα χρόνια υπό τους όρους του αρχαιολογικού νόµου αρχαι-
ότητες-πρεσβευτές του ελληνικού πολιτισµού, αρχαιότητες-σύν-
δεσµοι µε την ελληνική Οµογένεια, την οποία τιµούµε και τη
θέλουµε κοντά στην πατρίδα. Μετά το πέρας, όµως, των δέκα
χρόνων να πάνε στη θέση τους άλλες αρχαιότητες. Τόσο απλά.
Τα υπόλοιπα εξυπηρετούν άλλα συµφέροντα και όχι τα συµφέ-
ροντα της πολιτιστικής διπλωµατίας ή των Ελλήνων οµογενών.
Άλλα συµφέροντα!

Στο άρθρο 49 η µη απάντηση για τα εκθέµατα που πρέπει να
πάνε στο Μουσείο Μεσαράς µάς οδηγεί να καταψηφίσουµε. Δεν
αρκεί γι’ αυτό µια δήλωση, όπως είπε ο έµπειρος κατά τα άλλα
εισηγητής του Κινήµατος Αλλαγής. Αναρωτιόµαστε πώς έπεσε
σε τέτοιο λάθος. Θεωρούµε ότι χρειάζεται διόρθωση του άρ-
θρου.

Όσον αφορά τα άρθρα 54 και 55, προφανώς είναι αδιαφανείς
διαδικασίες και συνεπώς ψηφίζουµε «κατά».

Άρθρο 56: Ταµείο Αλληλοβοήθειας. Τα είπαµε και στις επιτρο-

πές, τα είπα και στην πρωτοµιλία µου: παράταση εκκαθάρισης,
παράταση συγκάλυψης. Απαντώντας η Υπουργός επέλεξε πάλι
τη στάση του Πόντιου Πιλάτου. Σας καλούµε, λοιπόν, να ψηφί-
σετε ονοµαστικά.

Άρθρο 58. Επίσης, αναφέρθηκα εκτενώς προηγουµένως.
Οµοίως σας καλούµε να ψηφίσετε ονοµαστικά. Να ξανατονί-
σουµε ότι όλα τα σωµατεία και οι συλλογικότητες του κινηµατο-
γράφου είναι ενάντια σε αυτό το άρθρο και ζητούν την
απόσυρση του, γιατί καταλαβαίνουν την ανεργία και την µείωση
µισθών που θα φέρει. Αντί να βοηθάτε τις δυνάµεις του πολιτι-
σµού, τις υπονοµεύετε. 

Επίσης, δηλώνουµε ότι καταψηφίζουµε όλες τις τροπολογίες
που έφεραν οι Υπουργοί. 

Ειδικά για την τροπολογία που αφορά το άρθρο 45 του αρχαι-
ολογικού νόµου ζητάµε ονοµαστική ψηφοφορία. Για άλλη µια
φορά νοµοθετείτε εν κρυπτώ, χωρίς διαβούλευση. Εισάγετε την
πιστοποίηση των µουσείων, δηµόσιων και ιδιωτικών, ανάλογα µε
το πόσο προσωπικό έχουν και πόσο εξωστρεφή είναι. Ένα περι-
φερειακό µουσείο, στο οποίο εσείς δεν έχετε προσλάβει εργα-
ζόµενους, πώς άραγε θα είναι εξωστρεφές; Αυτό το µουσείο µε
δική σας ευθύνη, αφού δεν το στελεχώσατε, δεν θα πιστοποι-
ηθεί. Και µετά; Το αφήνετε να αιωρείται. Θα κλείσει; Θα µειωθεί
και άλλο το προσωπικό και η χρηµατοδότησή του; Τι θα γίνει; 

Είπατε ότι θα φέρετε νοµοσχέδιο για τα µουσεία το επόµενο
τρίµηνο. Αποσύρετε, λοιπόν, την τροπολογία. Φέρτε την τότε ως
άρθρο. Και σας αρέσει-δεν σας αρέσει, κάντε µια προσπάθεια
να αποδεχθείτε και να συµµετέχετε σε µια σωστή διαβούλευση
και όχι να φέρνετε έτσι τις τροπολογίες µέσα στη νύχτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ και στα όσα είπε η Υπουρ-

γός για τα αρχαία της Στάσης Βενιζέλου. Είναι ενδιαφέρον ότι
µας είπε ότι το ICOM δεν ήξερε τι ψήφιζε. Νοµίζω ότι θα έπρεπε
να είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί και να µην αναφερόµαστε απα-
ξιωτικά, ιδιαίτερα όταν αναφερόµαστε σε διεθνείς οργανισµούς.
Και ξεχνάει ότι τα µέλη του ΚΑΣ έστειλαν στα αγγλικά επιστολή
στο διεθνές ICOM προσπαθώντας να δικαιολογήσουν την από-
φασή τους. Πώς µας λέτε, λοιπόν, ότι δεν ήξερε το ICOM τι ψή-
φιζε;

Μας εγκάλεσε, επίσης, ότι κακώς ασχολούµαστε µε ένα θέµα
που είναι στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Αυτό το λέει η Υπουρ-
γός που επισκέφθηκε αυτοπροσώπως την Πρόεδρο του Συµβου-
λίου της Επικρατείας την παραµονή της εκδίκασης της υπόθεσης
των αρχαίων Βενιζέλου. Επίσης, δικαιούται να κάνει και τις πρω-
τοφανείς επισκέψεις που υπονοµεύουν τη διάκριση των εξουσιών
κι εµείς υπερβάλλουµε, που φέρνουµε ένα τέτοιο θέµα στη
Βουλή; Και σας ρωτάµε: Αυτό εννοείτε, όταν λέτε να αφήσουµε
τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της; 

Φέραµε τέσσερις επείγουσες τροπολογίες ως ΣΥΡΙΖΑ: Οικο-
νοµική ενίσχυση των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης. Πο-
σόστωση ελληνικού ρεπερτορίου σε ραδιοφωνικούς σταθµούς.
Μείωση του ΦΠΑ στα εισιτήρια πολιτισµού. Ενίσχυση του θεσµού
του δανεισµού στις δηµόσιες βιβλιοθήκες.

Όλα τα βρήκατε καλά, τίποτα, όµως, δεν υιοθετείτε. Τα παρα-
πέµπετε στο µέλλον. Άλλωστε, από πριν µας είπατε ότι έχετε ήδη
αναλάβει δράση άµεσα και αποτελεσµατικά. 

Και αναρωτιέµαι, έχετε φίλους καλλιτέχνες; Αυτά σας λένε;
Γιατί αν ισχύει αυτό, τότε είναι καιρός να ρωτήσετε και κάποιους
άλλους. Αν ίσχυαν αυτά που λέγατε, δεν θα βγει ο κόσµος στην
ανεργία οκτώ µήνες, δέκα µήνες, δεκαπέντε µήνες. Αν ίσχυε
πράγµατι και ήταν ειλικρινές το ενδιαφέρον σας, δεν θα γινόν-
τουσαν συσσίτια. Αυτή είναι η αλήθεια και η αλήθεια έχει αυτα-
πόδεικτη εγκυρότητα, δεν χρειάζεται εµένα, δεν χρειάζεται τον
ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί αν όντως το ενδιαφέρον σας είναι πραγµατικό,
κυρία Υπουργέ, τότε εδώ πέρα τίθεται θέµα αναποτελεσµατικό-
τητας. Ή όντως δεν ενδιαφέρεστε ή όντως είσαστε αποτελεσµα-
τικοί. 

Εξορίσατε τη διαφάνεια από το λεξιλόγιό σας, ονοµάσατε την
προχειρότητα αποτελεσµατικότητα, την εξυπηρέτηση ξένων
επενδυτικών συµφερόντων την βαφτίσατε πολιτιστική διπλωµα-
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τία. Σας καλούµε, λοιπόν, να υπηρετήσετε το δηµόσιο συµφέρον,
αλλά προφανώς µαταιοπονούµε, γιατί είναι προφανές ότι για
εσάς είναι αντιπαθής κάθε τέτοια σκέψη. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Να δώσω τον λόγο στην Υπουργό κ. Μενδώνη για µια νοµοτε-

χνική βελτίωση.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, εσείς ήσασταν και Υπουργός. Είναι καλό πράγµα οι νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, γιατί καµιά φορά χρειάζεται ένα «και»,
ένα κόµµα. Εγώ τώρα µεταφέρω την πείρα µου κι εσείς τη δικιά
σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Έχετε δίκιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει θέµα.

Δεν θα αδικηθεί κανένας. Όλοι θα δικαιωθείτε. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Στην υπ' αριθµόν 657/30 από 10-12-2020 τροπολογία του
Υπουργείου Υγείας το β’ εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
3 αντικαθίσταται ως εξής: «Η σχετική δαπάνη θα βαρύνει τον
ΙΦΕΤ, µέσω επιχορήγησής του από το Υπουργείο Υγείας, ο προ-
ϋπολογισµός του οποίου ενισχύεται µε την έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση του άρθρου πέµπτου της από 25-2-2020 πράξης νοµο-
θετικού περιεχοµένου «Κατεπείγοντα µέτρα αποφυγής και πε-
ριορισµού της διάδοσης κορωνοϊού (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν.4682/2020 (Α’ 76)».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-

τίας, τον κ. Γεώργιο Κωτσό, για τη δευτερολογία του. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω λέγοντας πως η πανδηµία του κορωνοϊού δοκι-

µάζει τις αντοχές της κοινωνίας µας, ταλαιπωρεί τους συµπολί-
τες µας και έχει σπείρει τον φόβο, την αγωνία, την ανησυχία, το
άγχος και τη σύγχυση στους πολίτες. Γι’ αυτό καλό θα ήταν να
είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί στον δηµόσιο λόγο, να µην προ-
σπαθούµε να υποκαταστήσουµε τους επιστήµονες, να εµπιστευ-
θούµε τους ειδικούς. Είµαι βέβαιος ότι έτσι θα προσφέρουµε
καλές υπηρεσίες στην κοινωνία, στις Ελληνίδες και στους Έλλη-
νες, προστατεύοντας το υπέρτατο αγαθό της ζωής. 

Κάθε φορά εντυπωσιάζοµαι όλο και περισσότερο από το πόσο
εύκολα µερικοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποιούν στον
λόγο τους οξείες, ακραίες, βαρύγδουπες, βαριές, προσβλητικές
εκφράσεις στην προσπάθειά τους να καλύψουν την πολιτική
τους ανεπάρκεια.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η πολιτική σας παρθενία
απωλέσθη κατά τη διάρκεια της διακυβερνήσεώς σας, όπου το
περίφηµο αριστερό αφήγηµα απαξιώθηκε, αποµειώθηκε και κα-
ταρρίφθηκε. Και ξέρουν πλέον όλοι οι Έλληνες, όλες οι Ελληνί-
δες τι µπορείτε να πετύχετε, τι µπορέσατε να κάνετε και βεβαίως,
εξ αυτού του λόγου, σας οδήγησαν και στα έδρανα της Αντιπο-
λίτευσης. 

Και το λέω αυτό διότι σηκώσατε και στη σηµερινή συνεδρίαση
πολύ ψηλά ένα άδικο θέµα για τον πρόεδρο της επιτροπής. Τον
κατηγορήσατε για αντιδηµοκρατική συµπεριφορά, όταν -αν µη
τι άλλο- ο συγκεκριµένος πρόεδρος διακρίνεται για την ανοχή
του, για την ευγένειά του, για την κατανόηση του, που εσείς,
κυρία εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, το νιώσατε στην πρωτολογία σας,
που από τα δεκαπέντε λεπτά πήγατε στο τριαντάλεπτο και που
για µια τεχνική δυσκολία ο κ. Σκουρολιάκος πήρε τον λόγο δύο
φορές, δεν µπόρεσε να µιλήσει, δεν ήταν δυνατόν τεχνικά, δό-
θηκε ο λόγος στην κ. Αναγνωστοπούλου. Στη συνέχεια αποκα-
ταστάθηκε η επικοινωνία, πετάχτηκε ο κ. Σκουρολιάκος και
ζητούσε επιµόνως να πάρει τον λόγο, ενώ είχε ξεκινήσει άλλη
οµιλήτρια. Και βεβαίως αυτό αποτέλεσε αφορµή για εσάς να ση-
κώσετε το θέµα προσχηµατικά, για το θεαθήναι, για να δηµιουρ-
γήσετε εντυπώσεις και -ω θεοί!- να φύγετε από την Αίθουσα. 

Είναι αυτό πολιτική πρακτική; Δηλαδή σήµερα που η κ. Μακρή
δεν µπορούσε να συνδεθεί και δόθηκε ο λόγος στον επόµενο οµι-
λητή, είδατε να έχει την ίδια τακτική; Αυτή είναι η διαφορά του
πολιτικού πολιτισµού ανάµεσα µας. Αυτή είναι η διαφορά του επι-
πέδου. Και βέβαια µέσα από τις φωνές, µέσα από τις οξείες εκ-
φράσεις, µην έχετε την εντύπωση ότι πείθετε τον ελληνικό λαό.
Ίσα ίσα απογυµνώνεστε ακόµα περισσότερο και φυσικά δείχνετε
στον ελληνικό λαό πως πάσχετε από πολιτική πενία. 

Ακούσαµε από πάρα πολλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να
διατείνονται πως το νοµοσχέδιο έρχεται εσπευσµένα, λέει.
Εσπευσµένα µετά από ενάµιση χρόνο διακυβέρνησης περίπου
της Νέας Δηµοκρατίας; Εσπευσµένα γιατί για το ταµείο ανάδει-
ξης των αρχαιολογικών πόρων, το ΤΑΠ, έχετε µελέτες στα χέρια
σας από το 2012, το 2014, το 2015, από την MRB, από το Πανε-
πιστήµιο Αθηνών και δεν τις αξιοποιήσατε ποτέ µέσα στη γενικό-
τερη αδράνεια που σας διακρίνει και σας διακατέχει και ενώ
παραδέχεστε και οι ίδιοι ότι δεν µπορεί πλέον το ΤΑΠ µε την ορ-
γάνωση που έχει, µε την τεχνογνωσία που έχει, µε τη στελεχιακή
και οργανωτική λειτουργία να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της
σύγχρονης εποχής; Και έρχεται η Υπουργός µε συνέπεια και συ-
νέχεια να ικανοποιήσει τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και τις
προεκλογικές µας εξαγγελίες. Και µάλιστα αυτό το κάνει µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Χύσατε µάλιστα και πάρα πολύ σάλιο για το Μουσείο Βρανά -
οποία υποκρισία- αλλά και ταυτόχρονα και κροκοδείλια δάκρυα!
Μα, δεν είχατε στη διάθεσή σας δεκατέσσερις ολόκληρους
µήνες από την ώρα που κατατέθηκε το συµβόλαιο σ’ εσάς, για
να το κάνετε πράξη; Τι κάνατε; Απόλυτη απραξία. Και έρχεστε
σήµερα να δηµιουργείτε ένα τεράστιο θέµα, κατ’ επίφαση βέβαια
του ενδιαφέροντος σας, που δεν το επιδείξατε, όταν ήσασταν
κυβέρνηση. Και µάλιστα σε αυτή τη διαδικασία επικαλείστε και

µεγάλες προσωπικότητες, του Δεληβοριά, του Κούνδουρου, του
Ζιλ Ντασέν, λες και εµπλέκονται στη σηµερινή διαδικασία.

Να δούµε, λοιπόν, τι έχει γίνει; Κατηγορείτε την Υπουργό ότι
αυτόβουλα το έφερε, ετσιθελικά, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και προσπάθησε να υφαρπάξει όλη την περιουσία του Μουσείου
Βρανά, αγνοώντας το «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ». Λοιπόν, υπάρχει επι-
στολή από τις 10 Οκτωβρίου του 2019 από την εταιρεία «ΑΡΧΙ-
ΠΕΛΑΓΟΣ» προς την Υπουργό, που τι ζητάει; Να επισπεύσει τις
διαδικασίες ολοκλήρωσης της δωρεάς. Θυµίζω ξανά την ηµερο-
µηνία: 10 Οκτωβρίου του 2019. 

Στη συνέχεια έρχεται το θέµα στην κοινωνική διαβούλευση και
η εταιρεία «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» συµµετέχει µε έγγραφό της στις 9
Νοεµβρίου του 2020, έχει  συγκεκριµένες παρατηρήσεις αναφο-
ρικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, γεγονός που σηµαίνει ότι
και συµµετείχε και ήθελε να προχωρήσει η όλη διαδικασία. 

Και βέβαια, ενώ ξεκινήσαµε τις συνεδριάσεις της επιτροπής,
έρχεται γνωµοδοτικό σηµείωµα, πάλι κατ’ εντολήν της εταιρείας
«ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ», που λέει oτι δεν ικανοποιείται ο όρος πρό-
εδρος του νέου νοµικού προσώπου να είναι ο πρόεδρος της εται-
ρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ».

Και στην ερώτηση του συναδέλφου, του εισηγητή του Κινήµα-
τος Αλλαγής, αν ικανοποιηθεί αυτός ο όρος, θα προχωρήσει κα-
νονικά η διαδικασία, απάντηση δεν πήραµε ποτέ. Και αντί για
αυτό, έρχεται στις 7-12-2020 νέο έγγραφο που λέει ότι παρήλθε
το δωδεκάµηνο που προβλεπόταν στη σύµβαση και άρα δεν µπο-
ρεί να προχωρήσει η διαδικασία. Το δωδεκάµηνο τώρα ισχύει.
Εάν γινόταν πρόεδρος του νοµικού προσώπου ο πρόεδρος της
εταιρείας «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ», θα ίσχυε; 

Και ρίχνει την ευθύνη σε εσάς, του ΣΥΡΙΖΑ, για το ότι αποσύρε-
ται αυτή η διάταξη, γιατί το δωδεκάµηνο παρήλθε επί των δικών
σας ηµερών, αφού δεν κάνατε τίποτα. Λάµψατε διά της απραξίας
σας, αλλά σήµερα χύνετε κροκοδείλια δάκρυα και προσπαθείτε
να δηµιουργήσετε εντυπώσεις πάνω στο συγκεκριµένο θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Πάµε λίγο και στα µουσεία του εξωτερικού και τη δυνατότητα
προβολής εκεί της πολιτισµικής µας κληρονοµιάς. Αποδεχόµα-
στε, ναι ή όχι, ότι ο πολιτισµός µας είναι η αιχµή του δόρατος
του Ελληνισµού; Έχουµε ηθική υποχρέωση αυτή την αιχµή του
δόρατος να την αξιοποιήσουµε για επιθετική εξωτερική πολιτι-
στική πολιτική, επιβάλλοντας και προβάλλοντας την Ελλάδα και
τοποθετώντας την Ελλάδα απανταχού του κόσµου, δηλαδή να
κάνουµε πολιτιστική διπλωµατία, όπως ειπώθηκε πιο πριν; 

Είπε κάποιος -πάλι από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ- «µα, τότε δεν
θα ζούµε, θα περάσουν τα χρόνια». Κύριοι συνάδελφοι, η πολιτι-
στική κληρονοµιά έχει να κάνει µε µια γενιά; Διαχρονικά διατρέχει
τον Ελληνισµό. Νοµοθετούµε εµείς για τα δικά µας, για όσο θα
ζούµε ή συνολικά και διαχρονικά θέλουµε να αναδείξουµε την
πολιτιστική µας κληρονοµιά, να την προβάλλουµε, να δηµιουρ-
γήσουµε κοιτίδες πολιτισµού παντού στον κόσµο και έτσι να το-
ποθετήσουµε την Ελλάδα παντού στον κόσµο; Και µάλιστα αυτό
γίνεται σε µια δύσκολη περίοδο, µια και σήµερα ο Πρωθυπουρ-
γός δίνει µάχη στις Βρυξέλλες για να αποδείξει ότι το πρόβληµά
µας µε τη γείτονα δεν είναι ελληνοτουρκικό θέµα, αλλά είναι ευ-
ρωτουρκικό θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Δεν τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να αξιοποιήσουµε και τον πολιτισµό µας, για τον οποίο

όλοι µας σέβονται, µας καµαρώνουν και µας παραδέχονται, προ-
κειµένου η Ελλάδα να είναι παρούσα παντού.

Έρχοµαι και στις οπτικοακουστικές παραγωγές. Προηγούµε-
νος συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ παραδέχθηκε ότι στόχος θέσπισης
του rebate -γιατί εσείς το θεσπίσατε µε 35%- ήταν η προσέλκυση
µεγάλων παραγωγών. Το πετύχατε; Είχαµε προσέλκυση µεγά-
λων παραγωγών στη χώρα µας; Δεν είναι αυτό οµολογία αποτυ-
χίας; 

Δεν θα έπρεπε να αναπροσαρµοστεί και να αναδιαµορφωθεί
αυτό το επενδυτικό κίνητρο, ούτως ώστε να λειτουργήσει θετικά
στην προσέλκυση αυτών των επενδύσεων στη χώρα µας, να
βάλει τη χώρα µας στο διεθνή χάρτη των οπτικοακουστικών πα-



ραγωγών και µάλιστα των µεγάλων; Γιατί µέχρι τώρα τι έδειξε η
πρακτική; Ότι αυτό που προσέλκυσε ήταν µικρού προϋπολογι-
σµού παραγωγές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Και τελειώνοντας, εκείνο για το οποίο θα
ήθελα να σας διαβεβαιώσω είναι ότι η Κυβέρνησή µας θα συνεχί-
σει µε αυξανόµενη ένταση το νοµοθετικό της έργο, υιοθετώντας
αυτό που είπε ο εθνικός µας ποιητής Οδυσσέας Ελύτης, που έχει
να κάνει και µε το Μουσείο Βρανά, για το οποίο κουβεντιάζαµε πιο
πριν. Είναι επίκαιρος, γιατί της οικογένειας Ελύτη είναι. 

Όπως είπε, επιχειρούµε να κάνουµε το άλµα πιο γρήγορο από
τη φθορά για την κοινωνία και για την Ελλάδα. Για τις Ελληνίδες
και τους Έλληνες να βγούµε µπροστά. Και θα ήθελα να σας κα-
λέσω, αν δεν µπορείτε να µας ακολουθήσετε σε αυτό το άλµα,
τουλάχιστον µην µας εµποδίζετε να το κάνουµε. 

Κυρία Υπουργέ, συνεχίστε! Μπράβο σας! Σας συγχαίρω και
στηρίζω µε όλες µου τις δυνάµεις το νοµοσχέδιο. 

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα θα δώσω τον
λόγο στον Υπουργό Υγείας, τον κ. Βασίλη Κικίλια, προκειµένου να
τοποθετηθεί επί των τροπολογιών µε γενικό αριθµό 657 και ειδικό
30 και µε γενικό αριθµό 658 και ειδικό 31.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω δύο κουβέντες µόνο για

την πρώτη τροπολογία, µε γενικό αριθµό 657 και ειδικό 30, την
οποία καταθέσαµε στο νοµοσχέδιο της Υπουργού Πολιτισµού ως
Υπουργείο Υγείας. Αφορά πρώτον και κυρίως τη νοµιµοποίηση
των δαπανών, έτσι ώστε να πληρωθούν οι υπερωρίες του προσω-
πικού στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ κατά τη διάρκεια των γιορτών των
Χριστουγέννων, τον τρόπο µε τον οποίο θα µπορούν, µε άλλα συ-
ναρµόδια υπουργεία δια των φορέων τους και των υπηρεσιών
τους, να διενεργούν τα rapid test και τεχνικές διατάξεις σε ό,τι έχει
να κάνει µε το claw back. 

Η δεύτερη τροπολογία την οποία καταθέσαµε είναι η µε γενικό
αριθµό 658 και ειδικό 31 και είναι εξαιρετικά σηµαντική. Ξεκινών-
τας, θα ήθελα να ευχαριστήσω -και πρέπει να το κάνω από αυτό
εδώ το Βήµα- τους συναδέλφους µας στη Βουλή, διά των κοµµά-
των τους, της Μείζονος Αντιπολίτευσης, τον κ. Ανδρέα Ξανθό, τον
γιατρό, συνάδελφο από το Κίνηµα Αλλαγής, τον κ. Πουλά και τον
εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25, που ήρθε αντί του κ. Κλέωνα Γρηγο-
ριάδη στη συνάντηση στο Υπουργείο Υγείας και τους συναδέλ-
φους των υπολοίπων κοµµάτων, που ήρθαν µε τις συµφωνίες και
τις επιµέρους αντιρρήσεις που ενδεχοµένως είχαν να µιλήσουµε
γι’ αυτό το οποίο αποτελεί εθνική προτεραιότητα µείζονος σηµα-
σίας και τεράστιο θέµα δηµόσιας υγείας, την εθνική εκστρατεία
εµβολιασµού. Είµαστε πολύ χαρούµενοι. 

Είναι ένα τόσο σηµαντικό θέµα -το είπα και χθες στο Υπουργείο
Υγείας, µιλώντας στους εκπροσώπους των κοµµάτων, το λέω και
σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία- που δεν είναι κυβερνητικό
θέµα, δεν είναι κοµµατικό θέµα, είναι βαθιά εθνικό και πατριωτικό
θέµα, η δυνατότητα να φτάσουµε µέχρι το τελευταίο χωριό, την
τελευταία πόλη, το τελευταίο νησί της χώρας και να ενηµερώ-
σουµε σωστά τους συµπολίτες µας, επιστηµονικά, τεκµηριωµένα,
δοµηµένα για το τι είναι τα εµβόλια, τι είναι ο εµβολιασµός, πώς
θα ξεκινήσει αυτή η διαδικασία, ποιους θα εµπεριέχει, ποιος είναι
ο τρόπος να φτάσει κανείς σε ένα εµβολιαστικό κέντρο, ποια είναι
τα fake news που δεν πρέπει να ακούει. 

Όλη αυτή η προσπάθεια είναι φύσει αδύνατο να γίνει µόνο από
την ελληνική Κυβέρνηση. Είναι φύσει αδύνατο να γίνει µόνο από
τα συναρµόδια Υπουργεία. Είναι φύσει αδύνατο να γίνει µόνο από
τους αρµόδιους φορείς του Υπουργείου Υγείας. Μπροστάρηδες
στην προσπάθεια µπαίνουν τα κόµµατα του κοινοβουλευτικού
τόξου και τους ευχαριστώ πάρα πολύ γι’ αυτό. 

Μαζί µε αυτούς στην εθνική εκστρατεία εµβολιασµού θα συµ-
µετέχουν η Εκκλησία της Ελλάδος, ο Α’ και Β’ βαθµός της τοπικής

αυτοδιοίκησης και ευχαριστώ τον Υπουργό, τον κ. Θεοδωρικάκο
για την παρότρυνση σε όλους τους δηµάρχους και σε όλα τα δη-
µοτικά συµβούλια και στις αντιπολιτεύσεις των δηµοτικών αρχών
να µεταδώσουµε σωστά το µήνυµα του εµβολιασµού, µέχρι και το
τελευταίο χωριό της χώρας. 

Θα συµµετέχουν όλοι οι ιατρικοί σύλλογοι της χώρας και όλοι
οι φαρµακευτικοί σύλλογοι, όπως επίσης τα επιστηµονικά επιµε-
λητήρια, τα επαγγελµατικά επιµελητήρια, ΜΚΟ, όλες οι επιχειρή-
σεις, δίνοντας τη δυνατότητα, µέσω της νέας τεχνολογίας και των
email να ενηµερώσουν το προσωπικό τους, όπως και όλος ο δη-
µόσιος τοµέας. Είναι µια εθνική προσπάθεια µείζονος σηµασίας,
καθ’ ότι εξήγησα ότι τέτοιο υγειονοµικό εγχείρηµα δεν έχει επα-
ναληφθεί ποτέ ξανά στη χώρα. 

Και είναι αυτή τη στιγµή, µε βάση τα επιστηµονικά δεδοµένα, ο
µοναδικός τρόπος να επιστρέψουµε εµείς, οι Έλληνες, σε µια κατ’
αρχάς µερική κανονικότητα και να ξαναπάρουµε τις ζωές µας
πίσω και να µπορούµε να εργαστούµε κανονικά και να µπορούµε
να επανακοινωνικοποιηθούµε, να αγκαλιάσουµε τους αγαπηµέ-
νους µας, γονείς, οικογένεια, συνανθρώπους, φίλους. 

Αυτή η προσπάθεια είναι πάρα πολύ σηµαντική. Έχει να κάνει
µε τη διάρθρωση της ελληνικής κοινωνίας και των φορέων, των
κοινωνικών εταίρων, των συνδικαλιστικών φορέων. Καταγράφεται
µέσα στη διάταξη αυτή και έχει ως κύριο σκοπό και στόχο την ενη-
µέρωση καθ’ όλη τη διάρκεια του εµβολιασµού, όσους µήνες και
αν αυτός διαρκέσει. Είναι µια εθνική εκστρατεία εµβολιασµού. 

Βεβαίως έχει και ένα κοµµάτι, το οποίο είναι το κοµµάτι της δια-
φηµιστικής προώθησης του µηνύµατος αυτού, το οποίο, όπως
συµφωνήσαµε τα κόµµατα της Μείζονος και Ελάσσονος Αντιπο-
λίτευσης, θα γίνει µε διαγωνιστικές διαδικασίες µε τη συµµετοχή
των κοµµάτων, µε διαφάνεια, µε καθαρότητα και µε λογοδοσία. 

Θέλω να ελπίζω ότι στο τέλος αυτής της προσπάθειας όλων
αυτών των µηνών όλοι εµείς θα έχουµε µείνει ευχαριστηµένοι,
γιατί οι Έλληνες και Ελληνίδες θα έχουν ενηµερωθεί σωστά, θα
έχει τεκµηριωθεί επιστηµονικά σε όλους η αναγκαιότητα αυτής
της τεράστιας εθνικής προσπάθειας, θα έχουµε αντικρούσει και
θα έχουµε περιορίσει στο ελάχιστο τα fake news, τις δεισιδαιµο-
νίες και την προσπάθεια η οποία παρατηρείται από κάποιους να
πλήξουν αυτήν την εθνική προσπάθεια και θα έχουµε µπορέσει
στο µέτρο του δυνατού, καθ’ ότι γνωρίζετε ότι από το Σύνταγµά
µας ο εµβολιασµός δεν είναι υποχρεωτικός, να πείσουµε τους
συµπολίτες µας, ακόµα και τους πιο δύσπιστους, έτσι ώστε να
µπορέσουν να εµβολιαστούν σύµφωνα µε τις οδηγίες της Εθνικής
Αρχής Εµβολιασµού, έγκριτων επιστηµόνων, κορυφαίων στον
χώρο της λοιµωξιολογίας. Αυτή είναι µία επιτροπή που είχε διορι-
στεί από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία στο σύνολό της και την
οποία ως Υπουργός Υγείας άφησα άθικτη, γιατί αυτός είναι ο τρό-
πος µε τον όποιον εννοούµε τη σύµπνοια και τη συναίνεση σε ένα
τόσο σηµαντικό θέµα. 

Ο εµβολιασµός θα γίνει µε σειρά προτεραιότητας, πρώτα οι
υγειονοµικοί και οι ευπαθείς οµάδες και όλοι οι υπόλοιποι συµπο-
λίτες, καθώς θα εγκρίνονται τα εµβόλια και θα έρχονται στη χώρα
µας. Επαναλαµβάνω για µία ακόµη φορά ότι αυτό θα γίνει την ίδια
χρονική στιγµή για όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
ίδια µέρα σε κάθε χώρα. Τα εµβόλια είναι δωρεάν. Συµµετέχει η
Ευρωπαϊκή Ένωση στην αποπληρωµή των εµβολίων και τα κράτη-
µέλη και µοιράζονται στην Ευρώπη βάσει αλγορίθµου ανάλογα µε
τον πληθυσµό κάθε χώρας.

Θα ήθελα για ακόµη µία φορά να ευχαριστήσω όλους αυτούς
οι οποίοι δέχτηκαν να συµµετέχουν σε αυτή την προσπάθεια. Ως
Υπουργείο Υγείας έχουµε αναλάβει την υποχρέωση σχεδόν σε
εβδοµαδιαία βάση να ενηµερώνουµε σε τρία επίπεδα: πρώτον, στο
κοµµάτι το επιστηµονικό διά της Εθνικής Αρχής Εµβολιασµών, για
το ποιες είναι οι επιστηµονικές εξελίξεις και ποιες είναι ιδιαιτερό-
τητες σε αυτό το πολύ δύσκολο επιστηµονικό εγχείρηµα, δεύτε-
ρον διά της τεχνοκρατικής και επιχειρησιακής οµάδας για το πώς
προχωρούν τα logistics, πώς προχωρούν οι διαγωνισµοί, πώς προ-
χωρούν οι προµήθειες, ποια είναι τα εµβολιαστικά κέντρα, πού βρί-
σκονται σε όλη τη χώρα, πώς θα αποφύγουµε cyberattacks, πώς
θα ενισχύσουµε ψηφιακά τη διαδικασία, πώς θα γίνει η φύλαξη
των εµβολίων, πώς µε διεθνή στάνταρντ θα φτάσουν στη χώρα
µας, πώς θα µεταφερθούν σε εργοστάσια, φαρµακαποθήκες και
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στη σειρά της αλυσίδας του εµβολιασµού στα εµβολιαστικά κέν-
τρα και, τρίτον, πώς προχωράει η διαδικασία της ενηµέρωσης των
πολιτών για τα βασικά µηνύµατα για  τον εµβολιασµό που θέλουµε
να περάσουµε στον κόσµο, στα οποία µηνύµατα θα πρέπει να είναι
σύµφωνα όλα τα κόµµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Θα δώσω τώρα τον λόγο για τρία λεπτά στους Κοινοβουλευτι-

κούς Εκπροσώπους που έχουν ζητήσει το λόγο και βεβαίως και
στον κ. Δελή, γιατί ο κ. Παφίλης δεν µίλησε ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και εν πάση περιπτώσει γιατί αναγνωρίζω τη δυνα-
τότητα που έχει το κάθε κόµµα προκειµένου να εκπροσωπείται
γιατί υπάρχουν και άλλες υποχρεώσεις.

Η κ. Μπακαδήµα έχει τον λόγο για τρία λεπτά, µε την παρά-
κληση αν είναι δυνατόν να διευκολύνετε και εµένα. 

Έχετε κάνει όλοι αρκετή χρήση του χρόνου. Το βλέπω, έχω
γραπτώς τους χρόνους. Μου ειπώθηκε να µην δώσω δευτερολο-
γίες. Αυτό δεν το κάνω, αλλά θέλω και τη δική σας βοήθεια. Πι-
στεύω ότι θα την έχω. Αν συνεννοηθούµε καλοπροαίρετα, όλοι θα
τα καταφέρουµε πάρα πολύ καλά.

Ορίστε, κυρία Μπακαδήµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλό θα ήταν βέβαια να είχε µείνει ο κύριος Υπουργός, γιατί

στις δύο τροπολογίες τις δικές του θα τοποθετηθούµε και έχουµε
και ερωτήµατα. Φαντάζοµαι ότι θα δει το βίντεο και ίσως να µας
απαντήσει.

Θα ξεκινήσω από την τροπολογία µε γενικό αριθµό 657 και ει-
δικό αριθµό 30. Θεωρούµε ότι η πρόβλεψη για παράταση της
ισχύος για την ενταλµατοποίηση των δεδουλευµένων των εφηµε-
ριών είναι κάτι απόλυτα θετικό. Οι υγειονοµικοί µας δίνουν κάθε
µέρα τη µάχη µε την πανδηµία του κορωνοϊού και χρειάζονται την
έµπρακτη στήριξη της πολιτείας. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο άρθρο, κρίνουµε πως θα χρειαστεί
µία ρύθµιση γιατί τα φάρµακα που δεν έχουν γενόσηµα µένουν
εκτός πλαισίου. Θεωρούµε ότι θα χρειαστεί µία ρύθµιση ώστε να
προβλεφθεί µηδενική συµµετοχή και γι’ αυτές τις περιπτώσεις.

Στο τρίτο άρθρο έχουµε αναφορά σε τεστ, αλλά θεωρούµε πως,
έστω και τώρα, έστω και αν έχουν περάσει αρκετοί µήνες, θα πρέ-
πει να δηµιουργηθεί ένα ευρύτατο δίκτυο δηµόσιων µαζικών τεστ
σε όλον τον πληθυσµό.

Περνάω, λοιπόν, σύντοµα στην επόµενη τροπολογία µε γενικό
αριθµό 658 και ειδικό 31, που αφορά τον εµβολιασµό. Να δηλώσω
εξαρχής ότι το ΜέΡΑ25 έχει πει ότι ο εµβολιασµός είναι ένα δη-
µόσιο αγαθό, δεν είναι προσωπική απόφαση αν θα κάνει κάποιος
το εµβόλιο, γιατί επηρεάζει τον περίγυρό του. Από εκεί και πέρα
θεωρούµε πως δεν θα πρέπει µε κανέναν τρόπο να επιβληθεί υπο-
χρεωτικός εµβολιασµός. Εξάλλου είναι κάτι που απαγορεύεται
από το Σύνταγµά µας. 

Θεωρούµε πως οφείλουµε όλοι µας να διαφυλάξουµε την πτυχή
του δηµόσιου αγαθού που εµπεριέχει το εµβόλιο και να βοηθή-
σουµε µε τη σειρά µας να ενισχυθεί η αξιοπιστία στα πρόσωπα
των επιστηµόνων και φυσικά ότι θα πρέπει να υπάρχει πλήρης ενη-
µέρωση των πολιτών, τόσο για το εµβόλιο, όσο και για την όλη
διαδικασία.

Προκύπτουν ορισµένα ερωτήµατα για τα οποία θα θέλαµε
απάντηση. Δυστυχώς, δεν θα µπορέσουµε να την λάβουµε σή-
µερα. Τα ερωτήµατα αφορούν το πώς θα οργανωθούν τα κέντρα
εµβολιασµού, πώς θα στελεχωθούν. Μέχρι τώρα έχουµε δεχθεί
καταγγελίες -εντός εισαγωγικών- από κέντρα υγείας και από νο-
σοκοµεία για µεταφορά για, παράδειγµα, από το νοσοκοµείο «Αλε-
ξάνδρα» νοσηλευτών στα κέντρα που θα δηµιουργηθούν για τον
εµβολιασµό. Οπότε το πώς θα στελεχωθούν είναι ένα θέµα που
προκύπτει γιατί µιλάµε για χίλια δεκαοκτώ κέντρα. 

Το ΜέΡΑ25 εξαρχής έχει καταθέσει πρόταση να γίνουν κέντρα
πραγµατοποίησης τεστ, τα οποία θα µετασχηµατιστούν σε κέντρα
εµβολιασµού. Θεωρούµε ότι θα πρέπει να υπάρχει πλήρης διαφά-
νεια στη διαδικασία και σαφέστατη ενηµέρωση των πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Εγώ, όµως, εγώ διέκρινα µία διάθεση του Υπουργού -σας

ευχαρίστησε κιόλας- για µία συνεργασία γιατί το θέµα τώρα αρχί-
ζει. Δεν τελειώνει. Τώρα αρχίζει και όλοι καλούµεθα και θα είµαστε
σε διαρκή εγρήγορση και θα προσθέτουµε ο καθένας τις δυνατό-
τητές του, έτσι ώστε όλοι µαζί να αντιµετωπίσουµε αυτό το κακό
που βρήκε την παγκόσµια κοινότητα.

Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης για τρία λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και εγώ ήθελα να ρωτήσω κάποια πράγµατα τον Υπουργό. Δυ-

στυχώς δεν είναι εδώ. Ο τρόπος που τα είπε, η γρηγοράδα και
όλα αυτά που έκανε, µου φάνηκαν λίγο περίεργα. 

Αυτό που ήθελα να τον ρωτήσω είναι αν είναι πράγµατι τόσο σί-
γουρος για το εµβόλιο, τη στιγµή που όλοι γνωρίζουµε ότι δεν
είναι δοκιµασµένο. Φυσικά µπορούµε να κάνουµε λάθη...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παράκληση θερµή, να
φορέσετε τη µάσκα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ζητώ συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είναι η παρατήρηση

προς όλους. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο.
Το δεύτερο που θα θέλαµε να τον ρωτήσουµε είναι το εξής:

Προφανώς δεν µπορεί να είναι υποχρεωτικό το εµβόλιο µε την έν-
νοια του Συντάγµατος και δεν θα πρέπει να είναι. Σε άλλες χώρες
άλλωστε δεν είναι. Θα υπάρχουν, όµως απαγορεύσεις οι οποίες
θα έχουν σχέση µε το εµβόλιο; Για παράδειγµα, θα µπορεί να πη-
γαίνει κάνεις σε κάποιο εστιατόριο ή να κάνει ταξίδι; Θα υπάρξουν
αυτού του είδους -αυτό είναι το µόνο που µπορεί να κάνει κατά
την άποψή µου- οι απαγορεύσεις; Αυτό εννοούµε όταν αναφερό-
µαστε στην υποχρεωτικότητα του εµβολίου, στο αν θα υπάρξουν,
δηλαδή, άλλου είδους κυρώσεις και άλλου είδους απαγορεύσεις. 

Το επόµενο που θα ήθελα να τον ρωτήσω είναι να µας πει την
άποψή του για όλα αυτά που ακούγονται. Για παράδειγµα, δεν
µπορεί ο κ. Μακρόν να είναι γραφικός και να λέει αυτά που λέει.
Άρα θα ξέρει κάτι περισσότερο.

Σε αυτό το συγκεκριµένο κοµµάτι είναι τόσο σίγουρη η ελληνική
Κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα; Αυτό µας απασχο-
λεί και θα θέλαµε να το γνωρίζουµε. 

Επίσης, θα θέλαµε να του κάνουµε και άλλες ερωτήσεις, σύµ-
φωνα µε αυτά που έχουµε καταθέσει. Έχουµε καταθέσει ένα
σωρό έγγραφα, µε δηλώσεις από τον ΠΟΕ, από άλλους γιατρούς,
φηµισµένους επιστήµονες, οι οποίοι έχουν απορίες για το συγκε-
κριµένο εµβόλιο. Αυτά θα έπρεπε να µας τα εξηγήσει. 

Μας έκανε εντύπωση να φέρνει µια επείγουσα τροπολογία τε-
λευταία στιγµή, να σηκώνεται να φεύγει και χωρίς να απαντάει σε
καµµία ερώτηση απ’ αυτές περίπου που ανέφερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον κ.

Δελή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για τρία λεπτά. 
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
Αυτό που έχουµε να πούµε ως ΚΚΕ είναι ότι στηρίζουµε την εκ-

στρατεία εµβολιασµού κατά του COVID-19, κατά του κορωνοϊού,
έτσι ώστε να ευαισθητοποιηθεί ο κόσµος και να καλλιεργηθεί η
θετική στάση απέναντι στον εµβολιασµό, µε όλα, βέβαια, τα επι-
στηµονικά εχέγγυα τα οποία απαιτούνται. 

Το θέµα, όµως, εδώ έχει και συνέχεια. Γιατί για την υλοποίηση
αυτής της εκστρατείας, σύµφωνα µε την τροπολογία που κατέ-
θεσε πριν από λίγο ο Υπουργός, ο οποίος, δυστυχώς, δεν κάθισε
να µας ακούσει, θα υπογραφούν δύο συµβάσεις: Η µία για την πα-
ραγωγή των µηνυµάτων όλης αυτής της διαφηµιστικής και επικοι-
νωνιακής εκστρατείας και η άλλη για τις εκποµπές. 

Αυτό που θέλουµε να πούµε, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ο ανθρώ-
πινος πόνος δεν µπορεί να συµβασιοποιείται, δεν µπορεί να µπαί-
νει στο ζύγι του κέρδους, δεν είναι ένα οικονοµικό µέγεθος.
Υπάρχουν µερικά πράγµατα στα οποία υπάρχουν και όρια. 

Με αυτή την έννοια, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε την
τροπολογία και θα τοποθετηθούµε, εξ αυτού του λόγου, µε τη
θέση «παρών», παρά το ότι στηρίζουµε -επαναλαµβάνω- την εκ-
στρατεία. Δεν µπορεί, όµως, αυτό να γίνει αιτία και να γίνει
αφορµή και να γίνει µέσο πλουτισµού οικονοµικών ωφελειών από
διάφορους. 
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Έχουµε, όµως, και κάτι ακόµα να πούµε στον Υπουργό. Επειδή
τα οφέλη και τα θετικά αποτελέσµατα αυτής της εµβολιαστικής
εκστρατείας δεν θα φανούν αµέσως, θα χρειαστεί να περάσουν
µερικοί µήνες, σύµφωνα και µε την Κυβέρνηση, και επειδή, εν τω
µεταξύ, η πανδηµία καλπάζει, όπως βλέπουµε και παρακολου-
θούµε κάθε µέρα, θα συστήναµε στην Κυβέρνηση να προχωρήσει
σε προσλήψεις υγειονοµικού προσωπικού άµεσα, τώρα. Τα νοσο-
κοµεία της βόρειας Ελλάδας κυριολεκτικά έχουν φτάσει στα όριά
τους, αν δεν τα έχουν ξεπεράσει. 

Να προχωρήσει επιτέλους σε ένα εθνικό πανελλήνιο σχέδιο επι-
δηµιολογικής επιτήρησης, µε τεστ σε όλο τον πληθυσµό στοχευ-
µένα, έτσι ώστε να παρακολουθείται και να αποµονώνεται η
εξέλιξη της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Επίσης, να αρχίσει να κάνει κάποια στιγµή τους ελέγχους σε µε-
γάλους εργασιακούς χώρους, οι οποίοι είναι παντελώς ανεξέλεγ-
κτοι και οι οποίοι µεγάλοι εργασιακοί χώροι αποδεικνύονται οι
µεγάλες εστίες αναµετάδοσης του κορωνοϊού, σύµφωνα µε τις τε-
λευταίες ανακοινώσεις από τους ίδιους τους επιστήµονες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Δελή. 
Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµα-

τος Αλλαγής κ. Βασίλη Κεγκέρογλου για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ήταν εδώ ο Υπουργός Υγείας και έπρεπε να ήταν

εδώ ο Υπουργός Υγείας, διότι πραγµατικά το θέµα είναι πάρα
πολύ σοβαρό. 

Εµείς εδώ και δύο µήνες έχουµε ζητήσει τη συνεννόηση, τη σύγ-
κλιση της αντίστοιχης επιτροπής. Συµµετέχουµε, βεβαίως, στις
ενηµερώσεις, όπως ανέφερε ο ίδιος, λόγω του ότι υπάρχει µεγάλη
ανάγκη να εκπονηθεί σχεδιασµός. Έχουµε καταθέσει και τις προ-
τάσεις. 

Σε συνδυασµό µε το σύστηµα των αναγκαίων τεστ, ο εµβολια-
σµός θα έρθει να δώσει ελπίδα στη θέση της ανασφάλειας και του
φόβου. Εδώ, λοιπόν, δεν πρέπει να είναι µπροστά οι πολιτικοί και
οι συνδικαλιστές ή οποιοιδήποτε άλλοι, αλλά οι επιστήµονες. Το
όλο σύστηµα θα έχει µπροστά τους επιστήµονες. 

Η εµπιστοσύνη σε σχέση µε το εµβόλιο µπορεί να κατακτηθεί
µόνο µέσα από την επιστηµονική γνώση και όχι από την τοποθέ-
τηση του κάθε πολιτικού. Ο πολιτικός θα διευκολύνει, θα δώσει
βήµα στον επιστήµονα για να πείσει τον πολίτη. Αυτό είναι αδια-
πραγµάτευτο για µας. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι ότι αυτό, βεβαίως, δεν απο-
τελεί σχέδιο, αποτελεί ένα πρώτο βήµα. Εάν µετρήσουµε µετά από
καιρό πόσες θα έρθουν, θα έρθουν καµµιά δεκαριά τροπολογίες.
Δεν έχει εκπονηθεί σχέδιο. Είναι το πρώτο βήµα. 

Φαίνεται ότι υπάρχει προχειρότητα, διότι λείπουν βασικοί φο-
ρείς µε τους οποίους πρέπει να συνεργαστεί σε εθνικό επίπεδο.
Λείπουν βασικοί φορείς σε εθνικό επίπεδο. Σε κάθε περίπτωση, η
τροπολογία αυτή, όπως έρχεται, είναι απαραίτητη, αλλά δεν αρκεί. 

Το δεύτερο στοιχείο που πρέπει να επισηµάνουµε για την τρο-
πολογία είναι ότι δεν έχει εχέγγυα διαφάνειας. Δεν έχει εχέγγυα
διαφάνειας! Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση το θέµα που αφορά
την αντιµετώπιση της υγείας των πολιτών να γίνεται αντικείµενο
µιας διαχείρισης η οποία µπορεί να υποστεί την κρίση και τα βέλη
όλων µας σε σχέση µε το στοιχείο της διαφάνειας. Αυτό πρέπει
να το κατανοήσει πρώτη η Κυβέρνηση και να λέει «επιτροπή, δια-
φάνεια, εδώ». Δεν υπάρχουν αυτά. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς θα στηρίξουµε αυτή την τροπολογία
για να προχωρήσει η διαδικασία, µε την ανάλογη τοποθέτηση και
κριτική την οποία κάνουµε. Δεν µπορεί να ανάγονται όλα σε
υπουργικές αποφάσεις µε εξουσιοδοτήσεις, χωρίς να αναφέρον-
ται στις εξοντωτικές διατάξεις οι κανόνες και τα κριτήρια. Δεν γί-
νεται αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, το δεύτερο θέµα -και κλείνω- αφορά τη διαδι-
κασία. Επειδή ενηµερωθήκαµε από την υπηρεσία ότι θα µπει χω-
ριστά σε ψηφοφορία το άρθρο 40, όπως αριθµείται, και η
τροπολογία που το αφορά, αυτό, κατά την άποψή µας, είναι αντί-

θετο µε τον Κανονισµό. 
Εάν, λοιπόν, χωριστά σε τροπολογία σηµαίνει ότι όταν ψηφί-

ζουµε το άρθρο, το ψηφίζουµε ως ελλιπές, ατελές που είναι, χωρίς
τη βελτίωσή του. Και άρα είναι άλλη η ψηφοφορία για το άρθρο
και άλλη η θέση µας για την τροπολογία. Ή θα τα βάλετε µαζί...

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Είναι µαζί. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, δεν τα έχετε µαζί.
Εµάς µας στείλατε µία ονοµαστική ψηφοφορία. Και η κυρία Αγ-

γελοπούλου ενηµέρωσε τον γενικό µας διευθυντή ότι είναι χωρι-
στά. Δυστυχώς, θα ψηφίσουµε µε βάση αυτό εδώ. 

Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Απλώς, ξεκαθαρίζουµε ότι στην
ψήφιση του άρθρου η θέση αφορά το ατελές άρθρο, το οποίο έρ-
χεται να διορθώσει η τροπολογία. 

Άρα την τροπολογία την οποία ψηφίζουµε µετά τις βελτιώσεις
και την τοποθέτηση της Υπουργού την ψηφίζουµε. Αλλά το αντί-
στοιχο άρθρο, εάν δεν πάει µαζί µε ενιαία ψήφιση και ψηφιστεί χω-
ριστά ως έχει τώρα, είναι ατελές και δεν θα το ψηφίσουµε, θα
έχουµε θέση «παρών». Δεν το καταψηφίζουµε, διότι θέλουµε να
βελτιωθεί. Το καταλάβατε;

Είναι και θέµα εφαρµογής του Κανονισµού, κύριε Πρόεδρε. Ο
Κανονισµός στο άρθρο 104 παράγραφος 5 λέει ότι κατά την ψή-
φιση των τροπολογιών ψηφίζονται οι τροπολογίες µαζί µε το κεί-
µενο του άρθρου στο οποίο αναφέρονται. Εάν αυτό δεν είναι
δυνατόν, γιατί καταθέτουν τροπολογίες τα Υπουργεία που έχουν
µέσα και άλλα άρθρα, τότε πράγµατι τεχνικά θα µπει έτσι στην ψη-
φοφορία. Όµως, για το καταλάβουµε, είµαστε θετικοί. Εάν έµπαινε
όλο µαζί, σαφώς και η θέση θα ήταν «ναι», όπως είναι και στην τρο-
πολογία. Θα ψηφίσουµε «ναι». Για να είµαστε ξεκάθαροι.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κατ’ αρχάς, εµείς ό,τι έχουµε να πούµε το έχουµε ενσω-
µατώσει όλο στην τροπολογία. Από εκεί και πέρα, ο ΣΥΡΙΖΑ, έτσι
όπως κατέθεσε την ονοµαστική ψηφοφορία, έχει κάνει συγκεκρι-
µένη διατύπωση: 48, 56, 58 επί της τροπολογίας 650/23, 8-12-
2020. Εµείς το έχουµε ενσωµατώσει όλο. Αυτό αφορά το πώς
ζήτησε την ψηφοφορία ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Υπάρχουν ακόµα τέσσερα σηµεία τα οποία θα πρέπει να συµ-
περιλάβουµε: Στο Μέρος Δ’: Φορείς συλλογικής διαχείρισης πνευ-
µατικών δικαιωµάτων, διάθεση προσωπικού του Λιµενικού
Σώµατος τη Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Πολιτιστι-
κών Αγαθών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, χορή-
γηση χρηµατικής αµοιβής, συµβάσεις µεταφοράς και ασφάλισης
ανακτηθέντων πολιτιστικών αγαθών, παράταση προθεσµίας περά-
τωσης της εκκαθάρισης του Ταµείου Αλληλοβοηθείας του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και παράταση χρόνου έναρξης
εφαρµογής του συστήµατος έναρξης ηλεκτρονικού εισιτηρίου και
κάρτας φιλάθλου τίθεται η υπ’ αριθµόν 647/20 8-12-2020 του Υφυ-
πουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Στο Μέρος Ε’: Ρυθµίσεις Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
τίθεται η υπ’ αριθµόν 651/24 9-12-2020 τροπολογία του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Στο Μέρος ΣΤ’: Ρυθµίσεις στο πλαίσιο των εκτάκτων µέτρων
κατά του κορωνοϊού COVID-19 τίθενται οι υπ’ αριθµόν 657/30 10-
12-2020 και 658/31 10-12-2020 τροπολογίες του Υπουργείου
Υγείας.

Προστίθεται νέο Μέρος Ζ’: Ρυθµίσεις για την Ελληνική Εταιρεία
Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου ΑΕ, στο οποίο τίθεται η υπ’
αριθµό 649/22 8-12-2020 τροπολογία και τα υπόλοιπα µέρη απα-
ριθµούνται αντίστοιχα σε Η’ και Θ’.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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4000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Ζητώ συγγνώµη από την κ. Αναγνωστοπούλου, η οποία έχει

και τον λόγο τώρα για την τοποθέτησή της για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε κι εµείς απαράδεκτο

τον τρόπο µε τον οποίο κατατέθηκε την τελευταία στιγµή η τρο-
πολογία του Υπουργείου Υγείας. Ήρθε εδώ ο Υπουργός και δεν
κάθισε να συζητήσουµε καθόλου. Θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί
ανάµεσα σ’ όλα τ’ άλλα υπάρχουν τα γνωστά παρατράγουδα.
Θέλαµε τον Υπουργό εδώ να συζητήσουµε την τροπολογία για
τόσο σοβαρό θέµα, µε διαφάνεια, διαύγεια και όχι µε υπουργικές
αποφάσεις χωρίς να ξέρουµε τι πρόκειται να επακολουθήσει. Τα
έχουµε ζήσει.

Πολύ λίγα πράγµατα. Επιγραµµατικά, θα παρακαλούσα τον ει-
σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να µην µιλάει για πολιτικό πολιτι-
σµό, όταν έχουµε ζήσει εδώ µε τη Συµφωνία των Πρεσπών χίλια
µύρια, όταν έχουµε ζήσει άλλα πράγµατα και µε τρόπο ο οποίος
είναι απαράδεκτος. Δεν θα πάω πάλι στον Πρόεδρο της Επιτρο-
πής Μορφωτικών Υποθέσεων. Τα είπαµε. Δεν χρειάζεται νοµίζω
υπεράσπιση. Ξέρει να υπερασπιστεί τον εαυτό του. 

Θέλω να έρθω στο νοµοσχέδιο και στα εµβληµατικά του
άρθρα. Ακούσαµε πάρα πολλά. Εγώ απευθύνοµαι πια µόνο
στους Έλληνες συµπολίτες. Τη στιγµή που είµαστε κλειδαµπα-
ρωµένοι µέσα λόγω COVID-19 τη στιγµή που η κοινωνία θρηνεί
θύµατα, αντιµετωπίζει τέτοια προβλήµατα, αντί να νοµοθετούµε
γι’ αυτά τα πράγµατα, νοµοθετούµε για κάποια άλλα. 

Είπα για «ταπείνωση» στην πρωτολογία µου κι επανέρχοµαι σ’
αυτή τη φράση. Εδώ ταπεινώνεται µία ολόκληρη κοινωνία µε χί-
λιους δυο τρόπους. Ταπεινώνεται και µε αυτόν τον νόµο, ειδικά
µε το άρθρο που αφορά την εξαγωγή αρχαιοτήτων. Ας το πω µία
και τελευταία φορά -το είπανε κι άλλοι συνάδελφοι πολύ αναλυ-
τικά και πολύ ωραία ο αγαπητός συνάδελφος ο Κρίτων Αρσένης-
ότι ο αρχαιολογικός νόµος του 2002 προβλέπει και την εξωστρέ-
φεια και την πολιτισµική διπλωµατία για δέκα χρόνια και υπό προ-
ϋποθέσεις για άλλα πέντε. Δικαίως και µε ευθύνη της αποστολής
και του ρόλου του Βουλευτή, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας παρακάλεσε για είκοσι χρόνια. 

Εδώ, όµως, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, έχουµε µία
νοµοθέτηση του βλέποντας και κάνοντας. Η κυρία Υπουργός, η
οποία είναι χρόνια στο Υπουργείο, έρχεται µε ένα άρθρο, χωρίς
να έχει διαβουλευτεί µε τους ειδικούς. Δεν βλέπουµε αιτιολογική
έκθεση από τους αρίστους. Εσείς τους επικαλείστε. Λέω, λοιπόν,
στην ελληνική κοινωνία ότι γίνεται µε πρόσχηµα το Μουσείο Μπε-
νάκη. Και δεν σας επιτρέπω, κυρία Υπουργέ, να µας βάζετε απέ-
ναντι  µε το Μουσείο Μπενάκη. Φέρτε µία διάταξη που να λέει
Μουσείο Μπενάκη αυτό κι αυτό, να συζητήσουµε όπως πρέπει
να γίνεται µία σωστή νοµοθέτηση. Φέρνετε από την πίσω πόρτα
πράγµατα τα οποία υπονοµεύουν κάθε έννοια δηµόσιου συµφέ-
ροντος, κάθε έννοια σεβασµού στην πολιτιστική κληρονοµιά,
κάθε έννοια της πολιτιστικής δηµοκρατίας.

Φέρνετε µε την τροπολογία, απροκάλυπτα, κλείσιµο µουσείων
σε µικρές περιοχές. Αν θέλατε πράγµατι τη δηµοκρατία και όλα
αυτά, η καινούργια αντίληψη περί µουσείων είναι ότι συνυπάρ-
χουν µε την τοπική κοινωνία. Είναι τοπόσηµα τα µουσεία. Κι εσείς
αυτά, στο όνοµα πιστοποιήσεων, αντί να τα ενισχύετε, πάτε να
τα κλείσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου επιτρέψετε για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί µε ση-
µαντικά πράγµατα. 

Όσον αφορά την τσιµεντωµένη Ακρόπολη, κυρία Υπουργέ, -
ένα θέµα στο οποίο θα επανέλθουµε µαζί µε τους επιστήµονες,
όχι µόνοι µας, εγώ θέλω να έχω επιστηµονική τεκµηρίωση- η
δήθεν µελέτη, προέβλεπε στον ενδέκατο όρο πώς θα γίνεται η
απορροή των υδάτων. Δεν δικαιολογείται, λοιπόν, σήµερα η
Ακρόπολη να έχει πληµµυρίσει αφού η µελέτη προέβλεπε ρητά
και κατηγορηµατικά αυτό. Μην τα ρίχνετε λοιπόν στον ΣΥΡΙΖΑ.
Ξεφτιλίσατε τη χώρα µε το ICOMOS και τις αρχαιότητες Βενιζέ-
λου. Όπως και να πάτε να το θεραπεύσετε, την ξεφτιλίσατε. Και
δεν ξέρω, κυρία Υπουργέ, επειδή εσείς δεν ψηφίζεστε, σε ποιον

λογοδοτείτε επιτέλους! Γιατί δεν µπορεί διεθνής οργανισµός,
ανεξάρτητος, µη κρατικός οργανισµός, να λέει αυτά που λέει και
να έρχεστε να µας λέτε αυτά που λέτε εσείς.

Για το ίδιο το νοµοσχέδιο. Είχαµε πει ότι βεβαίως χρειαζόταν
θεσµικό πλαίσιο, το θεσµικό πλαίσιο-αλλαγή. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε προ-
χωρήσει σε µία κατεύθυνση πάρα πολύ σωστή του τι σηµαίνει
περιφρουρώ το δηµόσιο συµφέρον και διαπραγµατεύοµαι και
φτιάχνω τις σχέσεις του δηµοσίου µε το ιδιωτικό συµφέρον µε
όρους ενίσχυσης του δηµόσιου συµφέροντος. Εσείς τι κάνετε;
Μας είπατε για την Ακρόπολη. Φτιάξετε τον ανελκυστήρα µε
εταίρους; Γιατί ωραίες οι χορηγίες κι όλα αυτά, αλλά όχι και εταί-
ροι.

Θα κλείσω µ’ ένα πράγµα. Το ΕΚΟΜΕ, ανάµεσα σ’ όλα τ’ άλλα,
είναι σκάνδαλο. Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής όλους
τους φορείς κινηµατογραφιστών που εµπλέκονται µε τον κινη-
µατογράφο. Εξαγωγή των χρηµάτων των Ελλήνων φορολογου-
µένων στο εξωτερικό. Το ΕΚΟΜΕ πρέπει να σταµατήσει, να γίνει
διαβούλευση. Αυτό ζητάνε οι άνθρωποι. Το απλό.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μία τελευταία λέξη.
Η νοµοθέτηση όλη αυτή για το Ταµείο Αλληλοβοήθειας, τον
ΟΔΑΠ, όχι δεν θεραπεύει προβλήµατα του παρελθόντος, αλλά
βάζει στην άκρη τους επιστήµονες και αναπαράγει ό,τι δηµιούρ-
γησε αυτό που έλεγε ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης «τα
golden boys του συνδικαλισµού από κλειστές πόρτες».

Το Ταµείο Αλληλοβοήθειας θα σας κυνηγάει, κυρία Υπουργέ!
Τα εξήγησε πάρα πολύ καλά ο κ. Βερναρδάκης και επικαλεστή-
κατε τον κ. Στρατή. Λύση και εκκαθάριση! Όχι εκκαθάριση εν λει-
τουργία. Ξέρετε τι υποκρύπτει αυτό και θέλω, σας παρακαλώ,
στο κλείσιµό σας να µας πείτε τι θα κάνετε µε τους είκοσι εργα-
ζόµενους του Ταµείου Αλληλοβοήθειας που τους έχετε θέσει σε
αναστολή. Είναι ντροπή µέσα στην πανδηµία το ότι οι άνθρωποι
αυτοί δεν έχουν ούτε ένα ευρώ να ζήσουν! Είναι θέµα ανθρωπιάς
όλων µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κλείσουµε τις το-

ποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Ιωάννη
Μπούγα.

Έχετε τον λόγο, κύριε Μπούγα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν κλείσω µε τη δευτεροµιλία µου, θέλω να επισηµάνω δύο

πράγµατα. 
Το πρώτο είναι ότι όλη η κριτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-

σης για το νοµοσχέδιο επικεντρώθηκε σε ένα άρθρο, διότι τα
υπόλοιπα που ακούσαµε, είναι όσα περιλαµβάνονταν στην πρό-
σφατη επίκαιρη επερώτηση, στην οποία απάντησε πλήρως και
αναλυτικώς για όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα η Υπουργός.

Το δεύτερο το οποίο θα ήθελα να επισηµάνω και να δώσω συγ-
χαρητήρια και στην Υπουργό και στους συνεργάτες της, είναι ότι
υπήρξε µία ζώσα νοµοθετική διαδικασία. Η Υπουργός άκουγε τις
προτάσεις, απαντούσε και έδινε λύσεις µε βελτιώσεις νοµοτεχνι-
κές µέχρι και το πέρας της συζήτησης. Μέχρι και τον τελευταίο
οµιλητή πήρε τον λόγο και έκανε νοµοθετικές βελτιώσεις, όπου
έκρινε ότι πρέπει αυτές να γίνουν.

Το άρθρο στο οποίο επικεντρώθηκε η κριτική είναι το άρθρο
59. Στην πρωτολογία µου εξήγησα για ποιον λόγο πρέπει να νο-
µοθετήσουµε όπως ακριβώς εισηγείται η Υπουργός και της ζή-
τησα να µην είναι άπαξ η παράταση, αλλά µε διαδοχικές, ανά
πενταετία, παρατάσεις, πρόταση την οποία αποδέχθηκε, διότι
ήταν και πρόταση συναδέλφων από το Κίνηµα Αλλαγής.

Είπαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρόκειται για µία
εξωστρεφή κίνηση, η οποία προβάλει τον ελληνικό πολιτισµό και
αναδεικνύει την οικουµενικότητά του. Και είναι κρίµα που ακού-
στηκαν στην Αίθουσα αυτή, στην Αίθουσα του ελληνικού Κοινο-
βουλίου, φωνές περί αποικιοκρατικής αντίληψης του Μουσείου



του Λούβρου και πως τάχα θέλουµε στην Ελλάδα να έχουµε αυτή
την αποικιοκρατική αντίληψη. Και εσείς οι ίδιοι, οι Βουλευτές των
κοµµάτων της Αριστεράς, µιλήσατε για την παγκόσµια πολιτι-
στική κληρονοµιά των ιστορικών µουσείων. Πείτε µας, λοιπόν,
πώς συµβιβάζεται η αντίληψή σας αυτή µε τη ρητορική σας εναν-
τίον της διάταξης του άρθρου 59 του νοµοσχεδίου; Διότι εγώ
βλέπω µία µεγάλη αντίφαση. 

Στη συζήτηση στην Αίθουσα της Ολοµέλειας του ελληνικού
Κοινοβουλίου είναι σκόπιµο να κάνουµε και κάποιες ιστορικές
αναφορές που έχουν σχέση µε τα πράγµατα, µε τα ζητήµατα για
τα οποία παρεµβαίνουµε νοµοθετικά. 

Ο Χένρυ Μόργκενταου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Αποκατάστασης των προσφύγων της
Μικράς Ασίας. Προκειµένου, λοιπόν, να αποπληρωθεί το δάνειο
που είχε λάβει τότε η ελληνική κυβέρνηση είχε ζητήσει ο Ερµής
του Πραξιτέλους να περιφέρεται σε πόλεις της Αµερικής και τα
έσοδα θα αποτελούσαν την αποπληρωµή του δανείου. Βεβαίως,
τότε δεν έγινε αποδεκτή η πρόταση. Η πρόταση αυτή επανήλθε
το 1963 από τον τότε Αµερικάνο Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος
ζήτησε ο Ερµής του Πραξιτέλους να εκτεθεί στην έκθεση της
Νέας Υόρκης µε ένα σοβαρό αντάλλαγµα για τη χώρα µας. Τότε
δεν υπήρχε το νοµοθετικό πλαίσιο. Όµως -και δείτε τη συγκυρία-
το ΚΑΣ απέρριψε, διότι θεώρησε εξευτελιστική τη µεταχείριση
αυτή για την πολιτιστική µας κληρονοµιά.

Αν δεν κάνω λάθος, Πρωθυπουργός τότε ήταν ο Γεώργιος Πα-
πανδρέου. Σήµερα ο πρώην Πρωθυπουργός, ο Γεώργιος Παπαν-
δρέου, υπεραµύνθηκε της πολιτιστικής διπλωµατίας.

Θα πρέπει, λοιπόν, να προσαρµοζόµαστε στα σύγχρονα δεδο-
µένα, στα δεδοµένα που επιβάλλουν οι συνθήκες. 

Επιτρέψτε µου τώρα να πω -κύριε Πρόεδρε, δεν θα πάρω πολύ
χρόνο- δύο λόγια για την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας. 

Γνωρίζετε ότι η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή που ενέ-
σκηψε η πανδηµία προσπαθεί να την αντιµετωπίσει -και την αντι-
µετωπίζει- µε σοβαρότητα και επάρκεια. Από την πρώτη ώρα
είπαµε ότι εµπιστευόµαστε τους επιστήµονες και ακολουθούµε
τις συµβουλές τους για τον τρόπο αντιµετώπισης του κορωνοϊού.
Για να είναι, όµως, τελικά επιτυχής η µάχη που δίνει η Κυβέρνηση
και ολόκληρη η ελληνική κοινωνία µαζί µε την επιστηµονική κοι-
νότητα, απαιτείται η συστράτευση όλων και απαιτείται και µια τε-
λική προσπάθεια, η προσπάθεια να εµβολιαστεί γρήγορα όσο το
δυνατόν µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας.

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια προσπάθεια
εθνική, όπως τη χαρακτηρίζει η Κυβέρνηση και τη χαρακτήρισε
και ο Υπουργός. Από την προσπάθεια αυτή δεν πρέπει να λείπει
κανείς, διότι αυτή η προσπάθεια θα κρίνει εάν θα ξανάρθει η ελ-
πίδα στη χώρα µας, θα κρίνει το µέλλον της κοινωνίας και της
εθνικής µας οικονοµίας. Είναι, λοιπόν, αδήριτη ανάγκη να στηρι-
χτεί από όλους τους Έλληνες.

Η Κυβέρνηση µε την νοµοθετική πρωτοβουλία που εισηγείται
ο Υπουργός Υγείας, αναλαµβάνει την επιχείρηση πειθούς για τον
εµβολιασµό. Πρέπει να αποµονώσουµε τις φωνές που θέλουν να
οδηγήσουν σε ένα αντι-εµβολιαστικό κίνηµα. Όλοι οφείλουµε να
συµβάλουµε σε αυτό µε πρώτο απ’ όλους τον πολιτικό κόσµο,
την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τους πολιτικούς Αρχηγούς, αλλά
και τους ίδιους τους Βουλευτές. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε πρώτοι να δώ-
σουµε το παράδειγµα. 

Η τροπολογία που σήµερα φέρεται ενώπιον µας για ψήφιση,
προσδιορίζει, θέτει το γενικό νοµοθετικό πλαίσιο. Έχω την πε-
ποίθηση ότι θα στηριχθεί οµόφωνα. Και πρέπει, κατά την άποψή
µου, να στηριχθεί από όλα τα κόµµατα. Αυτό θα δώσει και ένα
δείγµα υψηλού συµβολισµού στην κοινωνία µας.

Και µια τελευταία λέξη πριν αφήσω το Βήµα και επειδή θεωρώ
ότι είναι ηθικά επιβεβληµένο να το κάνω ως νοµικός και ως Βου-
λευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου. Σταµατήστε πια, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρεστε στην επίσκεψη της Υπουργού
στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Αντιληφθείτε ότι αυτό προσβάλ-
λει το κύρος των ανώτατων δικαστών και του ανωτάτου δικαστη-
ρίου της χώρας. Κανείς δικαστής δεν επηρεάζεται από την απλή
επίσκεψη ενός Υπουργού. Αυτό θα πρέπει να το αντιληφθείτε. Η
δηµοκρατία µας και οι ανεξάρτητες λειτουργίες της είναι αρκετά

ισχυρές, έτσι ώστε να έχουµε ξεπεράσει αυτά τα φοβικά σύν-
δροµα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την προ-
σοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο

στην κυρία Υπουργό, η οποία θα κλείσει αυτή την πολύωρη, από
το πρωί, συνεδρίαση, πρέπει να πω ότι όλοι οι συνάδελφοι Βου-
λευτές, οι εισηγητές και ειδικοί αγορητές, καθώς και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι είχαν από το Προεδρείο την άνεση του
χρόνου προκειµένου να εκφράσουν τις απόψεις τους. Και πρέπει
να το λέµε καµµιά φορά και αυτό. Και θα πρέπει να εκφράσουµε
και ευχαριστίες και προς τους συνεργάτες που πλαισιώνουν το
προεδρείο και διαρκώς βρίσκονται σε µια κινητικότητα, προκει-
µένου στο τέλος να έχουµε το καλύτερο αποτέλεσµα. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη διαδικασία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω και εγώ την κατανόηση και την ανοχή σας για να κλεί-

σουµε αυτή τη µακρά συζήτηση που έχει ξεκινήσει την τελευταία
εβδοµάδα στην επιτροπή και ολοκληρώνεται σήµερα εδώ.

Έχω πει και άλλη φορά, αλλά φαίνεται ότι δυσκολεύονται κά-
ποιοι να το καταλάβουν, ότι τα Υπουργεία αυτής της Κυβέρνησης
πίσω πόρτες δεν έχουν. Έχουν µόνο εισόδους και εξόδους δια-
φανείς προς όλους. 

Τώρα, µας κατηγορείτε ότι βλέπουµε και κάνουµε όταν νοµο-
θετούµε. Ακούµε -το επεσήµανε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος- και αναλόγως προσαρµόζουµε τις διατάξεις,
ακούγοντας ακριβώς και τον διάλογο που γίνεται µέσα στο Κοι-
νοβούλιο. Αποφασίστε, λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι θέλετε. Να
ακούµε; Να µην ακούµε; 

Υποσχέθηκα την ώρα που µιλούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κινήµατος Αλλαγής πως θα αναφέρω, για άλλη µία
φορά, ότι προκειµένου να δανειστούν, να εξαχθούν οποιεσδή-
ποτε αρχαιότητες στο εξωτερικό, τηρούνται απαραιτήτως οι δια-
τάξεις του αρχαιολογικού νόµου 3028/2002. Δεν µπορεί να γίνει
διαφορετικά. Ο αρχαιολογικός νόµος δεν αντικαθίσταται. Αντι-
καθίσταται εκεί που φέραµε τις τροπολογίες. Μην προσπαθείτε,
λοιπόν, να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Και, κυρίως, όχι υποκρι-
σία µε τον αρχαιολογικό νόµο. 

Είχα την τιµή να προεδρεύσω σχεδόν δύο χρόνια στην προπα-
ρασκευαστική επιτροπή του αρχαιολογικού νόµου, ο οποίος, τε-
λικά, πήρε τον αριθµό 3028/2002. Την εποχή εκείνη, όταν τον
εισηγείτο ο τότε Υπουργός Πολιτισµού, ο κ. Ευάγγελος Βενιζέ-
λος, ακριβώς τα ίδια πράγµατα λέγατε, να µην αλλάξει ο
5351/1932, διότι θα καταστραφεί η χώρα, διότι ξεπουλάµε τα
πάντα. Όχι άλλη υποκρισία, λοιπόν, µε τον αρχαιολογικό νόµο.

Είχα αποφασίσει να µην µιλήσω καν για τη διάταξη του Μου-
σείου Βρανά, διότι οι διατάξεις αυτές αποσύρθηκαν. Όµως
επειδή άκουσα αρκετές φορές επίκληση νεκρών, νεκρών φίλων
µου, ανθρώπων που µε τιµούσαν µε την προσωπική τους σχέση
και ήταν και ο Κούνδουρος, ήταν και ο Ντασέν ήταν και ο Άγγε-
λος Δεληβοριάς και η Ρούρα Σιφναίου, θέλω να πω ότι αυτοί οι
άνθρωποι λοιπόν δεν παρακάλεσαν ποτέ για να λάβουν κανένα
αξίωµα. Ήταν εξαιρετικά αξιοπρεπείς για να µην απαιτούν να
είναι πρόεδροι σε ένα σωµατείο, σε ένα µουσείο. 

Και επιπλέον το Υπουργείο Πολιτισµού είτε το 2017 είτε το
2018 είτε το 2019 είτε το 2020 δεν πήρε δώρο από την εταιρεία
«ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ». Το Μουσείο Βρανά είναι αυτό που είπατε. Κα-
νείς δεν το αµφισβητεί, αλλά δεν του κάνουν δώρα. Ειδικά τώρα
το Υπουργείο Πολιτισµού δώρα δεν δέχεται. Ήρθε λοιπόν η εται-
ρεία «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» διά του προέδρου και ζήτησε από το
Υπουργείο Πολιτισµού να αναλάβει όλα τα λειτουργικά έξοδα
του µουσείου, διότι δεν µπορούσαν να τα καλύψουν. 

Από εκεί και πέρα -έτσι όπως κατατέθηκαν τα άρθρα-, στο πα-
λαιό άρθρο 50 το οποίο ούτως ή άλλως αφαιρέθηκε, απαλεί-
φθηκε, ο Υπουργός Πολιτισµού διόριζε δύο µέλη, τον πρόεδρο
και τον αναπληρωτή του µαζί µε ένα δεύτερο µέλος. Αυτά τα δύο
µέλη διόριζε ο Υπουργός Πολιτισµού και δύο µέλη η εταιρεία
«ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» µε τους αναπληρωτές του. Υπήρχε δηλαδή η
απόλυτη ισοτιµία. Μάλιστα είχα δεχθεί να πούµε ότι το ένα µέλος
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που διορίζει το «ΑΡΧΙΠΕΛΑΓΟΣ» θα ήταν ο Πρόεδρος και το δεύ-
τερο µέλος θα ήταν κάποιος τον οποίον θα επέλεγε η εταιρεία. 

Από εκεί και πέρα ο κ. Σηφουνάκης θα µπορούσε να διοριστεί
Πρόεδρος µε την απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού. Απαιτούσε όµως νοµοθέτηση διά βίου προεδρία. Αυτό
δεν το έκανε ποτέ ο Άγγελος Δεληβοριάς, ο Νίκος Κούνδουρος,
ο Ζυλ Ντασέν και η Ρούρα Σιφναίου. Μην τους επικαλείστε, διότι
επί της ουσίας ασεβείτε στη µνήµη τους.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα συζητήσουµε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Επειδή εγώ λέω νούµερα, εσείς επιµένετε ότι δεν σας
αρέσουν, θα πω λοιπόν σχετικά µε την απώλεια εσόδων στην
οποία έρχεστε και επανέρχεστε. 

Το 2015 και το 2016 ενεργά αναψυκτήρια στο Ταµείο Αρχαι-
ολογικών Πόρων ήταν τριάντα πέντε, κενά ήταν σαράντα τέσ-
σερα. Το 2017 τα ενεργά αναψυκτήρια ήταν είκοσι τέσσερα, τα
κενά ήταν πενήντα έξι. Ανάµεσα σε αυτά ήταν το αναψυκτήριο
της Ολυµπίας, του Ολυµπίου της Αθήνας, του Ακρωτηρίου της
Θήρας, της Λίνδου, του Ασκληπιείου της Κω, δηλαδή αρχαιολο-
γικών χώρων µε µεγάλη επισκεψιµότητα. Μη συζητάµε λοιπόν
για το τι συνέβαινε τότε και το τι συµβαίνει σήµερα στο ΤΑΠΑ. 

Είπα προηγουµένως -αλλά φαίνεται δεν έγινε αρκετά σαφές-
για την τροπολογία την οποία πρότεινε το Κίνηµα Αλλαγής για
την έκτη µέρα στο συνταξιοδοτικό των αρχαιοφυλάκων. Επανα-
λαµβάνω, τιµούµε και σεβόµαστε απόλυτα τη δουλειά τους. Στο
κάτω-κάτω είναι συνεργάτες µας. Προσωπικά έχω αποδεχθεί και
το δίκαιο του αιτήµατος. Δεν µπορώ όµως να µην λάβω υπόψη
µου τις παρατηρήσεις των συναδέλφων µου Υπουργών Εργασίας
και Υπουργού Οικονοµικών. Είναι ένα θέµα στο οποίο θα επανέλ-
θουµε. Όµως τα αρµόδια Υπουργεία  -το Υπουργείο Πολιτισµού
δεν έχει αρµοδιότητα επ’ αυτού- έχουν τον λόγο. 

Τώρα επειδή η διαδικασία της πιστοποίησης ενόχλησε πάρα
πολύ προσπαθείτε να δηµιουργήσετε κλίµα και µόνο κλίµα αντι-
πολιτευτικό, πάλι κροκοδείλια δάκρυα! Ποιος σας είπε ότι τα
κρατικά µουσεία τα οποία είναι δηµόσιες υπηρεσίες εάν δεν πι-
στοποιηθούν, θα κλείσουν; Αυτό καταλάβατε; Διαβάστε καλύ-
τερα τη ρύθµιση. Η πιστοποίηση είναι µια διαδικασία, η οποία
εφαρµόζεται διεθνώς και σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι
αυτός που δεν θα πιστοποιηθεί θα κλείσει. Κλείνουν οι δηµόσιες
υπηρεσίες; Πώς θα κλείσουν; Δηµόσιες υπηρεσίες είναι αυτά τα
µουσεία. Σταµατήστε να δηµιουργείτε συνεχώς εντυπώσεις για
λόγους αντιπολιτευτικούς, γιατί δεν έχετε να πείτε τίποτα άλλο. 

Το υπόλοιπο που προβλέπει η τροπολογία είναι η αναγνώριση
των υπολοίπων µουσείων. Μια διαδικασία η οποία ούτως η άλλως
προβλέπεται από τον αρχαιολογικό νόµο, τον οποίο πλέον επι-
καλείστε συνεχώς.

Ως προς το Ταµείο Αλληλοβοήθειας έχω απαντήσει πάρα,
πάρα πολλές φορές σε κοινοβουλευτικό έλεγχο, σε επίκαιρες
ερωτήσεις, στην επίκαιρη επερώτηση για όλα τα θέµατα του τα-
µείου. Το ξαναλέω. Ο φάκελος της υπόθεσης έχει σταλεί στα ποι-
νικά δικαστήρια από την κυβέρνηση σας. Δεν βλέπω λοιπόν πώς
εγώ αποτελώ εµπόδιο στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη θα κάνει τη
δουλειά της και της έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη. Το έχουµε
πει, το έχουµε ξαναπεί σε όλα τα επίπεδα. 

Επίσης υπάρχουν δύο γνωµοδοτήσεις του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους. Καµµία δεν λέει ότι το Ταµείο Αλληλοβοηθείας
είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή νοµικό πρόσωπο ιδιω-
τικού δικαίου. Μόνο η µία, αυτή της ολοµέλειας του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους θίγει το ζήτηµα των εργαζοµένων και
κρίνει τη σχετική διάταξη ως αντισυνταγµατική. 

Επειδή ακούσαµε από τον κ. Βερναρδάκη ότι επιλέγουµε το
ποιες γνωµοδοτήσεις θα συµβουλευτούµε και υπογράφουµε και
αποδεχόµαστε αλά καρτ, σας λέω ότι και οι δύο έχουν γίνει δε-
κτές. Εποµένως δεν τίθεται αυτό το θέµα, το οποίο ψευδώς ανα-
φέρει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό ότι ο πολιτισµός το-
ποθετείται στον πυρήνα των πολιτικών για τη βιώσιµη ανάπτυξη,
οικονοµική, κοινωνική, περιβαλλοντική, καθώς προσφέρει στις
ευρωπαϊκές κοινωνίες που ταλανίζονται από οικονοµικά, µετανα-
στευτικά, περιβαλλοντικά, δηµογραφικά προβλήµατα µια ολι-
στική ανάπτυξη και παράλληλα ανθρωπιστική θεώρηση. Είναι

επίσης γνωστό ότι ο πολιτισµός συνεισφέρει ουσιαστικά στην αύ-
ξηση της απασχόλησης, των επενδύσεων για έρευνα και καινο-
τοµία, στην εξοικονόµηση ενεργειακών πόρων, στη βελτίωση της
εκπαίδευσης, στην καταπολέµηση της φτώχειας και του κοινω-
νικού αποκλεισµού, δηµιουργεί υψηλές προστιθέµενες αξίες και
µετρήσιµες θετικές εξωτερικές οικονοµίες λόγω της διασύνδε-
σης του µε ποικίλους κλάδους και υπηρεσίες.

Πώς συνδέονται τα ανωτέρω µε το σχέδιο νόµου που ήρθε σή-
µερα στην ολοµέλεια προς ψήφιση; Η πρωτοβουλία µας για την
υιοθέτηση των συγκεκριµένων ρυθµίσεων συνολικά δεν αποτελεί
µια αποσπασµατική προσπάθεια αποκοµµένη από την αναπτυ-
ξιακή πολιτική του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και
της Κυβέρνησης. Εντάσσεται στο γενικότερο κυβερνητικό σχε-
διασµό για την αξιοποίηση του συνόλου του πολιτιστικού αποθέ-
µατος της χώρας και την κεφαλαιοποίηση των δυνατοτήτων που
παρέχει η πολιτιστική κληρονοµιά µε στόχο και γνώµονα τη συµ-
βολή της στην αειφόρο ανάπτυξη και στον αναπροσδιορισµό του
αναπτυξιακού προτύπου της χώρας µε έµφαση στην εξωστρέ-
φεια. 

Η χώρα µας έχει ανάγκη και στον τοµέα του πολιτισµού από
ένα πολυεπίπεδο πολιτικό αφήγηµα, το οποίο να στηρίζεται σε
δεδοµένα και επιστηµονική ανάλυση, να έχει βραχυπρόθεσµους
και µεσοµακροπρόθεσµους στόχους, να συνδέεται µε µεγάλες
και µικρές δράσεις, µε µεγάλα και µικρά έργα ανά την επικρά-
τεια, να γίνεται αντιληπτό στην καθηµερινότητα των πολιτών, να
καταγράφεται θετικά στην εµπειρία των επισκεπτών της χώρας
και να αποτελεί στόχο και όραµα των πολλών εκτός των συνόρων
µας, οι οποίοι όµως µετέχουν της ηµετέρας παιδείας και επιθυ-
µούν να µετουσιώσουν την παιδεία αυτή σε βίωµα. 

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου το Ταµείο Αρχαιολογικών
Πόρων µετεξελίσσεται σε ένα σύγχρονο αναπτυξιακό οργανισµό
µε στόχο την αύξηση των εσόδων από τη λειτουργία των αρχαι-
ολογικών χώρων και των µουσείων, την αποτελεσµατικότερη και
αποδοτικότερη διαχείριση των πόρων και την πιο ορθολογική κα-
τανοµή τους µε γνώµονα την υποστήριξη της εφαρµογής πολιτι-
στικών πολιτικών. Ο οργανισµός παραµένει νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου. Κατ’ αυτόν τον τρόπο τα έσοδά του κατευθύ-
νονται στον κρατικό προϋπολογισµό και στον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Πολιτισµού. Καθίσταται µε αυτόν τον τρόπο δυ-
νατή η χρηµατοδότηση δράσεων για την προστασία, την ανά-
δειξη και την προβολή των πολιτιστικών υποδοµών, άρα την
υποστήριξη της αρχαιολογικής υπηρεσίας και του Υπουργείου,
καθώς και η βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους
επισκέπτες Έλληνες και ξένους των αρχαιολογικών χώρων και
των µουσείων. 

Επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά, για να γίνουν όλα αυτά
χρειαζόµαστε πόρους. Η ουσιαστική προστασία της πολιτιστικής
κληρονοµιάς απαιτεί και προϋποθέτει πόρους. Οι πόροι εξασφα-
λίζονται µόνο µέσα σε ένα υγιές οικονοµικό περιβάλλον. Χωρίς
πόρους η µέριµνα για την πολιτιστική κληρονοµιά είναι µη ρεα-
λιστική, µένει στη σφαίρα της θεωρίας ή της φαντασίας. Το κρά-
τος έχει ανάγκη πόρων για να µπορέσει να επιτελέσει το ρόλο
του στην προστασία, την ανάδειξη, την προβολή του ελληνικού
πολιτισµού.

Στο άρθρο 24 του καταστατικού χάρτη ο πολιτισµός αναγνω-
ρίζετε από τον συνταγµατικό νοµοθέτη ως θεµελιώδες ανθρώ-
πινο δικαίωµα και βασικό κοινωνικό αγαθό. Η πολιτιστική
κληρονοµιά ως υποσύνολό του διαθέτει µια πολύπλευρη και
υψηλή πνευµατική, επιστηµονική, παιδευτική, αισθητική, συµβο-
λική και ψυχολογική αξία. Είναι σαφές ότι ο πολιτισµός διαθέτει
µια εξαιρετικά ισχυρή κοινωνικοοικονοµική δύναµη, καθώς δια-
πνέει και επηρεάζει σχεδόν όλες τις πτυχές της κοινωνικής, αλλά
και της παραγωγικής δραστηριότητας και ως εκ τούτου αποτελεί
σηµαντικό παράγοντα της οικονοµίας και της κοινωνίας και συν-
τελεστή της ανάπτυξης και των δύο. 

Η υλική οικονοµική αποτίµηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς
φαίνεται ότι εξακολουθεί να ξενίζει κάποιους. Αντιµετωπίζεται
από την Αντιπολίτευση µε σκεπτικισµό, καχυποψία ή και απόλυτη
άρνηση και απόρριψη ως αθέµιτη, προσβλητική και βέβηλη που
συνιστά απειλή για το πολιτιστικό απόθεµα, διότι δήθεν οδηγεί
στον ευτελισµό και στην εµπορευµατοποίηση της. 
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Μια τέτοια προσέγγιση επιτρέψτε µου να πω ότι είναι επιφα-
νειακή και πλέον θεωρείται και αντιεπιστηµονική. Η πολιτιστική
κληρονοµιά δεν υφίσταται in vitro, βρίσκεται σε κάποιο τόπο, συν-
δέεται µε µια κοινότητα, προσελκύει επισκέπτες, απαιτεί συντή-
ρηση και ανάδειξη, προκαλεί άµεση και έµµεση οικονοµική και
επαγγελµατική δραστηριότητα, εντάσσεται αναπόφευκτα στο
κοινωνικό και οικονοµικό γίγνεσθαι. Μια πολιτιστική κληρονοµιά
αποκοµµένη και αποµονωµένη από την κοινωνία είναι µια κληρο-
νοµιά «σχολάζουσα», αν όχι νεκρή. Αντίθετα, όσο πιο οργανικά
ενταγµένη είναι στο κοινωνικό γίγνεσθαι, τόσο περισσότερο αυ-
ξάνονται τα κίνητρα και οι δυνατότητες διατήρησης και ανάδει-
ξής της, τόσο µεγαλύτερο πραγµατικό αντίκρισµα έχει η
ενδογενής αξία της. Η προσέγγιση αυτή αναγνωρίζεται σαφώς
και από τις διεθνείς συµβάσεις ως απολύτως συµβατή και ταυ-
τόχρονα βιώσιµη για τη διαχείριση της πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Υπό το πρίσµα αυτό η οικονοµική και η αναπτυξιακή αξία του
πολιτιστικού αποθέµατος εκλαµβάνεται πλέον και αποτιµάται όχι
απλά σε χρήµα, αλλά σε πολύ πιο σύνθετα ανθρωποκεντρικά κρι-
τήρια, καθώς ο οικονοµικός παράγοντας θεωρείται αλληλένδε-
τος µε τον κοινωνικό, τον περιβαλλοντικό και τον πολιτιστικό που
επηρεάζουν από κοινού ένα πολύ πιο ολιστικό και αντιπροσω-
πευτικό κριτήριο ατοµικής και κοινωνικής ευηµερίας, το οποίο
αντανακλά ο δείκτης ανθρώπινης ανάπτυξης, Human Develop-
ment Index. Το κέντρο εστίασης µετακινείται από τα αντικείµενα
µνηµεία στους ανθρώπους, στις λειτουργίες και στις ανάγκες
τους, από την απλή µακροχρόνια διατήρηση της πολιτιστικής
κληρονοµιάς στη µακροχρόνια διατηρήσιµη αξιοποίηση και
χρήση της. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ο πολιτιστικός κλάδος αποτελεί όλο και
συχνότερα τα τελευταία χρόνια διεθνώς θέµα µελέτης και της
οικονοµικής επιστήµης, καθώς λογίζεται πλέον ως διακριτός οι-
κονοµικός τοµέας που χρησιµοποιεί πόρους, παράγει προϊόντα
και υπηρεσίες, δηµιουργεί εισόδηµα και θέσεις εργασίας, προ-
σελκύει και προκαλεί επενδύσεις και συνεπώς λειτουργεί ως µο-
χλός ώθησης της ανάπτυξης. Γι’ αυτό αναγνωρίζεται και
επισήµως από διεθνείς οργανισµούς, τα Ηνωµένα Έθνη, την UN-
ESCO, τον ΟΑΣΑ, την Παγκόσµια Τράπεζα ως ο τέταρτος πυλώ-
νας της βιώσιµης ανάπτυξης. Ως καταλύτης καινοτόµων
εξελίξεων στη βιοµηχανία και στον τοµέα των υπηρεσιών κατέχει
σηµαντική θέση στη στρατηγική «ΕΥΡΩΠΗ 2020», καθώς ενι-
σχύει τη διεθνή ανταγωνιστικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
προωθώντας τη γνωστική και πολιτιστική της πολυµορφία. 

Η καίρια συµβολή του πολιτισµού στο εθνικό και ευρωπαϊκό
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν και µάλιστα µε ετήσια αύξηση ση-
µαντικά µεγαλύτερη από αυτή άλλων τοµέων της οικονοµίας
προκύπτει από αξιόπιστα στατιστικά στοιχεία, τα οποία καταδει-
κνύουν ότι η πραγµατοποίηση επενδύσεων στην αξιοποίηση του
πολιτιστικού κεφαλαίου αποδίδει υψηλή προστιθέµενη αξία και
πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα στις συνδεόµενες µε τον πο-
λιτισµό εξωτερικές οικονοµίες.

Η επένδυση στον πολιτισµό επιφέρει ισχυρή στήριξη και
ώθηση στην απασχόληση τόσο στον τοµέα της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, όσο και στους τοµείς των δηµιουργικών βιοµηχανιών
και των συναφών και εξαρτώµενων δραστηριοτήτων πρωτίστως
δε του τουρισµού µε τον οποίον ο πολιτισµός διατηρεί πολύ
ισχυρή διατοµεακή σχέση.

Ένας από τους σκοπούς του νέου οργανισµού είναι η αναβάθ-
µιση της ποιότητας του τουριστικού προϊόντος. Το ΑΕΠ των Ελ-
λήνων πολιτών είναι άµεσα συνδεδεµένο µε τον τουρισµό. Ο
νέος οργανισµός και ο πολιτιστικός τουρισµός είναι άµεσα συ-
νυφασµένοι. Ο πολιτιστικός τουρισµός χτίζει στο συγκριτικό πλε-
ονέκτηµα της ευρωπαϊκής ηπείρου ως τον κατ’ εξοχήν
τουριστικό προορισµό, δηµιουργεί πολιτιστικές διαδροµές οι
οποίες αναδεικνύουν τα µνηµεία, διασώζουν και προβάλλουν την
άυλη κληρονοµιά, ενσωµατώνει νέες «πράσινες» πρακτικές, εµ-
πλουτίζει το τουριστικό προϊόν µε εισροές και διαλειτουργικότη-
τες από τις πολιτιστικές δηµιουργικές βιοµηχανίες. 

Και εδώ ο νέος οργανισµός, το νέο ΤΑΠ µπορεί και πρέπει να
έχει καταλυτικό ρόλο. Η προσέλκυση και η διατήρηση των του-
ριστικών ροών απαιτεί τη δηµιουργία ιδιαίτερων πόρων έλξης
τόσο εθνικής όσο και τοπικής εµβέλειας, τη διαρκή εξέλιξη και

αναβάθµιση τους και βεβαίως τη διαχείρισή τους σε βάθος χρό-
νου µε σχέδιο και προοπτική. Αυτό καλείται να δηµιουργήσει σή-
µερα το Υπουργείο Πολιτισµού και να διαχειριστεί ο Οργανισµός
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων. 

Δεν πρέπει να λησµονούµε ότι όλες οι στηριζόµενες στον του-
ρισµό χώρες ιδιαίτερα οι πέριξ της Μεσογείου έχουν κατά βάση
κοινά χαρακτηριστικά, µακραίωνη και πλούσια ιστορία που µετα-
φράζεται σε εξίσου πλούσια και πολύπλευρη πολιτιστική κληρο-
νοµιά, πλούσια και ποικίλα φυσικά τοπία στα οποία η θάλασσα
και το θαλάσσιο στοιχείο κατέχουν κεντρική θέση, τουριστικό
προϊόν που διαµορφώνεται µε επίκεντρο τον κατά περίπτωση ιδι-
αίτερο συνδυασµό φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος. 

Η υψηλή ελκυστικότητα αυτού του τουριστικού προϊόντος στο
παρόν και η µακροπρόθεσµη περαιτέρω ανάπτυξη και βιωσιµό-
τητα του έχουν ως αδήριτη ανάγκη και απαραίτητη συνθήκη την
επίτευξη διαφοροποίησης από τον ανταγωνισµό, την ανάδειξη
και διατήρηση µιας διακριτής και αναγνωρίσιµης ταυτότητας, την
παροχή υπηρεσιών υψηλής ποιότητας, αλλά και τον διαρκή εµ-
πλουτισµό και την ανανέωση της συνολικής προσφερόµενης εµ-
πειρίας στους επισκέπτες. 

Σε αυτή ακριβώς την διεθνώς επικρατούσα «οικονοµία των εµ-
πειριών» ο πολιτισµός προσφέρει εκείνες ακριβώς τις εµπειρίες
που εµπλουτίζουν και διαφοροποιούν καίρια και το τουριστικό
προϊόν καθιστώντας το ελκυστικότερο και πιο ανταγωνιστικό όχι
µόνο στη διεθνή, αλλά και στην εγχώρια αγορά. 

Αρχαιολογικοί χώροι και ιστορικοί τόποι, µεµονωµένα αρχαία
και νεότερα µνηµεία, µουσεία µε συλλογές κινητών µνηµείων και
έργων τέχνης και συναφές υποδοµές που συνδέονται µε τις διά-
φορες υλικές πτυχές και λειτουργίες της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς συνιστούν τη µια όψη της πολιτιστικής εµπειρίας. Παραδο-
σιακές εκδηλώσεις και δραστηριότητες, τοπικά ήθη, έθιµα, γα-
στρονοµικές συνήθειες αποτελούν ορισµένα από τα στοιχεία της
πιο δυναµικής και βιωµατικής άυλης κληρονοµιάς, τα οποία βρί-
σκονται επίσης συνήθως σε στενή σχέση και αλληλεπίδραση µε
τις σύγχρονες µορφές καλλιτεχνικής και δηµιουργικής έκφρασης
συνθέτοντας την άλλη όψη της πολιτιστικής εµπειρίας. Όλα αυτά
συνθέτουν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νέου οργανισµού.

Οι συνολικές τουριστικές ροές τα τελευταία χρόνια, πριν, βε-
βαίως, τη βίαιη και απότοµη διακοπή που επέφερε -ευελπιστούµε
προσωρινά- η πανδηµική κρίση, παρουσίαζαν, ως γνωστόν, ση-
µαντική αύξηση. Ωστόσο, παρά το ποσοτικό άλµα, τα ποιοτικά
στοιχεία ειδικών µετρήσεων και ερευνών σχετικά µε την επισκε-
ψιµότητα χώρων της πολιτιστικής κληρονοµιάς σε συνάρτηση µε
τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, τις προσδοκίες και την ικανοποίηση
του κοινού αναλόγως προέλευσης, καταδεικνύουν την ανάγκη
τροποποίησης των παγιωµένων αντιλήψεων και πρακτικών τόσο
ως προς την κατεύθυνση των δηµοσίων επενδύσεων, όσο και ως
προς τον συνολικό τρόπο διαχείρισης των πολιτιστικών πόρων,
εάν θέλουµε, πραγµατικά, το άλµα να γίνει και ποιοτικό. 

Οι πρόσφατες έρευνες καταδεικνύουν την ανάγκη για µια συ-
νολική αλλαγή παραδείγµατος, µε την έµφαση να µετατοπίζεται
από τη διαρκή δηµιουργία και διαχείριση υποδοµών, στη διαρκή
δηµιουργία και διαχείριση υπηρεσιών. Οφείλουµε να προχωρή-
σουµε σε πιο τολµηρές και, ταυτόχρονα, πιο ολιστικές και περιε-
κτικές στρατηγικές διαχείρισης των πολιτιστικών πόρων, που θα
επιτυγχάνουν το µέγιστο δυνατό πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα
και τις οικονοµίες κλίµακας. 

Πρέπει να προχωρήσουµε σε άνοιγµα των παραδοσιακών στε-
γανών και στη δυναµική σύνδεση της πολιτιστικής κληρονοµιάς
µε το σύγχρονο πολιτισµό και τις δηµιουργικές βιοµηχανίες,
καθώς και σε συνδυαστική και συµπληρωµατική λειτουργία µε
τους λοιπούς κλάδους του τουρισµού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σύνολο του σχεδίου νόµου
που συζητάµε σήµερα, ουδόλως παραγνωρίζει το γεγονός ότι ο
πολιτισµός και η πολιτιστική κληρονοµιά, ως υποσύνολό του, συ-
νιστά κοινωνικό, δηµόσιο αγαθό. Συγχρόνως, ο πολιτισµός και η
πολιτιστική κληρονοµιά αποτελούν και δηµόσιο κεφάλαιο µε τε-
ράστια αναπτυξιακή αξία και δυναµική. 

Η Ελλάδα διεθνώς αναγνωρίζεται ως πρωτεύουσα δύναµη
στον τοµέα της πολιτιστικής κληρονοµιάς. Θεωρούµε επιβεβλη-
µένο να προβάλουµε τον ελληνικό πολιτισµό σε όλο τον κόσµο.
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Οι πολιτικές του πολιτισµού µπορεί να συµβάλουν καθοριστικά
στον επαναπροσδιορισµό της ταυτότητας της χώρας. Αντιµετω-
πίζουµε τον πολιτισµό συνολικά ως εξαγώγιµο προϊόν και υιοθε-
τούµε διεθνείς καλές πρακτικές. Ο επαναπροσδιορισµός και
εκσυγχρονισµός του παραγωγικού υποδείγµατος της χώρας,
ώστε να καταστεί αποτελεσµατικό, ανταγωνιστικό και εν τέλει
βιώσιµο στο ιδιαίτερα ευµετάβλητο διεθνές περιβάλλον, είναι κα-
θοριστικός. Δεν υπάρχουν πλέον αυταπάτες. Αυτό µπορεί να επι-
τευχθεί µόνο µε τη γνώση, την καινοτοµία, την ανάδειξη και
ανάπτυξη των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας µας, µε
την εξωστρέφεια. Γι’ αυτό και επιδιώκουµε την εξωστρέφεια και
στον πολιτισµό. 

Η µη αξιοποίηση του τεράστιου πλεονεκτήµατος της χώρας,
του κεφαλαίου της πολιτιστικής κληρονοµιάς, εξαιτίας παρωχη-
µένων αντιλήψεων και ιδεολογικοπολιτικών αγκυλώσεων, συνι-
στά -ιδιαίτερα στην παρούσα συγκυρία- όχι απλώς ασυγχώρητη
αδράνεια, αλλά εγκληµατική αµέλεια που, αφ’ ενός, στερεί την
κοινωνία και τη χώρα από πολύτιµους πόρους και αφ’ ετέρου,
οδηγεί µε ταχείς ρυθµούς στην απαξίωση και στο µαρασµό της
ίδιας της πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Σας βεβαιώ ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να καταστεί
συνεργός ούτε για το ένα ούτε για το άλλο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναδιοργάνωση του Ταµείου
Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων και µετονοµασία του
σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων,
προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις
για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και το µουσείο «Φοίβος Ανωγει-
ανάκης» και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά.

Έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ επί των άρθρων 48, 56, 58 και επί της
υπουργικής τροπολογίας 650/23, της οποίας το κείµενο έχει ως
εξής:

4004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα αναγνώσω τον
κατάλογο των υπογραφόντων Βουλευτών για την αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας. Λόγω των ειδικών συνθηκών θεωρούµε ότι
υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την
υποβολή της. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφο-
φορία επί των άρθρων 48, 56, 58 και επί της υπουργικής τροπο-
λογίας 650/23 του σχεδίου νόµου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο επιστολές ή τηλεοµοι-
οτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση,
η οποία θα ακολουθήσει. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται για τα Πρακτικά
και βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 299 Βουλευτές.
Επί του άρθρου 48:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 157 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 120 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ», ψήφισαν 22 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 56:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 179 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 110 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ», ψήφισαν 10 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 56 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 58:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 157 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ», Ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 650 και ει-

δικό 23:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 179 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 120 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» Ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 650 και ει-

δικό 23 έγινε δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία.
Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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4010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 4013



4014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 4021



4022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ηµ/νία: 10/12/2020

Αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλ-
λοτριώσεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρισης και
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό Μουσείο Κρή-
της και το µουσείο “Φοίβος Ανωγειανάκης” και άλλες διατάξεις

Άρθρο ΝΑΙ ΟΧΙ ΠΡΝ ΣΥΝ
Άρθρο 48 ως έχει 157 120 22 299
Άρθρο 56 ως έχει 179 110 10 299
Άρθρο 58 ως έχει 157 142 0 299
Υπ. τροπ. 650/23 ως έχει 179 120 0 299

Ο Πρόεδρος
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(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται έγγραφο του Βουλευτή του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδη το οποίο αφορά διευκρίνιση
ψήφου επί του άρθρου 49 και 56. )



4060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ονοµαστικής ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προχωρούµε
στην ψήφιση της αρχής, των υπολοίπων άρθρων, των τροπολο-
γιών και του συνόλου του νοµοσχεδίου.

Παρακαλούνται οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να κατα-
θέσουν στο Προεδρείο τα έγγραφα µε τις ψήφους τους επί της

αρχής, των υπολοίπων άρθρων, των τροπολογιών, του ακροτε-
λεύτιου άρθρου και του συνόλου του νοµοσχεδίου, προκειµένου
να συµπεριληφθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
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4062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναδιοργά-
νωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων
και µετονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης
Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς στο
εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και το
µουσείο «Φοίβος Ανωγειανάκης» και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και στο σύνολο του κατά πλει-
οψηφία και έχει ως εξής:

«Αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρι-
σης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της πολιτι-
στικής κληρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό
Μουσείο Κρήτης και το µουσείο «Φοίβος Ανωγειανάκης» και
άλλες διατάξεις 

Περιεχόµενα

ΜΕΡΟΣ Α’
ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

ΚΑΙ ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΕΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑ ΤΟΥ ΣΕ ΟΡΓΑΝΙ-
ΣΜΟ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ
(Ο.Δ.Α.Π.)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΟΝΟΜΑΣΙΑ-ΣΚΟΠΟΣ-ΔΙΟΙΚΗΣΗ
Άρθρο 1 Επωνυµία – Μορφή – Έδρα Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 2 Σκοποί του Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 3 Παραγωγή και διάθεση ακριβών αντιγράφων
Άρθρο 4 Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 5 Ειδικά µέσα εκπλήρωσης σκοπών του Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 6 Όργανα διοίκησης του Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 7 Σύσταση και συγκρότηση Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 8 Συνεδριάσεις Δ.Σ.
Άρθρο 9 Αποζηµίωση µελών Δ.Σ.
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες Δ.Σ.
Άρθρο 11 Αρµοδιότητες Πρόεδρου Δ.Σ.
Άρθρο 12 Σύσταση και στόχοι Γενικής Διεύθυνσης
Άρθρο 13 Ορισµός, αρµοδιότητες και αµοιβή Προϊσταµένου

Γενικής Διεύθυνσης
Άρθρο 14 Πόροι
Άρθρο 15 Διαδικασία καθορισµού εσόδων
Άρθρο 16 Δαπάνες
Άρθρο 17 Απόδοση ποσοστού των ετήσιων διαθεσίµων στο

Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
Άρθρο 18 Υποχρεώσεις - Απαλλαγές – Ατέλειες - Προνόµια

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ
Άρθρο 19 Διάρθρωση υπηρεσιών
Άρθρο 20 Αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Πολιτιστικών Παρα-

γωγών, Πωλήσεων και Προβολής
Άρθρο 21 Διάρθρωση Διεύθυνσης Πολιτιστικών Παραγωγών,

Πωλήσεων και Προβολής
Άρθρο 22 Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Εκδόσεων και Ψηφιακών

Εφαρµογών
Άρθρο 23 Διάρθρωση Διεύθυνσης Εκδόσεων και Ψηφιακών

Εφαρµογών
Άρθρο Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Διαχείρισης Οικονοµικών

Πόρων
Άρθρο 25 Διάρθρωση Διεύθυνσης Διαχείρισης Οικονοµικών

Πόρων
Άρθρο 26 Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Μελετών, Έργων, Απο-

τυπώσεων και Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας
Άρθρο Διάρθρωση Διεύθυνσης Μελετών, Έργων, Αποτυπώ-

σεων και Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας
Άρθρο 28 Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Εσωτερικής Οργάνωσης

και Λειτουργίας
Άρθρο 29 Διάρθρωση Διεύθυνσης Εσωτερικής Οργάνωσης και

Λειτουργίας
Άρθρο 30 Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς Τµήµατος

Παρακολούθησης και Ανάπτυξης Πόρων
Άρθρο 31 Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς Τµήµατος

Γραµµατείας Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 32 Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς Τµήµατος

Επιθεωρήσεων και Εσωτερικών Ελέγχων
Άρθρο 33 Δικαστικό Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του

Κράτους (Ν.Σ.Κ.)
Άρθρο 34 Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης
Άρθρο 35 Περιφερειακές Υπηρεσίες Ο.Δ.Α.Π.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ Ο.Δ.Α.Π.
Άρθρο 36 Οργανικές θέσεις
Άρθρο 37 Κατανοµή οργανικών θέσεων µονίµου προσωπικού

κατά κατηγορία κλάδο και ειδικότητα
Άρθρο 38 Κατανοµή οργανικών θέσεων προσωπικού µε σχέση

εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου κατά εκπαιδευτική
βαθµίδα και ειδικότητα

Άρθρο 39 Δικηγόροι µε έµµισθη εντολή
Άρθρο 40 Προσόντα διορισµού
Άρθρο 41 Κλάδοι και ειδικότητες Προϊσταµένων
Άρθρο 42 Αρµοδιότητες και καθήκοντα Προϊσταµένων Διευ-

θύνσεων, Προϊσταµένων Τµηµάτων και Αυτοτελών Τµηµάτων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 43 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 44 Καταργούµενες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 45 Εξουσιοδοτικές διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Β’
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΕΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΜΟΥΣΕΙΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙ-

ΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ
Άρθρο 46 Προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του Μουσείου Ζυ-

γοµαλά και του Μουσείου Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού
Άρθρο 47 Προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ Περιφερειών

και πολιτιστικών φορέων

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΒΟΛΗ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟ-

ΝΟΜΙΑΣ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ, ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΜΟΥΣΕΙΑΚΗ ΣΥΛ-
ΛΟΓΗ ΤΟΥ ΙΣΤΟΡΙΚΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ ΚΑΙ ΤΟ ΜΟΥΣΕΙΟ
“ΦΟΙΒΟΣ ΑΝΩΓΕΙΑΝΑΚΗΣ” 

Άρθρο 48 Μακρόχρονη εξαγωγή αντικειµένων συλλογών µου-
σείων – Τροποποίηση του άρθρου 45 του              ν. 3028/2002

Άρθρο 49 Ιδιωτική µουσειακή συλλογή του Ιστορικού Μου-
σείου Κρήτης – Τροποποίηση του άρθρου 73 του                      ν.
3028/2002

Άρθρο 50 Μουσείο Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Οργάνων
«Φοίβος Ανωγειανάκης» -Κέντρο Εθνοµουσικολογίας – Τροπο-
ποίηση του άρθρου 80 του π.δ. 4/2018

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΦΟΡΕΙΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΙΩ-

ΜΑΤΩΝ, ΔΙΑΘΕΣΗ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΟΥ ΛΙΜΕΝΙΚΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ
ΣΤΗ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΚΜΗΡΙΩΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙ-
ΚΩΝ ΑΓΑΘΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙ-
ΣΜΟΥ, ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΧΡΗΜΑΤΙΚΗΣ ΑΜΟΙΒΗΣ, ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ
ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ ΚΑΙ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΑΝΑΚΤΗΘΕΝΤΩΝ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ
ΑΓΑΘΩΝ, ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΠΡΟΘΕΣΜΙΑΣ ΠΕΡΑΤΩΣΗΣ ΤΗΣ ΕΚΚΑΘΑ-
ΡΙΣΗΣ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗΘΕΙΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΧΡΟΝΟΥ ΕΝΑΡ-
ΞΗΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΝΑΡΞΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙ-
ΚΟΥ ΕΙΣΙΤΗΡΙΟΥ ΚΑΙ ΚΑΡΤΑΣ ΦΙΛΑΘΛΟΥ

Άρθρο 51 Εφαρµογή των διατάξεων του ν. 4481/2017 στους
Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης και στις Ανεξάρτητες Ον-
τότητες Διαχείρισης Πνευµατικών Δικαιωµάτων

Άρθρο 52 Υποχρέωση συµµόρφωσης των υφιστάµενων Οργα-
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νισµών Συλλογικής Διαχείρισης και Ανεξάρτητων Οντοτήτων Δια-
χείρισης

Άρθρο 53 Διάθεση προσωπικού του Λιµενικού Σώµατος στη
Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού - Τροποποίηση του
άρθρου 5 του ν. 3658/2008

Άρθρο 54 Χορήγηση χρηµατικής αµοιβής – Τροποποίηση του
άρθρου 9 του ν. 3658/2008

Άρθρο 55 Συµβάσεις µεταφοράς, συσκευασίας και ασφάλισης
ανακτηθέντων πολιτιστικών αγαθών – Προσθήκη του άρθρου 15
στον ν. 3658/2008

Άρθρο 56 Παράταση προθεσµίας περάτωσης της εκκαθάρι-
σης του Ταµείου Αλληλοβοηθείας Υπαλλήλων του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Άρθρο 57 Συµπλήρωση θεσµικού πλαισίου για την ενίσχυση
των οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα - Τροποποίηση του
ν. 4487/2017

Άρθρο 58 Αρχαιρεσίες των αθλητικών ενώσεων και οµοσπον-
διών για το έτος 2020 - Τροποπίηση του άρθρου 143 του ν.
4714/2020

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙ-

ΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
Άρθρο 59 Παράταση της θητείας του Διοικητικού Συµβουλίου

του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης
Άρθρο 60 Σύσταση θέσης Διοικητικού - Οικονοµικού Διευ-
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ΜΕΡΟΣ Α’
ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΕΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑ ΤΟΥ ΣΕ ΟΡΓΑ-

ΝΙΣΜΟ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ
ΠΟΡΩΝ (Ο.Δ.Α.Π.)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΟΝΟΜΑΣΙΑ-ΣΚΟΠΟΣ-ΔΙΟΙΚΗΣΗ

Άρθρο 1
Επωνυµία - Μορφή - Έδρα Ο.Δ.Α.Π.

Το Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επω-
νυµία Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων
(Τ.Α.Π.) µε έδρα την Αθήνα, που έχει συσταθεί µε το άρθρο 6 του
ν. 4212/1929 (Α’ 240), µετονοµάζεται σε «Οργανισµός Διαχείρι-
σης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων» (Ο.Δ.Α.Π.), αναδιοργα-
νώνεται και διέπεται εφεξής από τον παρόντα µε σκοπό τη
διασφάλιση της αποτελεσµατικής, διαφανούς και αναπτυξιακής
διαχείρισης των πολιτιστικών πόρων της Χώρας. Ο Ο.Δ.Α.Π. επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Για τις
σχέσεις του µε την αλλοδαπή η επωνυµία του Ο.Δ.Α.Π. ορίζεται
ως “Hellenic Organization of Cultural Resources Development
(HOCRED)”. 

Άρθρο 2
Σκοποί του Ο.Δ.Α.Π.

1. Στρατηγικοί σκοποί του Ο.Δ.Α.Π. είναι: α) η αναβάθµιση της
ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών στους επισκέπτες των
αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων, µνηµείων και µουσείων,
β) η αύξηση των οικονοµικών πόρων που προέρχονται από τις
επισκέψεις στους άνω χώρους, την παροχή υπηρεσιών προς
τους επισκέπτες και την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας, γ)
η διάθεση των οικονοµικών πόρων για την υποστήριξη πολιτικής
για την ανάδειξη, προβολή και αξιοποίηση της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, τη λειτουργία των αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών
τόπων και µουσείων και των υπηρεσιών και φορέων που έχουν
ως αρµοδιότητα την προστασία, ανάδειξη και προβολή της πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και τη στήριξη συνεργειών µε-
ταξύ των άνω υπηρεσιών και των φορέων της σύγχρονης
πολιτιστικής δηµιουργίας. 

2. Οι σκοποί του Ο.Δ.Α.Π. εκπληρώνονται µε τη διάθεση των
πόρων του για: 

α) την απαλλοτρίωση υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου ή την εξα-
γορά ή τη στέρηση χρήσης ακινήτων για αρχαιολογικούς σκο-
πούς και ειδικότερα για τη διενέργεια ανασκαφών, για την
αποκατάσταση, προστασία και ανάδειξη των αρχαιολογικών
χώρων, των ιστορικών τόπων, των µνηµείων και του περιβάλλον-
τος χώρου αυτών,

β) την ασφάλεια, συντήρηση, διαµόρφωση, αποκατάσταση,
ανάδειξη και προβολή των αρχαιολογικών χώρων, των ιστορικών
τόπων, των µνηµείων και του περιβάλλοντος χώρου αυτών και
κάθε κτίσµατος που βρίσκεται µέσα σε αυτούς, και την κατα-
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σκευή έργων πρόληψης ζηµιών και προφύλαξης εντός αρχαιολο-
γικών χώρων, ιστορικών τόπων και µνηµείων και του περιβάλλον-
τος χώρου αυτών, τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση των
υποδοµών και εγκαταστάσεων των αρχαιολογικών χώρων, των
ιστορικών τόπων και των µουσείων, την ανέγερση, συντήρηση
και επισκευή κύριων και βοηθητικών της λειτουργίας των χώρων
και µουσείων κτισµάτων, κατασκευών και κτισµάτων εξυπηρέτη-
σης επισκεπτών των αρχαιολογικών χώρων και ιστορικών τόπων,

γ) την προβολή της πολιτιστικής πολιτικής, τη δηµοσιοποίηση
και ανάδειξη των κινητών και ακίνητων µνηµείων και του έργου
της αρχαιολογικής υπηρεσίας στην Ελλάδα και στο εξωτερικό,
καθώς και των µουσείων και επισκέψιµων αρχαιολογικών χώρων,
ιστορικών τόπων και συλλογών του Δηµοσίου,

δ) την υποστήριξη της αποτελεσµατικής επιτέλεσης της απο-
στολής των υπηρεσιών και εποπτευόµενων φορέων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού (ΥΠ.ΠΟ.Α.), καθώς και την
υποστήριξη της διενέργειας κοινών δράσεων των ανωτέρω υπη-
ρεσιών και φορέων µε φορείς της σύγχρονης πολιτιστικής δηµι-
ουργίας, 

ε) τη δηµιουργία εκδόσεων και ψηφιακών εφαρµογών µε αντι-
κείµενο την πολιτιστική κληρονοµιά, την αρχαιολογία και αρχαι-
ογνωσία και την ιστορία της ελληνικής τέχνης, καθώς και τη
διάθεση αυτών στο κοινό,

στ) τη δηµιουργία και αναβάθµιση διαδικτυακών ή φυσικών
πωλητηρίων εντός και εκτός αρχαιολογικών χώρων και µουσείων,
σε επιλεγµένα σηµεία της Επικράτειας, καθώς και στο εξωτερικό,
και τη συνεργασία µε καταστήµατα τρίτων ή άλλα εµπορικά δί-
κτυα και κανάλια πωλήσεων, µε σκοπό τη διάθεση στο κοινό εµ-
πνευσµένων εφαρµογών, καλλιτεχνηµάτων, ακριβών
αντιγράφων, έργων τέχνης, ψηφιακών εφαρµογών, εν γένει πο-
λιτιστικών αντικειµένων, καθώς και τυποποιηµένων – πιστοποι-
ηµένων προϊόντων της αγροδιατροφικής αλυσίδας,
προερχόµενων από τη χλωρίδα που βρίσκεται εντός αρχαιολο-
γικών χώρων, 

ζ) την ανάπτυξη συστηµάτων ηλεκτρονικών αγορών και πλη-
ρωµών για εισιτήρια εισόδου και άλλες υπηρεσίες για τους επι-
σκέπτες σε αρχαιολογικούς χώρους, µνηµεία και µουσεία, τη
διάθεση ειδών, φωτογραφιών, ηλεκτρονικών εκδόσεων και
άλλων ψηφιακών εφαρµογών που απευθύνονται στο κοινό, 

η) την ενίσχυση της έρευνας, µελέτης και επιστηµονικής τεκ-
µηρίωσης σε θέµατα αρχαιολογίας και προστασίας, ανάδειξης
και προβολής της πολιτιστικής κληρονοµιάς, από την αρχαιολο-
γική υπηρεσία, από εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού ή από τον Ο.Δ.Α.Π., ιδίως σε
συνεργασία µε κρατικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, καθώς και τον
σχεδιασµό και την υλοποίηση ανάλογου περιεχοµένου εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων, 

θ) τη δηµιουργία και αναβάθµιση εργαστηρίων κατασκευής εκ-
µαγείων, ακριβών αντιγράφων και αποµιµηµάτων, καθώς και τη
δηµιουργία επισκέψιµων εκθεσιακών χώρων µε αντικείµενο θέ-
µατα από την πολιτιστική κληρονοµιά,

ι) τη µίσθωση ακινήτων για αρχαιολογικούς σκοπούς ή για την
εξυπηρέτηση των σκοπών του Ο.Δ.Α.Π.,

ια) την ενίσχυση των δηµόσιων επενδύσεων στις πολιτιστικές
υποδοµές και τη σύνδεση της πολιτιστικής κληρονοµιάς µε την
έρευνα και την καινοτοµία, τη σύγχρονη καλλιτεχνική δηµιουρ-
γία, τις πολιτιστικές βιοµηχανίες και τη δηµιουργική οικονοµία,
µε δυνατότητα συµµετοχής σε χρηµατοδοτικά σχήµατα, στα
οποία συµµετέχουν και εθνικοί, ευρωπαϊκοί ή διεθνείς φορείς
χρηµατοδότησης και επενδύσεων.

Άρθρο 3 
Παραγωγή και διάθεση ακριβών αντιγράφων

Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και ο Ο.Δ.Α.Π. είναι
οι αποκλειστικά αρµόδιοι για τη δηµιουργία εκµαγείων και ακρι-
βών αντιγράφων κατά την έννοια της περ. γ’ της παρ. 4Δ’ του άρ-
θρου 46 του ν. 3028/ 2002 (Α’ 153), καθώς και για τη χορήγηση
σε τρίτους άδειας παραγωγής µε σκοπό το κέρδος απλών αντι-
γράφων από τα ακριβή αντίγραφα που παράγει. Στο πλαίσιο της
αρµοδιότητας αυτής, ο Ο.Δ.Α.Π. διενεργεί ελέγχους στις ιδιωτι-

κές επιχειρήσεις και τους καλλιτέχνες για τους όρους της αδει-
οδότησης. Ειδικότερα:

α) Τα ακριβή αντίγραφα παράγονται στα εργαστήρια του
Ο.Δ.Α.Π., µε ίδια µέσα ή µε προσφυγή σε εξωτερικό ανάδοχο,
σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147) και διατίθενται από τα πω-
λητήρια του Ο.Δ.Α.Π. προς πώληση. Τα ακριβή αντίγραφα µπο-
ρούν να διατίθενται προς πώληση και από ιδιώτες εµπόρους,
κατόπιν σχετικής απόφασης του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., ο οποίος προ-
µηθεύει τα αντίγραφα αυτά, έναντι τιµήµατος που καθορίζεται
από το Δ.Σ., ύστερα από εισήγηση της Διεύθυνσης Πολιτιστικών
Παραγωγών, Πωλήσεων και Προβολής. 

β) Η άδεια παραγωγής µε σκοπό το κέρδος απλών αντιγράφων
από τα ακριβή αντίγραφα που παράγει ο Ο.Δ.Α. χορηγείται από
τον Ο.Δ.Α.Π., ύστερα από γνώµη της αρµόδιας κατά τόπο ή καθ’
ύλην αρµόδιας Περιφερειακής Υπηρεσίας του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, έναντι πληρωµής τέλους, το ύψος του
οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα
από πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.. Τα αντίγραφα αυτά, που δια-
τίθενται στο κοινό, απαγορεύεται να φέρουν τη σφραγίδα του
Ο.Δ.Α.Π.. Η διαδικασία υποβολής αιτήσεων και λήψης απόφασης
για την έγκρισή τους, καθορίζεται µε τον Κανονισµό Εσωτερικής
Λειτουργίας του Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 4 
Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας Ο.Δ.Α.Π.

1. O Ο.Δ.Α.Π. είναι αρµόδιος για την αξιοποίηση ακινήτων τα
οποία ανήκουν κατά κυριότητα ή διαχείριση στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού ή στον ίδιο, καθώς και των αναψυκτη-
ρίων, τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα ή διαχείριση στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και βρίσκονται εντός κη-
ρυγµένων αρχαιολογικών χώρων και ιστορικών τόπων ή λειτουρ-
γούν για την εξυπηρέτηση των επισκεπτών των οργανωµένων
αρχαιολογικών χώρων και ιστορικών τόπων, των µουσείων και
των µνηµείων. Η αξιοποίηση γίνεται µε σκοπό την ανάδειξη και
προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς, την παροχή υπηρεσιών
και προϊόντων υψηλής ποιότητας και την εξασφάλιση εσόδων. 

2. Για την επίτευξη του άνω σκοπού, ο Οργανισµός προβαίνει
στην παροχή υπηρεσιών εστίασης, στη διοργάνωση πολιτιστικών
εκδηλώσεων εντός και στον περιβάλλοντα χώρο των ακινήτων
και των αναψυκτηρίων µε σκοπό την ανάδειξη της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς και δράσεων προβολής και προώθησης της
τοπικής γαστρονοµίας εντός αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών
τόπων και µνηµείων και στον περιβάλλοντα χώρο αυτών, εφαρ-
µοζοµένου του άρθρου 46 του ν. 3028/2002 (Α’ 153). 

3.Ο Ο.Δ.Α.Π. υλοποιεί τις ανωτέρω δραστηριότητες µε δικά
του µέσα, ή µέσω συµβάσεων µίσθωσης του π.δ. 715/1979 (Α’
212) που διέπει την εκµίσθωση ακινήτων των Ν.Π.Δ.Δ. ή δηµό-
σιων συµβάσεων του ν. 4412/2016 (Α’ 147), ή συµβάσεων παρα-
χώρησης του ν. 4413/2016 (Α’ 148), ή µέσω παραχώρησης σε
φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας του ν.
4430/2016 (Α’ 205),. Το πρόγραµµα αξιοποίησης των ακινήτων
και των αναψυκτηρίων, συνολικά ή τµηµατικά, καθώς και το πρό-
γραµµα αξιοποίησης αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων και
µνηµείων για τη διοργάνωση εκδηλώσεων ή δράσεων που σχετί-
ζονται µε την προαγωγή της τοπικής γαστρονοµίας και οι γενικοί
και ειδικοί όροι λειτουργίας προς διασφάλιση της ποιότητας των
παρεχόµενων υπηρεσιών και προϊόντων καταρτίζονται από το
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., και εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του αρµόδιου Κεν-
τρικού Συµβουλίου του ν. 3028/2002 (Α’ 153), σύµφωνα µε την
προβλεπόµενη από τον ίδιο νόµο διαδικασία. Με την ίδια διαδι-
κασία εγκρίνεται και η παραχώρηση στον Ο.Δ.Α.Π. της χρήσης
των συγκεκριµένων ακινήτων και αναψυκτηρίων, όπου απαιτείται.
Το πρόγραµµα αξιοποίησης και οι γενικοί και ειδικοί όροι µπο-
ρούν να τροποποιούνται µε την ίδια διαδικασία. Με µόνη την ανω-
τέρω έγκριση, ο Ο.Δ.Α.Π. προβαίνει σε κάθε αναγκαία ενέργεια
για την εκτέλεση του εγκεκριµένου προγράµµατος αξιοποίησης
και των όρων λειτουργίας. Οι συµβάσεις µίσθωσης της παρού-
σας δεν υπάγονται στις διατάξεις της νοµοθεσίας για τις εµπο-
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ρικές µισθώσεις, µε εξαίρεση το άρθρο 15 του ν. 4013/2011 (Α’
204). 

4. Για τα αναψυκτήρια, όταν υφίσταται άµεση ανάγκη για την
εξυπηρέτηση των επισκεπτών των ως άνω χώρων και µέχρι την
εγκατάσταση µισθωτών – διαχειριστών που προκύπτουν από τις
διαδικασίες της παρ. 3, είναι δυνατή η εφάπαξ σύναψη συµβά-
σεων µίσθωσης χωρίς διαγωνισµό, µε συνολική διάρκεια που δεν
µπορεί να υπερβαίνει συνολικά τους δεκαοκτώ (18) µήνες, κατό-
πιν δηµοσίευσης δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος. Εφόσον το µηνιαίο µίσθωµα είναι χαµηλότερο από
συγκεκριµένο ύψος που καθορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ., η σύ-
ναψη των άνω συµβάσεων µίσθωσης µπορεί να γίνεται και κατό-
πιν διαδικασίας διαπραγµάτευσης µε έναν ή περισσότερους
ενδιαφεροµένους σε ειδικώς αιτιολογηµένες περιπτώσεις και
υπό την προϋπόθεση προηγούµενης εκτίµησης από ανεξάρτητο
εκτιµητή για το ύψος του ευλόγου µηνιαίου µισθώµατος. Οι ειδι-
κότεροι όροι εφαρµογής της διάταξης ρυθµίζονται µε απόφαση
του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.. Σε περίπτωση λύσης της σύµβασης πριν
από τη λήξη της συµβατικής διάρκειας, ο Ο.Δ.Α.Π. δύναται να
συνάψει νέα σύµβαση για το εναποµείναν χρονικό διάστηµα
µέχρι τη συµπλήρωση των δεκαοκτώ (18) µηνών. Οι συµβάσεις
µίσθωσης της παρούσας δεν υπάγονται στις διατάξεις της νοµο-
θεσίας για τις εµπορικές µισθώσεις, µε εξαίρεση το άρθρο 15
του          ν. 4013/2011 (Α’ 204).

5. Ειδικά για τη διοργάνωση εκδηλώσεων ή δράσεων που σχε-
τίζονται µε την προαγωγή της τοπικής γαστρονοµίας της περιο-
χής, στην οποία ευρίσκονται οι αρχαιολογικοί χώροι, ιστορικοί
τόποι και τα µνηµεία, ο Ο.Δ.Α.Π. µπορεί, µε βάση το πρόγραµµα
αξιοποίησης της παρ. 3, να προβαίνει σε παραχώρηση της χρή-
σης αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων και µνηµείων, µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του Δ.Σ. και
γνώµη του αρµόδιου κεντρικού συµβουλίου του ν. 3028/2002 (Α’
153), σύµφωνα µε την προβλεπόµενη από τον ίδιο νόµο διαδικα-
σία.Τα αναλογούντα τέλη καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού.

6. Μετά από τη λήξη της παραχώρησης ακινήτων και αναψυ-
κτηρίων αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού ή της σύµβασης αξιοποίησης, το ακίνητο ή το αναψυκτήριο
ελευθερώνεται αµέσως και χωρίς καµία άλλη διατύπωση ή
όχληση. Σε περίπτωση άρνησης ή καθυστέρησης απόδοσης ή
σε περίπτωση αυθαίρετης κατοχής ή χρήσης, ο Πρόεδρος του
Ο.Δ.Α.Π. εκδίδει πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής. Εφόσον κα-
ταβλήθηκε ελλείπον αντίτιµο για την περίοδο αυθαίρετης χρή-
σης, εκδίδεται πρωτόκολλο καθορισµού αποζηµίωσης
αυθαίρετης χρήσης. Τα πρωτόκολλα εκτελούνται πέντε (5) ηµέ-
ρες µετά από την επίδοσή τους. Κατά του πρωτοκόλλου επιτρέ-
πεται ανακοπή, η οποία ασκείται µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες
από την επίδοσή του. Η προθεσµία ανακοπής και η άσκηση
αυτής δεν αναστέλλουν την εκτέλεση του πρωτοκόλλου. Το πρω-
τόκολλο διοικητικής αποβολής δύναται να επιδίδεται και να εκτε-
λείται και από δικαστικό επιµελητή, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του
ν. 2318/1995 (Α’ 126). 

Άρθρο 5 
Ειδικά µέσα εκπλήρωσης σκοπών του Ο.Δ.Α.Π.

1. Για την υποστήριξη της εκπλήρωσης των αναπτυξιακών σκο-
πών του Ο.Δ.Α.Π. µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα
από πρόταση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και
Αθλητισµού, κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., µπορεί να
συστήνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου ειδικού σκοπού.
Το Ν.Π.Ι.Δ. διοικείται από Δ.Σ. που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού µετά από πρόταση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. και έχει αποκλειστικό αντικείµενο τη διαχείριση
της ακίνητης περιουσίας της παρ. 1 του άρθρου 4. 

2. Ο Ο.Δ.Α.Π. µπορεί να συνάπτει ή να συµµετέχει σε προ-
γραµµατικές συµβάσεις του άρθρου 12 του                  ν.
4412/2016 (Α’ 147) ή του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87),
προγραµµατικές συµφωνίες και µνηµόνια συνεργασίας, µε
σκοπό την προστασία, διάσωση, ανάδειξη, διάδοση και προβολή

της πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και την υποστήριξη συνερ-
γατικών δράσεων, δραστηριοτήτων και εκδηλώσεων µε πολιτι-
στικούς φορείς.

Άρθρο 6 
Όργανα διοίκησης του Ο.Δ.Α.Π. 

Όργανα διοίκησης του Ο.Δ.Α.Π. είναι το Διοικητικό Συµβούλιο
(Δ.Σ.) και ο Πρόεδρος του Δ.Σ.. 

Άρθρο 7 
Σύσταση και συγκρότηση Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.

1. Το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. είναι επταµελές και τα µέλη του διορί-
ζονται για τριετή θητεία, που µπορεί να ανανεωθεί για µία (1)
φορά, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την
ίδια απόφαση ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του
Δ.Σ.. Αν για οποιονδήποτε λόγο µέλος του Δ.Σ. εκλείψει, το νέο
µέλος διορίζεται για το υπόλοιπο της θητείας του εκλιπόντος
προκατόχου του.

2. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του Δ.Σ. επιλέγονται µε
βάση το Κεφάλαιο Β’ του ν. 4735/2020 (Α’ 197). Τρία (3) εκ των
λοιπών µελών είναι πρόσωπα που διαθέτουν επιστηµονική ή καλ-
λιτεχνική γνώση ή επαγγελµατική εµπειρία στα αντικείµενα αρ-
µοδιότητας του Ο.Δ.Α.Π.. Ένα (1) µέλος προέρχεται από το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και υποδεικνύεται από τον Πρό-
εδρο αυτού. Ένα (1) µέλος, υποδεικνύεται από τη Γενική Συνέ-
λευση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζοµένων του
ΥΠ.ΠΟ.Α.. Η µη έγκαιρη υπόδειξη των µελών από τα αρµόδια όρ-
γανα, εντός δύο (2) µηνών από την αποστολή του σχετικού εγ-
γράφου από τον Ο.Δ.Α.Π., δεν κωλύει τη νόµιµη συγκρότηση του
Δ.Σ..

3. Ο Γραµµατέας του Δ.Σ. και ο αναπληρωτής του, οι οποίοι
είναι υπάλληλοι του Ο.Δ.Α.Π., ορίζονται µε απόφαση του Προ-
έδρου του Δ.Σ.. 

Άρθρο 8
Συνεδριάσεις Δ.Σ.

1. Το Δ.Σ. συνεδριάζει ύστερα από έγγραφη πρόσκληση του
Προέδρου του, µε τα θέµατα ηµερήσιας διάταξης, που κοινοποι-
είται µε ηλεκτρονικό ταχυδροµείο στα µέλη του δύο (2) τουλάχι-
στον πλήρεις ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση, τακτικά δύο (2)
φορές τον µήνα και εκτάκτως όποτε παρίσταται ανάγκη, κατά
την κρίση του Προέδρου του. Η σύγκληση του Δ.Σ. είναι υποχρε-
ωτική εφόσον τη ζητήσουν µε αίτησή τους, προς τον Πρόεδρο
του Δ.Σ., τέσσερα (4) τουλάχιστον µέλη του ή ο Προϊστάµενος
της Γενικής Διεύθυνσης. Στην τελευταία περίπτωση, ο Πρόεδρος
συγκαλεί υποχρεωτικά τα µέλη του Δ.Σ. µέσα σε πέντε (5) πλή-
ρεις ηµέρες από την έγγραφη γνωστοποίηση του αιτήµατος, το
οποίο αναφέρει και τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. 

2. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρόντα τουλάχι-
στον τέσσερα (4) από τα µέλη του, εκ των οποίων υποχρεωτικά
το ένα πρέπει να είναι ο Πρόεδρος ή, σε περίπτωση κωλύµατος
ή απουσίας του, ο Αντιπρόεδρος. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας
υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου όταν τον
αναπληρώνει. Κατ’ εξαίρεση, µπορούν να συζητηθούν και θέµατα
που δεν περιλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη, αν συµφωνούν
για τη συζήτησή τους όλα τα παρόντα µέλη.

3. Στο Δ.Σ. παρίσταται, µε την ιδιότητα του εισηγητή, ο Προ-
ϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης του Ο.Δ.Α.Π.. Κατ’ εξαίρεση,
ορισµένα θέµατα µπορεί να τα εισηγείται ο Πρόεδρος ή οι Προ-
ϊστάµενοι των αυτοτελών µονάδων που υπάγονται σε αυτόν. Με
απόφαση του Προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης, µπορεί να
ανατίθενται χρέη ειδικού εισηγητή κατά περίπτωση και σε Προ-
ϊστάµενους διευθύνσεων ή τµηµάτων του Ο.Δ.Α.Π. για θέµατα
της αρµοδιότητάς τους. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. µπορεί να
παρίσταται µετά από πρόσκληση του Προέδρου του Δ.Σ., ο προ-
ϊστάµενος του Δικαστικού Γραφείου Νοµικού Συµβουλίου του
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Κράτους ή δικηγόρος του Τµήµατος Νοµικής Υποστήριξης του
Ο.Δ.Α.Π. ή τρίτο πρόσωπο, όταν συντρέχει ειδικός λόγος.

4. Τα πρακτικά του Δ.Σ. υπογράφονται από τον Πρόεδρο, τα
µέλη και τον γραµµατέα. Ακριβή αντίγραφα ή αποσπάσµατα
αυτών εκδίδονται από τον Πρόεδρο και τον Γραµµατέα.

Άρθρο 9
Αποζηµίωση µελών Δ.Σ.

1. Στον Πρόεδρο του Δ.Σ. καταβάλλεται µηνιαία αποζηµίωση
η οποία καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 210 του ν. 4635/2019 (Α’ 167). 

2. Στον Αντιπρόεδρο, τα µέλη και τον γραµµατέα του Δ.Σ. κα-
ταβάλλεται αποζηµίωση ανά συνεδρίαση, το ύψος της οποίας
καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου
22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

3. Αν ο Αντιπρόεδρος αναπληρώσει τον Πρόεδρο, του κατα-
βάλλεται αναλογικά η αµοιβή της παρ. 1 για όσο διάστηµα διαρ-
κεί η αναπλήρωση και δεν εισπράττει αποζηµίωση σύµφωνα µε
την παρ. 2 για το ίδιο διάστηµα. 

4. Στον Αντιπρόεδρο ή στο µέλος του Δ.Σ., που έχει αναλάβει
την έρευνα, τον συντονισµό και την υλοποίηση των ενεργειών
της παρ. 5 του άρθρου 10, καταβάλλεται µηνιαία αποζηµίωση, η
οποία καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 210 του ν. 4635/2019 (Α’ 167). 

5. Για κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη λειτουργία του Δ.Σ.
εφαρµόζονται τα άρθρα 13 έως 15 του ν. 2690/1999 (Α’ 45) και ο
Κανονισµός Λειτουργίας του Δ.Σ..

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες Δ.Σ.

1. Το Δ.Σ. έχει την επιτελική αρµοδιότητα για την εκπόνηση και
παρακολούθηση της εφαρµογής του στρατηγικού σχεδιασµού
του Ο.Δ.Α.Π., στο πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής και ελέγχει
τη λειτουργία των υπηρεσιών του Ο.Δ.Α.Π.. 

2. Το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. καταρτίζει και υποβάλλει προς έγκριση
στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού το ετήσιο, το µεσο-
πρόθεσµο και το πολυετές επιχειρησιακό σχέδιο του Ο.Δ.Α.Π.,
τα οποία αποτελούν βασικό άξονα λειτουργίας για τα όργανα δι-
οίκησης και τις υπηρεσίες. 

Το Δ.Σ. έχει την αρµοδιότητα, ιδίως για:
α) τον στρατηγικό και επιχειρησιακό σχεδιασµό του Ο.Δ.Α.Π.,

στο πλαίσιο της οποίας είναι αρµόδιο για:
αα) τη διαµόρφωση και αναθεώρηση, σε εξαµηνιαία βάση, του

επιχειρησιακού προγράµµατος του Ο.Δ.Α.Π., και την υιοθέτηση
του προϋπολογισµού, ισολογισµού, απολογισµού και της ετή-
σιας έκθεσης πεπραγµένων, που εγκρίνονται από τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, 

αβ) την έγκριση του τεχνικού προγράµµατος έργων και µελε-
τών, του προγράµµατος τακτικών ελέγχων, του προγράµµατος
προµηθειών και υπηρεσιών και του εκδοτικού προγράµµατος, 

αγ) την έγκριση πώλησης εκδόσεων τρίτων από τον Ο.Δ.Α.Π., 
β) την εσωτερική οργάνωση και λειτουργία του O.Δ.Α.Π., στο

πλαίσιο της οποίας είναι αρµόδιο για:
βα) την έγκριση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας,

στον οποίο περιγράφονται αναλυτικά και οι αρµοδιότητες των
Διευθύνσεων, των Τµηµάτων και των Αυτοτελών Τµηµάτων του
Ο.Δ.Α.Π., καθώς και των Προϊσταµένων αυτών, των Κανονισµών
Διαχείρισης Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών, µετά από
γνώµη της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων,
καθώς και του Κανονισµού Λειτουργίας του Δ.Σ., που δηµοσι-
εύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,

ββ) την εισήγηση στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού
για τη σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου της παρ. 1
του άρθρου 5,

βγ) την υποβολή προτάσεων νοµοθετικών ρυθµίσεων για τα
θέµατα αρµοδιότητας του Ο.Δ.Α.Π., 

βδ) την έκδοση απόφασης µεταβίβασης αρµοδιοτήτων ή µε-
ταβίβασης εξουσιοδότησης υπογραφών, στον Πρόεδρο του Δ.Σ.,
καθώς και στους Προϊστάµενους των οργανικών µονάδων όλων
των επιπέδων (Γενική Διεύθυνση, Διεύθυνση, Τµήµα),

γ) θέµατα ανθρωπίνου δυναµικού, στο πλαίσιο της οποίας είναι
αρµόδιο για:

γα) την εκκίνηση της διαδικασίας πρόσληψης προσωπικού µε
κάθε σχέση εργασίας, 

γβ) την τοποθέτηση των Προϊσταµένων των οργανικών µονά-
δων, σύµφωνα µε το άρθρο 43, 

γγ) τον ορισµό ενός εκ των Προϊσταµένων Διευθύνσεων του
Ο.Δ.Α.Π. ως αναπληρωτή του Προϊσταµένου της Γενικής Διεύ-
θυνσης, όταν αυτός απουσιάζει, κωλύεται ή ελλείπει, 

γδ) τη σύναψη συµβάσεων µίσθωσης έργου,
γε) την άσκηση της πειθαρχικής εξουσίας που προβλέπεται

στα άρθρα 116 επ. του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων
και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26),

δ) την οικονοµική διαχείριση του Ο.Δ.Α.Π., στο πλαίσιο της
οποίας είναι αρµόδιο για:

δα) την άσκηση καθηκόντων διατάκτη για τον προϋπολογισµό
του Ο.Δ.Α.Π., κατά την έννοια των άρθρων 65 έως 68 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), για κάθε είδους δαπάνες µε προϋπολογισµό
µεγαλύτερο από το όριο εφαρµογής της ανοικτής διαγωνιστικής
διαδικασίας για τη σύναψη δηµοσίων συµβάσεων του ν.
4412/2016 (Α’ 147), 

δβ) τις αρµοδιότητες αποφασίζοντος οργάνου αναθέτουσας
αρχής για συµβάσεις προµηθειών και παροχής υπηρεσιών,
καθώς και Προϊσταµένης Αρχής στις διαδικασίες προκήρυξης
και µέχρι τη σύναψη της σύµβασης ανάθεσης δηµόσιων τεχνικών
έργων ή εκπόνησης τεχνικών µελετών ή σύµβασης παροχής τε-
χνικών και άλλων συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών, µε προ-
ϋπολογισµό µεγαλύτερο από το όριο εφαρµογής της ανοικτής
διαγωνιστικής διαδικασίας για τη σύναψη δηµοσίων συµβάσεων
του ν. 4412/2016, ή για συµβάσεις των εξαιρετικών περιπτώσεων
που προβλέπονται από τα άρθρα 7 έως 12, 32και 107 έως 110
του ν. 4412/2016, 

δγ) τη σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων, προγραµµατικών
συµφωνιών ή µνηµονίων συνεργασίας µε φορείς του δηµοσίου
ή ιδιωτικού τοµέα προς εκπλήρωση των σκοπών του Ο.Δ.Α.Π., 

δδ) την εκτός έδρας µετακίνηση του Προέδρου, του Αντιπρο-
έδρου ή των µελών του και την κάλυψη της σχετικής δαπάνης, 

δε) την επιβολή των προστίµων που προβλέπονται στις παρ. 5
και 6 του άρθρου 12, 

δστ) τη βεβαίωση των ποσών που οφείλουν τρίτοι στον
Ο.Δ.Α.Π. από κάθε αιτία,

ε) την πολιτική πωλήσεων, στο πλαίσιο της οποίας είναι αρµό-
διο για:

εα) τη διατύπωση απλής γνώµης προς το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού για την έκδοση απόφασης καθορισµού των
τιµών των εισιτηρίων ή των τιµών χρήσης υπηρεσιών που παρέ-
χονται σε επισκέπτες αρχαιολογικών χώρων και µουσείων, 

εβ) τον καθορισµό της τιµολογιακής πολιτικής του Ο.Δ.Α.Π., 
εγ) την εισήγηση στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού

για την έκδοση απόφασης ως προς την ίδρυση νέων πωλητη-
ρίων,

εδ) την έκδοση απόφασης ως προς τη συνεργασία των πωλη-
τηρίων µε άλλα εµπορικά δίκτυα και κανάλια πωλήσεων, 

εε) την έγκριση διακριτικών τίτλων που χαρακτηρίζουν προ-
ϊόντα, υπηρεσίες ή λειτουργίες του Ο.Δ.Α.Π., 

εστ) την υποβολή πρότασης στον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού για την έκδοση απόφασης που καθορίζει τη διαδικα-
σία συλλογής καρπών εντός αρχαιολογικών χώρων για την πα-
ραγωγή προϊόντων της αγροδιατροφικής αλυσίδας. 

στ) την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του Ο.Δ.Α.Π., στο
πλαίσιο της οποίας είναι αρµόδιο για:

στα) την εισήγηση στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού
για την έγκριση του προγράµµατος αξιοποίησης ακινήτων και
αναψυκτηρίων, 

στβ) τη σύναψη συµβάσεων µίσθωσης αναψυκτηρίων χωρίς
διαγωνισµό, µε συνολική διάρκεια που δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους δεκαοκτώ (18) µήνες,
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στγ) την εισήγηση στο αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού για την παραχώρηση της χρήσης αρχαι-
ολογικών χώρων και µνηµείων, για τους προαναφερόµενους
σκοπούς, 

στδ) την πρόταση στο αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού για την παραχώρηση, µε ή χωρίς αντάλ-
λαγµα, της χρήσης κινητών ή ακινήτων που ανήκουν κατά
κυριότητα, χρήση ή διαχείριση στον Ο.Δ.Α.Π., καθώς και τους
όρους και τις προϋποθέσεις της παραχώρησής του.

3. Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για κάθε θέµα που αφορά στην εκπλή-
ρωση των σκοπών του Ο.Δ.Α.Π. και ελέγχει τη λειτουργία των
υπηρεσιών του Ο.Δ.Α.Π..

4. Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για κάθε ζήτηµα που αφορά στην εκ-
πλήρωση των σκοπών του Ο.Δ.Α.Π., ακόµα και αν η σχετική αρ-
µοδιότητα δεν του απονέµεται ρητά µε τις διατάξεις του
παρόντος και υπό την προϋπόθεση ότι αυτή δεν απονέµεται ρητά
σε άλλο όργανο. 

5. Η έρευνα, ο συντονισµός και η υλοποίηση των ενεργειών
που απαιτούνται, προκειµένου να συλλεγούν τα απαραίτητα στοι-
χεία για την έκδοση απόφασης του Δ.Σ. σχετικά µε τον καθορι-
σµό της τιµολογιακής πολιτικής ή άλλων ζητηµάτων πολιτικής
πωλήσεων του Ο.Δ.Α.Π. είναι δυνατόν, κατόπιν σχετικής απόφα-
σης του Δ.Σ., να διενεργείται από τον Αντιπρόεδρο ή µέλος του
Δ.Σ. εντός διαστήµατος που δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα (1)
έτος.

Άρθρο 11 
Αρµοδιότητες Πρόεδρου Δ.Σ.

1. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. είναι αρµόδιος για:
α) τον έλεγχο της λειτουργίας των υπηρεσιών του Ο.Δ.Α.Π. και

την ενηµέρωση του Δ.Σ., τη µέριµνα για την εκπόνηση από το Αυ-
τοτελές Τµήµα Εσωτερικού Ελέγχου και Επιθεώρησης και την
έγκριση από το Δ.Σ. του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας,
καθώς και των Κανονισµών Διαχείρισης Έργων, Προµηθειών και
Υπηρεσιών,

β) τον καθορισµό των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης των
συνεδριάσεων του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., τη σύγκληση του Δ.Σ. σε
συνεδρίαση και την άσκηση καθηκόντων Προεδρεύοντος στις
συνεδριάσεις αυτές, την εποπτεία της διαδικασίας εκτέλεσης
των αποφάσεων του συλλογικού οργάνου και την ενηµέρωση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού για τα ζητήµατα του
Ο.Δ.Α.Π.,

γ) την εποπτεία των Αυτοτελών Μονάδων του Ο.Δ.Α.Π., που
υπάγονται απευθείας σε αυτόν, την αξιολόγηση των Προϊσταµέ-
νων τους ως πρώτος αξιολογητής και του προσωπικού τους ως
δεύτερος αξιολογητής και την έγκριση των υπηρεσιακών µετα-
κινήσεων και αδειών του προσωπικού αυτών των Μονάδων και
της ανάλογης δαπάνης, όπου απαιτείται,

δ) την υπογραφή των αποφάσεων ανάληψης υποχρεώσεων σε
βάρος πιστώσεων του προϋπολογισµού του Ο.Δ.Α.Π., εκτελών-
τας αποφάσεις του Δ.Σ., όταν αυτό ενεργεί ως διατάκτης του
προϋπολογισµού,

ε) την υπογραφή των αποφάσεων σχετικά µε την πρόσληψη ή
τον διορισµό του προσωπικού του Ο.Δ.Α.Π., 

στ) την έκδοση, κατόπιν εισήγησης της αρµόδιας υπηρεσίας,
πρωτοκόλλου διοικητικής αποβολής ή και καθορισµού αποζηµίω-
σης αυθαίρετης χρήσης, σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 4,

ζ) την εκπροσώπηση του Ο.Δ.Α.Π. σε όλες τις σχέσεις του,
ενώπιον δικαστηρίων και κάθε Αρχής και την εισήγηση στο Δ.Σ.
για την ανάθεση της εκπροσώπησής του σε µέλος του Δ.Σ., στον
Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης, σε δικηγόρο ή, για συγ-
κεκριµένα θέµατα, σε υπάλληλο του Ο.Δ.Α.Π.,

η) την αξιολόγηση του Προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης,
την έγκριση της εκτός έδρας µετακίνησής του, καθώς και την κά-
λυψη της σχετικής δαπάνης, 

θ) την άσκηση καθηκόντων πειθαρχικού προϊσταµένου όλων
των υπαλλήλων του Ο.Δ.Α.Π., κατ’ εφαρµογή της περ. α’ της
παρ. 3 του άρθρου 117 του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και την επιβολή προστίµου έως
και τις αποδοχές ενός µήνα, σύµφωνα µε την περ. δ’ της παρ. 1

του άρθρου 118 του ίδιου Κώδικα, 
ι) τον ορισµό των υπηρεσιακών εκπροσώπων του Ο.Δ.Α.Π. σε

επιτροπές, οµάδες εργασίας και συλλογικά όργανα, που συγκρο-
τούνται από άλλους φορείς, 

ια) σε κατεπείγουσες περιπτώσεις, την έγκριση τροποποι-
ήσεων στο τεχνικό πρόγραµµα, το πρόγραµµα τακτικών ελέγχων,
το πρόγραµµα προµηθειών – υπηρεσιών και το εκδοτικό πρό-
γραµµα. Στην επόµενη συνεδρίαση του Δ.Σ. από την έγκριση της
τροποποίησης των προγραµµάτων, ο Πρόεδρος ενηµερώνει το
Δ.Σ. και ζητά την έγκρισή του. Σε περίπτωση µη αποδοχής από
το Δ.Σ., η έγκριση της τροποποίησης δεν ισχύει. Οι διαδικασίες
που αφορούν στην τροποποίηση, όπως ανάρτηση πρόσκλησης,
δηµοσίευση προκήρυξης, διενέργεια διαδικασιών επιλογής ανα-
δόχου, εκτός από την έκδοση απόφασης ανάθεσης και την υπο-
γραφή της σύµβασης, µπορούν να υλοποιούνται πριν από την
αποδοχή της έγκρισης από το Δ.Σ..

2. Τον Πρόεδρο, απόντα ή κωλυόµενο, αναπληρώνει στα κα-
θήκοντά του, ο Αντιπρόεδρος του Δ.Σ..

3. Για την υποβοήθηση του έργου του Προέδρου του Δ.Σ.,
ιδίως σε θέµατα εµπορικής και αναπτυξιακής πολιτικής, ψηφια-
κής στρατηγικής και εφαρµογής µεθόδων ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης, παροχής νοµικών συµβουλών, καθώς και για τον
σχεδιασµό και την εφαρµογή του προγράµµατος προβολής, επι-
κοινωνίας και δηµοσιότητας του Ο.Δ.Α.Π., σε συνεργασία µε το
εποπτεύον Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, συστήνονται
δύο (2) θέσεις µετακλητών υπαλλήλων και δύο (2) θέσεις συνερ-
γατών µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, οι οποίοι προσλαµβάνονται µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία
εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Προέδρου του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π.. Η υπηρεσία του προσωπικού αυτού λήγει αυτοδικαίως
µε την µε οποιοδήποτε τρόπο λήξη της θητείας του Προέδρου
του Δ.Σ., οπότε το προσωπικό αυτό αποχωρεί χωρίς άλλη διαδι-
κασία. Οι αποδοχές των ανωτέρω καθορίζονται σύµφωνα         µε
την περ. β’ της παρ. 6 του άρθρου 9 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

Άρθρο 12 
Σύσταση και στόχοι Γενικής Διεύθυνσης

1. Συστήνεται στον Ο.Δ.Α.Π. υπηρεσιακή µονάδα επιπέδου Γε-
νικής Διεύθυνσης. 

2. Στρατηγικοί στόχοι της Γενικής Διεύθυνσης του Ο.Δ.Α.Π.
είναι η αναβάθµιση της αποτελεσµατικότητας και αποδοτικότη-
τας της διοικητικής και οικονοµικής λειτουργίας, η προβολή της
πολιτιστικής πολιτικής και η προώθηση των δραστηριοτήτων του
Ο.Δ.Α.Π., η εξασφάλιση της επιστηµονικής εγκυρότητας και της
ποιοτικής παραγωγής των εκδόσεων, η αποτελεσµατική και απο-
δοτική λειτουργία των πωλητηρίων, η διασφάλιση ικανοποιητικού
επιπέδου λειτουργίας των πάσης φύσεως υποδοµών του
Ο.Δ.Α.Π., η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας σύµφωνα µε το
άρθρο 4, ο σχεδιασµός και η εφαρµογή της ψηφιακής στρατηγι-
κής του Ο.Δ.Α.Π., η εποπτεία των υπηρεσιών του, καθώς και η
υλοποίηση των αποφάσεων του Δ.Σ..

Άρθρο 13
Ορισµός, αρµοδιότητες και αµοιβή 
Προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης

1. Της Γενικής Διεύθυνσης προΐσταται υπάλληλος, ο οποίος
έχει ιδίως τα κάτωθι καθήκοντα:

α) Προΐσταται των Διευθύνσεων και του προσωπικού του
Ο.Δ.Α.Π., χορηγεί τις άδειες του προσωπικού, εξειδικεύει και ορ-
γανώνει ανά Διεύθυνση την υλοποίηση του επιχειρησιακού προ-
γράµµατος, του προϋπολογισµού, του τεχνικού προγράµµατος
έργων και µελετών, του προγράµµατος προµηθειών και υπηρε-
σιών και του εκδοτικού προγράµµατος, συντάσσει µηνιαίες εκ-
θέσεις προόδου της υλοποίησης και ενηµερώνει τον Πρόεδρο
του Δ.Σ..

β) Συνεργάζεται µε τον Πρόεδρο του Δ.Σ. για τον καθορισµό
των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης των συνεδριάσεων του
Δ.Σ., εισηγείται επ’ αυτών µε τη συνεργασία των καθ’ ύλην αρ-
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µόδιων οργανικών µονάδων, καταρτίζει και υποβάλλει στο Δ.Σ.
προς έγκριση το πολυετές, το µεσοπρόθεσµο και το ετήσιο επι-
χειρησιακό πρόγραµµα, τον προϋπολογισµό και τις τροποποι-
ήσεις του, τον απολογισµό, τον ισολογισµό, την ετήσια έκθεση
πεπραγµένων, το τεχνικό πρόγραµµα έργων και µελετών, το πρό-
γραµµα προµηθειών – υπηρεσιών, το εκδοτικό πρόγραµµα και
µεριµνά για τα θέµατα ίδρυσης και εν γένει λειτουργίας των πω-
λητηρίων.

γ) Ασκεί καθήκοντα διατάκτη για τον προϋπολογισµό του
Ο.Δ.Α.Π., κατά την έννοια των άρθρων 65 έως 68 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), για κάθε είδους δαπάνες µε προϋπολογισµό
χαµηλότερο από το όριο εφαρµογής της ανοικτής διαγωνιστικής
διαδικασίας, υπογράφει τις αντίστοιχες αποφάσεις ανάληψης
υποχρεώσεων σε βάρος πιστώσεων του προϋπολογισµού του
Ο.Δ.Α.Π., έχει τις αρµοδιότητες αποφασίζοντος οργάνου και ανα-
θέτουσας αρχής για συµβάσεις προµηθειών και υπηρεσιών,
καθώς και Προϊσταµένης Αρχής στις διαδικασίες προκήρυξης
και µέχρι τη σύναψη της σύµβασης ανάθεσης δηµόσιων τεχνικών
έργων ή εκπόνησης τεχνικών µελετών ή σύµβασης παροχής τε-
χνικών και άλλων συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών, µε προ-
ϋπολογισµό χαµηλότερο από το όριο εφαρµογής της ανοικτής
διαγωνιστικής διαδικασίας του ν. 4412/2016 (Α’ 147).

δ) Εποπτεύει, σε συνεργασία µε τον Προϊστάµενο της Διεύ-
θυνσης Διαχείρισης και Ανάπτυξης Οικονοµικών Πόρων, την εί-
σπραξη κάθε είδους εσόδων και απαιτήσεων του Ο.Δ.Α.Π. και
µεριµνά για το άνοιγµα, κλείσιµο και την κίνηση λογαριασµών σε
οποιοδήποτε πιστωτικό/χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα ή πάροχο υπη-
ρεσιών πληρωµών.

ε) Συγκροτεί τις µόνιµες ή έκτακτες επιτροπές, οµάδες εργα-
σίας και συλλογικά όργανα που είναι απαραίτητα για την αποτε-
λεσµατική λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π.. 

στ) Υπογράφει αποφάσεις σχετικά µε κάθε θέµα που αφορά
στη µισθολογική και υπηρεσιακή κατάταξη του πάσης φύσεως
προσωπικού του Ο.Δ.Α.Π. και ορίζει τον υπεύθυνο του Γραφείου
Πληρωµών. 

ζ) Είναι πειθαρχικός προϊστάµενος όλων των υπαλλήλων του
Ο.Δ.Α.Π., κατ’ εφαρµογή της περ. δ’ της παρ. 3 του άρθρου 117
του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26) και ασκεί την αρµοδιότητα επιβο-
λής προστίµου της περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 118 του ίδιου
Κώδικα. 

Άρθρο 14 
Πόροι

1. Πόροι του Ο.Δ.Α.Π. είναι:
α) Τα έσοδα από τα εισιτήρια εισόδου σε µουσεία, συλλογές,

αρχαιολογικούς χώρους και µνηµεία, καθώς και τα έσοδα από την
παροχή υπηρεσιών στο κοινό τους, µε φυσική παρουσία ή µέσω
του διαδικτύου, µε δυνατότητα συνεργασίας και µε εξωτερικούς
παρόχους έναντι αµοιβής µε ποσοστό επί των συναλλαγών.

β) Τα έσοδα από την πώληση, παροχή άδειας χρήσης, διανοµή,
διάθεση και εν γένει εκµετάλλευση ακριβών και απλών αντιγρά-
φων, κεραµικών ειδών, αποµιµηµάτων και συναφών ειδών, δηµο-
σιευµάτων και εκδόσεων, οπτικοακουστικών έργων, έργων τέχνης,
κοσµηµάτων, παιχνιδιών και εν γένει εµπνευσµένων εφαρµογών
µε θέµατα αρχαιολογικού περιεχοµένου, που εκδίδονται ή παρά-
γονται από τον Ο.Δ.Α.Π. ή κατ’ εντολή του, ή πωλούνται από τον
Ο.Δ.Α.Π. επί παρακαταθήκη, στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό, στα
πωλητήρια µουσείων της αλλοδαπής, όπου εκτίθενται µνηµεία
προερχόµενα από τον ελληνικό χώρο ή στο πλαίσιο περιοδικής
έκθεσης που διοργανώνεται ή συνδιοργανώνεται από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, καθώς και τα έσοδα από τη δια-
χείριση δικαιωµάτων έκδοσης και µετάφρασης των εκδόσεων του
Ο.Δ.Α.Π. στο εξωτερικό.

γ) Τα έσοδα από την πώληση, µίσθωση, παροχή άδειας χρήσης
κάθε είδους ψηφιακών ή µη εφαρµογών και συναφών ειδών ή υπη-
ρεσιών, αντικειµένων και λοιπών καταναλωτικών ειδών που σχετί-
ζονται µε τους αρχαιολογικούς χώρους, τα µνηµεία, τα µουσεία ή
τα εκθέµατά τους ή τις περιοδικές εκθέσεις, καθώς και τυποποι-
ηµένων – πιστοποιηµένων προϊόντων της αγροδιατροφικής αλυ-

σίδας, που παράγονται από τον Ο.Δ.Α.Π. ή κατ’ εντολή του ή πω-
λούνται από τον Ο.Δ.Α.Π. επί παρακαταθήκη, µε δυνατότητα συ-
νεργασίας και µε εξωτερικούς παρόχους έναντι αµοιβής µε
ποσοστό επί των συναλλαγών. 

δ) Τα έσοδα από έργα ή προγράµµατα που διενεργούνται δυ-
νάµει προγραµµατικών συµβάσεων µε άλλους δηµόσιους φορείς
ή δυνάµει συνεργασιών µε ηµεδαπούς ή διεθνείς οργανισµούς,
µουσεία, επιστηµονικούς ή εκπαιδευτικούς φορείς ή τρίτους.

ε) Οι επιχορηγήσεις ή χρηµατοδοτήσεις από την εγγραφή
έργων, µελετών και δράσεων του Ο.Δ.Α.Π. στο πρόγραµµα δηµό-
σιων επενδύσεων, από τη συµµετοχή σε προγράµµατα και πρω-
τοβουλίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή ευρωπαϊκών επενδυτικών
φορέων και κάθε άλλος πόρος που προέρχεται από διεθνείς ορ-
γανισµούς και αναπτυξιακά ή διαρθρωτικά ταµεία.

στ) Τα έσοδα από την έρευνα και ανάπτυξη καινοτόµων προ-
γραµµάτων, την αξιοποίηση προϊόντων, υπηρεσιών και δυνατοτή-
των σύγχρονης τεχνολογίας µε αµοιβή για τους τελικούς χρήστες,
την εκµετάλλευση διαφόρων µορφών προϊόντων πληροφορικής
και ψηφιακής τεχνολογίας, και τη συµµετοχή σε εκθέσεις µε είδη
που διαχειρίζεται ο Ο.Δ.Α.Π..

ζ) Τα έσοδα µετά την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών, τα
κέρδη ή τα µερίσµατα από τη συµµετοχή του στο κεφάλαιο του
Ν.Π.Ι.Δ. ειδικού σκοπού του άρθρου 5.

η) Τα έσοδα από την εκµίσθωση, παραχώρηση χρήσης, εκµε-
τάλλευση µε ίδια µέσα ή από τρίτους ή από την µε οποιονδήποτε
τρόπο αξιοποίηση των ακινήτων ή ακαλύπτων χώρων καταστηµά-
των υγειονοµικού ενδιαφέροντος, που βρίσκονται εντός αρχαιολο-
γικών χώρων και µουσείων και παντός ακινήτου και χώρου του
Ελληνικού Δηµοσίου που ανήκει κατά κυριότητα ή διαχείριση στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή στον Ο.Δ.Α.Π., καθώς και
από µισθώµατα που καταβάλλονται από υπαλλήλους του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ή του Ο.Δ.Α.Π. που κατοικούν
σε ακίνητα του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, τα οποία
τελούν σε διαχείριση του Ο.Δ.Α.Π., το ύψος των οποίων καθορί-
ζεται από το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.. 

θ) Τα έσοδα από την επιβολή τέλους για την παραγωγή και
χρήση απεικονίσεων και απλών αντιγράφων, µνηµείων, εκθεµάτων
µουσείων και συλλογών, τέλους κινηµατογράφησης ή φωτογρά-
φησης εντός των µουσείων, των µνηµείων, των αρχαιολογικών
χώρων και των ιστορικών τόπων και τέλους δηµοσίευσης φωτο-
γραφιών και χρήσης οπτικοακουστικού υλικού αρχαιολογικού πε-
ριεχοµένου για εµπορική εκµετάλλευση, σε έντυπη ή ψηφιακή
µορφή.

ι) Τα έσοδα από την επιβολή τέλους για την πραγµατοποίηση
εκδηλώσεων εντός µνηµείων, µουσείων, αρχαιολογικών χώρων,
ιστορικών τόπων συµπεριλαµβανοµένων επισκέψεων οργανωµέ-
νων οµάδων, εκτός του καθορισµένου ωραρίου.

ια) Τα έσοδα από εκθέσεις, σεµινάρια, επιστηµονικά συνέδρια
και πάσης φύσεως πολιτιστικές εκδηλώσεις εντός αρχαιολογικών
χώρων, ιστορικών τόπων και µουσείων που διοργανώνει ο
Ο.Δ.Α.Π., το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή τρίτοι, από
την πιστοποίηση ιδιωτών κατασκευαστών απλών αντιγράφων εκ-
θεµάτων µουσείων, από τη διοργάνωση εκπαιδευτικών προγραµ-
µάτων, συνεδρίων, εργαστηριακών επισκέψεων, ξεναγήσεων, και
από την ίδρυση και λειτουργία προγραµµάτων σπουδών σε συ-
νεργασία µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

ιβ) Χορηγίες και δωρεές ή κληροδοτήµατα καταλειπόµενα στον
Ο.Δ.Α.Π..

ιγ) Χρηµατικές ποινές ή πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα
µε τις παρ. 5 και 6 του άρθρου 15 του παρόντος νόµου και σύµ-
φωνα µε το άρθρο 72 του                      ν. 3028/2002 (Α’ 153).

ιδ) Ποσοστό από τα έσοδα του Μουσείου Ακρόπολης, σύµφωνα
µε την παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 3711/2008 (Α’ 224), και ποσοστό
από τα έσοδα εποπτευόµενων Ν.Π.Δ.Δ. του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού.

ιε) Έκτακτη επιχορήγηση από το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού για συγκεκριµένο σκοπό ή στην περίπτωση που τα
έσοδα από τη λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π. δεν επαρκούν για την κά-
λυψη των βασικών λειτουργικών αναγκών του, λόγω απρόβλεπτων
καταστάσεων.

2. Η διαδικασία παραγωγής και επιλογής ειδών παραγωγής τρί-
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των που προορίζονται για πώληση και διάθεση από τα πωλητήρια
του Ο.Δ.Α.Π. και τα θέµατα που αφορούν στον τρόπο καταβολής
τελών χρήσης και απόδοσης ποσοστών από τις πωλήσεις, καθο-
ρίζονται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., η
οποία υποβάλλεται εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος.

Άρθρο 15 
Διαδικασία καθορισµού εσόδων

1. Με την επιφύλαξη των παρ. 2 έως 9, τα έσοδα του Ο.Δ.Α.Π.,
οι περιπτώσεις στις οποίες επιτρέπεται η δωρεάν ή µε έκπτωση
διάθεση των πωλητέων ειδών και το ποσοστό της, καθώς και οι
όροι και οι προϋποθέσεις διακανονισµού οφειλών καθορίζονται µε
απόφαση του Δ.Σ..

2. Η τιµή και ο τύπος, µεµονωµένα ή ενιαία, των εισιτηρίων ει-
σόδου σε µουσεία, αρχαιολογικούς χώρους και µνηµεία, οι κατη-
γορίες των προσώπων που απαλλάσσονται εν όλω ή εν µέρει της
πληρωµής εισιτηρίου, οι ηµέρες της ελεύθερης επίσκεψης του
κοινού και το αντίτιµο των τελικών χρηστών από την παροχή υπη-
ρεσιών στο κοινό σε αρχαιολογικούς χώρους, µουσεία και µνηµεία
µε φυσική παρουσία ή µέσω διαδικτύου καθορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π. και γνώµη του αρµοδίου Κεντρικού Συµβουλίου του ν.
3028/2002 (Α’ 153), σύµφωνα µε την προβλεπόµενη από τις δια-
τάξεις του ίδιου νόµου διαδικασία. 

3. Τα έσοδα που προβλέπονται στην περ. η’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 14 προκύπτουν από συµβάσεις µεταξύ του Ο.Δ.Α.Π. και των
υπόχρεων, που καταρτίζονται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου
4.

4. Τα τέλη που προβλέπονται στις περ. θ’ έως ια’ της παρ. 1 του
άρθρου 14 καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του αρ-
µοδίου Κεντρικού Συµβουλίου του ν. 3028/2002. Στην απόφαση
για τη χορήγηση άδειας χρήσης των περιπτώσεων αυτών καθορί-
ζεται το ύψος των καταβλητέων τελών. 

5. Αν διαπιστωθεί από όργανα του Ο.Δ.Α.Π. ή του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, χρήση χωρίς την προηγούµενη λήψη
άδειας, µη καταβολή τέλους ή καταβολή τέλους µικρότερου από
το οριζόµενο, επιβάλλεται, µε απόφαση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.,
πρόστιµο ίσο µε το δεκαπλάσιο του ποσού που δεν καταβλήθηκε,
το οποίο βεβαιώνεται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παρ. 9. 

6. Αν η παράβαση της παρ. 5 αφορά σε ακριβή αντίγραφα, το
πρόστιµο που επιβάλλεται ανέρχεται στο εικοσαπλάσιο της τιµής
πώλησης ακριβών αντιγράφων που ισχύει κατά τον χρόνο που δια-
πιστώθηκε η παράβαση. 

7. Σε ειδικές περιπτώσεις όπου, δυνάµει ειδικών διατάξεων ή
χρηµατοδοτικών προγραµµάτων, πόροι του Ο.Δ.Α.Π. αξιοποιούν-
ται από άλλα Ν.Π.Δ.Δ. που εποπτεύονται από το Υπουργείο Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, µπορεί να συµφωνείται η καταβολή προς
τον Ο.Δ.Α.Π. ποσοστού από τα έσοδά τους, το οποίο καθορίζεται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

8. Το ποσοστό της περ. ιδ’ της παρ. 1 του άρθρου 14 καθορίζε-
ται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού
και Αθλητισµού.

9. Σε περίπτωση καθυστέρησης καταβολής στον Ο.Δ.Α.Π. των
εσόδων και δικαιωµάτων του, αυτά καταλογίζονται µε σχετική
πράξη καταλογισµού του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., βεβαιώνονται στην
αρµόδια ΔΟΥ, µε τη σύνταξη και αποστολή χρηµατικών καταλό-
γων από τον Ο.Δ.Α.Π. και εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν.δ. 356/1974 (Α’90). Πριν από την έκδοση πράξης καταλογι-
σµού είναι δυνατόν, µε αίτηση του οφειλέτη υπόχρεου, να αποφα-
σιστεί ο διακανονισµός καταβολής των οφειλόµενων ποσών,
σύµφωνα µε ρύθµιση που αποφασίζει το Δ.Σ.. Εάν η ρύθµιση δεν
τηρηθεί από τον οφειλέτη, ακολουθεί αµέσως καταλογισµός όλου
του οφειλόµενου ποσού στην αρµόδια ΔΟΥ.

Άρθρο 16 
Δαπάνες

1. Ο Ο.Δ.Α.Π. προβαίνει σε δαπάνες για την εκπλήρωση των
σκοπών του, ιδίως για:

α) Την πληρωµή των αποδοχών, µισθών, επιδοµάτων και απο-
ζηµιώσεων, αµοιβών ή αντιµισθιών στο προσωπικό του.

β) Την πληρωµή επιδόµατος προς υπαλλήλους του Ο.Δ.Α.Π. ή
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, που ασκούν χρέη δια-
χειριστή εσόδων ή επόπτη ή Προϊσταµένου περιφερειακού γρα-
φείου, ύψους εκατό (100) ευρώ µηνιαίως. 

γ) Την καταβολή αποζηµιώσεων σε υπαλλήλους του Κλάδου ΠΕ
Αρχαιολόγων, ΠΕ Μηχανικών και ΤΕ Συντηρητών Έργων Τέχνης
και Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµ-
φωνα µε το ν.δ. 1521/1942 (Α’186), για την απασχόλησή τους στο
πλαίσιο της επιστηµονικής επεξεργασίας θεµάτων των υπηρεσιών
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατόπιν έγκρισης
από το αρµόδιο συλλογικό όργανο που συστήνει το Υπουργείο,
στην οποία τεκµηριώνεται το εύλογο της δαπάνης. 

δ) Την καταβολή αποζηµιώσεων για απαλλοτριώσεις ή απευ-
θείας εξαγορές ακινήτων υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου, για πο-
λιτιστικούς σκοπούς, καθώς και την καταβολή αποζηµίωσης
στέρησης χρήσης στις περιπτώσεις του άρθρου 19 του ν.
3028/2002 (Α’ 153), και την κάλυψη εξόδων κατεδάφισης των κτι-
σµάτων που ευρίσκονται σε αυτά. 

ε) Την αγορά ή τη µίσθωση ακινήτων για πολιτιστικούς σκοπούς
και για την εξυπηρέτηση των σκοπών του Ο.Δ.Α.Π..

στ) Τη λειτουργία των γραφείων, εργαστηρίων, εκθετηρίων, πω-
λητηρίων και λοιπών υπηρεσιών του Ο.Δ.Α.Π., την αναβάθµιση των
υποδοµών και της προµήθειας του εξοπλισµού τους, εκτός των
δαπανών καθαριότητας, ύδρευσης, ρευµατοδότησης και δαπανών
για εργασίες συντήρησης µικρής κλίµακας των πωλητηρίων που
λειτουργούν εντός αρχαιολογικών χώρων ή µουσείων, για τις
οποίες µεριµνούν οι αρµόδιες Εφορείες Αρχαιοτήτων ή οι Διευ-
θύνσεις των µουσείων.

ζ) Την αγορά, µίσθωση και συντήρηση οχηµάτων, όπως αυτοκι-
νήτων και δικύκλων του Ο.Δ.Α.Π., και των υπηρεσιών των Γενικών
Διευθύνσεων Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και Ανα-
στήλωσης, Μουσείων και Τεχνικών Έργων. 

η) Την αγορά πρώτων υλών και εξοπλισµού απαραιτήτων για τη
λειτουργία των εργαστηρίων, των δηµοσιευµάτων και την προµή-
θεια ή κατ’ εντολή παραγωγή αναµνηστικών, χρηστικών και πολι-
τιστικών αντικειµένων και πάσης φύσεως πωλητέων ειδών για
διάθεση από τα πωλητήρια, καθώς και τυποποιηµένων αγροδια-
τροφικών προϊόντων που προέρχονται από την πρωτογενή παρα-
γωγή της περιοχής όπου λειτουργούν τα πωλητήρια.

θ) Τη λειτουργία ηλεκτρονικών συστηµάτων µηχανοργάνωσης,
διαχείρισης επιχειρησιακών πόρων και είσπραξης εσόδων, ηλε-
κτρονικών καταστηµάτων, έκδοσης και διαχείρισης εισιτηρίων,
ελέγχου πρόσβασης επισκεπτών, διαχείρισης συναλλαγών και
ηλεκτρονικών πληρωµών, για την ασφάλεια και την ηλεκτρονική
παρακολούθηση σε χώρους εκδοτηρίων, πωλητηρίων και εισόδου
επισκεπτών σε αρχαιολογικούς χώρους και µουσεία, για την ανα-
βάθµιση και συντήρησή τους και για κάθε ανάλογο ψηφιακό σύ-
στηµα διεκπεραίωσης λειτουργιών.

ι) Τη διενέργεια χρηµαταποστολών από τα σηµεία εισπράξεων
προς τραπεζικά καταστήµατα, καθώς και µεταφορών εισιτηρίων,
εντύπου υλικού, απαραίτητων ειδών, υλικών και εξοπλισµού, για
την αποτελεσµατική λειτουργία των εκδοτηρίων και των πωλητη-
ρίων σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους.

ια) Τη συµµετοχή σε πολιτιστικές δράσεις και εκθέσεις του εξω-
τερικού, την αποστολή και παράδοση εκδόσεων και πωλητέων
ειδών σε Ελλάδα και εξωτερικό και τη διοργάνωση συνεδρίων και
ηµερίδων.

ιβ) Την προβολή της γενικότερης πολιτιστικής πολιτικής, των
πωλούµενων ειδών και του έργου του, καθώς και του έργου της
αρχαιολογικής υπηρεσίας, µε κάθε µέσο.

ιγ) Την κατασκευή έργων για πρόληψη ζηµιών, την προφύλαξη
αρχαιολογικών χώρων και µουσείων, τη δηµιουργία και συντήρηση
κήπων και αλσών, τη διαµόρφωση και βελτίωση του περιβάλλον-
τος χώρου των µνηµείων, καθώς και τις παρεµβάσεις µικρής κλί-
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µακας για την αναβάθµιση του επιπέδου εξυπηρέτησης των επι-
σκεπτών.

ιδ) Την ανέγερση, επισκευή και συντήρηση φυλακίων, εκδοτη-
ρίων εισιτηρίων, πωλητηρίων, αναψυκτηρίων και λοιπών κτιρίων
εξυπηρέτησης επισκεπτών, σε αρχαιολογικούς χώρους και µου-
σεία, καθώς και την πραγµατοποίηση παρεµβάσεων στα σηµεία
εισόδου και εξόδου επισκεπτών. 

ιε) Την έκδοση και διάθεση στο κοινό αρχαιολογικών και αρχαι-
ογνωστικών δηµοσιευµάτων, τη δηµιουργία και λειτουργία ηλε-
κτρονικών βάσεων παροχής πρόσβασης και χρήσης
αρχαιολογικών κειµένων και φωτογραφιών, τη µέριµνα συνδρο-
µών σε εταιρείες παροχής πρόσβασης στο διαδίκτυο και επιστη-
µονικές βάσεις δεδοµένων, την εκπαίδευση και επιµόρφωση του
προσωπικού του Ο.Δ.Α.Π., καθώς και συνδροµές σε διεθνείς ενώ-
σεις και οργανισµούς στους οποίους συµµετέχει ο Ο.Δ.Α.Π..

ιστ) Την καταβολή εργολαβικού ανταλλάγµατος ή αµοιβών σε
τρίτους για εκπόνηση πάσης φύσεως µελετών ή παροχή υπηρε-
σιών ή απόκτηση πνευµατικών έργων και ψηφιακών εφαρµογών,
καθώς και την προµήθεια πάσης φύσεως υλικών, αντικειµένων,
αγαθών προς διάθεση από τα σηµεία πώλησης ή εν γένει προς εκ-
µετάλλευση από τον Ο.Δ.Α.Π., που γίνονται στο πλαίσιο των σκο-
πών του άρθρου 2.

ιζ) Την κάλυψη δαπάνης για αµοιβές, επιδόµατα ή αποζηµιώσεις
που καταβάλλονται για την πέραν του πενθηµέρου απασχόληση,
την υπερωριακή απασχόληση καθ’ υπέρβαση του υποχρεωτικού
ωραρίου, την εργασία κατά τις νυχτερινές ώρες ή κατά τις Κυρια-
κές και εξαιρέσιµες ηµέρες και πέραν των µηνιαίων τακτικών απο-
δοχών, όπως αυτές ορίζονται µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος στο άρθρο 13 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) του προσωπικού
φύλαξης και του προσωπικού καθαριότητας του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού που υπηρετεί σε µουσεία και αρχαιολο-
γικούς χώρους, εξαιρουµένης της αποζηµίωσης του προσωπικού
που απασχολείται σε µουσεία, αρχαιολογικούς χώρους, ιστορι-
κούς τόπους και µνηµεία κατά τη διάρκεια πολιτιστικών εκδηλώ-
σεων και επισκέψεων οργανωµένων οµάδων, οι οποίες
πραγµατοποιούνται µετά από τη λήξη του ηµερήσιου ωραρίου λει-
τουργίας τους. Οι πιστώσεις εγγράφονται στον προϋπολογισµό
του Ο.Δ.Α.Π., µετά από τεκµηριωµένο και κοστολογηµένο αίτηµα
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, οι υπηρεσίες του
οποίου αποτελούν την προϊσταµένη αρχή του προσωπικού φύλα-
ξης και καθαριότητας, καθώς και την αρχή ελέγχου του ωραρίου
απασχόλησής του. Στο αίτηµα προσδιορίζονται κατ’ έτος το δι-
καιούµενο αµοιβής προσωπικό, οι ακριβείς κατηγορίες των αµοι-
βών και ο προϋπολογισµός τους. Οι αµοιβές καταβάλλονται στους
δικαιούχους που έχουν πραγµατοποιήσει υπερωριακή απασχό-
ληση κατ’ εντολή του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, κα-
τόπιν έκδοσης και θεώρησης εντύπων καταστάσεων
απασχόλησης µε σαφή διάκριση των περιλαµβανόµενων όρων και
ενιαία αποτύπωση αυτών, που χορηγείται από τους Προϊσταµέ-
νους των κατά τόπο ή καθ’ ύλην αρµόδιων Περιφερειακών Υπηρε-
σιών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

ιη) Την προµήθεια ιµατισµού και ειδών ατοµικής προστασίας,
για την οµοιόµορφη ενδυµασία του προσωπικού των αρχαιολογι-
κών χώρων, µνηµείων και µουσείων.

ιθ) Την ασφάλιση και την ειδική πρόσθετη αµοιβή στο καταδυό-
µενο προσωπικό του ΥΠ.ΠΟ.Α. του άρθρου 51 του ν. 4278/2014
(Α’ 157).

κ) Τη χορήγηση αποζηµίωσης στα µέλη και στους γραµµατείς
του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου, του Συµβούλιου Μου-
σείων και του Κεντρικού Συµβουλίου Νεοτέρων Μνηµείων του ν.
3028/2002 (A’ 153), για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις των
οργάνων. Το ύψος και οι προϋποθέσεις χορήγησης της αποζηµίω-
σης καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών
και Πολιτισµού και Αθλητισµού.

κα) Τον εµπλουτισµό των βιβλιοθηκών των υπηρεσιών της Γενι-
κής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, µέσω της αγοράς επιστη-
µονικών εντύπων, της διάθεσης των επιστηµονικών εκδόσεων του
Ο.Δ.Α.Π. στα µέλη της αρχαιολογικής υπηρεσίας, και τη διασφά-
λιση της πρόσβασης σε επιστηµονικές βάσεις δεδοµένων.

κβ) Τη συνδιοργάνωση ή χρηµατοδότηση πρωτοβουλιών, προ-

γραµµάτων, εκθέσεων και εκδηλώσεων του Ο.Δ.Α.Π., της αρχαι-
ολογικής υπηρεσίας και λοιπών φορέων, µε στόχο την προστασία,
ανάδειξη και προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και
τη σύνδεσή της µε τη σύγχρονη πολιτιστική δηµιουργία.

Άρθρο 17
Απόδοση ποσοστού των ετήσιων διαθεσίµων 
στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού

1. Ο Ο.Δ.Α.Π. αποδίδει, κατ’ έτος, ποσοστό σαράντα τοις εκατό
(40%) των ταµειακών διαθεσίµων του, ως δηµόσιο έσοδο, στον
Κρατικό Προϋπολογισµό, το οποίο και διατίθεται αποκλειστικά για
την πληρωµή δαπανών και την κάλυψη λειτουργικών αναγκών του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, για την προστασία, ανά-
δειξη και προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς και για την ενί-
σχυση των δράσεων συνεργασίας µε τους φορείς του σύγχρονου
πολιτισµού. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται η διαδικασία οριστικοποίησης και απόδο-
σης του ποσού του ως άνω ποσοστού και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. 

2. Το ποσό των ετήσιων διαθεσίµων, επί του οποίου υπολογίζε-
ται το προς απόδοση στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
ως άνω ποσό, προκύπτει µετά από την αφαίρεση των ακόλουθων
κονδυλίων:

α) Των απλήρωτων υποχρεώσεων παρελθόντων ετών, οι οποίες,
ενώ αναλήφθηκαν από τον Ο.Δ.Α.Π., δεν αποπληρώθηκαν εντός
του συγκεκριµένου οικονοµικού έτους και µεταφέρθηκαν στο επό-
µενο έτος.

β) Πόρων του Ο.Δ.Α.Π. που προέρχονται από επιχορηγήσεις,
χορηγίες, συµµετοχή του Ο.Δ.Α.Π. σε προγράµµατα και πρωτο-
βουλίες της Ε.Ε. ή διεθνούς οργανισµού, και χρηµατοδοτήσεων
τρίτων για συγκεκριµένους σκοπούς, οι οποίοι δεν αναλώθηκαν
κατά τη διάρκεια του συγκεκριµένου οικονοµικού έτους και µετα-
φέρθηκαν στο επόµενο έτος,

3. Το ποσό, που αποδίδει ο Ο.Δ.Α.Π. στο Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σύµφωνα µε την παρ. 1, περιλαµβάνεται στον ετή-
σιο προϋπολογισµό που καταρτίζει το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. και εκτι-
µάται µε βάση τα διαθέσιµα και τα λοιπά οικονοµικά δεδοµένα που
αναµένονται στο τέλος του έτους, σύµφωνα µε την πορεία της
εκτέλεσης του τρέχοντος προϋπολογισµού. Ποσό που αντιστοιχεί
έως το εβδοµήντα τοις εκατό (70%) του προϋπολογισθέντος προς
απόδοση ποσού, αποδίδεται στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού έως την 31η Μαρτίου του επόµενου έτους. Το ακριβές πο-
σοστό ορίζεται, κατόπιν της υποβολής σχετικού αιτήµατος από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και απόφασης του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π., που βασίζεται στα ταµειακά διαθέσιµα και τα λοιπά οι-
κονοµικά δεδοµένα, όπως αυτά διαµορφώθηκαν στο τέλος του
προηγούµενου έτους. Το υπόλοιπο ποσό αποδίδεται στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού εντός µηνός από την έγκριση του
απολογισµού του έτους, όταν οριστικοποιούνται τα τελικά οικονο-
µικά µεγέθη του Ο.Δ.Α.Π. και όχι αργότερα από τον Ιούλιο κάθε
έτους. 

4. Εάν τα έσοδα από τη λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π. δεν επαρκούν
για την κάλυψη των βασικών λειτουργικών αναγκών του, λόγω
απρόβλεπτων καταστάσεων, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται µετά
από αιτιολογηµένη πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., το ποσοστό
της παρ. 1 µειώνεται για το συγκεκριµένο έτος, ανάλογα µε το
ύψος του παρουσιαζόµενου ελλείµµατος.

Άρθρο 18
Υποχρεώσεις - Απαλλαγές - Ατέλειες - Προνόµια

1. Ο Ο.Δ.Α.Π. έχει υποχρέωση να τηρεί τις οικονοµικές κατα-
στάσεις που προβλέπονται για τα Ν.Π.Δ.Δ.. Ο έλεγχος των οικο-
νοµικών στοιχείων και των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων
γίνεται από δύο (2) ορκωτούς λογιστές - ελεγκτές. 

2. Ο ετήσιος απολογισµός του Ο.Δ.Α.Π., όπως έχει εγκριθεί από
το Δ.Σ., υποβάλλεται στο Ελεγκτικό Συνέδριο το αργότερο σε δύο
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(2) µήνες από την έγκρισή του.
3. Ο Ο.Δ.Α.Π. απολαµβάνει τα ουσιαστικά και δικονοµικά προ-

νόµια και τις φορολογικές, δασµολογικές και λοιπές απαλλαγές
του Ελληνικού Δηµοσίου, µε εξαίρεση τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), τους φόρους κληρονοµιών και δωρεών, το
τέλος χαρτοσήµου, τα τέλη κυκλοφορίας, τον φόρο προστιθέµε-
νης αξίας, για όσα είδη ή υπηρεσίες του υπάγονται σε αυτόν κατά
την κείµενη νοµοθεσία, καθώς και τον φόρο εισοδήµατος µόνο για
την περ. α’ του άρθρου 46 του ν. 4172/2013 (Α’ 167). Στον
Ο.Δ.Α.Π., εφαρµόζονται όλες οι ουσιαστικές και διαδικαστικές δια-
τάξεις του Κώδικα Δικών του Δηµοσίου (δ. της 26 Ιουν./10
Ιουλ.1944, Α’ 139). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ

Άρθρο 19 
Διάρθρωση υπηρεσιών

1. Η Γενική Διεύθυνση του Ο.Δ.Α.Π. συγκροτείται από τις ακό-
λουθες πέντε (5) Διευθύνσεις και δύο (2) Αυτοτελή Τµήµατα: 

α) Διεύθυνση Πολιτιστικών Παραγωγών, Πωλήσεων και Προβο-
λής.

β) Διεύθυνση Εκδόσεων και Ψηφιακών Εφαρµογών.
γ) Διεύθυνση Διαχείρισης Οικονοµικών Πόρων.
δ) Διεύθυνση Μελετών, Έργων, Αποτυπώσεων και Αξιοποίησης

Ακίνητης Περιουσίας.
ε) Διεύθυνση Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας.
στ) Αυτοτελές Τµήµα Παρακολούθησης και Ανάπτυξης Πόρων.
ζ) Αυτοτελές Τµήµα Γραµµατείας Ο.Δ.Α.Π..
2. Στον Ο.Δ.Α.Π. λειτουργεί Δικαστικό Γραφείο του Νοµικού

Συµβουλίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ.).
3. Το αυτοτελές Τµήµα Επιθεωρήσεων και Εσωτερικών Ελέγχων

και το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης υπάγονται απευθείας στον
Πρόεδρο του Δ.Σ..

Άρθρο 20 
Αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Πολιτιστικών 

Παραγωγών, Πωλήσεων και Προβολής

Η Διεύθυνση Πολιτιστικών Παραγωγών, Πωλήσεων και Προβο-
λής είναι αρµόδια για:

α) τον σχεδιασµό της ανάπτυξης πολιτιστικών παραγωγών,
β) την παραγωγή, την επάρκεια και την διάθεση των πωλητέων

ειδών του Ο.Δ.Α.Π.,
γ) τον σχεδιασµό και την εφαρµογή πολιτικής πωλήσεων και

προβολής της.

Άρθρο 21
Διάρθρωση Διεύθυνσης Πολιτιστικών Παραγωγών, 

Πωλήσεων και Προβολής

1. Η Διεύθυνση Πολιτιστικών Παραγωγών, Πωλήσεων και Προ-
βολής διαρθρώνεται σε πέντε (5) Τµήµατα, ως εξής:

α) Τµήµα Παραγωγής Ακριβών Αντιγράφων και Μοντελοθήκης
– Γλυπτοθήκης.

β) Τµήµα Σχεδιασµού και Παραγωγής Πολιτιστικών Εφαρµο-
γών.

γ) Τµήµα Αποθήκευσης και Διακίνησης Προϊόντων και Βιβλίων.
δ) Τµήµα Πωλήσεων, Λειτουργίας Πωλητηρίων και Προβολής.
ε) Τµήµα Παρακαταθηκών.
2. Το Τµήµα Παραγωγής Ακριβών Αντιγράφων και Μοντελοθή-

κης - Γλυπτοθήκης είναι αρµόδιο για τη δηµιουργία εκµαγείων και
την παραγωγή µε κάθε τρόπο και µέσο ακριβών (πιστών) αντιγρά-
φων αρχαίων και εκθεµάτων.

3. Το Τµήµα Σχεδιασµού και Παραγωγής Πολιτιστικών Εφαρµο-
γών είναι αρµόδιο για τον σχεδιασµό και την παραγωγή πάσης φύ-
σεως εµπνευσµένων εφαρµογών.

4. Το Τµήµα Αποθήκευσης και Αποστολής Προϊόντων και Βι-
βλίων είναι αρµόδιο για την οργάνωση της αποθήκης, την ασφά-
λεια και φύλαξη των ειδών που προορίζονται για τα πωλητήρια, το

ηλεκτρονικό πωλητήριο και τα εκδοτήρια εισιτηρίων.
5. Το Τµήµα Πωλήσεων, Λειτουργίας Πωλητηρίων και Προβολής

είναι αρµόδιο για την ανάπτυξη του δικτύου και την αποτελεσµα-
τική λειτουργία των πωλητηρίων, τον εφοδιασµό των πωλητηρίων
µε όλα τα απαραίτητα είδη, πιστά αντίγραφα και εµπνευσµένες
εφαρµογές, τη διασφάλιση της υψηλής ποιότητας των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών προς τους επισκέπτες των πωλητηρίων, τον σχε-
διασµό και την εφαρµογή της πολιτικής πωλήσεων του Ο.Δ.Α.Π..

6. Το Τµήµα Παρακαταθηκών είναι αρµόδιο για την υλοποίηση
της διακίνησης και διάθεσης στα πωλητήρια του Ο.Δ.Α.Π. των
ειδών παραγωγής τρίτων µε το σύστηµα της παρακαταθήκης. 

Άρθρο 22 
Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Εκδόσεων 

και Ψηφιακών Εφαρµογών

1.Η Διεύθυνση Εκδόσεων και Ψηφιακών Εφαρµογών είναι αρ-
µόδια για:

α) την έκδοση των απαραίτητων εντύπων, για τη βασική ενηµέ-
ρωση των επισκεπτών των αρχαιολογικών χώρων και µουσείων και
την παραγωγή εντύπων ή ψηφιακών επιστηµονικών εκδόσεων,

β) την επιµέλεια για την επιστηµονική και τεχνική αρτιότητα των
εκδόσεων του Ο.Δ.Α.Π.,

γ) την αύξηση της χρήσης των ψηφιακών εκδόσεων και εφαρ-
µογών, καθώς και την παραγωγή ειδικών εκπαιδευτικών εκδό-
σεων, 

δ) την τήρηση αρχείων φωτογραφιών, διαφανειών και σχεδίων,
ε) τον προγραµµατισµό και την υλοποίηση των εκδοτικών δρα-

στηριοτήτων του Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 23
Διάρθρωση Διεύθυνσης Εκδόσεων 

και Ψηφιακών Εφαρµογών

1.Η Διεύθυνση Εκδόσεων και Ψηφιακών Εφαρµογών διαρθρώ-
νεται σε τέσσερα (4) Τµήµατα ως εξής:

α) Τµήµα Επιστηµονικών Εκδόσεων.
β) Τµήµα Ανάπτυξης Ψηφιακών Εκδόσεων και Εφαρµογών.
γ) Τµήµα Αρχαιολογικών Οδηγών και Εκδόσεων Ευρύτερου Εν-

διαφέροντος
δ) Τµήµα Καλλιτεχνικής Επιµέλειας Εκδόσεων. 
2.Το Τµήµα Επιστηµονικών Εκδόσεων είναι αρµόδιο για την πα-

ραγωγή των επιστηµονικών εκδόσεων του Ο.Δ.Α.Π., καθώς και για
την τήρηση αρχείων φωτογραφιών, διαφανειών και σχεδίων.

3. Το Τµήµα Ανάπτυξης Ψηφιακών Εκδόσεων και Εφαρµογών
είναι αρµόδιο, σε συνεργασία µε το Τµήµα Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων και Υποδοµών και µε τις καθ’ ύλην αρµόδιες οργανικές
µονάδες του Ο.Δ.Α.Π., για τις ψηφιακές εκδόσεις, τα προϊόντα και
τις υπηρεσίες, τα οποία διατίθενται στους επισκέπτες των αρχαι-
ολογικών χώρων και µουσείων, καθώς και µέσω του διαδικτύου.
Είναι, επίσης, αρµόδιο για την έκδοση και την ανάπτυξη των πάσης
φύσεως εφαρµογών πληροφορικής και πολυµέσων µε αρχαιολο-
γικό περιεχόµενο.

4. Το Τµήµα Αρχαιολογικών Οδηγών και Εκδόσεων Ευρύτερου
Ενδιαφέροντος είναι αρµόδιο για την παραγωγή και έκδοση, έν-
τυπη και ηλεκτρονική, των πάσης φύσεως ενηµερωτικών και πλη-
ροφοριακών οδηγών, καταλόγων, φυλλαδίων, χαρτών, αφισών,
ηµερολογίων του Ο.Δ.Α.Π..

5. Το Τµήµα Καλλιτεχνικής Επιµέλειας Εκδόσεων είναι αρµόδιο
για την καλλιτεχνική αρτιότητα και την άψογη τεχνική εµφάνιση
των πάσης φύσεως εκδόσεων του Ο.Δ.Α.Π.. 

Άρθρο 24 
Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Διαχείρισης 

Οικονοµικών Πόρων

1. Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Διαχείρισης Οικονοµικών
Πόρων είναι:

α) Η ενιαία οικονοµική διοίκηση και ο έλεγχος των οικονοµικών
υποθέσεων και λειτουργιών του Ο.Δ.Α.Π., σύµφωνα µε τους κα-
νόνες της χρηστής οικονοµικής διαχείρισης και ευθύνης. Στο
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πλαίσιο αυτό, ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης είναι ο Προϊστά-
µενος οικονοµικών υπηρεσιών του Ο.Δ.Α.Π. κατά την έννοια του
άρθρου 25 του ν. 4270/2014 (Α’ 143).

β) Ο προγραµµατισµός της εξόφλησης των οφειλών, νόµιµων
και κανονικών δαπανών του Ο.Δ.Α.Π., η παρακολούθηση καταθέ-
σεων, αναλήψεων, πληρωµών, µεταφορών χρηµάτων, εµβασµά-
των, η έκδοση ενταλµάτων πληρωµής των δαπανών και η σύννοµη
ολοκλήρωση διαδικασιών καταλογισµών.

γ) Η παρακολούθηση της πορείας των εσόδων - εξόδων και η
καταγραφή των πλεονασµάτων ή ελλειµµάτων.

δ) Η καταβολή της µισθοδοσίας και λοιπών αµοιβών στο προ-
σωπικό του Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 25
Διάρθρωση Διεύθυνσης Διαχείρισης 

Οικονοµικών Πόρων

1. Η Διεύθυνση Διαχείρισης Οικονοµικών Πόρων διαρθρώνεται
σε δύο (2) Τµήµατα ως εξής:

α) Τµήµα Κατάρτισης Προϋπολογισµού, Δηµοσιονοµικών Ανα-
φορών και Λογιστηρίου.

β) Τµήµα Εκτέλεσης Προϋπολογισµού, Πληρωµών και Εκκαθά-
ρισης Μισθοδοσίας.

2. Το Τµήµα Κατάρτισης Προϋπολογισµού, Δηµοσιονοµικών
Αναφορών και Λογιστηρίου είναι αρµόδιο για την κατάρτιση του
προϋπολογισµού, τη βέλτιστη οικονοµική διαχείριση των δηµοσιο-
νοµικών πόρων, µε σκοπό την τήρηση των αρχών της οικονοµικό-
τητας, αποδοτικότητας και αποτελεσµατικότητας, την εποπτεία
και τη λογιστική αποτύπωση των οικονοµικών δραστηριοτήτων του
Ο.Δ.Α.Π., για τη διατήρηση και ενίσχυση της δηµοσιονοµικής στα-
θερότητας στο πλαίσιο του Μ.Π.Δ.Σ., της διαφάνειας και της στα-
θερής και µεσοπρόθεσµης διάρκειας των δηµοσιονοµικών
κανόνων. 

3. Το Τµήµα Εκτέλεσης Προϋπολογισµού, Πληρωµών και Εκκα-
θάρισης Μισθοδοσίας είναι αρµόδιο για την εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού, την έγκαιρη πληρωµή των υποχρεώσεων του
Ο.Δ.Α.Π., σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή και ελληνική νοµοθεσία, τη
διασφάλιση της τήρησης και της ορθής εφαρµογής των δηµοσιο-
λογιστικών κανόνων, καθώς και τη διασφάλιση της νοµιµότητας
και κανονικότητας των δαπανών. 

Άρθρο 26 
Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Μελετών, Έργων, 

Αποτυπώσεων και Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας

Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης είναι η αποτύπωση αρχαιολο-
γικών χώρων και µνηµείων και η κτηµατογράφηση των προς απαλ-
λοτρίωση ή απαλλοτριωµένων ακινήτων για αρχαιολογικούς
σκοπούς, η εκπόνηση µελετών και η εκτέλεση έργων για την προ-
στασία, συντήρηση και ανάδειξη αρχαιολογικών χώρων, µνηµείων
και µουσείων και του περιβάλλοντα χώρου αυτών, καθώς και των
λοιπών εγκαταστάσεων που εξυπηρετούν τους σκοπούς του
Ο.Δ.Α.Π., η αξιοποίηση των ακινήτων που ανήκουν στον Ο.Δ.Α.Π.
ή τα οποία αυτός διαχειρίζεται, καθώς και η τήρηση του µητρώου
αυτών. Λειτουργεί ως Προϊσταµένη Αρχή στις διαδικασίες εκτέλε-
σης σύµβασης ανάθεσης δηµόσιων τεχνικών έργων ή εκπόνησης
τεχνικών µελετών ή σύµβασης παροχής τεχνικών και άλλων συνα-
φών επιστηµονικών υπηρεσιών. Εγκρίνει τις µελέτες για τις οποίες
δεν απαιτείται γνωµοδότηση του Τεχνικού Συµβουλίου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, το οποίο είναι αρµόδιο για τα
έργα και µελέτες του Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 27
Διάρθρωση Διεύθυνσης Μελετών, Έργων, 

Αποτυπώσεων και Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας 

1. Η Διεύθυνση Μελετών, Έργων και Αξιοποίησης Ακίνητης Πε-
ριουσίας διαρθρώνεται σε τρία (3) Τµήµατα ως εξής:

α) Τµήµα Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας. 
β) Τµήµα Μελετών και Έργων.
γ) Τµήµα Αποτυπώσεων, Κτηµατολογίου και Γεωχωρικών Δεδο-

µένων.
2. Το Τµήµα Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας είναι αρµόδιο

για την παρακολούθηση της χρήσης και την αξιοποίηση της ακί-
νητης περιουσίας του Ο.Δ.Α.Π.. 

3. Το Τµήµα Μελετών και Έργων είναι αρµόδιο για την εκπό-
νηση µελετών και για την εκτέλεση έργων, εργασιών κατασκευής,
συντήρησης και ευπρεπισµού χώρων εξυπηρέτησης επισκεπτών
και κτιρίων διαχείρισης Ο.Δ.Α.Π., έργων εξυπηρέτησης επισκε-
πτών σε µουσεία, µνηµεία και αρχαιολογικούς χώρους, καθώς και
στον περιβάλλοντα χώρο αυτών, έργων σήµανσης αρχαιολογικών
χώρων, µνηµείων και µουσείων σε συνεργασία µε το ΥΠ.ΠΟ.Α.,
καθώς και για παρεµβάσεις µικρής κλίµακας για την ανάδειξη και
προβολή αυτών. Λειτουργεί ως Διευθύνουσα Υπηρεσία στη φάση
της υλοποίησης σύµβασης ανάθεσης για την εκτέλεση τεχνικών
έργων ή για την εκπόνηση µελετών ή για την παροχή τεχνικών και
λοιπών συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών.

4. Το Τµήµα Αποτυπώσεων, Κτηµατολογίου και Γεωχωρικών Δε-
δοµένων είναι αρµόδιο για τη διενέργεια διαδικασιών κτηµατογρά-
φησης, τοπογραφικών εργασιών και µελετών και την τοπογραφική
αποτύπωση αρχαιολογικών χώρων, µνηµείων, καθώς και των ακι-
νήτων ιδιοκτησίας Ο.Δ.Α.Π., την εκπόνηση και έλεγχο κτηµατολο-
γικών µελετών, κτηµατολογικών διαγραµµάτων και πινάκων
απαλλοτρίωσης των προς απαλλοτρίωση ακινήτων, καθώς και για
την ανάπτυξη, τήρηση, διαχείριση και επεξεργασία των σχετικών
γεωχωρικών δεδοµένων. Λειτουργεί ως Διευθύνουσα Υπηρεσία
στη φάση της εκτέλεσης σύµβασης ανάθεσης για την εκπόνηση
τοπογραφικών µελετών ή για την παροχή λοιπών συναφών επιστη-
µονικών υπηρεσιών. 

Άρθρο 28
Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Εσωτερικής Οργάνωσης και Λει-

τουργίας

1. Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης είναι: 
α) Η διεκπεραίωση των θεµάτων του προσωπικού του Ο.Δ.Α.Π.,

ιδίως στα θέµατα προσλήψεων, αδειών και υπηρεσιακής εξέλιξης,
η τήρηση των µητρώων και υπηρεσιακών φακέλων του προσωπι-
κού, η διατύπωση εισηγήσεων προς το αρµόδιο υπηρεσιακό συµ-
βούλιο, καθώς και η προώθηση πολιτικών για την ορθολογική
διαχείριση και τη βέλτιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού
του Ο.Δ.Α.Π..

β) Η προµήθεια και η διαχείριση του απαραίτητου υλικού και
εξοπλισµού για την αποτελεσµατική λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π..

γ) Η προώθηση και εφαρµογή ολοκληρωµένης πολιτικής ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης και η διαρκής αναβάθµιση των υποδο-
µών και δικτύων του Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 29
Διάρθρωση Διεύθυνσης Εσωτερικής Οργάνωσης 

και Λειτουργίας

1. Η Διεύθυνση Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας διαρ-
θρώνεται σε τέσσερα (4) Τµήµατα ως εξής:

α) Τµήµα Προσωπικού.
β) Τµήµα Προµηθειών.
γ) Τµήµα Διαχείρισης Υλικού.
δ) Τµήµα Πληροφοριακών Συστηµάτων και Υποδοµών.
2. Το Τµήµα Προσωπικού είναι αρµόδιο για την ορθολογική δια-

χείριση του ανθρώπινου δυναµικού και την αναβάθµιση των δεξιο-
τήτων του. 

3. Το Τµήµα Προµηθειών είναι αρµόδιο για τον ορθό προγραµ-
µατισµό των λειτουργικών αναγκών του Ο.Δ.Α.Π. σε αγαθά και
υπηρεσίες και τη σύναψη και παρακολούθηση της εκτέλεσης των
σχετικών συµβάσεων. 

4. Το Τµήµα Διαχείρισης Υλικού είναι αρµόδιο για την παρα-
λαβή, αποθήκευση και διακίνηση των παγίων, υλικών και εφοδίων
για την αποτελεσµατική λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π., την έκδοση των
σχετικών δελτίων εισαγωγής και εξαγωγής και την καταστροφή
και εκποίηση του άχρηστου υλικού. 

5. Το Τµήµα Πληροφοριακών Συστηµάτων και Υποδοµών είναι
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αρµόδιο για την εγκατάσταση, αποτελεσµατική λειτουργία και
συντήρηση των υποδοµών και δικτύων πληροφορικής και τηλεπι-
κοινωνιών του Ο.Δ.Α.Π., καθώς και τον σχεδιασµό, την υλοποίηση
και τη διασφάλιση λειτουργίας ολοκληρωµένων εφαρµογών ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης και µηχανοργάνωσης. 

Άρθρο 30 
Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς 

Τµήµατος Παρακολούθησης και Ανάπτυξης Πόρων

Συστήνεται αυτοτελές Τµήµα Παρακολούθησης και Ανάπτυξης
Πόρων που υπάγεται στον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης.
Το Τµήµα είναι αρµόδιο για την παρακολούθηση της πορείας των
εσόδων του Ο.Δ.Α.Π., τη µελέτη των τάσεων της πορείας αυτής
ανά πηγή εσόδων, την αποτελεσµατική λειτουργία όλων των µη-
χανισµών είσπραξης των εσόδων και την υποβολή προτάσεων για
την αύξηση των εσόδων. Το Τµήµα είναι επίσης αρµόδιο για την
αποτελεσµατική λειτουργία του συστήµατος των ηλεκτρονικών ει-
σιτηρίων, την παρακολούθηση και διεκπεραίωση της διαδικασίας
της καταβολής τελών δηµοσίευσης και χρήσης φωτογραφιών,
οπτικοακουστικών έργων, αντιγράφων, ψηφιακών µέσων και εκ-
δηλώσεων και για την αξιοποίηση και παρακολούθηση της χρήσης
και της λειτουργίας των αναψυκτηρίων που διαχειρίζεται ο
Ο.Δ.Α.Π..

Άρθρο 31 
Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς Τµήµατος Γραµµα-

τείας Ο.Δ.Α.Π.

Το αυτοτελές Τµήµα Γραµµατείας Ο.Δ.Α.Π., λειτουργεί σε επί-
πεδο Τµήµατος, υπάγεται στον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυν-
σης και είναι αρµόδιο για:

α) τη διαχείριση της εισερχόµενης και εξερχόµενης αλληλογρα-
φίας του Ο.Δ.Α.Π.,

β) την τήρηση του πρωτοκόλλου του Ο.Δ.Α.Π.,
γ) την έγκυρη και έγκαιρη ενηµέρωση των πολιτών ή επιχειρή-

σεων που συναλλάσσονται µε τον Ο.Δ.Α.Π., για την πορεία των
υποθέσεών τους,

δ) τη γραµµατειακή υποστήριξη της Γενικής Διεύθυνσης και του
Προϊσταµένου της.

Άρθρο 32
Σύσταση και αρµοδιότητες αυτοτελούς Τµήµατος 

Επιθεωρήσεων και Εσωτερικών Ελέγχων

Συστήνεται αυτοτελές Τµήµα Επιθεωρήσεων και Εσωτερικών
Ελέγχων που υπάγεται στον Πρόεδρο του Δ.Σ.. Το Τµήµα είναι αρ-
µόδιο για την επάρκεια των συστηµάτων διαχείρισης και ελέγχου
και την υλοποίηση ελεγκτικών και άλλων ενεργειών που συµβάλ-
λουν στην αποτελεσµατική και αποδοτική λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π.,
καθώς και στον εκσυγχρονισµό αυτής, µε τη χρήση συστηµικών
και δοµηµένων µεθοδολογιών. 

Άρθρο 33 
Δικαστικό Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου 

του Κράτους (Ν.Σ.Κ.)

1. Στον Ο.Δ.Α.Π. συστήνεται Δικαστικό Γραφείο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ).

2. Στο Δικαστικό Γραφείο προΐσταται Πάρεδρος του Ν.Σ.Κ., ο
οποίος:

α) έχει τη γενική εποπτεία του Γραφείου, την επιµέλεια για την
οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του και τη διεκπεραίωση των
κάθε φύσης υποθέσεων αρµοδιότητάς του, 

β) ασκεί τη γνωµοδοτική αρµοδιότητα σε νοµικής φύσης ερω-
τήµατα που του υποβάλλει ο Πρόεδρος του Ο.Δ.Α.Π.,

γ) έχει τη δικαστική και νοµική εκπροσώπηση του Ο.Δ.Α.Π. ενώ-
πιον όλων των ελληνικών, αλλοδαπών και διαιτητικών δικαστηρίων
και κάθε άλλης Αρχής, δικαστικής ή διοικητικής,

δ) παρίσταται στις συνεδριάσεις του Δ.Σ., όταν καλείται από τον

Πρόεδρό του, για νοµικά ζητήµατα που προκύπτουν, συµβουλευ-
τικά, χωρίς δικαίωµα ψήφου,

ε) εποπτεύει και συντονίζει τους δικηγόρους του Ο.Δ.Α.Π., όσον
αφορά στις υποθέσεις, που τους αναθέτει, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος.

3. Η γνωµοδοτική αρµοδιότητα της περ. β’ της παρ. 2 ασκείται
σύµφωνα µε τον ν. 3086/2002 (Α’ 324) και το π.δ. 238/2003 (Α’
214). Η αποδοχή των γνωµοδοτήσεων γίνεται από τον Πρόεδρο
του Δ.Σ.. Η δικαστική εκπροσώπηση και γενικότερα η υποστήριξη
του Ο.Δ.Α.Π. διενεργείται είτε από τον Προϊστάµενο του Δικαστι-
κού Γραφείου είτε από δικηγόρους του Ο.Δ.Α.Π., στους οποίους
αναθέτει τις υποθέσεις.

4. Για την άσκηση ή µη ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων ο Προ-
ϊστάµενος του Δικαστικού Γραφείου εισηγείται στο Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π.. Εάν η δικαστική υπόθεση έχει χρεωθεί σε δικηγόρο του
Ο.Δ.Α.Π., αυτός υποβάλλει έγγραφη προεισήγηση στον Προϊστά-
µενο του Δικαστικού Γραφείου. 

5. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., ύστερα από έγκριση του
Δ.Σ. και σύµφωνη γνώµη του Προϊσταµένου του Δικαστικού Γρα-
φείου, µπορεί να αναθέτει την εκπροσώπηση του Ο.Δ.Α.Π. σε
οποιουδήποτε βαθµού δικαστήριο της Ελλάδας ή της αλλοδαπής,
για συγκεκριµένη υπόθεση, σε δικηγόρο ή δικηγόρους που δεν
ανήκουν στον Ο.Δ.Α.Π., αν αυτό επιβάλλεται από τον φόρτο των
υποθέσεων που εκκρεµούν στο Δικαστικό Γραφείο ή τη βαρύτητα
της υπόθεσης και την πολυπλοκότητα των νοµικών ζητηµάτων της.
Για την αµοιβή των παραπάνω δικηγόρων εφαρµόζεται το άρθρο
24 του ν. 3086/2002.

6. Τα όργανα διοίκησης και οι υπηρεσίες του Ο.Δ.Α.Π. υποχρε-
ούνται να παρέχουν στο Δικαστικό Γραφείο κάθε έγγραφο που κα-
τέχουν ή τους ζητηθεί για τη νοµική υπεράσπιση των
συµφερόντων του Ο.Δ.Α.Π., καθώς και να παρέχουν εγγράφως το
ιστορικό της υπόθεσης.

7. Ο Ο.Δ.Α.Π. υποχρεούται να παρέχει στο Δικαστικό Γραφείο
την απαραίτητη για τη λειτουργία του υλικοτεχνική υποδοµή. Για
τη γραµµατειακή υποστήριξη του Γραφείου, ο Πρόεδρος του Δ.Σ.
διαθέτει δύο (2) διοικητικούς υπαλλήλους του Ο.Δ.Α.Π., για χρο-
νικό διάστηµα έως δύο (2) έτη, που µπορεί να παρατείνεται µε
απόφαση του ιδίου.

8. Η παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 3086/2002 εφαρµόζεται και
για τον Προϊστάµενο του Δικαστικού Γραφείου, όσον αφορά στη
νοµική εκπροσώπηση και υπεράσπιση του Ο.Δ.Α.Π. ενώπιον όλων
των δικαστηρίων και αρχών.

9. Οι οργανικές θέσεις των Παρέδρων του Ν.Σ.Κ. αυξάνονται
κατά µία (1).

Άρθρο 34
Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης

1. Το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης υπάγεται στον Πρόεδρο του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., στελεχώνεται από τους δικηγόρους του
Ο.Δ.Α.Π. µε έµµισθη εντολή και είναι αρµόδιο για τη συµβουλευ-
τική νοµική υποστήριξη της λειτουργίας των υπηρεσιών του
Ο.Δ.Α.Π., κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους, προκειµένου
να διασφαλίζεται η νοµιµότητα της δράσης τους. Συνεργάζεται µε
το Δικαστικό Γραφείο του Ν.Σ.Κ στον Ο.Δ.Α.Π. για τον χειρισµό
των υποθέσεων, που ανατίθενται στους δικηγόρους του Τµήµα-
τος, από τον Προϊστάµενο του Γραφείου.

2. Οι υφιστάµενες θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή στο Τα-
µείο Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων διατηρούνται
στον Ο.Δ.Α.Π. και οι κατέχοντες αυτές δικηγόροι στελεχώνουν το
Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης. Για την πρόσληψη στις θέσεις δικη-
γόρων µε έµµισθη εντολή στον Ο.Δ.Α.Π. εφαρµόζεται η παρ. 2 του
άρθρου 43 του ν. 4194/2013 (Α’ 208), για την πρόσληψη δικηγό-
ρων στους φορείς του δηµόσιου τοµέα.

3. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µετά από αίτηση του ενδιαφεροµένου, επι-
τρέπεται η µετάταξη σε κενή θέση, η µεταφορά ή η απόσπαση
δικηγόρων από και προς τον Ο.Δ.Α.Π., το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού ή εποπτευόµενους φορείς αυτού.
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Άρθρο 35 
Περιφερειακές Υπηρεσίες Ο.Δ.Α.Π.

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η
οποία εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., µπο-
ρεί να συστήνονται µέχρι πέντε (5) Περιφερειακές Υπηρεσίες σε
επίπεδο Γραφείου για την εποπτεία σηµείων έκδοσης εισιτηρίων,
πωλητηρίων, ή εργαστηρίων εκµαγείων. 

2. Όπου δεν λειτουργεί περιφερειακή υπηρεσία, µε απόφαση
του Δ.Σ. µπορεί να ανατίθενται σε υπαλλήλους του Ο.Δ.Α.Π., που
υπηρετούν σε πωλητήρια, καθήκοντα εποπτείας όλων των υπαλ-
λήλων που ασκούν καθήκοντα διαχειριστή εσόδων ανά Περιφέ-
ρεια ή ανά Περιφερειακή Ενότητα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ Ο.Δ.Α.Π.

Άρθρο 36
Οργανικές θέσεις

1. Το σύνολο των οργανικών θέσεων του Ο.Δ.Α.Π. ανέρχεται
σε τριακόσιες (300).

2. Οι θέσεις κατηγορίας ΔΕ Κλάδων/Βαθµίδων και Κλάδων/Ει-
δικοτήτων Διοικητικού – Λογιστικού, Φύλαξης – Πληροφόρησης
και Προσωπικού Ασφαλείας, µε την αποχώρηση όσων τις κατέ-
χουν µε οποιονδήποτε τρόπο, µετατρέπονται σε θέσεις κατηγο-
ρίας ΠΕ ή ΤΕ, µε απόφαση ΔΣ. 

Άρθρο 37 
Κατανοµή οργανικών θέσεων µονίµου προσωπικού 

κατά κατηγορία κλάδο και ειδικότητα

Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού ανέρχονται σε
διακόσιες πενήντα τρεις (253) και κατανέµονται κατά κατηγορία,
κλάδο και ειδικότητα ως εξής:

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΑΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. Κλάδος ΠΕ Οικονοµικού: 7
2. Κλάδος ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού: 28
3. Κλάδος ΠΕ Αρχαιολόγων: 12
Ειδικότητες:
Προϊστορικών – Κλασσικών: 7
Βυζαντινών – Μεταβυζαντινών: 5
4. Κλάδος ΠΕ Μηχανικών: 19
Ειδικότητες: 
Πολιτικών Μηχανικών: 6
Αρχιτεκτόνων: 4
Μηχανολόγων: 2
Ηλεκτρολόγων: 2
Αγρονόµων – Τοπογράφων: 5
5. Κλάδος ΠΕ Πληροφορικής: 8
6. Κλάδος ΠΕ Γλυπτών: 8.
7. Κλάδος ΠΕ Ζωγράφων: 8
Ειδικότητες: 
Ζωγράφοι: 6
Αγιογράφοι: 2
8. Κλάδος ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρισης: 9
Ειδικότητες:
Πολιτιστικής Διαχείρισης: 3
Πολιτιστικής Πληροφορικής και Τεχνολογίας: 3
Μουσειολόγων: 1
Επικοινωνίας και Δηµοσίων Σχέσεων: 2. 
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. Κλάδος ΤΕ Μηχανικών: 4
Ειδικότητες:
Δοµικών Έργων: 1
Τεχνολόγων Πολιτικών Μηχανικών: 1 
Τεχνολόγοι – Τοπογράφοι: 2
2. ΤΕ Διοικητικού – Λογιστικού: 9
3. ΤΕ Γραφικών Τεχνών και Καλλιτεχνικών Σπουδών: 7
Ειδικότητες:
Γραφιστών: 5

Τεχνολόγων Γραφικών Τεχνών: 2
4. ΤΕ Συντηρητών Αρχαιοτήτων και Έργων Τέχνης: 10 
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. ΔΕ Διοικητικού – Λογιστικού: 15
2. ΔΕ Οδηγών: 2
3. ΔΕ Τεχνιτών Εκµαγείων: 30
4. ΔΕ Συντηρητών Αρχαιοτήτων και Έργων Τέχνης: 2
5. ΔΕ Φύλαξης – Πληροφόρησης: 32
Ειδικότητες: 
ΔΕ Ηµερήσιων Φυλάκων Αρχαιοτήτων: 31
ΔΕ Νυχτοφυλάκων Αρχαιοτήτων: 1
6. ΔΕ Προσωπικού Ασφαλείας: 23
7. ΔΕ Τεχνικού: 4
Ειδικότητες: 
ΔΕ Ηλεκτρολoγικού: 2
ΔΕ Κατασκευών: 2 
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. ΥΕ Κλητήρων: 2
2. ΥΕ Προσωπικού καθαριότητας: 2
3. ΥΕ Εργατών: 12 

Άρθρο 38
Κατανοµή οργανικών θέσεων προσωπικού µε 

σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
κατά εκπαιδευτική βαθµίδα και ειδικότητα

Οι οργανικές θέσεις του προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου ανέρχονται σε σαράντα τρεις (43)
και κατανέµονται κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα ως εξής:

ΒΑΘΜΙΔΑ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΑΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. Ειδικότητας Διοικητικού – Οικονοµικού: 5
2. Ειδικότητας Αρχαιολόγων: 4
3. Ειδικότητας Μηχανικών: 5 
4. Ειδικότητας Γλυπτών: 1 
ΒΑΘΜΙΔΑ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. Ειδικότητα Συντηρητών Έργων Τέχνης: 2
2. Ειδικότητα Μηχανικών: 2 
ΒΑΘΜΙΔΑ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
1. Ειδικότητας Διοικητικού – Λογιστικού: 9
2. Ειδικότητας Πωλητών Εκµαγείων: 7
3. Ειδικότητας Τεχνητών Εκµαγείων: 1
4. Ειδικότητας Φύλαξης – Πληροφόρησης: 5
Ειδικότητες:
Φυλάκων Αρχαιοτήτων: 3
Νυχτοφυλάκων: 2
ΒΑΘΜΙΔΑ ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
Ειδικότητα Εργατών: 2

Άρθρο 39 
Δικηγόροι µε έµµισθη εντολή

Οι οργανικές θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή ανέρχονται
σε τέσσερις (4), εκ των οποίων οι δύο (2) καλύπτονται από δικη-
γόρους παρ’ Αρείω Πάγω. 

Άρθρο 40 
Προσόντα διορισµού

1. Τα κατά κλάδο και ειδικότητα τυπικά και πρόσθετα προ-
σόντα διορισµού ή πρόσληψης καθορίζονται στο π.δ. 50/2001 (Α’
39).

2. Ως επιπρόσθετα προσόντα διορισµού ή πρόσληψης καθο-
ρίζονται τα εξής:

α) Στον κλάδο/ειδικότητα ΠΕ Αρχαιολόγων: πτυχίο Ιστορίας -
Αρχαιολογίας µε ειδίκευση στην Αρχαιολογία και την Ιστορία Τέ-
χνης ή Αρχαιολογίας, ΑΕΙ της ηµεδαπής ή ισότιµο και αντίστοιχο
της αλλοδαπής και άριστη γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερ-
µανικής ή ιταλικής γλώσσας. 

β) Στον κλάδο/ειδικότητα ΠΕ Γλυπτών, ΠΕ Ζωγράφων και ΠΕ
Πολιτιστικής Διαχείρισης, όσα προβλέπονται από το άρθρο 3 του
π.δ. 50/2001 και άριστη γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερ-
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µανικής ή ιταλικής γλώσσας. 
γ) Στον κλάδο/ειδικότητα ΤΕ Συντηρητών Αρχαιοτήτων και

Έργων Τέχνης: πτυχίο ΤΕΙ ή Πανεπιστηµίου Συντήρησης Αρχαι-
οτήτων και Έργων Τέχνης της ηµεδαπής ή ισότιµο και αντίστοιχο
της αλλοδαπής και καλή γνώση αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανι-
κής ή ιταλικής γλώσσας.

δ) Στον κλάδο ΔΕ Διοικητικού – Λογιστικού όσα προβλέπονται
στο άρθρο 18 του π.δ. 50/2001.

ε) Στους κλάδους ΔΕ Τεχνιτών Εκµαγείων, Συντηρητών Αρχαι-
οτήτων και Έργων Τέχνης, Φύλαξης – Πληροφόρησης, Προσω-
πικού Ασφαλείας, όσα προβλέπονται στο άρθρο 17 του π.δ.
50/2001.

Άρθρο 41 
Κλάδοι και ειδικότητες Προϊσταµένων 

1. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης προέρχεται από
την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού, ΠΕ Μηχανικών ή
ΠΕ Αρχαιολόγων. 

2. α) Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Πολιτιστικών Παραγω-
γών, Πωλήσεων και Προβολής, προέρχεται από την κατηγορία
ΠΕ Αρχαιολόγων, ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού ή ΠΕ Πολιτιστι-
κής Διαχείρισης.

β) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Παραγωγής Ακριβών Αντι-
γράφων και Μοντελοθήκης – Γλυπτοθήκης προέρχεται από την
κατηγορία ΠΕ Γλυπτών και από την κατηγορία ΤΕ Συντηρητών
Αρχαιοτήτων και Έργων Τέχνης.

γ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Σχεδιασµού και Παραγωγής
Πολιτιστικών Εφαρµογών προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Αρ-
χαιολόγων ή ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρισης και από την κατηγορία
ΤΕ Γραφικών Τεχνών και Καλλιτεχνικών Σπουδών.

δ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Αποθήκευσης και Διακίνη-
σης Προϊόντων και Βιβλίων προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ
Διοικητικού – Οικονοµικού και από την κατηγορία ΤΕ Διοικητικού
– Λογιστικού.

ε) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Πωλήσεων, Λειτουργίας Πω-
λητηρίων και Προβολής προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Αρ-
χαιολόγων ή ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού ή ΠΕ Πολιτιστικής
Διαχείρισης.

στ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Παρακαταθηκών προέρχε-
ται από την κατηγορία ΠΕ Αρχαιολόγων ή ΠΕ Διοικητικού – Οι-
κονοµικού ή ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρισης και από την κατηγορία
ΤΕ Διοικητικού – Λογιστικού.

3. α) Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Εκδόσεων και Ψηφια-
κών Εφαρµογών προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Αρχαιολό-
γων. 

β) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Επιστηµονικών Εκδόσεων
προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Αρχαιολόγων.

γ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Ανάπτυξης Ψηφιακών Εκ-
δόσεων και Εφαρµογών προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Πο-
λιτιστικής Διαχείρισης ή ΠΕ Πληροφορικής και από την
κατηγορία ΤΕ Πληροφορικής. 

δ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Αρχαιολογικών Οδηγών και
Εκδόσεων Ευρύτερου Ενδιαφέροντος προέρχεται από τον
κλάδο ΠΕ Αρχαιολόγων ή ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρισης.

ε) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Καλλιτεχνικής Επιµέλειας
Εκδόσεων προέρχεται από την κατηγορία ΤΕ Γραφικών Τεχνών
και Καλλιτεχνικών Σπουδών.

4. α) Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Διαχείρισης και Ανάπτυ-
ξης Οικονοµικών Πόρων προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Δι-
οικητικού Οικονοµικού ή ΠΕ Οικονοµικού.

β) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Κατάρτισης Προϋπολογι-
σµού, Δηµοσιονοµικών Αναφορών και Λογιστηρίου προέρχεται
από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού ή ΠΕ Οικονοµι-
κού.

γ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Εκτέλεσης Προϋπολογι-
σµού, Πληρωµών και Εκκαθάρισης Μισθοδοσίας προέρχεται από
την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού ή ΠΕ Οικονοµικού
και, ελλείψει υπαλλήλων των κατηγοριών αυτών, από την κατη-
γορία TΕ Διοικητικού – Λογιστικού.

5. α) Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Μελετών, Έργων, Απο-

τυπώσεων και Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας προέρχεται από
την κατηγορία ΠΕ Μηχανικών, µε ειδικότητα Πολιτικού Μηχανι-
κού ή Αρχιτέκτονα και, ελλείψει υπαλλήλων των ειδικοτήτων
αυτών µε τα απαιτούµενα προσόντα για την κατάληψη θέσης
Προϊσταµένου Διεύθυνσης, από άλλες ειδικότητες της κατηγο-
ρίας ΠΕ Μηχανικών.

β) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Αξιοποίησης Ακίνητης Πε-
ριουσίας προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Μηχανικών όλων
των ειδικοτήτων και από την κατηγορία ΤΕ Μηχανικών όλων των
ειδικοτήτων.

γ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Μελετών και Έργων προέρ-
χεται από την κατηγορία ΠΕ Μηχανικών, µε ειδικότητα Πολιτικού
Μηχανικού ή Αρχιτέκτονα και, ελλείψει υπαλλήλων των ειδικοτή-
των αυτών µε τα απαιτούµενα προσόντα για την κατάληψη θέσης
Προϊσταµένου Τµήµατος, από τις ειδικότητες Ηλεκτρολόγων ή
Μηχανολόγων της κατηγορίας ΠΕ Μηχανικών.

δ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Αποτυπώσεων, Κτηµατολο-
γίου και Γεωχωρικών Δεδοµένων προέρχεται από την κατηγορία
ΠΕ Μηχανικών, µε ειδικότητα Αγρονόµου – Τοπογράφου και από
την κατηγορία ΤΕ Τοπογράφων. 

6.α) Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Εσωτερικής Οργάνωσης
και Λειτουργίας προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού
– Οικονοµικού.

β) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Προσωπικού προέρχεται
από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού.

γ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Προµηθειών προέρχεται
από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού.

δ) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Διαχείρισης Υλικού προέρ-
χεται από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού και από
την κατηγορία ΤΕ Διοικητικού – Λογιστικού. 

ε) Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Πληροφοριακών Συστηµά-
των και Υποδοµών προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Πληροφο-
ρικής.

7. Ο Προϊστάµενος του Αυτοτελούς Τµήµατος Παρακολούθη-
σης και Ανάπτυξης Οικονοµικών Πόρων προέρχεται από την κα-
τηγορία ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού ή ΠΕ Οικονοµικού.

8. Ο Προϊστάµενος του Αυτοτελούς Τµήµατος Γραµµατείας
Ο.Δ.Α.Π. προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Διοικητικού – Οικο-
νοµικού και από την κατηγορία TΕ Διοικητικού – Λογιστικού.

9. Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος της Αυτοτελούς Νοµικής
Υπηρεσίας πρέπει να έχει την ιδιότητα του δικηγόρου παρ’ Αρείω
Πάγω.

10. Ο Προϊστάµενος του Αυτοτελούς Τµήµατος Επιθεωρήσεων
και Εσωτερικών Ελέγχων προέρχεται από την κατηγορία ΠΕ Δι-
οικητικού – Οικονοµικού.

11. Οι Προϊστάµενοι των Γραφείων στις Περιφερειακές Υπη-
ρεσίες του Ο.Δ.Α.Π. προέρχονται από την κατηγορία ΠΕ Διοικη-
τικού – Οικονοµικού και από την κατηγορία TΕ Διοικητικού –
Λογιστικού.

Άρθρο 42
Αρµοδιότητες και καθήκοντα Προϊσταµένων 

Διευθύνσεων, Προϊσταµένων Τµηµάτων 
και Αυτοτελών Τµηµάτων

1. Οι Προϊστάµενοι Διευθύνσεων µεριµνούν για την επιδίωξη
των στόχων του επιχειρησιακού προγράµµατος του Ο.Δ.Α.Π. και
την εκπλήρωση των σκοπών του στο αντικείµενο ευθύνης τους,
µεριµνούν για την τήρηση των νόµιµων προθεσµιών, ευθύνονται
για την εύρυθµη και αποδοτική λειτουργία των Διευθύνσεων
τους, παρακολουθούν, εποπτεύουν και ελέγχουν τους υφιστά-
µενους τους και κινούν την κατά περίπτωση πειθαρχική διαδικα-
σία. Ενηµερώνουν και εισηγούνται στον Προϊστάµενο της
Γενικής Διεύθυνσης ή στο Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., όποτε τους ζητηθεί,
για θέµατα σχετικά µε τον τοµέα ευθύνης τους και τις αρµοδιό-
τητές τους. Οι ειδικότερες αρµοδιότητες των Προϊσταµένων Δι-
ευθύνσεων καθορίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό
Λειτουργίας.

2. Οι Προϊστάµενοι των Τµηµάτων ρυθµίζουν υπό την εποπτεία
του Προϊσταµένου τους τη διεξαγωγή των εργασιών των Τµηµά-
των ευθύνης τους, διασφαλίζουν την έγκαιρη διεκπεραίωση των
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υπηρεσιακών θεµάτων και συνυπογράφουν µε τους Προϊσταµέ-
νους τους όλα τα έγγραφα του Τµήµατος τους. Οι ειδικότερες
αρµοδιότητες των Προϊσταµένων Τµηµάτων καθορίζονται στον
Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 43 
Μεταβατικές διατάξεις

1. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, ο Προϊστάµενος
της Γενικής Διεύθυνσης του Ο.Δ.Α.Π. µπορεί να προέρχεται από
οποιονδήποτε φορέα της Γενικής Κυβέρνησης, πρέπει να έχει τα
προσόντα που προβλέπονται για την κατάληψη θέσης Προϊστα-
µένου Γενικής Διεύθυνσης, σύµφωνα µε τον Κώδικα Δηµοσίων Πο-
λιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και τοποθετείται µε
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία εκ-
δίδεται µετά από πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.. Αν ο υπάλληλος
που τοποθετείται ως Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης, προ-
έρχεται από άλλον φορέα, αποσπάται αυτοδικαίως στον Ο.Δ.Α.Π.,
από τον οποίο καταβάλλονται και οι αποδοχές του. Η θητεία του
διαρκεί ένα (1) έτος, εκτός αν στο διάστηµα αυτό επιλεγεί Προ-
ϊστάµενος, σύµφωνα µε τη διαδικασία του             ν. 3528/2007 (Α’
26). 

2. Οι Προϊστάµενοι των Διευθύνσεων και Τµηµάτων επιλέγονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.. Για την αξιολόγηση και επιλογή
των Προϊσταµένων του Ο.Δ.Α.Π. αρµόδιο είναι το Συµβούλιο Επι-
λογής Προϊσταµένων (ΣΕΠ) του ΥΠ.ΠΟ.Α., σύµφωνα µε το άρθρο
86 του ν. 3528/2007. 

3. Ειδικά στην πρώτη διαδικασία επιλογής Προϊσταµένων, η
οποία ολοκληρώνεται εντός ενός (1) µήνα από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, το Δ.Σ. τοποθετεί ως αναπληρωτές Προϊσταµένους
Τµηµάτων και Διευθύνσεων, υπαλλήλους του Ο.Δ.Α.Π., µόνιµους
και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που
έχουν τα προσόντα του άρθρου 18 του ν. 4492/2017 (Α’ 156). 

4. Αν δεν υπάρχουν υπάλληλοι του Ο.Δ.Α.Π. µε τα προσόντα
που απαιτούνται για την κάλυψη των θέσεων ευθύνης, κατά την
παρ. 3, οι θέσεις αυτές µπορούν να καλυφθούν από τακτικούς δη-
µοσίους υπαλλήλους, µόνιµους και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, που υπάγονται στις διατάξεις του Κώ-
δικα Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.
(ν. 3528/2007). Για την πλήρωση των θέσεων εκδίδεται σχετική
πρόσκληση από τον Ο.Δ.Α.Π., µε την οποία καθορίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στη διαδικασία επιλογής, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στον προαναφερόµενο Κώδικα. Η πρό-
σκληση αναρτάται στις ιστοσελίδες του Ο.Δ.Α.Π., των Υπουργείων
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Εσωτερικών, του ΑΣΕΠ, καθώς και
σε οποιαδήποτε άλλη ιστοσελίδα αποφασίσει το Δ.Σ.. Αρµόδιο όρ-
γανο επιλογής είναι το Δ.Σ.. Όσοι επιλέγονται σύµφωνα µε την
ανωτέρω διαδικασία, τοποθετούνται µε απόφαση του Προέδρου
του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., η οποία εκδίδεται το αργότερο µέσα σε
δέκα (10) ηµέρες από τη γνωστοποίηση της επιλογής τους. Οι
υπάλληλοι αυτοί µε την τοποθέτησή τους αποσπώνται αυτοδι-
καίως στον Ο.Δ.Α.Π., από τον οποίο καταβάλλονται και οι πάσης
φύσεως αποδοχές τους µε τις προϋποθέσεις χορήγησής τους.

5. Η θητεία των Προϊσταµένων που τοποθετούνται σύµφωνα µε
τις παρ. 3 και 4, είναι διάρκειας δύο (2) ετών, εκτός αν στο διά-
στηµα αυτό επιλεγούν Προϊστάµενοι, σύµφωνα µε τη διαδικασία
του ν. 3528/2007. Οι Προϊστάµενοι που προέρχονται τόσο από τον
Ο.Δ.Α.Π. όσο και από άλλους φορείς, έχουν δικαίωµα συµµετοχής
στις διαδικασίες επιλογής, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 έως 86 του
ν. 3528/2007, που θα διενεργηθούν από τον Ο.Δ.Α.Π., καθόλη τη
διάρκεια της θητείας τους. 

6. Έως την κατάρτιση του Ψηφιακού Οργανογράµµατος του
Ο.Δ.Α.Π. έως τριάντα (30) κενές οργανικές θέσεις µπορεί να κα-
λύπτονται µε αποσπάσεις µόνιµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου του δηµοσίου τοµέα, όπως
οριοθετείται στο άρθρο 51 του ν. 1892/1990 (Α’ 101), κατά παρέκ-

κλιση των άρθρων 41 έως 44 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) και χωρίς
να απαιτείται απόφαση ή σύµφωνη γνώµη των αρµοδίων Υπηρε-
σιακών Συµβουλίων, µε την ίδια σχέση εργασίας και µε το ίδιο µι-
σθολογικό καθεστώς. Για τον σκοπό αυτόν εκδίδεται από τον
Ο.Δ.Α.Π. σχετική πρόσκληση υποβολής υποψηφιοτήτων, µε την
οποία καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στη
διαδικασία επιλογής. Αρµόδιο όργανο επιλογής είναι το Δ.Σ.. Η
χρονική διάρκεια της απόσπασης είναι διετής χωρίς δικαίωµα ανα-
νέωσης, ο χρόνος υπηρεσίας των αποσπασµένων λογίζεται ως
χρόνος υπηρεσίας στην οργανική τους θέση και η καταβολή των
αποδοχών τους βαρύνει τον Ο.Δ.Α.Π..

7. Το προσωπικό του Ο.Δ.Α.Π. που έχει οργανική θέση και υπη-
ρετεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, κατατάσσεται µε
απόφαση του Προέδρου του Δ.Σ. στις προβλεπόµενες θέσεις και
κλάδους του Κεφαλαίου Β’, ανάλογα µε την κατηγορία όπου ανή-
κουν. 

8. Οι υπάλληλοι που υπηρετούν µε µετάθεση ή απόσπαση στο
Τ.Α.Π., κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, συνεχίζουν να υπη-
ρετούν µε τον ίδιο τρόπο και για όσο χρόνο προβλέπεται από τις
σχετικές αποφάσεις µετάθεσης ή απόσπασης, χωρίς να απαιτείται
η έκδοση νέων αποφάσεων. 

9. Έως τον διορισµό Προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης,
σύµφωνα µε την παρ. 1, τοποθετείται Προϊστάµενος, σύµφωνα µε
το άρθρο 18 του ν. 4492/2017          (Α’ 156).

10. Η δαπάνη που προβλέπεται στην περ. ιζ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 16, βαρύνει τον Ο.Δ.Α.Π. για χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, οπότε και αναλαµβάνεται
από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

11. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, όσοι διορίστηκαν
στις θέσεις που προέβλεπε η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 736/ 1977
(Α’ 316), όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 88 του ν.
4623/ 2019 (Α’ 134), καλύπτουν τις θέσεις που συστήνονται µε την
παρ. 3 του άρθρου 11, και τους καταβάλλονται οι αποδοχές που
καθορίζονται εφεξής. 

12. Από την έναρξη ισχύος του νόµου, δικηγόροι µε έµµισθη εν-
τολή του Τ.Α.Π., µεταφέρονται αυτοδίκαια στις θέσεις που προ-
βλέπονται στο παρόν.

13. Με την έναρξη ισχύος του παρόντος, η θητεία του Δ.Σ. του
Τ.Α.Π. παρατείνεται αυτοδικαίως έως του διορισµού νέου Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π.. Μέχρι τότε, το Δ.Σ. ασκεί τις αρµοδιότητες που προβλέ-
πουν οι διατάξεις του παρόντος. 

14. Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων που προβλέπονται στο
άρθρο 9 για τις αµοιβές και αποζηµιώσεις του Προέδρου του Δ.Σ.,
του Αντιπροέδρου, των µελών και του τακτικού και αναπληρωτή
γραµµατέα του Δ.Σ., διατηρείται σε ισχύ η υπό στοιχεία
ΥΠΠΟΑ/ΓΔΔΥΗΔ/ΔΔΑΔ/ΤΔΥΕΦ/54215/6364/6217/176/ 1.2.2019
κοινή απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και του
Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού (ΥΟΔΔ 59).

15. Όσα ακίνητα βρίσκονται ήδη σε χρήση του Τ.Α.Π., δυνάµει
σχετικής παραχώρησης του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού ή βάσει ειδικών διατάξεων ανήκουν µε την έναρξη ισχύος
του παρόντος στον Ο.Δ.Α.Π. κατά χρήση και δεν απαιτείται έκ-
δοση νέας απόφασης. 

16. Οι βεβαιωµένες υπέρ του Ν.Π.Δ.Δ. Τ.Α.Π. οφειλές στις
Δ.Ο.Υ., εισπράττονται και αποδίδονται στον Ο.Δ.Α.Π., ο οποίος συ-
νεχίζει τις σχέσεις και συναλλαγές του Τ.Α.Π. µε το κοινό και τις
δηµόσιες αρχές.

17. Όπου σε διατάξεις νόµων, διαταγµάτων, κανονιστικών ή
ατοµικών διοικητικών πράξεων, εγγράφων δηµόσιων ή ιδιωτικών
ή συµβάσεων αναφέρονται το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων ή τίτλοι υπηρεσιών του, διαφορετικοί λόγω των
καταργούµενων µε τον παρόντα υπηρεσιών, νοούνται πλέον ο
Ο.Δ.Α.Π. και οι νέες υπηρεσίες στις οποίες περιήλθαν τα αντικεί-
µενα των θεµάτων των καταργούµενων υπηρεσιών.

18. Η οργάνωση και λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π. καθορίζεται µε
προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού εντός πέντε (5) µηνών από τη δηµοσί-
ευση. Με την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος του προηγού-
µενου εδαφίου παύουν να ισχύουν οι διατάξεις του Κεφαλαίου Γ’.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 4093



Άρθρο 44 
Καταργούµενες διατάξεις

Με την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται:
α) Ο ν. 736/1977 (Α’ 316),
β) οι περ. β’ και γ’ της παρ. 9 του άρθρου 7 του  ν. 2557/1997

(Α’ 271),
γ) η παρ. 1 του άρθρου 43 του ν. 4049/2012 (Α’ 35), όπως αν-

τικαταστάθηκε µε το άρθρο 6 του ν. 4208/2013 (Α’ 252), 
δ) το π.δ. 47/ 1987 (Α’ 20).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ 
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 45 
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Για την εφαρµογή της περ. β’ του άρθρου 3 εκδίδεται κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π., για τον καθορισµό τέλους για την άδεια παραγωγής
απλών αντιγράφων από ιδιώτες. 

2. Για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 4, µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του
αρµοδίου Κεντρικού Συµβουλίου του            ν. 3028/2002 (Α’ 153)
εγκρίνεται το πρόγραµµα αξιοποίησης ακινήτων και αναψυκτη-
ρίων, αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, που
καταρτίζεται από το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., συνολικά ή µερικά, καθώς
και οι γενικοί και ειδικοί όροι λειτουργίας προς διασφάλιση της
ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών και προϊόντων, καθώς
και η παραχώρηση χρήσης των ακινήτων αυτών προς τον
Ο.Δ.Α.Π..

3. Κατ’ εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 4, µε απόφαση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. ρυθµίζονται οι όροι εφαρµογής της διαδικα-
σίας εφάπαξ σύναψης µισθώσεων για αναψυκτήρια, στα οποία
υφίσταται άµεση ανάγκη εξυπηρέτησης του κοινού. 

4. Για την εφαρµογή της παρ. 5 του άρθρου 4, µε πρόταση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. και απόφαση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του αρ-
µόδιου Kεντρικού Συµβουλίου του ν. 3028/2002, µπορεί να πα-
ραχωρούνται κατά χρήση για τους σκοπούς του άρθρου 4,
αρχαιολογικοί χώροι, ιστορικοί τόποι και µνηµεία, υπό όρους και
προϋποθέσεις που τίθενται στην απόφαση αυτή. Τα τέλη που κα-
ταβάλλονται για την παραχώρηση της παρούσας, καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού
και Αθλητισµού.

5. Για την υλοποίηση της παρ. 1 του άρθρου 5 µπορεί να εκδί-
δεται, ύστερα από πρόταση των Υπουργών Οικονοµικών και Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, κατόπιν σχετικής εισήγησης του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Δ.Α.Π., προεδρικό διάταγµα για
τη σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου ειδικού σκο-
πού, µε αποκλειστικό αντικείµενο την διαχείριση της ακίνητης πε-
ριουσίας της παρ. 1 του άρθρου 4.

6. Για την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 9 εκδίδεται κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε την οποία καθορίζεται το ύψος της µηνιαίας αποζη-
µίωσης του Προέδρου του Δ.Σ..

7. Για την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 9 εκδίδεται κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε την οποία καθορίζεται το ύψος της αποζηµίωσης ανά
συνεδρίαση που καταβάλλεται στον Αντιπρόεδρο, τα µέλη και
τον γραµµατέα του Δ.Σ..

8. Κατ’ εφαρµογή της υποπερ. βα’ της παρ. 3 του άρθρου 10,
µε απόφαση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. εγκρίνονται ο Εσωτερικός Κα-
νονισµός Λειτουργίας του Ο.Δ.Α.Π. µε περιεχόµενο τη θέσπιση
κανόνων εσωτερικής λειτουργίας των οργανικών µονάδων του
Ο.Δ.Α.Π., ο Κανονισµός Λειτουργίας Δ.Σ. µε περιεχόµενο τη θέ-
σπιση κανόνων λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου και οι
Κανονισµοί Διαχείρισης Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών του
Οργανισµού µε αντικείµενο την τυποποίηση και εξειδίκευση των
διατάξεων περί δηµοσίων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών και

την προσαρµογή της λειτουργίας του Ο.Δ.Α.Π. σε αυτές, οι
οποίοι εγκρίνονται µετά από γνώµη της Ενιαίας Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων.

9. Για την εφαρµογή της υποπερ. βδ’ του άρθρου 10 εκδίδεται
απόφαση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., περί µεταβίβασης αρµοδιοτήτων
ή µεταβίβασης εξουσιοδότησης υπογραφών. 

10. Για την ίδρυση νέων πωλητηρίων, σύµφωνα µε την υποπερ.
εγ’ της παρ. 3 του άρθρου 10, εκδίδεται απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από εισήγηση του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π..

11. Εφόσον αποφασιστεί η έναρξη διάθεσης τυποποιηµένων –
πιστοποιηµένων προϊόντων της αγροδιατροφικής αλυσίδας από
τα πωλητήρια του Ο.Δ.Α.Π., σε εφαρµογή της υποπερ. εστ’ της
παρ. 3 του άρθρου 10, είναι δυνατό να εκδίδεται απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από πρόταση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., περί καθορισµού της διαδικασίας συλλογής,
επεξεργασίας και τυποποίησης των καρπών της χλωρίδας που
βρίσκεται εντός αρχαιολογικών χώρων.

12. Για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 14, µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., που υποβάλλεται εντός δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζονται οι όροι και οι διαδι-
κασίες παραγωγής και επιλογής ειδών τρίτων που προορίζονται
για πώληση και διάθεση από τα πωλητήρια του Ο.Δ.Α.Π., καθώς
και οι διαδικασίες καταβολής τελών χρήσης και απόδοσης πο-
σοστών από τις πωλήσεις, όπου απαιτείται.

13. Για την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 15 καθορίζονται
από το Δ.Σ. οι περιπτώσεις στις οποίες επιτρέπεται η δωρεάν ή
µε έκπτωση διάθεση των ειδών που παράγει ο Ο.Δ.Α.Π. και το
ποσοστό της, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις διακανονι-
σµού οφειλών.

14. Για την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 15, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. και γνώµη του
αρµοδίου γνωµοδοτικού οργάνου, όπως εκάστοτε ορίζει η αρ-
χαιολογική νοµοθεσία, καθορίζονται η τιµή και ο τύπος, µεµονω-
µένα ή ενιαία, των εισιτηρίων εισόδου σε αρχαιολογικά µουσεία,
αρχαιολογικούς χώρους, ιστορικούς τόπους και µνηµεία, οι κα-
τηγορίες των προσώπων που απαλλάσσονται εν όλω ή εν µέρει
της πληρωµής εισιτηρίου και οι ηµέρες της ελεύθερης επίσκε-
ψης του κοινού.

15. Για την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 15, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µετά από πρόταση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., και γνώµη του
αρµοδίου γνωµοδοτικού οργάνου, όπως εκάστοτε ορίζει η αρ-
χαιολογική νοµοθεσία, καθορίζεται το αντίτιµο των τελικών χρη-
στών από την παροχή υπηρεσιών στο κοινό σε αρχαιολογικούς
χώρους, ιστορικούς τόπους, µουσεία και µνηµεία µε φυσική πα-
ρουσία ή µέσω διαδικτύου.

16. Για την εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 15, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µετά από γνώµη του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., καθορίζεται το
ύψος των τελών των περ. θ’ έως ια’ του άρθρου 11. 

17. Για την εφαρµογή της παρ. 7 του άρθρου 15, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, καθορίζεται το ποσοστό εσόδων άλλων εποπτευόµενων
φορέων που αποδίδεται στον Ο.Δ.Α.Π..

18. Για την εφαρµογή της περ. κ’ του άρθρου 16, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, καθορίζονται το ύψος και οι προϋποθέσεις χορήγησης της
αποζηµίωσης στα µέλη του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβου-
λίου και του Κεντρικού Συµβουλίου Νεοτέρων Μνηµείων του ν.
3028/2002 (Α’ 153), για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις των
οργάνων.

19. Για την εφαρµογή του δευτέρου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 17, σε προθεσµία δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών
και Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του Δ.Σ. του
Ο.Δ.Α.Π. καθορίζονται η διαδικασία οριστικοποίησης και απόδο-
σης του ποσοστού που αποδίδεται από τον Ο.Δ.Α.Π. στον Κρα-
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τικό Προϋπολογισµό και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή της διάταξης αυτής.

20. Στην περίπτωση οικονοµικού έτους, κατά το οποίο τα
έσοδα από τη λειτουργία του Ο.Δ.Α.Π. δεν επαρκούν για την κά-
λυψη των βασικών λειτουργικών αναγκών του, λόγω απρόβλε-
πτων καταστάσεων, κατ’ εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 17,
εκδίδεται κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, µετά από αιτιολογηµένη πρόταση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., µε την οποία το ποσοστό της παρ. 1 του άρ-
θρου 14 µειώνεται για το συγκεκριµένο έτος, ανάλογα µε το
ύψος του παρουσιαζόµενου ελλείµµατος.

21. Σε εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 35, µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από πρόταση του
Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., µπορούν να συστήνονται µέχρι πέντε (5) Πε-
ριφερειακές Υπηρεσίες σε επίπεδο Γραφείου για την εποπτεία
σηµείων έκδοσης εισιτηρίων, πωλητηρίων ή εργαστηρίων εκµα-
γείων.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΕΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΜΟΥΣΕΙΩΝ 

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ

Άρθρο 46
Προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του Μουσείου 

Ζυγοµαλά και του Μουσείου 
Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού

1. Μεταξύ του Μουσείου Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού
(Μ.Ν.Ε.Π.) που αποτελεί ειδική περιφερειακή υπηρεσία του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και του Μουσείου Ζυγο-
µαλά, που συστάθηκε ως κοινωφελές ίδρυµα µε το άρθρο 3 του
β.δ. της 26ης Απριλίου/4ης Μαΐου 1951 (Α’ 130) και τελεί υπό την
εποπτεία της Διεύθυνσης Νεότερης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, επιτρέπεται η σύ-
ναψη προγραµµατικής σύµβασης µε αντικείµενο την προβολή
και ανάδειξη του πολιτιστικού αποθέµατος του Μουσείου Ζυγο-
µαλά. 

2. Το Μ.Ν.Ε.Π., στο πλαίσιο της προγραµµατικής σύµβασης,
µπορεί να αναλαµβάνει τη διαχείριση και την ευθύνη λειτουργίας
του Μουσείου Ζυγοµαλά, που περιλαµβάνει ιδίως την κατα-
γραφή, τεκµηρίωση, φύλαξη, συντήρηση, έκθεση και προβολή
των εκθεµάτων και των κτιρίων του Μουσείου Ζυγοµαλά, καλύ-
πτοντας τα έξοδα λειτουργίας του τα οποία βαρύνουν τον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό. Για την υλοποίηση των ανωτέρω και στο
πλαίσιο των συµφωνούµενων δικαιωµάτων και υποχρεώσεων των
συµβαλλόµενων, επιτρέπεται η απασχόληση προσωπικού του
Μ.Ν.Ε.Π. στο Μουσείο Ζυγοµαλά. 

3. Για την παρακολούθηση της εκτέλεσης της προγραµµατικής
σύµβασης, ορίζεται κοινή Επιτροπή Παρακολούθησης µε τη συµ-
µετοχή εκπροσώπων του Μ.Ν.Ε.Π., της Διοικούσας Επιτροπής
του Μουσείου Ζυγοµαλά και του Δήµου Ωρωπού. 

4. Στην προγραµµατική σύµβαση ορίζονται ειδικότερα το αν-
τικείµενο, ο σκοπός και η διάρκεια της σύµβασης, ο προϋπολο-
γισµός, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των συµβαλλοµένων,
το απαιτούµενο προσωπικό, ο τρόπος κάλυψης των αναγκαίων
για την εκπλήρωση της προγραµµατικής σύµβασης εξόδων,
καθώς και η σύνθεση και οι αρµοδιότητες της Επιτροπής Παρα-
κολούθησης. 

Άρθρο 47
Προγραµµατικές συµβάσεις 

µεταξύ Περιφερειών και πολιτιστικών φορέων

Οι Περιφέρειες µπορούν να χρηµατοδοτούν την κατασκευή,
εν όλω ή εν µέρει, την ανακαίνιση ή την επισκευή πολιτιστικών
υποδοµών, που έχουν χαρακτηριστεί νεότερα µνηµεία δυνάµει
του άρθρου 6 του ν. 3028/2002    (Α’ 153) και ανήκουν, κατά κυ-
ριότητα , σε πολιτιστικούς ή άλλους συλλόγους και σωµατεία µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Οι ανωτέρω φορείς µπορούν να
είναι συµβαλλόµενοι στις προγραµµατικές συµβάσεις του άρ-
θρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87).

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΒΟΛΗ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟ-

ΝΟΜΙΑΣ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ, ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ 
ΜΟΥΣΕΙΑΚΗ ΣΥΛΛΟΓΗ ΤΟΥ ΙΣΤΟΡΙΚΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ

ΚΑΙ ΤΟ ΜΟΥΣΕΙΟ «ΦΟΙΒΟΣ ΑΝΩΓΕΙΑΝΑΚΗΣ» 

Άρθρο 48
Μουσεία - Μακρόχρονη εξαγωγή αντικειµένων 

συλλογών µουσείων - Τροποποίηση του άρθρου 45 
του ν. 3028/2002

Το άρθρο 45 του ν. 3028/2002 (Α’153) αντικαθίσταται ως εξής:
1. Ως µουσείο νοείται η υπηρεσία ή ο οργανισµός µη κερδο-

σκοπικού χαρακτήρα, µε ή χωρίς ίδια νοµική προσωπικότητα που
αποκτά, δέχεται, φυλάσσει, συντηρεί, καταγράφει, τεκµηριώνει,
ερευνά, ερµηνεύει και κυρίως εκθέτει και προβάλλει στο κοινό
συλλογές αρχαιολογικών, καλλιτεχνικών, εθνολογικών ή άλλων
υλικών µαρτυριών του ανθρώπου και του περιβάλλοντός του, µε
σκοπό τη µελέτη, την εκπαίδευση και την ψυχαγωγία. Ως µουσεία
µπορούν να θεωρηθούν επίσης υπηρεσίες ή οργανισµοί που
έχουν παρεµφερείς σκοπούς και λειτουργίες, όπως τα µουσεία
ανοικτού χώρου.

2. Για την ίδρυση και λειτουργία µουσείου από το Υπουργείο
Πολιτισµού και Αθλητισµού εκδίδεται απόφαση του αρµοδίου ορ-
γάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ύστερα από
γνώµη του Συµβουλίου, εφόσον διασφαλίζονται οι λειτουργίες
και οι σκοποί της παρ. 1, στο πλαίσιο της γενικότερης πολιτικής
µουσείων. Προς τούτο, απαιτούνται, µεταξύ άλλων, η ύπαρξη
µίας ή περισσότερων συλλογών και η επάρκεια και καταλληλό-
τητα των εγκαταστάσεων, του απασχολούµενου προσωπικού και
των άλλων µέσων για την επίτευξη των στόχων του µουσείου.

3. Τα µουσεία που ιδρύονται και λειτουργούν από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού οφείλουν να διατηρούν τις προ-
ϋποθέσεις της παρ. 2. Η διατήρηση πιστοποιείται µε απόφαση
του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου.
Προς τούτο συνεκτιµώνται, ιδίως, το ποσοστό των συλλογών των
µουσείων που έχουν καταχωρηθεί στο Εθνικό Αρχείο Μνηµείων
κατά την παρ. 8, η ποιότητα των, εκ µέρους τους, παρεχόµενων
υπηρεσιών προς το κοινό και η εξωστρέφεια.

4. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του
Συµβουλίου, είναι δυνατή η αναγνώριση µουσείων, πλην αυτών
της παρ. 2, µετά από αίτησή τους, εφόσον πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις της παρ. 1. Προς τούτο συνεκτιµώνται, ιδίως, το εν-
διαφέρον των συλλογών, η επάρκεια και η καταλληλότητα των
εγκαταστάσεων, του απασχολούµενου προσωπικού και των
άλλων µέσων και τρόπων επίτευξης των στόχων του µουσείου.

5. Η διαδικασία, οι όροι και οι προϋποθέσεις για την ίδρυση
και λειτουργία µουσείων της παρ. 2, καθώς και για την πιστοποί-
ηση, τη διάρκεια και την ανανέωση αυτής, κατά την παρ. 3, ορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η
οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου και εξειδι-
κεύει τις µελέτες, πιστοποιητικά και λοιπά στοιχεία που απαιτούν-
ται, καθώς και τη δηµοσιότητα που λαµβάνει η πιστοποίηση. Με
όµοια απόφαση ορίζονται η διαδικασία, οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις για την αναγνώριση µουσείων, η διάρκεια και η ανανέωση
αυτής κατά την παρ. 4 και εξειδικεύονται οι µελέτες, πιστοποι-
ητικά και λοιπά στοιχεία που απαιτούνται, καθώς και η δηµοσιό-
τητα που λαµβάνει η αναγνώριση. Η διαδικασία, οι όροι, οι
προϋποθέσεις και τα στοιχεία των εδαφίων πρώτου και δεύτερου
µπορούν να προσδιορίζονται κατά κατηγορίες µουσείων, οι
οποίες καθορίζονται µε κριτήρια όπως, ενδεικτικά, το περιεχό-
µενο των συλλογών, η γεωγραφική περιοχή που καλύπτουν ή οι
φορείς στους οποίους ανήκουν. 

6. Τα µουσεία οφείλουν να είναι ανοικτά στο κοινό σε προκα-
θορισµένες ηµέρες και ώρες. Οφείλουν επίσης να διευκολύνουν
την πρόσβαση στις συλλογές τους για λόγους µελέτης και έρευ-
νας.

7. Τα µουσεία διέπονται από εσωτερικό κανονισµό λειτουρ-
γίας, ο οποίος, προκειµένου για τα µουσεία της παρ. 2, καταρτί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 4095



ζεται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του Συµβουλίου και προ-
κειµένου για τα αναγνωρισµένα µουσεία της παρ. 4, καταρτίζεται
από το αρµόδιο όργανο, σύµφωνα µε τις οικείες, για τα µουσεία
αυτά, διατάξεις και κοινοποιείται στο Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

8. Τα αντικείµενα που φυλάσσονται στα µουσεία της παρ. 2 και
στα αναγνωρισµένα µουσεία της παρ. 4 καταχωρίζονται στο
Εθνικό Αρχείο Μνηµείων, µε ευθύνη της διοίκησης αυτών.

9. Τα µουσεία της παρ. 2 και τα αναγνωρισµένα, κατά την παρ.
4, µουσεία οφείλουν να ενηµερώνουν εγγράφως την αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού για κάθε
µεταβολή του αριθµού και της κατάστασης των αντικειµένων των
συλλογών τους. Η ενηµέρωση πραγµατοποιείται τακτικά κατά
τον τελευταίο µήνα κάθε ηµερολογιακού έτους και σε έκτακτες
περιστάσεις, όπως, ενδεικτικά φθορά, απώλεια, κλοπή, αµέσως
µετά το γεγονός της µεταβολής. Αν κάποιο αντικείµενο διατρέχει
άµεσο κίνδυνο φθοράς, απώλειας ή καταστροφής, εφαρµόζεται
το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 27. Σε περίπτωση
κλοπής ή και παράνοµης εξαγωγής, εφαρµόζεται το άρθρο 30.

10. Για τον εµπλουτισµό των συλλογών των µουσείων µε µνη-
µεία εφαρµόζεται η παρ. 5 του άρθρου 31. Τα µουσεία αυτά απα-
γορεύεται να αποκτούν ή να δέχονται ως δάνειο ή
παρακαταθήκη, πολιτιστικά αγαθά για τα οποία υπάρχουν ενδεί-
ξεις ότι προέρχονται από κλοπή, παράνοµη ανασκαφή ή από
άλλη παράνοµη ενέργεια ή ότι έχουν αποκτηθεί ή εξαχθεί κατά
παράβαση της νοµοθεσίας του κράτους προέλευσής τους και
οφείλουν να ενηµερώνουν χωρίς υπαίτια καθυστέρηση την Υπη-
ρεσία για κάθε τέτοια προσφορά.

11. Τα αντικείµενα των συλλογών των µουσείων δεν υπόκεινται
σε κατάσχεση.

12.α. Η µεταβίβαση της κυριότητας των αντικειµένων των συλ-
λογών των µουσείων της παρ. 2 δεν επιτρέπεται, µε την επιφύ-
λαξη της παρ. 2 του άρθρου 25 που εφαρµόζεται αναλόγως,
προκειµένου για πολιτιστικά αγαθά που δεν αποτελούν µνηµεία. 

β. Η µεταβίβαση της κυριότητας αντικειµένων συλλογών µου-
σείων που ανήκουν σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή
Ο.Τ.Α. ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα και είναι αναγνωρισµένα κατά την παρ. 4 είναι δυ-
νατή, κατ’ εξαίρεση, είτε προς το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού είτε, µετά από έγκριση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργείου, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου, κατά
προτίµηση προς άλλα τέτοια νοµικά πρόσωπα, προκειµένου να
κατατεθούν σε συλλογή µουσείου.

γ. Η µεταβίβαση της κυριότητας αντικειµένων των συλλογών
άλλων αναγνωρισµένων κατά την παρ. 4 µουσείων είναι δυνατή,
κατ’ εξαίρεση, είτε προς το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού είτε, µετά από έγκριση του αρµοδίου οργάνου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, που χορηγείται ύστερα από
γνώµη του Συµβουλίου, κατά προτίµηση προς άλλα νοµικά πρό-
σωπα, προκειµένου να κατατεθούν σε συλλογή µουσείου. 

δ. Η ανταλλαγή αντικειµένων συλλογών αναγνωρισµένων µου-
σείων τα οποία δεν έχουν ιδιαίτερη σηµασία για αυτές ή για την
πολιτιστική κληρονοµιά της χώρας µε αντικείµενα συλλογών µου-
σείων της αλλοδαπής που έχουν ιδιαίτερη σηµασία, µπορεί να
επιτραπεί, κατ’ εξαίρεση, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ύστερα από γνώµη
του Συµβουλίου. 

ε. Οι περιορισµοί της παρ. 12 δεν ισχύουν προκειµένου για
ανανεώσιµα και αντικαταστατά δείγµατα συλλογών φυσικής
ιστορίας. 

στ. Η µεταβίβαση που πραγµατοποιείται, κατά παράβαση της
παρ. 12 είναι άκυρη.

13. α. Ο δανεισµός και η προσωρινή εξαγωγή αντικειµένων των
συλλογών των µουσείων της παρ. 2 και των αναγνωρισµένων
µουσείων της παρ. 4 επιτρέπονται υπό τους όρους και προϋπο-
θέσεις της παρ. 1 του άρθρου 25 και της παρ. 11 του άρθρου 34
αντίστοιχα.

β. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του

Συµβουλίου, επιτρέπεται, για την προβολή της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς της Χώρας και εφόσον παρέχονται επαρκείς εγγυήσεις
για την ασφαλή µεταφορά, έκθεση και επιστροφή τους, η µακρό-
χρονη εξαγωγή αντικειµένων των συλλογών µουσείων πλην
αυτών της παρ. 2, προκειµένου να εκτεθούν σε µουσεία, µουσει-
ακούς ή εκθεσιακούς χώρους, ιδίως όταν η ονοµασία του τόπου
έκθεσής τους ταυτίζεται µε ή περιέχει εκείνη του εξάγοντος µου-
σείου και εκτίθενται µόνο δικές τους συλλογές. Με την ίδια από-
φαση προσδιορίζονται οι ειδικότεροι όροι της εξαγωγής, καθώς
και η διάρκειά της, η οποία δεν µπορεί να υπερβεί τα είκοσι πέντε
(25) έτη, δυνάµενη να ανανεώνεται ανά πενταετία και έως είκοσι
πέντε (25) έτη. Η παρ. 4 του άρθρου 34 εφαρµόζεται και στην
περίπτωση αυτή.

14. Η λειτουργία των αναγνωρισµένων µουσείων, κατά την
παρ. 4, τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού, η δε απόφαση αναγνώρισης δύναται να ανακαλεί-
ται, µετά από γνώµη του Συµβουλίου, εάν παύσουν να πληρούν-
ται οι προϋποθέσεις έκδοσής της ή παραβιασθούν άλλες
διατάξεις του νόµου.

15. Τα αναγνωρισµένα µουσεία, κατά την παρ. 4, µπορούν να
τυγχάνουν οικονοµικής ενίσχυσης από το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, προτίµησης ως προς την ένταξη σε συγχρηµα-
τοδοτούµενα προγράµµατα ή στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων – Εθνικό Σκέλος, καθώς και των προνοµίων των παρ. 6
του άρθρου 28, 11 του άρθρου 31 και 1 του άρθρου 47. Τα µνη-
µεία, κατά τις διατάξεις αυτές, αποκτώνται από αναγνωρισµένα
µουσεία που έχουν ίδια νοµική προσωπικότητα ή από νοµικά
πρόσωπα στα οποία ανήκουν αναγνωρισµένα µουσεία, υπό τον
όρο ότι κατατίθενται στις συλλογές τους.

16. Για τις ανάγκες ανέγερσης, επέκτασης, εγκατάστασης,
ανάδειξης και λειτουργίας µουσείου της παρ. 2 µπορεί να γίνει
απαλλοτρίωση ή απευθείας εξαγορά κτιρίων ή εκτάσεων γης,
σύµφωνα µε το άρθρο 18 και να ορίζεται ζώνη προστασίας στον
περιβάλλοντα χώρο τους, σύµφωνα µε το άρθρο 17.

Άρθρο 49
Ιδιωτική µουσειακή συλλογή του Ιστορικού 

Μουσείου Κρήτης – Τροποποίηση του άρθρου 73 
του ν. 3028/2002

Στο άρθρο 73 του ν. 3028/2002 (Α’ 153) προστίθεται παρ. 8α,
ως εξής: 

«8α. Η ιδιωτική µουσειακή συλλογή που συγκροτήθηκε µε την
υπ’ αρ. 131086/4472/162/23.1.1952 απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων συνιστά ενιαίο και αµετά-
βλητο σύνολο, το οποίο στεγάζεται στο Iστορικό Μουσείο Κρή-
της και δεν επιτρέπεται η διάσπασή του.»

Άρθρο 50
Μουσείο Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Οργάνων 

«Φοίβος Ανωγειανάκης» -Κέντρο Εθνοµουσικολογίας – Τρο-
ποποίηση του άρθρου 80 του π.δ. 4/2018

Η παρ. 19 της περ. Α’ του άρθρου 80 του π.δ. 4/2018 (Α’ 7)
αντικαθίσταται ως εξής: 

«19. Μουσείο Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Οργάνων «Φοίβος
Ανωγειανάκης» - Κέντρο Εθνοµουσικολογίας.

Προΐσταται υπάλληλος του Κλάδου ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρι-
σης (ειδ. Εθνοµουσικολόγων). Ελλείψει δε αυτού, υπάλληλος του
Κλάδου ΠΕ Λαογράφων - Ανθρωπολόγων – Εθνολόγων ή του
Κλάδου ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρισης (ειδ. Μουσειολόγων, Πολι-
τιστικής Διαχείρισης, Πολιτιστικής Πληροφορικής και Τεχνολο-
γίας, Επικοινωνίας και Δηµοσίων Σχέσεων).

α) Τµήµα Μουσικών Οργάνων, Εθνοµουσικολογίας, Επικοινω-
νίας και Εκπαίδευσης.

Προΐσταται υπάλληλος του Κλάδου ΠΕ Πολιτιστικής Διαχείρι-
σης (ειδ. Εθνοµουσικολόγων) ή του Κλάδου ΠΕ Λαογράφων -Αν-
θρωπολόγων – Εθνολόγων, ή του Κλάδου ΠΕ Πολιτιστικής
Διαχείρισης (ειδ. Μουσειολόγων, Πολιτιστικής Διαχείρισης, Πο-
λιτιστικής Πληροφορικής και Τεχνολογίας και Τεχνολογίας, Επι-
κοινωνίας και Δηµοσίων Σχέσεων) ή του κλάδου ΠΕ Αρχαιολόγων
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(ειδ. Μουσειολόγων).
β) Τµήµα Διοικητικής, Οικονοµικής και Τεχνικής Υποστήριξης.
Προΐσταται υπάλληλος των κλάδων/ειδικοτήτων ΠΕ Μηχανι-

κών ή ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού ή ΤΕ Διοικητικού –Λογιστι-
κού ή ΤΕ Μηχανικών.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΦΟΡΕΙΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΩΝ 

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ, ΔΙΑΘΕΣΗ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΟΥ 
ΛΙΜΕΝΙΚΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΣΤΗ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ 

ΤΕΚΜΗΡΙΩΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ 
ΑΓΑΘΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ, ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΧΡΗΜΑΤΙΚΗΣ ΑΜΟΙΒΗΣ, ΣΥΜΒΑ-
ΣΕΙΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ ΚΑΙ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ 

ΑΝΑΚΤΗΘΕΝΤΩΝ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΑΓΑΘΩΝ, 
ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΠΡΟΘΕΣΜΙΑΣ ΠΕΡΑΤΩΣΗΣ ΤΗΣ 

ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗΣ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗΘΕΙΑΣ ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ 
ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΧΡΟΝΟΥ ΕΝΑΡΞΗΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΟΥ 

ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΝΑΡΞΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΕΙΣΙΤΗΡΙΟΥ ΚΑΙ
ΚΑΡΤΑΣ ΦΙΛΑΘΛΟΥ 

Άρθρο 51
Εφαρµογή των διατάξεων του ν. 4481/2017 στους 

Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης και στις 
Ανεξάρτητες Οντότητες Διαχείρισης 

Πνευµατικών Δικαιωµάτων

1. Η παρ. 8 του άρθρου 2 του ν. 4481/2017 (Α’ 100) τροποποιεί-
ται και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

(παρ. 1, 2, 3 και 4 του άρθρου 2 της Οδηγίας)

1. Τα άρθρα 1 έως 54, εφαρµόζονται στους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένοι στην Ελληνική Επι-
κράτεια, καθώς και, όπου ρητά ορίζεται στον νόµο, στους
οργανισµούς συλλογικής προστασίας, που είναι εγκατεστηµένοι
στην Ελληνική Επικράτεια.

2. Τα άρθρα 33 έως 41 και η παρ. 2 του άρθρου 44, εφαρµόζον-
ται στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, που είναι εγκα-
τεστηµένοι στην Ελληνική Επικράτεια και διαχειρίζονται
δικαιώµατα δηµιουργών επί µουσικών έργων, τα οποία προορίζον-
ται για επιγραµµική χρήση σε πολυεδαφική βάση.

3. Τα άρθρα 1 έως 54 εφαρµόζονται στη διαχείριση και προστα-
σία των συγγενικών δικαιωµάτων που ρυθµίζονται στο όγδοο κε-
φάλαιο του ν. 2121/1993 (Α’ 25), εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά.

4. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 54, εφαρµόζονται στις οντό-
τητες που ανήκουν ή ελέγχονται, άµεσα ή έµµεσα, εξ ολοκλήρου
ή εν µέρει, από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, εφόσον οι ον-
τότητες αυτές διεξάγουν δραστηριότητα που, εάν διεξαγόταν από
τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, θα υπόκειντο στις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου.

5. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 54, εφαρµόζονται και στους
εντολοδόχους των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης (φυσικά
ή νοµικά πρόσωπα), στους οποίους έχουν ανατεθεί εν όλω ή εν
µέρει αρµοδιότητες ή δραστηριότητες που σχετίζονται µε τη συλ-
λογική διαχείριση που προβλέπονται στον παρόντα νόµο ή στον
ν. 2121/1993.

6. Η παρ. 1 του άρθρου 22, τα άρθρα 25 και 27, οι περ. α’, β’, γ’,
στ’, ζ’ και η’ της παρ. 1 και η παρ. 3 του άρθρου 28, το άρθρο 32,
το άρθρο 43, τα άρθρα 46 και 47 και το άρθρο 49, εφαρµόζονται
σε όλες τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης που είναι εγκατε-
στηµένες στην Ελληνική Επικράτεια.

7. Οι διατάξεις για τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης,
όπως προβλέπονται στα άρθρα 1 έως 54, πλην των παρ. 1 και 4
του άρθρου 32, εφαρµόζονται και στις ανεξάρτητες οντότητες
διαχείρισης του άρθρου 50, εκτός εάν ορίζεται στο παρόν ειδικό-
τερα για αυτές.

8. Τα άρθρα 1 έως 54, εφαρµόζονται επίσης στους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης και στις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρι-

σης, που είναι εγκατεστηµένοι/ες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(ΕΕ), αλλά δραστηριοποιούνται εντός της Ελληνικής Επικράτειας,
εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στον παρόντα νόµο. 

9. Όπου γίνεται αναφορά στον παρόντα νόµο στην ΕΕ, περιλαµ-
βάνεται και ο Ευρωπαϊκός Οικονοµικός Χώρος.»

2. Οι παρ. 7, 8 και 9 του άρθρου 4 του ν. 4481/2017 τροποποι-
ούνται ως εξής:

«7. Με την επιφύλαξη του τελευταίου εδαφίου, οργανισµός συλ-
λογικής διαχείρισης και ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης που
είναι εγκατεστηµένοι σε άλλο κράτος - µέλος της ΕΕ, µπορούν να
δραστηριοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια µετά την έκδοση
απόφασης του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατόπιν ει-
σήγησης του Ο.Π.Ι., µε την οποία διαπιστώνονται η γνωστοποίηση
στον Ο.Π.Ι. της πρόθεσης δραστηριοποίησης στην Ελληνική Επι-
κράτεια και η υποβολή των παρακάτω:

α) στοιχείων επικοινωνίας, στα οποία συµπεριλαµβάνονται η δι-
εύθυνση, ο Α.Φ.Μ., η έδρα και ο νόµιµος εκπρόσωπός τους, 

β) στοιχείων από τα οποία αποδεικνύεται η ύπαρξη εγκατάστα-
σης σε αυτό το κράτος - µέλος, 

γ) πιστοποιητικού εγγραφής σε εµπορικό µητρώο, εφόσον
υπάρχει σχετική πρόβλεψη στο εθνικό δίκαιο του κράτους - µέ-
λους εγκατάστασης, 

δ) πιστοποιητικού προηγούµενης αδειοδότησης για την άσκηση
συλλογικής διαχείρισης ή εγγραφής σε σχετικό µητρώο, εφόσον
υπάρχει σχετική πρόβλεψη στο εθνικό δίκαιο του κράτους - µέ-
λους εγκατάστασης, άλλως, σε περίπτωση µη ύπαρξης σχετικού
µητρώου ή µη ύπαρξης καθεστώτος αδειοδότησης στη Χώρα εγ-
κατάστασης, υποβάλλονται στοιχεία ή έγγραφα από τα οποία να
προκύπτει η συµµόρφωση µε τις προϋποθέσεις δραστηριοποί-
ησής τους ως οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ή ανεξάρτητων
οντοτήτων διαχείρισης, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο του κράτους
- µέλους εγκατάστασης.

Σε περίπτωση µη υποβολής των ως άνω και µη συµπλήρωσής
τους εντός της ταχθείσας από τον Ο.Π.Ι. εύλογης προθεσµίας, ο
Ο.Π.Ι. δεν προβαίνει στην εισήγηση του πρώτου εδαφίου και ενη-
µερώνει τον αιτούντα. 

Οργανισµός συλλογικής διαχείρισης εγκατεστηµένος σε άλλο
κράτος - µέλος της ΕΕ, που επιθυµεί να δραστηριοποιηθεί στην
Ελληνική Επικράτεια, ασκώντας συλλογική διαχείριση δικαιωµά-
των επί έργου ή προστατευόµενων αντικειµένων, που υπόκεινται
σε καθεστώς υποχρεωτικής συλλογικής διαχείρισης σύµφωνα µε
τον                ν. 2121/1993 (Α’ 25), απαιτείται να λάβει άδεια λει-
τουργίας από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στον παρόντα νόµο. 

8. Με την επιφύλαξη τήρησης των προϋποθέσεων του άρθρου
32, ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης, που είναι εγκατεστηµένη
στην Ελληνική Επικράτεια, µπορεί να δραστηριοποιηθεί µετά την
έκδοση απόφασης του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ. του Ο.Π.Ι., µε
την οποία διαπιστώνεται η γνωστοποίηση στον Ο.Π.Ι. της πρόθε-
σης δραστηριοποίησης και η υποβολή των παρακάτω:

α) τα στοιχείων επικοινωνίας, στα οποία περιλαµβάνονται η δι-
εύθυνση, ο Α.Φ.Μ., η έδρα και ο νόµιµος εκπρόσωπός της,

β) του καταλόγου των δικαιούχων, τους οποίους εκπροσωπεί
και των αντίστοιχων έργων ή αντικειµένων προστασίας τους,
καθώς και το είδος της διαχείρισης στην οποία προβαίνει, και 

γ) στοιχείων από τα οποία να προκύπτει, ότι συντρέχουν οι προ-
ϋποθέσεις του ορισµού της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης,
όπως προβλέπεται στην περ. γ’ του άρθρου 3.

Σε περίπτωση µη υποβολής των ως άνω και µη συµπλήρωσής
τους εντός της ταχθείσας από τον Ο.Π.Ι. εύλογης προθεσµίας, το
Διοικητικό Συµβούλιο του Ο.Π.Ι. δεν προβαίνει στην εισήγηση του
πρώτου εδαφίου και ενηµερώνει τον αιτούντα. 

9. Οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης ή προστασίας που δεν
έχουν λάβει άδεια λειτουργίας, σύµφωνα µε το άρθρο 4, απαγο-
ρεύεται να προβαίνουν στη διαχείριση ή προστασία των δικαιω-
µάτων που εκπροσωπούν και να ασκούν τις αρµοδιότητες που
προβλέπονται στο άρθρο 6. Το ίδιο ισχύει και για τις ανεξάρτητες
οντότητες διαχείρισης του άρθρου 50. Οι οντότητες που αναφέ-
ρονται στις παρ. 7 και 8, απαγορεύεται να προβαίνουν στη διαχεί-
ριση των δικαιωµάτων που τους έχει ανατεθεί χωρίς προηγούµενη
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τήρηση των εκεί προβλεπόµενων διαδικασιών.»
3. Η παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4481/2017 τροποποιείται ως

εξής:
«1. Οι ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης µε εξαίρεση αυτές

του άρθρου 50, απαγορεύεται να διαχειρίζονται δικαιώµατα πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και συγγενικά δικαιώµατα που υπόκεινται σε
υποχρεωτική συλλογική διαχείριση. Το άρθρο 7 δεν εφαρµόζεται
στις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης µε εξαίρεση αυτές του
άρθρου 50.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 48 του ν. 4481/2017 τροποποιείται και
το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Όταν ο Ο.Π.Ι. θεωρεί, ότι οργανισµός συλλογικής διαχείρι-
σης ή ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης, που είναι εγκατεστηµέ-
νος/η σε άλλο κράτος-µέλος της ΕΕ και ασκεί δραστηριότητα
εντός της Ελληνικής Επικράτειας, ενδέχεται να µην συµµορφώνε-
ται µε τις διατάξεις του εθνικού δικαίου του κράτους-µέλους στο
οποίο είναι εγκατεστηµένος και οι οποίες έχουν τεθεί για την προ-
σαρµογή στην Οδηγία, διαβιβάζει, µε κοινοποίηση στον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, όλες τις σχετικές πληροφορίες στην
αρµόδια αρχή του κράτους-µέλους, στο οποίο είναι εγκατεστηµέ-
νος ο οργανισµός ή η ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης. Οι πλη-
ροφορίες αυτές µπορεί να συνοδεύονται από αίτηση προς την
αρχή να λάβει κατάλληλα µέτρα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
της. Εάν, ο Ο.Π.Ι. λάβει αντίστοιχες πληροφορίες ή αίτηση από
αρµόδια αρχή άλλου κράτους-µέλους της ΕΕ για οργανισµό συλ-
λογικής ή ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης που είναι εγκατε-
στηµένος/η στην Ελληνική Επικράτεια αλλά δραστηριοποιείται στο
άλλο κράτος - µέλος, διαβιβάζει την αίτηση ή τις πληροφορίες στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και εισηγείται τη λήψη κα-
τάλληλων µέτρων. Ο Ο.Π.Ι. παρέχει αιτιολογηµένη απάντηση στην
αρµόδια αρχή εντός τριών (3) µηνών από τη λήψη της αίτησης.»

Άρθρο 52
Υποχρέωση συµµόρφωσης των υφιστάµενων 

Οργανισµών Συλλογικής Διαχείρισης και 
Ανεξάρτητων Οντοτήτων Διαχείρισης

Οι υφιστάµενοι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης,    οι ανε-
ξάρτητες οντότητες διαχείρισης και οι ανεξάρτητες οντότητες δια-
χείρισης του άρθρου 50, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του
άρθρου 4 του   ν. 4481/2017 (Α’ 100) συµµορφώνονται µε τις απαι-
τήσεις του παρόντος εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός από τη δη-
µοσίευσή του. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσής τους, ισχύουν τα
προβλεπόµενα στην παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 4481/2017.

Άρθρο 53
Διάθεση προσωπικού του Λιµενικού Σώµατος στη 

Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Πολιτιστικών Αγα-
θών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού -Τροποποί-

ηση του άρθρου 5 του ν. 3658/2008

Στο άρθρο 5 του ν. 3658/2008 (Α’ 70) τροποποιείται ο τίτλος,
προστίθεται παρ. 2 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Διάθεση προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Λιµε-

νικού Σώµατος

1. Με απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, διατί-
θεται στη Διεύθυνση Αξιωµατικός του Τµήµατος Δίωξης Αρχαι-
οκαπηλίας της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής, ως σύνδεσµος
εξασφάλισης της συνεργασίας, µεταξύ της Υπηρεσίας αυτής και
της Ελληνικής Αστυνοµίας, σε θέµατα αντιµετώπισης της αρχαι-
οκαπηλίας. Η διάρκεια της διάθεσης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα
τρία (3) έτη.

2. Με απόφαση του Αρχηγού του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής
Ακτοφυλακής, ορίζεται από την αρµόδια Διεύθυνση του Αρχηγείου
Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. Αξιωµατικός Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., µη αποκλειστικής απασχό-
λησης, ως σύνδεσµος εξασφάλισης της συνεργασίας, µεταξύ της
Υπηρεσίας αυτής και του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυ-
λακής, σε θέµατα αντιµετώπισης της αρχαιοκαπηλίας.»

Άρθρο 54
Χορήγηση χρηµατικής αµοιβής - Τροποποίηση 

του άρθρου 9 του ν. 3658/2008

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3658/2008 (Α’ 70)
προστίθεται εδάφιο και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Χορήγηση αµοιβών - Εύφηµος Μνεία

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Πολιτισµού
και Αθλητισµού και Εσωτερικών, καθορίζονται οι δικαιούχοι, οι
προϋποθέσεις, τα κριτήρια υπολογισµού, η προθεσµία και η δια-
δικασία χορήγησης της χρηµατικής αµοιβής σε όποιον συµβάλλει
στην ανάκτηση µνηµείων, τα οποία κατέχονται παρανόµως ή στην
καταστολή των ποινικών αδικηµάτων του ενάτου κεφαλαίου του
ν. 3028/2002 (Α’ 153). Η ως άνω διαδικασία χορήγησης χρηµατικής
αµοιβής, είναι απόρρητη και εξαιρείται από κάθε υποχρέωση δη-
µοσιότητας, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διά-
ταξης.

2. Για τη χορήγηση των αµοιβών αυτών, εγγράφονται κατ’ έτος
στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού και σε ιδιαίτερο κωδικό αριθµό οι απαραίτητες πιστώ-
σεις.

3. Χρηµατική αµοιβή δεν καταβάλλεται, όταν ο δικαιούχος έχει
ήδη αµειφθεί µε βάση άλλη διάταξη για την ίδια πληροφορία.

4. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, είναι
δυνατόν να απονέµεται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, εύφηµος
µνεία σε όποιον συµβάλλει στην ανάκτηση µνηµείων ή στην πρό-
ληψη και καταπολέµηση αδικηµάτων του Κεφαλαίου 9 του ν.
3028/2002.»

Άρθρο 55
Συµβάσεις µεταφοράς, συσκευασίας και ασφάλισης 

ανακτηθέντων πολιτιστικών αγαθών – 
Προσθήκη άρθρου 15 στον ν. 3658/2008 

Μετά το άρθρο 15 του ν. 3658/2008 (Α’ 70) προστίθεται νέο
άρθρο ως εξής:

«Άρθρο 15Α
Συµβάσεις υπηρεσιών µεταφοράς και ασφάλισης 

ανακτηθέντων πολιτιστικών αγαθών

1. Οι συµβάσεις που αφορούν στην παροχή υπηρεσιών µετα-
φοράς, συσκευασίας και ασφάλισης ανακτηθέντων, ύστερα από
παράνοµη διακίνηση, πολιτιστικών αγαθών στο πλαίσιο δικαστικού
ή εξωδικαστικού συµβιβασµού, στο οποίο τίθεται όρος εµπιστευ-
τικότητας µεταξύ των πλευρών, είναι απόρρητες και εξαιρούνται
όλων των προβλέψεων δηµοσιότητας (Διαύγεια, ΚΗΜΔΗΣ, ΕΣΗ-
ΔΗΣ), ανεξαρτήτως της αξίας τους.

2. Η διαδικασία που ακολουθείται για τη σύναψη        των ως
άνω συµβάσεων, εφόσον η αξία τους δεν ξεπερνάει το ποσό των
εκατόν τριάντα χιλιάδων (130.000)     ευρώ πλέον Φ.Π.Α., είναι
αυτή της διαπραγµάτευσης χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση του
άρθρου 32 του   ν. 4412/2016 (Α’ 147).»

Άρθρο 56
Παράταση προθεσµίας περάτωσης της εκκαθάρισης του Τα-

µείου Αλληλοβοηθείας Υπαλλήλων
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού

Η προθεσµία περάτωσης της εκκαθάρισης της παρ. 2 του άρ-
θρου δέκατου ένατου του ν. 4639/2019 (Α’ 185) παρατείνεται έως
την 31.8.2021.

Άρθρο 57
Παράταση χρόνου έναρξης εφαρµογής του

συστήµατος ηλεκτρονικού εισιτηρίου και της κάρτας φιλά-
θλου- Τροποποίηση του άρθρου 41Γ 

του ν. 2725/1999

Η περ. η’ της παρ. 6 του άρθρου 41Γ του ν. 2725/1999 (Α’ 121)
τροποποιείται ως εξής:
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«η) Χρόνος έναρξης ισχύος της παρ. 6 ορίζεται η 31η.12.2021.
Από την έναρξη ισχύος της παρ. 6 καταργείται κάθε γενική ή ει-
δική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέ-
µατα που µε αυτήν ρυθµίζονται.

Κανονιστικές πράξεις που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση της
ισχύουσας µέχρι τη δηµοσίευση της παρούσας και δεν αντίκεινται
σε διατάξεις της παρούσας ή δεν ρυθµίζουν διαφορετικά τα θέ-
µατα που µε αυτήν ρυθµίζονται, εξακολουθούν να ισχύουν.»

Άρθρο 58
Αρχαιρεσίες των αθλητικών ενώσεων και οµοσπονδιών για το

έτος 2020 – Τροποποίηση του άρθρου 143 
του ν. 4714/2020 

1. Το άρθρο 143 του ν. 4714/2020 (Α’ 148) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 143
Αρχαιρεσίες των αθλητικών ενώσεων

και οµοσπονδιών για το έτος 2020

1. Ειδικά για το έτος 2020, οι εκλογές για την ανάδειξη των κα-
ταστατικών οργάνων αθλητικών ενώσεων      και οµοσπονδιών προ-
κηρύσσονται µετά από την ολοκλήρωση στις 31.12.2020 του
δευτέρου κύκλου υποβολής αιτήσεων εγγραφής στο ηλεκτρονικό
µητρώο αθλητικών σωµατείων µε ειδική αθλητική αναγνώριση,
σύµφωνα       µε την παρ. 3 του άρθρου 4 της υπό στοιχεία
ΥΠΠΟΑ/ΓΔΟΑ/ΔΑΑ/ΤΑΦ/680309/20549/11407/2672/ 2.12.2020
απόφασης του Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού (Β’ 5357).
Οι γενικές συνελεύσεις για τις αρχαιρεσίες των αθλητικών ενώ-
σεων και των οµοσπονδιών συγκαλούνται και οι εκλογές για την
ανάδειξη των καταστατικών οργάνων τους διεξάγονται υποχρεω-
τικά εντός του χρονικού διαστήµατος από την επόµενη ηµέρα της
ολοκλήρωσης του ανωτέρω δεύτερου κύκλου υποβολής αιτήσεων
εγγραφής, δηλαδή από την 1η.1.2021, έως την 31η.3.2021, κατά
παρέκκλιση των οριζόµενων στην παρ. 1 του άρθρου 22 του ν.
2725/1999 (Α’ 121) και στο καταστατικό της οικείας αθλητικής ένω-
σης ή οµοσπονδίας. Για τη συµµετοχή αθλητικού σωµατείου σε
επίσηµες αθλητικές διοργανώσεις, µε τους όρους της παρ. 2 του
άρθρου 14 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) λαµβάνονται υπόψη τα έτη
2018, 2019 και 2020.

2. Οι θητείες των Διοικητικών Συµβουλίων και κάθε άλλου κα-
ταστατικού οργάνου των αθλητικών ενώσεων και των οµοσπον-
διών, οι οποίες, βάσει του νόµου και του οικείου καταστατικού,
λήγουν έως την 31η.12.2020, παρατείνονται έως την 31η.3.2021.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και σε αθλητική ένωση ή οµοσπονδία
η οποία, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, έχει ήδη προκη-
ρύξει εκλογές για την ανάδειξη των καταστατικών της οργάνων.
Μέλη διοικητικού συµβουλίου ή άλλου, σύµφωνα µε το οικείο κα-
ταστατικό, αρµόδιου οργάνου αθλητικής ένωσης ή οµοσπονδίας,
που προκηρύσσουν εκλογές κατά παράβαση της παρ. 1 του άρ-
θρου 143 του ν. 4714/2020 (Α’ 148), εκπίπτουν αυτοδικαίως του
αξιώµατός τους. Η πράξη που διαπιστώνει την έκπτωση εκδίδεται
από το αρµόδιο όργανο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.) εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την προκήρυξη των
εκλογών ή, αν πρόκειται για αθλητική ένωση ή οµοσπονδία που
έχει ήδη προκηρύξει εκλογές κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, εντός πέντε (5) ηµερών από την ηµεροµηνία αυτή, εφόσον
στο µεταξύ δεν έχει αποφασιστεί η µαταίωσή τους. 

3. Το παρόν δεν ισχύει για τη διεξαγωγή των αρχαιρεσιών για
την ανάδειξη των καταστατικών οργάνων της Ελληνικής Ποδο-
σφαιρικής Οµοσπονδίας (Ε.Π.Ο.).

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 59
Παράταση της θητείας του Διοικητικού Συµβουλίου 

του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης

Η θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προσώπου

ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης», η οποία λήγει στις 14.12.2020, παρατείνεται µέχρι την
30ή.6.2021.

Άρθρο 60
Σύσταση θέσης Διοικητικού - Οικονοµικού Διευθυντή στο

Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης - 
Αντικατάσταση του άρθρου 2 του ν. 2557/1997

Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2557/1997 (Α’ 271) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Άρθρο 2
Εικαστική Πολιτική - 

Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης

1.Α. Ιδρύεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυ-
µία «Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» (Ε.Μ.Σ.Τ.), µε έδρα την
Αθήνα, που εποπτεύεται από το Υπουργείο Πολιτισµού.

Β. Το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης (“Μουσείο”) λειτουρ-
γεί χάριν του δηµόσιου συµφέροντος κατά τους κανόνες της ιδιω-
τικής οικονοµίας και διέπεται από το ιδιωτικό δίκαιο, εφόσον δεν
ορίζεται ειδικότερα στις διατάξεις του παρόντος. Η επωνυµία του
Μουσείου µπορεί, όπου είναι αναγκαίο, να µεταφράζεται πιστά σε
ξένη γλώσσα και να προστίθεται σε αυτήν ο προσδιορισµός «Αθη-
νών».

Γ. Στους σκοπούς του ιδρυόµενου Μουσείου περιλαµβάνονται:
α) η διάσωση και ανάδειξη έργων Ελλήνων και ξένων καλλιτεχνών,
τα οποία ανήκουν στην ιστορία της σύγχρονης τέχνης και έργων
διαφόρων τάσεων της σύγχρονης καλλιτεχνικής παραγωγής, ελ-
ληνικής και ξένης µε πρωτοποριακό και πειραµατικό χαρακτήρα,
β) η προαγωγή της αισθητικής καλλιέργειας και της καλλιτεχνικής
παιδείας του κοινού, γ) η ανάπτυξη της επιστηµονικής έρευνας σε
θέµατα ιστορίας και θεωρίας της σύγχρονης τέχνης και της σύγ-
χρονης καλλιτεχνικής δηµιουργίας, δ) η εξυπηρέτηση της εξειδί-
κευσης στη µουσειολογία ιστορικών και θεωρητικών της τέχνης.

Δ. Οι σκοποί του Μουσείου εκπληρώνονται ιδίως µε:
α) Τη συγκρότηση συλλογών ζωγραφικής, γλυπτικής, κατα-

σκευών και εγκαταστάσεων µε πολυµέσα, σχεδίων και χαρακτι-
κών, φωτογραφίας, βίντεο τέχνης και έργων τέχνης µε σύγχρονα
οπτικοακουστικά και άλλα τεχνολογικά µέσα σπανίων εκδόσεων
τέχνης, αντικειµένων βιοµηχανικού σχεδιασµού και άλλων συνα-
φών αντικειµένων.

β) Τη φύλαξη και συντήρηση των συλλογών, σύµφωνα µε τις
πιο σύγχρονες και αποτελεσµατικές µουσειολογικές προδιαγρα-
φές.

γ) Την αρχειοθέτηση και τεκµηρίωση των συλλογών µε τη βοή-
θεια ηλεκτρονικών µέσων.

δ) Την έκθεση σε µόνιµη βάση των συλλογών, σύµφωνα µε επι-
στηµονικές µεθοδολογίες.

ε) Την έρευνα και δηµοσίευση µελετών, βιβλίων και καταλόγων
σχετικών µε τις συλλογές ή τις εκθέσεις.

στ) Τη διοργάνωση περιοδικών εκθέσεων, αυτοτελώς ή σε συν-
διοργάνωση µε έγκυρα µουσεία και κέντρα σύγχρονης τέχνης
στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

ζ) Τη δηµιουργία νέων έργων µετά από παραγγελία.
η) Την εκπόνηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων για σχολικές και

άλλες οµάδες, όπως καλλιτεχνικά εργαστήρια για µαθητές, ξενα-
γήσεις, σεµινάρια εκπαιδευτικών, έκδοση εντύπων και CD-ROM
για το κοινό, για την υποστήριξη, την οργάνωση παράλληλων εκ-
δηλώσεων, όπως διαλέξεων, συνεδρίων, κινηµατογραφικών προ-
βολών, θεατρικών παραστάσεων, συναυλιών και άλλων
αφιερωµάτων διακαλλιτεχνικού και διεπιστηµονικού χαρακτήρα,
αυτοτελώς ή σε συνδιοργάνωση µε έγκυρους πολιτιστικούς και
εκπαιδευτικούς φορείς στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

θ) Τη συγκέντρωση καλλιτεχνικών αρχείων και πάσης φύσεως
τεκµηρίων που αφορούν την ιστορία της µοντέρνας τέχνης του
20ού αιώνα και τη σύγχρονη καλλιτεχνική δηµιουργία, στον ελλη-
νικό και διεθνή χώρο.

ι) Την ίδρυση βιβλιοθήκης ιστορίας και θεωρίας της τέχνης και
µουσειολογίας και τον συνεχή εµπλουτισµό της, καθώς και τη δια-
σύνδεσή της µε διεθνή ηλεκτρονικά δίκτυα.
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ια) Την οργάνωση εργαστηρίου συντήρησης.
ιβ) Την οργάνωση εργαστηρίων παραγωγής οπτικοακουστικών

έργων τέχνης (ιδίως βίντεο, ψηφιακές εικόνες) µε εξοπλισµό υψη-
λής τεχνολογίας.

ιγ) Την οργάνωση ειδικού προγράµµατος επαγγελµατικής κα-
τάρτισης και εξειδίκευσης των επιµελητών µουσείων σύγχρονης
τέχνης.

ιδ) Κάθε άλλη συναφή δραστηριότητα.
ιε) Την υπεκµίσθωση χώρων του ακινήτου στο οποίο εδρεύει το

Μουσείο. Η υπεκµίσθωση του προηγούµενου εδαφίου αφορά
αποκλειστικά τους χώρους του υπογείου, του φουαγιέ (ισόγειο),
του χώρου περιοδικών εκθέσεων (ισόγειο), του αµφιθεάτρου
(ηµιώροφος), της επισκέψιµης οροφής µε σκοπό την πραγµατο-
ποίηση εκδηλώσεων, καθώς και τους χώρους του εστιατορίου
(4ος όροφος) και του αναψυκτήριου (ισόγειο).

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού µετά από πρόταση του
Δ.Σ., καθορίζεται η ιδιαίτερη κατεύθυνση του Μουσείου σε σχέση
µε τις συλλογές του και το πρόγραµµα απόκτησης νέων έργων
που καταρτίζει.

Ε. Όργανα Διοίκησης του Μουσείου είναι το Διοικητικό Συµβού-
λιο (Δ.Σ.), ο Διευθυντής και ο Διοικητικός-Οικονοµικός Διευθυντής. 

α) Το Δ.Σ. του Μουσείου είναι εννεαµελές, διορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως και απαρτίζεται από προσωπικότητες των
τεχνών, των γραµµάτων και των επιστηµών, αναγνωρισµένου κύ-
ρους και από έναν εκπρόσωπο του Επιµελητηρίου Εικαστικών Τε-
χνών Ελλάδας. Με την ίδια απόφαση, ορίζονται ο Πρόεδρος και ο
Αντιπρόεδρος του Δ.Σ.. Χρέη Γραµµατέα ασκεί υπάλληλος του
Μουσείου, οριζόµενος µε απόφαση του Προέδρου. Η θητεία των
µελών του Δ.Σ. είναι τριετής και µπορεί να ανανεώνεται. Μέλος
που διορίζεται σε αντικατάσταση άλλου, διανύει το υπόλοιπο της
θητείας του προκατόχου του.

Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. εκπροσωπεί το Μουσείο δικαστικά και
εξώδικα, συγκαλεί το Δ.Σ., προεδρεύει στις συνεδριάσεις του και
καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη.

Ο Πρόεδρος, µε απόφασή του, µπορεί να αναθέτει την εκπρο-
σώπηση του Μουσείου, κατά περίπτωση, στον Αντιπρόεδρο ή σε
µέλος του Δ.Σ.. Τον Πρόεδρο, όταν απουσιάζει ή κωλύεται, ανα-
πληρώνει ο Αντιπρόεδρος και σε κάθε περίπτωση ένας σύµβουλος
που ορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ..

Χρέη εισηγητή στο Δ.Σ. εκτελούν ο Διευθυντής του Μουσείου
και ο Διοικητικός-Οικονοµικός Διευθυντής του Μουσείου, από κοι-
νού ή έκαστος µεµονωµένα, που µετέχουν στις συνεδριάσεις του
ΔΣ για να υποβάλλουν τις εισηγήσεις τους στα θέµατα αρµοδιό-
τητάς τους, χωρίς δικαίωµα ψήφου. Σε ειδικές περιπτώσεις ειση-
γείται ο Πρόεδρος, µόνος του ή µε τη σύµπραξη µέλους ή µελών
του Δ.Σ., ή ορίζει εισηγητή µέλος του Δ.Σ..

Το Δ.Σ. µπορεί να αναθέτει σε οποιοδήποτε από τα µέλη του ει-
δικά καθήκοντα σχετικά µε τις αρµοδιότητές του, καθώς και κα-
θήκοντα Γραµµατέα του Συµβουλίου.

Η αποζηµίωση των µελών του Δ.Σ. για κάθε συνεδρίαση καθο-
ρίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού.

Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για όλα γενικώς τα ζητήµατα που αφο-
ρούν στη διοίκηση και διαχείριση του Μουσείου. Στο Δ.Σ. ανήκει
ιδίως η αρµοδιότητα για τη χάραξη της πολιτιστικής πολιτικής του
Μουσείου, στο πλαίσιο της κείµενης νοµοθεσίας, του εσωτερικού
κανονισµού και της εικαστικής πολιτικής του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, η συνοµολόγηση, υπογραφή και εκτέλεση
µε τις εξαιρέσεις που προβλέπονται στον παρόντα νόµο κάθε σύµ-
βασης απαραίτητης για σύσταση δικαιωµάτων ή υποχρεώσεων
του Μουσείου, η αποδοχή δωρεών, εισφορών ή χορηγιών, η σύ-
ναψη δανείων, η πειθαρχική εξουσία δεύτερου βαθµού για το προ-
σωπικό του Μουσείου, η κατάρτιση του ετήσιου προϋπολογισµού,
η σύνταξη της ετήσιας έκθεσης και του ισολογισµού και η διενέρ-
γεια στο τέλος κάθε διαχειριστικής χρήσης ελέγχου νοµιµότητας
και απολογισµού του έργου του Διευθυντή.

β) Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού µε απόφαση του,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζει τον
Διευθυντή του Μουσείου µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανα-
νεώνεται. Ο Διευθυντής του Μουσείου πρέπει να διαθέτει πτυχίο

Α.Ε.Ι., διδακτορικό ή µεταπτυχιακό τίτλο Α.Ε.Ι. στη Μουσειολογία
ή Ιστορία ή Θεωρία της Τέχνης ή Αισθητική ή Πολιτιστική Διοίκηση
και Διαχείριση της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο σχολών της αλλοδα-
πής, πενταετή τουλάχιστον επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα ει-
καστικής και µουσειακής πολιτικής, δηµοσιεύσεις επιστηµονικών
εργασιών σε θέµατα ιστορίας και θεωρίας της τέχνης και γνώση
δύο (2) γλωσσών από τις ακόλουθες: αγγλική, γαλλική, γερµανική,
ιταλική, ισπανική και ρωσική.

Οι αποδοχές του Διευθυντή του Μουσείου καθορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Στη θέση του Διευθυντή του Μουσείου µπορεί να διο-
ρίζεται και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. ή
υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον έχει τα προ-
βλεπόµενα από την παρούσα προσόντα. Ο χρόνος υπηρεσίας που
διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται για όλες τις συνέπειες, ως
πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος,
µετά τη λήξη της θητείας του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην ορ-
γανική θέση που κατείχε πριν από τον διορισµό του, η οποία πα-
ραµένει κενή.

γ) Συστήνεται θέση Διοικητικού-Οικονοµικού Διευθυντή. Ο Διοι-
κητικός-Οικονοµικός Διευθυντής επιλέγεται από το Δ.Σ. του Μου-
σείου, ύστερα από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος µετά
από γνώµη Επιτροπής Επιλογής, η οποία ορίζεται µε απόφαση του
Δ.Σ.. Η θητεία του είναι τριετής και µπορεί να ανανεώνεται. 

Ο Διοικητικός - Οικονοµικός Διευθυντής πρέπει να διαθέτει κατ’
ελάχιστο:

Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής, ανα-
γνωρισµένο από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρισης Τίτ-
λων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης (ΔΟΑΤΑΠ) ή το Συµβούλιο
Αναγνώρισης Επαγγελµατικής Ισοτιµίας Τίτλων Τριτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης (ΣΑΕΙΤΤΕ) ή το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατι-
κών Προσόντων (ΣΑΕΠ) ή το Συµβούλιο Επαγγελµατικής
Αναγνώρισης Τίτλων Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΣΕΑΤΕΚ), σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 11 του άρθρου 26 του π.δ.
50/2001 (Α’ 39) σε γνωστικό αντικείµενο συναφές προς τις αρµο-
διότητες της θέσης, όπως ορίζονται στον παρόντα νόµο, µεταπτυ-
χιακό ή διδακτορικό τίτλο Α.Ε.Ι., αναγνωρισµένο οµοίως κατά τα
ως άνω, σε γνωστικό αντικείµενο συναφές προς τις αρµοδιότητες
της θέσης, όπως ορίζονται στον παρόντα νόµο, πενταετή, τουλά-
χιστον, επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα διοίκησης ή διεύθυν-
σης οργανισµών και γνώση δύο (2) ξένων γλωσσών, η µία από τις
οποίες να είναι η αγγλική σε άριστο επίπεδο.

Οι αποδοχές του Διοικητικού-Οικονοµικού Διευθυντή του Μου-
σείου καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών
και Πολιτισµού και Αθλητισµού. Τη θέση του Διοικητικού-Οικονο-
µικού Διευθυντή µπορεί να αναλαµβάνει και µόνιµος υπάλληλος
του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα, εφόσον έχει τα προβλεπόµενα προσόντα. Στην περί-
πτωση αυτή, ο χρόνος υπηρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή
λογίζεται για όλες τις συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην
οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος, µετά από τη λήξη της θητείας
του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική θέση που κατείχε
πριν από τον διορισµό του, η οποία παραµένει κενή.

δ) Ο Διευθυντής του Μουσείου:
δα) Σχεδιάζει το σύνολο του επιστηµονικού και καλλιτεχνικού

προγραµµατισµού, σύµφωνα µε τους σκοπούς και την πολιτιστική
πολιτική του Μουσείου και, κατόπιν έγκρισης του Δ.Σ., µεριµνά για
την υλοποίησή του.

δβ) Εισηγείται στο Δ.Σ. τον εµπλουτισµό των συλλογών του
Μουσείου µε αγορές, καθώς και την αποδοχή δωρεών, χορηγιών,
κληρονοµιών, κληροδοσιών, παραχωρήσεων και µε άλλους νόµι-
µους τρόπους.

δγ) Εισηγείται στο Δ.Σ., είτε κατόπιν εισήγησης του Διοικητικού-
Οικονοµικού Διευθυντή είτε χωρίς, οποιοδήποτε θέµα έχει σχέση
µε το προσωπικό του Μουσείου. 

δδ) Αξιολογεί το προσωπικό του Μουσείου και ασκεί πειθαρχική
εξουσία σε πρώτο βαθµό.

δε) Εισηγείται στο Δ.Σ., κατόπιν εισήγησης του Διοικητικού-Οι-
κονοµικού Διευθυντή, τον ετήσιο προϋπολογισµό του Μουσείου.

δστ) Υποβάλλει προς έγκριση κάθε έτος απολογισµό του έργου
του στο Δ.Σ. του Μουσείου.
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δζ) Ασκεί κάθε επιπλέον αρµοδιότητα που του εκχωρεί το Δ.Σ..
ε) Ο Διοικητικός-Οικονοµικός Διευθυντής:
εα) Υποστηρίζει το έργο του Διευθυντή του Μουσείου και υπο-

βοηθά αυτόν στην υλοποίηση και τον συντονισµό του έργου του.
Στο πλαίσιο αυτό: 

i. Επιβλέπει την εκτέλεση των αποφάσεων του Δ.Σ., των νόµων
και του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας, σύµφωνα και µε τις
οδηγίες του Διευθυντή,

ii. εγκρίνει τις λειτουργικές δαπάνες στο πλαίσιο του εγκεκρι-
µένου από το Δ.Σ. ετήσιου προϋπολογισµού και διασφαλίζει τη
χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση,

iii. είναι υπεύθυνος για την εφαρµογή της εκάστοτε πολιτικής
για τη διοίκηση του ανθρώπινου δυναµικού του Μουσείου και λαµ-
βάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την ανάπτυξη και αξιοποίηση
των δεξιοτήτων του προσωπικού,

iv. εισηγείται στον Διευθυντή θέµατα αξιολόγησης και πειθαρ-
χικού ελέγχου του προσωπικού του Μουσείου,

εβ) Εποπτεύει την αποδοτικότητα και αποτελεσµατικότητα όλων
των υπηρεσιών του Μουσείου και µεριµνά για τη συνεχή βελτίωση
του τρόπου λειτουργίας των οργανικών µονάδων, µε την υποβολή
προτάσεων οργανωτικού και επιχειρησιακού ανασχεδιασµού προς
τον Διευθυντή και το Δ.Σ..

εγ) Είναι υπεύθυνος για την άρτια και αποτελεσµατική οργά-
νωση, διεύθυνση και εποπτεία των διοικητικών και οικονοµικών
δραστηριοτήτων του Μουσείου και την εύρυθµη καθηµερινή λει-
τουργία του Μουσείου.

εδ) Εισηγείται στον Διευθυντή οποιοδήποτε θέµα έχει σχέση µε
το προσωπικό του Μουσείου.

εε) Εισηγείται στον Διευθυντή τον ετήσιο προϋπολογισµό του
Μουσείου.

εστ) Ασκεί κάθε επιπλέον αρµοδιότητα που του εκχωρεί το Δ.Σ.
ή ο Διευθυντής του Μουσείου.

ΣΤ. Οι πόροι του Μουσείου είναι:
α) Επιχορήγηση του Υπουργείου Πολιτισµού.
β) Ενισχύσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους διεθνείς ορ-

γανισµούς.
γ) Επιχορηγήσεις από δηµόσιους ή µη φορείς και οργανισµούς.
δ) Έσοδα από δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοσίες, καταπιστεύ-

µατα.
ε) Έσοδα από χορηγίες πάσης φύσεως και κάθε είδους κοινω-

νικούς πόρους.
στ) Έσοδα από τα εισιτήρια και τις εκδόσεις του Μουσείου και

λοιπών εκδοτικών οίκων, αφισών, αναµνηστικών αντικειµένων, πω-
λήσεων κυλικείου.

ζ) Έσοδα από εκµετάλλευση περιουσιακών στοιχείων κινητών
και ακινήτων.

η) Έσοδα από διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων.
θ) Έσοδα από την υπεκµίσθωση χώρων του ακινήτου στο οποίο

εδρεύει το Ε.Μ.Σ.Τ..
ι) Έσοδα από οποιαδήποτε άλλη νόµιµη πηγή.
Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε την

οποία γίνεται ο διορισµός των µελών του Δ.Σ. του Μουσείου, ορί-
ζεται τριµελής εξελεγκτική Επιτροπή µε ισάριθµα αναπληρωµα-
τικά µέλη. Ο Πρόεδρος της εξελεγκτικής επιτροπής είναι ορκωτός
ελεγκτής. Ορκωτός ελεγκτής µπορεί να είναι και άλλο ή άλλα µέλη
της εξελεγκτικής επιτροπής. Η εξελεγκτική επιτροπή ενεργεί τον
έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης του Μουσείου. Η θητεία των
µελών της εξελεγκτικής επιτροπής είναι πενταετής και µπορεί να
ανανεώνεται. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού ορίζεται η αµοιβή των µελών της εξε-
λεγκτικής επιτροπής. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού πα-
ραγγέλλει οποτεδήποτε έκτακτο έλεγχο που διενεργεί το
Ελεγκτικό Συνέδριο ή το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών.

Η διαχειριστική χρήση των Μουσείων αρχίζει την 1η Ιανουαρίου
κάθε έτους και τελειώνει την 31η Δεκεµβρίου του ίδιου έτους.

Στο τέλος κάθε χρήσης το Δ.Σ. κλείνει τους λογαριασµούς και
κάνει απογραφή της περιουσίας.

Ζ. Το Μουσείο απολαµβάνει όλων των διοικητικών και δικαστι-
κών ατελειών, καθώς και όλων των δικονοµικών και ουσιαστικών
προνοµίων του Δηµοσίου.

Η. Επιτρέπεται η αγορά έργων τέχνης, από το εσωτερικό ή το
εξωτερικό, χωρίς περιορισµούς ως προς το ύψος της δαπάνης ή
τήρηση άλλων διατυπώσεων.

Η αγορά έργων τέχνης γίνεται µε απόφαση του Δ.Σ. µετά από
εισήγηση του Διευθυντή.

Το Δ.Σ. µετά από εισήγηση του Διευθυντή µπορεί να ορίζει ειδι-
κούς Έλληνες ή ξένους επιστήµονες πραγµατογνώµονες για την
εξέταση της γνησιότητας ή την αποτίµηση προσφερόµενων ή αγο-
ραζόµενων έργων. Η αµοιβή των πραγµατογνωµόνων καθορίζεται
µε απόφαση του Δ.Σ..

Θ. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, καταρτί-
ζεται ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του Μουσείου. Με τον
εσωτερικό κανονισµό καθορίζονται κατά ειδικότητα οι θέσεις του
αναγκαίου για το Μουσείο προσωπικού, η διαδικασία πρόσληψης
και τα προσόντα κατά ειδικότητα και ρυθµίζεται κάθε θέµα που
αφορά στην εσωτερική οργάνωση και λειτουργία του Μουσείου,
όπως η διάρθρωση των Υπηρεσιών, η κατανοµή των αρµοδιοτή-
των του προσωπικού και η υπηρεσιακή του κατάσταση, οι απο-
σπάσεις υπαλλήλων, οι πειθαρχικές εξουσίες, τα πειθαρχικά
παραπτώµατα και οι ποινές, η διαδικασία πραγµατοποίησης των
εσόδων και οι τρόποι διαχείρισής τους. Επιτρέπεται η απόσπαση
προσωπικού από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή επο-
πτευόµενους από αυτό οργανισµούς δηµόσιου ή ιδιωτικού δικαίου
ή από άλλους φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µε κοινές
αποφάσεις του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού και του οικείου υπουργείου.

Επιτρέπεται επίσης η πρόσληψη από το Δ.Σ. προσωπικού µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή ωροµι-
σθίων κατά τον ν. 2190/1994 (Α’ 28), για τις ανάγκες λειτουργίας
του Μουσείου.

Ι. Στο Μουσείο συστήνεται αυτοτελές τµήµα µε την ονοµασία
«Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης», που ανήκει οργανικά και λειτουργεί
στο πλαίσιο του Μουσείου. Με τον εσωτερικό κανονισµό της περ.
Θ’ ρυθµίζονται τα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας του τµήµα-
τος αυτού, καθώς και οι αρµοδιότητες του Προϊσταµένου του τµή-
µατος (που φέρει τον τίτλο «Διευθυντής του Κέντρου Σύγχρονης
Τέχνης») και του Διευθυντή του Μουσείου, σε σχέση µε αυτό.
Στους σκοπούς του «Κέντρου Σύγχρονης Τέχνης» περιλαµβάνον-
ται η παρουσίαση, τεκµηρίωση και ενίσχυση της εργασίας του
σύγχρονου ελληνικού και ξένου καλλιτεχνικού δυναµικού, καθώς
και η ενηµέρωση ταυ ελληνικού κοινού για την πολλαπλότητα των
σύγχρονων πνευµατικών αναζητήσεων, γλωσσών και µορφών έκ-
φρασης παγκοσµίως. Οι σκοποί αυτοί εκπληρώνονται µέσα στο
πλαίσιο της λειτουργίας του Μουσείου και ιδίως µε: i) την παρα-
γωγή και διοργάνωση θεµατικών εκθέσεων, που έχουν αντικείµενο
την παρουσίαση θεωρητικών ερµηνειών και προτάσεων του κό-
σµου της σύγχρονης τέχνης από Έλληνες και ξένους θεωρητι-
κούς, ii) τη διοργάνωση ατοµικών εκθέσεων Ελλήνων και ξένων
καλλιτεχνών, είτε αναδροµικού χαρακτήρα είτε µε την παραγωγή
και παρουσίαση ανέκδοτων και πρωτότυπων έργων, iii) την πλαι-
σίωση των εκθέσεων µε διαλέξεις, συζητήσεις, προβολές διαφα-
νειών, βίντεο και άλλων µέσων µε αντικείµενο τη διερεύνηση της
ιστορίας της σύγχρονης τέχνης, µε τη συµµετοχή Ελλήνων και
ξένων ειδικών.

Ο προϊστάµενος του τµήµατος διορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µετά από γνώµη του Διευ-
θυντή του Μουσείου, µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανανεώ-
νεται. Ο προϊστάµενος του τµήµατος πρέπει να διαθέτει τα
προσόντα που απαιτούνται για τον Διευθυντή του Μουσείου. Οι
αποδοχές του καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού. Στη θέση αυτή µπορεί
να διορίζεται και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ.
ή υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον έχει τα προ-
βλεπόµενα από την παρούσα προσόντα. Ο χρόνος υπηρεσίας που
διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται για όλες τις συνέπειες ως πραγ-
µατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος µετά τη
λήξη της θητείας του επανέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική
θέση που κατείχε πριν από τον διορισµό του, η οποία παραµένει
κενή.»



Άρθρο 61
Προσόντα διορισµού Διοικητικού - Οικονοµικού 

Διευθυντή Εθνικού Θεάτρου και Κρατικού Θεάτρου 
Βορείου Ελλάδος - Τροποποίηση της περ. γ’της παρ. 4 

του άρθρου 3Α του ν. 2273/1994

Η περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 3Α του ν. 2273/1994 (Α’ 233)
αντικαθίσταται και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής πρέπει να έχει τα ακό-
λουθα προσόντα:

α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής
στη Νοµική ή τη Διοίκηση Επιχειρήσεων ή τις Πολιτικές ή Οικονο-
µικές Επιστήµες ή τη Δηµόσια Διοίκηση.

β. Άριστη γνώση της Αγγλικής, ενώ η καλή γνώση µίας δεύτε-
ρης γλώσσας θα θεωρείται πρόσθετο προσόν.

γ. Τουλάχιστον πενταετή ευδόκιµη διοικητική εµπειρία σε ανά-
λογη θέση ευθύνης, κατά προτίµηση σε δηµόσιο ή ιδιωτικό πολι-
τιστικό φορέα.»

Άρθρο 62
Προσόντα διορισµού Διοικητικού - Οικονοµικού 
Διευθυντή της Εθνικής Λυρικής Σκηνής (ΕΛΣ) - 

Τροποποίηση της περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 11Α 
του ν. 2273/1994

Η περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 11Α του ν. 2273/1994 (Α’ 233)
αντικαθίσταται και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής πρέπει να έχει τα
ακόλουθα προσόντα: 

α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής
στη Νοµική ή τη Διοίκηση Επιχειρήσεων ή τις Πολιτικές ή Οικο-
νοµικές Επιστήµες ή τη Δηµόσια Διοίκηση. 

β. Άριστη γνώση της Αγγλικής, ενώ η καλή γνώση µίας δεύτε-
ρης γλώσσας θα θεωρείται πρόσθετο προσόν. 

γ. Τουλάχιστον πενταετή ευδόκιµη διοικητική εµπειρία σε ανά-
λογη θέση ευθύνης, κατά προτίµηση σε δηµόσιο ή ιδιωτικό πο-
λιτιστικό φορέα.»

Άρθρο 63
Μη καταβολή ασφαλιστικών εισφορών 

λόγω µη καταβολής κρατικής επιχορήγησης 

Τα πρόσωπα που διετέλεσαν έως την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος πρόεδροι, αντιπρόεδροι, και µέλη των οργάνων διοίκη-
σης του κοινωφελούς Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Ορχήστρα των
Χρωµάτων» δεν ευθύνονται προσωπικά για τη µη καταβολή των
ασφαλιστικών εισφορών, τελών, προσαυξήσεων και λοιπών επι-
βαρύνσεων ανεξάρτητα από τον χρόνο βεβαίωσης αυτών, εφό-
σον η µη καταβολή τους οφείλεται σε µη καταβολή της κρατικής
επιχορήγησης. Κάθε µέτρο διοικητικής ή αναγκαστικής εκτέλε-
σης που έχει ληφθεί σε βάρος τους για την ανωτέρω αιτία κα-
ταργείται. 

Άρθρο 64
Υποχρεώσεις Παροχών Υπηρεσιών Οπτικοακουστικών
Μέσων - Τροποποίηση του άρθρου 8 του ν. 3905/2010

Οι παρ. 7, 8 και 10 έως 14 του άρθρου 8 του  ν. 3905/2010 (A’
219) αντικαθίστανται και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Υποχρεώσεις Παροχών 

Υπηρεσιών Οπτικοακουστικών Μέσων

1. Η ΕΡΤ Α.Ε. υποχρεούται να διαθέτει κάθε χρόνο το 1,5% του
ετήσιου κύκλου εργασιών της για την παραγωγή κινηµατογρα-
φικών έργων που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου 3 του
παρόντος νόµου. Στον ετήσιο κύκλο εργασιών της συνυπολογίζε-
ται το ανταποδοτικό τέλος.

2. Οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθµοί υποχρεούνται να διαθέτουν
κάθε χρόνο το 1,5% των ετήσιων διαφηµιστικών εσόδων τους για

την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων που πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις του άρθρου 3 του παρόντος νόµου.

3. Μέχρι και το µισό του ποσού που υποχρεούται να διαθέσει
κάθε χρόνο η ΕΡΤ Α.Ε. και οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθµοί για την
παραγωγή κινηµατογραφικών έργων σύµφωνα µε τις προηγούµε-
νες παραγράφους, µπορεί να διατίθεται στο Ελληνικό Κέντρο Κι-
νηµατογράφου ως διαφηµιστικός χρόνος για την τηλεοπτική
διαφήµιση και προώθηση κινηµατογραφικών έργων.

4. Οι εταιρίες συνδροµητικής τηλεόρασης υποχρεούνται να δια-
θέτουν κάθε χρόνο το 1,5% των ετήσιων διαφηµιστικών εσόδων
τους για την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων που πληρούν
τις προϋποθέσεις του άρθρου 3.

5. Μέχρι και το µισό του ποσού που υποχρεούται να διαθέσει
κάθε χρόνο εταιρία συνδροµητικής τηλεόρασης για την παραγωγή
κινηµατογραφικών έργων σύµφωνα µε την αµέσως προηγούµενη
παράγραφο, µπορεί να διατίθεται στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου ως διαφηµιστικός χρόνος για την τηλεοπτική διαφήµιση
και προώθηση κινηµατογραφικών έργων.

6. Οι εταιρίες παροχής τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών και νέων
τεχνολογιών υποχρεούνται να διαθέτουν κάθε χρόνο το 1,5% του
ετήσιου κύκλου εργασιών τους που προκύπτει από την παροχή
υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων µέσω διαδικτύου ή κινητής
τηλεφωνίας (IPTV, VIDEO ON DEMAND) για την παραγωγή κινη-
µατογραφικών έργων που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου
3.

7. Οι υπόχρεες εταιρίες υποχρεούνται για κάθε οικονοµική
χρήση να εγγράφουν σε ειδικό αφορολόγητο αποθεµατικό στις
ετήσιες οικονοµικές τους καταστάσεις το ποσό που οφείλουν να
επενδύσουν για την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων (Επέν-
δυση Κινηµατογραφικής Παραγωγής). Οι υπόχρεες εταιρίες οφεί-
λουν να έχουν διαθέσει το σύνολο της Επένδυσης Κινηµατο-
γραφικής Παραγωγής, µέσα στις προθεσµίες που ορίζονται στις
παρ. 8 και 10.

8. Οι υπόχρεες εταιρείες, µέσα στα τρία (3) αµέσως επόµενα
έτη από την ηµεροµηνία έγκρισης των οικονοµικών τους καταστά-
σεων, υποχρεούνται να καταρτίσουν συµβάσεις, µε τις οποίες ανα-
λαµβάνουν την υποχρέωση να επενδύσουν συγκεκριµένο ποσό
στην παραγωγή κινηµατογραφικών έργων. Το άθροισµα των
ποσών των συµβάσεων αυτών πρέπει να είναι τουλάχιστον ίσο µε
το ποσό του πρώτου εδαφίου της παρ. 7. Εντός µηνός από την
παρέλευση της ως άνω τριετίας, υποβάλλουν στη Διεύθυνση Πα-
ραστατικών Τεχνών και Κινηµατογράφου (Δ.Π.Τ.Κ.) του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού Αίτηση Προέγκρισης
Πιστοποίησης Επένδυσης Κινηµατογραφικής Παραγωγής µε συ-
νηµµένα τα αντίγραφα των συµβάσεων που έχουν καταρτίσει.

9. Αν οι υπόχρεες εταιρίες έχουν παραγάγει: (α) οπτικοακου-
στικό έργο µυθοπλασίας διάρκειας µικρότερης από εξήντα λεπτά
ή/και(β) οπτικοακουστικό έργο τεκµηρίωσης ή/και (γ) οπτικοακου-
στικό έργο κινούµενων σχεδίων, το οποίο έχει συµµετάσχει σε διε-
θνές φεστιβάλ, το κόστος της παραγωγής του εν λόγω
οπτικοακουστικού έργου µπορεί να συµπεριληφθεί από την υπό-
χρεη εταιρία στην Επένδυση Κινηµατογραφικής Παραγωγής.

10. Μετά την υποβολή της αίτησης προέγκρισης πιστοποίησης
επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής, η Δ.Π.Τ.Κ., εφόσον
διαπιστώσει από τα προσκοµισθέντα µε την υποβολή της αίτησης
προέγκρισης στοιχεία ότι η υπόχρεη εταιρεία έχει καταρτίσει
συµβάσεις µε το συνολικό ποσό που οφείλει να επενδύσει για
την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων, υποχρεούται, το αργό-
τερο εντός διµήνου, να εκδώσει προέγκριση πιστοποίησης επέν-
δυσης κινηµατογραφικής παραγωγής. Για την οριστική
πιστοποίηση επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής η υπό-
χρεη εταιρεία υποβάλλει αίτηση οριστικής πιστοποίησης επέν-
δυσης κινηµατογραφικής παραγωγής στη Δ.Π.Τ.Κ. εντός δύο (2)
ετών από τη χορηγηθείσα σε αυτήν προέγκριση. Η Δ.Π.Τ.Κ., το
αργότερο εντός διµήνου από την κατάθεση της αίτησης, εκδίδει
την οριστική πιστοποίηση επένδυσης κινηµατογραφικής παρα-
γωγής, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν εκτελεστεί οι συµβάσεις
που κατατέθηκαν στη Δ.Π.Τ.Κ. σύµφωνα µε την παρ. 8, προκειµέ-
νου να λάβει η υπόχρεη εταιρεία την προέγκριση πιστοποίησης
επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής, καθώς και ότι η υπό-
χρεη εταιρεία έχει συµµορφωθεί πλήρως µε τις υποχρεώσεις που
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απορρέουν από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου. Σε περί-
πτωση που, στο διάστηµα της διετίας, η υπόχρεη εταιρία διαπι-
στώσει ότι κάποια από τις κατατεθειµένες στη Δ.Π.Τ.Κ. συµβάσεις
δεν µπορεί να υλοποιηθεί και η αντίστοιχη παραγωγή δεν µπορεί
να ολοκληρωθεί, δύναται να καταθέσει νέα σύµβαση, ισόποση µε
το σύνολο αυτής που θέλει να αντικαταστήσει, χωρίς όµως δι-
καίωµα οποιασδήποτε παράτασης του ανωτέρω διαστήµατος των
δύο (2) ετών, το οποίο άρχεται από την έκδοση της προέγκρισης
πιστοποίησης επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής. Υπό-
χρεη εταιρία που έχει θέσει στη διάθεση του Ελληνικού Κέντρου
Κινηµατογράφου διαφηµιστικό χρόνο σύµφωνα µε τις παρ. 3 και
5, εκπληρώνει τη σχετική της υποχρέωση ακόµα και εάν το Ελλη-
νικό Κέντρο Κινηµατογράφου δεν χρησιµοποιήσει τον αντίστοιχο
διαφηµιστικό χρόνο.

11. Αν υπόχρεη εταιρία παρέλειψε να υποβάλει στη Δ.Π.Τ.Κ.,
µέσα στις προθεσµίες των παρ. 8 και 10, την αίτηση προέγκρισης
ή οριστικής πιστοποίησης επένδυσης κινηµατογραφικής παραγω-
γής, η Δ.Π.Τ.Κ., µε έγγραφη πρόσκλησή της, την καλεί να το πρά-
ξει µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες. Αν η υπόχρεη
εταιρία δεν ανταποκριθεί ή ανταποκριθεί µερικώς στη σχετική
πρόσκληση, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παρ. 12 και 13.

12. Αν: (α) υπόχρεη εταιρία δεν υποβάλλει αίτηση προέγκρισης
ή οριστικής πιστοποίησης επένδυσης κινηµατογραφικής παραγω-
γής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παρ. 8 και 10 ή (β) δεν συν-
τρέχουν στο σύνολό τους οι προϋποθέσεις έκδοσης προέγκρισης
ή οριστικής πιστοποίησης επένδυσης κινηµατογραφικής παραγω-
γής, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, η Δ.Π.Τ.Κ.,
µε απόφασή της, επιβάλλει στην υπόχρεη εταιρία πρόστιµο, το
ύψος του οποίου ισούται µε το συνολικό ποσό της επένδυσης κι-
νηµατογραφικής παραγωγής και το οποίο βεβαιώνεται από την
αρµόδια Δ.Ο.Υ. ως δηµόσιο έσοδο και περιέρχεται στο Υπουργείο
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού αποδίδει το εν λόγω ποσό στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου.

13. Αν από την αίτηση προέγκρισης ή οριστικής πιστοποίησης
επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής προκύπτει ότι η υπό-
χρεη εταιρία έχει συµβασιοποιήσει ή έχει διαθέσει µέρος του
ποσού της επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής, η Δ.Π.Τ.Κ.
επιβάλλει στην υπόχρεη εταιρία πρόστιµο, το ύψος του οποίου
ισούται µε το ποσό της επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής
που δεν έχει συµβασιοποιηθεί ή επενδυθεί και το οποίο βεβαιώνε-
ται από την αρµόδια Δ.Ο.Υ. ως δηµόσιο έσοδο και περιέρχεται στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. Το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού αποδίδει το εν λόγω ποσό στο Ελληνικό Κέντρο
Κινηµατογράφου.

14. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
ρυθµίζονται ο τρόπος υπολογισµού της αντιστοιχίας του ποσού
που µπορεί να διαθέτει η υπόχρεη εταιρία σε διαφηµιστικό χρόνο,
η διαδικασία και τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την πιστοποί-
ηση του ποσού της επένδυσης κινηµατογραφικής παραγωγής,
καθώς και κάθε άλλο ειδικό θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του
παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 65
Μεταβατική διάταξη για µουσεία -

Τροποποίηση του άρθρου 73 του ν. 3028/2002

Στην παρ. 8 του άρθρου 73 του ν. 3028/2002 (Α’ 153) ο αριθµός
3 αντικαθίσταται από τον αριθµό 4 και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως
εξής:

«8. Τα λειτουργούντα, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, µουσεία, τα οποία έχουν ιδρυθεί µε νόµο, λογίζονται ως
αναγνωρισµένα κατά την έννοια της παρ. 4 του άρθρου 45. Οφεί-
λουν όµως να προσαρµοσθούν στις ρυθµίσεις του άρθρου αυτού
και των κανονιστικών πράξεων που προβλέπονται σε αυτό, µέσα
σε προθεσµία που καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολι-
τισµού.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 66
Συµπλήρωση θεσµικού πλαισίου για την ενίσχυση των οπτι-

κοακουστικών έργων στην Ελλάδα - 
Τροποποίηση του ν. 4487/2017 

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 33 του  ν. 4487/2017
(Α’ 116) τροποποιείται και η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η επιχορήγηση καταβάλλεται εντός δύο (2) µηνών, απευ-
θείας, µέσω ηλεκτρονικής πληρωµής, σε τραπεζικό λογαριασµό
του φορέα του επενδυτικού σχεδίου ή της ηµεδαπής ή αλλοδαπής
εταιρείας παραγωγής που έχει ορισθεί δικαιούχος µε την αίτηση
υπαγωγής, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 25, σε τραπεζικό
λογαριασµό πιστωτικού ιδρύµατος της ηµεδαπής ή της χώρας της
καταστατικής έδρας ή της µόνιµης εγκατάστασης του δικαιούχου
και δεν επιτρέπεται η εκχώρησή της σε τρίτους.

Κατ’ εξαίρεση, είναι δυνατή η εκχώρηση της απαίτησης του
ποσού της επιχορήγησης σε τραπεζικά ιδρύµατα της ηµεδαπής
για την παροχή βραχυπρόθεσµου δανείου ισόποσου της εκχωρού-
µενης επιχορήγησης, που χρησιµοποιείται για την υλοποίηση του
επενδυτικού σχεδίου.

Στις περιπτώσεις αυτές, η καταβολή της επιχορήγησης γίνεται
απευθείας στην τράπεζα µε την οποία έχει υπογραφεί η σύµβαση
εκχώρησης της απαίτησης.»

2. Η περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4487/2017 τροπο-
ποιείται και η παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Δικαιούχοι της ενίσχυσης του καθεστώτος του παρόντος
είναι:

α) οι επιχειρήσεις, που είναι εγκατεστηµένες ή έχουν υποκατά-
στηµα στην ελληνική επικράτεια και λειτουργούν µε σκοπό:

αα) την παραγωγή ή την εκτέλεση παραγωγής οπτικοακουστι-
κών έργων,

ββ) την παραγωγή οπτικοακουστικών έργων στο πλαίσιο διασυ-
νοριακής παραγωγής,

β) οι αλλοδαπές επιχειρήσεις παραγωγής οπτικοακουστικών
έργων που έχουν τη µόνιµη εγκατάστασή τους ή την καταστατική
τους έδρα σε κράτη που δεν εντάσσονται στην έννοια των µη συ-
νεργάσιµων κρατών, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 65 του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), εφόσον
για τους σκοπούς του παρόντος συµβάλλονται µε επιχείρηση που
είναι εγκατεστηµένη ή έχει υποκατάστηµα στην ελληνική επικρά-
τεια και λειτουργεί µε σκοπό την εκτέλεση παραγωγής οπτικοα-
κουστικών έργων ή µέρους αυτών».

3. Στο άρθρο 26 του ν. 4487/2017 προστίθεται παρ. 3 ως εξής:
«3. Στην περίπτωση οπτικοακουστικών έργων µε επιλέξιµες δα-

πάνες άνω των οκτώ εκατοµµυρίων ευρώ (8.000.000�), για τις δα-
πάνες της παρ. 1, που αφορούν σε πνευµατικά δικαιώµατα
σεναρίου και σκηνοθεσίας ή, σε περίπτωση ψηφιακού παιχνιδιού,
πολιτιστικού και εκπαιδευτικού, για τις δαπάνες που αφορούν δι-
καιώµατα χρήσης εικόνων - φωνής, σχεδιασµό χαρακτήρων,
πηγαίο κώδικα, και αµοιβές συνεργείου (crew) και ηθοποιών (cast)
εκτός του εκτελεστή παραγωγής, επιτρέπεται η λήψη τιµολογίων
που έχουν εκδοθεί από φυσικά πρόσωπα ή εταιρείες ή άλλες νο-
µικές οντότητες µε καταστατική έδρα ή µόνιµη εγκατάσταση σε
χώρα της       αλλοδαπής, υπό την προϋπόθεση ότι δεν πρόκειται
για κράτος µη συνεργάσιµο κατά την έννοια της παρ. 3 του άρ-
θρου 65 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος             (ν.
4172/2013, Α’ 167). Η αξία των αλλοδαπών τιµολογίων του προ-
ηγούµενου εδαφίου, µη συµπεριλαµβανοµένου του Φ.Π.Α., δεν δύ-
ναται να ξεπερνά το ποσοστό 50% του συνόλου των επιλέξιµων
δαπανών του επενδυτικού σχεδίου και το συνολικό ποσό της επι-
χορήγησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δώδεκα εκατοµµύρια
ευρώ (12.000.000�).» 

4. Το άρθρο 38 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 38
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, προκηρύσσεται το καθεστώς ενί-
σχυσης του παρόντος και εξειδικεύονται ειδικότερα θέµατα εφαρ-
µογής αυτού, όπως οι επιλέξιµες δαπάνες, το ποσοστό τους, ο
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τρόπος ελέγχου και υπολογισµού τους ιδίως, στις περιπτώσεις
κατά τις οποίες η παραγωγή εκτελείται και σε άλλες χώρες, οι
προϋποθέσεις και τα κριτήρια αποδοχής εγχώριων και αλλοδαπών
παραστατικών, η ποσόστωση των δαπανών που προκύπτουν από
τα ως άνω παραστατικά επί του συνόλου των επιλέξιµων δαπανών,
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που συνοδεύουν την αίτηση υπα-
γωγής και την αίτηση ελέγχου ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχε-
δίου, η διαδικασία υποβολής των αιτήσεων, το ύψος των
παραβόλων που προβλέπονται στον παρόντα, οι κατά περίπτωση
εφαρµοζόµενοι χρόνοι έναρξης και λήξης των επενδυτικών σχε-
δίων, η σύνθεση και οι όροι λειτουργίας των προβλεποµένων, στον
παρόντα, επιτροπών και του οργάνου ελέγχου, τα θέµατα τροπο-
ποίησης της απόφασης υπαγωγής, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα µε την εφαρµογή του παρόντος.»

5. Η περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 4487/2017 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«2α. Ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου εντός ευλόγου χρονι-
κού διαστήµατος, που δεν µπορεί να ξεπερνά τους έξι (6) µήνες
από την ολοκλήρωση της επένδυσης, υποβάλλει µέσω του Πλη-
ροφοριακού Συστήµατος Κρατικών Επενδύσεων (Π.Σ.Κ.Ε.) αίτηση
ελέγχου, συνοδευόµενη από τα δικαιολογητικά που ορίζονται στην
περ. γ’, προκειµένου να πιστοποιηθεί, σύµφωνα µε την παρ. 4, ότι
έχει ολοκληρωθεί το επενδυτικό σχέδιο κατά την ηµεροµηνία υπο-
βολής του αιτήµατος ελέγχου, ώστε να ενεργοποιηθεί η διαδικα-
σία καταβολής της ενίσχυσης. Η προθεσµία ολοκλήρωσης του
επενδυτικού σχεδίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία (3) έτη από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της απόφασης υπαγωγής.»

Άρθρο 67
Ρύθµιση θεµάτων της Βίβλου Ψηφιακού 

Μετασχηµατισµού του ν. 4727/2020 - 
Τροποποιήσεις του ν. 4727/2020 

1. Η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4727/2020 (A’ 184) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«4. Στο πλαίσιο της εφαρµογής της Βίβλου και των ειδικότερων
αρµοδιοτήτων του, ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, δύνα-
ται να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις, συµφωνίες και µνη-
µόνια συνεργασίας µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και
γενικότερα µε τους φορείς του δηµοσίου τοµέα και του ευρύτε-
ρου δηµοσίου τοµέα, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, κοινωνι-
κούς εταίρους, ιδρύµατα �ε κοινωφελή �η κερδοσκοπικό
χαρακτήρα, καθώς και µε ευρωπαϊκούς και διεθνείς φορείς.»

2. Στο άρθρο 6 του ν. 4727/2020 προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 
«3. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, για τα έργα ΤΠΕ που θα εν-

σωµατωθούν στην Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού ή στις επι-
καιροποιήσεις αυτής, σύµφωνα µε το άρθρο 5 δεν απαιτείται η
βεβαίωση συνάφειας της παρ. 1.»

Άρθρο 68
Ενίσχυση της προστασίας των

δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιω-
µάτων στο διαδίκτυο - 

Τροποποίηση του άρθρου 66 Ε του ν. 2121/1993

Στο άρθρο 66Ε του ν. 2121/1993 (Α’25) προστίθεται παρ. 10Α,
ως εξής:

«10Α. 1. Κατόπιν αίτησης του δικαιούχου και εφόσον:
α) επίκειται στο διαδίκτυο µεγάλης κλίµακας προσβολή προστα-

τευόµενων δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δι-
καιωµάτων για γεγονότα εθνικής ή διεθνούς τηλεθέασης που
πρόκειται να µεταδοθούν ταυτόχρονα µε τη διενέργειά τους,

β) η προσβολή θα λάβει χώρα, ενδεικτικά µέσω συγκεκριµένων
ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL) ή διευθύνσεων διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP adresses) ή ονοµάτων τοµέα (domain names)
που υποστηρίζουν τη, χωρίς άδεια, συνδροµητική σύνδεση µε
οποιονδήποτε τρόπο, και, ιδίως, µέσω χρήσης κωδικών ή αποκω-
δικοποιητή και 

γ) συντρέχει επείγουσα περίπτωση αποτροπής άµεσου, σοβα-
ρού και επικείµενου κίνδυνου ή ανεπανόρθωτης βλάβης για το δη-
µόσιο συµφέρον ή για τον δικαιούχο, η Επιτροπή δύναται, µε
απόφασή της, να διατάξει τη διακοπή πρόσβασης στον συγκεκρι-

µένο ιστότοπο ή όνοµα χώρου για χρονικό διάστηµα ανάλογο
προς το γεγονός και τον χρόνο διάρκειας αυτού. Για τη λήψη της
απόφασης αρκεί η, εκ µέρους της Επιτροπής, πιθανολόγηση ότι
επίκειται προσβολή δικαιωµάτων, κατά τα αναφερόµενα στις περ.
α’ και β’.

2. Η αίτηση του δικαιούχου υποβάλλεται στην Επιτροπή το αρ-
γότερο δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες πριν από την προγραµ-
µατισµένη µετάδοση του γεγονότος. Σε περίπτωση που η
Επιτροπή κάνει δεκτή την αίτηση, εκδίδει απόφαση, µε την οποία
καλεί τους παρόχους πρόσβασης στο διαδίκτυο να διακόψουν την
πρόσβαση στο περιεχόµενο εντός προθεσµίας που δεν µπορεί να
είναι µικρότερη από έξι (6) ώρες και µεγαλύτερη από δώδεκα (12)
ώρες από την αποστολή της απόφασης. Η απόφαση της Επιτρο-
πής εκδίδεται το αργότερο είκοσι τέσσερις (24) ώρες πριν από την
µετάδοση του γεγονότος και αποστέλλεται, εντός της ίδιας προ-
θεσµίας, µέσω ηλεκτρονικής αλληλογραφίας στον δικαιούχο και
στον πάροχο πρόσβασης, σύµφωνα µε τα στοιχεία επικοινωνίας
της παρ. 7. Εντός της ίδιας προθεσµίας, η απόφαση κοινοποιείται
στην Ε.Ε.Τ.Τ.. Μετά την παρέλευση της προθεσµίας του δευτέρου
εδαφίου, η Επιτροπή γνωστοποιεί την απόφαση στους διαχειρι-
στές και ιδιοκτήτες των αναφερόµενων στην απόφαση ιστοτόπων
ή ονοµάτων χώρου.

3. Ο δικαιούχος δύναται, το αργότερο µέχρι την έκδοση από-
φασης της Επιτροπής, να προσκοµίζει ενώπιόν της νέα στοιχεία,
ιδίως για παραλλαγές των ονοµάτων τοµέα (domain names), των
ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL) ή των διευθύνσεων διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP adresses), µέσω των οποίων πιθανολογείται η
διενέργεια της προσβολής. 

4. Οι διαχειριστές και ιδιοκτήτες των ιστοτόπων ή ονοµάτων
χώρου, που αναφέρονται στην απόφαση της Επιτροπής, µπορούν
να προσφύγουν κατ’ αυτής ενώπιον του Διοικητικού Εφετείου Αθη-
νών, εντός δέκα (10) ηµερών από την γνωστοποίηση της απόφα-
σης προς αυτούς. Η προσφυγή δεν αναστέλλει αυτοδίκαια την
εκτέλεση της απόφασης της Επιτροπής. Σε περίπτωση µη άσκη-
σης προσφυγής εντός της άνω προθεσµίας ή σε περίπτωση δικα-
στικής απόρριψης αυτής, η διακοπή της πρόσβασης που
διατάχθηκε µε την απόφαση καθίσταται αµετάκλητη.

5. Σε περίπτωση ευδοκίµησης της προσφυγής, λόγω διαπίστω-
σης εκ µέρους του Δικαστηρίου ότι δεν συνέτρεχαν οι προϋποθέ-
σεις της παρ. 1, ο δικαιούχος που αιτήθηκε την έκδοση της
απόφασης της Επιτροπής, οφείλει αποζηµίωση προς τον διαχει-
ριστή ή ιδιοκτήτη των ιστοτόπων ή ονοµάτων χώρου που άσκησαν
την προσφυγή και εθίγησαν από την απόφαση της Επιτροπής. Το
ύψος της αποζηµίωσης καθορίζεται στο προσήκον, ανάλογα µε
τις περιστάσεις, µέτρο, µε συνεκτίµηση και της εύλογης ή κατα-
χρηστικής συµπεριφοράς του δικαιούχου.

6. Για την εξέταση της αίτησης της παρ. 1 επιβάλλεται τέλος.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα σχε-
τικά µε την αίτηση του δικαιούχου, την απόφαση της Επιτροπής,
το ύψος και τον τρόπο καταβολής του τέλους.

7. Στην Επιτροπή τηρείται Ειδικό Μητρώο Παρόχων, στο οποίο
περιλαµβάνονται τα εξής στοιχεία: όνοµα, επωνυµία, διακριτικός
τίτλος και ηλεκτρονική διεύθυνση του παρόχου και του εκπροσώ-
που του. Οι πάροχοι είναι υποχρεωµένοι να αποστείλουν προς την
Επιτροπή τα στοιχεία του πρώτου εδαφίου. καθώς και κάθε άλλο
πρόσθετο, κατά την κρίση τους, στοιχείο, εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από έναρξη ισχύος του παρόντος. Σε περί-
πτωση µεταβολών, οι πάροχοι οφείλουν να ενηµερώνουν άµεσα,
µε έγγραφη δήλωσή τους προς την Επιτροπή, τα νέα στοιχεία.

8. Σε περίπτωση µη έγκαιρης και προσήκουσας συµµόρφωσης
των παρόχων µε το διατακτικό της απόφασης της παρ. 1 και µε
την υποχρέωση ενηµέρωσης και επικαιροποίησης των στοιχείων
της παρ. 7, εφαρµόζεται η παρ. 11.

Άρθρο 69 
Σύστηµα επιφυλακής της Εθνικής Επιτροπής

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων – 
Τροποποίηση περ. κδ’ του άρθρου 12 του ν. 4070/2012

Προστίθενται εδάφια στο τέλος της περ. κδ’ του άρθρου 12
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του ν. 4070/2012 (Α’ 82), η οποία διαµορφώνεται ως εξής:
«κδ) Ρυθµίζει τα θέµατα ονοµάτων χώρου στο Διαδίκτυο µε κα-

τάληξη «.gr», καθώς και οποιουδήποτε άλλου χώρου ή υποχώρου
χορηγηθεί στην Ελλάδα. Εκδίδει Κανονισµό µε τον οποίο ρυθµί-
ζεται κάθε θέµα το οποίο αφορά στην εκχώρηση των ονοµάτων
χώρου στο Διαδίκτυο µε κατάληξη «.gr», τους όρους χρήσης
τους, τους λόγους διαγραφής, τους όρους µεταβίβασης, την τή-
ρηση του µητρώου εκχωρούµενων ονοµάτων χώρου, τα τέλη για
την παροχή των σχετικών υπηρεσιών, την άσκηση εποπτείας για
τη χρήση και κάθε άλλο θέµα το οποίο αφορά στη λειτουργία και
χρήση των ονοµάτων χώρου στο Διαδίκτυο µε κατάληξη «.gr»,
καθώς και οποιουδήποτε άλλου χώρου ή υποχώρου χορηγηθεί
στην Ελλάδα. Τα ανωτέρω ονόµατα χώρου αποτελούν πόρους
του ελληνικού Κράτους, οι οποίοι εκχωρούνται αποκλειστικά από
την Ε.Ε.Τ.Τ., µόνο κατά χρήση. Το µητρώο δεδοµένων που πε-
ριέχει κάθε σχετική πληροφορία τηρείται στην Ε.Ε.Τ.Τ.. Η
Ε.Ε.Τ.Τ. έχει τη δυνατότητα, µε διαγωνισµό, για περιορισµένο
χρόνο κάθε φορά, ο οποίος, σε κάθε περίπτωση, δεν υπερβαίνει
την πενταετία κάθε φορά, να αναθέτει την τήρηση του Μητρώου
σε άλλο πρόσωπο, το οποίο όµως θα ενεργεί στο όνοµα και για
λογαριασµό της Ε.Ε.Τ.Τ.. Η Ε.Ε.Τ.Τ. είναι υπεύθυνη για τη δια-
χείριση και λειτουργία του συστήµατος επιφυλακής, ενεργού και
ετοιµότητας, αρµόδιων οργανικών µονάδων της Ε.Ε.Τ.Τ. µε
σκοπό την άµεση διακοπή πρόσβασης σε συγκεκριµένα ονόµατα
χώρου (Domain Names) και διαδικτυακές διευθύνσεις (Internet
Protocol Addresses, κατά τα πρότυπα IPv4 και IPv6) και την
άµεση υποστήριξη θεµάτων του Μητρώου Ονοµάτων που χρή-
ζουν άµεσης και επείγουσας παρέµβασης, κατόπιν εισαγγελικής
παραγγελίας, δικαστικών αποφάσεων ή αποφάσεων της Επιτρο-
πής για τη Διαδικτυακή Προσβολή της Πνευµατικής Ιδιοκτησίας
(Ε.Δ.Π.Π.Ι.). Το προσωπικό που τίθεται σε επιφυλακή µπορεί να
διατεθεί και για άλλες σοβαρές περιπτώσεις αρµοδιότητας της
Διεύθυνσης Τηλεπικοινωνιών της Ε.Ε.Τ.Τ. που χρήζουν άµεσης
και επείγουσας παρέµβασης, κατόπιν σχετικής εντολής από τον
Πρόεδρο της Ε.Ε.Τ.Τ. ή τον νόµιµο αναπληρωτή του. Ως ενεργή
επιφυλακή νοείται η κατάσταση κατά την οποία τα στελέχη του
προσωπικού της Ε.Ε.Τ.Τ. που είναι σε επιφυλακή έχουν λάβει αί-
τηµα προς διεκπεραίωση ή εξεύρεση λύσης σε υφιστάµενο πρό-
βληµα. Ως επιφυλακή ετοιµότητας νοείται η κατάσταση κατά την
οποία τα στελέχη του προσωπικού της Ε.Ε.Τ.Τ. που είναι σε επι-
φυλακή είναι προσβάσιµα µέσω υπηρεσιακών τηλεφώνων και
διαθέσιµα προς κάθε ενέργεια. Η συµµετοχή των στελεχών των
αρµοδίων οργανικών µονάδων στο σύστηµα επιφυλακής γίνεται
σύµφωνα µε τις εκάστοτε υπηρεσιακές ανάγκες και ορίζεται µε
απόφαση του Αντιπροέδρου της Ε.Ε.Τ.Τ. αρµοδίου για τον τοµέα
ηλεκτρονικών επικοινωνιών. Για την εφαρµογή του συστήµατος
επιφυλακής, η Ε.Ε.Τ.Τ. εκδίδει Κανονισµό, ο οποίος περιγράφει
τα µέσα που αξιοποιεί και τις διαδικασίες τις οποίες ακολουθεί
το προσωπικό που τίθεται σε Ενεργή Επιφυλακή ή Επιφυλακή
Ετοιµότητας, ρυθµίζει θέµατα ωραρίου και αποζηµιώσεων,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στην περ. κ’.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΤΩΝ ΕΚΤΑΚΤΩΝ ΜΕΤΡΩΝ ΚΑΤΑ

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΙΟΥ COVID-19

Άρθρο 70
Παράταση της ισχύος των πιστωτικών σηµειωµάτων λόγω
ακύρωσης ή αναβολής πολιτιστικών εκδηλώσεων - Τροπο-

ποίηση του άρθρου 16 του ν. 4708/2020

Το πρώτο εδάφιο και οι περ. α’, β’ και γ’ της παρ. 1 του άρθρου
16 του ν. 4708/2020 (Α’ 140) αντικαθίστανται και το άρθρο 16 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Ρυθµίσεις για την ακύρωση και αναβολή εκδηλώσεων

1. Στις περιπτώσεις συµβάσεων, µεταξύ φυσικών και νοµικών
προσώπων που διοργανώνουν θεατρικές παραστάσεις, συναυ-

λίες και λοιπά ζωντανά θεάµατα και ακροάµατα και πελατών, οι
οποίοι, έναντι αντιτίµου (εισιτήριο), απέκτησαν δικαίωµα παρα-
κολούθησης των εκδηλώσεων αυτών, οι οποίες είχαν προγραµ-
µατιστεί να πραγµατοποιηθούν κατά το χρονικό διάστηµα από
25.2.2020 έως και 31.12.2020 και ακυρώθηκαν ή αναβλήθηκαν ή
ενδέχεται να ακυρωθούν ή να αναβληθούν λόγω της πανδηµίας
του κορωνοϊού COVID-19 ισχύουν τα εξής:

α. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 ακύρωσης, ο διοργανωτής
υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδήποτε ποσό που
ο πελάτης έχει καταβάλει ως αντίτιµο εισιτηρίου, κατά παρέκ-
κλιση των εφαρµοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, ο διορ-
γανωτής δύναται να προσφέρει στον πελάτη, αντί της
επιστροφής χρηµάτων, ισόποσο πιστωτικό σηµείωµα ισχύος έως
τις 31.12.2021 για την παρακολούθηση εκδηλώσεων της παρ. 1.

β. Εάν, για τις εκδηλώσεις που αναβλήθηκαν ή ενδέχεται να
αναβληθούν, ο διοργανωτής υποχρεούται να επιστρέψει στον πε-
λάτη οποιοδήποτε ποσό που ο πελάτης έχει καταβάλει ως αντί-
τιµο του εισιτηρίου, κατά παρέκκλιση των εφαρµοστέων
διατάξεων σύµβασης ή νόµου και αντί της επιστροφής του αντι-
τίµου του εισιτηρίου, ο διοργανωτής δύναται να προσφέρει στον
πελάτη ισόποσο πιστωτικό σηµείωµα που θα ισχύει για την πα-
ρακολούθηση, κατ’ επιλογή του πελάτη, είτε της αναβληθείσας
εκδήλωσης ή άλλης εκδήλωσης, που θα πραγµατοποιηθεί µέχρι
τις 31.12.2021. Ο διοργανωτής υποχρεούται να ενηµερώνει το
κοινό για τη νέα ηµεροµηνία της αναβληθείσας εκδήλωσης έγ-
καιρα µε ανάρτηση στον επίσηµο ιστότοπό του, σε όλα τα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης τα οποία τυχόν διαθέτει, καθώς και µε
κάθε πρόσφορο τρόπο και µέσο δηµόσιας πρόσκλησης.

γ. Εάν η συνολική αξία της υπηρεσίας που θα παρακολουθήσει
τελικά ο πελάτης υπερβαίνει την αξία του πιστωτικού σηµειώµα-
τος, η διαφορά καταβάλλεται από τον πελάτη στον διοργανωτή.
Εάν, για οποιονδήποτε λόγο κατά τη λήξη ισχύος του πιστωτικού
σηµειώµατος, δεν έχει χρησιµοποιηθεί αυτό από τον πελάτη, ο
πελάτης δικαιούται και ο διοργανωτής υποχρεούται να καταβάλει
στον πελάτη χρηµατικό ποσό ίσο µε την αξία του πιστωτικού ση-
µειώµατος έως τις 2.2.2022.

2. Αστική ευθύνη των διοργανωτών της παρ. 1 έναντι οιουδή-
ποτε προσώπου, η οποία σχετίζεται άµεσα ή έµµεσα µε την παν-
δηµία του κορωνοϊού COVID-19, δεν προκύπτει, σε περίπτωση
κατά την οποία, οι ως άνω διοργανωτές εφαρµόζουν τους όρους
των ειδικών πρωτοκόλλων υγειονοµικού περιεχοµένου. Ο ζηµιω-
θείς φέρει το βάρος απόδειξης της ζηµίας που υπέστη, της µη
προσήκουσας εφαρµογής των όρων των ως άνω ειδικών πρωτο-
κόλλων και της αιτιώδους συνάφειας µεταξύ αυτών.»

Άρθρο 71
Ενταλµατοποίηση και καταβολή δεδουλευµένων εφηµεριών
και αποζηµίωση δαπανών από εξετάσεις βιολογικού υλικού

1. Η ισχύς του άρθρου 49 του ν. 4633/2019 (A’ 161), ως προς
την ενταλµατοποίηση και καταβολή δεδουλευµένων εφηµεριών,
παρατείνεται έως την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος.

2. Το άρθρο δέκατο του ν. 4737/2020 (A’ 204) αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο δέκατο
Νοµιµοποίηση δαπανών Κέντρων Υγείας

Δαπάνες των Κέντρων Υγείας από την εξέταση δειγµάτων βιο-
λογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων κορωνοϊού COVID-19 σε
ιδιωτικά εργαστήρια ή άλλους φορείς διενέργειας εξετάσεων, δη-
µοσίου ή και ιδιωτικού δικαίου, που διενεργήθηκαν κατά το χρο-
νικό διάστηµα από την 1η.3.2020 έως και τη δηµοσίευση του
παρόντος, κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί προµηθειών του
Δηµοσίου, είναι νόµιµες, εκκαθαρίζονται και πληρώνονται στους
δικαιούχους φορείς σε βάρος του προϋπολογισµού των Δ.Υ.Πε.,
στις οποίες υπάγονται, µε µόνο παραστατικό το εκδοθέν τιµολό-
γιο, µετά από προηγούµενη απόφαση του Διοικητή της οικείας
Δ.Υ.Πε., µε την οποία εγκρίνονται ο αριθµός των αποζηµιούµενων
εξετάσεων που διενεργήθηκαν και το ύψος της σχετικής δαπά-
νης.»

3. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 39 του ν. 4715/2020 (A’ 149),
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ως προς την εκκαθάριση και πληρωµή δαπανών νοσοκοµείων για
την εξέταση δειγµάτων βιολογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων
κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την ηµεροµηνία δηµο-
σίευσης του παρόντος.

4. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 28 του άρθρου 66 του    ν.
3984/2011 (Α’ 150) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι ως άνω δαπάνες απορρέουν από προµήθειες των Νοσο-
κοµείων του Ε.Σ.Υ. συµπεριλαµβανοµένων των Ψυχιατρικών και
των Πανεπιστηµιακών Κλινικών, των Νοσοκοµείων Αρεταίειο και
Αιγινήτειο, του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου και του
Νοσοκοµείου Παπαγεωργίου της Θεσσαλονίκης, οι οποίες διε-
νεργήθηκαν από την κατάθεση στη Βουλή του ν. 3867/2010 µέχρι
την 31η Αυγούστου 2020.»

Άρθρο 72
Επιτροπή διαπραγµάτευσης τιµής φαρµάκων - 

Συµπλήρωση εξουσιοδοτικής διάταξης - 
Τροποποίηση του άρθρου 254 του ν. 4512/2018

Στην παρ. 6 του άρθρου 254 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο και η παράγραφος διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας καθορίζονται ο τρόπος
και η διαδικασία της διαπραγµάτευσης και της λειτουργίας της
Επιτροπής Διαπραγµάτευσης, ο τρόπος σύναψης των συµφω-
νιών µε τους ΚΑΚ και ο Κανονισµός Λειτουργίας της, καθώς και
ο τρόπος ορισµού των τιµών αναφοράς (ΤΑ), που αποτελούν
ασφαλιστικές τιµές αποζηµίωσης για τους Φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης (ΦΚΑ) και τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. Με την απόφαση του πρώ-
του εδαφίου εξειδικεύονται τα κριτήρια καθορισµού της ασφα-
λιστικής τιµής αποζηµίωσης ανά κατηγορία φαρµάκου, ανάλογα
µε τη διάκρισή τους σε φάρµακα αναφοράς ή γενόσηµα, καθο-
ρίζεται η έκταση συµµετοχής του ασφαλισµένου ανά κατηγορία
φαρµάκων και εξειδικεύεται ο τρόπος κάλυψης ανά κατηγορία
της διαφοράς ανάµεσα στην τιµή αποζηµίωσης και τη λιανική
τιµή του φαρµάκου. Για τον καθορισµό της αποζηµίωσης των
µελών της Επιτροπής του άρθρου αυτού εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Η αποζηµίωση του
προηγούµενου εδαφίου καλύπτεται εξ ολοκλήρου από τις πιστώ-
σεις του καταβαλλόµενου τέλους αξιολόγησης της παρ. 1 του
άρθρου 250 του ν. 4512/2018 (Α’ 5).»

Άρθρο 73
Διενέργεια ελέγχων φορείας του κορωνοϊού COVID-19 

για επιδηµιολογικούς λόγους 

1. Για χρονικό διάστηµα έως την 28η.2.2021 και εφόσον εξα-
κολουθεί να υπάρχει κίνδυνος δηµόσιας υγείας από τη διάδοση
του κορωνοϊού COVID-19 στους φορείς που δικαιούνται να διε-
νεργούν ελέγχους φορείας του κορωνοϊού COVID-19 µε προ-
ϊόντα ταχέων ελέγχων ανίχνευσης αντιγόνων COVID-19 (rapid
test), εντάσσονται και τα Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας (ΚΚΠ) του
άρθρου 9 του ν. 4109/2013 (Α’ 16), το Θεραπευτήριο Χρονιών
Παθήσεων Ευρυτανίας της παρ. 5 του άρθρου 18 του            ν.
4302/2014 (Α’ 225), οι αδειοδοτηµένες Μονάδες Φροντίδας Ηλι-
κιωµένων (ΜΦΗ) της υπό στοιχεία Π1γ/οικ.81551/2007 απόφα-
σης του Υφυπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (B’
1136) ή λειτουργούσες ΜΦΗ, τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχό-
λησης Παιδιών µε Αναπηρία (ΚΔΑΠ-ΜΕΑ), τα Κέντρα Διηµέρευ-
σης και Ηµερήσιας Φροντίδας ατόµων µε αναπηρίες (ΚΔΗΦ), τα
σωφρονιστικά καταστήµατα, οι Ένοπλες Δυνάµεις, η Ελληνική
Αστυνοµία, το Λιµενικό Σώµα – Ελληνική Ακτοφυλακή, τα Κέντρα
Υποδοχής και Ταυτοποίησης (Κ.Υ.Τ.), οι ανοιχτές δοµές φιλοξε-
νίας και κάθε είδους δοµή και χώρος υποδοχής και φιλοξενίας
πολιτών τρίτων χωρών, καθώς και λοιπές υπηρεσίες πρώτης
γραµµής. Ως υπηρεσίες πρώτης γραµµής για την εφαρµογή της
παρούσας νοούνται δηµόσιες υπηρεσίες µε υψηλό βαθµό έκθε-
σης σε λοιµογόνους παράγοντες λόγω της φύσης και του σκο-
πού λειτουργίας τους. 

2. Οι έλεγχοι στους φορείς της παρ. 1 διενεργούνται από µό-
νιµο ή συµβεβληµένο ιατρικό προσωπικό και για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις από προσωπικό του Υγειονοµικού Σώµατος, το οποίο έχει

την υποχρέωση να καταχωρεί αµελλητί τα αποτελέσµατα των
διενεργούµενων ελέγχων, ανά ηµέρα, µέσω της ειδικής ηλεκτρο-
νικής εφαρµογής της παρ. 3 του άρθρου 31 του ν. 4737/2020 (A’
204) στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών από τον κορωνοϊό CΟVID-19. 

3. Το Υπουργείο Υγείας προµηθεύεται προϊόντα ταχέων ελέγ-
χων αντιγόνων κορωνοϊού COVID-19 για τη διενέργεια των επι-
δηµιολογικών ελέγχων του παρόντος από το Ινστιτούτο
Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας (ΙΦΕΤ) σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 3 της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4682/2020 (A’ 76), οριζοµένου του ΙΦΕΤ ως κεντρικής αρχής προ-
µηθειών για τον σκοπό αυτό. Η σχετική δαπάνη θα βαρύνει το
ΙΦΕΤ, µέσω επιχορήγησης του από το Υπουργείο Υγείας, ο προ-
ϋπολογισµός του οποίου ενισχύεται µε την έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση του άρθρου πέµπτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγοντα µέτρα αποφυγής και πε-
ριορισµού της διάδοσης κορωνοϊού» (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’76). Η διαδικασία παράδοσης
και διανοµής των ανωτέρω προϊόντων από το ΙΦΕΤ στους φορείς
της παρ. 1 ρυθµίζεται ειδικότερα µε την κοινή απόφαση της παρ.
5, µε κάλυψη των σχετικών δαπανών από τους εν λόγω φορείς.

4. Το Υπουργείο Υγείας για το χρονικό διάστηµα έως την
31η.3.2021 δύναται να διαθέτει προϊόντα ταχέων ελέγχων αντι-
γόνων COVID-19 για τη διενέργεια των επιδηµιολογικών ελέγχων
της παρ. 1 και µέσω διάθεσης των αποθεµάτων του στα Υπουρ-
γεία που εποπτεύουν τους φορείς της παρ. 1. Τα Υπουργεία που
εποπτεύουν τους φορείς της παρ. 1 υποβάλλουν αίτηµα στον
Υπουργό Υγείας για τη διάθεση των ανωτέρω προϊόντων το
οποίο γίνεται αποδεκτό µε έγγραφη δήλωση αποδοχής από τον
Υπουργό Υγείας, στην οποία καθορίζεται η ποσότητα που διατί-
θεται ανά υπουργείο, υπό τον όρο της επάρκειας των υπολειπό-
µενων αποθεµάτων για τη διασφάλιση των σκοπών προστασίας
δηµόσιας υγείας του Υπουργείου Υγείας. 

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, Υγείας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής και Μετανάστευσης και Ασύλου, ύστερα
από εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής Προστασίας της Δηµόσιας
Υγείας, καθορίζονται ο µηνιαίος τακτικός προγραµµατισµός των
διενεργούµενων επιδηµιολογικών ελέγχων του κορωνοϊού
COVID -19 καθώς και ο τυχαίος δειγµατοληπτικός έλεγχος, µε
χρήση προϊόντων ταχέων ελέγχων αντιγόνων COVID-19 (rapid
test), ο συνολικός αριθµός των διενεργούµενων ελέγχων ανά
ηµέρα, ο αριθµός των διενεργούµενων ελέγχων ανά φορέα µε
ευθύνη του εποπτεύοντος ανά περίπτωση Υπουργείου, οι υπη-
ρεσίες πρώτης γραµµής που υπάγονται στους ελέγχους, όπως
εξειδικεύονται ανά περίπτωση, το διατιθέµενο από κάθε Υπουρ-
γείο προσωπικό για τη διενέργεια των ελέγχων στους φορείς της
αρµοδιότητάς του, η διαδικασία παράδοσης και διανοµής των
προϊόντων ταχέων ελέγχων αντιγόνου COVID-19 (rapid test) από
τον ΙΦΕΤ στους φορείς και τις υπαγόµενες στους ελέγχους υπη-
ρεσίες, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του
παρόντος. 

Άρθρο 74
Εθνική Εκστρατεία Εµβολιασµού 
κατά του κορωνοϊού COVID -19

1. Για χρονικό διάστηµα µέχρι την 30ή.6.2021 το Υπουργείο
Υγείας δύναται να οργανώνει Εθνική Εκστρατεία Εµβολιασµού
κατά του κορωνοϊού COVID-19 (Εθνική Εκστρατεία) µε αντικεί-
µενο τη διαµόρφωση θετικής πεποίθησης και ενεργού συµµετο-
χής των πολιτών στον εµβολιασµό έναντι του κορωνοϊού
COVID-19. Η Εθνική Εκστρατεία περιλαµβάνει συνεργασία και
συµπράξεις µε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς εν γένει, περι-
λαµβανοµένων ιδίως των πολιτικών κοµµάτων, της Εκκλησίας της
Ελλάδος, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθ-
µού, ιατρικών και φαρµακευτικών συλλόγων, συλλόγων ασθενών
και λοιπών επιστηµονικών συλλόγων, ενώσεων και φορέων, επαγ-
γελµατικών ενώσεων και συνδικαλιστικών οργανώσεων, αθλητι-
κών και πολιτιστικών σωµατείων, µη Κυβερνητικών Οργανώσεων
(ΜΚΟ), µε σκοπό την ασφαλή ενηµέρωση και τη διεύρυνση της
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συµµετοχής των πολιτών στο εµβολιαστικό πρόγραµµα κατά του
κορωνοϊού COVID-19. Για την επίτευξη του σκοπού της παρού-
σας συγκροτείται στο Υπουργείο Υγείας, Τριµελής Επιτροπή Ορ-
γάνωσης της Εθνικής Εκστρατείας, µέλη της οποίας είναι εκ της
ιδιότητάς τους ο Γενικός Γραµµατέας Δηµόσιας Υγείας, ο Γενι-
κός Γραµµατέας Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας και άλλο ένα
µέλος, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Υγείας. Έργο της
Επιτροπής είναι η υλοποίηση όλων των ενδεδειγµένων δράσεων
ενηµέρωσης, ευαισθητοποίησης και προβολής της ανάγκης εµ-
βολιασµού του πληθυσµού κατά του κορωνοϊού COVID-19, η µέ-
ριµνα για τη δηµιουργία ενδεδειγµένου ενηµερωτικού υλικού για
τον εµβολιασµό κατά του κορωνοϊού COVID-19 και την έγκαιρη
διάθεσή του σε όλους τους φορείς, δηµόσιους και ιδιωτικούς,
µε στόχο την αποτελεσµατική ενηµέρωση και τη µεγιστοποίηση
της συµµετοχής των πολιτών στον εµβολιασµό, η επιλογή φο-
ρέων για την υλοποίηση της Εθνικής Εκστρατείας και η παρακο-
λούθηση της καλής εκτέλεσης των παρεχόµενων υπηρεσιών. 

2. Το Υπουργείο Υγείας, µέσω των εποπτευόµενων φορέων
του, υπό τον συντονισµό και την εποπτεία της Επιτροπής της
παρ. 1 διαθέτει το ενδεδειγµένο πληροφοριακό υλικό µε κάθε
πρόσφορο µέσο σε όλους τους φορείς της παρ. 1 και προβαίνει
σε σειρά ενηµερωτικών δράσεων επί του αντικειµένου της Εθνι-
κής Εκστρατείας. 

3. Για την υλοποίηση του σκοπού του παρόντος συνάπτονται
δύο (2) συµβάσεις που έχουν ως αντικείµενο αντιστοίχως: α) τον
δηµιουργικό σχεδιασµό της εκστρατείας ενηµέρωσης των πολι-
τών για τον έγκαιρο εµβολιασµό έναντι του κορωνοϊού COVID-
19 και τη διαµόρφωση των ενηµερωτικών µηνυµάτων και πάσης
φύσεως έντυπου, οπτικοακουστικού και ηλεκτρονικού, προωθη-
τικού υλικού για την προβολή των µηνυµάτων της Εθνικής Εκ-
στρατείας και β) τη διάθεση, µε κάθε πρόσφορο µέσο, έντυπο,
οπτικοακουστικό ή ηλεκτρονικό, των µηνυµάτων και του υλικού
της περ. α) προς τον σκοπό της πληροφόρησης των πολιτών ως
προς όλα τα επιµέρους ζητήµατα που σχετίζονται µε τον εµβο-
λιασµό τους, τα οφέλη, τα µέτρα προστασίας, τη διαδικασία,
καθώς και την ασφαλή και σύµφωνη µε τον κρατικό προγραµµα-
τισµό συµµετοχή τους στον εµβολιασµό έναντι του κορωνοϊού
COVID-19.

4. Προς τον σκοπό σύναψης καθεµιάς από τις συµβάσεις της
παρ. 3, η Επιτροπή της παρ. 1 απευθύνει πρόσκληση για χρονικό
διάστηµα πέντε (5) ηµερών και προβαίνει σε διαδικασία απευ-
θείας διαπραγµάτευσης κατ’ εφαρµογή της περ. γ’ της παρ. 2
του άρθρου 32 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), κατά παρέκκλιση ειδι-
κότερων εθνικών διατάξεων που αφορούν στην ανάθεση σχετι-
κών υπηρεσιών. Η πρόσκληση χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση
απευθύνεται σε πέντε (5) τουλάχιστον οικονοµικούς φορείς
εγνωσµένου κύρους σε σχέση µε το αντικείµενο της υπό σύναψη
σύµβασης, φυσικά πρόσωπα, νοµικά πρόσωπα ή ενώσεις προ-
σώπων. Οι προσκαλούµενοι φορείς δύνανται να συµµετέχουν
είτε µεµονωµένα είτε ως µέλη ένωσης, µε συγκεκριµένη κατα-
νοµή των αναλαµβανόµενων εργασιών από έναν έκαστο εξ
αυτών. Η σύµβαση ανατίθεται µε κριτήριο αξιολόγησης την
πλέον συµφέρουσα από οικονοµική άποψη προσφορά µε βάση
την τιµή. Η Επιτροπή της παρ. 1 επιλέγει τον ανάδοχο κατά την
ανωτέρω περιγραφόµενη διαδικασία σύµφωνα µε το περιεχό-
µενο και τους όρους της σχετικής πρόσκλησης και έχει την υπο-
χρέωση της παρακολούθησης της ορθής εκτέλεσης της
σύµβασης από τον ανάδοχο. Η παραλαβή των παραδοτέων γίνε-
ται µε ευθύνη της ειδικής επιτροπής παραλαβής που συστήνεται
µε την απόφαση της παρ. 6. 

5. Η προθεσµία άσκησης ενδικοφανών προσφυγών κατά των
διαγωνιστικών διαδικασιών της παρ. 3 ορίζεται στο ήµισυ των
προθεσµιών των κείµενων διατάξεων. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις ανάθεσης και παροχής
των υπηρεσιών της παρ. 3, η διαδικασία διάθεσης των σχετικών
πιστώσεων για την κάλυψη της προκαλούµενης δαπάνης, η σύ-
σταση ειδικής επιτροπής παραλαβής παραδοτέων και οι λοιπές
αναγκαίες λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος. 

ΜΕΡΟΣ Η’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ 

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΚΑΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ Α.Ε.

Άρθρο 75
Ρυθµίσεις για την Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων 

και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε. – Τροποποίηση του άρθρου
πρώτου του ν. 2372/1996

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου πρώτου του ν.
2372/1996 (Α’ 29) αντικαθίσταται ως εξής: 

Η «Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου
Α.Ε.» λειτουργεί χάριν του δηµόσιου συµφέροντος κατά τους κα-
νόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και εποπτεύεται από τον Υπουργό
αρµόδιο για τις Διεθνείς Οικονοµικές Σχέσεις και την Εξωστρέ-
φεια, µε την επιφύλαξη της εποπτείας ως προς την κατάρτιση
του σχεδίου δράσης «αρχιτεκτονικής» της διεθνούς εικόνας της
Χώρας (national brand), η οποία ανατίθεται στη Γενική Γραµµα-
τεία Συντονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης. 

2. Η περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του καταστατικού της
«Ελληνικής Εταιρείας Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου
Α.Ε.», το οποίο έχει ενταχθεί στην παρ. 3 του άρθρου πρώτου
του ν. 2372/1996, αντικαθίσταται ως εξής: 

«α) Συµβάλλει στην κατάρτιση: αα) του «Εθνικού Στρατηγικού
Σχεδίου Εξωστρέφειας» παρέχοντας την αναγκαία πληροφό-
ρηση και προτάσεις στη Γενική Γραµµατεία Διεθνών Οικονοµικών
Σχέσεων και Εξωστρέφειας του Υπουργείου Εξωτερικών και αβ)
του σχεδίου δράσης «αρχιτεκτονικής» της διεθνούς εικόνας της
Χώρας (national brand) παρέχοντας την αναγκαία πληροφόρηση
και προτάσεις στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης.» 

ΜΕΡΟΣ Θ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 76
Καταργούµενη διάταξη

Η παρ. 4 του άρθρου 32 του ν. 4481/2017 (Α’100) καταργείται.

ΜΕΡΟΣ Ι’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 77
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις επι-
µέρους διατάξεις του. 

Αθήνα,................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

7. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Δευτέρας 5 Οκτωβρίου 2020 (πρωί), της Τρίτης 6 Οκτωβρίου

2020 (πρωί), της Τετάρτης 7 Οκτωβρίου 2020, της Παρασκευής
9 Οκτωβρίου 2020 και της Δευτέρας 12 Οκτωβρίου 2020 και ερω-
τάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 5 Οκτωβρίου 2020 (πρωί), της Τρίτης 6 Οκτωβρίου
2020 (πρωί), της Τετάρτης 7 Οκτωβρίου 2020, της Παρασκευής
9 Οκτωβρίου 2020 και της Δευτέρας 12 Οκτωβρίου 2020 επικυ-
ρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.11’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 11 Δεκεµβρίου 2020 και ώρα 9.00,’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Κρατικού Προ-
ϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2021».

19. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

14. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


